
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 9813, 9923 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από Ακαδηµίες της Κοµητείας Μπέργκεν, το Δηµο-
τικό Σχολείο Κολλεγίου Αθηνών, τη Σχολή Ι.Μ
Παναγιωτόπουλου, το Δηµοτικό Σχολείο Αιγείρας Αχαΐας,
το 1ο Γυµνάσιο  Άργους, το Κολλέγιο Northgo της Ολλαν-
δίας, το Δηµοτικό Σχολείο Παλιουρίου Χαλκιδικής και από
το Δηµοτικό Σχολείο Μπατσίου  Άνδρου, σελ. 9844, 9850,
9852, 9853, 9861, 9867, 9869, 9881 

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 9813, 9840, 9842,
9846, 9848, 9856, 9857, 9859, 9861, 9867, 9869, 9870,
9872, 9873, 9874, 9880, 9881, 9882, 9884,  9893, 9895,
9896, 9897, 9898, 9923 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 1537 έως 1597,

σελ. 1537 - 1597                
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών   ,σελ.

9833 - 9839
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: « Άµεση αντιµετώ-

πιση της υποστελέχωσης και των προβληµάτων των µετα-
φορικών µέσων του ΕΚΑΒ στη Βοιωτία», σελ. 9840 

β) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Αντιστοίχιση πτυχίων των αποφοίτων πρώην ΑΕΙ ΤΤ
(ΤΕΙ) µε τα πτυχία των νέων ακαδηµαϊκών δοµών», σελ.
9841 

γ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, µε θέµα: «Τεράστια τα προβλήµατα των µελισσοκόµων
στην ελληνική επικράτεια», σελ. 9844 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρ-

θρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Ενιαίο ρυθµιστικό
πλαίσιο για την οργάνωση και λειτουργία του Ελληνικού Γε-
ωργικού Οργανισµού - ΔΗΜΗΤΡΑ, σύσταση και λειτουργία
φορέα διαχείρισης Παραδοσιακού Ελαιώνα  Άµφισσας και
άλλες διατάξεις για την ενίσχυση της αγροτικής ανάπτυ-
ξης»., σελ. 9847 - 9902 

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονο-
µικών «Πλαίσιο ρύθµισης οφειλών και άλλες φορολογικές
και τελωνειακές ρυθµίσεις, προστασία των συντάξεων από
τον πληθωρισµό και άλλες διατάξεις για τη στήριξη της κοι-
νωνίας και της επιχειρηµατικότητας», σελ. 9861 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 9888 - 9923
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 9869 - 9888
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 9813 - 9852
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 9852 - 9869

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ  Χ. , σελ. 9889, 9893, 9895, 9896, 

9897, 9898, 9923
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 9893
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 9884
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 9869, 9870, 9872, 9873, 

9874, 9880, 9881, 9882, 
9884

ΛΟΓΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 9896
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 9896
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 9813, 9840, 9842, 9846, 

9848
ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 9856, 9857, 9859, 9861, 

9867

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ.  , σελ. 9845, 9846
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 9840, 9841
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 9841, 9843, 9844, 9845, 

9846
ΠΛΕΥΡΗΣ Α.  , σελ. 9840, 9841
ΣΥΡΙΓΟΣ Ε.  , σελ. 9842, 9843

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων:

ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 9865
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 9869, 9870
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 9889
ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ Σ. , σελ. 9882
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 9891, 9893
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 9853
ΒΡΥΖΙΔΟΥ Π. , σελ. 9888
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ  Γ.  , σελ. 9859, 9878, 9884, 9898
ΓΚΑΡΑ Α. , σελ. 9871
ΓΚΟΚΑΣ Χ. , σελ. 9890, 9891
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 9881
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 9874
ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 9895
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 9866, 9867
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 9858
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 9858, 9859
ΛΙΒΑΝΟΣ Σ. , σελ. 9863
ΛΙΟΥΠΗΣ Α. , σελ. 9862
ΛΟΓΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 9855, 9856, 9896
ΜΑΚΡΗ-ΘΕΟΔΩΡΟΥ Ε. , 

σελ. 9847
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 9873
ΜΑΝΗ-ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ  Ά. , 

σελ. 9870
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 9852, 9897, 9898
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 9848, 9898
ΜΠΟΥΓΑΣ Ι. , σελ. 9880
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 9857
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 
ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ Ι. , σελ. 9893
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 9850, 9897
ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ Μ. , σελ. 9888
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ  Κ. , σελ. 9864
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 9861

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ Ο. , σελ. 9872
ΤΖΑΚΡΗ Θ. , σελ. 9894, 9895
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 9874
ΧΑΡΙΤΟΥ Δ. , σελ. 9877
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 9867

Δ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 9841, 9842, 9844



Αθήνα, σήµερα στις 22 Μαρτίου 2023, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
9.22’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 21-3-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα πρακτικά της �Β’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 21
Μαρτίου 2023 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου
νόµου: «Μετονοµασία της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας σε Ρυθ-
µιστική Αρχή Αποβλήτων, Ενέργειας και Υδάτων και διεύρυνση

του αντικειµένου της µε αρµοδιότητες επί των υπηρεσιών ύδατος
και της διαχείρισης αστικών αποβλήτων, ενίσχυση της υδατικής
πολιτικής - Εκσυγχρονισµός της νοµοθεσίας για τη χρήση και πα-
ραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές µέσω της
ενσωµάτωσης των οδηγιών ΕΕ 2018/2001 και 2019/944 - Ειδικό-
τερες διατάξεις για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και την
προστασία του περιβάλλοντος».)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Μαρία - Αλεξάνδρα Κεφάλα, Βουλευτή Ιωαννίνων, τα ακό-
λουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’
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9814 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9816 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9818 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9820 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9822 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9824 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9826 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9828 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9830 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9832 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9834 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Γ’ - 22 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9835



9836 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9838 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η ανάγνωση των αναφορών. Ευχαρι-
στούµε θερµά την κ. Κεφάλα.

Εισερχόµαστε τώρα στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα τα εξής:

«Οι επίκαιρες ερωτήσεις που θα συζητηθούν είναι η µε αριθµό
570/15-3-2023 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαντηθεί από τον
Υπουργό Υγείας κ. Αθανάσιο Πλεύρη, η µε αριθµό 577/17-3-2023
επίκαιρη ερώτηση, που θα απαντηθεί από τον Υφυπουργό Παι-
δείας και Θρησκευµάτων κ. Ευάγγελο Συρίγο και η µε αριθµό
566/14-3-2023 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαντηθεί από τον Υφυ-
πουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Συµεών Κεδίκο-
γλου.

Δεν θα συζητηθεί η µε αριθµό 580/20-3-2023 επίκαιρη ερώτηση
του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα
- Ηλία Αρσένη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων. 

Ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµάτων
κ. Στυλιανός - Ιωάννης Κουτνατζής.».

Θα ξεκινήσουµε µε την πρώτη µε αριθµό 570/15-3-2023 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Βοιωτίας του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Γεωργίου Μουλκιώτη προς τον Υπουργό Υγείας,
µε θέµα: «Άµεση αντιµετώπιση της υποστελέχωσης και των προ-
βληµάτων των µεταφορικών µέσων του ΕΚΑΒ στη Βοιωτία».

Κύριε Μουλκιώτη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Κα-

ληµέρα σας, καληµέρα κύριοι Υπουργοί.
Κύριε Υπουργέ, από τον υφιστάµενο νόµο σκοπός του ΕΚΑΒ

είναι ο συντονισµός της παροχής σε έκτακτες περιπτώσεις άµεσης
βοήθειας, επείγουσας ιατρικής φροντίδας στους πολίτες, µετα-
φορά των πολιτών σε µονάδες παροχής υγείας και ο συντονισµός
της νοσοκοµειακής αλλά και της προνοσοκοµειακής φροντίδας
σε καταστάσεις εκτάκτων αναγκών και κρίσεων, αλλά και η παρα-
κολούθηση και ο συντονισµός οπωσδήποτε της εφηµερίας των νο-
σοκοµείων.

Στη Βοιωτία τώρα, όπως και στην υπόλοιπη επικράτεια, οι ερ-
γαζόµενοι στο ΕΚΑΒ καταβάλλουν υπεράνθρωπες προσπάθειες –
οφείλουµε να το πούµε- ώστε να καλυφθούν οι αυξηµένες
ανάγκες ενός νοµού, που είναι µε ορεινούς όγκους, µε εθνικό δί-
κτυο, µε µεγάλη βιοµηχανική περιοχή και πολλές εγκαταστάσεις
και βεβαίως µε ένα χιονοδροµικό κέντρο, το πρώτο στη χώρα, το
χιονοδροµικό κέντρο του Παρνασσού, µε πάρα πολλούς επισκέ-
πτες. 

Τα προβλήµατα τα οποία υπάρχουν µε το ΕΚΑΒ στη Βοιωτία
είναι πολλαπλά και αφορούν στην αποτελεσµατική -και αυτό είναι
το µείζον θέµα- λειτουργία του και σχετίζονται τόσο µε την υπο-
στελέχωση όσο και µε την έλλειψη υλικοτεχνικού εξοπλισµού και
αυτό έχει ως αποτέλεσµα να υπάρχουν πολλοί κίνδυνοι. 

Χαρακτηριστική περίπτωση ήταν αυτό το ζήτηµα το οποίο ανα-
φέραµε, κύριε Υπουργέ, και σε ερωτήσεις. Στις 11-2-2022, πολυ-
τραυµατίας µεταφέρθηκε στο νοσοκοµείο της Θήβας,
διασωληνώθηκε και λόγω της κρισιµότητας της κατάστασης αλλά
και έλλειψης της ΜΕΘ στο νοσοκοµείο της Θήβας ήταν αναγκαίο
να µεταφερθεί. Εκλήθη το ΕΚΑΒ, µπήκε στο ΕΚΑΒ, µπήκε µέσα
στο όχηµα και το όχηµα δεν µπορούσε να λειτουργήσει. Υπήρχαν
κάποιες βλάβες, κάποια προβλήµατα. Δεν µπορούσε να λειτουρ-
γήσει, µε αποτέλεσµα να χαθεί πολύτιµος χρόνος, να βρεθεί νέο
όχηµα και να µεταφερθεί µετά στο Τζάνειο. 

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι η λειτουργία του ΕΚΑΒ δεν είναι µόνο το
προσωπικό, είναι και η υλικοτεχνική υποδοµή. Και ανακύπτουν µεί-
ζονα ερωτήµατα. Εµείς γι’ αυτό καταθέσαµε έγγραφη ερώτηση.
Δεν ξέρω αν δεν απαντήσατε, επειδή δεν θέλετε να δεσµευτείτε
γραπτώς σε σχέση µε τα ζητήµατα που ανακύπτουν. 

Όµως δύο ερωτήµατα τίθενται: Για αυτό το περιστατικό, το σο-
βαρότατο περιστατικό, που έγινε µε τον πολυτραυµατία, έχει διε-
ρευνηθεί το ζήτηµα αυτό καθαυτό και ποια αποτελέσµατα
υπάρχουν; Υπάρχει ένα πόρισµα; 

Το δεύτερο είναι αν η σηµερινή κατάσταση του στόλου του

ΕΚΑΒ στη Βοιωτία δεν είναι καλή, πώς σκοπεύετε να την ενισχύ-
σετε. Πώς θα διασφαλιστεί η συστηµατική συντήρησή του και πώς
µπορεί να ενισχυθεί και µε προσωπικό που είναι αναγκαίο για την
όλη λειτουργία; 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κύριε Πλεύρη, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, προφανώς είτε απαντούµε γραπτώς είτε

απαντούµε και καταθέτουµε στα Πρακτικά της Βουλής, η απάν-
τηση είναι η ίδια. Δεν τίθεται θέµα δηλαδή αν υπάρχει δέσµευση
γραπτή. Δηλαδή η τοποθέτηση του Υπουργού στη Βουλή και αυτά
που καταγράφουν τα Πρακτικά της Βουλής δεν είναι επίσηµα έγ-
γραφα; 

Πάµε λοιπόν στο περιστατικό το οποίο αναφέρετε. Στις 11.54’
έγινε κλήση για τραυµατία, 11.56’ διαβιβάστηκε στην κινητή ια-
τρική µονάδα, το ασθενοφόρο έφτασε 12.00’ και η άφιξη στο Γε-
νικό Νοσοκοµείο της Θήβας έγινε 12.09’. Δηλαδή σε λιγότερο από
είκοσι λεπτά, σε δεκαπέντε λεπτά είχε µεταφερθεί ο πολυτραυµα-
τίας στο Γενικό Νοσοκοµείο Θήβας. 

Προκύπτει ότι από το Γενικό Νοσοκοµείο Θήβας γίνεται διασω-
λήνωση και γύρω στις 2.15’ κρίνεται σκόπιµο να διακοµιστεί στο
Τζάνειο. Έρχεται ασθενοφόρο του ΕΚΑΒ Λιβαδειάς, το οποίο
µόλις παρέλαβε τον ασθενή είχε πρόβληµα στην εκκίνηση του κι-
νητήρα. Το ασθενοφόρο λειτούργησε, ο κινητήρας τέθηκε σε ισχύ,
πολύ σωστά όµως κρίθηκε ότι, επειδή υπήρχε πρόβληµα και φο-
βόντουσαν µήπως στην πορεία δηµιουργηθεί πρόβληµα λόγω του
συγκεκριµένου ασθενοφόρου, έπρεπε να έρθει άλλο ασθενοφόρο
για να µεταφερθεί στο Τζάνειο, ώστε να παραµείνει σταθεροποι-
ηµένος ο διασωληνωµένος ασθενής εντός του νοσοκοµείου της
Θήβας. Και πράγµατι αυτό έγινε, µεταφέρθηκε στο Τζάνειο Νοσο-
κοµείο. 

Τα ασθενοφόρα της περιοχής ελέγχονται µία φορά την εβδο-
µάδα ή στις δέκα µέρες. Το συγκεκριµένο ασθενοφόρο ελέγχθηκε
στις 9-2-2022, συντηρήθηκε και κρίθηκε ότι δεν έχει πρόβληµα. Το
περιστατικό γίνεται στις 11-2-2022, του 2023 µε συγχωρείτε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Του 2022.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Του 2022 ναι. Είχε

περάσει λοιπόν έλεγχο δύο µέρες πριν το συγκεκριµένο ΕΚΑΒ και
είχε κριθεί ότι ήταν κατάλληλο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Το έτος είναι το θέµα. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας):  Το έτος εντάξει.

Ναι αλλά στο έτος που γίνεται το περιστατικό είχε ελεγχθεί δυο
µέρες πριν και είχε κριθεί ότι ήταν κατάλληλο. Άρα υπήρξε µια
αιφνίδια βλάβη, η οποία αντιµετωπίστηκε. 

Έρχοµαι όµως στην ουσία του προβλήµατος το οποίου βάζετε.
Ο τοµέας ΕΚΑΒ Θήβα Έχει δεκαέξι άτοµα προσωπικό, έντεκα µό-
νιµους και πέντε επικουρικούς. Δυστυχώς δύο -ευτυχώς δηλαδή,
για αυτούς- έχουν βγει υποψήφιοι στις αυτοδιοικητικές εκλογές.
Τους έχει χάσει ο τοµέας γιατί έχουν πάει στα παραρτήµατα που
είναι οι αυτοδιοικητικοί σύµβουλοι. Και το ΕΚΑΒ Λειβαδιάς έχει δε-
καέξι µόνιµους υπαλλήλους και εφτά επικου- ρικούς. 

Τα πληρώµατα τα οποία βγαίνουν είναι για τη µεν Λειβαδιά ένα
ασθενοφόρο στην πρωινή βάρδια και τρεις εβδοµάδες τον µήνα
δύο ασθενοφόρα. Αντίστοιχα και για το απόγευµα ένα ασθενο-
φόρο όλο τον µήνα, τις τρεις εβδοµάδες δεύτερο ασθενοφόρο και
τη νύχτα ένα ασθενοφόρο και µια φορά την εβδοµάδα δεύτερο
ασθενοφόρο. 

Για τη δε Βοιωτία, η κατάσταση είναι ότι βγαίνει ένα ασθενο-
φόρο το πρωί, ένα ασθενοφόρο το απόγευµα και ανά δέκα µέρες
δεύτερο και ένα ασθενοφόρο το βράδυ. 

Με τις συνεργασίες των δύο αυτών τοµέων µπορούν να υπάρ-
χουν τρία ασθενοφόρα το πρωί και το απόγευµα και ένα µε δύο
ασθενοφόρα το βράδυ. Στη δευτερολογία µου θα σας πω τι κρί-
νεται, ότι υπάρχει µια κάλυψη µεν σε ασθενοφόρα τρία πρωί από-
γευµα και ένα µε δύο το βράδυ, αλλά λόγω -όπως πολύ σωστά
αναφέρατε- των αυξηµένων αναγκών, υπάρχουν κινήσεις γιατί από
τις διακοµιδές που βλέπουµε -που θα σας πω στη δευτερολογία
µου- χρειάζεται ενίσχυση, ώστε να µπορεί να υπάρξει και άλλη
βάρδια.

9840 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Τον λόγο τώρα έχει για τη δευτερολογία του ο κ. Μουλκιώτης. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είπα για την ερώτηση, γιατί κατατέθηκε τέσ-

σερις φορές και δεν απαντήθηκε τέσσερις φορές. Δεν γίνεται.
Δεν απαντήθηκε τέσσερις φορές, γι’ αυτό το είπα. 

Τώρα σε σχέση µε αυτά που µου είπατε. Έξω από τη Θήβα ήταν
ο τραυµατισµός και πήγε στο νοσοκοµείο. Δεν µου κάνει εντύ-
πωση ο χρόνος. Μου κάνει, όµως, εντύπωση και δηµιούργησε έκ-
πληξη στους πάντες, το ότι αναγκάστηκε να διασωληνωθεί και
έπρεπε να µεταφερθεί στο Τζάνειο και το όχηµα αυτό δεν έπαιρνε
µπροστά, είχε πρόβληµα. Μου λέτε ότι ξέρετε ότι λειτούργησε. Τι
θα πει  αυτό, κύριε Υπουργέ;  Εγώ καταλαβαίνω. Τι θα πει αυτό;
Δεν µπορούµε να λέµε τέτοιες απαντήσεις σε σχέση µε το γεγο-
νός αυτό καθαυτό µπορεί να συµβεί στην τύχη, αλλά υπάρχει θέµα
και δηµιουργήθηκε θέµα και ήρθε άλλο ασθενοφόρο. Λειτούργησε
και κρίθηκε ότι καλό είναι να έρθει το άλλο ασθενοφόρο; Είναι µια
αντίφαση αυτή. Ή λειτούργησε και µπορούσε να κινηθεί ή δεν λει-
τούργησε και δεν είχε τη δυνατότητα να κινηθεί και να µεταφερθεί
ο ασθενής. Αυτό είναι το βασικό ζήτηµα. 

Το  ένα είναι αυτό και πάω τώρα στο δεύτερο, το πιο σοβαρό.
Ξέρετε η γραφειοκρατία πράγµατι είναι αυτή, όπως την λέτε. Δεν
θα το αµφισβητήσω, δεν ξέρω πώς θα χρησιµοποιήσετε τις πλη-
ροφορίες που σας έδωσα. Υπάρχει θέµα. Υπάρχει πλήρης απο-
διοργάνωση. Αυτό δεν το λέω γιατί κάνω αντιπολίτευση για την
αντιπολίτευση. Το λέω σαν γεγονός, το οποίο το αισθανόµαστε.
Και σε οικογενειακό κύκλο, αν θέλετε, δεν µεταχειρίζοµαι τίποτα
ούτε έχω απασχολήσει κανέναν. Όµως υπάρχει θέµα. 

Υπάρχει αποδιοργάνωση στο ΕΚΑΒ στη Βοιωτία. Το προσωπικό,
αυτό το λίγο, γιατί δεν είναι προσωπικό που να έχει δυνατότητες
πολλές, δίνει αγώνα. Τους βλέπεις τους ανθρώπους. Πέρα από το
προσωπικό όµως, υποδοµή δεν υπάρχει. Τα ασθενοφόρα, τα οχή-
µατα είναι πεπαλαιωµένα. Δεν είναι ας το πούµε  «αξιόπλοα», δεν
µπορούν να κινηθούν σωστά και µε την ταχύτητα που πρέπει να
γίνει. Έχουν θέµα και αυτό είναι ένα ζήτηµα, το οποίο απασχολεί
τους πάντες. Απασχολεί και τους γιατρούς, απασχολεί και τα νο-
σοκοµεία, απασχολεί τους πάντες. Και θέλουµε όχι µόνο να µας
πείτε την κατάσταση, αλλά και τι θα γίνει, γιατί  έµµεσα κατάλαβα
ότι υπάρχει ένα ζήτηµα λόγω της ιδιαιτερότητας του νοµού και µε
τις υποχρεώσεις, οι οποίες ανακύπτουν ανά πάσα στιγµή. Δυστυ-
χώς, συµβαίνουν αυτά στη ζωή. Όµως οφείλουµε να δούµε και
πρέπει εσείς να απαντήσετε και να δεσµευτείτε για συγκεκριµένα
ζητήµατα που πρέπει να γίνουν σε σχέση µε τη λειτουργία του
ΕΚΑΒ στη Βοιωτία. Δεν µπορεί να ισχύσουν τα δεδοµένα αυτά, τα
οποία υπάρχουν µέχρι σήµερα. Δεν τιµά κανέναν να υπάρχει τέ-
τοια κατάσταση. Δεν είναι καθόλου σωστό και πρέπει να δώσουµε
και ένα αίσθηµα εµπιστοσύνης στους πολίτες. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, άκουσα ότι θα κοιτάξετε την ενίσχυση.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Βεβαίως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ενδιαφέροµαι και εγώ

γιατί είµαστε «αριστογείτονες» µε την Βοιωτία και πολλές περιοχές
της δικής µου εκλογικής περιφέρειας, όπως οι Ερυθρές, η Οινόη,
τα Βίλια, εξυπηρετούνται από το Νοσοκοµείο Θήβας και θα πω και
από την Λιβαδειά. 

Άρα άκουσα τη θετική λέξη, ότι θα ενισχύσετε αυτή την κατά-
σταση, η οποία µπορεί να γίνει καλύτερη. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Λοιπόν, πρώτα απ’

όλα να τελειώσουµε το περιστατικό. Προφανώς όταν υπάρχουν
τρία οχήµατα -και πέντε οχήµατα να υπήρχαν και έξι- όταν θα βρε-
θεί η στιγµή να χαλάσει ένα όχηµα, αυτοµάτως θα πρέπει να γίνει
διαχείριση του περιστατικού. Πότε υπάρχει µια ευθύνη; Αν ερχό-
µουν εδώ πέρα και σας έλεγα ότι αυτά τα οχήµατα δεν έχουν
ελεγχθεί. Ελέγχθηκε δύο µέρες πριν, οι τεχνικοί είπαν δεν υπήρχε
πρόβληµα. Και πολύ σωστά λειτούργησαν και σας απαντώ ότι
πήρε µπρος. Δεν θα έκαναν ένα ταξίδι από τη Θήβα στο Τζάνειο
τη στιγµή που είχαν εντοπίσει ότι υπήρχε ένα πρόβληµα στη µη-
χανή. Έπρεπε αυτοµάτως από τη στιγµή που υπήρξε πρόβληµα

στη µηχανή ακόµα και αν πήρε µπρος να πάει να ελεγχθεί το
όχηµα. Και ο ασθενής ήταν απολύτως ασφαλής, γιατί ήταν διασω-
ληνωµένος, άρα σε έλεγχο, είχε όλη την φροντίδα την οποία
έπρεπε να είχε και απλώς έγινε η διακοµιδή του µε άλλο όχηµα,
ώστε να υπάρχει ασφάλεια γιατί θα ήταν πολύ χειρότερο αν συ-
νέβαινε κάτι στη διάρκεια της διαδροµής και τελείως διαφορετικές
οι συνθήκες, έστω και εκτός ΜΕΘ, να βρίσκεσαι σε ένα νοσοκο-
µείο και να διακοµίζεσαι σε ένα άλλο για να µπεις στην ΜΕΘ και
τελείως διαφορετικό να βρίσκεσαι σε ένα ασθενοφόρο. 

Άρα η διαχείριση του περιστατικού -και επειδή αναφερθήκατε-
και τα πορίσµατα δείχνουν ότι και οι έλεγχοι στα οχήµατα είχαν
γίνει και η αντίδραση του προσωπικού ήταν η δέουσα. 

Να τονίσω εδώ, γιατί πολλές φορές ακούµε για το ΕΚΑΒ,
ακόµα και στο τραγικό δυστύχηµα στα Τέµπη, τριάντα πέντε
ασθενοφόρα βρέθηκαν στο σηµείο σε λιγότερο από µία ώρα. Η
επιχειρησιακή δυνατότητα του ΕΚΑΒ είναι πολύ µεγάλη και τα
πληρώµατα τα οποία βγαίνουν, πάντοτε προσπαθούν να καλύ-
πτουν τις ανάγκες. Στο συγκεκριµένο Θήβα - Λειβαδιά που είναι
άνω των σαράντα ατόµων που υπηρετούν στο συγκεκριµένο ση-
µείο, βγαίνουν τρία πληρώµατα, τρία ασθενοφόρα πρωί από-
γευµα, ένα µε δύο βράδυ. 

Είδαµε όµως -και εδώ πέρα έχετε δίκιο στην τοποθέτησή σας-
ότι οι ανάγκες για διακοµιδές οι οποίες γίνονται, είναι αρκετά µε-
γάλες. Μπορούν να φτάνουν υπό όρους και προϋποθέσεις ανά-
λογα και µε τη λειτουργία -όπως αναφέρετε και του χιονο-
δροµικού- και τις τριακόσιες διακοµιδές τον µήνα. Άρα αυτό δεί-
χνει τις ανάγκες ότι εκεί θα γίνουν οι παρεµβάσεις σε εννιακόσιες
δέκα θέσεις του µόνιµου προσωπικού που είναι να βγάλουµε για
να κοιτάξουµε να υπάρχει µια µεγαλύτερη ενίσχυση, χωρίς όµως
να είναι η εικόνα, η οποία λέτε. Διότι το ότι βγαίνουν τρία ασθε-
νοφόρα το πρωί, τρία ασθενοφόρα το απόγευµα δεν δείχνουν
ότι δεν υπάρχει κάλυψη της περιοχής, αλλά ωστόσο οι ανάγκες
από τη στιγµή που είναι µεγαλύτερες θα γίνουν και θα προβλε-
φθούν σε αυτές τις διαδικασίες των προκηρύξεων ώστε να υπάρ-
χει και καλύτερη κάλυψη που προκαλείται κυρίως από κάποιες
µακροχρόνιες ασθένειες οι οποίες αναφέρονται σε προσωπικό
που δεν µπορούµε να κάνουµε κάτι ή από ανθρώπους οι οποίοι
εργάζονται στο ΕΚΑΒ και έχουν εκλεγεί σε αυτοδιοικητικές θέ-
σεις και έχουν µεταφερθεί από τον τοµέα. Αν καλυφθούν αυτές
οι θέσεις πιστεύουµε ότι θα έχουµε και µια καλύτερη κάλυψη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Προχωράµε στην επόµενη, την πρώτη µε αριθµό 577/17-3-
2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Σερρών
της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Αντιστοίχιση
πτυχίων των αποφοίτων πρώην ΑΕΙ ΤΤ (ΤΕΙ) µε τα πτυχία των
νέων ακαδηµαϊκών δοµών», στην οποία θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Άγγελος Συρίγος.

Κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ θερµά, κύριε

Πρόεδρε. Καληµέρα σας, κύριε Υπουργέ. 
Ένα θέµα το οποίο έχει έναν διφυές χαρακτήρα, πέρα από την

εκπαίδευση, πέρα από την επιστηµονική του κατάρτιση και αυτό
το επιστηµονικό κενό που δηµιουργείται σε ό,τι αφορά την κα-
τοχύρωση επαγγελµατικών δικαιωµάτων, είναι συνάµα -το ξέρετε
πολύ καλά- και κοινωνικό. 

Ενθυµούµαι από το 2001 πως όταν µιλάµε για ΤΕΙ, µιλάµε για
ΤΕΙ και πανεπιστήµια, όχι ΤΕΙ και ΑΕΙ. Είναι λανθασµένη αυτή η έκ-
φραση. Διότι και τα ΤΕΙ είναι στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, άρα
λοιπόν είναι Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα, απλά δεν είχαν αυτή
την πανεπιστηµιακή υπόσταση. Με τους νόµους που θεσπίστηκαν
από το 2018, έγινε µια απορρόφηση, µια συγχώνευση πολλών τµη-
µάτων των ΤΕΙ, τα οποία αναγνωρίστηκαν πλέον σε επιστηµονικό
επίπεδο πανεπιστήµια και υπάρχουν απτά παραδείγµατα. 

Όµως δηµιουργείται ένα µεγάλο κοινωνικό φαινόµενο αυτή τη
στιγµή, διότι εν µια νυκτί πολλοί φοιτητές -και µιλάµε περίπου,
το ξέρετε πολύ καλά, για το ένα τέταρτο πανελλαδικά των πανε-
πιστηµιακών τµηµάτων- βρέθηκαν µε ένα πτυχίο «φάντασµα», δη-
λαδή δεν µπορούν να κατοχυρώσουν τα επαγγελµατικά τους
δικαιώµατα, είναι σε µια αβεβαιότητα. 
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Διαβάζω τη συνέντευξή σας µε τον Πρόεδρο του ΤΕΙ Κρήτης
πολύ προσεκτικά τον κ. Μπριτζολάκη, όπου υπάρχει διαµαρτυρία
από πολλά πρώην ΤΕΙ, µεταξύ αυτών και του Πειραιά και της
Κρήτης, ότι δεν επιλύεται το πρόβληµα άµεσα και ζητείται να
υπάρχει µία γνωµοδότηση, µια αξιολόγηση από την Εθνική Αρχή
Ανώτατης Εκπαίδευσης. 

Να θυµίσουµε ότι στο παρελθόν υπήρχε ένας κύκλος εξοµοί-
ωσης µε άλλες σχολές διετούς η τριετούς φοίτησης, όπως για
παράδειγµα ήταν οι σχολές σωµατικής αγωγής αλλά και οι παι-
δαγωγικές ακαδηµίες, προκειµένου να εναρµονιστούν και από
διετείς να γίνουν τεταρτοετείς και να εξοµοιωθούν. 

Κάτι ανάλογο πρέπει να γίνει και τώρα, διότι η αγωνία αυτή
είναι ζωγραφισµένη στα µάτια αυτών των ανθρώπων, οι οποίοι
έχουν το «επίσταµαι» µέσα τους. Έχουν ολοκληρώσει περίπου
τέσσερις διαδοχικές περιόδους, δηλαδή µιλάµε για τέσσερα
χρόνια φοίτηση και είναι σε µια αβεβαιότητα διότι δεν τους κα-
τοχυρώνετε τα επαγγελµατικά δικαιώµατα. 

Εσείς, ως Υπουργός, απαντάτε ότι πρέπει να γίνει αξιολόγηση.
Η αξιολόγηση καθυστερεί. Τώρα αν επικαλεστούµε το νοµοθε-
τικό πλαίσιο, να θυµίσουµε ότι υπάρχουν τρεις αποφάσεις 2407,
2408 και 2409 του τετάρτου τµήµατος του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας του Σ.τ.Ε., µε αφορµή την κατοχύρωση επαγγελµατι-
κών δικαιωµάτων των αποφοίτων µηχανικών ανακαίνισης και
συντήρησης κτιρίων. Εκεί λοιπόν το Σ.τ.Ε. τους δικαιώνει. Προ-
σέφυγαν και άλλοι εκατόν πενήντα µηχανικοί επί του θέµατος
που λέει ότι κωλυσιεργούν τα Υπουργεία -µεταξύ αυτών το
Υπουργείο Παιδείας, το Υπουργείο Περιβάλλοντος, το Υπουρ-
γείο Υποδοµών- και πρέπει να βγει προεδρικό διάταγµα το άρθρο
257 που να κατοχυρώνει τα επαγγελµατικά τους δικαιώµατα, µε
εξουσιοδοτικές διατάξεις που ορίζει ο νοµοθέτης και βέβαια και
οι ορµώµενοι και δέσµιοι µηχανικοί, διότι δεν έβγαλε πόρισµα η
διοίκηση ή µάλλον δεν ξεκίνησε διαδικασίες η διοίκηση για δύο
τµήµατα -αν θυµάµαι καλά Πάτρας, Κρήτης και Ιωαννίνων- µε
αποτέλεσµα όλοι οι υπόλοιποι να δικαιώνονται από το Σ.τ.Ε. που
λέει το Σ.τ.Ε. ότι αδίκως κωλυσιεργείτε κι εσείς για τα επαγγελ-
µατικά δικαιώµατα. 

Το λέω αυτό ως παράδειγµα, κύριε Υπουργέ, για τους µηχανι-
κούς ανακαίνισης και συντήρησης κτηρίων, γιατί κάτι ανάλογο
πρέπει να γίνει τώρα για τους αποφοίτους των πρώην ΤΕΙ. Το
βιώνουµε και στον Πειραιά, το βιώνουµε σε πολλές ενότητες,
όπως και µε το Πανεπιστήµιο πάνω της εκλογικής µου περιφέ-
ρειας των Σερρών και το ξέρετε πάρα πολύ καλά. Πρέπει να
δοθεί άµεση λύση, επαναλαµβάνω, διότι είναι ένα θέµα κοινωνι-
κού και επιστηµονικού χαρακτήρα, προκειµένου να µην υπάρ-
χουν κοινωνικές ανισότητες και να µην υπάρχουν άνθρωποι που
αποφοιτούν από την τριτοβάθµια εκπαίδευση πανεπιστηµιακού
χαρακτήρα και να είναι δύο και τριών ταχυτήτων σε µια αβεβαι-
ότητα που βιώνουν κοινωνικά. Αυτό ζητούν οι φοιτητές. Ζητούν
άµεση λύση και όχι να χρονοτριβούµε κι άλλο, προκειµένου να
είναι σε αυτή την αβεβαιότητα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, κύριε

Συρίγο, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Καλη-
µέρα, κύριε συνάδελφε. 

Να κάνω µια διευκρίνιση απλώς πριν ξεκινήσω. Δεν έδωσα συ-
νέντευξη στον κ. Μπριτζολάκη. Ο κ. Μπριτζολάκης είναι ο εκπρό-
σωπος των αποφοίτων ΤΕΙ. Είχαµε µια εκτενή συνοµιλία για
τέτοια ζητήµατα, µέρος της οποίας δηµοσιεύθηκε όχι από µένα,
αλλά δεν ήταν συνέντευξη, ήταν συνοµιλία στην οποία ο άνθρω-
πος µου µετέφερε τα αιτήµατά τους και εγώ προσπάθησα να
δώσω απαντήσεις. 

Ξεκινάω µε µια περιγραφή του τι ακριβώς έχει συµβεί τα τελευ-
ταία χρόνια. Το 2018 και κυρίως το 2019 µε τον ατυχή νόµο 4610,
µετετράπησαν τα ΤΕΙ, για την ακρίβεια καταργήθηκαν ως αυτο-
τελή νοµικά πρόσωπα και εντάχθηκαν σε πανεπιστήµια. Ήταν µια
κίνηση που έγινε µε απίστευτη προχειρότητα εν µία νυκτί. 

Επί παραδείγµατι, έχουµε πανεπιστήµια τα οποία τώρα εκτεί-
νονται σε µια έκταση πεντακοσίων χιλιοµέτρων. Το Διεθνές Πα-
νεπιστήµιο, το οποίο έχει τµήµατα στις Σέρρες, ξεκινάει από την

Κατερίνη και καταλήγει στο Διδυµότειχο. Έχουµε πανεπιστήµια
τα οποία έχουν τµήµατα που θεραπεύουν το ίδιο ακριβώς αντι-
κείµενο. Δηλαδή, στη µία πόλη είναι το ένα στην άλλη πόλη είναι
το άλλο, σε κάποιες περιπτώσεις και στην ίδια ακριβώς πόλη.
Έχουµε πανεπιστήµια τα οποία προέκυψαν µε µηδενικό αριθµό
µελών ΔΕΠ.

Το πιο βασικό για εµένα, όµως, είναι ότι χάθηκε η τεχνολογική
κατεύθυνση. Τι σηµαίνει αυτό στην πράξη; Είναι σαν να έχουµε
µια µηχανή. Η µηχανή έχει τον χειριστή της, ο οποίος τη χειρίζε-
ται σε καθηµερινή βάση. Είναι κατά κανόνα απόφοιτος ΙΕΚ ή
επαγγελµατικού λυκείου. Έχουµε εκείνον που την έχει σχεδιάσει,
που είναι απόφοιτος πολυτεχνείου. Είχαµε και εκείνον που ήξερε
πώς λειτουργεί η µηχανή. Αυτή ήταν η τεχνολογική εκπαίδευση.
Εµείς τώρα έχουµε ένα σύστηµα που έχουµε τον χειριστή και τον
σχεδιαστή. Μας λείπει εκείνος που ξέρει πώς λειτουργεί η µη-
χανή σε καθηµερινή βάση. Είναι, δηλαδή, σαν να έχουµε ένα τε-
ράστιο κεφάλι και να έχουµε χέρια, αλλά να µας λείπει το σώµα
που συνδέει το κεφάλι µε τα χέρια. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Μεταξύ των άλλων προχειροτήτων που έγιναν ήταν ότι δεν
υφίσταται ρύθµιση, εξουσιοδοτική διάταξη, σχετικά µε τη δυνα-
τότητα των αποφοίτων τµηµάτων ΤΕΙ να λάβουν πτυχίο πανεπι-
στηµιακής εκπαίδευσης µε κάποιον τρόπο. Γιατί δεν έγινε αυτό;
Διότι οι προϋποθέσεις µε τις οποίες µετετράπησαν αυτά τα τµή-
µατα δεν έδινε µια τέτοια δυνατότητα.

Κάτι ακόµα πολύ σηµαντικό, το αναφέρατε εµµέσως εσείς.
Από το 2001 και µετά, όταν µετατρέπονται τα ΤΕΙ σε ΑΤΕΙ, σε
Ανώτατα Τεχνικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα, έχουµε στην ελληνική
ανώτατη εκπαίδευση δύο διακριτούς κύκλους. Ο ένας είναι ο πα-
νεπιστηµιακός τοµέας που περιλαµβάνει τα πανεπιστήµια, το Πο-
λυτεχνείο, την Ανώτατη Σχολή Καλών Τεχνών και αναφέρονται
ως πανεπιστήµια, και ο άλλος τοµέας ανώτατης εκπαιδεύσεως
είναι ο τεχνολογικός τοµέας, που περιλαµβάνει τα ΤΕΙ στην προ-
κειµένη περίπτωση. Δεν υπάρχει ιεραρχική σχέση µεταξύ των ΤΕΙ
και των ΑΕΙ. Αυτό είναι πολύ βασικό. Οπότε δεν υφίσταται και
θέµα ισοτιµήσεως των βασικών τίτλων σπουδών που χορηγούν
µεταξύ τους. Άλλοι οι τίτλοι των µεν άλλοι οι τίτλοι των δε.

Επειδή έχω ξεπεράσει ήδη τον χρόνο µου, κύριε Πρόεδρε, θα
συνεχίσω στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίστε, γιατί είναι
ενδιαφέρον το θέµα και το ξέρω και εγώ πολύ καλά.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.

Έχουµε έναν γενναιόδωρο Πρόεδρο, τον οποίο τον ευχαριστώ
και µου δίνει τη δυνατότητα να αναπτύξω µερικές…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Είναι ένα πολύ ση-
µαντικό θέµα, το οποίο το παρακολουθούν και ενδιαφέρονται χι-
λιάδες.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Εκατοντάδες χιλιάδες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μάλιστα, έχω υπάρ-
ξει και µέλος ΔΕΠ στα πανεπιστήµια αλλά και για πολλά χρόνια
καθηγητής στα ΤΕΙ, που, όπως σωστά είπε ο κ. Μπούµπας και
εσείς το επαναλαµβάνετε, είναι ΑΕΙ µε διακριτούς ρόλους: τε-
χνολογική κατεύθυνση και πανεπιστηµιακή κατεύθυνση. Το εξη-
γήσατε και πολύ καλά κάνατε και τώρα.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Είναι βασικό να καταλάβουµε ότι δεν τε-
λούν σε ιεραρχική σχέση µεταξύ τους. Είναι δύο παράλληλες κα-
τευθύνσεις. Πολύ βασικό αυτό.

Τώρα, µε τον ν.4957/2022 -ψηφίστηκε πέρυσι τον Ιούλιο- ανα-
φέρεται στο άρθρο 3 ότι η ανώτατη εκπαίδευση παρέχεται από
τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, τα οποία είναι νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου δικαίου, πλήρως αυτοδιοικούµενα. Σε αυτά πε-
ριλαµβάνονται τα πανεπιστήµια, τα Πολυτεχνεία η Ανωτάτη
Σχολή Καλών Τεχνών και η ΑΣΠΑΙΤΕ.

Όσον αφορά τα πτυχία των ΤΕΙ, µετά την ένταξή τους στην
ανώτατη εκπαίδευση εξακολουθεί να ισχύει η παρ. 12 του άρ-
θρου 5 του ν.2916/2001, µε το οποίο ορίζεται ότι το πτυχίο που
χορηγείται από τµήµατα ΤΕΙ είναι βασικός τίτλος σπουδών ανω-
τάτης εκπαιδεύσεως, ο οποίος δίνει τη δυνατότητα πρόσβασης
σε προγράµµατα µεταπτυχιακών σπουδών σε ελληνικά ή ξένα
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πανεπιστήµια, µε τις προϋποθέσεις που εκάστοτε ισχύουν, βε-
βαίως, για τους πτυχιούχους ανωτάτης εκπαιδεύσεως.

Συνεπώς, οι κάτοχοι πτυχίων ΤΕΙ µετά την ένταξή τους στην
ανώτατη εκπαίδευση το 2001, ακόµη και µετά τη συγχώνευση ή
ένταξη των ΤΕΙ σε πανεπιστηµιακά ιδρύµατα, δεν υφίστανται πε-
ριορισµούς στην πραγµατοποίηση µεταπτυχιακών ή διδακτορι-
κών σπουδών ή τον διορισµό τους σε θέσεις του δηµοσίου ή του
ευρύτερου δηµοσίου τοµέα.

Τέλος, µε µία σειρά διατάξεων του 2018 και του 2019 δόθηκε
η δυνατότητα σε φοιτητές ήδη εγγεγραµµένους σε τµήµατα ΤΕΙ
να λάβουν πτυχίο πανεπιστηµιακής εκπαιδεύσεως µε κάποιες
προϋποθέσεις, στην προκειµένη περίπτωση να µην έχουν υπερ-
βεί τη διάρκεια των εξαµήνων που απαιτούνται για τη λήψη του
τίτλου σπουδών, σύµφωνα µε το ενδεικτικό πρόγραµµα σπου-
δών.

Σε κάθε περίπτωση, οι φοιτητές των ΤΕΙ είχαν τη δυνατότητα
να περατώσουν τις σπουδές τους στα µεταβατικά λειτουργούντα
τµήµατα και να λάβουν πτυχίο.

Περιµένω την δευτερολογία σας, για να συνεχίσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Μπούµπα,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Υπουργέ, τόσο εσείς

όσο και ο Πρόεδρος είστε ακαδηµαϊκοί. Το θέµα δεν είναι να το
δούµε από πλευράς πολιτικής τοποθέτησης. Απαντάτε καθαρά
πολιτικά. Εδώ υπάρχει κοινωνικό φαινόµενο.

Αυτή τη στιγµή τα παιδιά, οι φοιτητές, όπου οι γονείς από τον
κάµατό τους στερήθηκαν τα µάλα για να τα σπουδάσουν, έχουν
πάρει ένα πτυχίο χωρίς αντίκρισµα. Πώς θα βγουν να δουλέ-
ψουν; Αν θέλουµε να εναρµονιστούµε µε την Ευρώπη, τα πανε-
πιστήµια εφαρµοσµένων επιστηµών αναγνωρίζουν όλες τις
σχολές - πανεπιστήµια των τεχνολογικών εφαρµογών. Άρα η Ελ-
λάδα κινείται τελείως διαφορετικά.

Είµαστε στην ενωµένη Ευρώπη µε έναν εκπαιδευτικό χαρα-
κτήρα αφοµοίωσης και εν πάση περιπτώσει, αποκατάστασης
επαγγελµατικά για αυτούς τους ανθρώπους που έχουµε σηµαν-
τικές σχολές; Έχουµε σχολές µηχανικών. Τους δικαιώνει το
Σ.τ.Ε. νοµικά. Δεν µπορεί η διοίκηση να κωλυσιεργεί και τέσσερα
Υπουργεία, προκειµένου να µην κατοχυρώνονται τα επαγγελµα-
τικά τους δικαιώµατα. Το λένε οι πρόσφατες αποφάσεις, 2407,
2408 και 2409. Πρέπει να εφαρµοστεί εκ του Συντάγµατος, γιατί
είναι ιερή η εργασία και το δικαίωµα στην εργασία.

Ερχόµαστε στο δια ταύτα, το 257. Έκανα µία αναφορά στο πα-
ρελθόν, που επεσήµανε και ο κύριος Πρόεδρος, γιατί αυτή είναι
η αλήθεια. Δηλαδή, την αλλαγή από τα πρώην ΚΑΤΕΕ, µετά ΤΕΙ
και πανεπιστήµια την πληρώνουν οι φοιτητές, οι οποίοι και εργα-
στήρια έκαναν και πρακτική εξάσκηση έκαναν και τέσσερα χρό-
νια σπουδές έκαναν. Δεν µπορούµε αυτούς τους ανθρώπους να
τους αποκλείσουµε από την αγορά εργασίας, επειδή βγήκε ένας
νόµος επί ΣΥΡΙΖΑ µε τον οποίο πολλά τµήµατα συγχωνεύθηκαν,
άλλα εξαφανίστηκαν, άλλα δεν ήταν εναρµονισµένα.

Φοιτεί σε ένα ανώτατο ίδρυµα ο φοιτητής και απαιτεί µε το
πτυχίο από το Υπουργείο Παιδείας να τον αποκαταστήσουµε
επαγγελµατικά, για να βγει ο άνθρωπος να επιβιώσει. Δηλαδή,
αν είναι να περιµένουµε εµείς την Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαί-
δευσης -ΕΘΑΑΕ- πότε θα τους αξιολογήσει και πότε θα εναρµο-
νιστούν και πότε θα έχουν δικαίωµα να κατοχυρώσουν τα
επαγγελµατικά δικαιώµατα, «ήµουν νιός και γέρασα». Τελειώνει
ο άλλος µηχανικός και δουλεύει ντελιβεράς δέκα χρόνια. Δεν
είναι ντροπή η δουλειά, αλλά θέλει το επίσταµαι, θέλει την επι-
στήµη του, θέλει αυτό που οραµατίστηκε, που ονειρεύτηκε, που
ξόδεψε για αυτό.

Άρα, λοιπόν, εδώ το ζήτηµα είναι καθαρά κοινωνικό. Θέλω να
το δείτε πέρα από Υπουργός και ως ακαδηµαϊκός και ως άνθρω-
πος. Εδώ έχουµε µεγάλο θέµα. Μιλάµε για πάρα πολλά τµήµατα.
Δεν µπορούµε να τα προσδιορίσουµε χρονικά.

Προηγουµένως που σας είπα, δεν ήταν συνέντευξη. Διάβασα
στα «Φοιτητικά Νέα» ότι ήταν τηλεδιάσκεψη µε την Κρήτη, αλλά
δεν είναι θέµα ούτε Κρήτης, ούτε Πειραιά, ούτε Σερρών, ούτε
οτιδήποτε. Εδώ το παζλ έχει πολλά κοµµάτια. Τα κοµµάτια έχουν
ξεφύγει. Να σας δώσω παράδειγµα. Τώρα το θυµήθηκα. Όταν
καταργήθηκε το Τµήµα Ιχθυοκαλλιέργειας από τη Νέα Μηχα-

νιώνα πήγε στο Μεσολόγγι. Προσέξτε, το Πανεπιστήµιο Πατρών
δεν δεχόταν αυτό το Τµήµα Ιχθυοκαλλιέργειας του Μεσολογ-
γίου. Το δίνω ως παράδειγµα, µιας και είναι και ο κ. Κεδίκογλου
εδώ, γιατί; Διότι τα στοιχεία λένε ότι τα επόµενα χρόνια το 70%
της διατροφής θα είναι µέσα από την ιχθυοκαλλιέργεια.

Και ερωτώ: Τµήµατα σηµαντικά, όπως είναι η ιχθυοκαλλιέρ-
γεια, πρώην ΤΕΙ, τα οποία είναι σηµαντικά για την Ελλάδα για τα
επόµενα χρόνια να µπουν στο brand name και να στηριχθεί η ιχ-
θυοκαλλιέργεια, τα βγάζουµε απ’ έξω.

Πού θέλω να καταλήξω; Υπάρχουν σοβαρά τµήµατα, τµήµατα
τα οποία είναι χρήσιµα για το κοινωνικό στάτους, για τον εκπαι-
δευτικό χαρακτήρα που λαµβάνουν και για την παραγωγικότητα
στην Ελλάδα και έχουµε αποκλείσει αυτούς τους φοιτητές, γιατί
είναι τα πρώην ΤΕΙ, τα οποία δεν είναι εξοµοιωµένα µε τα πανε-
πιστήµια και πάει λέγοντας.

Το σωστό είναι -και το επαναλαµβάνω- ότι ήταν ΤΕΙ και πανε-
πιστήµια. Είναι λάθος να λέµε ΑΕΙ και ΤΕΙ. Τι θα πει; Τα ΤΕΙ τι
είναι; Πρωτοβάθµια; Είναι τριτοβάθµια. Άρα ήταν πανεπιστήµια-
ΤΕΙ. Δεν ήταν ΑΕΙ και ΤΕΙ. Αυτό είναι «ρατσιστικό» -εντός εισα-
γωγικών η λέξη- να το λένε, δηλαδή οι φοιτητές των ΤΕΙ τι ήταν;
Τριτοβάθµια εκπαίδευση ήταν.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Δεν είπα τέτοιο πράγµα!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Λέω, γιατί τους έχουµε αδική-
σει κατάφωρα τόσα χρόνια µε τµήµατα σηµαντικά, νευραλγικά
τµήµατα, που µπορούν να φέρουν αποτέλεσµα παραγωγικό και
τους έχουµε τους ανθρώπους παροπλισµένους, παρά τις απο-
φάσεις του Σ.τ.Ε. να περιµένουν χρόνια αν εξοµοιωθούν τα επαγ-
γελµατικά τους δικαιώµατα. Ενθυµούµαι και τους τοπογράφους
και των δοµικών έργων. Είχαµε ένα φοβερό τµήµα κάποτε χηµι-
κών πετρελαίου στην Καβάλα και πάει λέγοντας.

Δώστε λύση. Δεν µπορούµε να περιµένουµε άλλο, κύριε
Υπουργέ. Κοινωνικά µιλάµε. Μιλάµε κοινωνικά για χιλιάδες φοι-
τητές οι οποίοι είναι σε απόγνωση. Προσπαθούν να επιβιώσουν
και λένε: Εγώ που έκανα τα τέσσερα εξάµηνα πήγαν στράφι; Τι
θα γίνω εγώ; Δεν κατοχυρώνοµαι επαγγελµατικά; Αν ψηφίστηκε
ο νόµος και αν συγχωνεύτηκαν και αν απορροφήθηκαν και αν δεν
ήταν έτοιµα σε έναν λίβελο, σε ένα επίπεδο, αυτό δεν ενδιαφέρει
τους φοιτητές. Είναι νόµος του κράτους.

Πρέπει να δώσετε λύση, ως ακαδηµαϊκός, ως Υπουργός και
ως άνθρωπος, κύριε Συρίγο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι θα πρέπει να
συµφωνήσουµε ότι ο κ. Μπούµπας, ο αγαπητός συνάδελφος,
έχει εξαιρετικές ρητορικές ικανότητες, µιλάει από στήθους, είναι
εξαιρετικά ζωντανός. Εν τη ρύµη του λόγου του, βεβαίως, ανα-
φέρει κάποια πράγµατα τα οποία δεν είναι απολύτως ακριβή,
αλλά το σώζει η ζωντάνια της παρουσιάσεως.

Λοιπόν, είπατε ότι έχουν πτυχίο χωρίς αντίκρισµα. Μην το ξα-
ναπούµε αυτό το πράγµα. Μην το ξαναπούµε αυτό το πράγµα!
Οι απόφοιτοι ΤΕΙ…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Αντίκρισµα χωρίς…
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ένα λεπτό.
Άλλο ρωτάτε εδώ πέρα και τώρα πετάξατε κάτι άλλο. Ρωτάτε

πώς θα µπορέσουν αυτοί που έχουν πτυχίο ΤΕΙ να θεωρηθεί ότι
είναι ισοδύναµο µε τα πανεπιστηµιακά. Άλλο αυτό και άλλο να
λέµε ότι έχουν πτυχίο χωρίς αντίκρισµα. Δεν ισχύει αυτό το
πράγµα.

Αποκλείονται από την αγορά εργασίας. Αναφέρατε ένα εξαιρε-
τικό τµήµα, το Τµήµα Χηµικών Πετρελαίου.

Το Τµήµα Χηµικών Πετρελαίου αποκλείεται από την αγορά ερ-
γασίας; Σαν τρελούς τους κυνηγάνε στην αγορά εργασίας.

Το λέω αυτό, λοιπόν, για να είµαστε πολύ προσεκτικοί σε αυτά
τα οποία λέµε. Το σώζει, όµως, η ζωντάνια της οµιλίας σας!

Να πω τώρα ορισµένα πράγµατα που είναι απαραίτητα στην
προκειµένη περίπτωση. Το πρώτο το έχετε βάλει και µέσα στην
επίκαιρη ερώτησή σας. Υπάρχει από το Πανεπιστήµιο Δυτικής Ατ-
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τικής µια σχετική απόφαση που είχε ληφθεί παλαιότερα για αυτά
τα θέµατα.

Λοιπόν, αυτή τη στιγµή έχουµε πρώην ΤΕΙ, νυν πανεπιστηµιακά
τµήµατα, κάποια από τα οποία δεν έχουν καθηγητές ή έχουν ελά-
χιστο αριθµό καθηγητών. Προσπαθούν να καλύψουν τα κενά τους,
φέρνοντας εντεταλµένους καθηγητές. Δεν λέγονται έτσι. Ήταν
ένα παλιό προεδρικό διάταγµα, το 407. Προσπαθούν να καλύψουν
τα κενά τους, περνώντας από άλλα τµήµατα καθηγητές. Έχουν
προγράµµατα τα οποία πρέπει να αξιολογηθούν µε µεγάλη προ-
σοχή. Γιατί πρέπει να αξιολογηθούν; Για να ξέρουµε ότι είναι πα-
νεπιστηµιακού επιπέδου -όπως ισχύει µε όλα τα άλλα
πανεπιστήµια σε όλο τον κόσµο- και ότι µπορούν να ανταποκρι-
θούν σε αυτά τα δεδοµένα. Αν δεν ολοκληρωθεί ένας πλήρης κύ-
κλος σπουδών για να µπορέσεις να διαπιστώσεις τι γίνεται και πώς
πάνε στον πλήρη κύκλο σπουδών, δεν µπορείς να τα αξιολογή-
σεις.

Φέτος ολοκληρώνεται από το Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής.
Του χρόνου ολοκληρώνεται ένας κύκλος σπουδών πλήρης σε
πρώτο επίπεδο από τα άλλα πανεπιστήµια, τα πρώην ΤΕΙ, που έγι-
ναν το 2019 πανεπιστηµιακά τµήµατα. Εποµένως, εάν δεν υπάρξει
αξιολόγηση, δεν µπορεί να γίνει κάτι.

Στο σχετικό κείµενο υπάρχουν αναφορές στη µετεξέλιξη ιδρυ-
µάτων, όπως της ΑΣΟΕΕ, της Παντείου Σχολής, της Ανωτάτης Βιο-
µηχανικής Σχολής. Αυτά έγιναν το 1989.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, για δύο λεπτά.
Αυτό έγινε το 1989. Δεν υπήρχε ούτε ενιαίος χώρος µέσα στην

Ευρώπη για τον τρόπο µε τον οποίον υπολογίζονται οι ευρωπαϊκές
πιστωτικές οµάδες, τα περίφηµα ECTS, ούτε κανόνες στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, ούτε τίποτα.

Αναφέρονται, επίσης, κάποιοι αντίστοιχα που είχαν γίνει µε τις
Εθνικές Ακαδηµίες Σωµατικής Αγωγής και τη µετατροπή τους σε
ΤΕΦΑΑ. Αυτό έγινε ακόµη παλαιότερα, το 1986. Δεν µπορούµε το
2023 να φέρνουµε παραδείγµατα από το 1986 και το 1989, διότι
είναι εντελώς διαφορετικοί όροι. Κινούµαστε αυτή τη στιγµή µέσα
σε ένα ευρωπαϊκό πλαίσιο και πρέπει αυτά που λειτουργούν στην
Ελλάδα να πληρούν τους ελάχιστους κανόνες του πανεπιστηµίου.

Εποµένως, ολοκληρώνεται ένας πρώτος κύκλος σπουδών. Αξιο-
λογούνται τα τµήµατα. Αυτό είναι απαραίτητη προϋπόθεση για
οποιαδήποτε άλλη συζήτηση. Αυτό είναι το πρώτο σηµείο.

Και το δεύτερο, επειδή δεν µου αρέσει να λαϊκίζω, είναι το εξής:
Ξέρετε για πόσες χιλιάδες άτοµα µιλάµε δυνητικά; Μιλάµε για εκα-
τοντάδες χιλιάδες άτοµα. Στη συζήτηση µε τον κ. Μπριτζολάκη
αναφέραµε έναν δυνητικό αριθµό τετρακοσίων χιλιάδων ατόµων.
Εγώ σας λέω ότι οι περισσότεροι από αυτούς έχουν δουλειά. Γιατί
έχουν δουλειά; Διότι τα πτυχία τους έχουν αντίκρισµα και τους
αναζητούν στην αγορά εργασίας.

Εγώ σας λέω ότι είναι εκατό χιλιάδες. Είναι ένα τεράστιο νού-
µερο το εκατό χιλιάδες. Δεν µπορεί αυτό να γίνει µε απλές διαδι-
κασίες ούτε βεβαίως µπορείς να πεις ότι όποιος έχει αυτό το
πτυχίο παίρνει αυτοµάτως το άλλο.

Χρειάζονται προσοχή, λοιπόν, αυτές οι προτάσεις και σωστά
βήµατα και να έχουµε υπ’ όψιν µας ότι µιλάµε για έναν τεράστιο
αριθµό ατόµων. Τα πανεπιστηµιακά τµήµατα που δεν έχουν καν
καθηγητές αυτή τη στιγµή ή έχουν δύο ή τρεις καθηγητές δεν
µπορούν να ανταπεξέλθουν όπως είναι τα πράγµατα σε κάτι τέτοιο
σήµερα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ, τόσο εσάς όσο και τον κ. Μπούµπα. Άφησα
την άνεση του χρόνου, γιατί το θέµα είναι όχι απλώς επίκαιρο -
πάντα είναι επίκαιρο- αλλά είναι και πολύ ενδιαφέρον και πράγ-
µατι, αναφέρεται σε χιλιάδες συµπολίτες µας, θα πω, γιατί
φεύγουν από τον φοιτητικό κύκλο, µπαίνουν στον επαγγελµατικό
και συνεχίζουν τη ζωή τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, είκοσι τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από Ακαδηµίες της Κοµητείας Μπέργ-
κεν.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε την τελευταία για σήµερα επίκαιρη ερώτηση,
στην οποία θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων κ. Σίµος Κεδίκογλου. Είναι η δεύτερη µε αριθµό 566/14-
3-2023 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Σερρών
της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Τεράστια
τα προβλήµατα των µελισσοκόµων στην ελληνική επικράτεια».

Κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Υπουργέ, καληµέρα σας.
Πάµε σε ένα άλλο σηµαντικό θέµα τώρα, που αφορά στους µε-

λισσοκόµους, κύριε Κεδίκογλου, διότι και δυνατό σύλλογο έχουµε
στις Σέρρες, αλλά είναι και ο Πανελλήνιος Σύλλογος Επαγγελµα-
τιών Μελισσοκόµων στις Σέρρες, στην εκλογική µου περιφέρεια.
Άρα είναι και ο πυρήνας -αν θέλετε- πολλών µελισσοκόµων.

Ποιο είναι το πρόβληµα; Ανακοινώθηκε από το Υπουργείο σας
η οικονοµική τους ενίσχυση, 8 ευρώ ανά κυψέλη πάνω από εκατόν
δέκα κυψέλες, ενθυµούµενος 4 ευρώ κάτω από εκατόν δέκα. Εν
πάση περιπτώσει!

Θέµα πρώτο, για να µη µας διαφύγει αυτό, να µη διαλάθει της
προσοχής µας, είναι ότι οι άνθρωποι τα χρήµατα τα θέλουν τώρα.
Είναι καλή η ενίσχυση. Τώρα, γιατί; Διότι τώρα είµαστε στη διαδι-
κασία επικονίασης. Πρέπει η επικονίαση να γίνει τώρα. Τώρα να
ταΐσουν το κοπάδι, για να µπορέσουν να έχουν και την αντίστοιχη
παραγωγή. Ένα είναι αυτό. Το κρατώ, για να δείτε, να επισπεύσετε
τις διαδικασίες. Τα θέλουν τώρα. Μετά θα είναι αργά.

Το δεύτερο σηµείο, όµως, τώρα, που είναι το πιο βασικό, δεν
είναι µόνο η νοθεία που γίνεται στο µέλι -και µπορούµε να το εξη-
γήσουµε- αλλά είναι η παραπλάνηση του καταναλωτή. Και η πα-
ραπλάνηση του καταναλωτή είναι κάτι πολύ βασικό για όλους µας.
Όλοι µας είµαστε καταναλωτές. 

Γιατί γίνεται λοιπόν αυτό; Διότι δεν υπάρχει ένα αυστηρό νοµο-
θετικό πλαίσιο σε ό,τι αφορά την γυρεοσκοπική µέθοδο, αλλά και
την ιχνηλάτηση, δηλαδή το να ξέρουµε τα τιµολόγια αγοράς και
να ξέρουµε ακριβώς αυτό το µέλι από πού προέρχεται. Γιατί το
λέµε αυτό; Διότι από τη στιγµή που δεν υπάρχει γυρεοσκοπική
αναφορά, δηλαδή ένας έλεγχος µε τους κόκκους γύρης, µπορεί,
όπως µου είπαν οι µελισσοκόµοι, ένας έµπορος στα εκατό κιλά
µελιού να βάλει ένα κιλό ελληνικό µέλι και να το βαφτίσει ελληνικό.
Και πάει ο καταναλωτής στο σουπερµάρκετ, βλέπει ελληνικό µέλι,
µε ψιλά γράµµατα βλέπει γλυκαντικές ουσίες και µέλι άλλων
χωρών και επειδή το συσκευαστήριο είναι στην Ελλάδα –το pro-
duction που λέµε- µπαίνει και µια ελληνική σηµαία και µπερδεύεται
ο καταναλωτής. 

Τι πρέπει να γίνει; Δεν µπορείς τα εκατό κιλά µέλι, βάζοντας
µόνο ένα κιλό ελληνικό µέλι, να τα βαφτίζεις ελληνικό µέλι, αυτόν
το θησαυρό που έχουµε στην Ελλάδα σε ό,τι αφορά και τις πολλές
ποικιλίες µελιού, πευκόµελο, ανθόµελο, θυµαρίσιο κ.λπ. το ξέρετε
πολύ καλά. Άρα εδώ θα πρέπει να υπάρχει ένα συγκεκριµένο νο-
µοθετικό πλαίσιο, να λέει πόσους κόκκους γύρη πρέπει να έχει ένα
µέλι για να χαρακτηρίζεται ελληνικό. Αυτός είναι ο γυρεοσκοπικός
έλεγχος. Ένα είναι αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το ιδεατό, βέβαια, θα ήταν να είναι 100% ελληνικό το µέλι. Διότι
εδώ τώρα τι γίνεται; Δίνοντας αυτό το χαλαρό νοµοθετικό πλαίσιο,
καθώς δεν υπάρχει ο έλεγχος µε τους κόκκους γύρης για να το
χαρακτηρίσει ελληνικό, είναι προς όφελος των εισαγωγέων και µε-
γάλων εµπόρων. Αυτοί τα «οικονοµάνε» -να το πω απλά- και µέ-
νουν εκτός οι απλοί παραγωγοί. 

Να θυµίσουµε εδώ και να πούµε µπράβο -υπό την έννοια ότι το
λύσαµε, µετά από παρέµβαση, αν θέλετε, και της Ελληνικής
Λύσης- για το µέτρο 11. Να φανταστείτε ότι τότε που το επιλύσατε
το ζήτηµα η µελισσοκοµία δεν χαρακτηριζόταν καν γεωργική δρα-
στηριότητα. Δηλαδή το έντοµο έπρεπε να πάρει το επίδοµα και ο
µελισσοκόµος θεωρούνταν ο τυποποιητής. 

Άρα, λοιπόν, εδώ –για να κλείσω και την πρωτολογία µου- πρέ-
πει να γίνει γυρεοσκοπική µέθοδος αυστηρή για να µην µπορεί
ένας έµπορος µε τόσο µικρή περιεκτικότητα ελληνικού µελιού να
το χαρακτηρίζει ελληνικό. 
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Το δεύτερο είναι ότι πρέπει να δούµε το θέµα και γεωχωρικά.
Δηλαδή, την ονοµασία προέλευσης, να δούµε από πού προέρχεται
αυτό το µέλι, ποια είναι η ακολουθία των παραστατικών δελτίων
αποστολής και τιµολογίων. Διότι δεν µπορεί να το βαφτίζει ο κα-
θένας ελληνικό. 

Στο σηµείο αυτό να θυµίσω ότι πέρυσι το Πάσχα έγινε κάτι, επί-
σης, παραπλανητικό για τον καταναλωτή. Ελπίζω φέτος να το
δείτε: Οι σφραγίδες που υπήρχαν στα αµνοερίφια -το φέρνω ως
παράδειγµα- ήταν όλες µπλε. Είναι βέβαια και το χρώµα της Νέας
Δηµοκρατίας, αλλά δεν ήξερε ο καταναλωτής άµα είναι εισαγω-
γής…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

Έχουν γίνει αντιληπτά τα ερωτήµατά σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το φέρνω ως παράδειγµα αυτό το περσινό, διότι τώρα πρέπει

να γίνει γυρεοσκοπική µέθοδος αυστηρού νοµοθετικού πλαισίου
ώστε να κατοχυρώσει τους Έλληνες µικρούς µελισσοπαραγω-
γούς -και όχι µόνο- τι είναι ελληνικό µέλι, µε γεωχωρικά brand
name και να µπορούν οι άνθρωποι να έχουν, επιτέλους, καλύτερη
διάθεση του δικού τους µελιού και να µην είναι µόνο βορά των µε-
γάλων εµπόρων, κύριε Υπουργέ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, ειλικρινά χαίροµαι για την ερώτησή σας,

χαίροµαι γιατί έχουµε κοινές ανησυχίες και πιστεύω κοινή προσέγ-
γιση στον τρόπο που θα πρέπει να αναδειχθεί η αξία του ελληνικού
µελιού. 

Όπως είπατε, δώσαµε -και χρειάστηκε µεγάλη προσπάθεια- την
ενίσχυση στους µελισσοκόµους και µάλιστα για πρώτη φορά ενι-
σχύθηκαν και οι µη κατ’ επάγγελµα µελισσοκόµοι. Δεν ήταν απλό,
γιατί οι ίδιοι οι µελισσοκόµοι δεν είχαν τα απαραίτητα στοιχεία.
Εργάστηκαν σκληρά οι υπηρεσίες του Υπουργείου για να καταρ-
τιστεί ο φάκελος και να µπορέσουµε να δώσουµε αυτήν την ενί-
σχυση των 8 ευρώ ανά κυψέλη στους κατ’ επάγγελµα
µελισσοκόµους και 4 ευρώ στους µη κατ’ επάγγελµα. 

Και στο πλαίσιο αυτής της προσπάθειας, επιτέλους, ξέρουµε
πόσες κυψέλες έχουµε στην Ελλάδα, που είναι το πιο σηµαντικό.
Σκεφτείτε ότι η Οµοσπονδία των Μελισσοκόµων υπολόγιζε ότι
είναι ένα εκατοµµύριο και τελικά αποδείχθηκε ότι είναι ένα εκα-
τοµµύριο τετρακόσιες χιλιάδες κυψέλες στους κατ’ επάγγελµα και
τριακόσιες χιλιάδες στους µη κατ’ επάγγελµα. 

Αλλά τώρα, πέρα από την προσπάθεια που έγινε για να ενισχυ-
θούνε οι µελισσοκόµοι, έχουµε και µία βάση. Ξέρουµε πόσες κυ-
ψέλες έχει η Ελλάδα, ξέρουµε πόσο ελληνικό µέλι παράγεται. Ο
συνολικός προϋπολογισµός είναι 12 εκατοµµύρια ευρώ. Αρχικά
είχαν ζητήσει 10 εκατοµµύρια, αλλά ανακαλύπτοντας ότι είναι
πολύ µεγαλύτερος ο αριθµός των κυψελών απ’ ό,τι νόµιζαν οι µε-
λισσοκόµοι, εξασφαλίσαµε άλλα 2 εκατοµµύρια ευρώ για να είναι
µια ικανοποιητική ενίσχυση.

Όµως -θα συµφωνήσετε- πως αυτή είναι µια ανάσα επιβίωσης.
Για να µπορέσει να µακροηµερεύσει, να αναπτυχθεί η ελληνική µε-
λισσοκοµία, θα πρέπει το ελληνικό µέλι να πάρει την αξία που του
αξίζει. Και για να γίνει αυτό πρέπει να καταπολεµηθούν οι ελληνο-
ποιήσεις και οι νοθεύσεις. 

Έχουµε δηµιουργήσει τα απαραίτητα θεσµικά εργαλεία. Τα πιο
σηµαντικά εργαλεία είναι η πλήρης ψηφιοποίηση του κλάδου της
µελισσοκοµίας, το Εθνικό Μελισσοκοµικό Μητρώο, η ατοµική ψη-
φιακή µελισσοκοµική ταυτότητα και η διασύνδεση µε την ψηφιακή
πλατφόρµα e-honey για την αποτύπωση της αλυσίδας παραγωγής
- εµπορίας και διακίνησης µελιού, την αποτύπωση του ισοζυγίου
µελιού. Έτσι έχουµε µια πλήρη εικόνα για τους είκοσι έναν χιλιά-
δες µελισσοκόµους.

Να διευκρινίσω στο σηµείο αυτό ότι ενισχύθηκαν όσοι είχαν από
εκατόν δέκα κυψέλες και πάνω. Υπάρχουν ακόµα άλλες τετρακό-
σιες χιλιάδες κυψέλες µικρότερων παραγωγών, οι οποίοι έχουν
από δέκα – δεκαπέντε κυψέλες. Έχουµε, λοιπόν, είκοσι έναν χι-
λιάδες µελισσοκόµους στους οποίους χορηγείται η ηλεκτρονική

µελισσοκοµική ταυτότητα για τις περιπτώσεις ελέγχου, για την πα-
ρακολούθηση των µετακινήσεων, για τον περιορισµό, την πρό-
ληψη και την αντιµετώπιση κλοπών, την προσβασιµότητα των
µελισσοκόµων στις κυψέλες τους, ιδιαίτερα σε εξαιρετικές περι-
στάσεις, όπως έντονα καιρικά φαινόµενα ή πυρκαγιές. 

Έχουµε, πλέον, δηλαδή τη δυνατότητα να ιχνηλατούµε την πο-
ρεία του ελληνικού µελιού από την κυψέλη µέχρι το ράφι του σου-
περµάρκετ, αλλά έχουµε τη δυνατότητα να παρακολουθούµε και
τις εισαγωγές και τα λοιπά.

Έχουµε και σηµαντικά χρηµατοδοτικά εργαλεία. Θέλω να σας
πω ότι στο πλαίσιο του Εθνικού Μελισσοκοµικού Προγράµµατος
για τα έτη 2021 και 2022 η ενίσχυση ανά έτος ήταν 12.325.000
ευρώ. Η απορρόφηση αυτού του προγράµµατος είναι άνω του
90%. Η ίδια ενίσχυση, το ίδιο ποσό θα είναι και για την επόµενη
πενταετία. Έχουµε και το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης στο
οποίο για πρώτη φορά εντάχθηκε και η βιολογική µελισσοκοµία,
µε πολύ µεγάλη ανταπόκριση. 

Και επειδή στη γραπτή ερώτησή σας -δεν αναφερθήκατε, βέ-
βαια, τώρα- λέγατε και για τις αποζηµιώσεις, θέλω να σας πω ότι
έχουν ενταχθεί στις αποζηµιώσεις του ΕΛΓΑ νοσήµατα όπως η ση-
ψιγονία και η νοζεµίαση των µελισσοσµηνών, που έχουν ως απο-
τέλεσµα την εξασθένιση του µελισσοσµήνους σε βαθµό µη
βιώσιµο και ο ΕΛΓΑ πλέον αποζηµιώνει τα µελισσοσµήνη µε 70
ευρώ ανά σµήνος. Έχουµε και το Πρόγραµµα Στήριξης Μελισσο-
κοµίας στα µικρά νησιά του Αιγαίου. Είναι πολύ σηµαντικό γιατί
εκεί αντιµετωπίζουν µεγάλες δυσκολίες. Μιλάµε για ένα επιπλέον
ποσό της τάξης του 1.800.000 ευρώ, που βγαίνει περίπου λίγο πα-
ραπάνω από 11 ευρώ ανά κυψέλη για τα µικρά νησιά του Αιγαίου.

Τώρα, σχετικά µε την πάταξη του φαινοµένου των ελληνοποι-
ήσεων και νοθεύσεων έχω να πω ότι δεν είναι τόσο απλό το ζή-
τηµα. Καλή είναι η γυρεοσκοπική ανάλυση, αλλά όπως έµαθα
-γιατί έχω κάνει πάρα πολλές συναντήσεις µε επιστήµονες και
ερευνητές του κλάδου- είναι λίγο σαν το παιχνίδι του κλέφτη και
του αστυνόµου. Δηλαδή, όσο εξελίσσεται ο έλεγχος, εφευρί-
σκονται και νέες µέθοδοι για να παρακάµπτεται ο έλεγχος. 

Αλλά γι’ αυτό το ζήτηµα θα µιλήσω εκτενέστερα στη δευτερο-
λογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Μπούµπα,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Αυτό, κύριε Υπουργέ, για την
οικονοµική ενίσχυση, το προλάβατε. Ήταν το δεύτερο σκέλος,
διότι το κόστος παραγωγής έχει πάρει την ανιούσα εδώ και πάρα
πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα. 

Όσον αφορά αυτό που είπατε ότι εφευρίσκουν µεθόδους νο-
θείας, είναι γεγονός. Πρώτα είναι το ντόπινγκ και µετά το αντιν-
τόπινγκ, αλλά κάτι πρέπει να γίνει µε τις δύο αυτές παραµέτρους.
Αυτό µε το συνολικό αριθµό κόκκων γύρης είναι πολύ σηµαντικό,
ξέρετε. Ο γυρεοσκοπικός έλεγχος, δηλαδή, και η ιχνηλασιµότητα
είναι πάρα πολύ σηµαντικά. 

Η ιχνηλασιµότητα θα µας δείξει τη διαδικασία, την ακολουθία
του µελιού από τον παραγωγό, από την κυψέλη στο ράφι. Εκεί,
λοιπόν, µιλάµε για µία ιχνηλασιµότητα, η οποία πρέπει να είναι
αυστηρή και αυτό µπορούµε να το βρούµε µε τα παραστατικά. 

Σε ό,τι αφορά τη γυρεοσκοπική, η γύρη θα µας δείξει πότε θε-
ωρείται ένα µέλι ελληνικό. Εδώ τώρα να µην κρυβόµαστε. Εάν
δούµε τα στατιστικά στοιχεία για τον κύκλο εργασιών εισαγωγής
µελιού από γλυκαντικές ουσίες, να το πω απλά στην καθοµιλου-
µένη; Δυο, τρεις, τέσσερις µεγαλέµποροι µελιού κονοµάνε -ας
µην κρυβόµαστε- πολύ χρήµα µε brand name και τροµερό µάρ-
κετινγκ. 

Οι υπόλοιποι, λοιπόν, οι ίδιοι οι µελισσοπαραγωγοί και οι µε-
λισσοκόµοι δεν µπορούν να έχουν ταυτότητα. Δεν µπορούν να
έχουν αυτό το brand name, αλλά δεν µπορούν να έχουν την ελ-
ληνική σηµαία, εάν θέλετε, διότι δεν έχουν το συσκευαστήριο.
Δεν µπορούν να έχουν, δηλαδή, το σήµα. Γιατί; Ωραία, να γίνει
το συσκευαστήριο και να τηρηθούν τα µέτρα υγιεινής. Όµως εκεί
θέλουν και µια επιδότηση αυτοί, διότι είναι πολλά τα λεφτά για
να κατασκευάσουν ένα συσκευαστήριο κατά τα πρότυπα του εµ-
πόρου. Είναι τεράστιο το κόστος παραγωγής. 

Βέβαια, η Ευρωπαϊκή Ένωση µας δίνει τη δυνατότητα να θε-
σπίσουµε εµείς κανόνες για ένα συσκευαστήριο. Δεν το έχουµε
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κάνει. Όµως εάν θέλουν οι απλοί µελισσοπαραγωγοί να έχουν τη
δυνατότητα να έχουν το σήµα, πρέπει να τους δώσουµε τα εχέγ-
γυα, τα κίνητρα και την οικονοµική ενίσχυση, να βρούµε τον
τρόπο, για να µπορούν και αυτοί να έχουν κατοχυρώσει το σήµα. 

Όσον αφορά τώρα το άλλο σηµαντικό κοµµάτι που αφορά βέ-
βαια στα υπόλοιπα προβλήµατα, είναι καλό το µελισσοκοµικό
µέτρο για να ξεχωρίσει η ήρα από το στάρι, όπως λέµε, αλλά το
θέµα είναι ότι οι άνθρωποι αυτοί αντιµετωπίζουν πολλά προβλή-
µατα και στην επικονίαση και θέλουν την οικονοµική ενίσχυση
τώρα. Επίσης, αντιµετωπίζουν προβλήµατα µε τα δάση, διότι θα
πάµε σε αντιπυρικές περιόδους όπου το καπνιστήρι απαγορεύε-
ται. Έπρεπε να έχουµε ήδη φροντίσει µέσω του ΕΣΠΑ που έδινε
λεφτά στο παρελθόν να κάνουµε και αντιπυρικές ζώνες για να
κατοχυρωθούν οι µελισσοκόµοι στις δασικές εκτάσεις, όπου οι
ίδιοι είναι πολύ προσεκτικοί γιατί είναι το επάγγελµά τους, αλλά
πάντα ελλοχεύει ο επικίνδυνος. 

Το τρίτο και πιο σηµαντικό αυτή τη στιγµή που συζητάµε είναι
η νοθεία του µελιού. Στα εκατό κιλά µέλι να βάλω ένα κιλό και να
το βαφτίσω ελληνικό -πολύ ωραία- και να παραπλανάται ο κατα-
ναλωτής, να νοµίζει ότι έχει πάρει ελληνικό µέλι και από κάτω να
έχει γλυκαντικές ουσίες και διάφορα µέλια από όποιο κράτος
µπορείς να φανταστείς. 

Και το βασικό είναι ότι πριν από λίγο καιρό ο Ειδικός Φορέας
Ελέγχου Τροφίµων, ο ΕΦΕΤ, ανακάλυψε ότι υπάρχουν αντιβιο-
τικά σε ελληνικά µέλια. Βγαίνει η Οµοσπονδία Μελισσοκόµων και
λέει ότι στην Ελλάδα δεν χρησιµοποιείται τέτοιο αντιβιοτικό, χρη-
σιµοποιείται στην Κίνα. Άρα, λοιπόν, είχαµε κινέζικο µέλι µέσα
στο ελληνικό και, όπως είναι το κοκτέιλ µοχίτο, κάτι τέτοιο κά-
ναµε δηλαδή και το τρώει ο καταναλωτής. Και δεν έχει απαντήσει
ο ΕΦΕΤ σε αυτό που τους λένε οι µελισσοκόµοι, ότι εµείς δεν εί-
χαµε ποτέ τέτοιου είδους αντιβιοτικά στην Ελλάδα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εδώ τώρα µιλάµε για µια τροφή θρεπτικής αξίας που θα την
πάρουν οι ευάλωτες οµάδες, άνθρωποι µε χρόνιες παθήσεις και
αθλητές. Το µέλι είναι πηγή ζωής και χωρίς τη µέλισσα δεν υπάρ-
χει ζωή. Οι στατιστικές λένε µέχρι έξι µήνες, µετά παγώνουν τα
πάντα, εάν δεν υπάρχει επικονίαση. 

Το άλλο, όµως, κοµµάτι είναι ότι πρέπει και να τους βοηθή-
σουµε σαν κορµό, δηλαδή, µε το µελισσοκοµικό µητρώο, τις ενι-
σχύσεις στις κυψέλες, τα συσκευαστήρια, την πάταξη νοθείας
και µε τη µεταφορά των κυψελών από τους δρόµους που είναι
απαγορευµένη. Οπότε, έχουν πάρα πολλά προβλήµατα. Σας είπα
ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα, το µέτρο 11 δεν τους χαρακτή-
ριζε καν ως γεωργική εκµετάλλευση και δραστηριότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Μπούµπα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Και ολοκληρώνω µε αυτό. Εν
κατακλείδι, πρέπει µε ένα αυστηρό νοµοθετικό πλαίσιο, να γίνει
αυτό που ζητάνε, κύριε Υπουργέ µου, δηλαδή, ιχνηλασιµότητα
αλλά και γυρεοσκοπικός έλεγχος αυστηρού νοµοθετικού πλαι-
σίου, για να περιορίσουν τη νοθεία του µελιού. Δεν µπορεί ένας
έµπορος µε ένα κιλό να βαφτίζει εκατό κιλά µέλι ως ελληνικό.
Είναι παραπλάνηση και κοροϊδία του καταναλωτή. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, από την πρώτη στιγµή που ανέλαβα τα

καθήκοντά µου ήταν προτεραιότητά µου το ελληνικό σήµα για
το µέλι. Θεωρώ ότι ήταν µία απαραίτητη κίνηση για να αποκτήσει
την αξία που του πρέπει το ελληνικό µέλι. 

Τώρα, κινηθήκαµε σε δύο κατευθύνσεις. Η µία είναι η επιστη-
µονική κατεύθυνση, δηλαδή το πώς θα κατοχυρώσουµε το ελλη-
νικό µέλι. Συστάθηκε η επιστηµονική οµάδα εργασίας, το Εθνικό
Επιστηµονικό Συµβούλιο για την προστασία και την ανάδειξη των
ιδιαίτερων χαρακτηριστικών και της ποιότητας του ελληνικού µε-
λιού, για να φτάσουµε στην καθιέρωση του ελληνικού σήµατος. 

Εκεί θα χαρώ να έρθετε µια µέρα να παρακολουθήσετε µια συ-
νεδρίαση των επιστηµόνων. Εµείς δεν είµαστε επιστήµονες, θα

ακούσουµε. Θα δείτε ότι είναι πολύ εξελιγµένα τα πράγµατα. Πε-
ριµένω τα αποτελέσµατά τους, περιµένω κυρίως δύο πράγµατα.
Το πρώτο είναι ένα πρωτόκολλο αναλύσεων. Ένα µέλι, δηλαδή,
θα πρέπει να περνάει από αυτές τις αναλύσεις για να εγκρίνεται
και να αποδεικνύεται ως ελληνικό. 

Επίσης, ζήτησα να αναδείξουν τις µοναδικές ιδιότητες που έχει
κάθε είδος µελιού, τουλάχιστον τα πιο βασικά. Το πευκόµελο, το
µέλι βελανιδιάς, το µέλι από ερείκη και από θυµάρι έχουν µονα-
δικές ιδιότητες. Οι Νεοζηλανδοί έχουν κάνει µια τροµερή παγκό-
σµια επιτυχία µε το µέλι τους. Πρόκειται για ένα µέλι το οποίο
δεν θα το έλεγα και ιδιαίτερα εύγευστο. Ανέδειξαν, λοιπόν, µία
αντιοξειδωτική ιδιότητα του µελιού µανούκα, το προµόταραν
καλά παγκοσµίως και το πουλάνε χρυσάφι. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ποιο κράτος είπατε;
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Η Νέα Ζηλανδία.
Λοιπόν, θα χαρώ να έρθετε να παρακολουθήσετε µία συνε-

δρίαση του επιστηµονικού συµβουλίου. Άλλωστε, γίνεται µε τη-
λεδιάσκεψη και µπορείτε και από το γραφείο σας. Είναι πολύ
σηµαντικό. Σηµειωτέον, σε αυτές τις συζητήσεις συµµετέχουν
και οι µελισσοκόµοι. 

Τώρα, δεν αρκεί, γιατί η γυρεοσκοπική ανάλυση έχει διάφορες
παραµέτρους. Είναι ανάλογα µε το είδος του µελιού και ανάλογα
µε τη χρονιά που πέρασε. Το δουλεύουµε και πιστεύω ότι θα
µπορέσουν οι επιστήµονες να µας δώσουν το εύρος των ορίων
που πρέπει να έχει το ελληνικό µέλι. 

Όµως πιο αποτελεσµατικό τρόπο για την κατοχύρωση της ελ-
ληνικότητας του µελιού θεωρώ τον αγορανοµικό τρόπο. Όπως
σας είπα, χάρη στο ηλεκτρονικό µητρώο πλέον, χάρη στην πλατ-
φόρµα e-honey µπορούµε πρώτα από όλα να ξέρουµε πόσο µέλι
παράγεται στην Ελλάδα και πόσες χιλιάδες κυψέλες υπάρχουν.
Σας είπα ότι ένα εκατοµµύριο επτακόσιες χιλιάδες είναι µόνο
όσων έχουν πάνω από εκατόν δέκα κυψέλες και συνολικά είναι
δύο εκατοµµύρια διακόσιες χιλιάδες κυψέλες. Άρα µπορούµε να
ξέρουµε πόσο µέλι παράγεται και από εκεί και πέρα, µέσω της
ηλεκτρονικής πλατφόρµας µπορούµε και παρακολουθούµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Εσείς, δηλαδή, κύριε Μπούµπα, έχετε διακόσιες κυψέλες. Συ-
νεπώς, µπορείτε να παράγετε -δεν θυµάµαι τώρα πόσο βγαίνει
κατά µέσο όρο- τέσσερα ή πέντε κιλά µέλι ανά κυψέλη. Έτσι νο-
µίζω ότι είναι. Άρα αυτή είναι η ποσότητα. 

Πάµε, λοιπόν, στον τυποποιητή και θα χρησιµοποιήσω τον συ-
νάδελφό µου, τον κ. Στύλιο. Ο κ. Στύλιος, λοιπόν, είναι ο τυπο-
ποιητής και λέει ότι διαθέτει στην αγορά δέκα τόνους µέλι.
Ωραία, κύριε Στύλιο. Από ποιους µελισσοκόµους το πήρατε; Από
τον κ. Μπούµπα και από τον κ. Χαρακόπουλο. Ωραία, πόσες κυ-
ψέλες έχουν αυτοί; Μπορεί να δικαιολογηθεί αυτή η ποσότητα
που διαθέτετε στην αγορά σαν ελληνικό µέλι; Με αυτόν τον
τρόπο ιχνηλατούµε την πορεία του µελιού και µπορούµε να ελέγ-
ξουµε εάν και πώς διατίθεται το ελληνικό µέλι. 

Μόλις την περασµένη Τετάρτη είχαµε µια ευρεία σύσκεψη στο
Υπουργείο µε τη συµµετοχή της Οµοσπονδίας Μελισσοκόµων,
των τυποποιητών, του ΕΦΕΤ, του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» και των
υπηρεσιακών παραγόντων, όλων, για να βρούµε τρόπους θωρά-
κισης του ελληνικού µελιού. Είµαι πολύ αισιόδοξος ότι θα τα κα-
ταφέρουµε, γιατί έχουµε ήδη τα απαραίτητα εργαλεία -τα
φτιάξαµε- και είναι πολύ εντυπωσιακή η δουλειά που έγινε στην
ηλεκτρονική µας πλατφόρµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ. 

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Είναι πολύ σηµαντική και η συνδροµή του ΕΦΕΤ σε
αυτή τη διαδικασία. Οπότε να είστε σίγουρος ότι πολύ σύντοµα
θα φτάσουµε στην καθιέρωση του αδιάβλητου ελληνικού σήµα-
τος, που θα δώσει στους µελισσοκόµους µας το εισόδηµα που θα
τους επιτρέπει, όχι µόνο να επιβιώνουν, αλλά να αναπτύσσονται. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εισερχόµαστε στη
συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων: «Ενιαίο ρυθµιστικό πλαίσιο για την οργάνωση
και λειτουργία του Ελληνικού Γεωργικού Οργανισµού – ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ, σύσταση και λειτουργία φορέα διαχείρισης Παραδοσιακού
Ελαιώνα Άµφισσας και άλλες διατάξεις για την ενίσχυση της
αγροτικής ανάπτυξης».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 16 Μαρτίου 2023 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συ-
νεδρίαση εν συνόλω επί της αρχής, επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και
µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το Σώµα συ-

νεφώνησε. 
Τον λόγο έχει η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ελένη

Μακρή-Θεοδώρου για δεκαπέντε λεπτά. 
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής

των οµιλητών. 
Ορίστε, κυρία Μακρή. 
ΕΛΕΝΗ ΜΑΚΡΗ - ΘΕΟΔΩΡΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πρωτογενής τοµέας ως βασι-

κός πυλώνας ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας βρίσκεται στο
επίκεντρο αυτής της Κυβέρνησης. Το αποδεικνύουν η εξασφά-
λιση νέων κοινοτικών πόρων από τη νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική,
τη νέα Κοινή Αλιευτική Πολιτική µε το «Επιχειρησιακό Πρό-
γραµµα Αλιείας και Θάλασσας» από το Ταµείο Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας, αλλά και µία σειρά παρεµβάσεων, όπως η βελ-
τίωση του θεσµικού πλαισίου, η ενίσχυση της επιχειρηµατικότη-
τας, η ενδυνάµωση της επενδυτικής κουλτούρας, η ενίσχυση της
αγροτικής εκπαίδευσης, η διαφάνεια, η ενσωµάτωση νέων τεχνο-
λογιών στον αγροτικό τοµέα. Πρόκειται για πολιτικές που υπη-
ρετεί και το παρόν σχέδιο νόµου. 

Στους τρεις άξονες που αναπτύσσεται το νοµοσχέδιο θερα-
πεύει σειρά θεµάτων. Στον πρώτο άξονα, σε έναν οργανισµό µε
δυσλειτουργίες, κατά γενική οµολογία -ο σύλλογος εργαζοµένων
στο υπόµνηµά του προς τα µέλη της Επιτροπής Παραγωγής και
Εµπορίου αναφέρει χαρακτηριστικά ό,τι µέχρι σήµερα έχει δο-
µηθεί ένα θεσµικό πλαίσιο για να λειτουργεί κουτσά-στραβά- έχει
σκοπό, λοιπόν, να δώσει τον βηµατισµό που χρειάζεται, έτσι
ώστε να είναι αποτελεσµατικός και χρήσιµος για τον πολίτη. 

Εξάλλου, η αναγκαιότητα βελτιώσεων αποδεικνύεται και στην
πρόθεση της προηγούµενης κυβέρνησης το 2018, η οποία ναι
µεν θέλησε να παρέµβει και κατέθεσε νοµοσχέδιο, αλλά τελικά
το απέσυρε. Τους λόγους εξηγήστε τους εσείς, κύριοι συνάδελ-
φοι του ΣΥΡΙΖΑ. 

Μιλάµε για τον Ελληνικό Γεωργικό Οργανισµό, για συντοµία
ΕΛΓΟ –«ΔΗΜΗΤΡΑ», ο οποίος συστάθηκε το 2011 ως καθολικός
διάδοχος τεσσάρων ετερόκλητων εποπτευόµενων φορέων του
Υπουργείου, δηλαδή του Εθνικού Ιδρύµατος Αγροτικής Έρευ-
νας, του Οργανισµού Γεωργικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης,
Κατάρτισης και Απασχόλησης «ΔΗΜΗΤΡΑ», του Οργανισµού Πι-
στοποίησης και Επίβλεψης Γεωργικών Προϊόντων και του Ελλη-
νικού Οργανισµού Γάλακτος και Κρέατος, µε σκοπό κοινή
διοίκηση και προϋπολογισµό λόγω της δηµοσιονοµικής κατάστα-
σης στην οποία βρισκόταν η χώρα.

Σήµερα, έντεκα χρόνια µετά, ο οργανισµός αντιµετωπίζει ζη-
τήµατα ενιαίας ταυτότητας που τον εµποδίζουν να αναπτύξει ένα
συνεκτικό και ολιστικό σχέδιο δράσης, διότι µέχρι σήµερα η ορ-
γάνωση και η λειτουργία του ήταν συνέπεια συγκυριακής και
αποσπασµατικής διαµόρφωσης είτε µέσω κοινών υπουργικών
αποφάσεων είτε µέσω µεµονωµένων διατάξεων νόµου. 

Σκοπός του προτεινόµενου νοµοσχεδίου είναι η θέσπιση ενι-
αίου ρυθµιστικού πλαισίου για την οργάνωση και λειτουργία του,

η θεσµική του θωράκιση, η λειτουργική ενοποίηση όλων των δρα-
στηριοτήτων του και η βελτιστοποίηση της δράσης του σε ερευ-
νητικό, εκπαιδευτικό και ελεγκτικό τοµέα. 

Ως προς τον ερευνητικό τοµέα, αποτελεί καινοτοµία η θέσπιση
νέου συλλογικού οργάνου, της Επιτροπής Αγροτικής Έρευνας,
µε αντικείµενο την παροχή συµβουλευτικής υποστήριξης στο
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων για τη χάραξη
αγροτικής πολιτικής. 

Ως προς τον εκπαιδευτικό τοµέα, προβλέπεται η ανάθεση στον
ΕΛΓΟ –«ΔΗΜΗΤΡΑ» της οργάνωσης και λειτουργίας των δηµό-
σιων ινστιτούτων επαγγελµατικής κατάρτισης, αρµοδιότητας του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. 

Ως προς τον ελεγκτικό τοµέα, η θέσπιση του καινοτόµου µη-
τρώου εµπειρογνωµόνων, στο οποίο δύνανται να εγγράφονται,
πέραν των υπαλλήλων του οργανισµού, τρίτα φυσικά ή νοµικά
πρόσωπα, προκειµένου να αντιµετωπιστούν καταχρηστικές συµ-
περιφορές. Η προσθήκη τρίτων εξυπηρετεί την άµεση ανάγκη
ελέγχων λόγω της γενικής παραδοχής έλλειψης προσωπικού και
τις χρονοβόρες διαδικασίες προσλήψεων. 

Άκουσα µε πολύ προσοχή ενστάσεις συναδέλφων για τη συµ-
µετοχή τρίτων προσώπων. Γιατί ενοχλεί η συµµετοχή πιστοποι-
ηµένων εµπειρογνωµόνων που θα συνδράµουν, εάν και εφόσον
παραστεί ανάγκη σε ένα ελεγκτικό έργο µείζονος σηµασίας, που
είναι η ασφάλεια των αγροτικών προϊόντων; Το ερώτηµα, λοιπόν,
είναι αν θέλουµε να υπάρχουν ελεγκτικοί µηχανισµοί ή να µην γί-
νονται καθόλου έλεγχοι. 

Στην ίδια κατεύθυνση βρίσκεται µία ακόµα καινοτοµία, η σύ-
σταση της επιτροπής για τον προσδιορισµό των ορίων απόδοσης
γάλακτος, προκειµένου να υπάρχει ένα ξεκάθαρο τοπίο για το
ποια είναι τα προσδιοριζόµενα όρια γάλακτος, ποια είναι τα
προσδιοριζόµενα στοιχεία για την παραγωγή γαλακτοκοµικών
και τυροκοµικών προϊόντων, έτσι ώστε η αξιολόγηση των παρα-
βάσεων να είναι πιο εύκαιρη. 

Αυτή την πρωτοβουλία την απορρίπτετε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Δηλαδή, λέτε σε µία µητέρα ότι δεν χρειάζονται επαρ-
κείς έλεγχοι για το τι συστατικά θα περιέχει το γιαούρτι που
τρώει το παιδί της, για να είναι γιαούρτι ή τύπος γιαουρτιού ή το
να µπορεί να ανιχνευτεί αν η φέτα που αγοράζει ο καταναλωτής
είναι φέτα ή είναι λευκό τυρί. 

Προφανώς, δεν απορρίπτετε την ενίσχυση των ψηφιακών υπη-
ρεσιών, αφού το νοµοσχέδιο προβλέπει τον ορισµό του ΕΛΓΟ –
«ΔΗΜΗΤΡΑ» ως αρµόδια αρχή λειτουργίας και διαχείρισης της
ψηφιακής εφαρµογής «ΑΡΤΕΜΙΣ», µε σκοπό τη συγκέντρωση και
διαχείριση στοιχείων σχετικά µε την παραγωγή, εισαγωγή, επε-
ξεργασία και εµπορία συγκεκριµένων αγροτικών προϊόντων, που
έρχεται να προστεθεί στη σειρά των ψηφιακών υπηρεσιών στον
τοµέα της γεωργίας, όπως είναι το µητρώο αγροτών και αγροτι-
κών εκµεταλλεύσεων, το µητρώο εµπόρων ζώντων ζώων, το
Greek Farms, το EasyAgroExpo κ.λπ..

Συµπερασµατικά, από τις ρυθµίσεις σε αυτόν τον άξονα προ-
κύπτουν οφέλη, όπως µεγαλύτερη αποτελεσµατικότητα, βελ-
τίωση των παρεχόµενων υπηρεσιών, αυξηµένη αξιοπιστία του
οργανισµού, µε τεράστια συµβολή στη διατήρηση και προστασία
της πλούσιας βιοποικιλότητας της πατρίδας µας. 

Παρενθετικά, θα ήθελα να αναφέρω ότι στην εκλογική µου πε-
ριφέρεια, τη Φθιώτιδα και συγκεκριµένα στις Βαρδάτες, λειτουρ-
γεί µία εκ των πέντε εθνικών συλλογών διατήρησης γενετικού
υλικού και συγκεκριµένα, η συλλογή ακρώδρυων, όπου γνωρίζω
προσωπικά την επιµελή και αξιόλογη δουλειά των εργαζοµένων
για τη διατήρηση του φυσικού πλούτου της χώρας µας και τη
διάσωση παραδοσιακών τοπικών ποικιλιών. 

Ο δεύτερος άξονας του νοµοσχεδίου επικεντρώνεται στον Πα-
ραδοσιακό Ελαιώνα της Άµφισσας, ενός εµβληµατικού τόπου,
µέρους του δελφικού τοπίου, του αρχαιότερου καταγεγραµµέ-
νου ελαιώνα της Ελλάδας, του µεγαλύτερου των Βαλκανίων και
τόπου παγκόσµιας κληρονοµιάς της UNESCO. 

Μέρος του ελαιώνα καταστράφηκε από τις πυρκαγιές του πε-
ρασµένου καλοκαιριού. Η σύσταση και λειτουργία ειδικού φορέα
διαχείρισης του Παραδοσιακού Ελαιώνα Άµφισσας ως ενιαίου
συνόλου από άποψη γεωργικής οικονοµίας, ανάπτυξης και περι-
βαλλοντικής προστασίας θα συµβάλει στην αποκατάσταση, προ-
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στασία, ανάδειξη και βιώσιµη ανάπτυξή του. Ποιο θα είναι το αν-
τικείµενο αυτού του φορέα; Η εκπόνηση και άµεση υλοποίηση
µε συγκεκριµένα έργα, καθώς και η παρακολούθηση της υλοποί-
ησης δράσεων, προγραµµάτων, µελετών ή έργων που εκτελούν-
ται από άλλους φορείς και όλα αυτά µέσα σε συγκεκριµένο,
στενό χρονικό πλαίσιο. 

Στον φορέα συµµετέχουν και ο Δήµος Δελφών και η Περιφέ-
ρεια Στερεάς Ελλάδας και πανεπιστήµια. Η χρηµατοδότηση του
φορέα θα προέρχεται από εθνικούς, ενωσιακούς ή διεθνείς πό-
ρους που διατίθενται σε αυτόν λόγω της ένταξής του σε αντί-
στοιχα εγκεκριµένα χρηµατοδοτικά προγράµµατα. Επίσης,
προβλέπεται η σύσταση, τήρηση και λειτουργία στον φορέα ενι-
αίου ηλεκτρονικού µητρώου καλλιεργητών ελαιώνα Άµφισσας
και προσδιορίζεται ποιοι θα εγγράφονται σε αυτό. Τα οφέλη που
θα προκύψουν από τη συγκεκριµένη ρύθµιση εδράζονται στο γε-
γονός της ανάδειξης του ελαιώνα ως πολιτιστικού αγαθού εκτός
της αγροτικής ανάπτυξης, ενώ η λειτουργία του φορέα αφορά
και στον εν γένει πληθυσµό της περιοχής.

Στον τρίτο άξονα του νοµοσχεδίου αντιµετωπίζονται ζητήµατα
που αφορούν στην ενίσχυση της αγροτικής ανάπτυξης. Επιλύον-
ται επιµέρους προβλήµατα τα οποία λειτουργούν ανασταλτικά
στη στήριξη και ανάπτυξη του αγροτικού τοµέα. Ηµερολογιακές
παρατάσεις σε παραχωρησιούχους καλλιεργητές ακινήτων, σε
νέους αγρότες και σε επαγγελµατίες αγρότες προκειµένου να
στηριχθούν και οι ίδιοι και η αγροτική παραγωγή. Αξιοποίηση ακι-
νήτων διαχείρισης του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων σε µεγάλες επενδύσεις στον πρωτογενή τοµέα. Άνευ
λόγου θεωρώ οι αντιδράσεις, όταν η αποεπένδυση πλήττει τον
πρωτογενή τοµέα µε συνέπειες στην ανταγωνιστικότητα και την
αναπτυξιακή δυναµική του αγροτικού τοµέα της χώρας. Επίλυση
χρόνιου ζητήµατος από τις αποκαλυφθείσες εκτάσεις γης της λί-
µνης Κάρλας µε σκοπό την υποστήριξη της τοπικής αγροτικής
παραγωγής. Διασφάλιση ότι οι ενισχύσεις συγκεκριµένων µέ-
τρων που προορίζονται για κτηνοτρόφους, αλιείς και υδατοκαλ-
λιεργητές θα αξιοποιηθούν αποκλειστικά από τους ίδιους, διότι
είναι αφορολόγητες, ακατάσχετες και ανεκχώρητες στα χέρια
του δηµοσίου ή τρίτων.

Σχετικά µε το θέµα των επαγγελµατικών δικαιωµάτων, µε τον
ν.4610 του 2019 η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ µετέτρεψε τα τεχνο-
λογικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα σε ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα µε προχειρότητα, χωρίς µέριµνα για τα επαγγελµατικά
δικαιώµατα των αποφοίτων και των παλιών ΤΕΙ και των νεοσύ-
στατων τµηµάτων ΑΕΙ. Αποτέλεσµα οι απόφοιτοι των νέων γεω-
πονικών  τµηµάτων δεν µπορούν να εγγραφούν στο Γεωτεχνικό
Επιµελητήριο Ελλάδας και δεν µπορούν να ασκήσουν το επάγ-
γελµά τους. Αποτελεί ένα σηµαντικό πρόβληµα και ξέρω, κύριε
Υπουργέ, ότι το εξετάζετε προκειµένου να φέρετε τη βέλτιστη
δυνατή λύση. Άλλωστε, χθες είχατε και µία συνάντηση µε εκπρο-
σώπους του ΓΕΩΤΕΕ. Έχετε την πρωτοβουλία των κινήσεων και
περιµένουµε τα αποτελέσµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αγρότες µας περιµένουν τα
µέτρα που προβλέπει το νοµοσχέδιο για να επιλυθούν σηµαντικά
θέµατα γι’ αυτούς. Δίνεται η δυνατότητα υλοποίησης µεγάλων
επενδύσεων στον πρωτογενή τοµέα που θα δώσουν ζωή και ευ-
καιρίες στην ύπαιθρο. Διασώζεται ένα οικοσύστηµα -που για αι-
ώνες ταυτίστηκε µε ένα ισχυρό τοπόσηµο της περιοχής-, ο
Ελαιώνας της Άµφισσας. 

Τέλος, ο ΕΛΓΟ – «ΔΗΜΗΤΡΑ» αποκτά ταυτότητα ως κύριος
οργανισµός διαµόρφωσης της αγροτικής µας πολιτικής και ση-
µαντικός φορέας ελεγκτικής δραστηριότητας στον αγροτικό
τοµέα. Θεωρώ ότι µία φράση του Τρούµαν αποτυπώνει µε τον
πιο εύγλωττο τρόπο τη σηµασία που έχει η στήριξη στον αγρο-
τικό τοµέα: «Όταν οι αγρότες ευηµερούν, ευηµερεί και η χώρα.
Όταν οι αγρότες έχουν προβλήµατα, έχει προβλήµατα και η
χώρα.». Κατόπιν αυτών, σας καλώ να υπερψηφίσετε το παρόν
σχέδιο νόµου. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ και εγώ
την κ. Μακρή για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία κ. Κωνσταντίνος Μπάρκας για δεκαπέντε λεπτά. 
Ορίστε, κύριε Μπάρκα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, από την αρχή

εµείς ζητάµε την απόσυρση του νοµοσχεδίου, διότι, όπως ανα-
δείχθηκε και στις αρµόδιες επιτροπές κατά τη διάρκεια της συ-
ζήτησης του σχεδίου νόµου, είναι ένα σχέδιο νόµου το οποίο
είναι συρραφή άρθρων όπου κανένα ζήτηµα, κανένα πρόβληµα
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης δεν επιλύουν. Παρά το γε-
γονός ότι εσείς έτσι το παρουσιάζετε, το µόνο που κάνει είναι να
δηµιουργεί περαιτέρω γραφειοκρατία σε έναν οργανισµό ο
οποίος είχε προβλήµατα και έχει προβλήµατα. Η ακρόαση των
φορέων ανέδειξε την µη αναγκαιότητα του σχεδίου νόµου. Ανέ-
δειξε το γεγονός ότι όλοι οι φορείς που συµµετείχαν στην ακρό-
αση των φορέων δήλωσαν την άρνησή τους για το σχέδιο νόµου
αυτό. Θεωρώ, λοιπόν, ότι το Υπουργείο οφείλει, αν θέλει, να µην
µπει στον σχεδιασµό της Κυβέρνησης, του Πρωθυπουργού να
καλύψει τον χρόνο που δηµιουργήθηκε και να φέρει νοµοσχέδια
έως ότου οδηγηθεί η χώρα στις εκλογές. Θα πω µία κουβέντα
και γι’ αυτό. Θεωρώ ότι πρέπει να αποσύρετε το νοµοσχέδιο
αυτό. 

Είναι η πρώτη φορά, κύριε Πρόεδρε, που µου δίνεται η δυνα-
τότητα να µιλήσω από το Βήµα της Βουλής µετά από το τραγικό
δυστύχηµα στα Τέµπη και την απώλεια τόσων ανθρώπινων ζωών.
Θέλω και από αυτό το Βήµα να εκφράσω τα βαθύτατα συλλυπη-
τήριά µου στις οικογένειες των παιδιών αυτών που χάθηκαν, ο
ανθός της ελληνικής κοινωνίας. Νοµίζω ότι είναι µεγάλη υποχρέ-
ωσή µας να µη χαθεί η µνήµη αυτών των ανθρώπων που χάθηκαν
και πραγµατικά να αναδείξουµε όλες τις ευθύνες και να µην µεί-
νει καµία σκιά στη µνήµη των παιδιών αυτών, των ανθρώπων
αυτών που χάθηκαν άδικα στο δυστύχηµα αυτό. 

Και νοµίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν περιποιεί τιµή για την Ελ-
ληνική Δηµοκρατία ο Έλληνας Πρωθυπουργός, µη αναγνωρίζον-
τας τον θεσµικό ρόλο που έχει, µη υπακούοντας στο Σύνταγµα
της χώρας, να ανακοινώνει την ηµεροµηνία των εκλογών ή τις
εκλογές µέσα από µία δηµοσιογραφική συνέντευξη, µέσα από
ένα πορτρέτο το οποίο του χάραξαν εχθές το βράδυ και παρου-
σιάστηκε στις τηλεοπτικές µας οθόνες. Ο Πρωθυπουργός αντι-
λαµβάνεται την πολιτική και τη θέση του πρωθυπουργού ως ένα
επικοινωνιακό σόου, έναν επικοινωνιακό χρόνο. Αυτό έκανε και
εχθές. Και νοµίζω ότι µε αυτόν τον τρόπο για µία ακόµα φορά ο
Έλληνας Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, δείχνει ασέ-
βεια προς τους θεσµούς, προς την Ελληνική Δηµοκρατία, προς
το Σύνταγµα.

Είχε, βέβαια και µία ακόµα έκπληξη για την Ήπειρο. Θα ανα-
φερθώ και εγώ στην περιφέρειά µου, την Ήπειρο. Είναι εδώ και ο
Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης, ο κ. Στύλιος, ο οποίος είναι
και αυτός Ηπειρώτης. Είπε ο Πρωθυπουργός ότι δεν σκέφτεται
καθόλου µα καθόλου ο ίδιος -να βγάλουµε από τον νου µας τον
όποιο σχεδιασµό µπορεί να κάνει µία κυβέρνηση, ένας πολιτικός
χώρος, ένα κόµµα το οποίο διεκδικεί τη διακυβέρνηση-, να βγά-
λουµε από το µυαλό µας την οποιαδήποτε σιδηροδροµική σύν-
δεση της Ηπείρου, του λιµανιού της Ηγουµενίτσας ως διακοµιστι-
κός κόµβος. 

Κύριε Υπουργέ, το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. Θυµάµαι πάρα
πολύ καλά και εσείς να το διεκδικείτε αυτό και όλος ο πολιτικός
σας χώρος θα το διεκδικεί. Έχω την εντύπωση ότι όλοι όσοι βρί-
σκονται στη δηµόσια σφαίρα και είναι εκλεγµένοι σε διάφορες
θέσεις στην Ήπειρο και κατάγονται από τη δική σας πολιτική οι-
κογένεια, το έχουν πει στο παρελθόν ότι είναι ένα έργο-τοµή για
την Ήπειρο. Ο Πρωθυπουργός εχθές το ξέκοψε. Νοµίζω ότι για
ακόµα µια φορά, ο Πρωθυπουργός γυρίζει την πλάτη στην
Ήπειρο. Δεν σέβεται τους Ηπειρώτες. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι θα πρέπει να κάνετε µία αναφορά στην οµι-
λία σας, µιας και βρισκόµαστε µπροστά σε προεκλογική περίοδο.
Εγώ, τουλάχιστον, το κάνω. Θεωρώ ότι είναι αναγκαίο για την πε-
ριοχή µας. Από εκεί και πέρα, αφορά και εσάς και στον τρόπο µε
τον οποίον πολιτεύεστε και σέβεστε την περιοχή µας. 

Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά στο νοµοσχέδιο, από τις επιτρο-
πές είπαµε ότι είναι ένα νοµοσχέδιο-συρραφή άρθρων, είναι
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άρθρα τα οποία δεν φαίνεται να έχουν καµµία σχέση µεταξύ
τους. Δεν λύνει κανένα πρόβληµα στον φορέα ΕΛΓΟ – «ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ» όσον αφορά στον τρόπο λειτουργίας του. Παρά ταύτα, δη-
µιουργεί νέες διευθύνσεις και αυτό που εµείς είπαµε και
αναδείξαµε στις επιτροπές είναι ότι αυτός είναι και ο τρόπος µε
τον οποίο θέλετε να «βολέψετε» δικούς σας ανθρώπους σε θέ-
σεις προϊσταµένων. Δεν βοηθά στην έρευνα, στην εκπαίδευση
και στην κατάρτιση, στην πιστοποίηση και στους ελέγχους που
πρέπει να γίνονται για τη γεωργία και για τα αγροτικά προϊόντα
κοµβικής σηµασίας. 

Εµείς, θεωρούµε, ότι οι έλεγχοι για νοθεία, για ελληνοποι-
ήσεις, για την ποιότητα των προϊόντων και την αισχροκέρδεια
που υπάρχει στην αγορά, είναι µία καθολική απαίτηση όλων των
παραγωγικών φορέων και των καταναλωτών. 

Ο κ. Στουρνάρας εχθές επιφύλαξε µία ακόµα έκπληξη για τον
ελληνικό λαό, είπε ότι οι αυξήσεις οι οποίες έχουν παρατηρηθεί
τα τελευταία χρόνια λόγω του πληθωρισµού είναι εδώ για να µεί-
νουν και το µόνο που θα µειωθεί είναι ο ρυθµός της αύξησης.
Όχι η αύξηση, αλλά ο ρυθµός της αύξησης. 

Η εκπαίδευση των αγροτών και η κατάρτιση των νέων και νε-
οεισερχοµένων, η επαφή µε τις νέες τεχνολογικές εφαρµογές
και η διάχυση της γνώσης είναι κοµβικά ζητήµατα για την πε-
ριοχή και για την εποχή µας. 

Ο ΕΛΓΟ – «ΔΗΜΗΤΡΑ» παρ’ όλο που υπήρξε µία συγκόλληση
τεσσάρων προϋπαρχόντων οργανισµών του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και παρ’ όλο που λειτουργεί για έντεκα χρόνια
τώρα µε µία κοινή Υπουργική Απόφαση και χωρίς νόµο, επιβίωσε
και απέδειξε ότι ακόµα και κάτω από αυτές τις συνθήκες µπορεί
να ανταποκριθεί στις αρµοδιότητες που ασκεί. 

Χρειάζεται, όµως, ένα στρατηγικό σχέδιο που να απαντά στα
παραπάνω ζητήµατα. Εδώ, όµως, έχουµε ένα σχέδιο νόµου το
οποίο δεν ανταποκρίνεται ούτε στο ελάχιστο στα παραπάνω
στρατηγικά διακυβεύµατα, που καλείται να επιτελέσει ο ΕΛΓΟ –
«ΔΗΜΗΤΡΑ». Αντίθετα πρόκειται για µία διαιώνιση διά νόµου
ενός συνονθυλεύµατος αντικειµένων, σκοπών και αρµοδιοτήτων,
χωρίς κεντρική συνδετική γραµµή. Πρόκειται για ένα πολύ πρό-
χειρο κείµενο που σε καµµία περίπτωση δεν αποτελεί ολοκληρω-
µένο νόµο. 

Αν δούµε τα δύο πρώτα άρθρα, προτείνονται πάρα πολλές επι-
τροπές και όργανα διοίκησης µε αποτέλεσµα, λόγω της υποστε-
λέχωσης που έχει ως οργανισµός, οι µισοί υπάλληλοι να έχουν
θέσεις ευθύνης. Εν τέλει, διατηρεί τους τρεις ξεχωριστούς ορ-
γανισµούς χωρίς να δηµιουργεί ένα συνδετικό νοµικό πρόσωπο
ιδιωτικού δικαίου µε τις διευθύνσεις να συνεργάζονται µεταξύ
τους. Δεν έχει καµµία πρόβλεψη για περιφερειακή αποκέντρωση,
αλλά, ενώ πρόκειται για ένα τεράστιο γεωγραφικό δίκτυο δοµών,
όλα διοικούνται από την κεντρική διοίκηση. 

Ο οργανισµός παραµένει ξεκοµµένος από τις αντίστοιχες υπη-
ρεσίες του Υπουργείου, ακόµα και από αυτές που έχει απόλυτη
συνάφεια και παρεµφερή αντικείµενα. 

Το παρόν σχέδιο νόµου σε καµµία περίπτωση δεν διασφαλίζει
την ενίσχυση της έρευνας, αφού δεν απαντά στο αν θα υπάρχει
εθνική ερευνητική στρατηγική και ποιος θα τη χαράσσει. Αντί-
θετα, ως σκοπός παραµένει µόνο η επιβολή προτάσεων στα όρ-
γανα διοίκησης του οργανισµού για θέµατα συνεργειών για την
προώθηση της έρευνας, της καινοτοµίας και των νέων τεχνολο-
γιών στον αγροδιατροφικό τοµέα στο πλαίσιο των προτεραιοτή-
των µόνο της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής. 

Η ανυπαρξία οποιουδήποτε πλαισίου στόχων και στρατηγικού
σχεδιασµού µε τη συνεργασία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης, η απουσία οποιασδήποτε στρατηγικής λειτουργικής σχέσης
και κάποιου τύπου διασύνδεσης µε τις υπηρεσίες του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και την καθόλα αρµόδια Υπηρεσία Έρευνας
Καινοτοµίας και Εκπαίδευσης, έχει ως αποτέλεσµα τα ερευνητικά
προγράµµατα και οι κατευθύνσεις να µην ακολουθούν ή να µην
εντάσσονται σε έναν γενικότερο σχεδιασµό.

Ενώ υπάρχει Γενική Διεύθυνση Μεταφοράς Γνώσης, λείπει ο
λειτουργικός µηχανισµός για τη µεταφορά τεχνογνωσίας και
αποτελεσµάτων της έρευνας στην πράξη, µε συνέπεια η αγρο-
τική έρευνα να µην εκπληρώνει πλήρως τον ρόλο της ως εργα-
λείο ανάπτυξης της αγροτικής παραγωγής. 

Η υλοποίηση των δράσεων κατάρτισης νέων αγροτών, που δεν
περιορίστηκε µόνο στην υποχρεωτική από την ευρωπαϊκή νοµο-
θεσία βασική εκπαίδευση των ενταγµένων στα ευρωπαϊκά προ-
γράµµατα νέων αγροτών, δεν αρκεί. Δεν προβλέπεται καµµία
ουσιαστική επαγγελµατική κατάρτιση για το σύνολο των αγρο-
τών µε έναν γενικότερο σχεδιασµό ανάπτυξης µε γνώµονα τις
πραγµατικές και διαρκώς µεταβαλλόµενες ανάγκες του αγροτι-
κού κόσµου. 

Παρατηρείται µία πρωτοφανής αδυναµία στήριξης των προ-
ϊόντων της χώρας, προστασίας των προϊόντων ΠΟΠ. Η Κυβέρ-
νηση µε την έως τώρα επιλογή της υποστελέχωσης και της
υποχρηµατοδότησης των κρίσιµων για τον έλεγχο των τροφίµων
οργανισµών ΕΦΕΤ και ΕΛΓΟ, υποσκάπτει τη διασφάλιση υγιει-
νών, ασφαλών και ποιοτικών τροφίµων και της δηµόσιας υγείας
των πολιτών στη χώρα µας, ενώ ταυτόχρονα θέτει σε κίνδυνο τη
φήµη εµβληµατικών προϊόντων µας στις διεθνείς αγορές. Δίδεται
έτσι χώρος για την έξαρση των ελληνοποιήσεων που νοθεύουν
σηµαντικά ελληνικά προϊόντα, αλλά και τον ανταγωνισµό. 

Με το δαιδαλώδες σύστηµα των αλληλεπικαλυπτόµενων αρ-
µοδιοτήτων µε άλλους φορείς, η λειτουργία του συστήµατος
ελέγχων και διασφάλισης ποιότητας των αγροτικών προϊόντων
παραµένει προβληµατικότατη και αναποτελεσµατικότατη. Η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν έχει ακόµη, ως όφειλε, συ-
στήσει και λειτουργήσει µία ενιαία αρχή ελέγχων όπως
προβλέπεται από τον κανονισµό 625.

Επιτρέψτε µου να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι µε τον τρόπο µε τον
οποίον, σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου 18, περιλαµ-
βάνει την εκχώρηση µέρους της πορείας του έργου σε ιδιώτες
ελεγκτές εµπειρογνώµονες, ανοίγει ο δρόµος για την εκχώρηση
του ελεγκτικού έργου σε ελεγκτές, φυσικά πρόσωπα ή νοµικά
πρόσωπα, εκτός ΕΛΓΟ. Η ανάθεση ελεγκτικών καθηκόντων σε
τρίτα φυσικά ή νοµικά πρόσωπα γίνεται µε τη σύναψη σύµβασης
η οποία συνεπάγεται την αυτοδίκαιη ένταξη των προσώπων
αυτών στο µητρώο ελεγκτών εµπειρογνωµόνων του ΕΛΓΟ – «ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ» και περιλαµβάνει κατ’ ελάχιστον ως όρους τις τεχνικές
υποχρεώσεις εκτέλεσης των ελεγκτικών καθηκόντων επιτόπιων
ή διοικητικών ελέγχων και τη διενέργεια ελέγχων. 

Αυτό, κύριε Υπουργέ, κατά την άποψή µας, θα πρέπει να υπό-
κειται σε πλήρη ανεξαρτησία και σε πλήρη αµεροληψία και δυ-
στυχώς, µε τον τρόπο µε τον οποίον εσείς νοµοθετείτε, αυτό δεν
συµβαίνει. 

Εν τέλει το παρόν σχέδιο νόµου δεν επιλύει τα υπαρκτά προ-
βλήµατα του ΕΛΓΟ – «ΔΗΜΗΤΡΑ», αντίθετα εγείρει πρόσθετα ως
προς την αποστολή της αγροτικής έρευνας και του οργανισµού
γενικότερα. Δεν µπορεί να επαφίεται η λειτουργική οντότητα
στην κατάρτιση του ιστορικού κανονισµού λειτουργίας, ο οποίος
αναβαθµίζεται σε ρόλο νόµου για τον ΕΛΓΟ – «ΔΗΜΗΤΡΑ». 

Όσον αφορά στο δεύτερο µέρος, για τον Ελαιώνα της Άµφισ-
σας, το Υπουργείο Ενέργειας κατάργησε τους φορείς διαχείρι-
σης για τους οικοτόπους. Αυτό δηµιουργεί πολύ σοβαρά
προβλήµατα. Ο φορέας έρχεται µε τη µορφή νοµικού προσώπου
ιδιωτικού δικαίου, αλλά χωρίς να καθορίζεται το ποσό χρηµατο-
δότησης µε το οποίο θα λειτουργεί και δεν είναι σαφές που θα
συµβάλλει. Δεν καθορίζεται ούτε ποιο θα είναι το πλαφόν διοι-
κητικών εξόδων των µελετών και των επενδύσεων. Από προσω-
πικό προβλέπονται µόνο πέντε εργαζόµενοι µε απόσπαση από
τον δηµόσιο τοµέα, που προφανώς θα γίνει και αυτό, όπως εί-
δαµε και σε άλλες περιπτώσεις, µε τη µέθοδο του ρουσφετιού.

Οι δύο πυρκαγιές στον Ελαιώνα της Άµφισσας έχουν αφήσει
τις προστατευόµενες ελιές περίπου στα τέσσερις χιλιάδες
στρέµµατα. Η Κυβέρνηση δεν έχει σχέδιο για το πως θα προφυ-
λαχθεί ο ελαιώνας από επόµενες φωτιές και πως θα αποκατα-
σταθεί µε πρόγραµµα εκρίζωσης ή αποζηµίωσης των
απολεσθέντων εσόδων αυτών των ανθρώπων που πλήγηκαν από
τις πυρκαγιές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να ολοκληρώσω µε ένα
θέµα –αναφέρθηκε και η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας- για
το οποίο νοµίζω ότι έχει γίνει πολύς λόγος. Αφορά, κύριε Πρό-
εδρε, στην αναγνώριση των επαγγελµατικών δικαιωµάτων των
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φοιτητών πενταετούς φοίτησης των γεωπολιτικών σχολών της
χώρας. Είναι ένα ζήτηµα το οποίο κατά τη διάρκεια της συζήτη-
σης στην επιτροπή όλοι είπαµε ότι µπορεί να λυθεί από κοινού.
Είναι κοινή η στόχευση να αναγνωρίσουµε εν τέλει τα επαγγελ-
µατικά δικαιώµατα σε φοιτητές που του χρόνου ολοκληρώνουν
τις σπουδές τους και βγαίνουν από µία πανεπιστηµιακή σχολή
πενταετούς φοίτησης χωρίς επαγγελµατικά δικαιώµατα. 

Κύριε Υφυπουργέ, το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. Είστε από
µία εκλογική περιφέρεια όπου έχετε τέτοια σχολή. Και νοµίζω ότι
είναι ευθύνη όλων µας, κύριε Υπουργέ, να το λύσουµε το θέµα
αυτό. Γνωρίζω ότι τουλάχιστον δική σας πρόθεση είναι αυτό να
λυθεί. Βλέπω ότι έχει κατατεθεί και µία τροπολογία ενός Βουλευ-
τού της Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος το ίδιο επισηµαίνει και λέει
ότι θα πρέπει να λύσουµε το θέµα αυτό. 

Οι περισσότερες γεωπονικές σχολές στη χώρα αυτή τη στιγµή
βρίσκονται υπό κατάληψη. Οι φοιτητές το µόνο αίτηµα που βά-
ζουν είναι να αναγνωριστούν τα επαγγελµατικά τους δικαιώµατα
ως απόφοιτοι γεωπολιτικών σχολών πενταετούς φοίτησης και η
δυνατότητά τους να µπορούν να εγγραφούν στο ΓΕΩΤΕΕ. 

Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι είναι απόλυτα δική µας ευθύνη,
σκεπτόµενοι το µέλλον της χώρας, σκεπτόµενοι τα παιδιά που
ολοκληρώνουν του χρόνου τις σπουδές τους, να τελειώσουµε το
ζήτηµα αυτό. Θα αφήσω στην άκρη τους υπαινιγµούς της ειση-
γήτριας της Νέας Δηµοκρατίας για το νόµο Γαβρόγλου. Θα το
αφήσω στην άκρη αυτό. Νοµίζω ότι και εσείς ο ίδιος, κύριε
Υπουργέ, το αφήνετε στην άκρη αυτό αναγνωρίζοντας την
ανάγκη επίλυσης του συγκεκριµένου ζητήµατος. 

Εµείς είµαστε εδώ να αναδείξουµε το θέµα. Σεβόµενοι τη
σκέψη του Υπουργείου να καταθέσει τροπολογία στο συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο, δεν έχουµε προβεί σε δική µας κατάθεση τρο-
πολογίας, ακριβώς γιατί υπήρχε, αν θέλετε, η εντός εισαγωγικών
«συµφωνία» ότι µπορούµε όλοι µαζί να το λύσουµε το θέµα αυτό.
Θα περιµένουµε µέχρι το πέρας της συζήτησης του νοµοσχε-
δίου, επειδή ακόµη δεν έχω δει σχετική υπουργική τροπολογία –
είδα µία που δεν αφορά στο θέµα αυτό- να κατατεθεί από το
αρµόδιο Υπουργείο. 

Εµάς είναι βέβαιο ότι θα µας βρείτε σύµφωνους για πάρα πολ-
λούς λόγους και γιατί εµείς ως κυβέρνηση φτιάξαµε τα πενταετή
αυτά προγράµµατα, αλλά και γιατί θεωρούµε ότι είναι απόλυτα
σωστό αυτά τα παιδιά τα οποία ολοκληρώνουν την πενταετή
τους φοίτηση σε ένα πανεπιστηµιακό τµήµα, σε ένα γεωπονικό
πανεπιστηµιακό τµήµα, να έχουν τη δυνατότητα των επαγγελµα-
τικών δικαιωµάτων και όλων των δικαιωµάτων που απορρέουν
για όλους τους φοιτητές που βγαίνουν από πανεπιστηµιακά τµή-
µατα όλης της χώρας. 

Θεωρώ ότι θα λάβετε υπ’ όψιν σας όλες τις διαµαρτυρίες που
γίνονται, τις καταλήψεις στα τµήµατα. Φαντάζοµαι ότι είστε γνώ-
στης όλων των απόψεων των πρυτανικών αρχών, των καθηγητών
των σχολών αυτών και των φοιτητών. Στην επιτροπή ήρθε και ο
πρύτανης του Μεσογειακού Πανεπιστηµίου όπου υπάρχει σχε-
τική σχολή και µας είπε την άποψη των πρυτανικών αρχών. 

Θεωρώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι είναι υπεύθυνη στάση το
θέµα αυτό να λυθεί σήµερα γιατί αφορά στο δικό σας Υπουργείο.
Το ξαναλέω µία φορά ακόµα. Εµείς σεβαστήκαµε τη δική σας
πρόθεση για την κατάθεση της τροπολογίας και δεν καταθέσαµε
τροπολογία. Παρ’ όλα αυτά, θέσαµε και θέτουµε το θέµα και όλοι
οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ οι οποίοι θα µιλήσουν σήµερα στο νο-
µοσχέδιο αυτό, θα βάλουν το θέµα αυτό για την αναγκαιότητα
αναγνώρισης των επαγγελµατικών δικαιωµάτων των φοιτητών
πενταετούς φοίτησης των γεωπολιτικών σχολών της χώρας. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
πενήντα δύο µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Κολλεγίου Αθηνών. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο!

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ - Κί-

νηµα Αλλαγής κ. Ανδρέας Πουλάς. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε

µία ανάσα πριν από τη λήξη της κυβερνητικής θητείας της Νέας
Δηµοκρατίας και καλό θα είναι να κάνουµε έναν απολογισµό της
αγροτικής της πολιτικής, της πολιτικής που ακολουθούσαν τα
σχεδόν τέσσερα χρόνια της διακυβέρνησής σας. 

Τα συµπεράσµατα, ωστόσο, είναι άκρως απογοητευτικά. Και
δεν το λέµε µόνο εµείς το υποστηρίζουν και οι αγρότες της
χώρας, οι οποίοι όλα αυτά τα χρόνια είδαν το κόστος παραγωγής
και ενέργειας να εκτοξεύεται, να µην µπορούν να ανταπεξέλθουν
στις οικονοµικές τους υποχρεώσεις και παράλληλα να µη βρί-
σκουν καµµία ουσιαστική στήριξη από την πολιτεία. 

Η αγροτική σας πολιτική στερείται οράµατος και ολοκληρω-
µένης στρατηγικής, είναι αποσπασµατική, πρόχειρη και καθαρά
διαχειριστικού χαρακτήρα, όπως άλλωστε είναι και η πολιτική
σας σε όλα τα κρίσιµα ζητήµατα. Κατά τη διάρκεια της διακυβέρ-
νησης σας, πλην της ιδιωτικοποίησης και προαγωγής του ιδιωτι-
κού έναντι του δηµοσίου τοµέα, δεν έχουµε διαπιστώσει άλλη
µακροπρόθεσµη στρατηγική. Γι’ αυτό να µην απορούµε για το
γεγονός ότι η χώρα µας δεν µπορεί να ακολουθήσει τις άλλες
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην ταχύτητα προσαρµογής
στις νέες συνθήκες και στις απαιτήσεις των καιρών στον αγρο-
τικό τοµέα. 

Ποια ήταν, λοιπόν, η πολιτική σας για τον αγροτικό τοµέα αυτά
τα σχεδόν τέσσερα χρόνια; Δεν είχατε κανένα σχεδιασµό, δεν
δώσατε καµµία προοπτική στους αγρότες, για να αναδιοργανω-
θεί η γεωργία, η κτηνοτροφία και η αλιεία µας, ώστε να αντιµε-
τωπίσει µία ενδεχόµενη επισιτιστική κρίση και να διασφαλίσει την
ασφάλεια τροφίµων στο εσωτερικό της χώρας. 

Συνδιαλεχθήκατε επιλεκτικά και κατά το δοκούν για τον καθο-
ρισµό των εθνικών προτεραιοτήτων της νέας ΚΑΠ και δεν ακού-
σατε τα αιτήµατα των αγροτών και τις πραγµατικές ανάγκες του
παραγωγικού τοµέα της χώρας. Λάβατε ανεπαρκή µέτρα για την
ενίσχυση του αγροτικού εισοδήµατος, τα οποία, µάλιστα, σε πολ-
λές περιπτώσεις εξαιρούσαν µεγάλη µερίδα του αγροτικού κό-
σµου από τις πληρωµές. Δώσατε προκαταβολές για ζηµιές στις
αγροτικές καλλιέργειες, µε πρόχειρο υπολογισµό και τρόπο, µε
αποτέλεσµα πολλοί αγρότες αργά ή γρήγορα να αναγκαστούν
να επιστρέψουν χρήµατα στον ΕΛΓΑ. 

Επιδεικνύετε αδυναµία στο θέµα της στήριξης των προϊόντων
ΠΟΠ και επιπλέον δείξατε ολιγωρία στο θέµα των παράνοµων
ελληνοποιήσεων γαλακτοκοµικών προϊόντων, που είναι από τα
βασικά προβλήµατα που ταλαιπωρούν την ελληνική κτηνοτρο-
φία, αλλά και τους καταναλωτές. 

Επί των ηµερών της διακυβέρνησής σας, η ψαλίδα των τιµών
από το χωράφι στο ράφι αυξήθηκε υπέρµετρα επιβαρύνοντας
τους καταναλωτές και επιστρέφοντας ψίχουλα στους παραγω-
γούς. Η πολιτική σας για τους εργάτες γης είναι αλλοπρόσαλλη
και ευνοεί τη γραφειοκρατία και τις αγκυλώσεις. 

Έχετε προκαλέσει τεράστιες αρρυθµίες στη λειτουργία του
ΟΠΕΚΕΠΕ, µε αποτέλεσµα να σηµειωθούν λάθη στην πληρωµή
της ενιαίας ενίσχυσης, να εκκρεµούν άλλες πληρωµές και να βρί-
σκεται στον αέρα η έναρξη υποβολής δηλώσεων ΟΣΔΕ για το
2023. Να σηµειωθεί ότι στα τελευταία τέσσερα χρόνια της δια-
κυβέρνησής σας αλλάξατε τέσσερις προέδρους στον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ. Πώς θα µπορέσει, λοιπόν, ο οργανισµός να λειτουργήσει
οµαλά και µε συνέχεια; Πότε επιτέλους θα βάλετε τέρµα στην
προβληµατική λειτουργία του ΟΠΕΚΕΠΕ, ώστε να πληρώνονται
έγκαιρα, χωρίς λάθη και µε διαφάνεια οι ενισχύσεις και να µην
ταλαιπωρούνται κάθε χρόνο οι αγρότες; 

Δεν προχωρήσατε σε αλλαγή των κανονισµών του ΕΛΓΑ που
πια δεν ανταποκρίνονται στις επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης
και στις ζηµιές που αυτή προκαλεί.

Έχετε αντιληφθεί την κατάσταση που επικρατεί αυτή τη στιγµή
στον ΕΛΓΑ, πόσο υποστελεχωµένος είναι από γεωπόνους, κτη-
νιάτρους και στα υποκαταστήµατα σε όλη τη χώρα, αλλά και στο
προσωπικό που υπάρχει στην κεντρική υπηρεσία του ΕΛΓΑ; Τι
κάνετε για να ενισχύσετε τον οργανισµό, έναν οργανισµό που
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είναι κρίσιµος για τη στήριξη του αγροτικού εισοδήµατος;
Δεν έχουν προχωρήσει τα αρδευτικά έργα στη χώρα µε την

ταχύτητα που θα έπρεπε. Το νερό γίνεται όλο και πιο ακριβό και
δυσεύρετο. Χαρακτηριστικό παράδειγµα ο Ανάβαλος στην πε-
ριοχή µου, στην Αργολίδα, ένα έργο που έχει µπει στις καλένδες.
Υπόσχεται, µάλιστα, η Κυβέρνηση να δοθεί νερό και σε όµορους
νοµούς, αλλά αυτή τη στιγµή η Αργολίδα δεν το έχει δει. Ένα
επιπλέον πρόβληµα που προκύπτει τώρα τελευταία είναι ότι έχει
υποστεί µεγάλη υφαλµύρωση το νερό του Αναβάλου, γιατί
έχουµε εισχώρηση θαλασσινού νερού στη διαδροµή του, γεγο-
νός που χρήζει και περαιτέρω µελέτης, αλλά και έργων.

Στο ίδιο περιορισµένο κάδρο κινείται και το νοµοθετικό έργο
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, το οποίο µετά από τέσ-
σερα χρόνια είναι φτωχό και απολύτως αναντίστοιχο µε τις προσ-
δοκίες των καιρών και των αγροτών. Χαρακτηριστικό παράδειγµα
το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα.

Όπως είναι γνωστό, ο ΕΛΓΟ – «ΔΗΜΗΤΡΑ» συστάθηκε το 2011
και προέκυψε από τη συνένωση τεσσάρων εποπτευόµενων φο-
ρέων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων σε έναν
οργανισµό µε κοινή διοίκηση και προϋπολογισµό. Η ενέργεια
αυτή, όταν έγινε από τον Κώστα Σκανδαλίδη, όπως και η εξυ-
γίανση του ΕΛΓΑ, ήταν αποτέλεσµα της βασικής προγραµµατικής
θέσης του ΠΑΣΟΚ πριν από το 2009 για συνολική αναδιοργάνωση
των υπηρεσιών του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων και των οργανισµών του. Επιχειρήθηκε, λοιπόν, το 2011 να
ρυθµιστεί στη χώρα το τρίπτυχο «αγροτική έρευνα, γεωργική
επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση, διασφάλιση ποιότη-
τας», γεγονός που αποτελούσε αδήριτη ανάγκη για τον εκσυγχρο-
νισµό του αγροτικού τοµέα και ήταν βασικό αίτηµα των αγροτών.

Για πόσα χρόνια ακούγαµε το σύνθηµα ή τον στόχο «Ο γεωπό-
νος στο χωράφι»; Δυστυχώς, ακόµη και σήµερα αυτός ο στόχος
δεν έχει γίνει πράξη. Είναι γεγονός ότι εδώ και καιρό ο ΕΛΓΟ –
«ΔΗΜΗΤΡΑ» δεν επιτελεί αποτελεσµατικά τον ρόλο του, µε ευ-
θύνη της Κυβέρνησης, λόγω της υποστελέχωσης και της υποχρη-
µατοδότησης. Πρόκειται για έναν ακόµα παραγωγικό µηχανισµό
που φθίνει, καθώς -παρά το καταστατικό του και τον σκοπό ίδρυ-
σής του- η πλειοψηφία των αγροτών δεν αισθάνονται ότι µπορούν
να βασίζονται σε βοήθεια, στήριξη και καθοδήγηση.

Σύµφωνα µε όσα οι εκπρόσωποι των συνεταιρισµών αναφέ-
ρουν, σήµερα δεν πραγµατοποιούνται σεµινάρια, ενηµερώσεις ή
ηµερίδες για τους νέους ευρωπαϊκούς κανονισµούς, όπως για τον
νέο κανονισµό για τα φυτοφάρµακα, για τον οποίο οι αγρότες δεν
έχουν καµµία γνώση ακόµη, παρ’ όλο που έχει ήδη ψηφιστεί από
το Ευρωκοινοβούλιο.

Και σας ερωτώ: Για τη διαµόρφωση του συγκεκριµένου σχε-
δίου νόµου κάνατε επαρκή διαβούλευση µε τους αγρότες, τους
κτηνοτρόφους, τους αλιείς και τους φορείς τους; Γιατί εκφρά-
στηκαν έντονες διαµαρτυρίες ότι δεν προηγήθηκε εκτενής συ-
ζήτηση και ανταλλαγή απόψεων για ζητήµατα άκρως σοβαρά
που αφορούν στην παραγωγή, στη µεταποίηση, στην εµπορία,
στην εκπαίδευση, στη διασφάλιση ποιότητας της παραγωγής και
της διακίνησης των αγροτικών προϊόντων.

Το παρόν σχέδιο νόµου είναι ένα ευχολόγιο, ένα γενικό περί-
γραµµα διάρθρωσης και οργάνωσης του ΕΛΓΟ – «ΔΗΜΗΤΡΑ»,
για την εξειδίκευση και την υλοποίηση του οποίου χρειάζονται
πλήθος κανονιστικών πράξεων και εγκυκλίων. Το ζητούµενο είναι
αν µπορεί να ανταποκριθεί στην ανάγκη για έναν σύγχρονο αγρο-
διατροφικό τοµέα µε τη δηµιουργία καινοτόµων προϊόντων και
υπηρεσιών που θα επιτρέψουν τη µείωση του υψηλότατου κό-
στους παραγωγής και τη διαφοροποίηση στον ανταγωνισµό και
στην καλύτερη διείσδυση στις αγορές, διότι αυτός πρέπει να
είναι ο στόχος, εάν θέλουµε έναν βιώσιµο, ανθεκτικό αγροτικό
τοµέα που να µπορεί να στηρίζει την ελληνική οικονοµία. Αυτή
είναι η απαίτηση των καιρών και των αγροτών µας.

Θεωρείτε, λοιπόν, ότι µε το παρόν νοµοσχέδιο παρέχετε εκ-
συγχρονισµό και ευελιξία στον οργανισµό, ότι ανταποκρίνεται
στις πραγµατικές ανάγκες των παραγωγών και στα προβλήµατα
ή στα θέµατα που αντιµετωπίζουν στην παραγωγική διαδικασία,
ότι διασφαλίζει την ενίσχυση της έρευνας και τη χάραξη εθνικής
ερευνητικής στρατηγικής;

Πρέπει να γίνει κατανοητό ότι χωρίς εξειδικευµένο προσωπικό

και ξεκάθαρο όραµα για το που θέλουµε να πάµε τον αγροτικό
τοµέα, που να στρέψουµε τις καλλιέργειες και πως να στηρίξουµε
ουσιαστικά τη µικροµεσαία καλλιέργεια, κτηνοτροφία και αλιεία
δεν θα µπορέσουµε να δηµιουργήσουµε έναν φορέα ισχυρό και
δυναµικό. Είναι χαρακτηριστικό ότι το προσωπικό για τους ελέγ-
χους δεν επαρκεί. Το σηµαντικό αυτό ζήτηµα, όπως και άλλα κρί-
σιµα λειτουργικά ζητήµατα του οργανισµού, µετατίθενται σε έναν
εσωτερικό κανονισµό χωρίς να υπάρχει χρονοδιάγραµµα, χωρίς
να γνωρίζουµε λεπτοµέρειες και για το περιεχόµενό του και χωρίς
να έχουµε καµµία διασφάλιση ότι θα γίνουν νέες προσλήψεις. Αν-
τίθετα, ο φόβος ότι θα µονιµοποιηθεί η συνεργασία µε τους ιδιώ-
τες ως αντιστάθµισµα έλλειψης προσλήψεων είναι βάσιµος και
διάχυτος.

Κατά την επεξεργασία του νοµοσχεδίου στις επιτροπές ζητή-
σαµε στοιχεία για την κατάσταση του προσωπικού αυτή τη στιγµή
στον οργανισµό. Ποιοι υπηρετούν; Σε ποιες θέσεις και ποιες ειδι-
κότητες και ποιες ελλείψεις υπάρχουν; Επίσης, ρωτήσαµε για
ποιον λόγο αφαιρείτε τον διευθύνοντα σύµβουλο και φέρνετε δύο
αντιπροέδρους στο διοικητικό συµβούλιο. Απάντηση, όµως, δεν
λάβαµε.

Εν προκειµένω, φέρνετε στο παρά πέντε των εκλογών ένα νο-
µοσχέδιο που δηµιουργεί έναν «υπεροργανισµό» σε θολό τοπίο,
χωρίς να διασφαλίζεται ούτε η στελέχωσή του µε επαρκές προ-
σωπικό ούτε η οικονοµική του χρηµατοδότηση, αλλά και διοικητικά
δεν µπορεί να στηρίξει επαρκώς τους αγρότες και τους κτηνοτρό-
φους, εάν δεν είναι ισχυρή η παρουσία του στη διοίκηση του
φορέα και αν δεν συµµετέχουν στη λειτουργία και αξιοποίηση του
βασικού ψηφιακού εργαλείου «ΑΡΤΕΜΙΣ» που σχεδιάστηκε και λει-
τουργεί για την προστασία των προϊόντων ζωικής παραγωγής.

Εν ολίγοις, ακόµα και ο εκσυγχρονισµός του ΕΛΓΟ – «ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ» δεν είναι δυνατόν να γίνει αποσπασµατικά και µεµονωµένα.
Πρέπει να ανήκει σε έναν µακροπρόθεσµο συνολικό σχεδιασµό
για τον αγροτικό τοµέα της χώρας µε σαφείς και ξεκάθαρους στό-
χους.

Στο νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα περιλαµβάνεται επίσης
και η σύσταση και η λειτουργία του φορέα διαχείρισης του Παρα-
δοσιακού Ελαιώνα Άµφισσας. Επισηµαίνω για άλλη µία φορά την
ανάγκη ο φορέας αυτός να ξεκινήσει να λειτουργεί άµεσα, χωρίς
γραφειοκρατικές και πελατειακές αγκυλώσεις, σε πλήρη σύνδεση
µε την τοπική κοινωνία και τις ιδιαίτερες συνθήκες και ανάγκες
της. Όπως είναι γνωστό, ο Παραδοσιακός Ελαιώνας Άµφισσας
κάηκε δύο φορές µε τελευταία την πυρκαγιά που σηµειώθηκε στις
4 Ιουλίου του 2022, προκαλώντας τη θλίψη, αλλά και τον θυµό των
κατοίκων της Φωκίδας. Αποτελεί ένα µοναδικό οικοσύστηµα στο
οποίο βασίζεται η οικονοµική και τουριστική ανάπτυξη της Φωκί-
δας και οι όποιες περιβαλλοντικές και οικονοµικές πληγές έχουν
ανοίξει πρέπει να κλείσουν σύντοµα. Όλες οι διαδικασίες του
φορέα, του διοικητικού συµβουλίου και του προέδρου αυτού οφεί-
λουν να ακολουθούν σαφείς κανόνες διαφάνειας και να µην αφή-
νουν περιθώρια αµφισβήτησης και αλληλοεπικάλυψης αρµο-
διοτήτων.

Θα πρέπει, επίσης, να υπάρχει σαφήνεια σχετικά µε τις αρµο-
διότητες του φορέα, αλλά και των ΤΟΕΒ. Επίσης, θα πρέπει να
επεκταθούν η ευθύνη και οι προβλέψεις του φορέα για έργα πυ-
ρασφάλειας, διαχείρισης υδατικών πόρων και έργα ευφυούς γε-
ωργίας. Επίσης, θα πρέπει να ολοκληρωθεί άµεσα το αρδευτικό
έργο που βρίσκεται αυτή τη στιγµή σε εξέλιξη στον ελαιώνα, να
υπάρξει πρόβλεψη για µικρά έργα υδατικών πόρων, ώστε να εξα-
σφαλιστεί νερό και µάλιστα, σε χαµηλή τιµή.

Αναφορικά µε το διοικητικό συµβούλιο του φορέα, θεωρούµε
ότι η τοποθέτηση του προέδρου θα πρέπει να γίνεται µε διαφάνεια
και αξιοκρατία κατόπιν δηµόσιας προκήρυξης της θέσης και όλες
οι αποφάσεις του ΔΣ να αναρτώνται στο «ΔΙΑΥΓΕΙΑ». Τέλος, θα
πρέπει να εξασφαλιστεί η χρηµατοδότηση για τη λειτουργία του.

Τώρα, όσον αφορά στο άρθρο 45 του νοµοσχεδίου, ο Υπουρ-
γός στη συνεδρίαση των φορέων είπε ότι η διαδικασία παραχώ-
ρησης αγροτικής γης γίνεται για την ενίσχυση του πρωτογενούς
τοµέα και θέλω να εκφράσω τις εξής απορίες: Ποιος αγρότης ή
έστω αγροτικός συνεταιρισµός έχει σήµερα τη δυνατότητα να
προχωρήσει σε επένδυση ύψους, τουλάχιστον, 5 εκατοµµυρίων
ευρώ σε αγροτική γη εκατό στρεµµάτων; Σε ποιες εκτάσεις και
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τι είδους επενδύσεις αφορά αυτό το άρθρο δεν το γνωρίζουµε.
Για ποιον λόγο δεν δηµοπρατούνται οι εκτάσεις, παρά µόνο η
παραχώρησή τους αποφασίζεται κατόπιν αίτησης του ενδιαφε-
ρόµενου και απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, δεν µας το απαντήσατε. Για
το συγκεκριµένο άρθρο ζητάµε περισσότερες διευκρινίσεις και
εξηγήσεις τις οποίες περιµένουµε να ακούσουµε.

Αναφορικά τώρα µε τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των απο-
φοίτων των γεωπονικών τµηµάτων πενταετούς φοίτησης των Πα-
νεπιστηµίων Ιωαννίνων, Θεσσαλίας, Πατρών, Πελοποννήσου, του
Ελληνικού Μεσογειακού Πανεπιστηµίου Κρήτης, της Δυτικής Μα-
κεδονίας και του Διεθνούς Πανεπιστηµίου Ελλάδος µάς είπατε
ότι θα φέρετε µία τροπολογία η οποία θα ρύθµιζε το θέµα. Μά-
λιστα, εχθές κάνατε και τη συνάντηση µε το ΓΕΩΤΕΕ, το οποίο
σας κατέθεσε τις προτάσεις του, για να προχωρήσετε στην τρο-
πολογία. Δυστυχώς, όµως, µαθαίνουµε ότι το θέµα έχει µπλοκά-
ρει. Θα αφήσετε σε κενό χιλιάδες φοιτητές που βλέπουν το
εργασιακό τους µέλλον αβέβαιο; Δεν θα πρέπει να φέρετε την
τροπολογία άµεσα;

Κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο στο κοµµάτι που αφορά τον
ΕΛΓΟ – «ΔΗΜΗΤΡΑ» δεν ανταποκρίνεται στις σύγχρονες ανάγ-
κες του αγροδιατροφικού τοµέα. Κατά τη συνήθη νοµοθετική τα-
κτική σας, όµως, όλα αυτά τα χρόνια εµπλέκετε σε νοµοσχέδια
και τροπολογίες και άλλα ζητήµατα, όπως αυτό που συζητείται
σήµερα, που αφορά στον φορέα διαχείρισης του Ελαιώνα της
Άµφισσας, προκειµένου να µας φέρετε σε δίληµµα και να απο-
σπάσετε κάθε φορά τη θετική µας ψήφο. Αντί να επικεντρώνετε
τις προσπάθειές σας στην κατάρτιση νοµοσχεδίων µε όραµα για
την ανάπτυξη του αγροτικού τοµέα, τσουβαλιάζετε διατάξεις δια-
φορετικού περιεχοµένου για να πετύχετε τους στόχους σας και
να δικαιολογήσετε την ανικανότητά σας.

Σε κάθε περίπτωση, για εµάς, το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, ο
αγροτικός τοµέας αποτελεί προτεραιότητα και πιστεύουµε ακρά-
δαντα στη σηµαντική συµβολή του στην οικονοµική ζωή της
χώρας. Δεν αρµόζει στον αγροτικό τοµέα τέτοια αντιµετώπιση
όπως αυτή που δέχεται αυτή τη στιγµή από την Κυβέρνησή σας.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ
για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δη-
µοκρατίας», που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι έξι µα-
θήτριες και µαθητές και µία συνοδός εκπαιδευτικός από τη
σχολή «Ι.Μ. Παναγιωτόπουλου». 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Διαµάντω Μανωλάκου. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Είναι αλήθεια ότι οι ιδιωτικοποι-
ήσεις είναι στο πνεύµα και στο γράµµα της αντιλαϊκής πολιτικής
σας. Μάλιστα, επειδή είναι προεκλογική περίοδος έχετε ανεβά-
σει τις ταχύτητες σε πολύ υψηλό βαθµό. Γιατί το κάνετε; Μα,
γιατί θέλετε να δώσετε στους µεγαλοεπιχειρηµατίες νέα πεδία
κερδοφορίας, γιατί αυτούς ευνοείτε κι όχι τις ανάγκες του λαού.
Τους ενισχύετε και εν όψει της νέας καπιταλιστικής κρίσης που
δείχνει τα δόντια της µε την κατάρρευση δύο αµερικανικών τρα-
πεζών και της ελβετικής, αλλά και των συνεπειών που θα έχουν,
γιατί πάλι οι κρίσεις αυτές από τις πλάτες του λαού θα βγουν.

Τις επιπτώσεις των ιδιωτικοποιήσεων τις ζούµε και µέσα από
το πολύνεκρο έγκληµα στα Τέµπη, που προσπαθείτε να συγκα-
λύψετε Κυβέρνηση και Αντιπολίτευση, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ, και
κυρίως την αιτία, που είναι η πολιτική απελευθέρωσης που υπη-
ρέτησαν και υπηρετούν εναλλάξ οι κυβερνήσεις, Νέα Δηµοκρα-
τία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, µε βάση τις κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, απειλώντας καθηµερινά την ανθρώπινη ζωή. Γι’ αυτό
και τα συνθήµατα των κινητοποιήσεων να µπουν στο στόχαστρο
οι πραγµατικές αιτίες και οι ένοχοι που ευθύνονται γι’ αυτό το
έγκληµα. Αυτό ζητάνε, ώστε να µην περιµένουµε το επόµενο έγ-
κληµα που οδηγούν οι ράγες του κέρδους. Γι’ αυτό το χειρότερο

είναι η αθώωση των πραγµατικών ενόχων και η επιδίωξη συνέχι-
σης και επιτάχυνσης της ίδιας ακριβώς πολιτικής που προκάλεσε
το έγκληµα, όπως επεδίωξε µε τη χθεσινή του οµιλία ο Πρωθυ-
πουργός.

Τα αναφέρω γιατί και µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο που
αφορά στον ΕΛΓΟ – «ΔΗΜΗΤΡΑ» είναι εµφανές ότι έρχεστε να
κωδικοποιήσετε και να εµβαθύνετε τη λειτουργία του ΕΛΓΟ µε
καθαρά ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια, που θα ιδιωτικοποιήσουν
αρµοδιότητες της αγροτικής έρευνας και τον έλεγχο τροφίµων.
Κωδικοποιείτε σε αντιδραστική κατεύθυνση αρµοδιότητες που
άπτονται στην αύξηση της κερδοφορίας των µονοπωλίων, άµεσα
και έµµεσα, του τοµέα της αγροδιατροφής ευνοώντας µεταποι-
ητές και εµπόρους. Τέτοιου είδους στρατηγική και λειτουργία
υλοποιείτε και µε τη σηµερινή κατάσταση, όµως, κάνετε ένα επι-
πλέον πολύ µεγάλο βήµα µε το παρόν νοµοσχέδιο που αναβαθ-
µίζετε και θεσµικά αυτή την αντιλαϊκή πολιτική. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Ο οργανισµός προήλθε το 2011 από τη συγχώνευση τεσσά-
ρων νοµικών προσώπων κατ’ απαίτηση των µνηµονίων, που ψη-
φίσατε όλοι σας. Ωστόσο η συγχώνευση πολύ διαφορετικών ως
προς το αντικείµενο οργανισµών -αγροτική έρευνα, αγροτική εκ-
παίδευση και κατάρτιση, έλεγχοι ποιότητας και γνησιότητας των
αγροτικών προϊόντων και ούτω καθεξής- οδήγησαν τελικά στην
υποβάθµισή τους. Και µε το παρόν νοµοσχέδιο αυτό το συνεχί-
ζετε ακόµα πιο πολύ, σε σηµείο που όλη οι συλλογικοί φορείς
των εργαζοµένων του ΕΛΓΟ, ο σύλλογος εργαζοµένων, η ένωση
ερευνητών κ.λπ. να ζητούν την απόσυρσή του. Γιατί; Γιατί δεν
επιδέχεται βελτίωσης και µεροληπτεί υπέρ των ιδιωτικών συµφε-
ρόντων, όπως λένε και γράφουν. 

Επίσης, για το προσωπικό του οργανισµού κατά τη µεταφορά
του στο νέο νοµικό πρόσωπο που δηµιουργείτε δεν διασφαλίζε-
ται κανένα από τα κεκτηµένα εργασιακά δικαιώµατα. Αντίθετα,
θα βρεθούν σε παρόµοια κατάσταση όπως αυτές που ζήσαµε τα
πρώτα χρόνια των µνηµονιακών αναδιαρθρώσεων του δηµόσιου
τοµέα, δηλαδή απώλεια θέσεων εργασίας, εργασιακών δικαιω-
µάτων και άλλα. Ναι, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει δυνατότητες
ιδιωτικοποίησης αρµοδιοτήτων, όπως η εκχώρηση των ελέγχων
για τα ΠΟΠ και ΠΓΕ προϊόντα σε ιδιώτες, φυσικά ή νοµικά πρό-
σωπα, καθώς θα µπορούν να εντάσσονται στο µητρώο ελεγκτών
– εµπειρογνωµόνων, καθώς επίσης και είσοδο ιδιωτικών φορέων
εκπαίδευσης στην παροχή των προγραµµάτων συνεχιζόµενης
αγροτικής επαγγελµατικής κατάρτισης µέσω συνεργασίας µε τα
αγροτικά κέντρα επιµόρφωσης και διά βίου µάθησης του ΕΛΓΟ.

Η παραπέρα εµβάθυνση λειτουργίας µε ιδιωτικοοικονοµικά
κριτήρια είναι χαρακτηριστική αφού όσον αφορά στους οικονο-
µικούς πόρους, εκτός από την κρατική χρηµατοδότηση που και
σήµερα δεν καλύπτει ούτε καν το 100% της µισθοδοσίας του
προσωπικού του ΕΛΓΟ, περιλαµβάνεται σε αυτό το νοµοσχέδιο
ένας εκτενέστατος κατάλογος πηγών µε χορηγήσεις, συµπρά-
ξεις µε ιδιώτες, πωλήσεις προϊόντων και υπηρεσιών και ούτω κα-
θεξής, αλλά και λειτουργία ειδικού λογαριασµού κονδυλίων
έρευνας στη Διεύθυνση Έρευνας, που παραπέµπει στον νόµο
Κεραµέως για τα πανεπιστήµια που έχει ξεσηκώσει όλον τον
κόσµο. Η έµµεση εξυπηρέτηση της κερδοφορίας των µονοπω-
λιακών οµίλων της αγροδιατροφής κωδικοποιείται µε τη λειτουρ-
γία της Διεύθυνσης Έρευνας, η οποία θα λειτουργεί ως ένα
ευέλικτο και άµεσα διαθέσιµο τµήµα έρευνας και ανάπτυξης για
τα µονοπώλια της αγροδιατροφής. Αυτόν τον χαρακτήρα είχε
από σύστασης του ΕΛΓΟ –είναι του πρώην ΕΘΙΑΓΕ- αλλά τώρα
ολοκληρώνεται µε την πλήρη κωδικοποίηση που κάνετε. 

Ταυτόχρονα, προβλέπεται ότι η ίδια η διοίκηση του ΕΛΓΟ µπο-
ρεί να αναθέτει αρµοδιότητες στον ΕΛΓΟ, εµβαθύνοντας τον επι-
τελικό χαρακτήρα του κράτους σε αντιδραστική κατεύθυνση,
δεδοµένου ότι µία νέα ανάγκη της αγοράς θα µπορεί άµεσα και
γρήγορα µε µία απλή απόφαση του ΔΣ να ανατίθεται στον ΕΛΓΟ
και να υλοποιείται από τις µονάδες του ΕΛΓΟ. Βλέπετε για τις
ανάγκες του κεφαλαίου δράτε πάρα πολύ γρήγορα. Τις ανάγκες
του λαού τις ποδοπατάτε.

Θεσµοθετείται, λοιπόν, η παρέµβαση παραγόντων της αγοράς
σε όργανο χάραξης στρατηγικής που θα έχει o ΕΛΓΟ, αλλά και
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αξιολόγησης µονάδων του. Στο συµβούλιο εµπειρογνωµόνων
δύο από τα επτά µέλη θα είναι από την αγορά αγροδιατροφής.
Στο σηµερινό αντίστοιχο όργανο που είναι το επιστηµονικό συµ-
βούλιο, όλα τα µέλη είναι ακαδηµαϊκοί ή ερευνητές. 

Ωστόσο, αυτό που είναι προκλητικά κατακριτέο είναι οι συν-
θήκες εργασίας που θα επιδεινωθούν, αφού ο εσωτερικός κανο-
νισµός λειτουργίας θα καθορίζεται µε προεδρικό διάταγµα, θα
αφορά τόσο στη διάρθρωση µονάδων, ινστιτούτα αγροτικής
έρευνας, κέντρα αγροτικής εκπαίδευσης κ.λπ. όσο και το οργα-
νόγραµµα. 

Ο ΕΛΓΟ θα κληθεί να λειτουργήσει µε αυξηµένες ανάγκες σε
προσωπικό µε τον υφιστάµενο εσωτερικό κανονισµό λειτουρ-
γίας, αν και δηµιουργούνται νέες διευθύνσεις και αυτοτελή γρα-
φεία, χωρίς να προβλέπεται καµµία αύξηση των οργανικών
θέσεων για να στελεχωθούν αυτές. Το ήδη ελλιπές προσωπικό -
20% κενές θέσεις- θα κληθεί να στελεχώσει και τις νέες διευθύν-
σεις-γραφεία µε αντικειµενική αύξηση του φόρτου και της
εντατικοποίησης της εργασίας ή θα τα αναθέσετε σε ιδιώτες. Κα-
θόλου απίθανο. 

Αλλά και το διαχειριστικό σχέδιο του Παραδοσιακού Ελαιώνα
Άµφισσας δεν έχει στόχο να στηρίξει τους ελαιοπαραγωγούς της
περιοχής, που πολλοί είναι µε µικρές εκµεταλλεύσεις, αλλά προ-
ωθείτε την ενοποίηση της παραγωγής και συγκέντρωσή της. Ο
Παραδοσιακός Ελαιώνας της Άµφισσας κάηκε δύο φορές, µε τε-
λευταία την πυρκαγιά τον Ιούλιο του 2022, προκαλώντας θλίψη
αλλά και οργή στους κατοίκους της Φωκίδας. Αυτό εκφράστηκε
και από τους φορείς που καλέστηκαν στην επιτροπή, αφού
ακόµη δεν έχει ληφθεί κανένα ουσιαστικό µέτρο για την ενίσχυση
της πυρασφάλειας, αλλά και άρδευσης του ελαιώνα ούτε και
αποζηµιώσεις έχουν δοθεί. 

Τα ερωτήµατα που τέθηκαν στην ακρόαση των φορέων ήταν
αµείλικτα. Πότε θα ολοκληρωθούν τα απαραίτητα έργα άρδευ-
σης που να παρέχουν φτηνό νερό στους καλλιεργητές; Πότε θα
εξασφαλιστεί η στελέχωση της πυροσβεστικής ή ακόµα της
ΔΑΟΚ, ώστε να µην επαναληφθεί η καταστροφή; 

Διότι είναι πραγµατικά ανήκουστο να καίγεται υπεραιωνόβιος
ελαιώνας τέτοιας έκτασης και σηµασίας -που δεν κάηκε ποτέ στο
παρελθόν-, ελαιώνας που θα έπρεπε να προστατεύεται µε κάθε
τρόπο. Όµως, αυτή είναι η εγκληµατική πολιτική των κυβερνή-
σεων που υπηρετούν την κερδοφορία του κεφαλαίου. Στον βωµό
των κερδών θυσιάζετε κάθε ουσιαστικό µέτρο πρόληψης των
πυρκαγιών µε την αναγκαία στελέχωση των υπηρεσιών, αλλά και
µε υποδοµές.

Και σε ό,τι αφορά στο προϊόν, τσάµπα την πουλάνε την παρα-
γωγή οι αγρότες, τσάµπα την παίρνουν οι µεγαλέµποροι και οι
µεγαλοβιοµήχανοι και είναι αυτοί που τις περισσότερες φορές
κάνουν τις ελληνοποιήσεις, πατώντας και στο πλαίσιο της Ευρω-
παϊκής Ένωσης που επιτρέπει τα πάντα στο όνοµα της διεθνο-
ποιηµένης αγοράς. 

Με το σχέδιό σας, λοιπόν, για διαχειριστικό φορέα δεν απαν-
τάτε στις αγωνίες των αγροτών και των κατοίκων. Ούτε καν
υπάρχει πρόνοια για την καταβολή αποζηµιώσεων και την απαλ-
λαγή του κανονισµού του ΕΛΓΑ, αλλά και των κρατικών ενισχύ-
σεων από τους κάθε λογής κόφτες που πλήττουν ιδιαίτερα τους
µικρούς καλλιεργητές που αναγκάζονται για να ζήσουν να κά-
νουν και άλλη δουλειά. 

Ο συγκεκριµένος φορέας δεν απαντάει στα ερωτήµατα και τις
αγωνίες στήριξης των ελαιοπαραγωγών. Στόχος σας είναι η συγ-
κέντρωση στους µεγάλους. Γι’ αυτό ακόµα και η δακοκτονία είναι
πληµµελής και έχει απαξιωθεί ο ελαιώνας. Θέλετε να τον ανα-
στήσετε µε προδιαγραφές που δεν µπορούν να ανταποκριθούν
οι µικροκαλλιεργητές. Αυτούς τους όρους και προϋποθέσεις βά-
ζετε. Τους οδηγείτε να εγκαταλείψουν, να φύγουν και να πουλή-
σουν όσο όσο τα λιγοστά χωράφια τους. 

Ουσιαστικά, τα σχέδιά σας διευκολύνουν τη διείσδυση των επι-
χειρηµατικών συµφερόντων και καµµία σχέση δεν έχουν µε την
υποστήριξη µικροκαλλιεργητών που πλήττονται από το τεράστιο
κόστος παραγωγής, τις εξευτελιστικές τιµές και την έλλειψη κρα-
τικής µέριµνας και προστασίας συνολικά της παραγωγής. 

Η προοπτική για τους παραγωγούς ελιάς και λαδιού της πε-
ριοχής περνάει µέσα από την αντιµετώπιση των περιορισµών της

κοινής αγροτικής πολιτικής, την κρατική προστασία της τιµής του
προϊόντος από τις πιέσεις των µεσαζόντων, τη µείωση του κό-
στους εφοδίων, της τιµής του ρεύµατος, των καυσίµων, του
νερού, των λιπασµάτων. 

Σε αυτή την κατεύθυνση εµείς λέµε ότι πρέπει να στραφεί και
ο αγώνας τους και να µην πιστέψουν τις ανέξοδες υποσχέσεις
σας. Εξάλλου, φαίνεται καθαρά ότι στηρίζετε επιχειρηµατικά
συµφέροντα, αφού ουσιαστικά χαρίζονται σε µεγάλα επιχειρη-
µατικά συµφέροντα εκτάσεις και ακίνητα του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης, καθώς προβλέπεται η παραχώρησή τους έναντι
τιµήµατος και χωρίς δηµοπρασία για σαράντα χρόνια µε δι-
καίωµα παράτασης αλλά είκοσι, όταν ο ιδιώτης πρόκειται να
επενδύσει τουλάχιστον 5 εκατοµµύρια ευρώ. Ποιος τα έχει; Λι-
γοστοί, όχι βέβαια οι µικροµεσαίοι παραγωγοί. 

Αλλά και για τη λίµνη της Κάρλας δεν προβλέπεται καν η
ύπαρξη ζώνης προστασίας γύρω από την αποστραγγισµένη
λίµνη, πράγµα που θα επιβαρύνει το περιβάλλον.

Σε ό,τι αφορά στο άρθρο σχετικά µε το ότι η αποζηµίωση του
ΕΛΓΑ µπορεί να φτάνει ως το 100% της ασφαλιζόµενης αξίας
απλώς µε µία απόφαση του διοικητικού συµβουλίου του ΕΛΓΑ,
είναι στα λόγια, καλλιεργείτε αυταπάτες, γιατί δεν αλλάζει η
ουσία του κανονισµού. Δεν αποζηµιώνει το 100% της ζηµιάς,
καθώς οι κόφτες που έχετε ισχύουν κανονικότατα. 

Χαρακτηριστικά αναφέρουµε τον κόφτη στο άρθρο 7 του κα-
νονισµού ασφάλισης του φυτικού κεφαλαίου του ΕΛΓΑ που εξα-
κολουθεί να ισχύει. Με βάση το συγκεκριµένο άρθρο, από το
ποσοστό ζηµιάς του πορίσµατος του ΕΛΓΑ αφαιρείται το 15%
και η συνολική αξία που προκύπτει από τον τύπο υπολογισµού
της ασφαλιζόµενης αξίας πολλαπλασιάζεται µε τον συντελεστή
0,88. Άρα, απέχει παρασάγγας από το 100% της αποζηµίωσης.
Μην κοροϊδεύετε. 

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, τη µορφή ιδιωτικοποίησης του οργα-
νισµού ΕΛΓΟ – «ΔΗΜΗΤΡΑ» και θεωρούµε ότι ο ερευνητικός, εκ-
παιδευτικός και ελεγκτικός ρόλος του ΕΛΓΑ θα πρέπει να είναι
οργανωµένος έτσι που να υποστηρίζει επιστηµονικά τους µικρο-
µεσαίους αγροτοκτηνοτρόφους για την αντιµετώπιση οξυµένων
προβληµάτων, όπως την προστασία της παραγωγής, την πρό-
ληψη ασθενειών, την αύξηση της ποσότητας και ποιότητας των
παραγόµενων προϊόντων τους, δηλαδή της παραγωγικότητας. 

Σε µία τέτοια κατεύθυνση θα ενισχύεται η παραγωγή επαρκών,
φτηνών, υγιεινών και ασφαλών προϊόντων για την κάλυψη των
διατροφικών αναγκών του λαού και παράλληλα, ενίσχυση στο ει-
σόδηµα για τους µικροµεσαίους αγροτοκτηνοτρόφους, βελτιώ-
νοντας ταυτόχρονα τις παραγωγικές δυνατότητες που διαθέτει
η χώρα µας. 

Ολοκληρώνω µε µία τροπολογία που καταθέσαµε. Ζητάµε να
πάψετε να ζητάτε να επιστρέψουν ποσά στους εργαζόµενους
του ΕΛΓΟ – «ΔΗΜΗΤΡΑ» που δόθηκαν το 2014, αν και έχουν δι-
καιωθεί δικαστικά. Και, βέβαια, το κόψιµο ήταν απαίτηση των
µνηµονίων, γιατί ήδη οι µισθοί τους έχουν µειωθεί τουλάχιστον
κατά 30% και ζητάτε µέσα από αυτήν την επιστροφή να µειωθούν
ακόµη µία φορά σε συνθήκες ακρίβειας, ενεργειακής φτώχειας
και ανασφάλειας. 

Ζητάµε από τους συναδέλφους να ψηφιστεί αυτή η τροπολο-
γία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κυρία
συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι έξι µα-
θήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους
από το Δηµοτικό Σχολείο Αιγείρας Αχαΐας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Βιλιάρδος, ειδικός αγορητής της Ελ-
ληνικής Λύσης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Καληµέρα στα παιδιά και καλή επιτυχία. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, όπως είπαµε
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στην επιτροπή, µετά την καταστροφή του αγροτικού µας τοµέα
και την απραξία της Κυβέρνησης, για παράδειγµα µε την υπο-
χρηµατοδότησή του στην πανδηµία µόλις µε 183 εκατοµµύρια
ευρώ –το τονίζω, εκατοµµύρια- όταν δόθηκαν πάνω από 50 δισε-
κατοµµύρια ευρώ στην κατανάλωση, µετά από τις αυξήσεις στο
κόστος ενέργειας και πρώτων υλών, µετά από τις συζητήσεις
τόσο µε το Γεωπονικό Πανεπιστήµιο όσο και µε την EY, κατατέ-
θηκε προεκλογικά ένα νοµοσχέδιο που δεν προσφέρει τίποτα,
ενώ δεν έχει καµµία ουσιαστική κοστολόγηση.

Προφανώς η Κυβέρνηση δεν κατανοεί τη σπουδαιότητα του
πρωτογενούς µας τοµέα, όπου αρκεί κάποιος να σηµειώσει ότι
µία κατά πολύ µικρότερη σε έκταση χώρα, η Ολλανδία, εξάγει
πολύ περισσότερα αγροτικά προϊόντα από όσα η Ελλάδα συνο-
λικά προϊόντα, µαζί µε τα πετρελαϊκά, µε τον τουρισµό των 18
δισ. ευρώ και µε τη ναυτιλία των πάνω από 20 δισ. Ευρώ. Η Ολ-
λανδία εξήγαγε δηλαδή, αγροτικά µόνο προϊόντα -αγροτικά µόνο
προϊόντα- πάνω από 100 δισ. ευρώ το 2021, από 91,7 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ το 2017, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, ενώ
αποτελούν περί το 50% του εµπορικού της πλεονάσµατος. 

Η Ολλανδία έχει εµπορικό πλεόνασµα, όχι έλλειµµα 38,3 δισε-
κατοµµύρια ευρώ όπως είχε η Ελλάδα το 2022. Το πόσο κατα-
στροφικό είναι αυτό το εµπορικό έλλειµµα για το ΑΕΠ µας είναι
εύλογο να το καταλάβει κάποιος, αφού είναι ένας από τους βα-
σικούς συντελεστές του. 

Εµείς, πάντως, έχουµε αναφερθεί από την πρώτη µέρα στη
Βουλή στο πόσο αντίστοιχα σηµαντικός θα µπορούσε να είναι ο
κλάδος για τη χώρα µας, ενώ σε αυτόν έχουµε αφιερώσει το µε-
γαλύτερο µέρος του προγράµµατός µας. 

Θα επαναλάβουµε δε τα µέτρα που προτείναµε, κατά τη συ-
ζήτηση του προϋπολογισµού του 2023, για την άµεση ανακού-
φιση του αγροτικού µας τοµέα, τότε, από τον πληθωρισµό, κάτι
που συνεχίζει να συµβαίνει και σήµερα, τις έκτακτες ενισχύσεις
που προτείναµε, ύψους τουλάχιστον 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ,
οι οποίες ήταν οι εξής: πρώτον ενισχύσεις του κτηνοτροφικού
µας τοµέα µε 500 εκατοµµύρια ευρώ, για να αντεπεξέλθουν στις
αυξήσεις οι υπάρχουσες µονάδες µε βάση τους υπολογισµούς
µας, δεύτερον περαιτέρω ενισχύσεις για την αύξηση της κτηνο-
τροφίας και της γεωργίας, µέσω προγραµµάτων εγγυοδοσιών
από το Ταµείο Ανάκαµψης και από τις τράπεζες, και τρίτον ενι-
σχύσεις 300 εκατοµµυρίων ευρώ για λιπάσµατα, όσο περίπου η
αύξηση της αξίας τους. Για το αγροτικό πετρέλαιο δε, εκτός από
τη µείωση του ειδικού φόρου κατανάλωσης, προτείναµε επιδό-
τηση 200 εκατοµµυρίων ευρώ. Όλα µαζί 1 δισεκατοµµύριο ευρώ. 

Εκτός αυτού, έχουµε προτείνει άλλα µέτρα µε µακροπρόθεσµο
ορίζοντα σχεδιασµού στο πρόγραµµά µας, τα οποία είναι τα πα-
ρακάτω: χαµηλό ΦΠΑ και απλούστευση των διαδικασιών για ακρι-
τικές ορεινές περιοχές και µικρά νησιά, διευθέτηση των δασικών
χαρτών µε πρόσβαση στα βοσκοτόπια, αποκλεισµό των φωτοβολ-
ταϊκών από γη υψηλής παραγωγικότητας, εκτός αν είναι σε στέγες
ή σε ικριώµατα, καθώς επίσης από βοσκοτόπια, επαναδραστηριο-
ποίηση της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης και των άλλων βιο-
µηχανιών µεταποίησης του πρωτογενούς τοµέα αγροεφοδίων
όπως τα λιπάσµατα, καθώς επίσης στήριξη της κλωστοϋφαντουρ-
γίας και των τροφίµων, επένδυση στην παραγωγή σπόρων µε τρά-
πεζες σπόρων. Για το σηµείο αυτό ρωτήσαµε στην επιτροπή,
χωρίς να πάρουµε απάντηση, σε ποια κατάσταση βρίσκεται η Τρά-
πεζα Γενετικού Υλικού της Θεσσαλονίκης, η σηµασία της οποίας
είναι, κυριολεκτικά, ανυπολόγιστη για τη χώρα µας. 

Συνεχίζω, συµβουλευτική συνδροµή σε αγρότες, έτσι ώστε να
µη χαθούν οι ενισχύσεις της ΚΑΠ, της κοινής αγροτικής πολιτι-
κής, λόγω της σύνδεσής τους µε τα πράσινα µέτρα, το farm to
fork, προώθηση της γεωργίας κλίµατος, επιδοτήσεις για επενδύ-
σεις σε θερµοκήπια και δικτυοκήπια, όπου η Ελλάδα έχει πραγ-
µατικά τεράστιες ελλείψεις, αυστηρούς ελέγχους στις
ελληνοποιήσεις προϊόντων από τη Βουλγαρία και αλλού, κατάρ-
γηση δε των εισαγωγών από την Τουρκία, κεντρικό οργανισµό
διευκόλυνσης της διάθεσης των προϊόντων του πρωτογενούς
τοµέα, ο οποίος θα ενηµερώνεται όσον αφορά στις ποσότητες
παραγωγής καθηµερινά µέσω ειδικού λογισµικού, αύξηση της
αγροτικής χρηµατοδότησης -είναι πάρα πολύ σηµαντικό- µε ενί-
σχυση ή εγγυοδοσία έως 1 δισεκατοµµύριο ευρώ, ίδρυση δε

αγροτικής τράπεζας για τον σκοπό αυτό ή µέσω της Ελληνικής
Αναπτυξιακής Τράπεζας επενδύσεων, τουλάχιστον, ως προς τα
πράσινα προγράµµατα, χρηµατοδότηση από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης για τη χρήση νέας τεχνολογίας σε αυτοµατισµούς και γεωρ-
γία ακριβείας. Εννοούµε εδώ το precision farming. Αυτό θα
συµβεί, βέβαια, σε συνεργασία µε τον επιστηµονικό τοµέα της
χώρας. 

Επίσης, χρηµατοδότηση εισφορών για απασχολουµένους
στον πρωτογενή τοµέα και τέλος δηµιουργία ενός κεντρικού ορ-
γάνου για τον πρωτογενή τοµέα, που να δίνει τις σωστές κατευ-
θύνσεις στους αγρότες, οι οποίες είναι απαραίτητες για να
µπορέσουν να κάνουν σωστά τη δουλειά τους, κατά το παρά-
δειγµα του Ισραήλ και που όπως ακούσαµε από τους φορείς ο
ΕΛΓΟ – «ΔΗΜΗΤΡΑ» δεν µπορεί να το κάνει, γεγονός που µας
επιβεβαίωσε. 

Συνεχίζοντας τώρα µε τα περιεχόµενα του νοµοσχεδίου επι-
γραµµατικά, στο πρώτο µέρος γίνεται µία διοικητική αναδιοργά-
νωση του ΕΛΓΟ – «ΔΗΜΗΤΡΑ», όσον αφορά σε διάφορες
εκπαιδευτικές και συµβουλευτικές υπηρεσίες, στην έρευνα, στη
διασφάλιση της ποιότητας και ανταγωνιστικότητας των αγροτι-
κών προϊόντων, στους ελέγχους της παραγωγής, της ποιότητας
και της διακίνησης των αγροτικών προϊόντων -τέλεια όλα στη θε-
ωρία- και επίσης της καταγραφής, διατήρησης και αξιοποίησης
των εθνικών φυτικών και ζωικών πόρων που σχετίζονται µε τη γε-
ωργία, τα τρόφιµα και µε το περιβάλλον, µέσω ιδίως της τήρησης
εθνικών συλλογών και τράπεζας γενετικού υλικού. Περιλαµβά-
νονται δε οργανωτικά θέµατα του ΕΛΓΟ, οι πόροι του ΕΛΓΟ –
«ΔΗΜΗΤΡΑ» και τα µισθολογικά επιδόµατα του προσωπικού. 

Το δεύτερο µέρος, επίσης συνοπτικά, αφορά στην αποκατά-
σταση, προστασία, ανάδειξη, βιώσιµη ανάπτυξη, καθώς επίσης
την ολοκληρωµένη διοίκηση διαχείρισης και διαχείριση του Πα-
ραδοσιακού Ελαιώνα Άµφισσας, ο οποίος -όπως όλοι γνωρί-
ζουµε- επλήγη πολύ σοβαρά από τις πυρκαγιές. 

Στο τρίτο µέρος περιλαµβάνονται διάφορες ρυθµίσεις, όπως
η παράταση παραχώρησης χρήσης αγροτικών ακινήτων σε
αγρότες και ανέργους, οι αποζηµιώσεις του τοµέα αλιείας και
της υδατοκαλλιέργειας για το διαφυγόν εισόδηµα από τον πό-
λεµο στην Ουκρανία και από µέτρα εξυγίανσης του ζωικού κε-
φαλαίου, καθώς επίσης αποζηµιώσεις του ΕΛΓΑ από ζηµίες που
προκλήθηκαν λόγω χαλαζοπτώσεων και πυρκαγιών. 

Δεν παρέχεται, όµως, κόστος από το Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους, παρά το ότι αναφέρει ότι υπάρχει, ενώ όπου δεν πα-
ρέχεται κόστος δεν πρόκειται να γίνει απολύτως τίποτε, από τον
ΕΛΓΟ, δηλαδή, κόστος, από τον φορέα για τον Ελαιώνα της Άµ-
φισσας, καθώς επίσης από αποζηµιώσεις του ΕΛΓΑ. Όλα αυτά
έχουν κόστος και δεν αναφέρεται πουθενά από το Γενικό Λογι-
στήριο. 

Αναλυτικότερα, στο πρώτο µέρος τώρα, όπως διαπιστώσαµε
στην αιτιολογική έκθεση, ο ΕΛΓΟ – «ΔΗΜΗΤΡΑ», που δηµιουρ-
γήθηκε κάτω από µνηµονιακές εντολές για τη συγχώνευση φο-
ρέων το 2011 -πάντοτε ζητούσαν συγχώνευση φορέων η τρόικα
και οι υπόλοιποι δανειστές- δεν έχει συνεκτική λειτουργία και
ταυτότητα, ενώ δεν λειτούργησε ποτέ σωστά, γεγονός που ση-
µαίνει πως πρόκειται για µία ακόµα από τις πολλές αποτυχίες
των µνηµονίων. Σε κάθε περίπτωση το σηµερινό νοµοσχέδιο εδώ
δεν προσφέρει κάτι, πέρα από οργανωτικά θέµατα, ενώ λείπει
κάποιο όραµα ή σχέδιο.

Οι φορείς δεν διαµαρτυρήθηκαν ότι δεν υπήρξε εκτενής συ-
νεργασία µαζί τους κατά την εκπόνηση του, πόσω µάλλον όταν
η λειτουργία του οργανισµού πρέπει να είναι ανταποδοτική,
αφού σηµαντικό µέρος των εσόδων του είναι από τις εισφορές
του. Εκτός αυτού αναφέρθηκε η υποστελέχωση του οργανισµού
που δεν επιλύεται µε το παρόν, αφού δεν αναφέρονται πουθενά
προσλήψεις ενώ προβλέπεται συνδροµή από ιδιώτες για ελέγ-
χους κ.λπ. που δεν είναι λύση και δεν δίνετε ούτε εδώ κοστολό-
γηση. 

Όσον αφορά τώρα στην έδρα του ΕΛΓΟ – «ΔΗΜΗΤΡΑ»  που
ορίζεται στην Αθήνα, το σωστό θα ήταν να βρίσκεται στην επαρ-
χία, εκεί δηλαδή που υπάρχει αγροτική παραγωγή, έτσι ώστε να
βοηθήσει στην ανάπτυξη. Δεν έχει καµµία δουλειά να είναι η
έδρα του στην Αθήνα. 
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Εµείς είµαστε υπέρ της αποκέντρωσης, σηµειώνοντας πως
ακόµα και η µετάβαση για την απολιγνιτοποίηση έχει έδρα την
Αθήνα αντί την δυτική Μακεδονία όπου ευρίσκεται το κύριο έργο
της. Δεν µπορεί να κατευθύνονται όλα από την Αθήνα. 

Όπως είπε πάντως ο κ. Μόσχος στην ακρόαση των φορέων
συνεχίζεται η νοθεία στα αγροτικά προϊόντα, εύλογα αφού στη
Θεσσαλία µε έναν ελεγκτή που θα πρέπει να ελέγξει σχεδόν το
65% της παραγωγής φέτας στην περιοχή, είναι αυτονόητο πως
δεν µπορεί να υπάρξει έλεγχος.

Οι εργαζόµενοι, δε, αναφέρουν 80% έως 90% νοθεία, µε ασυ-
δοσία στην παραγωγή φέτας, ενώ, τελικά, το πρόστιµο για το
γνωστό σκάνδαλο της νοθείας φέτας στις εξαγωγές, που µας
εξευτέλισε διεθνώς, ήταν αστείο επειδή έγινε δήθεν χωρίς δόλο.
Δεν υπήρχε δόλος, κατά λάθος έγινε! 

Τέλος, στο άρθρο 25 δεν διευκρινίζεται η κινητή και ακίνητη
περιουσία που µεταβιβάζεται από τους συγχωνευθέντες οργανι-
σµούς στον ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ», ενώ πολλά θέµατα εναπόκειν-
ται στη σύνταξη του εσωτερικού κανονισµού λειτουργίας που
δεν υπάρχει, δεν κατατέθηκε. Εν προκειµένω ζητήσαµε, αφ’
ενός, µεν, να διερευνηθεί επακριβώς η περιουσία που µεταβιβά-
ζεται, αφ’ ετέρου να υπάρξει διαβούλευση µε τους αρµόδιους
φορείς σχετικά µε την εκπόνηση του εσωτερικού κανονισµού λει-
τουργίας -ζητήσαµε δηλαδή το αυτονόητο- καθώς επίσης να συ-
ζητηθεί στη Βουλή, πριν τεθεί σε ισχύ το σχέδιο νόµου και
καταργηθούν οι προηγούµενες διατάξεις. 

Γενικότερα, πάντως, ένα µεγάλο µέρος των διατάξεων έχουν
τεχνικό χαρακτήρα, χωρίς να φαίνεται κάποιο ιδιαίτερα αξιόλογο
στοιχείο για την αναβάθµιση του οργανισµού. Δυστυχώς, κάθε
νοµοσχέδιο που αφορά στην αγροτική ή κτηνοτροφική µας πα-
ραγωγή, ενδιαφέρεται γι’ αυτή µόνο σε ακαδηµαϊκό επίπεδο ή
για µικροκοµµατική επιδοµατική πολιτική, χωρίς να την θεωρεί
πραγµατική πηγή πλούτου µαζί, βέβαια, µε τη µεταποίηση της. 

Σε κάθε περίπτωση θα πρέπει να προωθηθεί η αύξηση της πα-
ραγωγικότητάς της, του πρωτογενούς µας τοµέα, µε σύγχρονες
τεχνολογίες αυτοµατοποίησης, όχι να παραµένει η Ελλάδα προ-
σκολληµένη σε ένα µοντέλο του 20ου αιώνα, εισάγοντας φτηνά
εργατικά χέρια από τρίτες χώρες. Αυτή δεν είναι ούτε ανάπτυξη
ούτε πρόοδος, ενώ µέσω του εκσυγχρονισµού θα έβρισκαν ευ-
καιρίες οι νέοι επιστήµονες µας αντί να φεύγουν στο εξωτερικό.
Η γεωργία πια δεν είναι όπως παλιά. Σε µεγάλο βαθµό έχει µε-
γάλη επιστηµονική εξέλιξη και, άρα αναντίστοιχη απασχόληση. 

Συνεχίζοντας µε το δεύτερο µέρος, αν και ο σκοπός κρίνεται
θετικά, το θέµα είναι πως ο τρόπος µε τον οποίο επιδιώκεται,
είναι αµφιλεγόµενος. Οπότε θεωρούµε σχεδόν βέβαιο ότι δεν θα
επιτευχθεί ο στόχος. Αρχικά συστήνεται ένα νοµικό πρόσωπο
ιδιωτικού δικαίου µε την επωνυµία Φορέας Διαχείρισης Παραδο-
σιακού Ελαιώνα Άµφισσας, το οποίο θα λειτουργεί για την εξυ-
πηρέτηση του δηµοσίου συµφέροντος. Το συγκεκριµένο νοµικό
πρόσωπο αναφέρεται -στη θεωρία- πως θα έχει πλήρη διοικητική
και οικονοµική αυτοτέλεια, ενώ θα εποπτεύεται από τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Πώς γίνεται, όµως, να µιλάµε για διοικητική και οικονοµική αυ-
τοτέλεια του φορέα, όταν θα ελέγχεται και θα καθοδηγείται απο-
κλειστικά από Υπουργούς; Είναι αξιοπρόσεκτο, δε, ότι τα έσοδα
αυτού του φορέα θα είναι επιχορηγήσεις, κυρίως από οικεία
Υπουργεία, οπότε δεν θα έχει καµµία οικονοµική αυτοτέλεια. 

Με ποιους αλήθεια θα συνάπτει προγραµµατικές συµβάσεις ο
φορέας και ποιος θα επιλέγει τους αντισυµβαλλοµένους για την
υλοποίηση των σκοπών του παρόντος; Θα έχουµε ξανά απευ-
θείας αναθέσεις κι εδώ; Εκτός αυτού, µε τη σύσταση του φορέα,
δηµιουργείται αυτόµατα αυξηµένος κίνδυνος κατασπατάλησης
χρηµάτων από τη διοίκηση που επιλέγει και τοποθετεί κατά το
µεγαλύτερο µέρος ο εκάστοτε Υπουργός και ο Περιφερειάρχης,
οι δύο µαζί. Ως εκ τούτου, επειδή ο σκοπός του νοµοσχεδίου
είναι σηµαντικός και αφορά στην προστασία του περιβάλλοντος
του Ελαιώνα δεν θα έπρεπε η διοίκηση του φορέα να παραδοθεί
σε κοµµατικά τοποθετηµένα πρόσωπα, τα οποία, συνήθως, πα-
ρανοµούν και αδιαφορούν για την εκπλήρωση των προβλεποµέ-
νων στόχων. 

Κλείνοντας µε το τρίτο µέρος, υπάρχουν ρυθµίσεις που τιτλο-
φορούνται ως διατάξεις για την ενίσχυση της αγροτικής ανάπτυ-

ξης, χωρίς, όµως, να διαπιστώνεται κάτι τέτοιο στην πραγµατι-
κότητα, αλλά µόνον ηµίµετρα περιορισµένης ισχύος. 

Ειδικότερα, αρχικά νοµοθετείται παράταση έως το τέλος του
2023 της ισχύος των αποφάσεων παραχώρησης χρήσης ακινή-
των επίσης για τη διάθεση σε νέους αγρότες και σε επαγγελµα-
τίες αγρότες των ανωτέρω αναφεροµένων ακινήτων που έµειναν
αδιάθετα. Οι ρυθµίσεις αυτές θα έπρεπε να έχουν µόνιµο χαρα-
κτήρα όχι ευκαιριακό, προκειµένου να είναι διασφαλισµένοι,
τόσο οι ενδιαφερόµενοι όσο και η αγροτική παραγωγή γενικό-
τερα, έστω και σε αυτό το επίπεδο. 

Περαιτέρω στο άρθρο 48 προκαλεί εντύπωση το ότι νοµοθε-
τείτε ρύθµιση τον Μάρτιο, τώρα, του 2023 για το ανώτατο ετήσιο
όριο αποζηµίωσης ανά αγροτεµάχιο σε διάφορες περιφερειακές
ενότητες της χώρας από τις έντονες και εκτεταµένες χαλαζοπτώ-
σεις που σηµειώθηκαν τον Ιούνιο του 2022 και από τις πυρκαγιές
που εκδηλώθηκαν στο χρονικό διάστηµα από 1η Μαΐου του 2021
έως και την 30η Σεπτεµβρίου του 2021, δηλαδή ακόµη σχεδόν
δύο χρόνια µετά από αυτά τα ζηµιογόνα φαινόµενα. Δύο ολό-
κληρα χρόνια µετά. 

Λογικά, λοιπόν, κατακρίναµε την απαράδεκτη κωλυσιεργία
στην καταβολή των αποζηµιώσεων των αγροτών, θεωρώντας
πως πρέπει επιτέλους να νοµοθετηθεί ρητά µια αυστηρή χρονικά
προθεσµία καταβολής, αφού είναι παράλογο οι Έλληνες αγρό-
τες να βρίσκονται στο έλεος της γραφειοκρατίας και της αδρά-
νειας του εκάστοτε κρατικού µηχανισµού. 

Στα πολύ αρνητικά του σχεδίου νόµου εισάγεται µία σειρά
γραφειοκρατικών υποχρεώσεων στους δραστηριοποιηµένους
στην παραγωγή, µεταποίηση και εµπορία προϊόντων ελιάς στο
άρθρο 49, την ώρα, µάλιστα, που όλα τα ουσιώδη ζητήµατα θα
καθοριστούν από τον αρµόδιο Υπουργό, ακόµη και οι κυρώσεις. 

Το αρνητικότερο σηµείο όλων, όµως, σηµειώνεται ειδικά στην
παράγραφο 1 του άρθρου 45, στην οποία προβλέπεται ουσια-
στικά ότι οι συγκεκριµένες παραχωρήσεις µπορούν να πραγµα-
τοποιηθούν για την ίδρυση ή επέκταση τουριστικών µονάδων ή
και ΑΠΕ. Είναι απαράδεκτο τα ακίνητα του Υπουργείου Αγροτι-
κής Ανάπτυξης να παραχωρούνται για εγκαταστάσεις ανανεώσι-
µων πηγών ενέργειας, αφού, σε καµµία περίπτωση, δεν
στηρίζουµε έτσι την πρωτογενή παραγωγή και τον αγροτικό
τοµέα. 

Το ακριβώς αντίθετο συµβαίνει, σηµειώνοντας πως η Κυβέρ-
νηση νοµοθέτησε τη δυνατότητα εγκατάστασης ΑΠΕ σε αγρο-
τική γη υψηλής παραγωγικότητας. Αν είναι δυνατόν! Ενώ το
πρόσφατο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος προβλέ-
πει ακόµη και απαλλοτριώσεις αγροτικής γης για την εγκατά-
σταση ΑΠΕ, καθώς επίσης µονάδες επεξεργασίας λυµάτων. 

Τέλος, δυστυχώς, οι καταστροφικές επιλογές της Κυβέρνησης
για τον πρωτογενή τοµέα, πραγµατικά δεν έχουν τελειωµό, χωρίς
καµµία διάθεση αντιπολίτευσης, τεκµηριώνοντας πως δεν ενδια-
φέρεται καθόλου. Δεν έδειξε καν την απαιτούµενη ευαισθησία
στο πρόβληµα της αύξησης του κόστους παραγωγής, όσον
αφορά στην ενέργεια, τα λιπάσµατα και τις ζωοτροφές, ούτε καν
στην πτώση της τιµής του βαµβακιού, όταν την ίδια στιγµή επι-
δοτεί µε τεράστια ποσά τους παραγωγούς ρεύµατος, το καρτέλ
της ενέργειας. 

Πώς είναι δυνατόν να έχει έτσι µέλλον ο πρωτογενής τοµέας,
παρά το ότι θα µπορούσε να επιλύσει όλα µας τα προβλήµατα
µε κριτήριο χώρες, όπως η Ολλανδία ή και το Ισραήλ, που έχουν
κάνει ακόµη και τις ερήµους τους εύφορες. Δεν είναι, δυστυχώς,
δυνατόν. Δυστυχώς για όλους εµάς τους Έλληνες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του ΜέΡΑ25 κ. Λογιάδης. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. Να

καλωσορίσω τους καλεσµένους µας που έχουν έρθει να µας
δουν.
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Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων αποτελείται από τρία µέρη. Το πρώτο µέρος αφορά στην ορ-
γάνωση και λειτουργία του Ελληνικού Γεωργικού Οργανισµού -
«ΔΗΜΗΤΡΑ», το δεύτερο αφορά στη σύσταση και λειτουργία του
φορέα διαχείρισης του παραδοσιακού ελαιώνα Άµφισσας και το
τρίτο µέρος αφορά διατάξεις για την αγροτική ανάπτυξη. 

Ο ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ» ιδρύθηκε το 2011, µε τη συγχώνευση
τεσσάρων νοµικών προσώπων εποπτευόµενων από τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, κάτω από µνηµονιακές επι-
ταγές. Η αγροτική έρευνα, οι ελεγκτικοί µηχανισµοί και η πιστο-
ποίηση, όπως είναι σήµερα, δεν µπορεί να υπάρχουν σε έναν και
τον ίδιο οργανισµό, τόνισαν οι φορείς στην επιτροπή. 

Στον ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ» υπάρχουν διαχρονικά υποστελέ-
χωση και υποχρηµατοδότηση και αυτά οδηγούν ως άλλοθι, τε-
λικά, στη βήµα-βήµα ιδιωτικοποίηση του οργανισµού αντί της
ενίσχυσής του. Έτσι υφίσταται ο κίνδυνος εξαφάνισης φυλών ελ-
ληνικών ζώων, όπως το ποίµνιο της ορεινής φυλής Ηπείρου, που
είναι χαρακτηρισµένο ως φυλή προς εξαφάνιση. Για να διατηρη-
θεί η απειλούµενη αυτή προς εξαφάνιση φυλή, η ευθύνη της δια-
τήρησής της κατέληξε στα χέρια ιδιώτη µέσω της περιφέρειας,
διότι το 2021 πήρε σύνταξη ο τελευταίος σιτιστής του οργανι-
σµού και τα ζώα θα ψοφούσαν. 

Το ίδιο ισχύει για την ανεκτίµητης σηµασίας και παρακαταθή-
κης για τη χώρα Τράπεζα Διατήρησης Γενετικού Υλικού, η οποία
συνεχώς απαξιώνεται και υποβαθµίζεται, λόγω της αδυναµίας
µέτρων για την αναπαραγωγή του φυτικού γενετικού υλικού που
διατηρεί στις εγκαταστάσεις του.

Βρισκόµαστε µπροστά σε µια επισιτιστική κρίση στη χώρα µας
και παγκοσµίως και βεβαίως και πρέπει να στηρίξουµε και να εµ-
βαθύνουµε τη δυνατότητα της καλλιέργειας για λόγους αυτάρ-
κειας και να δοθούν κίνητρα για την παραγωγή ποιοτικών
προϊόντων του πρωτογενή τοµέα.

Τι βλέπουµε, λοιπόν; Υποστελέχωση, υποχρηµατοδότηση, εγ-
κατάλειψη, κατάργηση υποδοµών, κτηρίων, εξοπλισµού και απα-
ξίωση λόγω των µνηµονίων για την εξυπηρέτηση του δυσθεώ-
ρητου δηµόσιου χρέους, το οποίο αντί να µειώνεται από το 2008
που ήταν περίπου 240 δισεκατοµµύρια ευρώ, έχει φτάσει σήµερα
στα 400 δισεκατοµµύρια ευρώ και έτσι στο τέλος, έρχεται το ξε-
πούληµα, η ιδιωτικοποίηση.

Αυτές είναι οι προϋποθέσεις κάτω από τις οποίες το σχέδιο
νόµου εκχωρεί σε ιδιώτες, φυσικά ή νοµικά πρόσωπα, τον ελεγ-
κτικό µηχανισµό του οργανισµού και για προϊόντα ονοµασίας προ-
έλευσης και για προϊόντα γεωγραφικής ένδειξης. Η ιδιωτικο-
ποίηση επιφέρει συγκέντρωση στα χέρια λίγων, µε καταστροφικές
συνέπειες για την ασφάλεια των εργαζοµένων, των προϊόντων και
των καταναλωτών. Ο έλεγχος πρέπει να βρίσκεται σε δηµόσια λο-
γοκρισία και όχι στα χέρια ιδιωτών, όπως κάνει το σηµερινό σχέδιο
νόµου. Ένα παραπάνω, µάλιστα, σε µια περίοδο κατά την οποία η
εφοδιαστική αλυσίδα της παγκοσµιοποιηµένης οικονοµίας έχει
διαταραχθεί ανεπανόρθωτα µε καταστροφικές συνέπειες.

Ο σύλλογος εργαζοµένων του ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ» σε ανοικτή
συνεδρίαση του διοικητικού συλλόγου κατέληξε µε απόλυτη οµο-
φωνία ότι -θα διαβάσω ακριβώς- «Το σηµερινό σχέδιο νόµου απο-
τελεί µνηµείο για τη φαυλότητα, προχειρότητα και κυρίως για
τον αντιδραστικό προσανατολισµό του. Το µόνο όραµα είναι η
κοµµατικοποίηση και η παράδοσή του σε ιδιωτικά επιχειρηµατικά
συµφέροντα» και συνεχίζει «…παραδίδει επισήµως τα κλειδιά του
οργανισµού µε τα περιουσιακά του στοιχεία και το προσωπικό
του στους επιχειρηµατίες και επιχειρεί να καταστήσει τα lobbies
και επίσηµα αφεντικά σε αυτόν». Και καταλήγει «Το σχέδιο νόµου
πρέπει να αποσυρθεί, γιατί όχι µόνο δεν λύνει κανένα από τα
υπάρχοντα προβλήµατα του οργανισµού, αλλά δηµιουργεί
πολλά περισσότερα και πιο δύσκολα». 

Το δεύτερο µέρος του σχεδίου νόµου, αποτελεί και αυτό µια
φωτογραφική ρύθµιση, µε τη σύσταση και λειτουργία φορέα δια-
χείρισης του Παραδοσιακού Ελαιώνα στην Άµφισσα. Στην Ελ-
λάδα ο κλήρος είναι πολύ µικρός. Μέσω της απαξίωσης και
καταστροφής, παραδείγµατος χάριν από πυρκαγιές ή άλλα
ακραία καιρικά φαινόµενα, οδηγούνται οι παραγωγοί να ξεπου-
λούν τις περιουσίες τους. Το ίδιο ισχύει και στην Άµφισσα όπου

η γη θα συγκεντρωθεί σε χέρια λίγων.
Για τον Παραδοσιακό Ελαιώνα Άµφισσας πρωταρχικό µέληµα,

για να µην εγκαταλειφθεί ο ελαιώνας είναι η εξασφάλιση µέσω
των ΔΕΥΑ µε τη χαµηλότερη δυνατή τιµή νερού σε αυτόν. Αυτό,
όµως, αντικρούει πλήρως το άλλο σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Περιβάλλοντος που ψηφίστηκε χθες εδώ στην Ολοµέλεια και έχει
ξεσηκώσει θύελλα αντιδράσεων. Ουσιαστικά, ιδιωτικοποιεί το
νερό, µε επακόλουθο την κατακόρυφη αύξηση της τιµής του
νερού. Να υπογραµµίσουµε ότι το 85% του νερού που κατανα-
λώνεται στην ελληνική επικράτεια αφορά γεωργικούς σκοπούς.

Για την περαιτέρω αναβίωση του ελαιώνα, βεβαίως, απαιτείται
και η προστασία του από τις πυρκαγιές. Αυτό για να επιτευχθεί
χρειάζεται η Δασική Υπηρεσία µε το απαραίτητο προσωπικό και
µέσα που σήµερα δεν έχουν, διότι χωρίς αυτά ο ελαιώνας θα κα-
ταστραφεί. Χρειάζονται υποδοµές, υποδοµές που δεν υπάρχουν
λόγω των µνηµονίων και της φυλακής χρέους, που εσείς, οι τρεις
µνηµονιακές κυβερνήσεις, ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατίας, ΣΥΡΙΖΑ,
µας έχετε βάλει. Ο ελαιώνας στο τέλος θα ιδιωτικοποιηθεί και θα
συγκεντρωθεί σε χέρια λίγων.

Για το τρίτο µέρος του σχεδίου νόµου, σχετικά µε την ενίσχυση
της αγροτικής ανάπτυξης, θα υπογραµµίσω ότι ο πρωτογενής
τοµέας, που είναι ο πιο σηµαντικός κρίκος στην οικονοµία γιατί
αφορά τη διατροφική αλυσίδα, αφορά την επιβίωσή µας, είναι ο
πιο αδύναµος σήµερα, όπως είπε ο κ. Παρόλας από τον Σύνδε-
σµο Ελλήνων Κτηνοτρόφων. Για ποια αγροτική ανάπτυξη συζη-
τάµε, όταν η συνεισφορά του αγροτικού τοµέα, του πρωτογενή
τοµέα, στο ΑΕΠ της χώρας συνέχεια µειώνεται, φθίνει, βάσει σχε-
δίων και προσταγών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Τα κορυφαία προβλήµατα της χώρας είναι το χρέος, το δηµο-
γραφικό και η απαξίωση, η διαχρονική υποβάθµιση και συρρί-
κνωση του πρωτογενή µας τοµέα. Η αγροτική οικονοµία µαστί-
ζεται από το υψηλό κόστος παραγωγής, λόγω ενέργειας των καυ-
σίµων, των λιπασµάτων, των προδιαγραφών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και από την άλλη, από τις χαµηλές τιµές που εισπράττει
ο παραγωγός από τα δίκτυα πώλησης των προϊόντων, όπως πα-
ραδείγµατος χάριν από τα σουπερµάρκετ. Όποιος ελέγχει το
όποιο δίκτυο, ελέγχει και το όποιο προϊόν.

Ο Έλληνας παραγωγός έχει να αντιµετωπίσει τον ανταγωνι-
σµό από φθηνά εισαγόµενα από τρίτες χώρες προϊόντα, που δεν
έχουν καν τις προδιαγραφές της παραγωγικής διαδικασίας που
επιβάλλει η Ευρωπαϊκή Ένωση αλλά και παράνοµες ελληνοποι-
ήσεις ξένων φθηνών προϊόντων. Υπογράµµισε η κ. Κουτσανέλ-
λου, Γραµµατέας Συλλόγου Εργαζοµένων στον ΕΛΓΟ -
«ΔΗΜΗΤΡΑ» -τα διαβάζω ακριβώς: «Το νοµοσχέδιο δεν επιλύει
τα προβλήµατα των αλληλοκαλύψεων των ελεγκτικών µηχανι-
σµών. Δεν υπάρχει ο απαιτούµενος ενιαίος ελεγκτικός µηχανι-
σµός, διότι αν υπήρχε, θα έχαναν τη θέση τους κάποιοι από το
διοικητικό συµβούλιο, κάποιοι από τα πανεπιστήµια, κάποιοι από
τις περιφέρειες, κάποιοι στα Υπουργεία και πάει λέγοντας. Δη-
λαδή νοµοθετούµε για τους πολιτευόµενους και όχι για τους πο-
λίτες, διότι δεν ενδιαφερόµαστε για τους κολλητούς µας.
Ενδιαφερόµαστε µόνο για τους ειδικούς». Αυτό είπε η κ. Κουτσα-
νέλλου και συνέχισε: «Ο οργανισµός δεν είναι ένας δηµόσιος ορ-
γανισµός για την υπηρεσία του δηµοσίου συµφέροντος, αλλά
ένας οργανισµός για κυνηγούς θέσεων».

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ, λίγη ησυχία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Κλείνοντας, ως Βουλευτής από το

Ηράκλειο Κρήτης θα ήθελα να αναφέρω και πάλι το θέµα που
αναδείξαµε πρώτοι στην επιτροπή που αφορά την εκπαίδευση
νέων ανθρώπων και τα επαγγελµατικά τους δικαιώµατα σχετικά
µε το Ελληνικό Μεσογειακό Πανεπιστήµιο στο Ηράκλειο. Το θέµα
είναι τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των αποφοίτων του Τµήµατος
Γεωπονίας, διότι η γνώση είναι βασικό θέµα για όλα αυτά τα προ-
βλήµατα.

Σήµερα φοιτούν σε αυτό εξακόσιοι τριάντα ένας φοιτητές. Το
προπτυχιακό πρόγραµµα σπουδών του Τµήµατος Γεωπονίας πι-
στοποιήθηκε πρόσφατα ως integrated master από την ΕΘΑΑΕ
τον Νοέµβριο του 2022 µε βαθµολογία ΤΕΙ. Όµως, στους διπλω-
µατούχους του Τµήµατος Γεωπονίας της Σχολής Γεωπονικών
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Επιστηµών του Ελληνικού Μεσογειακού Πανεπιστηµίου στο Ηρά-
κλειο δεν αποδίδονται µέχρι σήµερα τα επαγγελµατικά δικαιώ-
µατα ΠΕ γεωπόνων.

Οι άνθρωποι αυτοί είναι ξεκρέµαστοι. Έχουν πτυχία χωρίς αν-
τίκρισµα. Η πολιτεία έχει ιδρύσει και πληρώνει για τις σχολές
αυτές το προσωπικό. Οι γονείς πληρώνουν για τους φοιτητές για
να εκπαιδευτούν, για να σπουδάσουν και αυτοί ζητούν το απο-
λύτως αυτονόητο, να µπορούν να έχουν επαγγελµατικά δικαιώ-
µατα και να εργαστούν. Μην τους το στερείτε. Λύστε το
πρόβληµα άµεσα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Κύριοι συνάδελφοι, θα σας παρακαλέσω να κάνετε λίγη ησυ-

χία στην Αίθουσα, όταν µιλάει συνάδελφος στο Βήµα.
Τελειώσαµε µε τον κύκλο των εισηγητών και τώρα µπαίνουµε

στον κύκλο των οµιλητών. Τον λόγο έχει ο κ. Μπουκώρος εκ µέ-
ρους της Νέας Δηµοκρατίας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι κατανοούµε τη σηµασία

του πρωτογενούς τοµέα για την ελληνική κοινωνία και για την ελ-
ληνική οικονοµία. Όλοι, αν θέλετε, δείχνουν µια αγωνία από το
Βήµα της Βουλής, όταν πρόκειται για ζητήµατα πρωτογενούς
τοµέα, αλλά σπανίως παρουσιάζεται µια συγκροτηµένη πολιτική
για την ενίσχυση του πρωτογενούς τοµέα.

Και τι έχουµε µε το σηµερινό νοµοσχέδιο; Έχουµε τη θεσµο-
θέτηση της δυνατότητας ελέγχου από πλευράς του ΕΛΓΟ - «ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ». Νοµοθετείται, δηλαδή, η ελεγκτική ευχέρεια ενός
οργανισµού για σπουδαία για τη σηµασία του πρωτογενούς
τοµέα προϊόντα, όπως είναι το γάλα και τα υπόλοιπα γαλακτο-
κοµικά προϊόντα.

Είναι µια αποσπασµατική νοµοθετική παρέµβαση αυτή που κα-
λούµαστε να ψηφίσουµε σήµερα ή έρχεται σε συνέχεια άλλων
νοµοθετικών πρωτοβουλιών που πήρε η παρούσα Κυβέρνηση;
Σας θυµίζω ότι το 2020, επί Υπουργίας Μάκη Βορίδη, είχε ψηφι-
στεί ο νόµος για την πάταξη του µιµητισµού των ελληνικών προ-
ϊόντων, ο οποίος οδήγησε σε απτά και µετρήσιµα αποτελέσµατα.
Διότι τότε αυστηροποιήθηκαν, πολλαπλασιάστηκαν οι ποινές και
τα διοικητικά πρόστιµα µε εκείνο τον νόµο.

Μέχρι τότε λέγαµε ότι γίνονται αθρόες εισαγωγές γάλακτος,
το οποίο βαπτίζεται ελληνικό και από το οποίο παράγεται φέτα,
µε αποτέλεσµα να πλήττεται και το ίδιο το εθνικό προϊόν ΠΟΠ,
αλλά να πλήττονται και οι ίδιοι οι παραγωγοί, οι κτηνοτρόφοι µας,
οι γαλακτοπαραγωγοί.

Έρχεται σήµερα ο Υπουργός, ο κ. Γεωργαντάς και οι συνερ-
γάτες του και λένε ότι υπάρχει η βάση αυτού του νόµου που
έφερε ορισµένα απτά αποτελέσµατα -και θα σας πω στη συνέ-
χεια ποια είναι τα απτά αποτελέσµατα- και δίνουν στον οργανι-
σµό ΕΛΓΟ µια ελεγκτική δεινότητα. Δηλαδή, όσα θέσπισε ο
προηγούµενος νόµος να µπορούν να ελεγχθούν πλέον µε επι-
στηµονικό τρόπο.

Το βασικό, βέβαια, που κάνει η συγκεκριµένη διάταξη του ση-
µερινού νόµου είναι ότι απαγορεύει ουσιαστικά, καθιστά απαγο-
ρευτική την επαφή ελέγχοντος και ελεγχόµενου. Δηλαδή, ο
ΕΛΓΟ που θα κάνει τον έλεγχο, θα τον κάνει µέσα από επιστη-
µονικά δεδοµένα και µέσα από µια συγκεκριµένη επιστηµονική
µέθοδο, η οποία θεσµοθετείται και έχει να κάνει, κατ’ αρχάς, µε
τη δηµιουργία της επιτροπής για τον προσδιορισµό ορίων απο-
δόσεων γάλακτος, που εκεί θα µπορούν να ελεγχθούν τα πάντα,
ποσοτικά χαρακτηριστικά, ποιοτικά χαρακτηριστικά, ώστε να
σφραγίσει εντελώς κάθε δυνατότητα νοθείας, παράνοµης εισα-
γωγής, µιµητισµού, όπως λέµε, βασικών ελληνικών προϊόντων.

Για να δούµε πού οδήγησε ο προηγούµενος νόµος, που αυ-
στηροποίησε τις ποινές. Διότι πριν την ψήφιση του νόµου του
2020 για τον µιµητισµό των ελληνικών προϊόντων γινόταν κυριο-
λεκτικά πάρτι παράνοµων εισαγωγών. Γιατί; Διότι υπήρχαν κά-
ποια διοικητικά πρόστιµα λίγων χιλιάδων ευρώ, όπου, αν θέλετε,
ο ελεγχόµενος έπαιρνε την ποινή το 2016 και µέχρι να πληρωθεί
το ελάχιστο αυτό διοικητικό πρόστιµο µπορούσαν να περάσουν
και τέσσερα και πέντε και έξι χρόνια. Ουσιαστικά καθίστατο ανε-
νεργός ο νόµος και η όποια πρόβλεψη για διοικητικό πρόστιµο.

Ήρθε, λοιπόν, ο νόµος του 2020 και τι παρατηρήσαµε; Ενώ
µέχρι τότε η τιµή του πρόβειου γάλακτος, που είναι το βασικό
συστατικό για το εθνικό προϊόν, για το προϊόν ΠΟΠ φέτα ελλη-
νική ήταν 85 λεπτά ανά λίτρο, άρχισε σταδιακά η τιµή του να ανε-
βαίνει και έφτασε µέχρι 1,35 ευρώ, 1,40 ευρώ και σήµερα µιλάµε
για τιµές 1,60 ευρώ, 1,70 ευρώ, 1,80 ευρώ για τα βιολογικά γά-
λατα, δηλαδή υπερδιπλάσια τιµή παραγωγού µέσα σε τέσσερα
χρόνια.

Αυτό ήταν η επιδίωξη όλων, αλλά στα λόγια. Η σηµερινή Κυ-
βέρνηση το νοµοθέτησε µε τον νόµο για τον µιµητισµό και έρχε-
ται η σηµερινή ηγεσία του Υπουργείου Γεωργίας µε τις
ελεγκτικές δυνατότητες που δίνει στον ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ» να
δώσει, αν θέλετε, µια απόλυτη κατοχύρωση στο ελληνικό γάλα
και στα γαλακτοκοµικά προϊόντα.

Αυτό δείχνει, λοιπόν, ότι δεν είναι αποσπασµατική η πολιτική
µας για τον πρωτογενή τοµέα, ότι είναι συγκροτηµένη, ότι είναι
συντονισµένη και κυρίως, ότι είναι αποτελεσµατική.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε.
Διότι επί των ηµερών της προηγούµενης κυβέρνησης µόνο

από την ταπείνωση της τιµής γάλακτος οι Έλληνες κτηνοτρόφοι
για τέσσερα χρόνια έχασαν πάνω από 100 εκατοµµύρια ευρώ
από τις τιµές παραγωγού και επί τέσσερα χρόνια συνεχώς, όσο
και αν έχει ανέβει το κόστος παραγωγής -που κάνουµε ό,τι είναι
δυνατόν για να περιορίσουµε αυτές τις συνέπειες και ενισχύον-
τας τις αγορές ζωοτροφών και µε την επιστροφή του ειδικού
φόρου κατανάλωσης για το πετρέλαιο και µε πλήθος άλλων µέ-
τρων- βλέπουν τον κόπο τους να αµείβεται, να επιβραβεύεται και
να παίρνουν τιµές παραγωγού που αξίζει αυτό το προϊόν. Για
πρώτη φορά το βλέπουν οι Έλληνες κτηνοτρόφοι.

Από εκεί και πέρα, θα ολοκληρώσω, κύριε Υπουργέ, αφού πω
ότι υπερψηφίζουµε αυτές τις διατάξεις για τον ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ», µε τον φορέα διαχείρισης του Παραδοσιακού Ελαιώνα Άµ-
φισσας, γιατί ακουµπάει σε ένα άλλο ηγετικό προϊόν, που είναι η
ελιά και το λάδι, αντίστοιχης σηµασίας µε τη φέτα και άλλα προ-
ϊόντα.

Μετά από είκοσι χρόνια αγώνων και προσπαθειών, έχουµε τη
δηµιουργία του φορέα Παραδοσιακού Ελαιώνα Άµφισσας και
ορθώς νοµοθετείται σήµερα αυτός ο φορέας, που µπορεί να λει-
τουργήσει πιλοτικά.

Θα έλεγα µόνο δύο πράγµατα, ότι πρέπει πραγµατικά να εκ-
πονηθεί και να υλοποιηθεί µια συγκροτηµένη και εκτεταµένη πο-
λιτική για τους παραδοσιακούς ελαιώνες στη χώρα µας, γιατί δεν
είναι µόνο ο ελαιώνας της Άµφισσας που καλύπτει αυτά τα χα-
ρακτηριστικά. Υπάρχουν πολλές περιοχές στη χώρα µας, η
Κρήτη, η Μεσσηνία, η Λακωνία, η Μαγνησία -η εκλογική µου πε-
ριφέρεια- η Φθιώτιδα, η Χαλκιδική -ενδεχοµένως, να ξεχνώ και
ορισµένες άλλες περιοχές- που πληρούν τις προδιαγραφές.

Αξίζει τον κόπο, κύριε Υπουργέ, να δαπανηθούν χρήµατα και
ανθρώπινοι πόροι, επιστηµονικοί, για µελέτες, ώστε να πάµε σε
περισσότερους παραδοσιακούς ελαιώνες. Γιατί;

Θα σας µιλήσω για τη Μαγνησία. Έχουµε έναν πολύ συµπαγή
αρχαίο ελαιώνα στο Πήλιο και στη νοτιοδυτική Μαγνησία, στις
περιοχές Πτελεού, Αχιλλείου, Αµαλιάπολης, αλλά και σε ολό-
κληρο το Πήλιο.

Μιλάµε για ελαιώνες πεντακοσίων, εξακοσίων, επτακοσίων
ετών, που είναι συµπαγείς ελαιώνες. Πρέπει, λοιπόν, να εκπονη-
θούν οι ανάλογες µελέτες και να εφαρµοστούν τα ανάλογα προ-
γράµµατα για να πάµε στις µεθόδους καλλιέργειας και
µεταποίησης αυτού του ηγετικού προϊόντος, που είναι η ελιά και
το λάδι, ούτως ώστε τη φήµη του προϊόντος να την ενισχύσουµε
στις διεθνείς αγορές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, πρέπει να κλείσετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κλείνω αµέσως, κυρία Πρόεδρε.
Οφείλουµε, κύριε Υπουργέ, να εκπονήσουµε µια τέτοια πολι-

τική µε πιλότο τον Παραδοσιακό Ελαιώνα της Άµφισσας και σε
άλλες περιοχές της χώρας που πληρούν τις προδιαγραφές. Θα
δώσει µεγάλη υπεραξία µια τέτοια πολιτική στην ελληνική ελιά
και στο ελληνικό λάδι. 
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Υπερψηφίζουµε ασφαλώς το νοµοσχέδιο. 
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κόκκαλης, εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιας και είναι

από τα τελευταία νοµοσχέδια αυτό το σηµερινό και πιθανότατα
το τελευταίο του Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, κρίνω σκό-
πιµο έναν πολύ σύντοµο απολογισµό του κυβερνητικού έργου,
όσον αφορά τον πρωτογενή τοµέα. 

Το µοντέλο της ευρωπαϊκής αγροτικής παραγωγής αλλάζει και
αλλάζει κάτω από τα νέα δεδοµένα, όπως είναι η αύξηση του
πληθυσµού της γης, αλλά και η µεγαλύτερη ανάγκη για τρόφιµα.
Η κλιµατική αλλαγή συµπιέζει και πιέζει τον πρωτογενή τοµέα και
σε συνδυασµό µε το υψηλό κόστος παραγωγής, πιέζεται ακόµη
περισσότερο η παραγωγικότητα του πρωτογενούς τοµέα.
Έχουµε συνεπώς να κάνουµε µε µία δύσκολη εξίσωση, εν όψει
και της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής και της Ευρωπαϊκής
Πράσινης Συµφωνίας. Οι αγρότες µας πρέπει να παράγουν πε-
ρισσότερα, πρέπει να παράγουν περισσότερα αλλά υπό άλλες
συνθήκες. Πρέπει να παράγουν περισσότερα, ίσως και δυσκολό-
τερα. 

Αυτή την εξίσωση δεν µπορείτε να τη λύσετε, διότι αποτύχατε
να θέσετε στόχους. Αποτύχατε να θέσετε και να δροµολογήσετε
µια σοβαρή αγροτική πολιτική. Σε αυτή τη νέα, δύσκολη, όµως,
πραγµατικότητα, οφείλατε πάνω από όλα να προσαρµόσετε τους
ανθρώπους του πρωτογενούς τοµέα, βάζοντας στόχους, όπως:
Πρώτον, η παραγωγή προϊόντων υψηλής ποιότητας. Δεύτερον,
η διατροφική επάρκεια, η επισιτιστική ασφάλεια του πληθυσµού.
Και τρίτον, το λιγότερο περιβαλλοντικό αποτύπωµα. 

Αυτοί οι στόχοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να επι-
τευχθούν µε συγκεκριµένα µέσα. Τα µέσα, όµως, αυτά προϋπο-
θέτουν, όπως είπα, µια αγροτική πολιτική σοβαρή, µε ένα
ξεκάθαρο, διαφορετικό και πιο παραγωγικό µοντέλο, ένα µον-
τέλο που θα στηρίζεται σε άλλη νοοτροπία και όχι σε αυτή των
προηγούµενων τριάντα ετών. 

Πρώτα απ’ όλα, προϋποθέτει µια πολιτεία η οποία να είναι
δίπλα στον άνθρωπο του πρωτογενούς τοµέα είτε είναι αλιέας
είτε είναι κτηνοτρόφος είτε είναι αγρότης. Δεύτερον, κατοχύ-
ρωση και πιστοποίηση του αγροτικού επαγγέλµατος. Τρίτον, κα-
ταπολέµηση του φαινοµένου της ερηµοποίησης. Κακά τα
ψέµατα, το 52% του πληθυσµού της χώρας µας διαµένει σε
αγροτικές περιοχές. Όλοι µας γνωρίζουµε ότι τα χωριά ερηµώ-
νουν. Χρειάζεται µια αντίστροφη και ανάστροφη αστυφιλία, µε
συγκεκριµένα κίνητρα, τα όποια κίνητρα θα προέρχονται από την
αξιοποίηση της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής. 

Σύµφωνα µε τις παρατηρήσεις που δέχτηκε η Κυβέρνηση στο
στρατηγικό σχέδιο το οποίο υπέβαλε στις Βρυξέλλες, δέχτηκε
παρατήρηση ότι το πρόγραµµα «LEADER» δεν είναι αρκετό.
Απαιτείται, συνεπώς, µια γενναία δηµογραφική ανανέωση του
πληθυσµού. Απαιτείται, πάνω απ’ όλα, ένα συµβόλαιο αλήθειας
µε τους ανθρώπους που θα εφαρµόσουν τη νέα Κοινή Αγροτική
Πολιτική, να εξηγηθούν οι δυσκολίες, να εξηγηθούν οι νέες συν-
θήκες που επιβάλλει η νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική. 

Ένα άλλο µέσο, είναι ο υγιής συνεργατισµός. Εδώ πρέπει όλοι
µας να καταλάβουµε ότι µόνο µε την οργάνωση των παραγωγών
µπορεί να επιτευχθεί η παραγωγικότητα και η αύξηση της αντα-
γωνιστικότητας του αγρότη µας, µε παροχή συγκεκριµένων φο-
ρολογικών -και όχι µόνο- κινήτρων για την ανάπτυξη του υγιούς
συνεργατικού σχήµατος. Η δικαιολογηµένη καχυποψία στους συ-
νεταιρισµούς που έχουν οι αγρότες πρέπει, επιτέλους, να φύγει
και στη θέση της να εγκατασταθεί ένα υγιές συνεργατικό
πνεύµα. 

Πέµπτο µέσο: Η προοπτική και η εξασφάλιση ενός δίκαιου ει-
σοδήµατος των αγροτών, όχι µε πενιχρές αποζηµιώσεις, αλλά µε
την αξιοποίηση όλων των ευρωπαϊκών οδηγιών, οι οποίες κάνουν
λόγο για τον αδύναµο κρίκο στην αλυσίδα, ο οποίος είναι ο αγρό-
της. Κτηνοτροφία: Σε λίγα χρόνια, εάν δεν παρθούν ριζικά µέτρα,
δεν θα υπάρχει δυστυχώς κτηνοτροφία στη χώρα µας. 

Συνεπώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη χώρα µας σήµερα

ο πρωτογενής τοµέας δεν θέλει µόνο διαχειριστές εκ των υστέ-
ρων της δύσκολης πραγµατικότητας, θέλει ένα νέο µοντέλο σο-
βαρής αγροτικής πολιτικής γιατί και στη διαχείριση των
προβληµάτων του πρωτογενούς τοµέα, πάλι, αποδειχθήκατε ανί-
κανοι. Στο σηµείο αυτό να µετρήσω και να αναφέρω ενδεικτικά
τις εκκρεµότητες στις αποζηµιώσεις: Κάστανα, 150 ευρώ. Οι ίδιοι
οι δήµαρχοι που σας υποστηρίζουν αναφέρουν ότι είναι πολύ
λίγα. Μήλα, δε θα είναι τελικά 300 ευρώ. Σταφύλια, αχλάδια, πε-
ριµένουν τις αποζηµιώσεις. Κελυφωτά, αµύγδαλα, παραµένουν
αδιάθετες ποσότητες αυτή τη στιγµή στα αµύγδαλα. Καµµία ελ-
πίδα, καµµία προοπτική. 

Και κλείνω, κύριε Υπουργέ, µε τα επαγγελµατικά δικαιώµατα
των φοιτητών των γεωπονικών τµηµάτων. Χτες καταλάβαµε ότι
πράγµατι έχετε τη διάθεση. Λύστε το θέµα. Όλοι συµφωνούµε.
Λύστε το θέµα που ταλαιπωρεί εκατοντάδες φοιτητές και τους
γονείς τους. Πρέπει να κατοχυρωθούν τα επαγγελµατικά δικαιώ-
µατα των γεωπονικών τµηµάτων. Θα περιµένουµε µέχρι και το
τέλος της συνεδρίασης να βρεθεί η λύση, η οποία είναι επιβε-
βληµένη. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Λιακούλη, εκ µέρους του Κινήµατος
Αλλαγής.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εξετάζουµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης µε
τον αγροτικό κόσµο στα κάγκελα. Το καταφέρατε πάλι, κύριε
Υπουργέ! Και πέρυσι τα ίδια είχαµε και φέτος τα ίδια. Η αγροτική
πολιτική φαίνεται ότι βρίσκεται στον αυτόµατο πιλότο και δεν δεί-
χνετε ότι σας νοιάζει και πολύ, εδώ που τα λέµε. 

Αγρότες και κτηνοτρόφοι αυτή τη στιγµή πληρώνουν το µάρ-
µαρο της κρίσης και µάλιστα ακριβά. Ασφυκτιούν κάτω από το
βάρος του κόστους παραγωγής, απελπίζονται βλέποντας τις
τιµές τους στο χωράφι και τη διαφορά µέχρι το ράφι, απογοη-
τεύονται βλέποντας τους κόπους µιας χρονιάς να σαπίζουν στις
αποθήκες ή στη γη και εξοργίζονται µε τη νέα ΚΑΠ που αφήνει
απ’ έξω τους καρπούς µε κέλυφος και τα µήλα της Αγιάς εκτός
συνδεδεµένων ενισχύσεων. Παράλληλα, αγωνιούν βρισκόµενοι
στο έλεος µιας όχι κλιµατικής αλλαγής πια, κύριε Υπουργέ, αλλά
κλιµατικής κατάρρευσης που πλήττει τα χωράφια διαδοχικά από
τον πάγο, την πληµµύρα, την ανοµβρία και φτου κι από την αρχή,
περιµένοντας εσαεί αποζηµιώσεις, ενισχύσεις και όποια ξερο-
κόµµατα αποφασίζετε εσείς να τους πετάξετε και όποτε αποφα-
σίζετε να τους τα πετάξετε. 

Και εσείς τι κάνετε, αλήθεια; Αντί να ρυθµίζετε όλα αυτά τα
προβλήµατα, να δίνετε λύσεις για τον πρωτογενή τοµέα και να
δίνετε και ένα σχέδιο µε βάση το οποίο θα ανταποκριθείτε στις
ανάγκες της υπαίθρου, έχετε µια λειψή και πρόχειρη νοµοθετική
παρέµβαση για δύο αποσπασµατικά θέµατα σήµερα, εγείροντας
ακόµη και από τους δικούς σας ανθρώπους σφοδρότατες αντι-
δράσεις. Ταυτόχρονα, όµως, αφήνετε ανέγγιχτα όλα τα µεγάλα,
όλα τα σοβαρά και όλα τα φλέγοντα ζητήµατα που θα έπρεπε
τουλάχιστον, κύριε Υπουργέ, να τα αγγίξετε. 

Αλήθεια, διαβάζοντας το νοµοσχέδιο το οποίο φέρνετε σή-
µερα προς ψήφιση, αναρωτήθηκα σε τι από όλα αυτά που απα-
σχολούν τον αγροτικό και κτηνοτροφικό κόσµο απαντάτε.
Απαντάτε στους αγρότες και τους κτηνοτρόφους για το πολλα-
πλάσιο κόστος των ζωοτροφών, των λιπασµάτων, των κτηνιατρι-
κών φαρµάκων και των αναλώσιµων της ενέργειας; Μου έδειχναν
προχθές στο χωριό µου, κύριε Υπουργέ, τις καρτέλες που έχουν
στα καταστήµατα των γεωργικών εφοδίων. Είναι τέτοιες οι καρ-
τέλες που φοβάται το µάτι του νοικοκύρη. Αυτό τι σηµαίνει; Ση-
µαίνει ότι δεν µπορούν να τα βγάλουν πέρα. 

Τι απαντάτε στους κτηνοτρόφους για τα κριτήρια ενίσχυσης
για τις ζωοτροφές που άφησαν χιλιάδες παραγωγούς χωρίς ενί-
σχυση και για την ανάγκη επιπλέον ενίσχυσης µε τουλάχιστον
άλλα 160 εκατοµµύρια ευρώ, όπως σας ζητάνε εδώ και έναν
χρόνο; Τι απαντάτε στους κτηνοτρόφους για την προστασία από
τις αθέµιτες εµπορικές πρακτικές, τις ελληνοποιήσεις, την κερ-
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δοσκοπία και την εφαρµογή του «ΑΡΤΕΜΙΣ 2.0»; Τι απαντάτε
στους µελισσοκόµους που κατέβηκαν και αυτοί στους δρόµους
µε τα δίκαια αιτήµατά τους; Πρώτη φορά είδαµε τέτοια συµµε-
τοχή στη διαµαρτυρία των µελισσοκόµων. Κλείσατε τα µάτια. 

Τι απαντάτε στους αγρότες που βλέπουν την ενασχόληση µε
τη γη να καθίσταται ασύµφορη και παλεύουν µε νύχια και µε δόν-
τια για να µην εγκαταλείψουν τα χώµατα τους; Τι απαντάτε στους
ελαιοπαραγωγούς, στους καστανοπαραγωγούς, στους αµυγδα-
λοπαραγωγούς, στους καπνοπαραγωγούς, στους βαµβακοπα-
ραγωγούς, στους καλλιεργητές καλαµποκιού, στους
παραγωγούς ακτινιδίων και όλων των προϊόντων της θεσσαλικής
γης, για τους οποίους σας έχω καταθέσει αναρίθµητες ερωτή-
σεις; Τι απαντάτε στους αγρότες του θεσσαλικού κάµπου που
βλέπουν τα αρδευτικά έργα να καρκινοβατούν και το πολύτιµο
νερό για την άρδευση της διψασµένης γης να χάνεται στη θά-
λασσα; 

Για να δω τι θα πείτε φέτος στο Κιλελέρ που θα έρθετε -πρώτα
ο θεός!- την Κυριακή. Δεν ξέρω εάν θα έρθετε κιόλας, κύριε
Υπουργέ. Εάν έρθετε, όµως, φαντάζοµαι ότι δε θα µας πείτε
αυτό που µας είπατε πέρσι, γιατί πέρσι µας είπατε ότι τον άλλο
µήνα θα σας πω τι έχω να σας πω. Πέρασαν πολλοί µήνες από
τότε όµως και δεν µας είπατε, κύριε Υπουργέ. Φαντάζοµαι ότι
αυτούς τους µήνες και αυτή τη φορά... 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θα έρθω.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Θα έρθετε. Χαίροµαι, λοιπόν, που θα
έρθετε και θα µας πείτε όλα τα σπουδαία για τον Αχελώο, για τον
οποίο µε ερώτησή µου στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής ως
Αντιπρόεδρος των περιφερειών συζητήσαµε ευρύτατα για το
θέµα του Αχελώου. Όταν µας φώναξε ο κ. Γεραπετρίτης -Υπουρ-
γός πολλαπλών καθηκόντων τώρα ο κ. Γεραπετρίτης- τότε στο
Υπουργείο του ως Υπουργός Επικρατείας, απλώσατε τα σχέδια,
βγάλατε έξω τα ρυάκια, τα ποτάµια και τις δεξαµενές για τον
Αχελώο, αλλά έκτοτε σιγή ασυρµάτου, κουβέντα! Φαντάζοµαι ότι
την Κυριακή που θα έρθετε στο Κιλελέρ, θα έχετε να εξαγγείλετε
κάτι για τον Αχελώο. Δεν είναι δυνατόν κοροϊδία τέσσερα χρόνια!
Δεν θα το αντέξει ούτε το Κιλελέρ. 

Τι απαντάτε, αλήθεια, στις σαράντα πέντε αγροτικές οικογέ-
νειες από τον Πρινιά Αγιάς που είναι δικαιούχοι του προγράµµα-
τος «Μακροχρόνια Παύση Γαιών» και αναµένουν χρήµατα από
το 2018 και σας είπαν ότι θα εγκαταλείψουν το χωριό τους; Αυτό
σας είπαν. Τόσοι είναι όλοι-όλοι, αυτό είναι ολόκληρο το χωριό.
Αυτό σας είπαν. 

Άκουσα όλη τη συζήτηση που κάνατε για το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο. Κύριε Υπουργέ, όπως καταλάβατε κι εσείς και δεν
ήταν υπονοούµενο, ήταν ευθύς ο αντίλογος όλων των φορέων,
δεν ξέρω γιατί δεν το αποσύρατε. 

Έχουµε και λέµε: Άκουσα τον σύλλογο εργαζοµένων του
ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ» ο οποίος στηλιτεύει το νοµοσχέδιο λέγοντας
ότι δεν λύνει κανένα από τα προβλήµατα των εργαζοµένων, αντί
να λύνει προβλήµατα, δηµιουργεί επιπλέον -διαβάζω από τα πρα-
κτικά των επιτροπών-, αλλά γίνεται και εκχώρηση αρµοδιοτήτων
σε ιδιώτες. Βάζετε πάλι τους ιδιώτες από το παράθυρο, η ιδεο-
λογική εµµονή της Νέας Δηµοκρατίας. Χθες τα είχαµε αυτά µε
το νερό, σήµερα τα έχουµε πάλι µε τα αγροτικά και πού θα φτά-
σετε! Έχουµε εκλογές σε λίγο, όµως.

Σύνδεσµος Ελληνικής Κτηνοτροφίας, ο ΣΕΚ σας ζητά ξεκά-
θαρα να αποσυρθεί το νοµοσχέδιο. Τονίζει ότι δηµιουργείτε
ακόµη περισσότερα προβλήµατα από αυτά που υπάρχουν, ότι
κατατέθηκε αιφνιδιαστικά και ότι δεν υπήρχε διαβούλευση. Δεν
τους καλέσατε ποτέ να µιλήσετε. Μα και εσείς, γιατί δεν τους κα-
λείτε να µιλήσετε; Τι φοβάστε, κύριε Υπουργέ; Ότι θα σας πουν
τι οι άνθρωποι; Τη γνώµη τους για θέµατα που τους αφορούν και
αφορά την ίδια τη ζωή τους; Για τον τρόπο που ζουν, που καλ-
λιεργούν και που αµείβονται; Για την αξιοπρεπή ζωή που διεκδι-
κούν; 

Να το αποσύρετε, όµως, σας ζητάει και ο Σύνδεσµος Ελληνι-
κών Βιοµηχανιών Γαλακτοκοµικών Προϊόντων, ο ΣΕΒΓΑΠ. Το χα-
ρακτηρίζει κατάπτυστο, απαράδεκτο και σας επιρρίπτει µάλιστα
και αλαζονεία. Έτσι σας λέει. Θα απαντήσετε. Αντίθετη είναι και
η Εθνική Διεπαγγελµατική Οργάνωση Φέτας κάνοντας λόγο για

αψυχολόγητη πρωτοβουλία του Υπουργείου. Από τα Πρακτικά
διαβάζω, κύριε Υπουργέ. Δεν θα τα απαντήσετε όλα αυτά; 

Πολλή µοναξιά, κύριε Υπουργέ, πολλή µοναξιά στην Κυβέρ-
νησή σας τον τελευταίο καιρό µε όλη την κοινωνία απέναντι. Τα
ίδια ζήσαµε τις προηγούµενες µέρες µε τα τρένα. Κανένας από
εσάς δεν ήταν υπεύθυνος και όλα θα τα κάνετε. Χθες µε τον
κύριο Υπουργό Περιβάλλοντος όπου, αφού επιτέθηκε σε όλες
τις ΔΕΥΑ της χώρας, έκανε τεράστια κωλοτούµπα προσπαθών-
τας να πάρει πίσω αυτά που είπε. Τα ίδια βιώνουµε µε το άσπρο
που προσπαθείτε να το κάνετε µαύρο. Ο αγροτικός και κτηνο-
τροφικός κλάδος χρειάζεται σεβασµό, ριζικές παρεµβάσεις και
γενναίες πρωτοβουλίες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ξέρετε, κύριε Γεωργαντά, εγώ είµαι ένα παιδί της αγροτιάς και
οι παππούδες µου ήταν κολλίγοι. Αυτό, λοιπόν, το έχω σαν πα-
ράσηµο στο πέτο και σας το λέω µε απόλυτη ειλικρίνεια µια που,
µάλλον, αυτό θα είναι και το τελευταίο νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης πριν τις εκλογές. Οι άνθρωποι αυτοί
που ανακάτεψαν τον ιδρώτα µε το χώµα δεν είναι άνθρωποι κα-
τώτερου θεού, κατώτερης τάξης και κατηγορίας. Δεν υπάρχουν
ανώτεροι και κατώτεροι πολίτες ανάλογα µε το εάν έχουν επιλέ-
ξει να ζουν στο αστικό κέντρο ή στην ύπαιθρο. 

Το ΠΑΣΟΚ έχει αποδείξει πάµπολλες φορές ότι βάζει και προ-
τάσσει την αγροτιά και την κάνει προµετωπίδα του αγώνα για
γενναίες µεταρρυθµίσεις και πραγµατικές παροχές. Εµείς αυτό
που ζητάµε, λοιπόν, είναι ένα ολοκληρωµένο και πολύπλευρο
σχέδιο παραγωγικής ανασυγκρότησης και βιώσιµης ανάπτυξης
µε µακρόπνοη πνοή. Έχουµε δέσµη προτάσεων για τον αγροτικό
κόσµο. Τα έχουµε πει ξανά και ξανά. 

Εγώ το µόνο που έχω να σας πω τελειώνοντας -και ευχαριστώ
για την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε- είναι ότι ειδικά στη Λάρισα,
στην καρδιά του κάµπου, στη Θεσσαλία, στην ατµοµηχανή της
παραγωγής οφείλετε, κύριε Υπουργέ, να είχατε ανταποκριθεί
µέχρι σήµερα σε πολύ σοβαρά ζητήµατα. 

Όραµά µου -και το ανακοινώνω και από αυτό το Βήµα σήµερα-
είναι να υπάρξει µία πιλοτική δοµή πληροφόρησης και εκπαίδευ-
σης των αγροτών για τις νέες τεχνολογίες, για τον τρόπο µε τον
οποίο θα αντιµετωπίσουν τις νέες παραγωγές και για τις νέες ευ-
καιρίες που δίνονται µέσα από τις ευρωπαϊκές πρακτικές. Και τι
καλύτερο από το να αξιοποιήσετε την Αβερώφειο Σχολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, πρέ-
πει να κλείσετε.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κλείνω, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, για την Αβερώφειο Σχολή πρέπει να µιλήσετε

την Κυριακή και σας το λέω ειλικρινά και µε πολύ σεβασµό. Δεν
είναι δυνατόν να σιωπάτε απέναντι σε ένα αίτηµα όλης της κοι-
νωνίας, όλης της Περιφέρειας Θεσσαλίας, όλων των φορέων,
όλων των Βουλευτών. Η Αβερώφειος Σχολή είναι κεκτηµένο της
Θεσσαλίας και της Λάρισας και οφείλετε να ανταποκριθείτε µε
ειλικρίνεια και σεβασµό. Όχι αυτά που µας είπατε πέρσι. Τα φε-
τινά να είναι τουλάχιστον ειλικρινή. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ. 

Κύριοι συνάδελφοι, ο χρόνος σας είναι επτά λεπτά και γνωρί-
ζετε ότι υπάρχει ανοχή. Σας παρακαλώ πολύ, όµως, να µην ξε-
περνάµε τόσο πολύ τον χρόνο, γιατί υπάρχει µεγάλος κατάλογος
συναδέλφων. 

Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους της Ελληνικής Λύσης ο κ.
Μπούµπας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία
Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσον αφορά τον
ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ», υπάρχουν «αµαρτίες» και γι’ αυτόν τον ορ-
γανισµό. Για παράδειγµα, εγώ κατάγοµαι από τις Σέρρες, έναν
καθαρά αγροκτηνοτροφικό νοµό. Αν δείτε, εκεί οι κτηριακές εγ-
καταστάσεις είναι εγκαταλελειµµένες, αλλά δόθηκαν στους
λαθρο-εισβολείς εκεί, για να έχουν να στεγάζονται. Δηλαδή, σε
ό,τι εγκαταστάσεις είχε εκεί ο ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ» εκεί πήγαν. 
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Όσον αφορά την έλλειψη προσωπικού, υπάρχουν ηµερίδες,
σεµινάρια τα οποία πρέπει να γίνονται, αλλά τα δίνουν σε ιδιώτες
µελετητές, κύριε Υπουργέ, διότι υπάρχει έλλειψη προσωπικού.
Δηλαδή, δίνουµε στους ιδιώτες πράγµατα που πρέπει να ρυθµι-
στούν και να απαλειφθούν. 

Κοιτάξτε τώρα πώς το φέρνει η µοίρα. Το πρωί ως Ελληνική
Λύση είχαµε µία επίκαιρη ερώτηση για τη νοθεία µελιού. Διότι
δεν υπάρχει αυστηρό νοµοθετικό πλαίσιο για την γυρεοσκοπική
και για την ιχνηλασιµότητα. 

Τι σηµαίνει αυτό; Γιατί έχουν αγωνία οι µελισσοκόµοι; Έχεις
εκατό κιλά µέλι και βάζεις ένα κιλό ελληνικό µέλι και το κάνεις
όλο ελληνικό, δηλαδή τα άλλα ενενήντα εννέα κιλά είναι από
Βιετνάµ, είναι από Βουλγαρία κ.λπ.. Όµως, παραπλανάται ο κα-
ταναλωτής -εδώ είναι η κοροϊδία τώρα- γιατί πιστεύει ότι αγορά-
ζει ελληνικό µέλι, ενώ δεν είναι ελληνικό. Υπάρχει και ένα
συσκευαστήριο εν Ελλάδι, πατάει και µια ελληνική σηµαία από
πίσω όσον αφορά το «production». Όλα καλά! Τι παίρνουµε; Ελ-
ληνικό µέλι! 

Κύριε Υπουργέ, ολίγον Σαρακατσάνος δεν γίνεται. Ή είσαι Σα-
ρακατσάνος ή δεν είσαι. Εντάξει, κατά το ήµισυ. Εδώ τώρα εκατό
κιλά µέλι και µόνο ένα κιλό ελληνικό και να το βαφτίζουµε όλο
ελληνικό! 

Πέρυσι τέτοια εποχή -γιατί έρχεται Πάσχα- πήγατε και βάλατε
όλες τις σφραγίδες µπλε -το χρώµα της Νέας Δηµοκρατίας- στα
αµνοερίφια, είτε εγχώρια είτε εισαγωγής. Πήγαινε ο άλλος στο
πολυκατάστηµα, έβλεπε από απέναντι µπλε σφραγίδα, σου λέει
«ελληνικό είναι». Πού να δει τα ψιλά γράµµατα που γράφουν
πάνω «Romania» ή «Bulgaria». 

Πρέπει να υπάρχουν, λοιπόν, ξεκάθαρα πράγµατα και όχι να
παραπλανάµε τον καταναλωτή. Πρώτα ο καταναλωτής, γιατί όλοι
είµαστε καταναλωτές. Και φυσικά, στήριξη του παραγωγού. 

Χθες, λοιπόν, φέρατε αυτό το περιβόητο νοµοσχέδιο περί της
ρυθµιστικής αρχής, που ανοίξατε τη «βεντάλια», βάλατε µέσα και
τα απόβλητα, στερεά και µη, βάλατε και την ύδρευση, βάλατε και
την αποχέτευση. 

Εγώ θα περίµενα να υπάρχει µία ορθολογιστική διαχείριση του
νερού στο θέµα της άρδευσης. Τι γίνεται µε την τιµοληψία στους
τοπικούς οργανισµούς εγγείων βελτιώσεων; Παραδοσιακό κα-
ρούλι. Φεύγει το νερό από σαράντα µέτρα, χάνεται. 

Εµείς στην Ελληνική Λύση και ο επικεφαλής µας, ο Κυριάκος
Βελόπουλος, τι λέµε; «Σταγόνα» άρδευση, κατά τα ισραηλινά
πρότυπα, που µας το πρότειναν. Στα υψώµατα του Γκολάν, που
είναι ερηµικές εκτάσεις, το κατάφεραν. Γιατί δεν κάνουµε κάτι
ανάλογο; 

Αν δείτε τα στοιχεία για το νερό, µε αφορµή το χθεσινό νοµο-
σχέδιο που ανοίγει η κερκόπορτα ιδιωτικοποίησης, είναι ότι παγ-
κοσµίως µόνο το 6% του νερού στον πλανήτη είναι πόσιµο.
Φαντάζει νούµερο που δεν το ξέραµε. Το 94% δεν είναι πόσιµο
και δεν θα γίνει ποτέ. 

Δηµιουργείτε µια ρυθµιστική αρχή, όπως και στην ενέργεια,
όπου η ρυθµιστική αρχή -πρέπει να ξέρει ο καταναλωτής- δεν γί-
νεται και να ελέγξει το δηµόσιο, γίνεται και να ελέγξει τον ιδιω-
τικό τοµέα, όπως έχει γίνει και στο ηλεκτρικό ρεύµα. 

Άρα, λοιπόν, ο ασκός του Αιόλου θα ανοίξει. Θα ανοίξει, λοι-
πόν, η κερκόπορτα εκεί για ιδιωτικές εταιρείες στο νερό και θα
παίρνει τηλέφωνο η εισπρακτική εταιρεία στον κ. Βιλιάρδο και θα
του λέει ότι «µου χρωστάτε 20 ευρώ, θα σας κόψω το νερό». Έχει
κοπεί και το ρεύµα. Οπότε, ούτε ρεύµα ούτε νερό. Όλα καλά! Σε
λίγο φέρτε και ένα νοµοσχέδιο για τον αέρα, να τελειώνουµε. Δεν
είναι έτσι τα πράγµατα! 

Δεύτερο. Όσοι δήµαρχοι ακούτε τώρα, όπου κι αν πρόσκειστε
κοµµατικά, και στη Νέα Δηµοκρατία, αυτό δεν είναι αυτοδιοί-
κηση, είναι ετεροδιοίκηση. Επιτελικό κράτος µε ετεροδιοίκηση
δεν γίνεται. 

Ενισχύσατε τις οικονοµικές επιτροπές, παραγκωνίσατε τη λε-
γόµενη «Εκκλησία του Δήµου», το «Εκ» και «καλό», και σιγά-σιγά
τραβάτε το «χαλί» από την αυτοδιοίκηση, που τη χρωστάτε: Τα
τέλη κυκλοφορίας, τα παρακρατηθέντα, τον λεγόµενο φόρο
ζύθου. Δεν είναι επί του παρόντος. Ανοίγετε τον δρόµο για τα
σαρανταπεντάρια. Κάνουν «αµαρτίες» στην αυτοδιοίκηση, αλλά
στην ουσία είναι ετεροδιοίκηση, µε αφορµή τη χθεσινή µέρα. 

Τράπεζα σπόρων. Σας το είπε ο αγορητής µας. Έχουµε το γε-
νετικό υλικό στη Θεσσαλονίκη, κύριε Υπουργέ, και το αρχιπέλα-
γος, αν θυµάµαι καλά, στη Σάµο. Οι σπόροι, αν εκλείψουν, δεν
µπορούν να αναπαραχθούν από τη «µάνα» ελληνική γη. Άρα, λοι-
πόν, χάνεται «θησαυρός» που µπορούσαµε να τον εκµεταλλευ-
τούµε. 

Εγώ θέλω, λοιπόν, ο ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ» να µιλάει για αλώνια,
για κράνα, για νέες καλλιέργειες. Εµείς στην Ελληνική Λύση λέµε
ότι υπάρχουν τα ποιοτικά χαρακτηριστικά, ιπποφαές, ρίγανη, βό-
τανα. 

Εγώ θέλω να ρωτήσω πού είναι ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης να
µας πει αν υπάρχει πλάνο αναλυτικό -γιατί και αυτός έχει µερίδιο
ευθύνης- για το πρόγραµµα «ΑΓΡΟΔΙΑΤΡΟΦΗ» της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Αν µας πείτε ότι θα δώσετε χρήµατα για τους δρόµους,
πρέπει να ξέρει ο κόσµος ότι έχει κλείσει το ταµείο. 

Το Εθνικό Στρατηγικό Πλαίσιο Περιφερειακής Ανάπτυξης δίνει
αυτή τη δυνατότητα στην αγροδιατροφή, δηλαδή τυποποίηση
αγροτικών προϊόντων επιδοτούµενα «Από το αγρόκτηµα στο
πιάτο». Χρονικά λήγει το 2027. 

Μην πούµε, κύριε Υπουργέ, ότι έχουµε χρόνο. Έχουµε και τις
εκλογές τώρα κ.λπ.. Θα παρέλθει ο χρόνος. Δεν θα έχουµε υπερ-
κεράσει γραφειοκρατικά εµπόδια στην Ελλάδα και θα χάσουµε
χρήµατα. 

Μιλούσαµε για το νερό χθες, αλλά κουβέντα δεν γίνεται για
τους ταµιευτήρες βρόχινου νερού, που µπορούν να δώσουν
λύση σε πολλά νησιά που έχουν ανοµβρία, αν το εκµεταλλευ-
τούµε που χρηµατοδοτούν. 

Ο κ. Λιβανός είναι εδώ. Έχετε συνεννοηθεί, κύριε Λιβανέ, µε
τον κ. Συρίγο για την τροπολογία; Γιατί το πρωί είχαµε πάλι µια
άλλη επίκαιρη ως Ελληνική Λύση. Και τι είπε ο κ. Συρίγος; 

Εµείς είπαµε ότι υπάρχει ένα κοινωνικό φαινόµενο µε κάποια
πτυχία «φαντάσµατα» που έχουν πάρει οι πτυχιούχοι των πρώην
ΤΕΙ -αυτό που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ, που τα εξοµοίωσε µε πανεπιστη-
µιακές σχολές- που δεν είναι κατοχυρωµένα τα επαγγελµατικά
τους δικαιώµατα. 

Προσέξτε τώρα. Έρχεται το Σ.τ.Ε. και δικαιώνει τους µηχανι-
κούς ανακαίνισης κτηρίων µε τρεις αποφάσεις και κατηγορεί τέσ-
σερα Υπουργεία ότι κωλυσιεργούν, Ενέργειας, Παιδείας,
Υποδοµών, Περιβάλλοντος κ.λπ., και λέει το εξής. Έπρεπε να
γίνει ένα διοικητικό πλαίσιο εξουσιοδοτηµένο που να κατοχυρώ-
νει τα επαγγελµατικά δικαιώµατα. Γιατί το λέµε αυτό; Διότι εξαι-
ρέθηκαν δύο πρώην ΤΕΙ και τους πήρε η «µπάλα» όλους. 

Το θέµα είναι άλλο. Εδώ πάτε να κάνετε µια εξαίρεση για τους
γεωπόνους. Εµείς µαζί τους είµαστε στο να είναι κατοχυρωµένα
τα επαγγελµατικά δικαιώµατα, αλλά δεν µπορείτε να κάνετε δια-
κρίσεις αποφοίτων πρώην ΤΕΙ πρώτης και δεύτερης κατηγορίας.
Δηλαδή, όπως το ζητούν και οι µηχανικοί, όπως το ζητούν και οι
γεωπόνοι. Γιατί κάποτε οι γυµναστές σωµατικής αγωγής και οι
δάσκαλοι διετούς φοίτησης εναρµονίστηκαν µε τις τεταρτοετείς
σχολές και έκαναν σύντοµα σεµινάρια. Δεν µπορούν να περιµέ-
νουν πότε θα συνεδριάσει η Εθνική Επιτροπή Ανώτατης Εκπαί-
δευσης, η ΕΘΑΑΕ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και τι θα γίνει; Ο πατέρας έχει πληρώσει από τον κάµατό του
τα µαλλιοκέφαλά του τέσσερα εξάµηνα, για να τελειώσει το παιδί
του τη σχολή Δοµικών ή Μηχανικών ή Γεωτεχνικών και περιµένει
µε αυτό το πτυχίο. Και ο κ. Συρίγος, που δεν είχα τριτολογία για
να του απαντήσω, λέει ότι «µη λέτε ότι υπάρχει πτυχίο χωρίς αν-
τίκρισµα». Μα, το πτυχίο το έχουµε. Δεν αµφισβητούµε το «επί-
σταµαι». Αλλά, όταν έχεις ένα πτυχίο και δεν µπορείς
επαγγελµατικά να ικανοποιηθείς συνειδητά, είναι σαν να µην έχει
αντίκρισµα, διότι δεν το χρησιµοποιείς. Δεν είναι ντροπή η δου-
λειά, είναι ιερή. Δουλεύεις ντελιβεράς και περιµένεις πότε θα σου
αναγνωρίσουν τα επαγγελµατικά σου δικαιώµατα, για να πας να
δουλέψεις ως επιστήµονας. 

Συνεννοηθείτε µε τον κ. Συρίγο γι’ αυτή την τροπολογία, διότι
πάλι θα έχετε «φατρίες», υπό την έννοια ότι θα βάζετε τους γε-
ωτεχνικούς, θα αφήνετε τους µηχανικούς απ’ έξω. Έτσι δεν γί-
νεται. Όλοι οι πολίτες πρέπει να είναι ίσης κατηγορίας. 

Έχουµε πάρα πολλά. Πού είναι η απονιτροποίηση; Προχωράει;
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Πού είναι το νοµοθετικό πλαίσιο για τους συνεταιρισµούς; 
Για να φρεσκάρουµε τη µνήµη, έχω υπηρετήσει, πέρα από τη

δηµοσιογραφία, και το συνεταιριστικό κίνηµα. Η ισχύς εν τη ενώ-
σει! Έχετε δώσει τη δυνατότητα στα διοικητικά συµβούλια των
συνεταιρισµών να µπει ανταγωνιστής ιδιώτης και έχει δικαίωµα
µε την ψήφο του να καθορίσει αποφάσεις. Αυτά έπρεπε ήδη να
τα έχετε δει. 

Πρέπει επίσης να πούµε και κάτι άλλο. Οι βουβαλοτρόφοι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-

πει να κλείσετε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.

Ευχαριστώ για την ανοχή σας. Τελειώνω σε µερικά δευτερόλε-
πτα. 

Όσον αφορά αυτούς τους ανθρώπους, από τον Δεκέµβριο
«τρέχουν» οι υποχρεώσεις προς τρίτους και τώρα µπήκαν τα
λεφτά τους για τα βουβάλια. Έχω πολλούς βουβαλοτρόφους
στις Σέρρες. Οι άνθρωποι έχουν µια µοναδικότητα στο αντικεί-
µενο. Ναι, αλλά τα χρέη προς τρίτους, τράπεζες κ.λπ., «τρέ-
χουν». Πώς θα τα πληρώσουν; Το ίδιο και για άλλα είδη που θα
µπορούσαν να έχουν πλουτοπαραγωγικό ιστό. Γιατί έχουµε φίλο
που κατάφερε να κάνει τα γαϊδούρια κοπάδι στη Νιγρίτα. Είναι ο
φίλος µου ο Διογένης. 

Πρέπει να δείτε ακόµη τέτοιου είδους παραγωγή κτηνοτρο-
φίας -παρακαλώ- και για το γαϊδουρινό γάλα. Θυµάστε τον κ. Μη-
τσοτάκη που έλεγε σε πενήντα χιλιάδες κτηνοτρόφους ότι θα
δώσει κάπου 75 εκατοµµύρια ευρώ;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ πολύ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ξέρετε, κύριοι, πόσοι είναι οι
κτηνοτρόφοι στην Ελλάδα; Πάνω από εκατόν είκοσι χιλιάδες,
άρα, οι άλλοι δεν παίρνουν. Να µιλάµε µε ακριβή νούµερα! Δεν
φταίει ο Πρωθυπουργός, έτσι του έδωσαν τα νούµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, ολο-
κληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ο πρωτογενής τοµέας, λοιπόν
και δη -παρακαλώ- ο αγροτοκτηνοτροφικός, όπως και οι αλιείς -
γιατί έχουµε φέρει παράδειγµα στην Ελληνική Λύση και για την
ιχθυοκαλλιέργεια- είναι πολύ βασικός πυλώνας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ, µε δυσκολεύετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ θερµά, κυρία
Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµι-

κών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Οικονοµικών: «Πλαίσιο ρύθµισης οφειλών και άλλες
φορολογικές και τελωνειακές ρυθµίσεις, προστασία των συντά-
ξεων από τον πληθωρισµό και άλλες διατάξεις για τη στήριξη της
κοινωνίας και της επιχειρηµατικότητας».

Επίσης, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού ενηµερώθηκαν
για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λει-
τουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα έξι µαθήτριες και
µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γυµνά-
σιο Άργους.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Και τον λόγο τώρα εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας έχει η κ.
Σκόνδρα.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι

η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη στήριξε αποφασιστικά
τον αγροτικό τοµέα, αφ’ ενός έχοντας ως στόχο την ανάπτυξή
του, αφ’ ετέρου την άµβλυνση των οικονοµικών επιπτώσεων εξαι-
τίας των κρίσεων των τελευταίων ετών.

Το αρµόδιο Υπουργείο έχει προβεί σε παρεµβάσεις που καλύ-

πτουν όλο το φάσµα των αναγκών και της προοπτικής του αγρο-
τοκτηνοτροφικού κόσµου. Έχουµε νοµοθετήσει για τη βελτίωση
του θεσµικού πλαισίου και την ψηφιοποίηση των υπηρεσιών, δό-
θηκαν οικονοµικές ενισχύσεις και φοροελαφρύνσεις, ενδυναµώ-
θηκε η επενδυτική κουλτούρα για εκµεταλλεύσεις όλων των
µεγεθών και η εκπαιδευτική διαδικασία για τους αγρότες. Ακόµη,
ενισχύθηκαν οι αγροτοκτηνοτρόφοι, ώστε να αντιµετωπίσουν την
αύξηση των τιµών αγροεφοδίων και ζωοτροφών, απόρροια της
διεθνούς ενεργειακής κρίσης. Εξασφαλίστηκαν επιπλέον κοινο-
τικοί πόροι µέσω της ΚΑΠ και του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθε-
κτικότητας. Η πολιτική αυτή έχει αποδώσει καρπούς µε ορατά
αποτελέσµατα στην εσωτερική επάρκεια αγαθών, αλλά και στις
εξαγωγές των ελληνικών προϊόντων.

Ωστόσο, υπάρχουν ακόµα πολλά βήµατα που µπορούν να γί-
νουν, ώστε ο πρωτογενής τοµέας να αποδώσει πλήρως τις δυ-
νατότητες που έχει σε µια χώρα παραδοσιακά γεωργική, όπως
η δική µας.

Σήµερα συζητάµε µια νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνη-
σης η οποία θα βάλει θεσµική και λειτουργική τάξη στον ΕΛΓΟ -
«ΔΗΜΗΤΡΑ». Επίσης, ρυθµίζει εκκρεµή θέµατα αρµοδιότητας
του Υπουργείου αναφορικά µε ακίνητα, αγροτικά ακίνητα, φορο-
λογικά ζητήµατα και θέµατα ειδικότερα, όπως η σύσταση φορέα
διαχείρισης του Παραδοσιακού Ελαιώνα Άµφισσας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο προβλέπει για
τον ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ» την ενοποίηση όλων των δραστηριοτή-
των του, ώστε να βελτιστοποιηθεί η δράση του σε όλους τους
τοµείς. Πρόκειται για έναν οργανισµό που προέκυψε το 2011 από
τη συνένωση τεσσάρων εποπτευόµενων φορέων του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης. Όµως, µετά από τόσα χρόνια λειτουργίας
και παρ’ όλη τη συσσωρευµένη εµπειρία των στελεχών του αντι-
µετωπίζει ζητήµατα που τον εµποδίζουν να αναπτύξει συνεκτικό
και ολιστικό σχέδιο δράσης. Συνεπώς, η σχετική νοµοθέτηση κρί-
νεται άµεση και αναγκαία.

Η σηµερινή µορφή του οργανισµού δεν βοηθά στην αντιµετώ-
πιση σύγχρονων προβληµάτων, όπως η κλιµατική και επισιτιστική
κρίση. Οι διαρθρωτικές αλλαγές στον σκοπό, τη λειτουργία, τη
δοµή και τα όργανα που τον συνεπικουρούν θα εξασφαλίσουν
καλύτερες και ολοκληρωµένες υπηρεσίες για τους αγρότες µας.
Η σωστή λειτουργία του ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ» θα έχει ως αποτέ-
λεσµα την ουσιαστική βοήθεια και στήριξη του αγροτικού κό-
σµου.

Τα δύο επόµενα µέρη του νοµοσχεδίου περιλαµβάνουν διατά-
ξεις για τη ρύθµιση, πρώτον, του ζητήµατος της αποκατάστασης,
προστασίας, ανάδειξης, βιώσιµης ανάπτυξης και διαχείρισης του
Παραδοσιακού Ελαιώνα Άµφισσας και δεύτερον, ζητηµάτων που
αφορούν την ενίσχυση της αγροτικής ανάπτυξης.

Συνοπτικά, το Γ’ Μέρος περιλαµβάνει την παράταση έως τις
31-12-2023 της ισχύος των αποφάσεων παραχώρησης χρήσης
ακινήτων και διάθεσης ακινήτων του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης σε νέους και σε επαγγελµατίες αγρότες. Επίσης, περι-
λαµβάνει το αφορολόγητο και ακατάσχετο των ενισχύσεων που
δόθηκαν λόγω του ρωσοουκρανικού πολέµου σε κτηνοτρόφους
και αγρότες, αλλά και τις προϋποθέσεις διασφάλισης ποιότητας
της ΠΟΠ ελιάς και ελαιολάδου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η περιφέρειά µου, η Καρδίτσα,
βασίζεται στην αγροτική οικονοµία. Η ζωή του τόπου µας είναι
άρρηκτα συνδεδεµένη µε τον κάµπο, τη γη, τα ζώα και την πα-
ραγωγή. Και εγώ η ίδια όλη µου τη ζωή θήτευσα σε οργανισµό
που εποπτευόταν από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης σε θέ-
σεις µάχιµες δίπλα στους αγρότες και στα προβλήµατα που αν-
τιµετωπίζουν.

Αναµφίβολα, η Νέα Δηµοκρατία διαχρονικά στηρίζει τον αγρο-
τικό κόσµο, όπως και τώρα η Κυβέρνηση Μητσοτάκη έχει επιλύ-
σει πολλά ζητήµατα και έχει αντιµετωπίσει τις έκτακτες και σε
πολλές περιπτώσεις ακραίες συνθήκες που προέκυψαν, όπως
για παράδειγµα ο «Ιανός» στην Καρδίτσα. Ωστόσο, ο αγροτικός
κλάδος έχει ιδιαιτερότητες και χρήζει ετοιµότητας και επαγρύ-
πνησης εκ µέρους της πολιτείας.

Καθοριστικό ρόλο σε αυτό έχουν οι αγροτικές υπηρεσίες, οι
οργανισµοί, η δοµή τους, η πλήρης στελέχωσή τους, η εκπαί-
δευση και οι διαδικασίες τους. Θετική η τεχνολογική παρέµβαση
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και η εξέλιξη µε σκοπό την υποβοήθηση των αγροτών και την ίση
µεταχείρισή τους. Όµως, όπως σε κάθε µετάβαση, απαιτείται
χρόνος, προετοιµασία και συγκεκριµένη στρατηγική.

Να µην ξεχνάµε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι ένα µεγάλο ποσο-
στό αγροτοκτηνοτρόφων λόγω ηλικίας, γνώσεων, ή προσβασι-
µότητος δεν είναι εξοικειωµένοι µε τη χρήση των νέων τεχνο-
λογιών και αντιµετωπίζουν σηµαντικά προβλήµατα στις τυπικές
τους υποχρεώσεις. Πολλές φορές, µάλιστα, επιβαρύνονται και
οικονοµικά. Στις εφαρµογές των ευρωπαϊκών κανονισµών θα
πρέπει να υπάρχει πάντα µια εναλλακτική πρόβλεψη για την αν-
τιµετώπιση προβληµάτων που µπορεί να προκύψουν.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα η πιλοτική εφαρµογή φέτος της
µεθόδου παρακολούθησης γης, του «monitoring», στο πλαίσιο
της ενιαίας αίτησης ενίσχυσης για το 2022 στους Νοµούς Καρ-
δίτσας, Ηµαθίας και Τρικάλων. Λόγω της υψηλής ακρίβειας και
της λεπτοµερειακής καταγραφής των αγροτεµαχίων από το σύ-
στηµα προέκυψαν πολλές αναντιστοιχίες, δηµιουργώντας ανα-
στάτωση στον αγροτικό κόσµο. Βέβαια, το Υπουργείο και ο
ΟΠΕΚΕΠΕ άµβλυναν τα όποια προβλήµατα κατόπιν εντατικής
προσπάθειας.

Η ταχύτερη και δικαιότερη µέθοδος επίλυσης, όµως, τέτοιων
ζητηµάτων είναι οι επιτόπιοι έλεγχοι. Αυτό συνεπάγεται γεωτε-
χνικό προσωπικό και στελέχωση των υπηρεσιών.

Είναι ένα ζήτηµα, κύριε Υπουργέ, που πρέπει να το δούµε το
ταχύτερο δυνατό, διότι οι ελλείψεις είναι πραγµατικά µεγάλες
και όχι µόνο για τους επιτοπίους ελέγχους αλλά και συνολικά.
Ξέρω ότι τα προβλήµατα τα έχετε εντοπίσει τόσο ως Υπουργός
όσο και ως Βουλευτής ενός αγροτικού νοµού. Γνωρίζοντας, επί-
σης, την ορθολογιστική σας σκέψη, κύριε Υπουργέ, πιστεύω ότι
θα λύσετε την εκκρεµότητα της προηγούµενης κυβέρνησης σχε-
τικά µε τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των νεοσυσταθέντων γεω-
πονικών τµηµάτων, όπως αναφέρθηκαν και οι προηγούµενοι
συνάδελφοι, όπως ξέρω και την κάθετη απόφασή σας να λύσετε
τις όποιες εκκρεµότητες υπάρχουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι βαθιά πεποίθησή µου ότι
ο αγροτικός τοµέας µαζί µε τη ναυτιλία και τον τουρισµό είναι οι
τρεις βασικοί πυλώνες παραγωγικής δραστηριότητας της χώρας
µας. Είναι ο τοµέας που απασχολεί άµεσα ή έµµεσα πάνω από
ένα εκατοµµύριο οικογένειες, που συνεισφέρει άµεσα στην
εθνική οικονοµία, στο εµπορικό ισοζύγιο και στο ΑΕΠ. Επιπλέον,
είναι εκείνος ο τοµέας που µπορεί σε περιόδους κρίσεων να εξα-
σφαλίσει επάρκεια αγαθών. Είναι εκείνος ο τοµέας που µπορεί
να λειτουργήσει ως βάση για µια νέα εκβιοµηχάνιση της χώρας,
δεδοµένου ότι µπορεί να εξελιχθεί από πρωτογενή σε δευτερο-
γενή ή τριτογενή και ούτω καθεξής.

Όσο µε αφορά, από αυτό εδώ το Βήµα, αλλά και όποιο άλλο
σηµείο θα συνεχίσω να βρίσκοµαι στο πλευρό του αγροτοκτηνο-
τροφικού κόσµου, θα συνεχίσω να επιδιώκω επίλυση προβληµά-
των, την προώθηση δίκαιων θεµάτων που τους απασχολούν και
θα στηρίζω κάθε πρόταση για την αναβάθµιση και τον εκσυγχρο-
νισµό τους.

Ως εκ τούτου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπερψηφίζω το
νοµοσχέδιο και προσυπογράφω κάθε θετική πρωτοβουλία της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη και του Υπουργού µας κ. Γεωργαντά.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κυρία συνάδελφε.

Και τον λόγο τώρα έχει ο κ. Λιούπης εκ µέρους της Νέας Δη-
µοκρατίας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, εξαιρετικό το

νοµοσχέδιο για τον ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ». Οργανώνει λύνει προ-
βλήµατα και βλέπει προς το µέλλον.  Τα τελευταία χρόνια ο ΕΛΓΟ
- «ΔΗΜΗΤΡΑ» έχει αναλάβει ένα µεγάλο αριθµό αρµοδιοτήτων
µετά από τη συνένωση τεσσάρων φορέων, όπως προέκυψε το
2011. 

Με τις σηµερινές ρυθµίσεις επιδιώκεται η θέσπιση ενός περισ-
σότερο συνεκτικού και ολοκληρωµένου πλαισίου λειτουργίας για
τον σηµαντικό αυτόν Οργανισµό. Ενισχύεται ο ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ» για να διαδραµατίσει ακόµα περισσότερο ενεργό ρόλο σε

τοµείς όπως, η κλιµατική αλλαγή, η επισιτιστική κρίση, η συµβου-
λευτική υποστήριξη των γεωργών, η εκπαίδευση των αγροτών,
η έρευνα, ο έλεγχος της ποιότητας των αγροτικών προϊόντων. 

Ορίζεται, ξεκάθαρα εκτός άλλων, ότι αντικείµενο του οργανι-
σµού είναι η υποστήριξη του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων στη χάραξη αγροτικής πολιτικής. Καταγράφονται
τα όργανα διοίκησης και η βασική οργανωτική δοµή. Είναι άξιο
λόγου ότι στο διοικητικό συµβούλιο του ΕΛΓΟ εκπροσωπείται ο
αγροτικός κόσµος µε την παρουσία εκπροσώπου της Εθνικής
Ένωσης Αγροτικών Συνεταιρισµών. Προβλέπεται και η δηµιουρ-
γία εσωτερικού κανονισµού λειτουργίας, όπως και επταµελές
συµβούλιο εµπειρογνωµόνων.

Οι αρµοδιότητες του οργανισµού είναι πολλές. Ένα από τα πιο
σηµαντικά σηµεία, αφορά στο κοµµάτι της έρευνας. Λειτουργούν
ινστιτούτα αγροτικής έρευνας και διέπονται από το ίδιο καθεστώς
όπως, οι άλλοι ερευνητικοί φορείς. Τα ινστιτούτα υποβοηθούνται
στην αποστολή τους από ειδικά επιστηµονικά συµβούλια. 

Στον ερευνητικό τοµέα, δίνεται ιδιαίτερη βαρύτητα και αυτό
αποδεικνύεται από τη σύσταση Επιτροπής Αγροτικής Έρευνας,
ως ένα όργανο που επιφορτίζεται µε την υλοποίηση των ερευνη-
τικών στόχων µε αυξηµένες αρµοδιότητες. Μέλος της επιτροπής
και εκπρόσωπος του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης συµµε-
τέχουν για να επιτευχθεί η καλύτερη δυνατή συνεργασία των δύο
φορέων.

Ο ΕΛΓΟ-  «ΔΗΜΗΤΡΑ» έχει και σηµαντικές εκπαιδευτικές αρ-
µοδιότητες, µε τη λειτουργία δηµοσίων ινστιτούτων επαγγελµα-
τικής κατάρτισης, αρµοδιότητας του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, όπως το παράρτηµα του Αλµυρού που
πολλά προσφέρει στην αγροτική εκπαίδευση στη Μαγνησία. 

Ενισχύεται ο ελεγκτικός µηχανισµός του ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ»
και δηµιουργείται για πρώτη φορά ηλεκτρονικό µητρώο ελεγκτών
εµπειρογνωµόνων όπου καταγράφονται όλοι όσοι διενεργούν
ελέγχους για λογαριασµό του οργανισµού. Κάποιες αντιρρήσεις
που εκφράστηκαν σε σχέση µε τη δυνατότητα να είναι ελεγκτές
και ιδιώτες, κατά τη γνώµη µου δεν είναι λογικές. Η ίδια ρύθµιση
υπήρχε και σε σχέδιο νόµου της προηγούµενης Κυβέρνησης και
φυσικά είναι αναγκαία επιλογή για να έχουµε έναν ικανό αριθµό
ελεγκτών και έναν επαρκή ελεγκτικό µηχανισµό.

Αν θυµάστε κύριε Υπουργέ, πριν δύο µήνες, όταν είχατε επι-
σκεφθεί τον Αλµυρό, εκπρόσωποι των µεγάλων τυροκοµείων της
περιοχής µας ζήτησαν πολύ πιο συχνούς ελέγχους για να µπο-
ρέσουµε να διατηρήσουµε τα ΠΟΠ προϊόντα γάλακτος.

Σηµαντική είναι η προσπάθεια που γίνεται για περαιτέρω προ-
στασία των τυροκοµικών προϊόντων ΠΟΠ µε τη σύσταση σε ειδι-
κής επταµελούς επιτροπής για τον προσδιορισµό των ορίων των
αποδόσεων γάλακτος. Ο προσδιορισµός αυτός θα βοηθήσει να
γίνουν πιο εύκολα αντιληπτές οι παραβιάσεις των προδιαγραφών
για την παραγωγή προϊόντων ΠΟΠ στον ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ»
ανατίθεται και η διαχείριση ψηφιακής εφαρµογής «Άρτεµις», η
οποία λειτουργεί µέσω του gov.gr και συγκεντρώνει όλα τα στοι-
χεία για την παραγωγή, επεξεργασία, εµπορία γάλακτος, γαλα-
κτοκοµικών προϊόντων, κρέατος και αυγών. 

Η Αντιπολίτευση σε µεγάλο βαθµό συµφωνεί µε τις αυξηµένες
ανάγκες που υπάρχουν στον αγροτικό κόσµο και τον περίπλοκο
ρόλο που καλείται να παίξει ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ» στη σύγχρονη
εποχή. Η όποια κριτική φαίνεται να κατευθύνεται στον ισχυρισµό
ότι το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν είναι αρκετό για τους στόχους
του. Ωστόσο, ο αντίλογος αυτός παραβλέπει ότι έχουµε µπροστά
µας ένα σχέδιο-πλαίσιο και όχι όλες τις επιµέρους λεπτοµέρειες
για τον τρόπο λειτουργίας του ΕΛΓΟ. 

Το σχέδιο που έρχεται προς ψήφιση είναι σε κάθε περίπτωση
σαφές, αναλυτικό και περιεκτικό. Γι’ αυτό το υποστηρίζει και η
Εθνική Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών. Θα καλύψει µια απαί-
τηση ετών από πλευράς του αγροτικού κόσµου που αγωνιά προ-
κειµένου να υπάρχουν όλες οι προϋποθέσεις και οι υποδοµές
ώστε να ξεπεραστούν χρόνια προβλήµατα όπως οι ελλιπείς έλεγ-
χοι σε ελληνοποιήσεις προϊόντων, αλλά και να δοθεί η κατάλληλη
ώθηση στην ελληνική γεωργία µέσω της ανάπτυξης της έρευνας. 

Το δεύτερο µεγάλο θέµα που επεξεργάζεται το σηµερινό νο-
µοσχέδιο είναι η ίδρυση του φορέα διαχείρισης του Παραδοσια-
κού Ελαιώνα της Άµφισσας. Γίνεται µια τεράστια προσπάθεια για
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τη διάσωση, προστασία και διαχείριση του ελαιώνα που είναι ο
µεγαλύτερος στα Βαλκάνια και διαθέτει ελαιόδεντρα εκατοντά-
δων ετών. Θα καταρτιστεί και συγκεκριµένο σχέδιο δράσης ο
νέος φορέας θα κληθεί να εφαρµόσει τα έργα που περιλαµβά-
νονται σε αυτό. 

Συστήνεται και ηλεκτρονικό µητρώο καλλιεργητών του ελαι-
ώνα και καταγράφονται όσοι καλλιεργούν στην περιοχή αυτή,
είτε είναι κύριοι της έκτασης είτε ενοικιαστές. Στην υλοποίηση
του σηµαντικού αυτού έργου συµµετέχει και το Γεωπονικό Πα-
νεπιστήµιο Αθηνών µε όλα τα τεχνολογικά µέσα που θα αξιοποι-
ούν την καλύτερη δυνατή προστασία του ελαιώνα µε τελευταίας
τεχνολογίας αισθητήρες για παθογόνους οργανισµούς και για
την αξιοποίηση του συστήµατος παρακολούθησης της παραγω-
γής των ελαιόδεντρων. 

Κύριε Υπουργέ, αντίστοιχοι παραδοσιακοί ελαιώνες εκτός των
άλλων, µε ελαιόδεντρα εκατοντάδων ετών, υπάρχουν και στη
Μαγνησία, στο Πήλιο και στον Πτελεό Αλµυρού, αναβαθµίδες και
ξερολιθιές, µε παραδοσιακό ελαιοτριβείο αιώνων. Αξίζει και εκεί
να δούµε την προοπτική για τη δηµιουργία ενός αντίστοιχου
φορέα, αφού οι παραδοσιακοί ελαιώνες της νοτιοδυτικής Μα-
γνησίας αριθµούν πάνω από ένα εκατοµµύριο ελαιόδεντρα. 

Από τις λοιπές ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου ενδιαφέρον παρου-
σιάζει ότι ενισχύονται οι νέοι αγρότες µε τη ρύθµιση που επιτρέπει
να τους παραχωρηθούν αδιάθετα αγροτικά ακίνητα µε απόφαση
περιφερειάρχη σε εγγεγραµµένους ανέργους µέχρι τις 31-12-
2023. 

Κύριε Υπουργέ, επανέρχοµαι στο καθολικό αίτηµα, στην ανάγκη
για επέκταση του προγράµµατος νέων αγροτών σε όλους τους
συγκεκριµένους φακέλους. 

Τέλος, επιλύεται ένα χρόνιο ζήτηµα που αφορά τις εκτάσεις
που προέκυψαν από την αποστράγγιση της λίµνης Κάρλας και
των οποίων το ιδιοκτησιακό καθεστώς τελούσε υπό αµφισβήτηση
για δεκαετίες. Με τη σηµερινή πρωτοβουλία του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης αποκαθίστανται όλοι οι ιδιοκτήτες της πε-
ριοχής υπό προϋποθέσεις και ενισχύεται ακόµη περισσότερο η
τοπική αγροτική παραγωγή. 

Κλείνοντας, προκειµένου να έχουµε µια συνολική εικόνα του
αξιόλογου έργου που επιτελεί και θέλουµε να επιτελεί και στο
µέλλον ο ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ», θέλω να ευχαριστήσω τη διοίκηση
και τους εξαιρετικούς επιστήµονες που ανταποκρίθηκαν άµεσα
στην πρόσκλησή µας για επίσκεψη πριν από λίγες µέρες Τσαγ-
καράδα του Πηλίου. Εκεί γίνεται, λοιπόν, µια προσπάθεια να χρο-
νολογηθούν και να καταγραφούν πλάτανοι ηλικίας ακόµα και άνω
των χιλίων πεντακοσίων ετών και υπεραιωνόβια κυπαρίσσια πεν-
τακοσίων ως οκτακοσίων ετών σε ιστορικές πλατείες και ιστορι-
κούς και παλαιούς ναούς. Θα συλλέγει γενετικό υλικό και
στοιχεία για την ακριβή χρονολόγηση, αλλά µπορούµε ταυτοχρό-
νως να έχουµε και µια εικόνα της κλιµατικής αλλαγής στο πέρα-
σµα του χρόνου στις περιοχές µας και κατόπιν να δοθούν
οδηγίες για την καλύτερη δυνατή προστασία αυτών των δένδρων
που θα χαρακτηριστούν µνηµεία φυσικής κληρονοµιάς. Αντί-
στοιχη προσπάθεια είχε γίνει και το 2021 από τον ΕΛΓΟ - «ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ», επίσης, για µια άγρια καστανιά στην Άνω Κερασιά
Πηλίου, µαρτυρικό χωριό. Εποµένως, θα χαρακτηριστούν µνη-
µεία φυσικής και ιστορικής κληρονοµιάς. 

Εποµένως, η αποστολή του ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ» είναι πολύ-
πλευρη, είναι µοναδική και αφορά το παρελθόν, το παρόν και το
µέλλον της αγροτικής ζωής της χώρας µας, αλλά και την έρευνα,
την εκπαίδευση, το περιβάλλον και αυτή η αποστολή γίνεται πιο
εύκολη, πιο άρτια και πιο αποτελεσµατική µε τις ρυθµίσεις του
σηµερινού νοµοσχεδίου.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο ο κ. Λιβανός εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας και

αµέσως µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος
Αλλαγής ο κ. Σκανδαλίδης. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ
πολύ, κυρία Πρόεδρε, και ευχαριστώ πολύ και τον κ. Σκανδαλίδη
που παραχώρησε τη θέση του για να προλάβω ένα αεροπλάνο. 

Με την ευκαιρία ήθελα να τονίσω την παρουσία του κ. Σκαν-

δαλίδη στο Κοινοβούλιο µε τον ήπιο και ώριµο λόγο του, που, ιδι-
αίτερα στις δύσκολες στιγµές τις οποίες περνάµε, είναι χρήσιµος
και για τη Βουλή, αλλά και για το πολιτικό µας σύστηµα. 

Αντιλαµβάνοµαι ότι καταγράψατε και τις ιδέες σας για το µε-
ταπολιτικό σύστηµα, τις οποίες θα τις διαβάσουν µε ενδιαφέρον
και θεωρώ ότι από εκεί µπορούµε να ξεκινήσουµε σε ένα άλλο
επίπεδο τη δουλειά µας µετά τις εκλογές, αλλά να φτάσουµε και
ήπια στις εκλογές. 

Πήρα τον λόγο για δύο λόγους, πρώτον, προφανώς για να στη-
ρίξω και µε την παρουσία µου εδώ στο Κοινοβούλιο την προσπά-
θεια που γίνεται από την Κυβέρνηση, από τον Υπουργό, τον κ.
Γεωργαντά, από τον Υφυπουργό, τον κ. Στύλιο, από τους συνερ-
γάτες τους, οι οποίοι µοχθούν για να παρουσιάσουν ένα καλό
έργο και από το σύνολο των ενεργών υπαλλήλων του Υπουρ-
γείου που, σε αυτές τις δύσκολες µέρες που βιώνουµε όλοι, στη-
ρίζουν τους Έλληνες παραγωγούς, τους Έλληνες αγρότες, τους
Έλληνες κτηνοτρόφους. 

Με την ευκαιρία, να επισηµάνω την ανάγκη –έχει λεχθεί και
από άλλους από αυτό το Βήµα- ενίσχυσης των ελέγχων και όσο
το δυνατόν ενοποίησης των ελέγχων από τον ΕΛΓΟ, τον ΕΦΕΤ
και το Υπουργείο και την επιτάχυνση –παράκληση, κύριε
Υπουργέ- του «ΥΔΩΡ 2.0» που είναι ένα σηµαντικό έργο που βλέ-
πει στο µέλλον στις υποδοµές. 

Ο δεύτερος λόγος που ανεβαίνω στο Βήµα είναι για να µιλήσω
για µία τροπολογία, στην οποία αναφέρθηκαν και συνάδελφοι
Βουλευτές, την οποία κατέθεσα χθες και αφορά στα επαγγελµα-
τικά δικαιώµατα περίπου τεσσάρων χιλιάδων νέων, οι οποίοι θέ-
λουν να ασκήσουν το επάγγελµά τους µετά τις σπουδές τους. 

Με τον ν.4610/2019 η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, τελευταία
στιγµή, σε µία νύχτα ψήφισε την κατάργηση όλων αυτών των τε-
χνικών σχολών και µετέτρεψε τα τεχνολογικά ιδρύµατα σε ανώ-
τατα ιδρύµατα. Ξέχασε όµως τότε να ρυθµίσει ακριβώς τα
θέµατα τα οποία αφορούν στα επαγγελµατικά τους δικαιώµατα.
Έτσι περίπου τέσσερις χιλιάδες νέοι έχουν σήµερα το πρόβληµα
ότι δεν µπορούν να ασκήσουν το επάγγελµά τους, στερούνται
δηλαδή θεµελιωδών δικαιωµάτων. 

Ιδιαίτερα η Κυβέρνησή µας, που έχει ως βασικό της πυλώνα
την ενίσχυση των νέων –και αυτό αποδεικνύεται από το πρό-
γραµµα των νέων αγροτών που είναι υπερενισχυµένο και µε πολ-
λές δυνατότητες, γιατί ακριβώς πιστεύουµε στην εισδοχή νέων
ανθρώπων στον πρωτογενή τοµέα, για να στηρίξουµε την περι-
φερειακή ανάπτυξη- θεωρώ ότι πρέπει να κινηθεί σε αυτή την κα-
τεύθυνση. Η προτεινόµενη διάταξη, µε την προσθήκη των
περιπτώσεων που έχω βάλει, αποσκοπεί ακριβώς στο να χορη-
γήσει στους αποφοίτους των ΤΕΙ το δικαίωµα άσκησης επαγγέλ-
µατος του γεωπόνου και της συνεπακόλουθης εγγραφής τους
στο ΓΕΩΤΕΕ. 

Από αυτά τα οποία έχω ακούσει, γνωρίζω πολύ καλά τη θέση
του κ. Γεωργαντά, ο οποίος είναι υπέρ αυτής της διευθέτησης,
καταλαβαίνω, αγαπητέ κύριε Μπάρκα και µε τη δική σας τοπο-
θέτηση, ότι και εσείς έχετε την ίδια άποψη, όπως και το ΠΑΣΟΚ
και -απ’ ό,τι κατάλαβα- έχει µπερδευτεί ο κ. Μπούµπας. 

Θυµίζω ότι µε την παράγραφο 7 του άρθρου 3 του ν.4559/2018
οι σχολές ουσιαστικά είναι πιστοποιηµένες από την ΕΘΑΑΕ. Σε
κάθε περίπτωση, επειδή εµείς εδώ βρισκόµαστε όλοι για να λύ-
νουµε ζητήµατα και να βοηθάµε τον τόπο να πηγαίνει µπροστά
και κυρίως να βοηθάµε τους νέους να βγαίνουν µπροστά, εγώ
κατέθεσα αυτή την τροπολογία, για να ξαναµπεί αυτό το θέµα
στον δηµόσιο διάλογο και να έρθει το Υπουργείο να κάνει αυτό
το οποίο –απ’ ό,τι έχω καταλάβει από τις συζητήσεις µας- είναι η
πολιτική του. 

Εάν τώρα κρίνετε, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει να αναδιατυπω-
θεί αυτή η διάταξη ή να περάσει µε έναν άλλο τρόπο, αλλά επί
της ουσίας να φτάσουµε σε αυτό τον στόχο, προφανώς και εγώ
και οι συνάδελφοι Βουλευτές, οι οποίοι συµφωνούν από όλα τα
κόµµατα µε τη λογική αυτής της διάταξης, θα την υπερψηφί-
σουµε. 

Απευθύνω, λοιπόν, έκκληση να ολοκληρωθεί η διαδικασία αυτή
σήµερα. Είµαι βέβαιος ότι σε αυτή την κατεύθυνση θα κινηθούν
και οι εκπρόσωποι των άλλων κοµµάτων, οι οποίοι θα µιλήσουν
για το συγκεκριµένο θέµα. 
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Σε κάθε περίπτωση, επειδή νοµίζω ότι όλοι έχουµε πάρει τα
µηνύµατά µας από αυτά τα οποία έχουν συµβεί στη χώρα το τε-
λευταίο διάστηµα, κλείνω µε αυτό που ξεκίνησα, µε την παρό-
τρυνση σε όλους µας –και πρώτα από όλα στον εαυτό µου- να
κρατήσουµε τους τόνους της αντιπαράθεσης όχι στα ζητήµατα
της γεωργίας και της κτηνοτροφίας, συνολικά της πολιτικής µας
αντιπαράθεσης, στον δρόµο προς τις εκλογές σε ήπιους τόνους
και να βρούµε τα πολλά που µας ενώνουν και να αφήσουµε πίσω
αυτά που µας χωρίζουν.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Σκανδαλίδης, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε πολύ καλά ότι δεν παίρνω εύκολα τον
λόγο για να µιλήσω για θέµατα που έχουν µιλήσει οι συνάδελφοί
µου και ιδιαίτερα ο εισηγητής µας που είχε µια πολύ τεκµηριω-
µένη και ολοκληρωµένη άποψη για το νοµοσχέδιο και την είπε
µε λεπτοµέρειες, όπως και η κ. Λιακούλη και όσοι άλλοι θα ακο-
λουθήσουν από δω και πέρα. 

Παίρνω τον λόγο γιατί έχω µια προσωπική ευαισθησία. Έτυχε
να έχω ασχοληθεί επισταµένα ως Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης µε τον συγκεκριµένο οργανισµό και θέλω να κάνω µερικές
παρατηρήσεις. 

Πρώτον, η ανάγκη δηµιουργίας του οργανισµού ήταν γνωστή
από πολύ παλαιότερα. Υπήρχε στο Υπουργείο και στις υπηρεσίες
του µια πολυδιάσπαση, ένας κατακερµατισµός, παράλληλες και
µη τεµνόµενες πουθενά διαδικασίες. Η έρευνα ήταν για τους
ερευνητές, η εκπαίδευση για τους εκπαιδευτές και η πιστοποί-
ηση για τους ειδικούς που µπορούσαν να κρίνουν τα προϊόντα. 

Η πολυδιάσπαση του προσωπικού ήταν απίστευτη. Θα πω ένα
παράδειγµα. Υπήρχαν πάνω από δέκα εργαστήρια µυδοτροφίας
που έκαναν έρευνα, τα οποία ήταν µονοµελή: ήταν το γραφείο
και ο ερευνητής και ο καθένας διεκδικούσε για τον εαυτό του ου-
σιαστικά την ερευνητική δουλειά, σε ένα Υπουργείο που είχε ένα
ενιαίο αντικείµενο και που θα µπορούσε η έρευνα αυτή να απο-
τελεί προϊόν µιας συλλογικής προσπάθειας. 

Οι εκπαιδευτικές δοµές ήταν τυπικές, σε τελείως αρχαϊκή
µορφή, καµµία σχέση µε την εξέλιξη της γνώσης, η δε πιστοποί-
ηση υπόθεση των ειδικών. Οι ειδικοί έλεγαν, ας πούµε, µε τις
δικές τους διαδικασίες, χωρίς να προηγείται καµµία οριζόντια
σχέση, διάλογος ή οτιδήποτε άλλο. Θυµάµαι τη µεγάλη αδυναµία
που είχε το θέµα των ελληνικών σπόρων, οι οποίοι ποτέ δεν έµ-
παιναν σε µια ουσιαστική λειτουργία και δεν υπήρχε καµµία σύν-
δεση µε τη µεταποίηση και τις εξαγωγές. 

Θέλαµε, λοιπόν, να υπάρξει ένας οργανισµός, που να συνδέ-
σει, την έρευνα, την εκπαίδευση και την πιστοποίηση. Η δηµιουρ-
γία του οργανισµού έγινε µετ’ εµποδίων. Πήγαµε στο Ισραήλ για
να δούµε τις εµπειρίες αυτές. Πήγαµε στην Αµερικανική Σχολή
στη Θεσσαλονίκη για να δούµε τον τρόπο καλλιέργειας και τις
πρότυπες µορφές παραγωγής είτε κτηνοτροφικών προϊόντων
είτε φυτικών προϊόντων. Πήγαµε σε διάφορες ηµερίδες στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση για να δούµε πώς οργανώνονται οι οµάδες πα-
ραγωγών γύρω από αυτά. 

Έτσι λοιπόν, πήραµε µια απόφαση να δηµιουργήσουµε τον Ελ-
ληνικό Γεωργικό Οργανισµό «ΔΗΜΗΤΡΑ» ενώνοντας την έρευνα
του ΕΘΙΑΓΕ, την επαγγελµατική εκπαίδευση του ΟΓΕΕΚΑ, την
πιστοποίηση του ΟΠΕΓΕΠ, και τη διάθεση και τον έλεγχο του γά-
λακτος και του κρέατος, του ΕΛΟΓΑΚ.

Και τότε υπήρξαν µεγάλα εµπόδια. Έγινε µεγάλη συζήτηση και
υπήρχαν και τότε αντιδράσεις σοβαρές γιατί πραγµατικά κάθε τι
που αλλάζει την κατάσταση στους δηµόσιους υπαλλήλους, το
αντιµετωπίζουν οι άνθρωποι µε µια δικαιολογηµένη –θα έλεγα-
ευαισθησία, διότι έχουν συνηθίσει οι πολιτικοί να µην δίνουν ποτέ
ολοκληρωµένες απόψεις για τα πράγµατα που τους αφορούν. 

Έγινε λοιπόν αυτή η συνένωση, µε πλήρη διάταξη, προσωπικό
και διευθύνσεις, και άρχισε να λειτουργεί. Θέλω εδώ –το νιώθω
ηθική µου υποχρέωση- να µνηµονεύσω τον άνθρωπο που ανέ-
λαβε να φτιάξει τον οργανισµό τότε. Ήταν ο Καθηγητής Βασίλης

Γκίκας, ο οποίος δυστυχώς χάθηκε πολύ νέος, ένας εξαιρετικός
επιστήµονας, που ήταν και ο πρώτος Πρόεδρος του οργανισµού. 

Άρχισε λοιπόν να λειτουργεί ο οργανισµός, γιατί τότε µπο-
ρούσε µε µια κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και του
Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης να αλλάξει, να συνενωθούν ορ-
γανισµοί. Ήταν η εποχή της κυβέρνησης Παπαδήµου. 

Και στο τέλος της θητείας της Κυβέρνησης καταφέραµε να
φτιάξουµε έναν νόµο τον οποίο καταθέσαµε στη Βουλή. Στην κυ-
βέρνηση συµµετείχε και η Νέα Δηµοκρατία. Υπήρχε στο εσωτε-
ρικό της κυβέρνησης µια αντιπαράθεση, δεν ήθελε η Νέα
Δηµοκρατία, επειδή ήταν το τέλος της θητείας της κυβέρνησης,
να το ψηφίσει. Ήθελε πιθανά να το ψηφίσει µόνη της µετά, στις
επόµενες εκλογές. Δεν µε ενδιαφέρει αυτό. Το αποσύραµε γιατί
µπορούσε η κυβέρνηση να περάσει έναν νόµο εναντίον της Νέας
Δηµοκρατίας. Δεν γινόταν αυτό. Αυτό για την ιστορία. 

Πρέπει να πω ότι πέρασαν έντεκα ολόκληρα χρόνια. Πάλι στο
τέλος της θητείας της Κυβέρνησης πέρασαν δύο περίοδοι Κοι-
νής Αγροτικής Πολιτικής. Και θέλω εδώ να αναφέρω αυτό που
έχει µαλλιάσει η γλώσσα µου να το λέω στην Αίθουσα αυτή, αυτό
το δυστύχηµα της ασυνέχειας του κράτους, την αδυναµία οποι-
ασδήποτε κυβέρνησης έρχεται να παραλάβει µια οποιαδήποτε
πρόταση από οποιοδήποτε κόµµα -πολλές φορές και του ίδιου
κόµµατος- και να µπορεί να την εφαρµόσει ή να δει τις ατέλειές
της και να την αλλάξει. Αν η πρόταση αυτή είχε προτεραιότητα
να συµβεί, έπρεπε να γίνει. Δεν γινόταν ποτέ. Και µετά µιλάµε
πώς εκτροχιάζονται τα τρένα, γιατί δεν ξεκινάµε ποτέ από εκεί
που το αφήσαµε για να πάµε ένα βήµα πιο πέρα. Αυτή, λοιπόν, η
ασυνέχεια του κράτους δεν είναι τυχαία, γιατί συνδυάζεται µε
την έλλειψη πολιτικής βούλησης από τις κυβερνήσεις. 

Πέρασαν έκτοτε τρεις κυβερνήσεις. Πέρασαν έντεκα χρόνια.
Παρακολούθησα τον διάλογο που έγινε αυτόν τον καιρό. Σαν να
άκουγα τις ίδιες συζητήσεις, τα ίδια θέµατα, τις ίδιες διεκδική-
σεις -δίκαιες και άδικες- µε την ίδια φρασεολογία. Και ερωτώ:
Μια µεταρρυθµιστική δύναµη, όποια και να είναι αυτή, όπως κι
αν λέγεται, ό,τι κι αν πιστεύει για τον εαυτό της, θα µπορούσε
ποτέ να συζητήσει µε τον εαυτό της και να αποφασίσει ότι πρέπει
να αλλάξει µια τακτική και να µπορεί να προχωρήσει η συνέχεια
του κράτους, η ανάγκη των µεταρρυθµίσεων και όλα αυτά; Εµ-
φανιζόµαστε µετά από έντεκα ολόκληρα χρόνια που έγιναν επα-
ναστάσεις και στον αγροτικό χώρο να συζητάµε τα ίδια
πράγµατα, µε την ίδια χαµηλή -αν θέλετε- απόδοση, µε τον ίδιο
ελλιπή διάλογο, µε την ίδια ελλιπή διαβούλευση.

Έρχοµαι τώρα να πω µια κουβέντα για τον νόµο, ότι έχει δίκιο
ο εισηγητής µας. Είναι ένα ευχολόγιο. Δεν έχει ένα πλαίσιο εφαρ-
µογής. Έχει περιγραφή των αρµοδιοτήτων, αλλά είναι, κύριε
Υπουργέ, ένας νόµος όπως τον διάβασα που προϋποθέτει πάλι,
για άλλη µια φορά, πλήθος κανονιστικών πράξεων και εγκυκλίων
προκειµένου να γίνει πράξη. Και ξέρω πολύ καλά πότε µια κυ-
βέρνηση δεν µπορεί εύκολα να φτιάξει απλά µια κοινή υπουργική
απόφαση, πολύ πιο αργά ένα προεδρικό διάταγµα, ακόµα πιο
αργά να αλλάξει έναν οργανισµό. Δεν υπάρχουν ποτέ στους νό-
µους µας εφαρµοστικά σχέδια των µεταρρυθµίσεων και αυτό
αποτελεί µεγάλη ένδεια για το ελληνικό Κοινοβούλιο. Μπορεί να
είναι αγνή η πρόθεση, να θέλετε πραγµατικά να φτιάξετε έναν
οργανισµό που να λειτουργεί σύγχρονα. Η µέθοδος που ακολου-
θείτε είναι λάθος. 

Πριν τελειώσω, θέλω να πω το εξής. Τι δείχνει αυτή η πρόταση;
Ότι παρά τις φραστικές διακηρύξεις δεν υπάρχει ολοκληρωµένη
στρατηγική στον αγροτικό τοµέα. Πώς συνδέονται οι στόχοι του
ΕΛΓΟ µε τον σύγχρονο αγροδιατροφικό τοµέα; Πώς συνδέονται
οι ελληνικοί σπόροι µε την περαιτέρω έρευνα; Πώς συνδέεται ο
υγιής ανταγωνισµός µε τα προϊόντα ολικής ποιότητας; Πώς συν-
δέεται µε τις περιφερειακές δοµές; Τι έγιναν οι περιφερειακές
συµπράξεις που νοµοθετήσαµε; Τι έγιναν οι περιφερειακές στρα-
τηγικές; Τι έγινε η συµβολαιακή γεωργία και σε τι κλίµακα υπάρ-
χει σήµερα στην αγροτική µας πολιτική; Τι έγινε η σύνδεση µε το
Μητρώο Εµπόρων που δεν λειτούργησε ποτέ και που θα ήταν
ακριβώς αυτό που θα εµπόδιζε τους µεσάζοντες να κλέβουν τον
ιδρώτα του παραγωγού; Τι έγινε µε την πολιτική των εξαγωγών; 

Και κυρίως, πώς ενώνονται οι παραγωγοί µε τη µεταποίηση για
να πάµε σε προϊόντα ολικής ποιότητας, που θα ήταν µια ατµο-
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µηχανή για την ανάπτυξη της χώρας, που θα έδινε και στον του-
ρισµό ποιότητα και στη βάση της κοινωνίας µας και της οικονο-
µίας µας αναπτυξιακούς ρυθµούς που θα την καθιστούσαν
ανθεκτική και θα έδιναν τη δυνατότητα να υπάρχει προστιθέµενη
αξία στην ελληνική παραγωγή και τη δυνατότητα να αποκτήσουν
ένα τέτοιο όνοµα τα προϊόντα µας στο εξωτερικό που να µπο-
ρούν να γίνουν συνώνυµο της τουριστικής -αν θέλετε- ανάπτυ-
ξης, όχι µονάχα ως δωµάτια και ξενοδοχεία που τα αγοράζουν
οι ξένοι, αλλά ως ένα πρότυπο αγροδιατροφικό, το οποίο ο ξένος
θα το καταλάβει και θα το συνδέσει µε την ιστορία, τον πολιτισµό
και το περιβάλλον της χώρας; 

Αυτός ο βιώσιµος ανθεκτικός αγροτικός τοµέας, µια ατµοµη-
χανή της νέας ανάπτυξης δυστυχώς δεν είναι στη λογική της Κυ-
βέρνησης. Είναι πολύ ελκυστική η αυτοαναγόρευση κοµµάτων ή
πολιτικών ως µεταρρυθµιστικών, ως µεγάλων διαρθρωτικών αλ-
λαγών. Βάζουµε τίτλους στα νοµοσχέδιά µας. Και δεν µιλάω γι’
αυτό το συγκεκριµένο. Βάζουµε τίτλους οι οποίοι πολλές φορές
είναι κενοί περιεχοµένου, διότι από κάτω το νοµοσχέδιο κάθε
άλλο παρά µεταρρύθµιση αποτελεί. 

Μια πραγµατική µεταρρυθµιστική δύναµη στη χώρα σήµερα
έπρεπε να κάνει τεράστια βήµατα και άλµατα µπροστά και όχι να
διαχειρίζεται την υπόθεση της οικονοµίας, της ανάπτυξης και της
προοπτικής της χώρας µε µόνο προεκλογικά κριτήρια και προ-
εκλογικούς σκοπούς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Ανδριανός εκ µέρους της Νέας Δηµοκρα-

τίας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε

σήµερα επιλύεται µια σηµαντική εκκρεµότητα που εδώ και πάνω
από δέκα χρόνια εµποδίζει τον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» να αναπτύξει
πλήρως το σηµαντικό του έργο, συµβάλλοντας ακόµη αποτελε-
σµατικότερα στην αρωγή των Ελλήνων παραγωγών και στην πο-
λύπλευρη ανάπτυξη της εθνικής µας οικονοµίας. 

Ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» συστάθηκε το 2011, ως γνωστόν, µε τη
συγχώνευση τεσσάρων φορέων στο πλαίσιο των έκτακτων και
οξύτατων δηµοσιονοµικών αναγκών της περιόδου. Συγκεκριµένα
συγχωνεύθηκαν στον νέο φορέα το Εθνικό Ίδρυµα Αγροτικής
Έρευνας, ο Οργανισµός Γεωργικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευ-
σης Κατάρτισης και Απασχόλησης «ΔΗΜΗΤΡΑ», ο Οργανισµός
Πιστοποίησης και Επίβλεψης Γεωργικών Προϊόντων και ο Ελλη-
νικός Οργανισµός Γάλακτος και Κρέατος.

Παρ’ όλα αυτά, η οργανωτική δοµή του ενιαίου φορέα δεν
συµβάλλει κατά τρόπο αποτελεσµατικό στη διαµόρφωση ενιαίας
ταυτότητας και στη διατύπωση και την εκτέλεση ενός συνολικού
σχεδιασµού για την πρωτογενή παραγωγή και την αγροτική πο-
λιτική της χώρας. Είναι χαρακτηριστικό πως όλα αυτά τα χρόνια
οι βασικές ανάγκες οργάνωσης και λειτουργίας του ΕΛΓΟ-«ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ» ρυθµίζονται αποσπασµατικά και κυρίως µέσω επιµέ-
ρους κοινών υπουργικών αποφάσεων. 

Με την αναδιοργάνωση, λοιπόν, που εισάγει το παρόν νοµο-
σχέδιο δίνει στον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» τη δυνατότητα µε τρόπο
ενιαίο και περιεκτικό να ενισχύσει την αποτελεσµατικότητά του
σε κρίσιµους τοµείς, όπως η παροχή συµβουλευτικών υπηρεσιών
στο αρµόδιο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων για
τη χάραξη της αγροτικής πολιτικής, η παροχή συµβουλευτικών
υπηρεσιών εκπαίδευσης και κατάρτισης στους παραγωγούς, η
αγροτική έρευνα και η διασφάλιση της ποιότητας των αγροτικών
προϊόντων, ο έλεγχος της παραγωγής της ποιότητας και της κα-
ταγραφής, διατήρησης και αξιοποίησης των φυτικών και ζωικών
πόρων της πατρίδας µας. 

Ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά τη σηµασία της έρευνας αλλά και της
πιστοποίησης και της διασφάλισης της ποιότητας των αγροτικών
µας προϊόντων, τα θετικά αποτελέσµατα στην παραγωγή προ-
στιθέµενης αξίας και την εισαγωγή αποτελεσµατικότερων και φι-
λικότερων προς το περιβάλλον πρακτικών είναι πλέον ξεκάθαρη
σε κάθε παραγωγό. Αναφέρω µόνο ενδεικτικά τη θετική ώθηση
που δίνει η πιστοποίηση ΠΟΠ στα προϊόντα µας, αλλά και η σύγ-
χρονη και συστηµατική καλλιέργεια παραδοσιακών ποιοτικών

ποικιλιών ή και νέων που ανταποκρίνονται στις περιβαλλοντικές
συνθήκες της εκάστοτε περιοχής, καθώς και στις προτιµήσεις
και τις ανάγκες των καταναλωτών.

Πράγµατι, ο πρωτογενής τοµέας εδώ και χρόνια αντιµετωπίζει
προβλήµατα. Κανείς δεν λέει και δεν ισχυρίζεται ότι έχει λύσει
όλα τα προβλήµατα που υπάρχουν, όπως το κόστος της παρα-
γωγής, οι αυξήσεις στα καύσιµα, στο ηλεκτρικό ρεύµα, τα λιπά-
σµατα, τα φυτοφάρµακα, τις ζωοτροφές. Όµως, έχει αποδείξει
αυτή η Κυβέρνηση ότι είναι δίπλα στον αγρότη, δίπλα στον κτη-
νοτρόφο, δίπλα στην πρωτογενή παραγωγή. Αυτός είναι εθνικός
στόχος και το αποδεικνύει µε τη στήριξη βεβαίως που κάνει µέσα
στα δηµοσιονοµικά περιθώρια που υπάρχουν -και το έχει απο-
δείξει επανειληµµένως- και στα αποτελέσµατα της κλιµατικής
κρίσης. 

Η κλιµατική κρίση δεν είναι κλιµατική αλλαγή. Είναι κλιµατική
κρίση και είναι εδώ, κύριοι συνάδελφοι. Για παράδειγµα, στην
Αργολίδα τα ακραία καιρικά φαινόµενα, σε συνδυασµό µε άλ-
λους παράγοντες, όπως η µεγάλη έλλειψη εργατικών χεριών,
επηρέασαν έντονα τη συγκοµιδή, τη διαλογή και τη συσκευασία
της κληµεντίνης τον περασµένο Νοέµβριο και τον Δεκέµβριο, µε
αποτέλεσµα µεγάλες ποσότητες ουσιαστικά να µείνουν στα δέν-
τρα και να καταστραφούν. 

Αντίστοιχη ζηµιά µάλιστα υπέστησαν και οι παραγωγοί βερί-
κοκων στην Αργολίδα το 2021. Είναι, λοιπόν, επιτακτικό να ανα-
ζητηθούν και επιπλέον τρόποι στήριξης και αποζηµίωσης, όπως
µέσω των de minimis, καθώς οι πληγέντες παραγωγοί και κτηνο-
τρόφοι µας δίνουν συχνά αγώνα επιβίωσης σε εξαιρετικά δύσκο-
λες συνθήκες λόγω και της πολυµέτωπης εξωγενούς κρίσης. 

Καθώς µάλιστα το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο αφορά τον
ΕΛΓΟ–«ΔΗΜΗΤΡΑ» θέλω να επισηµάνω, κύριε Υπουργέ, την
ανάγκη να αξιοποιηθούν και οι εγκαταλειµµένες µέχρι σήµερα
εγκαταστάσεις του οργανισµού στη Νέα Κίο στην Αργολίδα, για
να καλυφθούν οι µεγάλες και σηµαντικές ανάγκες της πρωτογε-
νούς παραγωγής της ευρύτερης περιοχής. Θα είναι κρίµα αυτές
οι εγκαταστάσεις να αφεθούν να ρηµάζουν. Συνεπώς, οφείλουµε
να πράξουµε ό,τι χρειάζεται προκειµένου να αξιοποιηθούν µε τον
καλύτερο τρόπο.

Ακόµη θέλω να επισηµάνω το πρόβληµα που έχει προκύψει µε
τους πολυάριθµους επιλαχόντες νέους αγρότες που έχουν µείνει
εκτός από τα προγράµµατα στήριξης και κινδυνεύουν πλέον να
µείνουν εκτός και από τα προγράµµατα βελτίωσης. Πρέπει, κύριε
Υπουργέ, να το δείτε αυτό το ζήτηµα -είµαι σίγουρος ότι σας
απασχολεί- καθώς αυτοί οι παραγωγοί έχουν µεγάλη ανάγκη
στήριξης στα πρώτα βήµατά τους, αλλά και οι τοπικές κοινωνίες
έχουν ανάγκη τους νέους ανθρώπους να µείνουν στον τόπο τους
για να προκόψουν στη δουλειά τους, ώστε να αντιµετωπιστεί η
ερήµωση της περιφέρειας.

Τέλος, θέλω να υπογραµµίσω την ανάγκη να τρέξουν γρήγορα
οι διαδικασίες για την υλοποίηση των επιµέρους έργων του Ανα-
βάλου στην Αργολίδα, αυτού του σηµαντικού έργου πνοής, όπως
κατ’ επανάληψη έχουµε πει. Ιδίως φέτος οι ανάγκες είναι τερά-
στιες καθώς η ανοµβρία των τελευταίων µηνών, σε συνδυασµό
µε τον κίνδυνο της υφαλµύρινσης, δοκιµάζει τις αντοχές του αρ-
γολικού πεδίου και απειλεί τη βιωσιµότητα της πρωτογενούς πα-
ραγωγής. Πράγµατι έχουν γίνει σηµαντικά βήµατα στον τοµέα
αυτό. Είχαµε βεβαίως το πρόβληµα µε την εργολαβία στο τµήµα
Κουτσοπόδι - Φίχτια - Μυκήνες, ένα έργο 8 εκατοµµυρίων, που ο
εργολάβος δεν ανέλαβε το έργο και πηγαίνουµε σε νέα προκή-
ρυξη. Αναµένεται, από ό,τι έχω ενηµερωθεί, η προκήρυξη του
έργου για την Ερµιονίδα, η λύση των προβληµάτων που υπάρ-
χουν στους αγωγούς της Επιδαύρου. Πράγµατι έχουµε µια πολύ
καλή συνεργασία µε τον κ. Παπαγιαννίδη, τον Γενικό Γραµµατέα
Ευρωπαϊκών Πόρων και πραγµατικά θέλω και από το Βήµα της
Βουλής να τον ευχαριστήσω για τη στήριξη στην πορεία αυτού
του έργου, αλλά και στα επιµέρους έργα για τους ΤΟΕΒ.

Θέλω επίσης να πω ότι πράγµατι αυτό το έργο της υφαλµύριν-
σης πρέπει να το δούµε πλέον και να γίνει και µια µελέτη -το έθεσε
και ο συνάδελφος πριν- στο Φράγµα του Αναβάλου. Γιατί εµείς
έχουµε κάνει πραγµατικά ένα µεγάλο έργο εκσυγχρονισµού, επι-
πλέον τώρα µια αντλία, περίπου 1.350.000, όµως πρέπει να δούµε
και την κεντρική επιπλέον εγκατάσταση, γιατί πράγµατι υπάρχει
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αύξηση της υφαλµύρινσης. Εποµένως πρέπει να γίνει µια µελέτη
για το πώς µπορεί να γίνει επεξεργασία ώστε να γίνει καλύτερο,
πιο ποιοτικό το νερό που φτάνει στα δέντρα των παραγωγών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αποτελεσµατική αγροτική πο-
λιτική στη χώρα µας εξαρτάται από τέσσερις κυρίως παράγον-
τες: από την πολιτική βούληση της Κυβέρνησης, από την
υλοποίηση των αναγκαίων έργων υποδοµής, από την ανταπό-
κριση των δοµών και των διαδικασιών στα σύγχρονα ζητήµατα
και τις ανάγκες και από την αποτελεσµατικότητα στην αντιµετώ-
πιση των έκτακτων γεγονότων, όπως αυτά που αφορούν ακραία
καιρικά φαινόµενα. 

Η θεσµική αναδιοργάνωση του ΕΛΓΟ–«ΔΗΜΗΤΡΑ» -όπως βε-
βαίως και του ΕΛΓΑ, που πρέπει να γίνει- είναι ένα βήµα καθώς
µπορεί να ξεκλειδώσει ένα σηµαντικό δυναµικό ανάπτυξης για
ολόκληρη την εθνική µας οικονοµία και ιδίως για τους παραγω-
γούς, που δίνουν σήµερα σε µεγάλο ποσοστό µια άνιση µάχη µε
τις συνέπειες της εξωγενούς κρίσης και τα φαινόµενα της κλιµα-
τικής κρίσης. Η σηµερινή Κυβέρνηση έχει αποδείξει και καθηµε-
ρινά αποδεικνύει τη βούλησή της να αποδώσει στον πρωτογενή
τοµέα τη σηµασία που του αρµόζει µέσα στο νέο παραγωγικό
πρότυπο της χώρας, στηρίζοντας ενεργά και ουσιαστικά τους
παραγωγούς, ιδιαίτερα σε περιόδους κρίσης όπως η σηµερινή.

Θέλω, κυρία Πρόεδρε, για µισό λεπτό την ανοχή σας, για να
µην δηµιουργούνται εντυπώσεις και παραπληροφόρηση, γιατί
πραγµατικά υπήρχε ένα όργιο φηµολογίας ότι κινδυνεύουν οι πα-
ραγωγοί που πήραν τις αποζηµιώσεις των 300 ευρώ στην Αργο-
λίδα να επιστρέψουν τα χρήµατα. Πριν είκοσι µέρες που είχα τη
συνάντηση µε τον κ. Λυκουρέντζο µε διαβεβαίωσε ότι κατόπιν
όλων των διαδικασιών και βεβαίως της εξέτασης των ενστάσεων,
που είναι σε εξέλιξη, η απώλεια παραγωγής που αποζηµιώνεται
µε 0,22 λεπτά το κιλό για τα πορτοκάλια, προσδιορίζει στην
ουσία την αποζηµίωση σε 300 ευρώ ανά στρέµµα και ότι δεν πρό-
κειται κανείς από τους παραγωγούς να αδικηθεί. Γιατί µεσοσταθ-
µικά η ζηµιά είναι το 65%, άρα το 65% µε 0,22 λεπτά τιµή
προσδιορίζει την αποζηµίωση σε 300 ευρώ το στρέµµα. Επίσης
του ζήτησα και δεσµεύτηκε και πράγµατι είπε ότι κακώς κρατή-
θηκαν από τον ΕΛΓΑ σε ορισµένους παραγωγούς που είχαν άλλα
προϊόντα και ήταν να αποζηµιωθούν, όπως βερίκοκα, εκεί κρα-
τήθηκαν οι αποζηµιώσεις για τα πορτοκάλια. Κακώς κρατήθηκαν
και θα επιστραφούν και αυτά τα χρήµατα.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κέλλας εκ µέρους της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου προάγεται αφ’ ενός η αναβάθµιση
της λειτουργίας ενός φορέα της πολιτείας που συµβάλλει απο-
δεδειγµένα στην ανάπτυξη της πρωτογενούς παραγωγής και στη
διασφάλιση της ποιότητας των τροφίµων αφ’ ετέρου δίνεται
λύση σε ένα µεγάλο πρόβληµα που αντιµετωπίζει µέρος του
αγροτικού κόσµου της Θεσσαλίας και εισάγονται ρυθµίσεις για
την αγροτική ανάπτυξη. Πρόκειται συνολικά για ένα νοµοθέτηµα
το οποίο εξυπηρετεί το δηµόσιο συµφέρον και υπό φυσιολογικές
συνθήκες θα έπρεπε να ψηφιστεί από όλες τις παρατάξεις της
Βουλής. Ωστόσο, επειδή βρισκόµαστε σε προεκλογική περίοδο
κι ο µεν ΣΥΡΙΖΑ δεν καταγράφει θετικές επιδόσεις ούτε η πλει-
οψηφία της Ελάσσονος Αντιπολίτευσης, καλούµαστε να επιση-
µάνουµε τα αυτονόητα και στη σηµερινή συνεδρίαση. 

Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε ένα θέµα το οποίο αφορά τη
Θεσσαλία και ιδιαίτερα τον Νοµό Λαρίσης, όπου διευθετείται ορι-
στικά το χρονίζον θέµα των αγροτικών ιδιοκτησιών στην περιοχή
της λίµνης Κάρλας. Θέλω να ευχαριστήσω δηµόσια τον Υπουργό
κ. Γεωργαντά και τις υπηρεσίες του, που τηρώντας τη δέσµευσή
του ξεκαθαρίζει άπαξ διά παντός το ιδιοκτησιακό καθεστώς των
αγροτεµαχίων της περιοχής, τα οποία αποδίδονται στους νόµι-
µους κατόχους τους.

Με το παρόν νοµοσχέδιο το δηµόσιο παραιτείται από τα δι-
καιώµατα κυριότητας των καλλιεργήσιµων εκτάσεων και οι συντο-

πίτες µας θα εργάζονται στη γη τους απρόσκοπτα, χωρίς να βρε-
θούν ξανά αντιµέτωποι µε δυσάρεστες εκπλήξεις, όπως αυτή µε
το Κτηµατολόγιο, όπου είδαν αδικαιολόγητα τις περιουσίες τους
να αµφισβητούνται έπειτα από δεκαετίες νόµιµης κατοχής. Να
υπενθυµίσουµε στο σηµείο αυτό ότι το ζήτηµα της εκµετάλλευσης
των καλλιεργήσιµων εκτάσεων που προέκυψαν µετά την αποξή-
ρανση της λίµνης Κάρλας και κατέστησαν κατάλληλες για καλ-
λιέργεια διευθετήθηκε κατ’ αρχήν το 1983 µε νοµοθετική ρύθµιση.

Με το άρθρο 46 ο κ. Γεωργαντάς δίνει οριστική λύση στο πρό-
βληµα, µε το δηµόσιο να παραιτείται από τα δικαιώµατα κυριό-
τητος τόσο για τις περιπτώσεις που οι αγρότες µας κατέχουν τη
συγκεκριµένη γη µε νόµιµους τίτλους όσο και για εκείνες τις πε-
ριπτώσεις όπου οι καλλιεργητές νέµονται τα αγροτεµάχια από
το 2003 µέχρι και σήµερα. 

Οι αγρότες από την περιοχή του Καλαµακίου, της Ελάφου του
Δήµου Αγιάς και άλλων περιοχών σε άλλα παρακάρλια χωριά, µε
τους οποίους έχουµε κατ’ επανάληψη συνεργαστεί στο παρελ-
θόν για το συγκεκριµένο θέµα, υποδέχονται µε ικανοποίηση τη
ρύθµιση του άρθρου 46 και, κύριε Υπουργέ, σας µεταφέρω και
συλλογικά τις ευχαριστίες αυτών των ανθρώπων. 

Τώρα όσον αφορά τον κορµό του νοµοσχεδίου, το µέρος που
αφορά τον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», κι εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι της
Αντιπολίτευσης, είστε αρνητικοί ή για να το πω καλύτερα, αρνη-
τές κάθε µεταρρύθµισης. Τι προβλέπεται στις συγκεκριµένες δια-
τάξεις; Η λειτουργική ενδυνάµωση ενός οργανισµού που
συµβάλλει στη χάραξη και την άσκηση των δηµόσιων πολιτικών,
οι οποίες αφορούν τον τοµέα της γεωργίας. 

Θέλουµε ή δεν θέλουµε να εκσυγχρονίζεται η παραγωγή και
να προσφέρεται στους αγρότες τεχνογνωσία, ώστε να ενισχύεται
η ανταγωνιστικότητα της αγροτικής µας οικονοµίας;

Με το νέο πλαίσιο λειτουργίας του φορέα, το Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης εστιάζει στην υποστήριξη των αγροτών και τη
σύγχρονη παροχή επαγγελµατικής εκπαίδευσης, την ανάπτυξη
της αγροτικής έρευνας και την ενίσχυση των ελεγκτικών αρµο-
διοτήτων του φορέα. 

Η οργάνωση και η λειτουργία των δηµόσιων ινστιτούτων επαγ-
γελµατικής κατάρτισης, των ΔΙΕΚ, του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης από τον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» σε συνδυασµό µε την
προώθηση συνεργειών των ινστιτούτων µε ερευνητικά κέντρα και
πανεπιστηµιακά ινστιτούτα της Ελλάδας και του εξωτερικού συ-
νιστούν δύο κρίσιµους άξονες για το µέλλον και τη γεωργία. 

Η µετάδοση γνώσεων στους αγρότες µας, ιδίως στους νέους
που επιθυµούν να δουλέψουν στον πρωτογενή τοµέα, αποτελεί
καθήκον της πολιτείας, ώστε η ελληνική περιφέρεια να παραµεί-
νει ζωντανή. 

Σε ό,τι αφορά τις διατάξεις για την αγροτική ανάπτυξη, πέραν
αυτών που αναφέρονται στην Κάρλα, θα πρέπει να σηµειωθεί ότι
δίνονται λύσεις και σε άλλα ζητήµατα που απασχολούν τους αγρό-
τες. Δεν νοµίζω να υπάρχει κανείς που διαφωνεί µε τις διατάξεις
του διαστήµατος παραχώρησης χρήσης αδιάθετων αστικών ακι-
νήτων σε επαγγελµατίες, νέους αγρότες και εγγεγραµµένους
στον ΟΑΕΔ έως 31 Δεκεµβρίου του 2023. Πρόκειται για παραχώ-
ρηση η οποία θα γίνει µε σειρά προτεραιότητας για τρία χρόνια.

Σηµαντική επίσης είναι και η προστασία των ενισχύσεων για
την εξυγίανση του ζωικού κεφαλαίου και τις υδατοκαλλιέργειες,
οι οποίες δίδονται στους δικαιούχους ως αποζηµίωση για τις επι-
πτώσεις του πολέµου στην Ουκρανία και κηρύσσονται στο παρόν
νοµοθέτηµα ως ακατάσχετες και αφορολόγητες. Δεν υπάρχει
αµφιβολία ότι τα συγκεκριµένα µέτρα είναι προς όφελος του
αγροτικού κόσµου και θα έπρεπε να στηριχθούν και από την Αν-
τιπολίτευση. 

Και έρχοµαι, τέλος, κύριε Υπουργέ, σε δύο θέµατα που σας
επεσήµανα και κατά τη συνεδρίαση της επιτροπής. Παρ’ ότι δεν
περιλαµβάνονται στο παρόν νοµοσχέδιο, έχουν ζωτική σηµασία
για τον αγροτικό και κτηνοτροφικό κόσµο. Κάρτα αγρότη από τις
τράπεζες Πειραιώς και Εθνική. Τώρα οι αγρότες, κύριε Υπουργέ,
έχουν ανάγκη τα αγροεφόδια και τις ζωοτροφές. Τώρα, κύριε
Υπουργέ, έχουν ανάγκη από τη ρευστότητα. Οι τράπεζες κωλυ-
σιεργούν µε διάφορες προφάσεις. Σας ζητώ να πιέσετε για την
άµεση εφαρµογή τους. 

Θέµα δεύτερο. Θα επανέλθω στο θέµα της αµοιβής της χιλιο-
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µετρικής απόστασης των ελεγκτών του ΕΛΓΑ. Οι συγκεκριµένοι
υπάλληλοι χρειάζονται να µετακινούνται τάχιστα σε περιοχές
όπου εκδηλώνονται ακραία καιρικά φαινόµενα που προκαλούν
ζηµιές στην παραγωγή. Η πραγµατογνωµοσύνη πρέπει να γίνει
άµεσα. Έχουν ζητήσει να εξαιρεθούν από τον ν.4336 του 2015,
ο οποίος στην περίπτωσή τους είναι πρακτικά ανεφάρµοστος.

Τι λέει ο εν λόγω νόµος; Προβλέπει µετακίνηση µε υπηρεσιακά
αυτοκίνητα. Ο ΕΛΓΑ δεν διαθέτει υπηρεσιακά αυτοκίνητα. Με το
ΚΤΕΛ δεν είναι δυνατόν να φτάσουν στις αγροτικές περιοχές, γι’
αυτό οι υπάλληλοι χρησιµοποιούν είτε τα ιδιωτικής χρήσεως αυ-
τοκίνητά τους µε δική τους ευθύνη ή ενοικιαζόµενα αυτοκίνητα,
που όµως και το κόστος εκτοξεύει στα ύψη και τους ίδιους τα-
λαιπωρούν. 

Ως εκ τούτου, σας παρακαλώ -και νοµίζω ότι συµφωνείτε και
εσείς µε αυτό- να επιτρέψετε τη χρήση των ΙΧ αυτοκινήτων µε
ταυτόχρονη αύξηση της χιλιοµετρικής αποζηµίωσης, λόγω αύ-
ξησης της τιµής των καυσίµων. Έτσι και το δηµόσιο γλιτώνει χρή-
µατα, γιατί η συγκεκριµένη δαπάνη είναι χρηµατοδοτούµενη, και
οι ελεγκτές θα κάνουν καλύτερα τη δουλειά τους και ο αγροτικός
κόσµος θα εξυπηρετείται.

Τώρα και θα ήθελα να πω κάτι που είπαν και προηγούµενοι συ-
νάδελφοι, για το ζήτηµα των πτυχιούχων των ΑΤΕΙ που κατέστη-
σαν πανεπιστήµια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Είναι τα θέµατα των επαγγελµατικών δικαιωµάτων των πτυχι-

ούχων των γεωπονικών τµηµάτων και άλλων αντικειµένων, οι
οποίοι βρίσκονται σε αβεβαιότητα και πρέπει να διασφαλιστούν. 

Κι επειδή πριν άκουσα από τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ και
του ΠΑΣΟΚ – ΚΙΝΑΛ και από τους Λαρισαίους συναδέλφους ότι
για τα µήλα, λέει, εξήγγειλε ο Υπουργός 300 ευρώ, ότι δεν θα πλη-
ρωθούν και αν θα τα πάρουν, για τα κάστανα τα ίδια, για τα ροδά-
κινα, για τα βερίκοκα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ κατανοώ
την αγωνία του κάθε συναδέλφου και υποψήφιου Βουλευτή, κα-
τανοώ επίσης την προσπάθεια να πάρουν όσο το δυνατόν περισ-
σότερες ψήφους, όµως κανείς δεν µπορεί να αµφισβητήσει ότι
αυτή η Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, στά-
θηκε έµπρακτα τα τριάµισι αυτά χρόνια στο πλευρό του αγροτικού
κόσµου. Ένα δισεκατοµµύριο ευρώ δόθηκαν στον ΕΛΓΑ αποζη-
µιώσεις µέχρι σήµερα την τριετία που πέρασε.

Και τα µήλα θα αποζηµιωθούν, αγαπητοί συνάδελφοι, όπως το
υποσχέθηκε ο Υπουργός και η Κυβέρνηση, και τα κάστανα θα
αποζηµιωθούν. Να µου πείτε ότι καθυστέρησαν; Ίσως να συµ-
φωνήσω ότι καθυστέρησαν. Να µου πείτε ότι για τα κάστανα δεν
είναι ικανοποιητικές οι τιµές, ότι οι καστανοπαραγωγοί που είναι
και πολλοί στο Νοµό Λαρίσης δεν είναι ευχαριστηµένοι; Να συµ-
φωνήσω κι εγώ µαζί τους. Όµως τα υπόλοιπα δεν έχουν θέση.
Και για τα ροδάκινα έχουν εξαγγελθεί οι τιµές και θα πληρωθούν
άµεσα. Εξάλλου ο κ. Κόκκαλης ξέρει πάρα πολύ καλά, διετέλεσε
και Υφυπουργός, ότι για να πληρωθούν τα συγκεκριµένα πράγ-
µατα χρειάζονται κάποια συγκεκριµένη διαδικασία.

Και βέβαια δεν ήµασταν εµείς, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ -και βλέπω εδώ και τον κ. Αποστόλου και τον κ. Αραχωβίτη,
τους εκλεκτούς συναδέλφους-, που καταργήσαµε το αγροτικό
πετρέλαιο. Εσείς τον καταργήσατε το αγροτικό πετρέλαιο. Εµείς
είµαστε αυτοί που το επαναφέραµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-
πει να κλείσετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Και το επαναφέραµε σε µια πάρα πολύ
δύσκολη οικονοµική συγκυρία. Και µην µου πείτε ότι είναι ψί-
χουλα αυτά που δώσαµε. Ναι, δεν είναι πολλά αυτά που δώσαµε
για το αγροτικό πετρέλαιο και τα ξαναδίνουµε και την επόµενη
χρονιά. Εσείς ό,τι ήταν ψίχουλα τα καταργείτε; Γι’ αυτό καταρ-
γήσατε και το ΕΚΑΣ; Επειδή ήταν ψίχουλα και αυτό;

Και βεβαίως, ξέρετε ότι αυτή η Κυβέρνηση στάθηκε έµπρακτα
στο πλευρό του αγρότη και µε επιδοτήσεις και µε ενισχύσεις και
µε προκαταβολές και µε τον «Ιανό» άλλαξε τον νόµο για τις απο-
ζηµιώσεις και τον πήγε στο 100%. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-
πει να κλείσετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Εποµένως, νοµίζω ότι δεν πρέπει να λέτε
τέτοια πράγµατα. Και να σας πω, τελειώνοντας, ότι το γάλα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ, έχετε κλείσει µε το νοµοσχέδιο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, συγγνώµη. 
Και το γάλα το παραλάβαµε το 2019 στα 80 λεπτά και σήµερα

έχει 1,70 ευρώ. Και αυτό δεν έγινε τυχαία. 
Κλείνοντας, το παρόν νοµοσχέδιο συµβάλλει στην αγροτική

ανάπτυξη της χώρας και λύνει ένα χρονίζον πρόβληµα για τη
Θεσσαλία και τον Νοµό Λάρισας. 

Φρονώ ότι όσοι από τους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης
νοιάζονται πρώτιστα για τον αγροτικό κόσµο και δευτερευόντως
για τα ποσοστά των δηµοσκοπήσεων θα το υπερψηφίσουν. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα µία µαθήτριες και µαθητές και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Κολλέγιο Northgo της Ολλαν-
δίας. 

Καλωσορίσατε στο ελληνικό Κοινοβούλιο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Χήτας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος της Ελληνικής Λύσης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Και έχω να πω πολλά για την Ολλαν-
δία. Δεν ξέρω αν τα παιδιά καταλαβαίνουν ή αν τους µεταφρά-
ζετε. Έχει µεγάλο ενδιαφέρον γιατί θα πούµε πολλά πράγµατα
για την Ολλανδία τώρα και έτυχε να έχουµε επισκέπτες από την
Ολλανδία. 

Εγώ, κυρία Πρόεδρε, αφού σας ευχαριστήσω που µου δίνετε
τον λόγο, να πω ότι εδώ µιλάµε για τις διαχρονικές ευθύνες του
πολιτικού συστήµατος. 

Κύριε Γεωργαντά, κατ’ αρχάς, να πω ότι πολιτικά είστε ευλο-
γηµένος. Δηλαδή έχετε ένα Υπουργείο, στο οποίο εάν υπήρχε ο
προγραµµατισµός, ο κυβερνητικός στόχος, η διάθεση και η
γνώση του εκάστοτε Υπουργού, µπορείτε να κάνετε θαύµατα.
Γιατί µιλάµε για εµάς, για την Ελληνική Λύση, για τον πυλώνα της
ελληνικής οικονοµίας, την πρωτογενή παραγωγή. 

Άρα λοιπόν θα πρέπει να είστε πολύ ικανοποιηµένος που εί-
χατε το Υπουργείο αυτό. Το ζητούµενο είναι ότι όπως και εσείς,
όπως και οι προκάτοχοί σας, δυστυχώς, δεν κάνατε τίποτα ση-
µαντικό, ουσιώδες για τον πρωτογενή τοµέα. 

Το να ακούω τους συναδέλφους που προηγήθηκαν για το
πόσο νοιάστηκε η Κυβέρνηση αυτή για τον αγροτικό κόσµο, το
µόνο που µας προκαλεί περισσότερο είναι οργή και θλίψη. 

Πριν σας παρουσιάσω αµείλικτα στοιχεία, κύριε Υπουργέ, θα
κάνω µια µικρή εισαγωγή, λέγοντας ότι για εµάς, από το 2019
που µπήκαµε, από τις προγραµµατικές δηλώσεις ακόµα της Ελ-
ληνικής Λύσης -το πρόγραµµά µας το αναφέρει αυτό- ο πρωτο-
γενής τοµέας είναι ο πυλώνας της οικονοµίας µας και µόνο
αυτός και ακολουθούν τα υπόλοιπα, η ναυτιλία, ο τουρισµός
κ.λπ..

Ο πρωτογενής τοµέας και η γεωργία γενικώς ήταν ο πυλώνας
της ανάπτυξης της χώρας, κύριε Υπουργέ, και της ευηµερίας τις
προηγούµενες δεκαετίες, τις πολύ προηγούµενες δεκαετίες. Όσο
λοιπόν η Ελλάδα είχε δυνατό πρωτογενή τοµέα είχαµε και δυνατή
περιφέρεια. Σήµερα, µε τη συρρίκνωση του πρωτογενούς τοµέα,
η περιφέρεια αδειάζει, χωριά ερηµώνουν, η χώρα συρρικνώνεται,
και αν θέλετε ουσιαστικά πυροβολούµε τα πόδια µας. 

Κι εδώ υπάρχουν διαχρονικές ευθύνες. Όπως µε τον ΟΣΕ για
παράδειγµα, αυτό δεν ήταν ένα τυχαίο γεγονός και αναδείχθη-
καν τώρα όλες οι παθογένειες του συστήµατος τα τελευταία σα-
ράντα µε πενήντα χρόνια, στην ίδια λογική κινείται πιστεύω και ο
πρωτογενής τοµέας. Δηλαδή φέρουν ευθύνες πάρα πολύ µεγά-
λες όλες οι κυβερνήσεις, θα πω, από τη Μεταπολίτευση και µετά,
αλλά κυρίως τα τελευταία είκοσι µε είκοσι πέντε χρόνια. 
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Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, σήµερα δεν παράγουµε τίποτα. Θα
σας το αποδείξω σε λίγο µε στοιχεία και µε νούµερα. Είναι εντυ-
πωσιακό για παράδειγµα, κυρίες και κύριοι, ότι η Ελλάδα παρά-
γει –ακούστε- µόνο το 40% των οσπρίων που καταναλώνει. Θα
πάω µετά και σε άλλα, και στο γάλα, και στο κρέας, και στα υπό-
λοιπα. 

Είµαστε µια χώρα µε συγκριτικά πλεονεκτήµατα, είµαστε ο επί-
γειος παράδεισος, έχουµε τα καλύτερα χώµατα, τα καλύτερα
νερά, τον καλύτερο ήλιο. Δηλαδή οι συνθήκες είναι ιδανικές. Και
σε αυτό φταίτε όλοι. Ξέρετε, δεν επενδύουµε στον πρωτογενή
τοµέα. Δεν επενδύουµε στην αγροτική παραγωγή. Έχουµε µείνει
ακόµα στη γαλότσα, στη λάσπη και στο φτυάρι. 

Δεν είναι έτσι. Εδώ µιλάµε για µια πολύ µεγάλη βιοµηχανία.
Θα µπορούσαµε κάλλιστα να συνδέσουµε -και ακούστε εδώ
τώρα αυτό το παράδοξο, και απευθύνοµαι κυρίως στις Ελληνίδες
και τους Έλληνες που µας παρακολουθούν- την αγροτική παρα-
γωγή, κύριε Υπουργέ, µε τον τουριστικό κλάδο, ο οποίος σήµερα
χρησιµοποιεί ελληνικά προϊόντα σε ποσοστό λιγότερο από 60%. 

Χαιρόµαστε το καλοκαίρι. Εννοείται χαιρόµαστε που έχουµε
αύξηση του τουρισµού και χτυπάµε µεγάλα νούµερα, ιδίως
φέτος που ήταν και οι τιµές αυξηµένες και ο πληθωρισµός κι όλα
αυτά. Αλλά το εντυπωσιακά στενάχωρο είναι ότι από τα χρήµατα
που εισπράττουµε, αυτά φεύγουν όλα συνάλλαγµα έξω για να
καλύψουµε τις ανάγκες µας, λόγω της αύξησης των τουριστών,
για να τους ταΐσουµε. Γιατί τα πάντα τα εισάγουµε. Άρα ουσια-
στικά είναι η µία ή η άλλη. Αυξάνουµε τα έσοδα από τον τουρι-
σµό, την ίδια ώρα όµως αυξάνονται και οι εισαγωγές µας για να
µπορέσουµε να ανταποκριθούµε στο να ταΐσουµε, να σιτίσουµε,
να τους κοιµίσουµε τους ανθρώπους αυτούς, γιατί δεν έχουµε
τίποτα εµείς σαν παραγωγή. 

Επίσης, σήµερα η µέση ηλικία των παραγωγών είναι υψηλή.
Είναι οι πατεράδες µας, οι θείοι µας κ.λπ.. Οι νέοι άνθρωποι δεν
έχουν κίνητρο να ασχοληθούν µε τον πρωτογενή τοµέα. Και όχι
να ασχοληθούν οι ίδιοι, αλλά εδώ δεν βρίσκουµε εργάτες γης. 

Η λύση δεν είναι να νοµοθετεί ο Μηταράκης, α, να φέρνω από
το Πακιστάν ή το Μπαγκλαντές, να συνάπτω διµερείς συµβάσεις,
να έρθουν αυτοί οι άνθρωποι. Πρέπει να βρούµε το αίτιο που οι
άνθρωποι αυτοί δεν πάνε να δουλέψουν στα χωράφια µας. 

Υπάρχει έλλειµµα κατάρτισης. Υπάρχει έλλειµµα κατάρτισης
των παραγωγών και υπάρχει κι ένα χάσµα -δείτε τώρα, γι’ αυτό
σας λέω εδώ ότι είναι πολύ σηµαντικό το Υπουργείο που έχετε-
ένα πολύ µεγάλο χάσµα µεταξύ της έρευνας και της πρακτικής.
Η αναγνωρισιµότητα των προϊόντων µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση
είναι πολύ χαµηλή, ενώ θα έπρεπε να είναι πολύ υψηλή. Το 77%
των εκµεταλλεύσεων αφορά εκτάσεις µικρότερες –κι αυτό είναι
πολύ µεγάλο θέµα- των πενήντα στρεµµάτων. Έτσι τι σηµαίνει
αυτό; Ότι και τα κόστη είναι υψηλότερα -ο άλλος έχει δέκα
στρέµµατα, δώδεκα, δεκαεπτά, είκοσι πέντε- και είναι και χαµη-
λότερη η απόδοση. 

Υπάρχει µια απάντηση, κύριε Υπουργέ, σε ερώτηση δική µας,
της Ελληνικής Λύσης, και απαντάει ο ΕΛΓΟ και το Υπουργείο στη
δική µας ερώτηση για τις εισαγωγές γάλακτος. Δείτε τώρα. Το
2021 λοιπόν, µας απαντάει το Υπουργείο, αυξήθηκαν οι εισαγω-
γές γάλακτος της Ελλάδος συγκριτικά µε το 2020 -και τα νού-
µερα που θα σας πω είναι σε τόνους- κάναµε εισαγωγή
δεκατέσσερις χιλιάδες τόνους αγελαδινού, είκοσι χιλιάδες τό-
νους γάλακτος πρόβειου, έξι χιλιάδες τόνους γίδινου -επιπλέον
αυτά, όχι στο σύνολο- σε σχέση µε το 2020. 

Τι σηµαίνει αυτό; Ότι το 2021, κύριε Υπουργέ -δεν ξέρω αν εί-
χατε αναλάβει τότε ή όχι, νοµίζω όχι- κάναµε σαράντα χιλιάδες
τόνους εισαγωγή γάλακτος επιπλέον συγκριτικά µε το 2020.
Αυτό δείχνει, λοιπόν, ότι ο πρωτογενής τοµέας καταρρέει. Άρα
λοιπόν πρέπει να στοχεύσουµε κάπου δοµικά για να ανασυγκρο-
τήσουµε τον πρωτογενή τοµέα και να µην κάνουµε ψιλικατζίδικα
πράγµατα και τσαπατσουλιές, ίσα όσα βλέπει η πεθερά.

Κόστος παραγωγής δυσβάσταχτο. Το ζωικό κεφάλαιο. Υπάρ-
χουν ακόµα περιπτώσεις -το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, µιας κι
είστε Βουλευτής περιφέρειας- στις οποίες οι αιγοπροβατοτρό-
φοι δεν κρατάνε καν τα αρνιά τους. Δεν συµφέρει πλέον, δεν
συµφέρει. 

Όλα θα τα καταθέσω στα Πρακτικά, όλα. Διότι πραγµατικά,

επειδή µας πονάει το ζήτηµα αυτό, ο πρωτογενής τοµέας και η
µεταποίηση προϊόντων, πάρα πολύ και πιστεύουµε πάρα πολύ
σε αυτό, το 50% τοις εκατό του προγράµµατός µας είναι βασι-
σµένο πάνω εδώ. Το εννοούµε δηλαδή και θεωρούµε ότι µπο-
ρούµε να κάνουµε θαύµατα. Θα σας πούµε µετά πώς.

Διάβαζα ότι είναι στα όρια του αφανισµού η κτηνοτροφία στην
Ηλεία. Είναι σε απόγνωση οι κτηνοτρόφοι. Διαβάζω ότι δεν µας
φτάνει το γάλα για τη φέτα, για να κάνουµε φέτα, και υπάρχουν
καταγγελίες για εισαγωγή γάλακτος από τη Σαρδηνία, για τα
τυριά που πρέπει να παρασκευάζονται µόνο από ντόπιο γάλα της
περιοχής.

Κρέας. Δείτε τώρα το κρέας. Αν συνεχιστεί, λέει, το αυξηµένο
κόστος παραγωγής χωρίς να ληφθούν συγκεκριµένα µέτρα, τα
επόµενα δύο χρόνια -όχι το 2050, τα επόµενα δύο χρόνια- θα
υπάρξει σοβαρή έλλειψη πρόβειου γάλακτος µε ό,τι συνέπειες
µπορεί να είναι αυτό. Η Ελλάδα εισάγει –ακούστε, κυρίες και κύ-
ριοι, ακούστε, συνέλληνες- από τη Γαλλία σαράντα χιλιάδες τό-
νους βόειου κρέατος. Συνολικά από όλες τις άλλες εισάγει
πενήντα χιλιάδες τόνους. 

Ας πούµε τώρα ένα υποθετικό σενάριο, χτύπα ξύλο, γίνεται
πόλεµος, κλείνουν τα πάντα, πόσο µπορούµε να φάµε, τι επάρ-
κεια έχουµε σε κρέας. Η αυτάρκεια της χώρας µας σε κρέας, στο
χοιρινό είναι 35%, στα πουλερικά είναι 75%. Το υπόλοιπο όλο το
εισάγει. 

Αυτές είναι οι µεγάλες παθογένειες που ευθύνεται το πολιτικό
σύστηµα, η Νέα Δηµοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ. Και ο ΣΥΡΙΖΑ,
στο κοµµάτι που κυβέρνησε τη χώρα αυτή. Και δεν ασχολήθηκε
ποτέ κανείς σοβαρά µε τον πρωτογενή τοµέα. 

Τι κάνουν τώρα οι άλλες χώρες; Λένε, κύριε Γεωργαντά, ότι η
καλύτερη ιδέα είναι η κλεµµένη ιδέα. Γι’ αυτό σας λέω ότι είστε
ευλογηµένος που έχετε αυτό το Υπουργείο και πρέπει να µοχθή-
σετε. Έχετε τη δυνατότητα να δείξετε αποτελέσµατα άµεσα, να
πείτε «Όχι, εγώ θα διεκδικήσω, θα επενδύσω στην έρευνα, στην
τεχνολογία και δεν θα δώσω µόνο 100 εκατοµµύρια για να επεν-
δύσω στον αγροτικό τοµέα, όταν έχω δανειστεί 50 δισεκατοµµύ-
ρια µόνο για να τα ρίξω στην αγορά». 

Η Ισπανία εξάγει στην κεντρική Ευρώπη, όπερ σηµαίνει Γαλλία,
Γερµανία, Ηνωµένο Βασίλειο, Ιταλία, Ολλανδία, πάνω από πέντε
εκατοµµύρια τόνους λαχανικών και άλλα πέντε εκατοµµύρια τό-
νους φρούτα. Η Ισπανία! Δύο µέρη στην Ισπανία, η Ανδαλουσία
και η Βαλένθια, που είναι οι top τουριστικές περιοχές, είναι πρώ-
τες στη γεωργική παραγωγή. 

Γι’ αυτό λέµε ότι καλός ο τουρισµός, ο οποίος έχει µια επισφά-
λεια ξέρετε, γιατί να µε την κρίση δύο χρόνια κλείσαµε και πά-
θαµε µεγάλη ζηµιά. Αυτά είναι έρευνα της ελληνικής πρεσβείας
στη Μαδρίτη, Οκτώβριος του 2019, αυτά τα στοιχεία που σας
δίνω.

Και πάµε τώρα στο παράδειγµα της Ολλανδίας, αν και τα παι-
διά από την Ολλανδία έφυγαν από την Αίθουσα. Γι’ αυτό λέµε ότι
µπορούµε να κάνουµε θαύµατα. Τι είναι η Ολλανδία; Η Ολλανδία
έχει µια έκταση, κύριε Γεωργαντά, όσο έχει η Μακεδονία και η
Θράκη µας µαζί. Αυτή είναι η Ολλανδία σαν έκταση. Και είναι από
τους µεγαλύτερους εξαγωγείς γεωργικών προϊόντων και γεωρ-
γικής τεχνολογίας. 

Δείτε τώρα: Το 53,9% της Ολλανδίας είναι αγροτική γη, καλ-
λιεργήσιµες εκτάσεις και βοσκοτόπια. Το 2021, πριν από δύο
χρόνια, οι ολλανδικές εξαγωγές γεωργικών προϊόντων έφτασαν
τα 105 δισεκατοµµύρια. Δηλαδή η Ολλανδία, που είναι ίσα µε την
Πελοπόννησο, ίσα µε τη Μακεδονία και τη Θράκη, έκανε εξαγω-
γές 105 δισεκατοµµύρια, η Ολλανδία, όταν εµείς ως Ελλάδα -και
η Ολλανδία κάνει εξαγωγές 117 δισεκατοµµύρια µόνο µε αγρο-
τικά προϊόντα- µε αγροτικά προϊόντα, µε διυλιστήρια, µε τουρι-
σµό, µε όλα κάνουµε 100 δισεκατοµµύρια. Φανταστείτε τη
διαφορά. 

Δείτε τώρα τι έχουν κάνει οι άνθρωποι. Οι Ολλανδοί είναι πρω-
τοπόροι στην παραγωγή λαχανικών ανά στρέµµα καλλιέργειας,
δηλαδή, τι παράγω ανά στρέµµα. Με κάθετες καλλιέργειες, µε
υψηλή τεχνολογία, µε παραγωγή σπόρων, µε χρήση ροµποτικής,
κύριε Γεωργαντά, για το µάζεµα της σοδειάς, µε καινοτοµίες, µε
µειωµένη χρήση νερού, µε χαµηλό αποτύπωµα άνθρακα. Δείτε
τι κάνει η επιστήµη τώρα, πού το έχουν πάει οι άνθρωποι! Κι εµείς
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-το ξαναλέω- είµαστε µε την τσάπα και τη γαλότσα µες στη
λάσπη! 

Με τα θερµοκήπιά τους να αυξάνουν την παραγωγή ανά
στρέµµα σήµερα η Ευρώπη, κύριε Υπουργέ, τρώει ντοµάτα Ολ-
λανδίας, η οποία βλέπει τον ήλιο µε το κυάλι! Δηλαδή συγκριτικά
µε την Ελλάδα, ας πούµε, τον παράδεισο τον επίγειο, σύµφωνα
µε την «WASHINGTON POST», κύριε Γεωργαντά -γι’ αυτό σή-
µερα ήρθαµε να σας δώσουµε κάποια στοιχεία και να µιλήσουµε
µόνο για τον πρωτογενή τοµέα- διαθέτει η Ολλανδία 97.125
στρέµµατα καλλιεργειών σε θερµοκήπια και παράγει σε ένα
στρέµµα όσα παράγουν οι άλλοι σε δέκα στρέµµατα παραδοσια-
κής καλλιέργειας σε χώµα. 

Η αναλογία είναι ένα προς δέκα! Φοβερό; Επίσης η Ολλανδία
παράγει τέσσερα εκατοµµύρια αγελάδες, δεκατρία εκατοµµύρια
χοίρους, εκατόν τέσσερα εκατοµµύρια κοτόπουλα ετησίως. Η
Ολλανδία είναι ο µεγαλύτερος εξαγωγέας κρέατος στην Ευ-
ρώπη, που είναι –το ξαναλέω- σαν την Πελοπόννησο. Η κυριαρ-
χία της Ολλανδίας στο πεδίο των εξαγωγών οφείλεται κυρίως
–δείτε- στους πόρους για έρευνα και ανάπτυξη. Επένδυσαν οι
άνθρωποι δηλαδή σε έρευνα και ανάπτυξη.

Σε µια εποχή που κανείς δεν ξέρει τι ξηµερώνει, η Ολλανδία –
η επισιτιστική κρίση έχει έρθει, τα λέγαµε από το 2021, τα έλεγε
ο δικός µας Πρόεδρος και εσείς δεν ακούγατε- είναι από τις πρώ-
τες χώρες σε παραγωγή και εξαγωγή τροφίµων, την ίδια ώρα η
Ελλάδα που λούζεται όλο τον χρόνο από ήλιο, έχει µεγάλες ανα-
ξιοποίητες εκτάσεις, σε όσες βέβαια δεν φύτρωσαν ανεµογεννή-
τριες. Βαδίζει, όσον αφορά τον αγροτικό τοµέα, µε το γνωστό
σε εσάς «πάµε και όπου βγει». Ακόµα κι εδώ είµαστε «πάµε και
όπου βγει».

Αυτά λοιπόν τα λέµε, γιατί πραγµατικά ενδιαφερόµαστε και πι-
στεύουµε ακράδαντα ως Ελληνική Λύση ότι µόνο µε την παρα-
γωγή πλούτου µπορεί η Ελλάδα, η ελληνική οικονοµία να
αναταχθεί, να δηµιουργήσουµε θέσεις εργασίας, να κρατήσουµε
τα νιάτα µας εδώ και να υπάρχει αυτή η αλυσίδα η επαγγελµα-
τική που θα φέρει και τα παιδιά µας πίσω αλλά θα δώσει και δου-
λειά στον Έλληνα. Πρέπει να αρχίσουµε να παράγουµε πλούτο
και να σταµατήσουµε να παράγουµε χρέη, δανεικά και οτιδήποτε
άλλο. Αυτή είναι για εµάς η λύση.

Και αφού αφιέρωσα αρκετό χρόνο, θα κάνω ένα πολύ µικρό
σχόλιο για τη συνέντευξη του Πρωθυπουργού χθες στον κ. Θε-
οδωράκη. Χθες το βράδυ, κύριε Γεωργαντά, βλέποντας τη συ-
νέντευξή του, µου ήρθε ένα σύνθηµα από µία παλιά διαφήµιση,
«σαράντα πέντε κατασκευαστές πλυντηρίων συνιστούν Θεοδω-
ράκη»! Τέτοιο ξέπλυµα δεν έχω ξαναδεί. Τέτοιο ξέπλυµα στον
Πρωθυπουργό, τέτοιο πλυντήριο Σταύρος, δεν το έχω ξαναδεί.
Φοβερό ξέπλυµα το χθεσινό. Δούλευε το τύµπανο. Βγήκε κρυ-
στάλλινος ο Πρωθυπουργός, πεντακάθαρος, άστραφτε. Φοβερό!
Βέβαια αυτά ο κόσµος τα βλέπει.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Τι άλλο ζήσαµε χθες; Τον Πρωθυπουργό ο οποίος παίζει µε
τους θεσµούς, και δεν ανακοινώνει τις εκλογές. Ακόµη και ο φα-
σίστας Ερντογάν έχει ανακοινώσει ότι 14 Μαΐου θα γίνουν εκλο-
γές στην Τουρκία. Εδώ ακόµα παίζετε µε τους θεσµούς και δεν
ανακοινώνετε πότε θα γίνουν εκλογές. Και το ανακοίνωσε στην
τηλεόραση. Αντί να έρθει στη Βουλή, αντί να πάει στην Πρόεδρο
της Δηµοκρατίας, αποφάσισε να ανακοινώσει τις εκλογές σε µια
συνέντευξή του! Ε, σου λέει, έλα εδώ ρε Σταύρο να µε ξεπλύνεις,
να σου δώσω και µια είδηση. Τι να κάνουµε; Έτσι είναι αυτά, δού-
ναι και λαβείν. 

Και δείτε κάτι άλλο που µου έκανε εντύπωση. Γιατί αυτά µας
ενοχλούν στη χώρα αυτή. Δηλαδή µας ενοχλεί αυτό που κουβεν-
τιάζουµε σήµερα εδώ για τον πρωτογενή τοµέα και όλοι σαν τις
κλαίουσες κάνετε πως δεν ξέρετε, αλλά εσείς κυβερνάγατε τόσα
χρόνια. Ο πρωτογενής τοµέας δεν διαλύθηκε επειδή ήταν ανά-
δροµος ο Ερµής. Διαλύθηκε γιατί οι πολιτικές ήταν αυτές. Για τα
τρένα, ας πούµε, εξαιτίας των πολιτικών σας φτάσαµε εδώ που
φτάσαµε. Και επίσης χθες µίλησε ο Πρωθυπουργός για το βαθύ
κράτος µε τις πολλές παθογένειες –λέει- και είχε πάρει και ένα
θλιµµένο ύφος. 

Μιλούσε για το βαθύ κράτος ο Πρωθυπουργός, κύριε Γεωρ-

γαντά, αλλά συγγνώµη που ήταν ο κ. Μητσοτάκης; Είκοσι τρία
χρόνια από τη Μεταπολίτευση και µετά κυβέρνησε η Νέα Δηµο-
κρατία. Δηλαδή φύτρωσε ο κ. Μητσοτάκης ξαφνικά χθες; Είκοσι
τρία χρόνια από τη Μεταπολίτευση και µετά κυβερνούσε η Νέα
Δηµοκρατία. Από αυτά τα είκοσι τρία χρόνια, τα τέσσερα κυβερ-
νάει ο ίδιος! Είναι Βουλευτής δεκαεννέα χρόνια από τον Μάρτιο
του 2004. Ποιοι έφτιαξαν αυτό το βαθύ κράτος για το οποίο µι-
λούσε χθες; Παρθενογένεση είναι το βαθύ κράτος; Φύτρωσε,
µιας και µιλάµε για τον πρωτογενή τοµέα; Τι είναι, ζιζάνιο; Φύ-
τρωσε µόνο του; Ποιος έκανε αυτό το βαθύ κράτος; Δεν έχει
µέρος ευθύνης; Δεκαεννέα χρόνια είναι Βουλευτής, είκοσι τρία
χρόνια κυβερνάει το κόµµα του, τέσσερα χρόνια κυβερνάει ο
ίδιος. Ποιοι έφτιαξαν το κράτος µε τις παθογένειες, µε τις µαύ-
ρες τρύπες, µε τον ΟΣΕ, µε την Ολυµπιακή, µε τις εταιρείες, τα
χρέη των δισεκατοµµυρίων και όλα τα υπόλοιπα;

Μιλάει για αξιοκρατία, για στελέχωση του δηµοσίου µε ικανούς
-µου θυµίζει το παραµύθι σας το πολιτικό το 2019 µε τους άρι-
στους και µε το επιτελικό κράτος, τα ίδια λέτε και τώρα- και όχι
ψηφοφόρους της Νέας Δηµοκρατίας. Μιλάει για διορισµούς που
δεν είναι κοµµατικοί. Μιλάει για ΑΣΕΠ, για διαφάνεια, για κανο-
νική αξιολόγηση. Ο επικεφαλής µιας Κυβέρνησης τα λέει αυτά
που ξόδεψε 10 δισεκατοµµύρια σε απευθείας αναθέσεις. Ε όχι,
ρε παιδιά! Μας είδατε αλευρωµένους και µας περάσατε για µυ-
λωνάδες; 

Είναι δυνατόν, κύριε Γεωργαντά, να λέει τέτοια πράγµατα ο
Πρωθυπουργός; Άµοιρος ευθυνών είναι; Αλλά ξέρω, δεν γνώ-
ριζε. Δεν γνώριζε ο άνθρωπος. Δεν γνώριζε για τα τρένα, δεν
γνώριζε για τις υποκλοπές, δεν γνώριζε για τα χιόνια, δεν γνώριζε
για τις φωτιές. Γενικώς δεν γνωρίζει τίποτα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επιτρέψτε µου µια
ανακοίνωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα έξι
µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους
από το 1ο Γυµνάσιο Άργους, δεύτερο τµήµα.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Αποστόλου Ευάγγελος από πλευράς
ΣΥΡΙΖΑ. Θα ακολουθήσει η κ. Παπαδηµητρίου, η κ. Γκαρά, η κ.
Τελιγιορίδου και µετά είναι ο Υπουργός, κ. Γεωργαντάς. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, η ανάγκη για

την αναβάθµιση του θεσµικού πλαισίου λειτουργίας του ΕΛΓΟ-
«ΔΗΜΗΤΡΑ» απασχόλησε και τη δική µου θητεία στο Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Γι’ αυτό και είχαµε προχω-
ρήσει το 2018 σε συνεργασία µε τη διοίκηση και τους εργαζόµε-
νους του οργανισµού στη σύνταξη και επεξεργασία ενός
προπλάσµατος νοµοσχεδίου, το οποίο και θέσαµε στη διαδικασία
της εσωτερικής διαβούλευσης µέσα από την οποία αναδείχθηκαν
πολλά ζητήµατα, τα οποία αποφασίσαµε να τα προσεγγίσουµε
πριν τα καταθέσουµε σε δηµόσια διαβούλευση. 

Με το ίδιο βασικά νοµοσχέδιο άρχισε και η δική σας διαβού-
λευση µε τους ερευνητές και τους εργαζόµενους. Το νοµοσχέδιο
όµως που δηµοσιεύθηκε µετά την διαβούλευση είναι εντελώς
διαφορετικό από αυτό που συζητήσαµε. Δεν διασφαλίζει, λένε οι
ερευνητές, σε καµµία περίπτωση την ενίσχυση της έρευνας, ούτε
παρέχει γενικότερα το ρυθµιστικό πλαίσιο για την επίτευξη της
αποστολής του οργανισµού. Αντίθετα αφήνει πολλά περιθώρια
για διαφορετικές ερµηνείες και κατευθύνσεις σύµφωνα µε τις
προσωπικές επιλογές της εκάστοτε διοίκησης. Γι’ αυτό και το χα-
ρακτηρίζει, όπως λένε οι ίδιοι οι εργαζόµενοι, η ηµιτέλεια και η
αποσπασµατικότητα. Όλα επαφίονται σε έναν εσωτερικό κανο-
νισµό λειτουργίας που θα ρυθµίσει ένα πλήθος πραγµάτων και
θεµάτων, αν και γνωρίζουµε ότι ενδεχοµένως να µην βγει ποτέ ή
αν βγει θα ρυθµίζει θέµατα -όπως προανέφερα- που θα θέτουν
οι εκάστοτε διοικήσεις. 
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Για να αποφευχθεί αυτό, θα πρέπει κύριε Υπουργέ να καταφύ-
γετε σε έναν εσωτερικό κανονισµό ο οποίος θα αποτελεί ένα
προεδρικό διάταγµα τεράστιο, µεγαλύτερο ακόµα και από αυτό
τον νόµο. 

Όσον αφορά κύριε Υπουργέ την απόπειρά σας να εξισώσετε
τη δική µας πρόταση µε τη δική σας προκειµένου να εισάγετε
τον ιδιωτικό τοµέα στους ελέγχους, καλό είναι να µην εκτίθεστε
άλλο. Γιατί εµείς πουθενά δεν αναφερόµαστε σε νοµικά πρό-
σωπα εταιρείες και ούτε είχαµε προβλέψει κάτι τέτοιο. Η πρό-
τασή µας αφορούσε σε φυσικά πρόσωπα για µητρώο ελεγκτών
επιθεωρητών εµπειρογνωµόνων, όπου ο τελικός έλεγχος ανήκει
στο δηµόσιο. 

Ειλικρινά, δεν ξέρω γιατί το Υπουργείο επί τέσσερα χρόνια δεν
συνέχισε τη δική µας προσπάθεια.

Κύριε Υπουργέ, οι εργαζόµενοι στον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» και
όλοι οι εµπλεκόµενοι φορείς απέρριψαν το νοµοσχέδιό σας ως
απαράδεκτο. Αλήθεια, για ποιους νοµοθετείτε, αν όχι για αυτούς
που τους αφορά άµεσα και θα κληθούν να εφαρµόσουν τον συγ-
κεκριµένο νόµο; Ποιοι είναι, τελικά, οι ευνοούµενοί σας;

Για τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των γεωτεχνικών σχολών,
επιτέλους -για να µην το επικαλεστείτε-, λύνεται ένα πρόβληµα
που έχει ως αφετηρία την ανάδειξη των συγκεκριµένων σχολών
ως πανεπιστηµιακές. Και αυτό ήταν δική µας ρύθµιση. Εµείς δια-
σφαλίσαµε τον ερευνητικό χαρακτήρα του ΕΛΓΟ µε τον
ν.4558/2018, όπου στο διοικητικό συµβούλιο του ΕΛΓΟ δόθηκαν
αρµοδιότητες ερευνητικού κέντρου.

Ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» έχει τις προϋποθέσεις να αποτελέσει το
βασικότερο εργαλείο υπεράσπισης της ποιοτικής υπόστασης
του αγροδιατροφικού τοµέα της χώρας µας. Παραθέτω µερικές
κοµβικές δραστηριότητες που πρέπει να στηριχθούν.

Οι σχολές του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» έχουν µεγάλη ιστορική πα-
ράδοση και προσφορά αγροτικής εκπαίδευσης στην Ελλάδα.
Είναι στενά δεµένες µε τον τόπο λειτουργίας τους και αποτελούν
σηµεία αναφοράς στις περιοχές τους. Ενισχύστε τους.

Η συνεχής ενσωµάτωση της παραγόµενης νέας γνώσης και
πληροφορίας που παράγονται από την αγροτική έρευνα είναι κα-
θοριστικής σηµασίας, διότι από αυτές εξαρτάται η διατήρηση και
η αύξηση της παραγωγικότητας.

Σε σχέση µε την Τράπεζα Γενετικού Υλικού στη Θέρµη της
Θεσσαλονίκης που εγκαινιάσαµε το 2018, οφείλουµε όλοι µας
να βοηθήσουµε να µεγιστοποιήσει τη λειτουργία της, µετατρέ-
ποντάς τη σε µια κιβωτό παραδοσιακών ποικιλιών και σπόρων. Η
χώρα µας αποτελεί ένα από τα σηµαντικότερα κέντρα ενδηµι-
σµού της Ευρώπης και της Μεσογείου µε χίλια διακόσια εβδο-
µήντα δυο ενδηµικά είδη, ποσοστό 2,2% του συνολικού αριθµού
των φυτικών ειδών. Ένα τεράστιο πλούτο φυτογενετικών πόρων,
µια κληρονοµιά που αναµένει τη συστηµατική και αειφόρο αξιο-
ποίησή της. 

Οι δυνατότητες, βέβαια, του ΕΛΓΟ έχουν σηµαντική παρέµ-
βαση και σε χώρους που λειτουργούν συµπληρωµατικά µε τον
αγροτικό και είναι το δασικό οικοσύστηµα της χώρας µας. Κατα-
φέραµε να αξιοποιήσουµε τη δουλειά του Ινστιτούτου Μεσογει-
ακών Δασικών Οικοσυστηµάτων στις βοσκήσιµες γαίες που
θεσµοθετήσαµε, εντάσσοντας σε αυτές τις δασικές εκτάσεις µε
χαµηλή δασική βλάστηση, πράγµα που αποδέχθηκε η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή, δίνοντάς µας τη δυνατότητα ένα µεγάλο µέρος
των βοσκήσιµων εκτάσεων που να χαρακτηρίζονται και ως επι-
λέξιµες για τις ενισχύσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιτρέψτε µου είναι κοµβικό το σηµείο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ένα λεπτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Σηµαντική για τον ΕΛΓΟ ήταν και

η συµµετοχή των ερευνητών του στην εκπόνηση του πορίσµατος
Γκολντάµερ για τις πυρκαγιές, ένα πρόπλασµα που υπάρχει αυτή
την ώρα στα συρτάρια του Υπουργείου.

Οι έλεγχοι των προϊόντων ΠΟΠ και ιδιαίτερα της φέτας που
εκτελεί ο ΕΛΓΟ στερούνται επιστηµονικής και αντικειµενικής
προσέγγισης, µε αποτέλεσµα να µην µπορούµε ως πολιτεία να
υλοποιήσουµε και κυρίως, να εισπράξουµε τα σχετικά πρόστιµα.
Προσέξτε το αυτό το πράγµα.

Γιατί δεν εφαρµόζετε την υποχρεωτική αναγραφή προέλευσης
του γάλακτος και του κρέατος σε ζωικά προϊόντα που κατοχυ-
ρώσαµε µε νόµο µετά από µια έντονη και επίπονη διαβούλευση
στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, µε σκοπό τη διαφάνεια
της αγοράς για την αποφυγή παραπλάνησης του καταναλωτή; 

Εδώ σηµειώνω και την αναγκαιότητα εφαρµογής του ενιαίου
συστήµατος ελέγχου. Τα πράγµατα το ξέρετε, κύριε Υπουργέ,
δεν πήγαν καλά µε την προστασία των ΠΟΠ και ΠΓΕ προϊόντων
µας και ειδικά της φέτας. Δεν έχω χρόνο. Η µάχη είχε χαθεί από
τον Οκτώβρη του 2014, όταν προήδρευε της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής ο πρώην Πρωθυπουργός, ο κ. Σαµαράς.

Ένα ερώτηµα µόνο, κύριε Υπουργέ. Έχουµε δυνατότητες
έστω και αυτή την ώρα να ανατρέψουµε την κατάσταση; Μετά
την πρόσφατη κύρωση µε τον Καναδά τα πράγµατα δυσκο-
λεύουν. Μόνη µας ελπίδα είναι να ζητήσουµε, να ζητήσετε και να
πετύχουµε την επανεξέταση του πρωτοκόλλου 3 για την πλήρη
προστασία της φέτας και της ελιάς Καλαµάτας. Τολµήστε το.
Μην το ξεχνάτε αυτό το πράγµα.

Τελειώνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τον ελαιώνα της
Άµφισσας. Αυτό που νοµίζω ότι θα τον υπερασπιστεί είναι η δια-
χείρισή του και η ανάδειξή του ως κοµµάτι του δελφικού τοπίου.
Αυτή την ώρα προέχει η ολοκλήρωση του έργου της άρδευσης.
Υπάρχουν τα χρήµατα για τη συγκεκριµένη διαδικασία. Πρέπει
άµεσα να προχωρήσετε.

Σας ευχαριστώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που µε ακού-
σατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο τώρα έχει

η κ. Άννα Μάνη - Παπαδηµητρίου από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, είναι πλέον κοινώς αποδεκτό ότι ο πρωτογενής τοµέας και
η περαιτέρω ανάπτυξη κάθε αγροτικής δραστηριότητας εξαρ-
τώνται από τον βαθµό προσαρµογής τους στις νέες συνθήκες
που έχουν διαµορφώσει η εξέλιξη της τεχνολογίας, η κλιµατική
αλλαγή και προσφάτως και η ενεργειακή κρίση. Μέσα σε ένα νέο
και ιδιαίτερα ανταγωνιστικό περιβάλλον µε πολλαπλές προκλή-
σεις η ανάγκη για εκπαίδευση και διαρκή επιµόρφωση των αγρο-
τών µας, για παράδειγµα σε σύγχρονες καλλιεργητικές
µεθόδους καθώς και στη χρήση της ψηφιακής τεχνολογίας, είναι
µεγαλύτερη από ποτέ.

Εν όψει των παραπάνω, η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης έχουν θέσει ψηλά στην ατζέντα τους την κατάρ-
τιση και παροχή συµβουλευτικών υπηρεσιών στους αγρότες µας,
ιδίως στη νέα γενιά, στο πλαίσιο µιας συστηµατικής προσπά-
θειας, για να γίνει πράξη η µετάβαση του πρωτογενή τοµέα στη
νέα εποχή.

Σηµαντικό βήµα στην επίτευξη του στόχου αυτού αποτελεί και
το σηµερινό νοµοσχέδιο, µε το οποίο αναβαθµίζεται ο Ελληνικός
Γεωργικός Οργανισµός «ΔΗΜΗΤΡΑ», ο βασικός φορέας για την
οργάνωση και τη λειτουργία της γεωργικής επαγγελµατικής εκ-
παίδευσης και κατάρτισης.

Με τις προτεινόµενες διατάξεις θεσπίζεται ένα ενιαίο ρυθµι-
στικό πλαίσιο οργάνωσης και λειτουργίας του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ», ώστε ο οργανισµός να βελτιώσει ακόµα περισσότερο τις
ερευνητικές, εκπαιδευτικές, ελεγκτικές και συµβουλευτικές υπη-
ρεσίες του. Πολύτιµες υπηρεσίες, όπως για παράδειγµα η συµ-
βουλευτική υποστήριξη που παρέχει προς το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων για τη χάραξη της αγροτικής
πολιτικής, αλλά και σηµαντικές υπηρεσίες που σχετίζονται µε την
επαγγελµατική κατάρτιση και συνεχή επιστηµονική αρωγή των
αγροτών, µε την αγροτική έρευνα αλλά και µε τους ελέγχους για
τη διασφάλιση της ποιότητας των αγροτικών προϊόντων και την
προστασία τους από παράνοµες ελληνοποιήσεις.

Από τις επιµέρους ρυθµίσεις θα ήθελα να σταθώ στη σηµαν-
τική καινοτοµία, τη δηµιουργία ενός νέου οργάνου, της Επιτρο-
πής Αγροτικής Έρευνας, η οποία θα θέτει τις προτεραιότητες µε
βάση τις ανάγκες της αγοράς και θα αποτελεί τον επιστηµονικό
σύµβουλο του Υπουργείου. Στόχος η σύνδεση της έρευνας και
της καινοτοµίας µε τις πραγµατικές ανάγκες, ώστε να έχουµε
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νέα ποιοτικά προϊόντα και νέες εκµεταλλεύσεις.
Επίσης, εξίσου σηµαντική είναι και η εκπαιδευτική αναβάθµιση

του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», στον οποίο ανατίθεται η λειτουργία των
δηµοσίων ΙΕΚ του Υπουργείου. Όπως προανέφερα, οι προκλή-
σεις της παρούσας συγκυρίας αλλά και οι σηµαντικές αλλαγές
που επιφέρει η νέα ΚΑΠ, η οποία εστιάζει στην κλιµατική αλλαγή
και στην αυξηµένη αιρεσιµότητα, καθιστούν την εκπαίδευση των
αγροτών µας πιο επιβεβληµένη από ποτέ. Πρέπει οι παραγωγοί
µας, οι κτηνοτρόφοι µας, οι αλιείς µας να είναι πλέον πλήρως κα-
ταρτισµένοι, να γνωρίζουν, για παράδειγµα, πότε και πώς θα χρη-
σιµοποιούν τα λιπάσµατα και τα φυτοφάρµακα, πότε και πώς θα
προφυλαχθούν από τα ακραία καιρικά φαινόµενα, πώς να χρη-
σιµοποιούν τις νέες τεχνολογίες, σε ποιες καλλιέργειες πρέπει
να στραφούν, πώς θα εφαρµοστεί η Ευρωπαϊκή Πράσινη Συµ-
φωνία, που είναι ο θεµέλιος λίθος της νέας ΚΑΠ. Ο ΕΛΓΟ-«ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ» θα έχει αποφασιστικό ρόλο στην προσπάθεια αυτή.

Πρόκειται για ένα σηµαντικό έργο της ηγεσίας του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και των άξιων συνεργατών των Υπουργών.
Προετοιµάζουµε τους παραγωγούς µας για τη µετάβαση στη νέα
εποχή και αυτό το κάνουµε σοβαρά και υπεύθυνα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση αυτή και ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός στηρίζουν έµπρακτα τον αγροτικό κόσµο της
χώρας και σε αντίθεση µε τα παχιά λόγια του ΣΥΡΙΖΑ, µιλάµε µε
έργα, µιλάµε µε αριθµούς. Για τη µετάβαση της αγροτικής ανά-
πτυξης στη νέα εποχή, η Κυβέρνηση έχει εξασφαλίσει 19,3 δισε-
κατοµµύρια ευρώ από τη νέα ΚΑΠ και περισσότερα από 2
δισεκατοµµύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης. Ήδη χθες, ο
Υπουργός, ο κ. Γεωργαντάς, βρισκόταν και πάλι στις Βρυξέλλες
για ακόµα µια διεκδίκηση για τους αλιείς µας και τους αγρότες
µας.

Και πέραν των παραπάνω, θέλω να αναφερθώ και σε µια κο-
ρυφαία δράση, το Πρόγραµµα Νέων Αγροτών, το µεγαλύτερο
που πραγµατοποιήθηκε στην Ελλάδα έως σήµερα, το οποίο επέ-
κτεινε η Κυβέρνηση και αύξησε τον αριθµό των δικαιούχων. Είναι
ένα πρόγραµµα που έδωσε τη δυνατότητα να λάβουν οι νέοι
αγρότες επιδότηση έως 40.000 ευρώ, ποσό υπερδιπλάσιο από
το προηγούµενο πρόγραµµα. Είναι ένα πολύτιµο εργαλείο, για
να επιστρέψουν οι νέοι µας στην περιφέρεια και στον πρωτογενή
τοµέα και το οποίο θα συντελέσει αποφασιστικά στη δηµογρα-
φική ανανέωση του αγροτικού πληθυσµού.

Κύριε Υπουργέ, στο σηµείο αυτό θα ήθελα να εστιάσω στα ζη-
τήµατα της εκλογικής µου περιφέρειας. Γνωρίζετε καλά ότι η οι-
κονοµία της Πιερίας στηρίζεται κατ’ εξοχήν στην αγροτική
παραγωγή. Είναι αδιαµφισβήτητο ότι η Κυβέρνησή µας, η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας και το Υπουργείο έχουν στηρίξει τον
αγροτικό κόσµο όλης της χώρας, αλλά και του τόπου µου.

Παρ’ όλη τη στήριξη, όµως, οι αγρότες του τόπου µου, οι
αγρότες της Πιερίας έχουν πληγεί έντονα τα τελευταία χρόνια
και έχει συρρικνωθεί σηµαντικά το εισόδηµά τους λόγω των πολ-
λών και γνωστών παραγόντων, από την ενεργειακή κρίση, το αυ-
ξηµένο κόστος παραγωγής, τις χαµηλές τιµές πώλησης, τα
ακραία καιρικά φαινόµενα. Και παρ’ όλο που, πράγµατι, έχουν
λάβει αποζηµιώσεις από τον ΕΛΓΑ, όπως λέει και ο λαός µας,
από τη ζηµία κέρδος δεν βγαίνει.

Οι καπνοπαραγωγοί, οι ροδακινοπαραγωγοί της Πιερίας περι-
µένουν στήριξη, κύριε Υπουργέ, όπως έλαβαν εξάλλου πρό-
σφατα στήριξη οι ίδιες παραγωγές άλλων νοµών και είναι οι
µόνοι που δεν συµπεριλήφθηκαν και πιστεύω ότι δεν πρέπει να
αδικηθούν.

Κλείνοντας, θα εστιάσω και στο ακτινίδιο, που επίσης έχει πλη-
γεί έντονα. Δεν πρέπει να στηρίξουµε περαιτέρω ένα προϊόν που
είναι κατά 95% εξαγώγιµο, που φέρνει κάθε χρόνο σηµαντικό συ-
νάλλαγµα στη χώρα µας, που έχει κρατήσει τη νεολαία µας στην
περιφέρεια, που διαφαίνεται ότι θα έχει εξαιρετικές προοπτικές;

Είµαι βέβαιη, κύριε Υπουργέ, ότι και πάλι θα δείξετε την ίδια
ευαισθησία και θα κάνετε ό,τι είναι δυνατόν για την ανεύρεση
των αναγκαίων πόρων για τη στήριξη των παραπάνω παραγω-
γών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλούµε στο Βήµα

τώρα την κ. Γκαρά Αναστασία από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε δεινή κατάσταση βρίσκεται

ο αγροτικός και κτηνοτροφικός κόσµος, όπως και το σύνολο των
παραγωγικών δυνάµεων στη χώρα µας. Οι πολιτικές αυτής της
Κυβέρνησης καταδικάζουν σε αφανισµό τον πρωτογενή τοµέα,
καταδικάζουν ένα δυναµικό κοµµάτι της οικονοµίας µας, που
µπορεί να συµβάλλει στην αυτάρκεια και την ανάπτυξη της
χώρας.

Ο Νοµός Έβρου, µια κατ’ εξοχήν αγροτική περιοχή, αντιµετω-
πίζει πάρα πολλά προβλήµατα και η κατάσταση είναι τραγική. Η
επίθεση που δέχονται οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι στον νοµό
στο εισόδηµά τους τα τελευταία τριάµισι χρόνια είναι πρωτοφα-
νής. Απειλείται η ίδια η επιβίωσή τους. Οι κραυγές είναι πάρα
πολύ δυνατές, αλλά εσείς δεν τις ακούτε. Το κόστος παραγωγής,
ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά την ενέργεια, το πετρέλαιο, τα αγροε-
φόδια, τις ζωοτροφές, την άρδευση, παραµένει σε τροµακτικά
υψηλά επίπεδα, προκαλώντας οικονοµική ασφυξία.

Την ίδια στιγµή, οι επιδοµατικές πολιτικές που ακολουθεί η Κυ-
βέρνηση, η διάλυση των ελεγκτικών µηχανισµών διαιωνίζουν τα
φαινόµενα ακρίβειας και αισχροκέρδειας σε βάρος παραγωγών,
αλλά και καταναλωτών. Τα έργα υποδοµής στον νοµό βρίσκονται
στο µηδέν, οι αναδασµοί παραµένουν κολληµένοι, οι υπηρεσίες
του ΕΛΓΑ υποστελεχωµένες και ο κανονισµός του ΕΛΓΑ απαρ-
χαιωµένος.

Σε ό,τι αφορά τις πληρωµές, το ένα φιάσκο διαδέχεται το
άλλο, το σύστηµα πληρωµών του ΟΠΕΚΕΠΕ είναι σε διάλυση, µε
λάθη, αποκλεισµούς και πάρα πολλές καθυστερήσεις. Η επι-
στροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης δόθηκε σε λίγους και
αυτοί κουτσουρεµένη. Προχωρήσατε σε κατάτµηση συνδεδεµέ-
νης ενίσχυσης βοοειδών στην Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδο-
νίας - Θράκης, που κλείνει το µάτι σε εισαγωγές και παράνοµες
ελληνοποιήσεις. Σας είχαµε προειδοποιήσει να µην προχωρή-
σετε σε αυτή την κατάτµηση.

Οι µηλοπαραγωγοί του Έβρου µένουν εκτός ενισχύσεων de
minimis. Οι παραγωγοί σπαραγγιού και σκόρδου αντιµετωπίζουν
τεράστιες δυσκολίες, κυρίως στις εξαγωγές, όπως και οι µελισ-
σοκόµοι στον νοµό, ενώ η κατάργηση συνδεδεµένων ενισχύ-
σεων, µε επιλογή της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, από
τη νέα ΚΑΠ έρχεται να οξύνει περισσότερο το πρόβληµα.

Χιλιάδες βιοκαλλιεργητές στον Έβρο αποκλείστηκαν από την
πρόσκληση του Μέτρου 11 και άλλοι τόσοι αποκλείστηκαν από
τα σχέδια βελτίωσης, ενώ είχαν όλα τα προαπαιτούµενα. ΤΟΕΒ
και ΓΟΕΒ βρίσκονται υπό κατάρρευση λόγω των ανατιµήσεων
στο ρεύµα και όλα αυτά και πολλά ακόµη τα έχουµε αναδείξει µε
παρεµβάσεις µας στη Βουλή.

Όµως, αδιαφορείτε, κύριοι Υπουργοί. Αδιαφορείτε επιδεικτικά
για τα πραγµατικά προβλήµατα, οδηγώντας τον Έβρο, τη Θράκη
σε ερηµοποίηση. Αρκείστε να µιλάτε για τη σηµασία του πρωτο-
γενούς τοµέα, ως πυλώνα ανάπτυξης, αλλά στην πράξη δίνετε
στην πρωτογενή παραγωγή το ένα χτύπηµα µετά το άλλο.

Και η απόδειξη έρχεται και σήµερα. Σε αυτή τη ζοφερή κατά-
σταση για τους αγρότες δεν φέρνετε ένα νοµοσχέδιο ενίσχυσης
της πρωτογενούς παραγωγής ή αντιµετώπισης των προβληµά-
των, αλλά µικρής κλίµακας παρεµβάσεις στη λειτουργία του
ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», που και αυτές δεν δίνουν ουσιαστική λύση.
Διότι παραµένουµε µια χώρα µε χαµηλές επενδύσεις στην
έρευνα, χαµηλή ενσωµάτωση στη γνώση και τη σύνδεση µε την
πρωτογενή και αγροτική παραγωγή και χαµηλό ποσοστό σύγ-
χρονων αγροτικών επιχειρήσεων.

Δεν παρεµβαίνετε µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο στα συστή-
µατα γνώσης, καινοτοµίας και ενσωµάτωσης αυτής. Δεν επεν-
δύετε στην εκπαίδευση, δεν αναβαθµίζετε τα δηµόσια ΙΕΚ του
οργανισµού. Μάλιστα, υποβαθµίζετε και τις γεωπονικές σχολές,
όπως το Τµήµα Αγροτικής Ανάπτυξης Ορεστιάδας. Υποχρηµα-
τοδότηση, υποστελέχωση και εφαρµογή της ελάχιστης βάσης ει-
σαγωγής, µε εισακτέους φέτος µόλις σαράντα οκτώ φοιτητές.

Παράλληλα, έχετε αφήσει σε εκκρεµότητα την αναγνώριση
των επαγγελµατικών δικαιωµάτων των γεωπονικών σχολών πεν-
ταετούς φοίτησης, που αναβαθµίστηκαν επί ΣΥΡΙΖΑ, κρατώντας
σε οµηρία ουσιαστικά τους φοιτητές σε αυτές τις σχολές.
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Φέρνετε, όµως, ένα νοµοσχέδιο, κύριοι Υπουργοί, που περι-
γράφει γενικόλογα τη δοµή του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», αλλά η
εφαρµογή παραπέµπεται στο αόριστο µέλλον, µε προεδρικό διά-
ταγµα. Δεν παραλείπετε, βέβαια και εδώ να προβλέπετε νέες θέ-
σεις διευθυντικών και µόνο στελεχών σε έναν οργανισµό τραγικά
υποστελεχωµένο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εκπαίδευση των αγροτών και
η κατάρτιση των νέων, η επαφή µε τις νέες τεχνολογικές εφαρ-
µογές και η διάχυση της γνώσης είναι κύρια ζητούµενα της σύγ-
χρονης εποχής. Ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», παρ’ όλο που λειτουργού-
σε µε πολλά προβλήµατα, απέδειξε ότι µπορεί να ανταποκριθεί
στις αρµοδιότητες αυτές.

Αντί, όµως, να ενισχύσετε τη λειτουργία του, αντί να ενισχύ-
σετε τους ελέγχους -την περίοδο, µάλιστα, ανεξέλεγκτων ελλη-
νοποιήσεων- εσείς επιλέγετε να παραχωρήσετε τους
ελεγκτικούς µηχανισµούς σε ιδιωτικές εταιρείες, ενώ δεν προ-
βλέπετε τίποτα για την πιστοποίηση, τη µεταποίηση ή την επαγ-
γελµατική κατάρτιση. Στο νοµοσχέδιο δεν υπάρχει, επίσης, η
παραµικρή αναφορά ή πρόβλεψη για περιφερειακή αποκέν-
τρωση, ενώ πρόκειται για ένα µεγάλο δίκτυο δοµών που απλώ-
νεται γεωγραφικά στο σύνολο της χώρας.

Αλήθεια, έτσι θεωρείτε πως θα ενισχύσετε και θα αναζωογο-
νήσετε την ελληνική περιφέρεια και τους οργανισµούς και τις
δοµές που δραστηριοποιούνται σε αυτή;

Τα ζητήµατα του πρωτογενούς τοµέα, κυρίες και κύριοι, είναι
πάρα πολύ σοβαρά και τα προβλήµατα οδηγούν τους παραγω-
γούς σε αδιέξοδο και την αγροτική περιφέρεια σε ερηµοποίηση.

Δυστυχώς, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει αφήσει
απροστάτευτους αγρότες, κτηνοτρόφους, επαγγελµατίες του
χώρου. Η αδιαφορία της είναι εκκωφαντική και οι πληγές που δη-
µιουργεί είναι πάρα πολύ βαθιές. Και δεν πρόκειται για ανικανό-
τητα της Κυβέρνησης. Πρόκειται για συγκεκριµένη σχεδιασµένη
πολιτική επιλογή. 

Οι Βουλευτές και τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ δεν αρκεστήκαµε
µόνο σε ανάδειξη των προβληµάτων του πρωτογενούς τοµέα.
Έχουµε προτείνει συγκεκριµένες λύσεις και πολιτικές και έχουµε
δεσµευτεί για τη µη καταβολή του ειδικού φόρου κατανάλωσης
σε όλα τα καύσιµα των αγροτικών µηχανηµάτων, οριζόντια µεί-
ωση της τιµής του ηλεκτρικού ρεύµατος µέσω της επιβολής πλα-
φόν, µείωση του ΦΠΑ στα γεωργικά εφόδια, αλλά και στα
τιµολόγια πώλησης εγχώριων αγροτικών προϊόντων, ενίσχυση
για αγορά ζωοτροφών και λιπασµάτων για όσο διαρκεί η κρίση
ακρίβειας, άµεση επιστροφή στην κανονικότητα των άµεσων και
δίκαιων πληρωµών από τον ΟΠΕΚΕΠΕ, καταβολή ενισχύσεων
χωρίς αποκλεισµούς, µε δικαιοσύνη και διαφάνεια, ανακατεύ-
θυνση του Ταµείου Ανάκαµψης και όλων των χρηµατοδοτικών
εργαλείων για τη στήριξη της πρωτογενούς παραγωγής και των
ανθρώπων που δραστηριοποιούνται σε αυτή. Επίσης, τη στήριξη
νέων αγροτών, την ενίσχυση των συνεταιρισµών και της συµµε-
τοχής των αγροτών σε ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, την άµεση
ρύθµιση των χρεών στον αγροτικό και κτηνοτροφικό τοµέα που
δηµιουργήθηκαν την περίοδο της πανδηµίας, την προστασία της
ενυπόθηκης αγροτικής γης και αρκετές άλλες προτάσεις. 

Κυρίες και κύριοι -και κλείνω µε αυτό- για την αξιοπρεπή δια-
βίωση και εργασία του λαού µας, για την επιβίωση και αναζωο-
γόνηση της ελληνικής υπαίθρου, για την ενίσχυση της πρωτο-
γενούς παραγωγής, για τον εκσυγχρονισµό του αγροτικού
χώρου και την ενίσχυση της έρευνας και της εκπαίδευσης, απαι-
τείται άµεση πολιτική αλλαγή. Άµεση πολιτική αλλαγή για ουσια-
στική παραγωγική ανασυγκρότηση, µε όραµα και στρατηγική. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο τώρα στην κ. Τελιγιορίδου Ολυµπία από τον ΣΥΡΙΖΑ. Όπως
ανακοινώθηκε και πιο πριν, θα ακολουθήσει ο Υπουργός Αγροτι-
κής Ανάπτυξης, ο κ. Γεωργαντάς, µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, ο κ. Καραθανασό-
πουλος και συνεχίζουµε τον κατάλογο µετά.

Ορίστε, κυρία Τελιγιορίδου, έχετε τον λόγο.
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να µπορέσει

ο ΕΛΓΟ – «ΔΗΜΗΤΡΑ» να επιτελέσει τον ρόλο του για την ανά-
πτυξη της έρευνας και της καινοτοµίας, για την εκπαίδευση και
την κατάρτιση των αγροτών, για τους ελέγχους και το χτύπηµα
των ελληνοποιήσεων και για τη δηµιουργία ποιοτικών προϊόντων
µε ασφάλεια, οφείλει το έργο του να είναι ενταγµένο σε ένα σχε-
διασµό εθνικής στρατηγικής. Αυτό, σε αυτό το νοµοσχέδιο, δεν
υπάρχει. 

Το νοµοσχέδιο αυτό δεν εµφυσείται από ένα στρατηγικό ορα-
µατικό και υλοποιήσιµο στόχο, µε χαρακτηριστικότερο το γεγο-
νός ότι µετατρέπει τον οργανισµό από Οργανισµό Κοινής
Ωφέλειας µε σαφείς αρµοδιότητες και στόχους, σε ένα Συµβου-
λευτικό Οργανισµό. Ακόµη όµως και εκεί που επιχειρεί να δώσει
κάποιες λύσεις σε οργανωτικό επίπεδο, είναι ανεπαρκές και ελ-
λειπτικό. 

Για να µπορέσεις να δώσεις τέτοιες λύσεις σε έναν οργανισµό,
χρειάζεται να λάβεις υπόψη σου τέσσερις παραµέτρους: Τη δι-
οικητική του δοµή, το ανθρώπινο δυναµικό, τη χρηµατοδότηση
και την επάρκεια πόρων και τη συµµετοχή των φορέων µε συνεν-
νόηση και συνεργασία. Το νοµοσχέδιο, όµως, αυτό, τι κάνει; 

Όσον αφορά τον διοικητικό µηχανισµό, δηµιουργεί νέες διευ-
θύνσεις, µε πολλά διευθυντικά στελέχη και πολλές θέσεις ευθύ-
νης -ανάλογο παράδειγµα έχουµε και το τι έκανε η Κυβέρνηση
στη ΔΕΗ- αλλά λείπει από αυτή τη διοικητική -υποτίθεται- µεταρ-
ρύθµιση η αναφορά σε συγκεκριµένους κλάδους της πρωτογε-
νούς παραγωγής, λείπει η αναφορά στη µεταποίηση και στην
εµπορία και δεν υπάρχει καµµία περιφερειακή οργάνωση. 

Όσον αφορά το ανθρώπινο δυναµικό, ο οργανισµός ήδη είναι
υποστελεχωµένος. Δεν υπάρχει στο νοµοσχέδιο αυτό καµµία
αναγνώριση συλλογικών δικαιωµάτων και κυρίως µισθολογικών,
καµµία ρύθµιση για προβλήµατα των εργαζοµένων -όπως για πα-
ράδειγµα τα 176 ευρώ επί εποχής 2014 που ζητούνται πίσω σε
µια περίοδο τεράστιας οικονοµικής κρίσης. Δεν υπάρχει καµία
πρόβλεψη για συµβασιούχους που επί χρόνια καλύπτουν πάγιες
και διαρκείς ανάγκες και καµία απόφαση για µόνιµο προσωπικό. 

Όσον αφορά τη χρηµατοδότηση, δεν υπάρχει καµµία µέριµνα
κρατικής χρηµατοδότησης, καθώς ακόµη και τα προγράµµατα,
για παράδειγµα, γίνονται µέσω του ΕΣΠΑ. Έχουµε ήδη το παρά-
δειγµα των έξι ΔΙΕΚ, δηµοσίων ΙΕΚ, του οργανισµού που χρηµα-
τοδοτούνται και υποβαθµίστηκαν για τα επαγγελµατικά τους
προσόντα. 

Να πούµε, επίσης, ότι στους πόρους του οργανισµού σηµαν-
τικό ρόλο παίζει ο τοµέας της παραγωγής που συµβάλλει µε τις
εισφορές του προς τον οργανισµό, χωρίς να έχει ουσιαστικά αν-
ταποδοτικά οφέλη. 

Όσον αφορά τη συµµετοχή των φορέων, οι ίδιοι λένε ότι
υπήρξε απουσία διαβούλευσης, απουσία συνεργασίας και ελλι-
πής εκπροσώπηση. Το τόνισαν αυτό και οι εργαζόµενοι και οι
ερευνητές και οι φορείς. 

Όλα στο νοµοσχέδιο αυτό πηγαίνουν σε µία γενική αναφορά
που επιδέχεται πλήθος ερµηνειών. Παραπέµπονται τα επιµέρους
που έπρεπε στο νοµοσχέδιο να υπάρχουν σε έναν εσωτερικό κα-
νονισµό. Όλα παραπέµπονται, δηλαδή, σε προεδρικά διατάγ-
µατα, σε επόµενες υπουργικές αποφάσεις και επόµενες
εγκυκλίους, µετάθεση αποφάσεων και µάλιστα δίνεται και δυνα-
τότητα υπερεξουσίας του διοικητικού συµβουλίου, που µπορεί
να ορίζει τις αρµοδιότητες του οργανισµού. 

Τίποτε, λοιπόν, δεν ξεκαθαρίζει επί της ουσίας, γεγονός που
είµαστε βέβαιοι ότι όχι µόνο δεν θα λύσει υπάρχοντα προβλή-
µατα, αλλά θα δηµιουργήσει και επιπλέον.

Έλεγχοι: Ήδη από το Μάιο του 2021 η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας έχει ακυρώσει όλο το σύστηµα επιβολής κυρώσεων
παρά την πολυδιαφηµισµένη -υποτίθεται- νοµοθετική πρωτοβου-
λία επί εποχής κ. Βορίδη κι έχετε καταστήσει δυνητική την επι-
βολή διοικητικών και ποινικών κυρώσεων, ακόµη και σε
περιπτώσεις διαπίστωσης µη ασφαλών τροφίµων. 

Έχουµε τονίσει πάρα πολλές φορές ότι υπάρχει η αναγκαιότητα
της θέσπισης µιας ενιαίας αρχής για όλους τους ελέγχους και
αναµόρφωση του θεσµικού πλαισίου ελέγχων και κυρώσεων, σύµ-
φωνα µε τον Κανονισµό 625, που έχει όλο πισωγυρίσµατα µε αυτή
την Κυβέρνηση. Αντ’ αυτών, προχωράτε σε ιδιωτικοποίηση ελέγ-
χων ακόµη και για τα ΠΟΠ και ΠΓΕ προϊόντα, µε αδιαφάνεια, µε
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πλήρη κατάρρευση των ελεγκτικών µηχανισµών, ακόµη και την
υποβάθµιση ουσιαστικά του συστήµατος «ΑΡΤΕΜΙΣ» που µέσω
των ισοζυγίων, για παράδειγµα στο γάλα, µε βάση την κοινή
υπουργική απόφαση που είχαµε κάνει εµείς για τους ελέγχους των
ισοζυγίων στο γάλα και που αυτό οδήγησε στην αύξηση της τιµής
του, βλέπουµε ότι και αυτό έχει απαξιωθεί, µε αποτέλεσµα να µην
υπάρχει ουσιαστικό χτύπηµα των ελληνοποιήσεων. 

Επίσης, να επισηµάνω ότι στον ΕΛΓΟ – «ΔΗΜΗΤΡΑ» υπάρχουν
δύο εγκεκριµένα από την Ευρωπαϊκή Ένωση προγράµµατα για
τη φέτα και τα βιολογικά προϊόντα που δεν έχουν προχωρήσει.
Χάνονται πόροι ουσιαστικοί για το εθνικό µας προϊόν. 

Επιπρόσθετα, κάνετε µία επιτροπή εµπειρογνωµόνων που µπο-
ρεί να οδηγήσει σε εξωτερικές παρεµβάσεις χωρίς δηµόσια λο-
γοδοσία και χωρίς τη συµµετοχή των διεπαγγελµατικών. 

Και αφού πρώτα τονίσω την αναγκαιότητα να υπάρξει η δυνα-
τότητα κατοχύρωσης επαγγελµατικών δικαιωµάτων για όλες τις
γεωπονικές σχολές, τελειώνω µε ένα σχόλιο όσον αφορά την πα-
ραχώρηση γης χωρίς δηµοπρασία για σαράντα συν είκοσι χρόνια
σε όσους επενδύουν πάνω από 5 εκατοµµύρια ευρώ. 

Θα σας αναφέρω εδώ πόση αντίφαση υπάρχει λέγοντας µία
περίπτωση από ένα χωριό στη δική µου περιοχή, το χωριό Πο-
λυάνεµος στα ελληνοαλβανικά σύνορα είκοσι πέντε κατοίκων.
Εκεί δεν µιλάµε για καµµία παραχώρηση. Γίνεται δηµοπρασία,
στην οποία αναγκάζονται οι δυο-τρεις κτηνοτρόφοι που είναι
στην περιοχή να χτυπήσουν µε τίµηµα που δεν µπορούν να πλη-
ρώσουν, για να µην αφήσουν τυφλούς τους βοσκοτόπους τους
και να µη µπορούν αν δεν πάρουν τις εκτάσεις αυτές να έχουν
πρόσβαση ούτε στις ποτίστρες. 

Παρ’ όλο που το θέµα αυτό πηγαίνει στην Περιφέρεια Δυτικής
Μακεδονίας, θα πρέπει να το δείτε, γιατί και το Υπουργείο έχει
υποχρέωση εφαρµογής του νόµου, ο οποίος δεν εφαρµόζεται
και αντί να πάει µε το άρθρο 7 του ν.4061, πάει µε το άρθρο 10
και αναγκάζει ανθρώπους που δίνουν µάχη και που ζουν σε ένα
χωριό, επαναλαµβάνω, των είκοσι πέντε κατοίκων να φύγουν και
αυτοί από εκεί. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επειδή υπήρξαν κά-
ποιες αλλαγές, συνεχίζουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών.

Καλούµε στο Βήµα την κ. Κυριακή Μάλαµα, θα ακολουθήσει ο
κ. Χαρακόπουλος, µετά θα µιλήσει ο κ. Καραθανασόπουλος, Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ, η κ. Τζάκρη και µετά ο
Υπουργός. 

Κυρία Μάλαµα, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εάν υπάρχει σήµερα ένας δηµό-

σιος φορέας που είναι θεµατοφύλακας της βιώσιµης ανάπτυξης
της υπαίθρου, αυτός δεν είναι άλλος από τον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ».
Ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» έχει έναν τριπλό ρόλο, ο οποίος είναι κοµ-
βικός για το αύριο της ελληνικής γεωργίας, της κτηνοτροφίας
και της µελισσοκοµίας: να ελέγχει, να εµβαθύνει στην έρευνα
των επιστηµών της φυτικής και ζωικής παραγωγής και να καταρ-
τίζει τους αγρότες, τους κτηνοτρόφους και τους µελισσοκόµους
στις καλλιεργητικές και διαχειριστικές τους πρακτικές. 

Ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», όµως, παρ’ όλο που έχει αυτή την κρί-
σιµη θέση στην αλυσίδα της πρωτογενούς παραγωγής, δεν αν-
τιµετωπίστηκε από την παρούσα Κυβέρνηση, όπως επιτάσσουν
οι ανάγκες της ελληνικής υπαίθρου. Ακριβώς επειδή ο ρόλος του
ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» είναι να αναπτύσσει και να εµβαθύνει βιώσι-
µες πρακτικές, οι οποίες πολλές φορές συγκρούονται µε µεγάλα
αγροβιοµηχανικά συµφέροντα, η Κυβέρνηση αυτή προσπάθησε
να τον απαξιώσει και σήµερα επιδιώκει να του επιβάλει µια επι-
κίνδυνη νεοφιλελεύθερη λογική λειτουργίας. 

Συγκεκριµένα, µε το άρθρο 13 του νοµοσχεδίου η ηγεσία του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων ανοίγει στην κυ-
ριολεξία την κερκόπορτα στα µεγάλα λόµπι της αγροβιοµηχα-
νίας για να υπαγορεύουν τι ερευνά, τι θα ερευνήσει ο
ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», πού θα κατευθύνει αυτή την έρευνά του και
σε ποιους τοµείς θα εστιάσει µέσα από µια επιτροπή πλήρως
ελεγχόµενη από τον εκάστοτε Υπουργό και µε ελάχιστη συµµε-
τοχή σε αυτή των ερευνητών του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ». 

Στον άλλο κρίσιµο τοµέα των ελέγχων η ηγεσία του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης ολοκληρώνει την καταστροφική της
οπτική όσον αφορά τον φορέα. Επιτρέπει την είσοδο ιδιωτών
ελεγκτών για την επιτέλεση του ελεγκτικού έργου του ίδιου του
οργανισµού, δηµιουργώντας έτσι µια τεράστια τρύπα στους
ελέγχους µε δεδοµένο ότι ο ελεγχόµενος µέσα από θυγατρικά
σχήµατα µπορεί να γίνει και ελεγκτής του εαυτού του. Αυτή η
διάταξη είναι ολέθρια για κρίσιµα προϊόντα, όπως είναι η φέτα
και το µέλι.

Αυτές οι δύο διατάξεις σε συνδυασµό µπορούν να δηµιουργή-
σουν ένα ολέθριο υπόβαθρο για την ελληνική πρωτογενή παρα-
γωγή. Μεγάλες βιοµηχανίες που είναι ήδη εδώ θα µπορούν να
επιβάλουν τις κατευθύνσεις και τα συµπεράσµατα των ερευνών
του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» και µετά να έρχονται οι θυγατρικές τους
εταιρείες µέσα από ιδιώτες ελεγκτές και να πιστοποιούν ως
ασφαλή µεταποιηµένα αγροτικά προϊόντα, τα οποία όµως έχουν
υποστεί επικίνδυνες καλλιεργητικές πρακτικές για το περιβάλλον
και για την υγεία. 

Για να δώσουµε ένα απλό παράδειγµα, στη Χαλκιδική λειτουρ-
γεί το Μελισσοκοµικό Ινστιτούτο του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ». Εκεί οι
επιστήµονες ερευνούν τις επιπτώσεις της χρήσης φυτοφαρµά-
κων στην επικονίαση των µελισσών. Εάν αύριο ισχύσει το νοµο-
σχέδιό σας, µια πολυεθνική εταιρεία που εµπορεύεται ένα
φυτοφάρµακο µπορεί να επιβάλει φραγµούς σε αυτή την έρευνα
και στη συνέχεια, οι ιδιώτες ελεγκτές να βεβαιώσουν ότι δεν
υπάρχουν επικίνδυνα ίχνη αυτού του φυτοφαρµάκου στο µέλι ή
ότι το συγκεκριµένο φυτοφάρµακο δεν απειλεί τους αγρότες που
το µεταχειρίζονται. Έχουν συµβεί αυτά. Έχουν συµβεί σε χώρες
που έχουν καταργήσει τον δηµόσιο χαρακτήρα της έρευνας και
των ελέγχων στην αγροτική παραγωγή. 

Για να µη µιλήσουµε βέβαια για τη νοθεία στο γάλα, στη φέτα
και στο µέλι. Εκεί έχετε αφήσει τα συµφέροντα αχαλίνωτα. Αφή-
νετε έρµαιο τον κτηνοτρόφο και έρχεστε τώρα να θεσµοθετή-
σετε την κατάργηση κάθε ελέγχου και συνολικά -συνολικότατα!-
του πλαισίου της διασφάλισης της ποιότητας των ΠΟΠ προϊόν-
των που παράγονται από γάλα µέσα από µία αδιαφανή επιτροπή
µε το άρθρο 19. 

Εµείς σας λέµε ότι η έρευνα, ο έλεγχος και η πρότυπη κατάρ-
τιση στον πρωτογενή τοµέα πρέπει να είναι δηµόσια µέσα από
ένα ισχυρό ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ». Πρέπει να στελεχωθεί ο φορέας,
δεν πρέπει να παραδοθεί το έργο του σε ιδιώτες και πρέπει να
στηριχθούν τα ερευνητικά ινστιτούτα µε κάθε τρόπο. 

Επαναλαµβάνουµε µε αυτή την ευκαιρία την ανάγκη δηµιουρ-
γίας ενός δηµόσιου ΙΕΚ Μελισσοκοµίας στις εγκαταστάσεις του
Ινστιτούτου Μελισσοκοµίας του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» στη Χαλκι-
δική. Είναι µια περιοχή µε πάρα πολύ µεγάλη µελισσοκοµική πα-
ράδοση και η δηµιουργία µιας τέτοιας δοµής µπορεί να συµβάλει
σε ένα καλύτερο µέλλον για τη µελισσοκοµία στο σύνολό της και
να δηµιουργήσει προϋποθέσεις για µια βιώσιµη ανάπτυξη του
πρωτογενούς τοµέα της χώρας µας µέσα από πραγµατική επι-
στηµονική κατάρτιση των µελισσοκόµων µας. 

Επίσης, θα ήθελα να κρούσω τον κώδωνα του κινδύνου και για
το άρθρο 46, το οποίο επιτρέπει στην κυριολεξία τη σαλαµοποί-
ηση των γεωργικών εκτάσεων του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων και την εκχώρησή τους σε επενδυτικά
συµφέροντα. Με το άρθρο αυτό ενδέχεται το Υπουργείο να επα-
νέλθει σε µια απαράδεκτη στόχευση για τη δηµιουργία φωτοβολ-
ταϊκού σταθµού στο αγρόκτηµα του Αγίου Μάµα της Χαλκιδικής
που είναι µία περιοχή απαράµιλλης φυσικής αξίας και κρίσιµης
για τη γεωργία, τη µελισσοκοµία και την περιβαλλοντική αειφο-
ρία της περιοχής. Να προσέξουµε πολύ αυτό το άρθρο, γιατί εν-
δέχεται να επαναφέρει εν κρυπτώ τους σχεδιασµούς που
ανασχέσαµε µε τις συλλογικές µας αντιδράσεις και παρεµβάσεις
πριν από λίγο διάστηµα.

Κλείνοντας, να µου επιτρέψετε να αναφερθώ σε ένα πολύ σο-
βαρό ζήτηµα που αφορά το Υπουργείο σας και µου κοινοποι-
ήθηκε πριν από λίγα λεπτά από το γραφείο του Δηµάρχου της
Νέας Προποντίδας της Χαλκιδικής. Ο δήµαρχος κρούει τον κώ-
δωνα του κινδύνου για το µοναδικό µνηµείο του µετοχικού συγ-
κροτήµατος της Νέας Τρίγλιας. Το µνηµείο αυτό έχει περιέλθει
σε πάρα πολύ άσχηµη κατάσταση, επειδή το Υπουργείο Αγροτι-
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κής Ανάπτυξης και Τροφίµων δεν µεταβιβάζει τη χρήση γης για
να προχωρήσουν οι αναστηλωτικές εργασίες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Σας καλούµε, λοιπόν, τώρα από αυτό το Βήµα της Βουλής να
προχωρήσετε άµεσα στην ικανοποίηση του αιτήµατος του Δήµου
Προποντίδας για να σωθεί το µνηµείο αυτό. Βέβαια, στο συγκε-
κριµένο θέµα θα επανέλθουµε και µε κοινοβουλευτικό έλεγχο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Μάλαµα.

Τώρα θα δώσουµε τον λόγο στον κ. Μάξιµο Χαρακόπουλο από
τη Νέα Δηµοκρατία.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι προκλήσεις των τελευταίων

ετών, από την κλιµατική και υγειονοµική κρίση µέχρι την ενεργει-
ακή κρίση και την απειλή της επισιτιστικής ασφάλειας, καθιστούν
αναγκαία την αναδιάρθρωση των οργανισµών που αφορούν την
πρωτογενή παραγωγή. Και αυτό γιατί οι κρίσεις σε οποιονδήποτε
τοµέα επιφέρουν αλυσιδωτές επιπτώσεις και στην πρωτογενή
παραγωγή. 

Είναι αλήθεια ότι µε τη συγχώνευση των τεσσάρων πρώην φο-
ρέων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, δηλαδή του Εθνι-
κού Ιδρύµατος Αγροτικής Έρευνας, ΕΘΙΑΓΕ, του Οργανισµού
Γεωργικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης, Κατάρτισης και Απα-
σχόλησης, ΟΓΕΕΚΑ – «ΔΗΜΗΤΡΑ», του Οργανισµού Πιστοποί-
ησης και Επίβλεψης Γεωργικών Προϊόντων, ΟΠΕΓΕΠ, και του
Ελληνικού Οργανισµού Γάλακτος και Κρέατος, ΕΛΟΓΑΚ, υπό την
σκέπη του ΕΛΓΟ – «ΔΗΜΗΤΡΑ», επιχειρήθηκε να αποσοβηθούν
οι αρνητικές παράµετροι από τη διάσπαση των αντικειµένων που
αφορούσαν την αγροτική παραγωγή, να εξοικονοµηθούν πόροι
και να υπάρξουν ωφέλειες από την κοινή διοίκησή τους. 

Μετά, όµως, από µια υπερδεκαετή περίοδο ανακατατάξεων
και προκλήσεων, είναι εύλογη η θεσµική και λειτουργική αναβάθ-
µιση του οργανισµού. Στη σύγχρονη εποχή αυτό που περιµένει
η παραγωγική βάση, οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι µας, είναι
ένας οργανισµός που θα προάγει την έρευνα και θα τη διαχέει
στον παραγωγό, που θα τον προστατεύει επαρκώς από τα φαι-
νόµενα νοθείας, µε αυστηρούς ελέγχους εντός και εκτός συνό-
ρων -θα επανέλθω σε αυτό- και θα παρέχει αξιόπιστες και
σύγχρονες υπηρεσίες εκπαίδευσης. 

Υπό αυτό το πρίσµα, είναι θετική η σύσταση επταµελούς επι-
τροπής αγροτικής έρευνας, η οποία θα µεριµνά για την αξιολό-
γηση των ινστιτούτων αγροτικής έρευνας, καθώς και για την
αποτελεσµατικότητα και τη σύνδεση της έρευνας µε την κοινωνία. 

Κοµβικής σηµασίας για το µέλλον και τη βελτίωση της αντα-
γωνιστικότητας της αγροκτηνοτροφικής παραγωγής είναι η
έρευνα να µην παραµένει στα χαρτιά, αλλά να περνά στην αγορά
και ειδικά στον παραγωγό, ο οποίος πρέπει να είναι µέτοχος της
όλης ερευνητικής διαδικασίας. 

Για το έτερο πολύ σηµαντικό κοµµάτι των ελέγχων, το οποίο
έχει ταλανίσει πολλάκις την αξιοπιστία εµβληµατικών προϊόντων
µας, όπως η φέτα, αλλά και άλλα προϊόντα προστατευόµενης
προέλευσης, µε την εµφάνιση «µαϊµού» προϊόντων στα ράφια
σουπερµάρκετ του εξωτερικού, θεωρώ ιδιαίτερα σηµαντική τη
διάταξη που δίνει τη δυνατότητα να ανιχνεύεται η αλλαγή «µαν-
δύα» από όσους παρανοµούν, αισχροκερδούν, εκθέτουν τη
χώρα, εκµεταλλεύονται τον µόχθο των παραγωγών και απλά αλ-
λάζουν ονοµασία ώστε να συνεχίσουν την καταστροφική τους
δραστηριότητα. 

Επίσης σηµαντική για τη βελτίωση της ελεγκτικής διαδικασίας
είναι και η πρόβλεψη για αύξηση των ηµερών µετακίνησης του
προσωπικού του οργανισµού για ελέγχους από εξήντα σε εκατό
ογδόντα ηµέρες. 

Δυστυχώς όµως, κύριε Υπουργέ, τα φαινόµενα νοθείας και
εξαπάτησης των καταναλωτών συνεχίζονται. Όπως καταγγέλλει
η Οµοσπονδία Κτηνοτροφικών Συλλόγων Θεσσαλίας, εταιρία
που και στο παρελθόν παραβίασε τους κανόνες παραγωγής και
διακίνησης φέτας ΠΟΠ πρωταγωνιστεί και πάλι µε παρασκευή
τυριού τύπου φέτας από αγελαδινό γάλα. 

Καταθέτω στα Πρακτικά την καταγγελία των κτηνοτρόφων,
που διαµαρτύρονται ότι δεν γίνονται έλεγχοι ή ότι οι έλεγχοι που
γίνονται είναι αµελητέοι. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στη σωστή κατεύθυνση αναµφίβολα είναι η λειτουργία επιτρο-
πής από ειδικούς επιστήµονες και εκπρόσωπο της Διεπαγγελµα-
τικής Οργάνωσης Φέτας για τον προσδιορισµό των ορίων των
αποδόσεων γάλακτος κατά την παραγωγή των τυροκοµικών προ-
ϊόντων ΠΟΠ, καθώς το κοµµάτι αυτό είναι µεν τεχνικό, αλλά και
σπουδαίας σηµασίας για την ταυτότητα των ΠΟΠ τυροκοµικών
µας προϊόντων. 

Επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να σταθώ ιδιαί-
τερα στο άρθρο 46, µε το οποίο δίνεται επιτέλους λύση στο πρό-
βληµα των καλλιεργήσιµων εκτάσεων της λίµνης Κάρλας που
κατείχαν κάτοικοι των παρακάρλιων χωριών και δεν είχαν αµφι-
σβητηθεί από το δηµόσιο τα τελευταία σαράντα χρόνια. Η διαδι-
κασία αποτύπωσης των ιδιοκτησιών στο Κτηµατολόγιο
περιέπλεξε την κατάσταση, µε αποτέλεσµα οι ιδιοκτήτες που µε-
ταβίβασαν τις περιουσίες τους νόµιµα, που απέδιδαν από το
1983 φόρους και επίσης χρηµατοδοτήθηκαν γι’ αυτά τα χωράφια
µέσω προγραµµάτων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων να αδυνατούν να τα κατοχυρώσουν στο Κτηµατολόγιο. 

Για το ζήτηµα είχαµε κατ’ επανάληψη συνεργασία µε την ηγε-
σία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και τον Γενικό Γραµ-
µατέα της Κυβέρνησης, τον κ. Κουτνατζή, για την εξεύρεση
λύσης. 

Σας ευχαριστώ και προσωπικά, κύριε Υπουργέ, που ακούσατε
τα εύλογα επιχειρήµατα των κατοίκων των παρακάρλιων και σή-
µερα δίνετε λύση στο δίκαιο αίτηµά τους. 

Επιτρέψτε µου όµως, κύριε Υπουργέ, να αναφερθώ και σε ορι-
σµένα ζητήµατα που χρήζουν απαντήσεων. Όπως γνωρίζετε, η
έγκαιρη παρουσία γεωπόνων του ΕΛΓΑ στα χωράφια για την εκτί-
µηση των ζηµιών είναι καθοριστικής σηµασίας για την ορθή απο-
τύπωσή τους. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι είναι εύλογο το αίτηµα επανεξέτασης του
καθεστώτος των µετακινήσεων των εργαζοµένων του ΕΛΓΑ και
της αναπροσαρµογής προς τα πάνω, εξαιτίας και της αύξησης
των τιµών των καυσίµων, της χιλιοµετρικής απόστασης για τις
µετακινήσεις τους. 

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να δοθεί άµεσα λύση στο ζή-
τηµα της αναγνώρισης των επαγγελµατικών δικαιωµάτων των
αποφοίτων από τα νεοσυσταθέντα γεωπονικά τµήµατα. Δυστυ-
χώς, η συγχώνευση των ΤΕΙ µε πανεπιστήµια έγινε από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση στο «πόδι», χωρίς πρόνοια για τα
επαγγελµατικά δικαιώµατα των αποφοίτων των νέων τµηµάτων. 

Κύριε Υπουργέ, σε λίγες µέρες θα έχουµε ορκωµοσία αποφοί-
των χωρίς επαγγελµατικά δικαιώµατα. Για το ζήτηµα, όπως ξέ-
ρετε, έχω ασκήσει κοινοβουλευτικό έλεγχο. Το θέτω και από το
Βήµα της Βουλής. Και ευελπιστώ, κύριε Υπουργέ, να δώσετε
λύση. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Χαρακόπουλο. 

Θα δώσουµε τον λόγο τώρα στον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, τον κ. Νίκο Καραθανασό-
πουλο. Μετά θα ακολουθήσει ο κ. Χαρίτου από τον ΣΥΡΙΖΑ και ο
Υπουργός.

Κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Επειδή γενικεύτηκε η συζήτηση, θα αναφερθώ στα συνολικό-

τερα ζητήµατα, µια και η ειδική αγορήτρια του ΚΚΕ, η συντρό-
φισσα Διαµάντω Μανωλάκου, αναφέρθηκε µε πλήρη επάρκεια
στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Ακούσαµε και πάλι λόγια αγάπης για τους αγρότες, µέχρι και
τον στίχο του γνωστού τραγουδιού «και εµένα ο παππούλης µου
ήταν…». Δεν είπε αγρότης, είπε κολίγος. 
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Ποιος φταίει που οι βιοπαλαιστές αγρότες στη συντριπτική
τους πλειοψηφία το µόνο που κάνουν είναι να συσσωρεύουν
χρέη, να µην µπορούν να καλλιεργήσουν τη γη, όταν την καλ-
λιεργούν να µην έχουν ένα εισόδηµα που να καλύπτει τις ανάγ-
κες τους, που οδηγούνται στο να πουλάνε τη γη τους και να
συγκεντρώνεται σε όλο και λιγότερα χέρια ή να αλλάζει η χρήση
γης; Ποιος φταίει, αλήθεια, που ερηµώνει η ύπαιθρος; 

Υπάρχει ένας εύσχηµος τρόπος να συγκαλύψουµε τις ταξικές
αντιθέσεις που υπάρχουν στην ύπαιθρο. Και ποιος είναι αυτός;
Να καλύπτουµε τα πάντα κάτω από τον όρο «αγροτική οικονο-
µία» ή «αγροτική παραγωγή», για να συγκαλύψουµε την τεράστια
διαστρωµάτωση που υπάρχει στην αγροτική παραγωγή. Δηλαδή,
ένα πολύ µεγάλο µέρος αριθµητικό είναι οι βιοπαλαιστές αγρό-
τες µε µικρό κλήρο στην πλειοψηφία τους. Και ένας µικρό µέρος,
αλλά σηµαντικό όσον αφορά τους όρους της παραγωγικής δρα-
στηριότητας, είναι οι µεγάλες καπιταλιστικού χαρακτήρα επιχει-
ρήσεις στην ύπαιθρο. 

Και αυτά βεβαίως τα δύο τµήµατα δεν έχουν κοινά συµφέ-
ροντα, έχουν αντικρουόµενα συµφέροντα. Ο θάνατος του βιο-
παλαιστή αγρότη και η συγκέντρωση της γης σε όλο και
λιγότερα χέρια -καπιταλιστικού χαρακτήρα επιχειρήσεις στην
ύπαιθρο- είναι η ζωή για το µεγάλο κεφάλαιο. 

Αλλά για να δούµε, για τους βιοπαλαιστές αγρότες που ενδια-
φέρεται το ΚΚΕ, γιατί δεν µπορεί να τα τσουβαλιάζουµε όλα,
ποια είναι τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν; Πρώτο είναι το
κόστος παραγωγής. Ποιος ευθύνεται που χρόνο µε τον χρόνο
αυξάνεται µε γεωµετρική πρόοδο το κόστος παραγωγής; Ποιος
καθορίζει το κόστος παραγωγής; Δεν το καθορίζουν, πρώτα απ’
όλα, οι επιχειρηµατικοί όµιλοι, τα µονοπώλια και οι πολυεθνικές
που τους προµηθεύουν τα αγροτικά µηχανήµατα, τους σπόρους,
τα λιπάσµατα, τα φυτοφάρµακα και πάει λέγοντας; Τι συµφέρον
έχουν οι επιχειρηµατικοί αυτοί όµιλοι; Να πουλάνε ακριβά, άρα
να αυξάνουν το κόστος παραγωγής για τον αγρότη. 

Δεύτερον, το κόστος παραγωγής δεν καθορίζεται από ένα κατ’
εξοχήν εχθρικό για τον βιοπαλαιστή αγρότη κράτος; Παρά-
δειγµα, ενέργεια. Υπάρχουν πάρα πολλές κτηνοτροφικές στάνες
στην ύπαιθρο, στην Πελοπόννησο, οι οποίες δεν έχουν ρεύµα.
Γιατί; Γιατί πρέπει ο ίδιος ο αγρότης να πληρώσει το δίκτυο που
θα του πάει το ρεύµα στη στάνη, πράγµα το οποίο είναι απαγο-
ρευτικό, ενώ αντίθετα το αστικό κράτος σπεύδει να δηµιουργή-
σει δίκτυα για τα φωτοβολταϊκά πάρκα και για τα αιολικά πάρκα,
για τα αρπακτικά της πράσινης ενέργειας. Για τους κτηνοτρό-
φους, όµως, κανένα πρόγραµµα να αξιοποιηθούν κονδύλια που
τα πληρώνουν οι ίδιοι, τα πληρώνουµε εµείς, είναι της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης είτε κρατικά, για να πάει το ηλεκτρικό δίκτυο και να
τους πάει ρεύµα.

Δεύτερον, το νερό. Άκουσα µε θράσος και από τον εισηγητή
του ΠΑΣΟΚ αλλά και από Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας από
την Αργολίδα για τον Ανάβαλο. Μα δεν ντρέπονται; Ο Ανάβαλος
είναι υπόθεση από τη δεκαετία του ’70 να γίνει εκεί το φράγµα
για να µπορέσει να υδροδοτηθεί και ο κάµπος της Αργολίδας και
το Άργος και το Ναύπλιο µε πλούσιο νερό. Ακόµα και η Αττική
θα µπορούσε. Κι όµως, όλο αυτό το νερό τόσες δεκαετίες πάει
στη θάλασσα. Και τώρα µαζί µε τη θάλασσα αρχίζει να χαλάει
και η ποιότητα του νερού του Ανάβαλου. Γιατί δεν έγινε αυτό το
φράγµα ποτέ; 

Ποιος αυξάνει, λοιπόν, το κόστος παραγωγής που χρειάζεται
να κάνουν γεωτρήσεις σε τεράστιο βάθος; Όλες οι κυβερνήσεις,
Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ. Για παράδειγµα, για το
φράγµα του Πείρου, το ΚΚΕ επέµενε ότι το φράγµα του Πείρου
δεν µπορεί να είναι µόνο φράγµα ύδρευσης, αλλά και άρδευσης.
Ποιο ήταν το αποτέλεσµα; Να µην προβλεφθεί η άρδευση για το
φράγµα του Πείρου και ο κάµπος της δυτικής Αχαΐας να έχει στε-
γνώσει από υπόγεια ρεύµατα που τα εµπλούτιζαν τα ποτάµια,
γιατί συγκέντρωσαν τα νερά στο φράγµα. Αποτέλεσµα οι γεω-
τρήσεις πόσα µέτρα να φτάνουν, κύριε Υπουργέ; Πεντακόσια
µέτρα γεώτρηση για να µπορέσουν να καλλιεργήσουν τα χωρά-
φια τους. Ξέρετε τι κόστος σηµαίνει πεντακόσια µέτρα γεώτρη-
σης και για την κατασκευή και για τη λειτουργία της γεώτρησης
µε την εκτόξευση του ρεύµατος και του πετρελαίου;

Τρίτον, και Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ διατηρούν

το απαράδεκτο προνόµιο για τους εφοπλιστές να έχουν αφορο-
λόγητο πετρέλαιο, ενώ για τους αγρότες όχι. Να πληρώνουν
φόρο και ΦΠΑ και ειδικό φόρο κατανάλωσης και να τους επιστρέ-
φουν ένα πολύ µικρό κοµµάτι από το τεράστιο κόστος. Δεν
φταίτε γι’ αυτή την κατάσταση; Πώς θα επιβιώσουν στην ύπαι-
θρο;

Πέρα από τα ζητήµατα αυτά, υπάρχουν ζητήµατα επιστηµονι-
κής βοήθειας. Με ποιους γεωπόνους, µε ποιους κτηνιάτρους
βοηθάτε τους αγροτοκτηνοτρόφους για να µπορέσουν να καλ-
λιεργήσουν τη γη και να αυξήσουν την παραγωγή τους; Δεν
υπάρχουν. Καταφεύγουν στους ιδιώτες. Και πώς θα ζήσει µια οι-
κογένεια στην ύπαιθρο, όταν έχει όλα αυτά τα προβλήµατα να
αντιµετωπίσει και ταυτόχρονα δεν υπάρχουν σχολεία, δεν υπάρ-
χουν κέντρα υγείας, δεν υπάρχουν οι απαραίτητες υποδοµές που
να διασφαλίζουν µια ποιότητα ζωής στην ύπαιθρο, από υποδοµές
πρόσβασης, µέχρι υποδοµές προστασίας της ανθρώπινης ζωής
και της αξιοπρέπειας;

Να, λοιπόν, γιατί λέµε ότι το εχθρικό κράτος ευθύνεται, γιατί
έχει ως επιλογή του να στηρίξει τους µεγάλους επιχειρηµατικούς
οµίλους. Και από αυτή την άποψη, γι’ αυτό ακριβώς ξεφυτρώ-
νουν µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι µέσα από αυτήν την πολιτική
την κρατική τη διαχρονική, καπιταλιστικού χαρακτήρα επιχειρή-
σεις όπως είναι στη φράουλα στην περιοχή της Αχαΐας και της
Ηλείας ή όπως είναι στη Δράµα τα µεγάλα αγροκτήµατα τα
οποία είναι άµεσα συνδεδεµένα µε εταιρείες έτοιµου φαγητού ή
µε διατροφικές εταιρείες. Να, λοιπόν, ποιον χαρακτήρα θέλετε
να δώσετε. 

Δεύτερο ζήτηµα. Η ζωή του αγρότη δεν καθορίζεται από το σε
ποια τιµή πουλάει την παραγωγή του; Ένα είναι το κόστος και
δεύτερον η τιµή πώλησης της παραγωγής του. Ποιος καθορίζει
την τιµή πώλησης της παραγωγής; Οι εταιρείες αγροτοδιατρο-
φής. Και τι τη θέλουν την αγροτική παραγωγή; Ως πρώτη ύλη.
Άρα, λοιπόν, συµπιέζουν την πρώτη ύλη που είναι η αγροτική πα-
ραγωγική δραστηριότητα, η αγροτική παραγωγή, για να έχουν
κέρδη. Να, λοιπόν, που και το κέρδος και στην υπόθεση του κό-
στους, αλλά και στην υπόθεση της τιµής διάθεσης παίζει καθο-
ριστικό ρόλο. Γι’ αυτό ακριβώς αγοράζουν τζάµπα επί της ουσίας
την αγροτική παραγωγή, για να µειώσουν το δικό τους κόστος
και να αυξήσουν τα κέρδη τους. 

Και σε όλα αυτά βεβαίως τι έχουµε επιπλέον; Έχουµε και την
Κοινή Αγροτική Πολιτική που είναι σε βάρος της φτωχοµεσαίας
αγροτιάς και επί της ουσίας αποδεικνύεται µε την Κοινή Αγροτική
Πολιτική ως ο βασικός αντίπαλος των αναγκών των βιοπαλαιστών
αγροτών. Άρα, λοιπόν, κέρδος καπιταλιστικό, πολιτική της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και εχθρικό κράτος αποτελούν τον βασικό αν-
τίπαλο -γιατί όλα µαζί αυτά είναι µια σύµφυση- των βιοπαλαιστών
αγροτών, µε αποτέλεσµα να συσσωρεύουν χρέη όλο και περισ-
σότεροι οι αγρότες. Να έχεις µια αγροτική τράπεζα που υποθη-
κεύσει την αγροτική γη για να τους δώσει δάνεια στο σύνολό της
και σήµερα αυτή έχει µεταβιβαστεί στην τράπεζα Πειραιώς. Να
είναι πάνω από το 50% των βιοπαλαιστών αγροτών ανασφάλι-
στοι. Δεν µπορούν να πληρώσουν ούτε αυτή την ετήσια εισφορά
στον πρώην ΟΓΑ, στον ΕΦΚΑ για να µπορέσουν να έχουν ιατρο-
φαρµακευτική περίθαλψη και ασφάλιση. Την αγροτική παραγωγή
να είναι υποχρεωµένοι να την ασφαλίσουν και ταυτόχρονα ο
ΕΛΓΑ να βάζει κόφτες στην αποζηµίωση από τις καταστροφές
που πάθανε. 

Δεν αποζηµιώνετε κατά 100% -και αυτό είναι καθαρό- την πα-
ραγωγή, ό,τι κι αν λέτε, ό,τι κι αν διαδίδετε. Για παράδειγµα, φτά-
νει µόνο το άρθρο 7 του Κανονισµού Ασφάλισης Φυτικού
Κεφαλαίου του ΕΛΓΑ. Τι λέει αυτό το άρθρο; Προσέξτε, ότι αφαι-
ρείται από το ποσοστό της ζηµιάς ένα 15%. Η συνολική αξία που
προκύπτει υπολογίζεται µε συντελεστή 0,88. Δηλαδή άµα το βά-
λουµε το 15% και το 0,88, το 85% της ζηµιάς που έπαθε µε το
0,88, ποιον συντελεστή µας δίνει; Δίνει 0,748. Άρα, λοιπόν, στην
καλύτερη περίπτωση 75% να αποζηµιωθεί η ζηµιά την οποία
έπαθε.

Δεύτερον, όταν βάζετε ασφαλιστική αξία µε βάση την οποία
υπολογίζεται η αποζηµίωση, από πού και ως πού λοιπόν καθορί-
ζετε αυθαίρετα ότι, για παράδειγµα, σε ένα στρέµµα παραγωγής
ροδάκινου αντιστοιχούν δυόµισι τόνοι, όταν σε πάρα πολλές πε-
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ριπτώσεις η παραγωγή είναι µεγαλύτερη από δυόµισι τόνους;
Αυτοί δεν είναι κόφτες; Αυτοί δεν µειώνουν το σύνολο της απο-
ζηµίωσης; Άρα, λοιπόν, δεν έχουµε 100% αποζηµίωση για το σύ-
νολο των καταστροφών. Αντίθετα, οι επιχειρηµατικοί όµιλοι που
δραστηριοποιούνται στην ύπαιθρο, όχι µόνο συγκεντρώνουν τη
γη, όχι µόνο επιδοτούνται για να αναπτύξουν τις επενδύσεις
τους, έχουν και µια σειρά άλλα προνόµια.

Δεύτερο ζήτηµα, δεν είναι πρόβληµα η αλλαγή χρήσης γης;
Εµείς λέµε ναι, είναι τεράστιο πρόβληµα η αλλαγή χρήσης γης,
γιατί σε γη υψηλής παραγωγικότητας αναπτύσσονται οι ΑΠΕ, τα
φωτοβολταϊκά, καταστρέφουν την παραγωγική δραστηριότητα τα
αιολικά πάρκα ή και οι µεγάλες τουριστικές επενδύσεις. Να, λοι-
πόν, πώς ακόµη περισσότερο συγκεντρώνεται η αγροτική δραστη-
ριότητα σε όλο και λιγότερα χέρια και µειώνεται η παραγωγή. 

Δεύτερο ζήτηµα το οποίο πρέπει να µπει στη συζήτηση: Αγρο-
τική παραγωγή για ποιον; Όλα τα άλλα κόµµατα, Νέα Δηµοκρα-
τία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, Ελληνική Λύση, τι λέτε; Εξωστρέφεια και
τουρισµός. 

Δηλαδή, η παραγωγή για ποιον θα κατευθύνεται; Για τις εξα-
γωγές και για τους τουρίστες που έρχονται στην Ελλάδα; Και ο
ελληνικός λαός µε τι θα καλύψει τις διατροφικές του ανάγκες;

Εµείς λέµε ότι το πρώτο και βασικό είναι να καλυφθούν οι δια-
τροφικές ανάγκες του λαού και ό,τι περισσεύει, βεβαίως, να πάει
και στην εξαγωγή, να πάει και σε άλλες οικονοµικές δραστηριό-
τητες. Αλλά άµα δεν ταΐσω τον λαό, πώς θα ζήσει; Άρα το κυ-
ρίαρχο είναι αυτό. Λέµε, λοιπόν, ότι χρειάζεται αγροτική παρα-
γωγή για να καλυφθούν οι διατροφικές ανάγκες του λαού µε
ασφαλή και υψηλής ποιότητας αγροτικά προϊόντα. Να, λοιπόν,
η δεύτερη τεράστια ειδοποιός διαφορά. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο και το παράδειγµα που έφερε ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, αλλά και ο ειδικός αγορητής
της Ελληνικής Λύσης περί Ολλανδίας είναι ακριβώς ένα παρά-
δειγµα το οποίο, επιταχύνει τις καπιταλιστικές επιχειρήσεις. Γιατί
στην Ολλανδία τι υπάρχουν; Πολυεθνικές οι οποίες έχουν υπό
την ευθύνη τους και τον έλεγχο την αγροτική παραγωγή, ξεκι-
νώντας από την «NESTLE» και µια σειρά άλλες.

Εδώ πέρα δεν έχουµε αυτή την κατάσταση. Έχουµε τους
αγρότες, τους βιοπαλαιστές. Τι τους λέµε, λοιπόν; Ή θα ακολου-
θήσετε τη βίαιη εκτόπιση για να αναπτυχθούν οι µεγάλες βιοµη-
χανίες, οι καπιταλιστικές ή διαφορετικά δεν θα µπορέσετε να
επιβιώσετε. Και µε τον ένα και µε τον άλλο τρόπο χαµένοι δη-
λαδή. Να, λοιπόν, που οδηγούν αυτά τα στοιχεία. 

Εµείς λέµε καθαρά, επειδή ακριβώς υπάρχει ελληνική ιδιοµορ-
φία, που είναι κατατεµαχισµένος  ο αγροτικός κλήρος και µικρός,
πώς θα λυθεί αυτό το πρόβληµα, του να µπορεί να υπάρξει µία
σύγχρονη σε επιστηµονική βάση ανάπτυξη της αγροτικής παρα-
γωγής; Ή µε τον καπιταλιστικό δρόµο του βίαιου ξεκληρίσµατος
της φτωχοµεσαίας αγροτιάς και τη συγκέντρωση της γης ή µε
τον σοσιαλιστικό δρόµο. Δεν υπάρχει άλλος δρόµος. 

Ο σοσιαλιστικός δρόµος τι σηµαίνει; Κοινωνικοποιώ τη γη και
µάλιστα οι αγρότες, οι παραγωγοί οι οποίοι θα υπάρχουν, θα
έχουν την πλήρη προστασία του σοσιαλιστικού κράτους. Και τι
σηµαίνει αυτό; Θα έχουν, πρώτα από όλα, από τον κλάδο τον κοι-
νωνικοποιηµένο της παραγωγής αγροτικών µηχανηµάτων, εφο-
δίων, τράπεζα σπόρων, τη δυνατότητα να καλλιεργούν και να
αναπτύσσουν σε επιστηµονική βάση, αξιοποιώντας τους γεωπό-
νους, τους κτηνιάτρους, να αναπτύσσουν σε επιστηµονική βάση
την παραγωγική δραστηριότητα, ούτως ώστε να παράγουν υψη-
λής ποιότητας και υψηλής αξίας αγροτικά προϊόντα. 

Έτσι, λοιπόν, οι σηµερινοί αγώνες των αγροτών, των βιοπαλαι-
στών, απέναντι και στην σηµερινή Κυβέρνηση, όπως, και στις
προηγούµενες έχουν έναν κεντρικό στόχο. Ποιος είναι αυτός; Να
µπορούν ακριβώς οι αγρότες µέσα από τη σοδειά που πουλάνε,
να καλύπτουν και το κόστος παραγωγής και να έχουν διασφαλι-
σµένες τιµές πώλησης των προϊόντων. Τι σηµαίνει διασφαλι-
σµένη τιµή; Κάλυψη κόστους παραγωγής και ταυτόχρονα
εισόδηµα για να µπορούν να καλλιεργήσουν τη γη τους, αλλά και
για να µπορούν να ικανοποιήσουν τις βασικές ανάγκες τις δικές
τους αλλά και των οικογενειών τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα αξιοποιήσω και τη δευτερολογία µου.
Και έρχοµαι σε ένα ζήτηµα που συζητιέται για τους αποφοί-

τους των γεωπολιτικών σχολών. Μα καλά, δεν έχετε ίχνος αξιο-
πρέπειας, πολιτικής εννοώ; Νέα Δηµοκρατία ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ
δεν εφαρµόζετε κατά γράµµα στα ζητήµατα της ανώτατης εκ-
παίδευσης την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε επίκεντρο
τη Συνθήκη της Μπολόνιας; Τι λέει η Συνθήκη της Μπολόνιας;
Κατηγοριοποίηση των πτυχίων της ανώτατης εκπαίδευσης, πτυ-
χία χωρίς δικαιώµατα και αποσύνδεση των επαγγελµατικών δι-
καιωµάτων από τα πτυχία. Αυτή την πολιτική δεν εφαρµόζετε ως
κυβερνήσεις; 

Και τώρα έρχεστε υποκριτικά και λέτε ότι θέλετε να δώσετε
επαγγελµατικά δικαιώµατα στους αποφοίτους των νέων γεωπο-
λιτικών σχολών. Σας έπιασε ο πόνος, αλήθεια, όταν έχετε τσακί-
σει τους νέους επιστήµονες κυριολεκτικά µε τις πολιτικές σας,
µε πτυχία που δεν έχουν αντίκρισµα, µε πτυχία που είναι απο-
συνδεδεµένα µε τα επαγγελµατικά δικαιώµατα; Έχει, αλήθεια, ο
πολιτικός µηχανικός επαγγελµατικά δικαιώµατα µε το πτυχίο του;
Όχι. Για να εγγραφεί στο ΤΕΕ χρειάζεται ειδική διαδικασία. Έχει
ο οικονοµολόγος επαγγελµατικά δικαιώµατα µόνο µε το πτυχίο
του; Όχι. Θέλει ειδική διαδικασία για να εγγραφεί, να γίνει λογι-
στής, να περάσει από εξετάσεις. Άρα, λοιπόν, τα πτυχία είναι
αποσυνδεδεµένα τα επαγγελµατικά δικαιώµατα. 

Δεύτερον, για τι είδους επαγγελµατικά δικαιώµατα µιλάµε σε
µια αγορά εργασίας, η οποία θεωρεί κόστος την εργατική δύ-
ναµη, γι’ αυτό θέλει να τη συµπιέσει και να µην έχει δικαιώµατα
επαγγελµατικά, για να µπορεί ακριβώς να δουλεύει µε µπλοκά-
κια, για να µπορεί να δουλεύει σε συνθήκες εντατικοποίησης και
µε µισθούς πείνας, να είναι αναλώσιµοι. 

Οι πτυχιούχοι πολιτικοί µηχανικοί που δουλεύουν µε µπλοκά-
κια, έχουν επαγγελµατικά δικαιώµατα; Και τι τα έχουν κάνει; Τα
έχουν κορνιζάρει, για να δουλεύουν µε µπλοκάκια και να τους
πετάει η επιχείρηση όποτε θέλει στον δρόµο γιατί δεν της καλύ-
πτει πλέον τις ανάγκες; Αυτή την αγορά εργασίας δεν διαµορ-
φώσατε ως κυβερνήσεις όλοι σας; Αυτά τα πτυχία χωρίς
επαγγελµατικά δικαιώµατα δεν διαµορφώσατε όλοι σας. Αυτή η
τύποις ανωτατοποίηση που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ τι ήταν; Πετάξατε
στα σκυλιά, επί της ουσίας, τα νέα παιδιά, να τα κατασπαράξουν.
Τέτοια ανωτατοποίηση κάνετε. Γιατί; Γιατί έχουµε πτυχία πολλα-
πλών ταχυτήτων. Και ήρθε µετά η Κεραµέως και διεύρυνε την
κατηγοριοποίηση των πτυχίων στην ίδια λογική. 

Εµείς, λοιπόν, τι λέµε στα νέα παιδιά και στους φοιτητές αυτών
των γεωπολιτικών σχολών; Πρώτον, ότι πρέπει να υπάρξει ουσια-
στική αναβάθµιση της ανώτατης εκπαίδευσης. Δεύτερον, προ-
γράµµατα σπουδών που να αντιστοιχούν στο επιστηµονικό
αντικείµενο και όχι σκόρπιες διδακτικές µονάδες δεξιά και αρι-
στερά. Και τρίτον, λέµε ότι το πτυχίο πρέπει να αποτελεί τη µονα-
δική προϋπόθεση για να µπορέσουν να αποκτήσουν επαγγελµα-
τικά δικαιώµατα. Αυτή είναι η συνολική πρόταση του ΚΚΕ. 

Συµπερασµατικά, λοιπόν, και στα ζητήµατα της αγροτικής πα-
ραγωγής και των προβληµάτων που αντιµετωπίζουν οι βιοπαλαι-
στές αγρότες και στα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι νέοι
φοιτητές, που αναφερθήκαµε, ποιος είναι ο πραγµατικός αντίπα-
λος; Το κέρδος και η ικανοποίηση των αναγκών και των συµφε-
ρόντων των επιχειρηµατικών οµίλων. Αυτός είναι ο πραγµατικός
αντίπαλος που έχουν να αντιµετωπίσουν. Αυτός είναι ο πραγµα-
τικός αντίπαλος που στηρίζετε όλοι σας. 

Όλα τα άλλα κόµµατα έχουν αντίπαλό τους στην πολιτική της
Ευρωπαϊκής Ένωσης που την έχετε υπηρετήσει µε συνέπεια και
πιστότητα όλοι σας. Και βεβαίως ένα κράτος το οποίο δεν έχει
παθογένειες -έχει και τέτοιες, αλλά δεν είναι αυτό το βασικό του-
είναι εχθρικό, γιατί είναι αστικό κράτος και γιατί αυτό το αστικό
κράτος ικανοποιεί τα συµφέροντα των επιχειρηµατικών οµίλων
και όχι τα συµφέροντα του λαού. 

Έτσι, λοιπόν, όσοι κινούµαστε στις «ράγες» του συστήµατος
το οποίο υπηρετείτε και εξωραΐζετε, τόσο τα δικαιώµατα, οι
ανάγκες, ακόµη και η ζωή των εργαζοµένων, των επαγγελµατιών,
των βιοπαλαιστών αγροτών, της νέας γενιάς θα θυσιάζονται στον
βωµό του καπιταλιστικού κέρδους. 

Άρα, λοιπόν, µονόδροµο αποτελεί η σύγκρουση µε τον πραγ-
µατικό αντίπαλο, αλλά και µε τα κόµµατα που υπηρετούν αυτόν
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τον πραγµατικό αντίπαλο ή καλλιεργούν αυταπάτες για το σύ-
στηµα, για να µπορεί να είναι την επόµενη µέρα ισχυρός ο λαός
στον δρόµο της ανατροπής µε ισχυρό ΚΚΕ. Γι’ αυτό είναι και -
κατά τη γνώµη µας- ελπιδοφόρο το κίνηµα αυτό που έχει βάλει
ως προµετωπίδα ότι δεν θα ξεχαστεί το έγκληµα στα Τέµπη, µε
σύνθηµα: «Ή τα κέρδη τους ή η ζωή µας». Και από αυτή την
άποψη, αυτό το σύνθηµα οδηγεί στο βάθεµα της ριζοσπαστικο-
ποίησης της νέας γενιάς, αλλά και ευρύτερων λαϊκών στρωµά-
των, την µετατρέπει σε στάση ζωής ενάντια στο κοινωνικό,
οικονοµικό, αλλά και πολιτικό σύστηµα το οποίο τους τσακίζει
και σε συµπόρευση µε το ΚΚΕ, το µοναδικό κόµµα που βρίσκεται
για πάνω από ένα αιώνα απέναντι σε αυτό το σάπιο, διεφθαρµένο
σύστηµα, το καπιταλιστικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον
κατάλογο των οµιλητών και καλούµε στο Βήµα τον κ. Χαρίτου
Δηµήτριο από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπροστά στην

παγκόσµια επισιτιστική κρίση και τις τεράστιες ανάγκες παρα-
γωγής αγροδιατροφικών προϊόντων που αντί να λειτουργήσουν
ως καταλύτης για τη διαµόρφωση ενός εθνικού στρατηγικού
σχεδίου µε προσδιορισµένους στόχους, ώστε ταχύτατα να αντι-
µετωπιστούν τα χρόνια διαρθρωτικά προβλήµατα του αγροτικού
τοµέα, µεταξύ άλλων της ηλικιακής σύνθεσης, της ενσωµάτωσης
της νέας τεχνολογίας και της καινοτοµίας, ώστε η χώρα µας να
αξιοποιήσει τα ισχυρά συγκριτικά πλεονεκτήµατα που διαθέτει,
εσείς, κύριοι, τι κάνετε; Κινείστε χωρίς σχέδιο, χωρίς συγκεκρι-
µένες στοχεύσεις στο τι θέλουµε να πετύχουµε, ενώ οι πρωτο-
βουλίες σας έχουν αποσπασµατικό χαρακτήρα. 

Αυτό επιβεβαιώνεται και µε το σηµερινό νοµοσχέδιο. Σε ποια
από τα κοµβικά ζητήµατα ευθύνης του Ελληνικού Γεωργικού Ορ-
γανισµού - ΔΗΜΗΤΡΑ, όπως της έρευνας, της εκπαίδευσης και
κατάρτισης, της πιστοποίησης και των ελέγχων, δίνετε απάν-
τηση;

Το καίριο ζήτηµα της έρευνας από το πολλαπλασιαστικό υλικό,
το γενετικό έως τις φυλές ζώων, της φυτοπροστασίας, χωρίς την
ύπαρξη εθνικής στρατηγικής, έχει αφεθεί αποκλειστικά ως πεδίο
στον ιδιωτικό τοµέα. Η αναγκαία σήµερα εκπαίδευση και κατάρ-
τιση ιδιαίτερα των νεοεισερχόµενων αγροτών εξαντλείται σχεδόν
αποκλειστικά από τον οργανισµό στην υλοποίηση προγραµµά-
των κατάρτισης νέων γεωργών, περιορισµένης και αµφίβολης
αποτελεσµατικότητας. 

Η διατήρηση, κύριοι, σε ατροφία του οργανισµού µε την υπο-
στελέχωση και την υποχρηµατοδότησή του, η διατήρηση των αλ-
ληλοκαλυπτόµενων αρµοδιοτήτων σε άλλους φορείς ακυρώνουν
τον ελεγκτικό ρόλο φορέων, όπως του ΕΦΕΤ και του ΕΛΓΟ, ενώ
η εκχώρηση µέρους του έργου τους σε ιδιώτες –όπως προβλέπει
το άρθρο 18- δεν αποτελεί απάντηση στο πρόβληµα των ελέγ-
χων, αλλά οδηγεί στην περαιτέρω απαξίωση του οργανισµού. 

Η έξαρση της µάστιγας των ελληνοποιήσεων ιδιαίτερα στο
γάλα, που πρωτοστατούν κυρίως µεγάλα συµφέροντα στον
τοµέα, πλήττουν βίαια το εισόδηµα των κτηνοτρόφων, αλλά και
τις µικρότερες επιχειρήσεις του κλάδου. Σας έχουν κατατεθεί
συγκεκριµένες προτάσεις από εκπροσώπους των κτηνοτρόφων,
προτάσεις που µάλιστα δοκιµάστηκαν πιλοτικά. 

Εσείς, κύριοι, δεν θέλετε να συγκρουστείτε µε τα συµφέροντα
που κινούνται ολιγοπωλιακά!

Θα ήθελα ακόµη να σηµειώσω ότι στην αρµοδιότητα του
ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» βρίσκονται για χρόνια εγκαταλελειµµένες
εκτάσεις στον πρώην Κτηνοτροφικό Σταθµό Κοµοτηνής, µέσα
στον αστικό ιστό της πόλης, και παρά το γεγονός ότι έχουν κα-
τατεθεί συγκεκριµένες προτάσεις για αξιοποίηση, αυτές παρα-
µένουν στα αζήτητα. 

Κυρίες και κύριοι, όσοι σήµερα εµπλέκονται στον πρωτογενή
τοµέα της οικονοµίας κινούνται σε ένα καθεστώς αβεβαιότητας,
ιδιαίτερα αυτοί που παράγουν, οι αγρότες, οι κτηνοτρόφοι, οι
αλιείς, οι µελισσοκόµοι. Η τεράστια εκτίναξη του κόστους της
παραγωγής στο ηλεκτρικό ρεύµα, στα καύσιµα, τα αγροεφόδια,
τις ζωοτροφές δεν αντισταθµίζονται µε τις ισχνές ενέσεις ενίσχυ-
σης, µε πιο αδικηµένους τους αιγοπροβατοτρόφους µας. 

Κύριοι, βρισκόµαστε µπροστά στη νέα καλλιεργητική χρονιά,

αλλά και στην εφαρµογή της νέας ΚΑΠ µε πληθώρα αναπάντη-
των ερωτηµάτων, κυρίως όµως χωρίς ουσιαστική ρευστότητα
του αγροτικού κόσµου. Αναγκάζονται να καταφεύγουν στους µε-
ταποιητές, αφού το τραπεζικό σύστηµα µέσω της κάρτας αγρότη
αδυνατεί να στηρίξει το πραγµατικό κόστος της παραγωγής. 

Το κόστος της λίπανσης υπερδιπλασιάστηκε και εσείς για την
περσινή χρονιά ούτε το 10% δεν καλύψατε, ενώ για τη φετινή
είναι άγνωστοι ακόµα οι τύποι των λιπασµάτων που θα επιδοτη-
θούν, ενώ οι αγρότες έχουν ήδη ρίξει τα λιπάσµατα στα χωρά-
φια. 

Οι αιγοπροβατοτρόφοι βρίσκονται σε πραγµατικό αδιέξοδο.
Τους υποσχεθήκατε, κύριε Υπουργέ, 8 ευρώ ανά ζώο και πήραν
µόνο 5,5 έως 6 ευρώ στην καλύτερη περίπτωση. Αν παραµείνουν
καθηλωµένες οι τιµές γάλακτος στον παραγωγό, σε συνδυασµό
µε τη δραµατική µείωση της ενίσχυσης του πρασινίσµατος -αφού
ούτε το 20% δεν θα εισπράξουν από αυτόν οι κτηνοτρόφοι-, τότε
είναι αµφίβολο από το φθινόπωρο πόσοι θα αντέξουν να κρατή-
σουν τα ζωντανά και βιώσιµες τις εκµεταλλεύσεις τους. 

Σκεφτήκατε την αδικία που υφίστανται οι παράκτιοι αλιείς µε
την επιστροφή του φόρου, επιστροφή του πετρελαίου κίνησης,
όταν ορίσατε δύο µόνο κλίµακες για χορήγηση 1.300 ευρώ σε
σκάφη έως δώδεκα µέτρα και 13.000 ευρώ σε σκάφη άνω των
δώδεκα µέτρων; Είναι φανερό ποιους θέλετε να ενισχύσετε, κύ-
ριοι. 

Σκεφτήκατε πώς θα ανταπεξέλθουν οι µελισσοκόµοι της ειδι-
κής κατάστασης µε 4 ευρώ ανά κυψέλη και µε την προϋπόθεση
να έχουν πάνω από εκατόν δέκα; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εφαρµογή από φέτος της
νέας ΚΑΠ έχει προκαλέσει µεγάλη αβεβαιότητα στον αγροτικό
κόσµο και δικαιολογηµένα, αφού έως και σήµερα παραµένουν
αναπάντητα πληθώρα ερωτηµάτων µε ευθύνη σας λόγω της έλ-
λειψης προετοιµασίας και των συνεχών αλλαγών στη διοίκηση
του ΟΠΕΚΕΠΕ. 

Το ενδεχόµενο απώλειας ενισχύσεων από τους παραγωγούς
ή καταλογισµού σε βάρος της χώρας δεν αποτελεί κινδυνολογία,
αλλά δυστυχώς µια οδυνηρή πραγµατικότητα. Πόσο ενηµερω-
µένη φαντάζεστε ότι είναι η µεγάλη πλειοψηφία των αγροτών
που θα κληθεί να επιλέξει τα οικολογικά σχήµατα που θα αντικα-
ταστήσουν εν µέρει την ενίσχυση του πρασινίσµατος; Αντιλαµ-
βάνεστε τις επιπτώσεις που θα υπάρξουν στην καταβολή αυτών
των ενισχύσεων;

Την ερχόµενη χρονιά λήγει το πρόγραµµα της νιτρορύπανσης,
ενώ η Ροδόπη έχει αποκλειστεί από τη συνδεδεµένη ενίσχυση
του καλαµποκιού σε περιοχές που δεν συνδέονται µε το πρό-
γραµµα. Περαιτέρω, η καπνοκαλλιέργεια, κύριοι, χωρίς καµµία
απολύτως στήριξη οδηγείται όχι µόνο απλώς σε συρρίκνωση,
αλλά σε πλήρη εγκατάλειψη από τους παραγωγούς. 

Ως γνωστόν, κύριε Υπουργέ, λόγω του πολυτεµαχισµού του
κλήρου, της έλλειψης αναδασµών, οι αγρότες αναγκάζονται να
ανταλλάσσουν µεταξύ τους αγροτεµάχια για να µειώσουν το κό-
στος της παραγωγής. Πώς θα γίνει ηλεκτρονική εγγραφή των
µέχρι τώρα χειρόγραφων ενοικιαστήριων στο σύστηµα του
ΟΣΔΕ, διασφαλίζοντας ταυτόχρονα τη µη ύπαρξη φοροαποφυ-
γής;

Και το µεγαλύτερο ερώτηµα, κύριοι: Πότε θα ανοίξει το σύ-
στηµα του ΟΣΔΕ; Είχατε ανακοινώσει ότι θα και από την 1η του
περασµένου µήνα. Μάλλον δεν έχει συνειδητοποιηθεί τι πρόκει-
ται να συµβεί µε αυτή την καθυστέρηση. 

Για ποια στήριξη των αγροτών γίνεται λόγος; Εντάσσονται στο
πρόγραµµα και ενώ την πρώτη χρονιά λαµβάνουν δικαιώµατα
από το εθνικό απόθεµα για όσα στρέµµατα καλλιεργούν, τα επό-
µενα χρόνια που υποχρεώνονται σε τετραπλάσια και πενταπλά-
σια στρέµµατα να διατηρούν, κρατούν τα ίδια αρχικά δικαιώµατα.
Πόσο βιώσιµες µπορούν να διατηρηθούν οι εκµεταλλεύσεις
τους;

Κάτι ακόµη. Από το τέλος του περασµένου χρόνου αναµένουν
να ανακοινωθούν οι δικαιούχοι αγρότες µεγάλων επενδυτικών
σχεδίων από τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης. Δώστε τους
επιτέλους µια υπεύθυνη απάντηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Μιλάτε διαρκώς για τα προβλήµατα της άρδευσης, τα υλοποι-

ούµενα αρδευτικά έργα. Ξεχνάτε όµως ότι εγκαταλείψατε ένα
ζωτικής σηµασίας έργο για τη Ροδόπη, του Φράγµατος του Κοµ-
ψάτου, που µπορεί να ανακόψει την επαπειλούµενη ερηµοποίηση
του µεγαλύτερου θρακικού κάµπου.

Θα άξιζε, κύριε Υπουργέ, επειδή ακολουθείτε στο Βήµα, να
δώσετε ορισµένες πειστικές απαντήσεις σε αυτά τα ερωτήµατα. 

Ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,
κύριε Χαρίτου. 

Θα δώσουµε τώρα το λόγο στον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, τον κ. Γεωργαντά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριοι συνάδελφοι, δεν ξέρω τι στοίχειωνε το νοµοσχέδιο για
την αναβάθµιση, την ανασυγκρότηση, την ανάταξη -όπως θέλετε
πείτε την- του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» όλα αυτά τα χρόνια, καθώς επι-
χειρήθηκε τρεις φορές να συζητηθεί. Για διαφορετικούς λόγους
την κάθε µία φορά δεν κατάφερε να συζητηθεί. Ίσως τελικά είναι
αυτό που στοιχειώνει τον ελληνικό πρωτογενή τοµέα.

Ήρθε η ώρα νοµίζω -και είναι µια µέρα και απολογισµού για
µένα- να δούµε πραγµατικά µερικά ζητήµατα κατάµατα και να
δώσουµε απαντήσεις σε θέµατα, τα οποία τίθενται όχι τόσο
εντός της Αιθούσης -χωρίς να απαξιώνω τη συζήτηση που έγινε
και τα ζητήµατα τα οποία ανέδειξαν κάποιοι συνάδελφοι-, αλλά
να δώσουµε µια απάντηση στους παραγωγούς που µας ακούν.

Με λύπη µου παρακολούθησα ότι τα δύο τρίτα περίπου του
χρόνου της οµιλίας των συναδέλφων αναφέρονταν µόνο σε το-
πικά ζητήµατα ή σε ζητήµατα ενισχύσεων, επιδοτήσεων, όπως
λέµε στην επαρχία. Ναι, πρέπει να φύγουµε από αυτή τη νοοτρο-
πία του να αντιµετωπίζουµε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων µόνο ως µία δυνατότητα ενίσχυσης παραγωγών.

Υπάρχουν οι θεσµοθετηµένες δοµές οι οποίες υπηρετούν
αυτό τον κανόνα, είναι ο ΕΛΓΑ. Και οφείλω να αναφέρω εδώ ότι
αυτά τα τριάµισι δύσκολα χρόνια της κλιµατικής αλλαγής και των
πολύ µεγάλων συνεπειών στις παραγωγές στάθηκε στο ύψος
του, όχι µόνο ο ΕΛΓΑ, αλλά και η Κυβέρνηση. Δόθηκαν πάνω από
1 δισεκατοµµύριο ευρώ αποζηµιώσεις, όχι µόνο από τις εισφο-
ρές των αγροτών, αλλά 360 εκατοµµύρια ευρώ περίπου από τον
κρατικό προϋπολογισµό. Και µπορέσαµε µε αυτό τον τρόπο να
δώσουµε τη δυνατότητα στους παραγωγούς µας να ενισχυθούν,
για να µπορέσουν να έχουν τη δυνατότητα να ξανακαλλιεργή-
σουν.

Υπάρχουν, επίσης, θεσµοθετηµένες διαδικασίες, το λεγόµενο
de minimis, οι αποζηµιώσεις ήσσονος σηµασίας. Μπορεί να ευελ-
πιστεί κάποιος ή µπορεί κάποιος συνάδελφος να πιστεύει ότι
µέσα από αυτή τη διαδικασία µπορεί να στηριχθεί ο ελληνικός
πρωτογενής τοµέας, ή ότι αυτό είναι που χρειάζεται ο ελληνικός
πρωτογενής τοµέας; Με τα 50 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο πε-
ρίπου αυτής της δυνατότητας θα στηρίξουµε τους Έλληνες πα-
ραγωγούς; Τους δηµιουργούµε προσδοκίες πολλές φορές, τους
κοροϊδεύουµε ουσιαστικά, δίνοντάς τους απλά την ελπίδα µιας
κάποιας ενίσχυσης. Και µίλησα σε πρώτο πληθυντικό πρόσωπο
ως µέρος του πολιτικού προσωπικού της χώρας.

Αυτό που οφείλουµε να κάνουµε είναι να τους δώσουµε ελ-
πίδα, όχι όµως έτσι αόριστα, αλλά συγκροτηµένα µέσα από συγ-
κεκριµένες θεσµικές παρεµβάσεις. Θεσµικές!

Και λυπάµαι πολύ που σε ένα τόσο -κατά την άποψή µου- σο-
βαρό και εµβληµατικό νοµοσχέδιο -και θα πω γιατί το θεωρώ σο-
βαρό και εµβληµατικό- δεν άκουσα συγκεκριµένες προτάσεις,
προσθήκες, τροποποιήσεις που πρέπει να γίνουν σε αυτό.

Είµαι υποχρεωµένος να αναφέρω -κατά την άποψή µου- τρεις
προηγούµενες παρεµβάσεις-µεταρρυθµίσεις που έγιναν κατά τη
διάρκεια αυτών των δεκατριών µηνών που υπηρετώ στο Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης.

Η πρώτη είναι ότι πλέον οι δηλώσεις ΟΣΔΕ είναι στο gov.gr,
είναι στο δηµόσιο νέφος. Ο τρόπος και η διαδικασία µε την οποία
πλέον θα γίνονται οι δηλώσεις, η αξιολόγησή τους και η ενίσχυση
των αγροτών είναι πλέον τελείως διαφορετικός, αντικειµενικός,

αξιόπιστος, δίκαιος και χωρίς επιβαρύνσεις για τους αγρότες
που δεν είχαν καµία ανάγκη να τις έχουν στην πλάτη τους. Ναι,
η «µετάδοση» αυτού του πολύ δύσκολου στοιχήµατος µπορεί κά-
ποια στιγµή να είχε και κάποιες µικρές ολιγωρίες, πολύ µικρές.
Σε κάθε νέο σύστηµα συµβαίνει αυτό. Όµως, νοµίζω ότι το τελικό
αποτέλεσµα το οποίο όλοι πρέπει να προασπίσουµε και να δια-
φυλάξουµε είναι αυτό που πραγµατικά δηµιουργεί ένα νέο πλαί-
σιο για τους αγρότες µας για την επόµενη µέρα.

Αναφέροµαι σε µια δεύτερη παρέµβαση, αυτή που είναι σε
εξέλιξη αυτή τη στιγµή. Είναι για τα Διαχειριστικά Σχέδια Βόσκη-
σης, απαραίτητο στοιχείο για να µπορέσουµε να µιλήσουµε για
την κτηνοτροφία της επόµενης ηµέρας για πάρα πολλούς λό-
γους, όχι απλά για να εξαλειφθούν οι όποιες παρατυπίες, παρα-
νοµίες, καταχρήσεις, όχι µόνο για αυτό που είναι αναγκαίο να
γίνει, για να σταµατήσουν οι καταλογισµοί από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή. Είναι σηµαντικό να δηµιουργηθεί πλαίσιο πάνω στο
οποίο θα µπορεί µε τη συµµετοχή των κτηνοτρόφων ανά περιφέ-
ρεια να γίνει η ανάπτυξη της κτηνοτροφίας, οι παρεµβάσεις
επάνω στους βοσκότοπους και προχωράµε σε αυτό απόλυτα
αποφασισµένοι για να το ολοκληρώσουµε.

Και θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ και σε µία άλλη πολύ ση-
µαντική παρέµβαση, την οποία, δυστυχώς, σήµερα δεν την
άκουσα από κανέναν από εσάς. Είναι η ενίσχυση του συνεργατι-
σµού στη χώρα, αλλά όχι ως ευχολόγιο, ως ουσιαστική παρέµ-
βαση. Χωρίς τα συνεργατικά σχήµατα ενισχυµένα µπορούµε να
ελπίζουµε ότι ο αγρότης θα έχει πραγµατικά προστιθέµενη αξία
στην παραγωγή του, χωρίς τις ενώσεις παραγωγών, χωρίς τους
συνεταιρισµούς ενισχυµένους για να είναι και ανταγωνιστικοί στο
ευρωπαϊκό πεδίο και όχι µόνο στο ευρωπαϊκό;

Όµως, εµείς δεν έχουµε µόνο ευχολόγια, φέραµε συγκεκρι-
µένη διάταξη που δεν έχει ξαναέρθει ποτέ και δίνει έκπτωση στον
φόρο εισοδήµατος των φυσικών προσώπων που συµµετέχουν σε
συνεταιρισµούς κατά 50%. Και λυπάµαι που το αναφέρω, ότι δυ-
στυχώς δεν υπερψηφίστηκε από όλα τα κόµµατα του Σώµατος
µια πολύ σηµαντική παρέµβαση.

Και βεβαίως, στο Διοικητικό Συµβούλιο του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ»
έχουµε για πρώτη φορά εκπρόσωπο από την ΕΘΕΑΣ. Οφείλουµε
να το κάνουµε, να στηρίξουµε αυτή την προσπάθεια, να ανατά-
ξουµε τον συνεργατισµό στη χώρα. Μιλάει ένας Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας. Ήλπιζα ότι τα κόµµατα που θέλουν να αναφέ-
ρουν ότι υπερασπίζονται τέτοιες πολιτικές σήµερα θα αναδείκνυαν
αυτές τις πρωτοβουλίες που είναι υπέρ του συνεργατισµού.

Και έρχοµαι στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Έχω τρία άρθρα
µπροστά µου. Θα σας διαβάσω µόνο τρία άρθρα αυτού του νο-
µοσχεδίου, γιατί πιστεύω ότι πραγµατικά σήµερα επιχειρείται µία
µεγάλη τοµή, µία µεγάλη τοµή η οποία δεν λύνει τα ζητήµατα -
οφείλω να το πω- δείχνει την κατεύθυνση, βάζει µια πρώτη βάση,
για να έρθει αυτή η βάση να υποστηριχθεί και να στηριχθεί από
κάθε επόµενο Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης, για να µπορέ-
σουµε να φτάσουµε σε ένα αποτέλεσµα όπως όλοι το επιθυ-
µούµε. Γιατί ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» πρέπει να έχει έναν ρόλο,
πρέπει να είναι ο θεσµικός σύµβουλος του Υπουργείου Αγροτι-
κής Ανάπτυξης στα ζητήµατα χάραξης αγροτικής πολιτικής,
όπως τα προτεραιοποιεί και τα θέτει ο εκάστοτε Υπουργός και
εκείνος να έχει την επιστηµονική στήριξη και θωράκιση µέσα από
τη δυνατότητα που έχει πραγµατικά αυτός ο πολύ καλός οργα-
νισµός και µέσα από την έρευνα και µέσα από την κατάρτιση να
στηρίξει τις προσπάθειες που γίνονται πολύ πιο επείγουσες, γιατί
έχουµε να αντιµετωπίσουµε κλιµατική κρίση, έχουµε να αντιµε-
τωπίσουµε επισιτιστική κρίση.

Κρατάω µια κουβέντα του κ. Σκανδαλίδη, «όχι η έρευνα για την
έρευνα», συµφωνούµε απόλυτα. Δεν πρέπει η έρευνα να είναι
υπηρέτης στην ανάγκη άσκησης εφαρµοσµένης αγροτικής πο-
λιτικής; Δεν πρέπει να είναι εργαλείο στα χέρια κάθε Υπουργού;
Δεν πρέπει να δίνονται κατευθύνσεις, να προτεραιοποιούνται οι
ανάγκες, να απαντάει ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» µέσα από τα ερευνη-
τικά του κέντρα και τους ερευνητές στις µεγάλες ανάγκες του
πρωτογενή τοµέα και όχι να έρχεται στο γραφείο κάθε Υπουργού
κάθε ιδιώτης-µελετητής και να του προσφέρει µία πρόταση, η
οποία δήθεν θα δώσει λύσεις σε ένα ζήτηµα; Δεν απαξιώνω
αυτές τις προσπάθειες, αλλά εµείς πρέπει να ξεκινήσουµε από
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τον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» και από τη δοµή του.
Διαβάζω, λοιπόν, το άρθρο 13: «Δηµιουργείται Επιτροπή Αγρο-

τικής Έρευνας» -ακούστε λίγο δυο διατάξεις, διαβάζω όπως είναι
γραµµένο- «στην αποκλειστική αρµοδιότητα του διοικητικού συµ-
βουλίου του ΕΛΓΟ παραµένει ιδίως η έγκριση ανά τετραετία και
σε κάθε περίπτωση εντός του πρώτου τριµήνου από την ανά-
ληψη της θητείας κάθε διοικητικού συµβουλίου των ερευνητικών
στόχων του οργανισµού στη βάση των αναγκών του αγροτικού
τοµέα κατόπιν εισήγησης της Επιτροπής Αγροτικής Έρευνας,
στην οποία συµµετέχουν οι ερευνητές». Πλέον δεν θα έχουµε
ερευνητικά προγράµµατα απλά για να τα έχουµε. Σίγουρα θα
υπάρχουν και κάποια τέτοια, αλλά βάζουµε προτεραιότητες και
σε αυτές τις προτεραιότητες οι οποίες θα τίθενται ανά θητεία δι-
οικητικού συµβουλίου, όπως λέει στην παράγραφο 6, «ο Υπουρ-
γός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µπορεί να αιτηθεί
απευθείας από την Επιτροπή Αγροτικής Έρευνας απολογισµό
του ερευνητικού έργου που έχει διεξαχθεί. Μπορεί να αιτηθεί και
την οργάνωση και διεξαγωγή έρευνας επί συγκεκριµένου ζητή-
µατος, εφόσον κρίνει αυτό σκόπιµο» -ακούστε- «για να εξασφα-
λιστεί η διασύνδεση της διεξαγόµενης αγροτικής έρευνας µε τις
τρέχουσες εξελίξεις του αγροδιατροφικού τοµέα».

Υπάρχουν ζητήµατα που πρέπει να απαντηθούν, για να µπο-
ρούν να γίνουν στη συνέχεια εφαρµοσµένη αγροτική πολιτική,
ευθύνη του εκάστοτε Υπουργού να το πράξει αυτό. Όµως, τα ερ-
γαλεία και τα µέσα θα µας τα δώσει ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» µέσα
από τη νέα δοµή, έτσι όπως τη δηµιουργούµε.

Άρθρο 19: «Προσδιορισµός των ορίων αποδόσεων γάλακτος».
Συγγνώµη, κύριοι συνάδελφοι, από ελάχιστους αναφέρθηκε η

σηµαντικότητα της συγκεκριµένης διάταξης.
Κρατάω από τον κ. Αποστόλου αυτό που είπε κάποια στιγµή

αναφερόµενος στη φέτα: «χρειάζεται µια επιστηµονική και αντι-
κειµενική προσέγγιση προκειµένου να µη γίνεται αντικείµενο νο-
θείας». Μάλιστα. 

Έγιναν πολλές προσπάθειες -δεν απαξιώνω καµία από αυτές-
και µέσα από το «ΑΡΤΕΜΙΣ» και µέσα από το ισοζύγιο γάλακτος,
µέσα από τους ελέγχους. Όµως κάθε φορά υπάρχει κάτι και-
νούργιο, το οποίο πρέπει να το αντιµετωπίσουµε. Υπάρχει κάτι
καινούργιο από αυτούς που θέλουν να νοθεύσουν τα γαλακτο-
κοµικά προϊόντα, τον πλούτο αυτό της χώρας. Και όσον αφορά
αυτόν τον προσδιορισµό των ορίων αποδόσεως γάλακτος, πλέον
θα γίνεται µε έναν απόλυτα επιστηµονικό και αντικειµενικό τρόπο
από µία επιτροπή στην οποία εκτός από τον υπεύθυνο του ΕΛΓΟ
– «ΔΗΜΗΤΡΑ» για τη διασφάλιση της ποιότητας, θα έχουµε τρεις
καθηγητές πανεπιστηµίου, έναν εκπρόσωπο από το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης, έναν από τον ΕΛΓΟ – «ΔΗΜΗΤΡΑ» και
έναν εκπρόσωπο της διεπαγγελµατικής οργάνωσης. Πρόταση
της διεπαγγελµατικής είναι ουσιαστικά η συγκεκριµένη επιτροπή,
η οποία θα βάλει το πλαίσιο αποδόσεως, τα πρωτεϊνικά κλά-
σµατα για παράδειγµα, οπότε χωρίς να γίνεται έλεγχος από την
αρχή εκεί που παράγεται το προϊόν, αλλά από το ράφι, από την
εστίαση, να µπορούµε µε απόλυτα επιστηµονικό και αντικειµενικό
τρόπο, όπως θα καταλήξει η επιτροπή, να βλέπουµε ποιος κάνει
παρεµβάσεις στο παραγόµενο προϊόν, ποιος το νοθεύει και στη
συνέχεια να έχει το βάρος της απόδειξης της όποιας απόκλισης
και βεβαίως, αν δεν µπορεί αυτό να γίνει, να έχουµε τις ποινές οι
οποίες -να το αναφέρω εδώ αυτό- θα προβλεφθούν συνολικά -
γιατί δεν µπορούσε να είναι στον νόµο- µε υπουργικές αποφά-
σεις που θα εκδοθούν στη συνέχεια. Δεν είναι, λοιπόν, αυτό το
άρθρο πάρα πολύ σηµαντικό για την καταπολέµηση της νοθείας
σε όλα τα γαλακτοκοµικά προϊόντα µε έναν απόλυτα επιστηµο-
νικό και αντικειµενικό τρόπο κι αυτό γίνεται για πρώτη φορά;

Έρχοµαι στο άρθρο 49, που το θεωρώ επίσης εµβληµατικό,
γιατί σε ένα πολύ ιστορικό προϊόν -και δίνει τον τόνο και για πα-
ρόµοια προϊόντα, που µπορεί να ακολουθήσει κάτι αντίστοιχο-
δηµιουργεί τις συνθήκες για να παρακολουθήσουµε ακριβώς µε
το ελαιοκοµικό µητρώο τι γίνεται µε τους παραγωγούς, τι γίνεται
µε τους µεταποιητές, τι γίνεται µε τις παραδόσεις, έτσι ώστε να
έχουµε µια απόλυτη εικόνα µε το ελαιοκοµικό µητρώο για ένα
προϊόν το οποίο βλέπετε τι πλούτο φέρνει φέτος στη χώρα µας,
το οποίο όµως βασανίζεται και αυτό από πολλές περίεργες πρα-
κτικές.

Αυτά τα τρία άρθρα, τα οποία απλά ανέφερα, εγώ τα θεωρώ
εµβληµατικά. Το ένα σε σχέση µε την έρευνα, το άλλο σε σχέση
µε τον έλεγχο και το άλλο σε σχέση µε τη θεσµοθέτηση µητρώου
είναι νοµίζω σηµαντικά για να καταδείξουν την προσπάθεια που
γίνεται µέσα από ένα νοµοθέτηµα που έρχεται έντεκα χρόνια
µετά τη λειτουργία του ΕΛΓΟ – «ΔΗΜΗΤΡΑ» όπως τον γνωρί-
ζουµε, να τον βοηθήσει στην ανασύσταση και στην ανασυγκρό-
τησή του. 

Ερώτηµα: Δηλαδή µέχρι σήµερα ο ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ» δεν
έκανε τίποτε σηµαντικό, τίποτε σπουδαίο; Όχι, δεν ισχύει αυτό.
Παρά τον τρόπο µε τον οποίο δηµιουργήθηκε και τις συνθήκες
στις οποίες δηµιουργήθηκε, παρά το ελλιπές νοµοθετικό πλαίσιο,
παρά τη θεσµοθέτησή του µε έναν τρόπο ο οποίος ήταν ελλιπής
και γι’ αυτό δηµιουργούσε ζητήµατα στη λειτουργία, µπόρεσε
και κατάφερε εν πολλοίς τις προσδοκίες του κόσµου, των παρα-
γωγών, αλλά και τους στόχους του να τους ικανοποιήσει.

Τώρα όµως υπάρχει η ανάγκη της ανασυγκρότησής του, η
ανάγκη να εξαφανιστούν, να εκλείψουν όλες εκείνες οι ατέλειες
οι οποίες δηµιουργούσαν ζητήµατα στην εύρυθµη λειτουργία και
αποτελεσµατικότητά του και ήρθε βέβαια και η ανάγκη της προ-
σαρµογής του στα νέα δεδοµένα τα οποία έχουν δηµιουργηθεί.
Και είναι δεδοµένα τα οποία οφείλουµε όλοι να υπηρετήσουµε
µε έναν διαφορετικό πια τρόπο, γιατί ζητούµενο είναι απ’ όλους
-νοµίζω- ο µετασχηµατισµός της παραγωγής στον πρωτογενή
τοµέα στη χώρα µας. Αυτό δεν µπορεί να γίνει χωρίς την επιστη-
µονική συµβολή του ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ», χωρίς την κατάρτιση,
η οποία είναι καλή, ποιοτική, αλλά υστερεί σε ποσοστό συµµετε-
χόντων αγροτών στον βαθµό που θα θέλαµε. 

Κι αυτό είναι ένα ζητούµενο της επόµενης ηµέρας, διότι δεν
µπορεί στη χώρα µας να έχουµε µια κατάρτιση µόνο του 7% των
αγροτών µας, όταν ο µέσος όρος στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι
25% κι όταν η Ολλανδία έχει 80% κατάρτιση. Είναι, λοιπόν,
ανάγκη αυτό να αυξηθεί, να δηµιουργηθούν οι δοµές, για να αυ-
ξηθεί το ποσοστό κατάρτισης των Ελλήνων αγροτών.

Δύο-τρεις ακόµα παρεµβάσεις, οι οποίες όµως είναι σηµαντι-
κές να αναφερθούν, είναι σε σχέση µε την αποστράγγιση της λί-
µνης Κάρλας, οφειλόµενη πράγµατι ενέργεια από την πλευρά
του Υπουργείου, µετά από παρεµβάσεις των Βουλευτών της πε-
ριοχής, όπως αναφέρθηκε. Νοµίζω ότι πρέπει να λύνουµε ζητή-
µατα τα οποία το µόνο που κάνουν είναι να δυσχεραίνουν τελικά
τους αγρότες παραγωγούς µας, τους ιδιοκτήτες, να ασκήσουν
τις δραστηριότητές τους. Ήταν µια οφειλόµενη ενέργεια, την
οποία και ικανοποιούµε.

Βεβαίως δίνουµε και τη δυνατότητα στους αδρανείς -να µου
επιτραπεί η έκφραση- συνεταιρισµούς είτε να προβούν σε εκκα-
θάριση είτε να συγχωνευτούν. Είναι και αυτό κάτι το οποίο έχει
ζητηθεί από πάρα πολλούς τέτοιους οργανισµούς και νοµίζω ότι
είναι επίσης σηµαντικό.

Και βεβαίως έχουµε και ρύθµιση, επίσης µετά από παρέµβαση
συναδέλφων, για τη διαχείριση της πλεονάζουσας αλιευτικής
ικανότητας. 

Κύριοι συνάδελφοι, οφείλω να πω και τη θέση του Υπουργείου
σε σχέση µε το ζήτηµα που έχει προκύψει µε τα επαγγελµατικά
δικαιώµατα των πτυχιούχων πανεπιστηµιακών σχολών πενταε-
τούς φοίτησης, µια εκκρεµότητα που έρχεται από τον νόµο του
2019, µια εκκρεµότητα για την οποία σίγουρα δεν ευθύνονται οι
πτυχιούχοι, αυτά τα παιδιά τα οποία πράγµατι πρέπει να έχουν
τη δυνατότητα άσκησης των επαγγελµατικών δικαιωµάτων τους. 

Όπως είπα και τις δύο φορές στις επιτροπές στις οποίες πήρα
τον λόγο, έπρεπε να γίνουν οι αναγκαίες διαβουλεύσεις, οι ανα-
γκαίες συνεργασίες, που πράγµατι έγιναν σε ένα πάρα πολύ
καλό κλίµα, πρώτον, µε τους εκπροσώπους των πολιτικών κοµ-
µάτων και οφείλω να το αναφέρω και να το καταγράψω εδώ.
Υπήρξε µια πολύ καλή συνεργασία µε τους εκπροσώπους του
ΓΕΩΤΕΕ, αλλά πάνω απ’ όλα µια απόλυτα παραγωγική και ου-
σιαστική συνεργασία η οποία έγινε µε το Υπουργείο Παιδείας,
καθώς η ΕΘΑΑΕ είναι το όργανο το οποίο καταλυτικά θα αποτε-
λεί το κριτήριο για τη συγκεκριµένη αυτή αναγνώριση. 

Σας αναφέρω ότι η υπουργική τροπολογία θα κατατεθεί -απλά
για να µην είναι εκπρόθεσµη, γιατί, όπως ξέρετε, καµµία εκπρό-
θεσµη υπουργική τροπολογία δεν έχει κατατεθεί όλον αυτόν τον
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καιρό- στο ερανιστικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Τουρισµού,
το οποίο θα συζητηθεί τις επόµενες µέρες και θα δίνει οριστική
λύση σε αυτό το ζήτηµα. Αν κατατεθεί αύριο το νοµοσχέδιο, θα
κατατεθεί αύριο και η τροπολογία. Σε κάθε περίπτωση, θα συζη-
τηθεί στο ερανιστικό νοµοσχέδιο και νοµίζω ότι θα έχουµε, όπως
άλλωστε εκφράστηκε, και την αποδοχή από όλες τις πολιτικές
δυνάµεις για την υπερψήφισή του, σε µια οφειλόµενη ενέργεια
από εµάς προς όλους τους πτυχιούχους.

Κλείνοντας, κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να πω πως νοµίζω
ότι ποτέ δεν πρέπει κάποιος να ισχυριστεί έτσι εύκολα, ειδικά
στον δύσκολο πρωτογενή τοµέα, ότι µπορεί να επικαλείται µεγά-
λες στρατηγικές, µεγάλες επαναστάσεις, µεγάλες παρεµβάσεις
οι οποίες γίνονται µε ένα νοµοσχέδιο. Σίγουρα όµως νοµίζω ότι
τον τόνο διαχείρισης του επόµενου διαστήµατος στα πολύ µε-
γάλα ζητήµατα τα οποία έχει να αντιµετωπίσει ο πρωτογενής το-
µέας το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο τον δίνει και δεν πρέπει να
βλέπουµε απαισιόδοξα τα πράγµατα. Υπάρχει η δυναµική του ελ-
ληνικού πρωτογενούς τοµέα, µια δυναµική που καταγράφεται µε
µετρήσιµα νούµερα και η οποία δεν αµφισβητείται. 

Δεν µπήκα στη διαδικασία να αναφέρω τις ενισχύσεις που δώ-
σαµε προς τους αγρότες µε διάφορους τρόπους όλον αυτόν τον
καιρό, δεν χρειάζεται. Θα αναφέρω µόνο ένα πράγµα. Το 2022
οι εξαγωγές τροφίµων και ποτών ανήλθαν σε 8.120.000.000. Το
2020 αυτό ήταν 6.000.000.000. Από 6.000.000.000 το 2020,
8.120.000.000 το δύσκολο 2022.

Επίσης -διότι πρέπει να το αναφέρω- σε σχέση µε την κτηνο-
τροφία, σε µια δύσκολη χρονιά που ήταν η περσινή, είχαµε ακρι-
βώς την ίδια παραγωγή αιγοπρόβειου γάλακτος κι είχαµε µικρή
µείωση πράγµατι στο αγελαδινό. 

Υπάρχουν πολλά πράγµατα να γίνουν, πολλά να κάνουµε. Πρέ-
πει να δώσουµε µια δυνατότητα στον Έλληνα να παράξει. Το
προϊόν του είναι εξαιρετικό, είναι ποιοτικό και πρέπει να του δώ-
σουµε τη δυνατότητα, να δηµιουργήσουµε τις υποδοµές, για να
µπορέσει να παράξει. Σε όλο αυτό η συνεργασία της επιστηµο-
νικής κοινότητας, του ερευνητικού κλάδου, όπως εκφράζεται σή-
µερα, της κατάρτισης και της εκπαίδευσης, όπως εκφράζεται
από τις δοµές του ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ», είναι απολύτως αναγκαίο
να συνυπάρχει στις προσπάθειες του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι µε έναν αισιόδοξο τρόπο για τη δυναµική,
για τη δυνατότητα, για τα αποτελέσµατα τα µετρήσιµα µπορούµε
να κλείσουµε και παρακαλώ, αξιολογώντας τις παρεµβάσεις που
σας είπα ότι γίνονται, να επαναξιολογήσετε και τη στάση σας γι’
αυτό το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Συνεχίζουµε µε την κατάσταση των οµιλητών. Καλούµε στο
Βήµα τον κ. Μπούγα Ιωάννη από τη Νέα Δηµοκρατία και ακολου-
θούν ο κ. Καλαµατιανός, η κ. Βρυζίδου και ο κ. Σενετάκης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οµιλία µου θα επικεντρωθεί

στο δεύτερο µέρος του συζητούµενου σχεδίου νόµου, που
αφορά στην αποκατάσταση, την προστασία, τη βιώσιµη ανά-
πτυξη, καθώς και στο ολοκληρωµένο σύστηµα διοίκησης και δια-
χείρισης του παραδοσιακού ελαιώνα της Άµφισσας. 

Ο ελαιώνας της Άµφισσας είναι ο µεγαλύτερος συνεκτικός
ελαιώνας των Βαλκανίων, µε ένα µοναδικό οικοσύστηµα εξήντα
πέντε χιλιάδων στρεµµάτων περίπου, µε ένα εκατοµµύριο διακό-
σιες χιλιάδες ελαιόδεντρα. Τρία είναι τα βασικά στοιχεία του
ελαιώνα. Πρώτον, το ιστορικό στοιχείο. Εκτιµάται ότι είναι περί-
που τριών χιλιάδων ετών, µε σηµαντικά αρχαιολογικά ευρήµατα
εντός αυτού. Δεύτερον, το πολιτιστικό στοιχείο, καθώς αποτελεί
φυσική συνέχεια του αρχαιολογικού χώρου των Δελφών και µνη-
µείο της παγκόσµιας πολιτιστικής κληρονοµιάς, προστατευόµενο
από την UNESCO. Και, τρίτον, ο παραδοσιακός τρόπος καλλιέρ-
γειάς του.

Για την προστασία του καθώς επίσης και για την προστασία
του ορατού χώρου από τους Δελφούς, του επονοµαζόµενου δελ-
φικού τοπίου, δηλαδή για λόγους προστασίας µείζονος δηµοσίου

συµφέροντος, έχουν επιβληθεί εδώ και πενήντα χρόνια περίπου
πολύ αυστηροί περιορισµοί σχεδόν στο σύνολο του ελαιώνα και
στους ιδιοκτήτες των κτηµάτων, χωρίς αντίστοιχα να προβλε-
φθούν αντισταθµιστικά οφέλη. 

Οι περιορισµοί αυτοί αποτέλεσαν και αποτελούν ακόµη τρο-
χοπέδη για την ανάπτυξη της περιοχής και συνέτειναν στην εγ-
κατάλειψη του παραδοσιακού ελαιώνα της Άµφισσας. Η
εγκατάλειψη του ελαιώνα αποτέλεσε τη βασική αιτία δύο κατα-
στροφικών πυρκαγιών, η πρώτη το 2013, η δεύτερη το περσινό
καλοκαίρι. 

Αµέσως µετά την κατάσβεση της πυρκαγιάς που έγινε πέρσι
τον Ιούλιο, µε εντολή του ίδιου του Πρωθυπουργού, ξεκίνησε η
προσπάθεια που ανταποκρίνεται στο πάγιο αίτηµα των κατοίκων
και του συνόλου της τοπικής κοινωνίας αναβίωσης του τµήµατος
που καταστράφηκε, αλλά και συνολικής ανάδειξης και αξιοποί-
ησης του ελαιώνα ως σύνθετου πολιτιστικού και αγροτικού προ-
ϊόντος. 

Το έργο αναβίωσης ανέλαβε η οµάδα έργου «Ξαναφυτεύουµε
τους καµένους δελφικούς ελαιώνες», ιδιωτικός φορέας που,
πρώτον, προµηθεύτηκε άµεσα ποσότητα σαράντα χιλιάδων δεν-
δρυλλίων της ίδιας ποικιλίας, δεύτερον, χρηµατοδοτεί την εκ βά-
θρων επισκευή τριών γεωτρήσεων του τοπικού ΤΟΕΒ που είχαν
βανδαλιστεί και δεν λειτουργούσαν, καθώς επίσης και τη σύν-
δεσή τους µε τη ΔΕΗ και την εγκατάσταση σε αυτές συστηµάτων
ασφάλειας και πυρανίχνευσης και, τρίτον, ανέλαβε να χρηµατο-
δοτήσει µια σειρά εκπαιδευτικών προγραµµάτων και σεµιναρίων
εκατόν εξήντα αγροτών της περιοχής.

Για τη συνολική ανάδειξη και αξιοποίηση του ελαιώνα ως σύν-
θετου αγροτικού και πολιτιστικού προϊόντος δηµιουργείται µε το
συζητούµενο σχέδιο νόµου ένας πρότυπος φορέας διαχείρισης
ως νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, για την εξυπηρέτηση
όµως δηµοσίου συµφέροντος, µε συµµετοχή δηµόσιων και ιδιω-
τικών φορέων, όπως είναι το Γεωπονικό Πανεπιστήµιο, ηγετικές
τεχνολογικές επιχειρήσεις και, βεβαίως, η τοπική αυτοδιοίκηση
Α’ βαθµού και η περιφερειακή αυτοδιοίκηση, µε σαφή στόχευση
την αξιοποίηση του ελαιώνα ως ενιαίου συνόλου από άποψη γε-
ωργικής οικονοµίας, ανάπτυξης και περιβαλλοντικής προστα-
σίας. 

Οι στόχοι και οι επιµέρους δράσεις που έχουν ενταχθεί στο
πεδίο εφαρµογής του ειδικού αυτού φορέα είναι βασικά οι εξής: 

Πρώτον, η αναστροφή της εγκατάλειψης του ελαιώνα της Άµ-
φισσας και η εντατικοποίηση της καλλιέργειας. Στο πλαίσιο αυτό
προτεραιοποιείται η λήψη µέτρων βελτίωσης και µείωσης του κό-
στους της αγροτικής παραγωγής, εγκαθίστανται συστήµατα,
όπως είπα, πυρανίχνευσης και πυροπροστασίας, καθώς επίσης
και έγκαιρης προειδοποίησης, ολοκληρώνεται η κατασκευή του
αρδευτικού δικτύου και εντάσσεται η χρήση προηγµένων τεχνο-
λογιών στην αγροτική παραγωγή και καλλιέργεια. Ταυτόχρονα,
λαµβάνεται πρόνοια για την καλλιέργεια των εγκαταλειµµένων -
και είναι πολλά- αγροκτηµάτων, την πιστοποίηση και προβολή
των προϊόντων, καθώς επίσης και των υπηρεσιών, µε µια εκστρα-
τεία ενηµέρωσης, για την οποία έχουν προβλεφθεί 5.000.000
ευρώ, καθώς επίσης και την ανάπτυξη ήπιων τουριστικών δρά-
σεων εντός του ελαιώνα. 

Και, δεύτερον, για την επίτευξη της αειφόρου ανάπτυξης προ-
βλέπονται καινοτόµες δράσεις αγροτικής, πολιτιστικής και του-
ριστικής αξιοποίησης του ελαιώνα, µε ανάπτυξη ήπιων
τουριστικών δραστηριοτήτων µέσα σε αυτόν.

Ενδεικτικά αναφέρω την ανάδειξη της ευρύτερης περιοχής µε
την αποκατάσταση των αρχαίων µονοπατιών Κίρρας - Δελφών,
µήκους δεκαπέντε χιλιοµέτρων, και Ιεράς Μονής Προφήτη Ηλία
Χρισσού Άµφισσας, µήκους επτά χιλιοµέτρων, την προβολή των
αρχαίων µνηµείων που βρίσκονται µέσα στον ελαιώνα, όπως ο
θολωτός µυκηναϊκός τάφος, καθώς επίσης και χριστιανικών µνη-
µείων, όπως είναι η Ιερά Μονή Προφήτη Ηλία. 

Οι εισηγούµενες διατάξεις αφορούν όλους τους καλλιεργητές,
ανεξαρτήτως αν αυτοί είναι κατά κύριο επάγγελµα αγρότες ή όχι.
Αφορούν όµως, θα έλεγα, και όλους τους κατοίκους του Δήµου
Δελφών και όλους τους κατοίκους της Φωκίδας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόθεσή µας δεν είναι να δηµι-
ουργήσουµε έναν ακόµη γραφειοκρατικό οργανισµό, αλλά έναν
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ευέλικτο, εξωστρεφή φορέα, µε σκοπό την παροχή βοήθειας
στους παραγωγούς, την προώθηση, προβολή και πιστοποίηση
των προϊόντων, την κτήση και καλλιέργεια από τον φορέα των
εγκαταλειµµένων εκτάσεων, που έως σήµερα αποτελούν νησίδες
πρόκλησης κινδύνων και ιδιαίτερα πρόκλησης πυρκαγιών, την
ανάδειξη του πολιτιστικού χαρακτήρα, αλλά και την αξιοποίηση
των τουριστικών δυνατοτήτων του ελαιώνα.

Στους βραχυπρόθεσµους στόχους, οι οποίοι τίθενται µε αυ-
στηρό χρονοδιάγραµµα, ανήκουν η αποκατάσταση του ελαιώνα
µέσω των δεντροφυτεύσεων, η αντιµετώπιση των ζητηµάτων
προληπτικής πυροπροστασίας, διαχείρισης των υδατικών πόρων
και αποβλήτων, καθώς και θέµατα που συνάπτονται µε το τοπικό
δίκτυο οδοποιίας. 

Η προσδοκώµενη ενίσχυση της παραγωγής, η ισχυρή πιστο-
ποίηση ποιότητας των προϊόντων, η ανάδειξη και προσέλκυση
επισκεπτών-τουριστών, καθώς και η διεξαγωγή εκπαιδευτικών
και λοιπών σεµιναρίων και προγραµµάτων για τις µεθόδους καλ-
λιέργειας και διαχείρισης των υδατικών πόρων και έγκαιρης αν-
τιµετώπισης των ασθενειών αποτελούν µεσοµακροπρόθεσµα
µερικές µόνο από τις πτυχές του συζητούµενου σχεδίου νόµου. 

Πριν κλείσω την οµιλία µου, θα ήθελα να σας επισηµάνω, κύριε
Υπουργέ, την εκκρεµότητα η οποία υφίσταται για διενέργεια αυ-
τοψιών από τους γεωπόνους του ΕΛΓΑ, προκειµένου να µπορέ-
σουν να πάρουν οι παραγωγοί τις αποζηµιώσεις τους. Επειδή οι
πληγέντες συµπατριώτες µου αναµένουν την απάντησή σας, θα
παρακαλούσα, όταν πάρετε ξανά τον λόγο, να τους ενηµερώσετε
πότε θα εισπραχθούν οι αποζηµιώσεις, τις οποίες, επαναλαµ-
βάνω, περιµένουν, για να προγραµµατίσουν ξανά τη δραστηριό-
τητά τους εντός του ελαιώνα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή µέρα είναι σηµαν-
τική για τον Δήµο Δελφών και τη Φωκίδα. Ο ελαιώνας της Άµφισ-
σας, απαράµιλλης οµορφιάς οικοσύστηµα της χώρας που επί
αιώνες έθρεψε την περιοχή και στήριξε την εθνική οικονοµία, τα
τελευταία χρόνια εγκαταλείφθηκε, µε αποτέλεσµα να κινδυνεύει
από ολοκληρωτική καταστροφή. 

Με τη δηµιουργία φορέα διαχείρισης γίνεται το πρώτο και µε-
γάλο βήµα για την προστασία του και την ανάδειξή του, µε σκοπό
την αξιοποίηση του πλούτου του προς όφελος της τοπικής κοινω-
νίας και οικονοµίας, αλλά και της χώρας γενικότερα, δεδοµένης
της φυσικής και άρρηκτης συνέχειάς του µε τον αρχαιολογικό
χώρο των Δελφών και της µεγίστης πολιτιστικής σηµασίας ως µνη-
µείου της παγκόσµιας πολιτιστικής κληρονοµιάς. 

Ειλικρινά θα ήθελα να ευχαριστήσω από το Βήµα αυτό τον πα-
ριστάµενο Υπουργό, τον Υπουργό Επικρατείας κ. Σκέρτσο, την
Υπουργό Πολιτισµού κ. Μενδώνη, τον Υπουργό Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας κ. Στυλιανίδη, τους Υφυπουργούς
κυρίους Τριαντόπουλο και Αµυρά, τον Περιφερειάρχη Στερεάς
Ελλάδας και τον Δήµαρχο του Δήµου Δελφών, τον Πρύτανη του
Γεωπονικού Πανεπιστηµίου και όλους όσοι συµµετείχαν στην κα-
τάρτιση του φορέα, την αναβίωση του καµένου ελαιώνα και ιδίως
την οµάδα έργου «Ξαναφυτεύουµε τους καµένους δελφικούς
ελαιώνες», που συνέδραµαν όχι µόνο για το µέχρι σήµερα παρα-
γόµενο έργο, αλλά και για τη συνδροµή τους στην κατάρτιση του
συζητούµενου σχεδίου νόµου και, βεβαίως, αργότερα στη λει-
τουργία του και την επίτευξη των στόχων του.

Εύχοµαι ειλικρινά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να επιτύχει
το σηµερινό εγχείρηµα θέσπισης ενός πρότυπου νόµου, ο
οποίος θα µπορεί µε τις κατάλληλες προσαρµογές να εφαρµο-
στεί και σε άλλες περιοχές της επικράτειας που αντιµετωπίζουν
παρόµοια προβλήµατα. 

Σας ευχαριστώ, για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μπούγα.

Πριν δώσω τον λόγο στον επόµενο οµιλητή, επιτρέψτε µου
δύο ανακοινώσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-

γίας της Βουλής, είκοσι επτά µαθητές και µαθήτριες και πέντε
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Παλιουρίου
Χαλκιδικής. 

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
δεκαεπτά µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το Δηµοτικό Σχολείο Μπατσίου Άνδρου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τον λόγο στον κ. Καλαµατιανό. Θα ακολουθήσει ο κ.
Αραχωβίτης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, στη
συνέχεια η κ. Βρυζίδου, όπως ανακοίνωσα και πιο πριν, και αµέ-
σως µετά ο κ. Σενετάκης.

Ορίστε, κύριε Καλαµατιανέ, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι στιγµές είναι κρίσιµες για τον

αγροτικό κόσµο. Καθηµερινά οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι µας
βρίσκονται αντιµέτωποι και έχουν να παλέψουν µε το τεράστιο
κόστος παραγωγής, που έχει αυξηθεί σε δυσθεώρητα ύψη, λόγω
των ανατιµήσεων στο ρεύµα, στα καύσιµα, στα αγροτοεφόδια,
στα φάρµακα, στα λιπάσµατα, στις ζωοτροφές.

Έχουν να παλέψουν µε τη µειωµένη απορροφητικότητα των
προϊόντων τους, γιατί έχει µειωθεί το εισόδηµα και η αγοραστική
δύναµη των καταναλωτών. Έχουν να παλέψουν µε τη χαµηλή
τιµή του προϊόντος για τον παραγωγό, που βεβαίως αναγκάζεται
να πουλά πολλές φορές κάτω από το κόστος. Έχουν να παλέ-
ψουν µε την κερδοσκοπία και την αισχροκέρδεια. Έχουν να πα-
λέψουν µε τα ακραία καιρικά φαινόµενα, λόγω της κλιµατικής
κρίσης, αλλά και µε τις πυρκαγιές και τις πληµµύρες και άλλες
καταστροφές. Για παράδειγµα, στον τόπο µου, στην Ηλεία, οι πα-
ραγωγοί της περιοχής της Ολυµπίας και του Πύργου ακόµα πε-
ριµένουν τις αποζηµιώσεις τους για τις καταστροφικές
πυρκαγιές του 2021. Δίχως αµφιβολία, λοιπόν, είναι πρωτοφανής
η µείωση του αγροτικού εισοδήµατος για χιλιάδες οικογένειες
σε όλη την Ελλάδα. 

Ταυτόχρονα, οι οικονοµικές συνέπειες της υγειονοµικής κρί-
σης αλλά και παλαιότερα χρέη σφίγγουν ακόµα περισσότερο τη
θηλιά στους παραγωγούς. Τα χωριά µας κινδυνεύουν µε ερηµο-
ποίηση. Όλος αυτός ο κόσµος αναµένει το αυτονόητο: τη στή-
ριξη από την πολιτεία, από την Κυβέρνηση. Εσείς τι κάνετε; Δεν
µπορείτε να αντιληφθείτε την απόγνωση των παραγωγών, δεν
λαµβάνετε γενναία και ουσιαστικά µέτρα, που έχουν τόσο πολλή
ανάγκη, αδιαφορείτε και αρνείστε πεισµατικά την πραγµατικό-
τητα. Προσπαθείτε, συνεχώς, µε καθυστερηµένα, απρόσφορα
και ανεπαρκή µέτρα, να δείξετε ότι δήθεν κάτι κάνετε. 

Αλήθεια, όλο αυτό το διάστηµα τι έχετε κάνει για την έρευνα,
την εκπαίδευση και την κατάρτιση στον χώρο της γεωργίας; Τι
έχετε κάνει για την πιστοποίηση και για το ευαίσθητο ζήτηµα των
ελέγχων; Τι έχετε κάνει για το τεράστιο ζήτηµα της ελλείψεως
εργατών γης, για την πάταξη της αισχροκέρδειας, των ελληνο-
ποιήσεων, της νοθείας;

Γνωρίζετε ότι υφίστανται αυτές οι απαράδεκτες πρακτικές.
Γνωρίζετε πως ο καταναλωτής αγοράζει έως και επτά φορές πα-
ραπάνω το προϊόν από την τιµή του παραγωγού. Για παρά-
δειγµα: τα πορτοκάλια 0,15 του ευρώ στον παραγωγό, 1 ευρώ
στο ράφι. Tόσο τα αγοράζουν οι καταναλωτές. Δεν βλέπετε, ότι
υπάρχει αισχροκέρδεια; Δεν βλέπετε ότι αυτή η αισχροκέρδεια
στρέφεται και κατά του παραγωγού αλλά και κατά του κατανα-
λωτή; Και τι κάνετε γι’ αυτό; 

Τα ίδια και στον τόπο µου, στην Ηλεία, έναν τόπο ο οποίος στη-
ρίζεται στην αγροτική παραγωγή, έναν τόπο που αποτελεί τον
δεύτερο µεγαλύτερο αρδευόµενο κάµπο σε όλη την Ελλάδα. Ει-
δικά οι παραγωγοί σταφίδας βρίσκονται σε απόγνωση. 

Τι υποσχέθηκε ο προηγούµενος Υπουργός; Απορρόφηση του
προϊόντος µε 1,40 στον παραγωγό. Έφυγε ο Υπουργός, ήρθε
καινούργιος, τα ξέχασαν όλα. Σαν να άλλαξε η Κυβέρνηση, σαν
να είναι άλλος κόσµος! 
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Προχθές κάνανε µία σύσκεψη, δεν προσκλήθηκαν οι Βουλευ-
τές της Αντιπολίτευσης και τους είπε ο Υπουργός 0,15 λεπτά. Οι
ίδιοι µιλούν για κοροϊδία. Οι παραγωγοί, εγώ δεν λέω τίποτα. Οι
ίδιοι οι παραγωγοί!

Ένα προϊόν, λοιπόν, µε τεράστια διατροφική αξία, ένα προϊόν
που έχει εξαιρετικές προοπτικές κινδυνεύει µε εξαφάνιση. Οι πα-
ραγωγοί µάς λένε ότι κόβουν τα κλήµατα ή αφήνουν ακαλλιέρ-
γητη την παραγωγή τους. Έχουµε προτείνει λύσεις, αλλά δεν
µας ακούτε. Κάντε επιτέλους κάτι για να βοηθήσετε τους αγρό-
τες µας, που βρίσκονται σε απελπισία.

Τα ίδια µε τους ΓΟΕΒ - ΤΟΕΒ. Τεράστιο το κόστος άρδευσης.
Χρωστάνε υπέρογκα ποσά στους παρόχους ενέργειας και εσείς
απλά παρακολουθείτε. Αν δεν υπάρχει άρδευση, δεν υπάρχει πα-
ραγωγή. Επιτέλους, πρέπει να βρεθεί λύση. Και εκεί σας προτεί-
νουµε λύσεις. Ρύθµιση βιώσιµη των οφειλών προς τους
παρόχους ενέργειας, ειδικά τιµολόγια για να µπορέσουν να αν-
ταποκριθούν και, βεβαίως, να προχωρήσουν οι ενεργειακές κοι-
νότητες, που ψηφίστηκαν, θεσµοθετήθηκαν κατά προνόµιο µε
ειδική µεταχείριση για τους ΟΕΒ το 2018 από την κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ και µέχρι τώρα ελάχιστοι έχουν προχωρήσει. Γιατί; Διότι
εσείς υπονοµεύετε τον θεσµό των ενεργειακών κοινοτήτων. Πού
είναι οι ειδικοί όροι σύνδεσης; Έχουν καταργηθεί όλα αυτά, όλα
στον ανταγωνισµό. Καµµία προτεραιότητα για τους ΟΕΒ.

Περνάω στο νοµοσχέδιο. Φέρνετε ένα νοµοσχέδιο για την ορ-
γάνωση της λειτουργίας του ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ». Βεβαίως, πρέ-
πει να υπάρξει ένα στρατηγικό σχέδιο που θα τον οδηγήσει στην
επόµενη ηµέρα. Ένα σχέδιο που θα του δώσει ώθηση να αντα-
ποκριθεί στις σύγχρονες ανάγκες και απαιτήσεις.

Πιστεύετε ότι αυτό το νοµοσχέδιο το κάνει αυτό; Όχι, το αντί-
θετο. Είναι ένα νοµοσχέδιο που δεν µπορεί να ανταποκριθεί και
να συµβάλει µε αποφασιστικό και λειτουργικό τρόπο σε αυτά που
καλείται να φέρει εις πέρας ο ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ». Είναι ένα πρό-
χειρο και ασύνδετο νοµοσχέδιο, είναι ένα νοµοσχέδιο που στε-
ρείται ξεκάθαρου στόχου και κεντρικής συνεκτικής γραµµής.
Παράλληλα, δεν λαµβάνει καθόλου υπ’ όψιν την πραγµατικότητα.
Εδώ προβλέπετε πάρα πολλές επιτροπές και όργανα διοίκησης,
κατά συνέπεια οι µισοί υπάλληλοι θα έχουν θέσεις ευθύνης.

Πάµε και στο ζήτηµα των ελέγχων. Τι κάνετε εδώ; Ανοίγετε τον
δρόµο, για να έρθουν ιδιωτικές ελεγκτικές εταιρείες. Η ιδιωτικο-
ποίηση, λοιπόν, και εδώ για ποιον λόγο; Τι θα εξυπηρετούν οι
ιδιώτες; 

Στο άρθρο 44 προβλέπεται παράταση για το χρονικό διάστηµα
παραχώρησης χρήσης αγροτικών ακινήτων κατά τροποποίηση
του προηγούµενου νόµου. Αυτή τη στιγµή µάς παρακολουθούν
νέοι αγρότες στο Επιτάλιο Ηλείας και έχουν κάνει αίτηµα για να
ανοίξουν οι αιτήσεις σε αδιάθετα αγροτεµάχια, ώστε να µπορέ-
σουν να ελεγχθούν από τις ΔΑΟΚ αυτές οι αιτήσεις και όποιοι
έχουν τις προϋποθέσεις και τα κριτήρια να πάρουν και να µπο-
ρέσουν να καλλιεργήσουν αγροτεµάχια. Δεν το κάνετε.

Ταυτόχρονα βλέπουµε ότι στην παράγραφο 2 του άρθρου 45
κατ’ εξαίρεση δίνετε χωρίς δηµοπράτηση τη δυνατότητα να µι-
σθωθούν ακίνητα για επενδυτές άνω των 5 εκατοµµυρίων ευρώ.
Δύο µέτρα και δύο σταθµά.

Οι νέοι αγρότες παρακαλούν για να έχουν ένα αγροτεµάχιο
δηµόσιο, να µπορέσουν να καλλιεργήσουν και να µείνουν στον
τόπο τους και εσείς αδιαφορείτε για αυτούς και φέρνετε διάταξη
για τους µεγαλοεπενδυτές πάνω από 5 εκατοµµύρια, χωρίς δη-
µοπρασία, µε απευθείας µίσθωση. Αυτή είναι η επιλογή σας.

Ο κόσµος της παραγωγής, όµως, έχει καταλάβει τι κάνετε και
ποιοι είστε και στις επερχόµενες εκλογές θα επιλέξουν την προ-
οδευτική διακυβέρνηση, την πολιτική αλλαγή, για να οδηγήσει
σε ανάταξη και να δώσει προοπτική.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ακολουθεί ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Σταύρος Αραχωβί-
της, µετά η κ. Βρυζίδου, ο κ. Σενετάκης και η κ. Αραµπατζή, η
Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Αξιότιµοι κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, µας ενηµερώ-

σατε πριν από λίγο ότι τελικά η τροπολογία -µετά τη συνάντηση
που είχατε µε τους εκλεγµένους εκπροσώπους διαπαραταξιακά
του νέου Διοικητικού Συµβουλίου του ΓΕΩΤΕΕ- θα έρθει αργό-
τερα. 

Η επίλυση των επαγγελµατικών δικαιωµάτων των αποφοίτων
των νέων πανεπιστηµιακών τµηµάτων που δηµιουργήθηκαν το
2019 είναι ένα ζήτηµα που έχουν περάσει τέσσερα χρόνια και
δεν έχει αντιµετωπιστεί. Να θυµίσω εδώ ότι έγινε ξανά προσπά-
θεια στις 25-11-2021 να αντιµετωπιστεί µε µία διάταξη, η οποία,
όµως, άνοιγε το παράθυρο για την αναγνώριση των κολλεγίων
και αποσύρθηκε.

Γι’ αυτό, λοιπόν, χρειάζεται να δούµε την τροπολογία, να είναι
έτσι όπως περιγράψατε και συµφωνήσαµε, στο πνεύµα αυτό που
συµφωνήσατε και µε τους εκπροσώπους των εκλεγµένων του
Δ.Σ. του ΓΕΩΤΕΕ, έτσι ώστε να µην έχουµε κάτι που θα ξανανοί-
γει την πόρτα στα ιδιωτικά κολλέγια και θα είναι αυτό που πραγ-
µατικά τέσσερα χρόνια τώρα περιµένουν οι απόφοιτοι των
πανεπιστηµιακών γεωτεχνικών τµηµάτων. Γιατί η πραγµατικό-
τητα είναι ότι δεν είναι µόνο οι απόφοιτοι που θα αποφοιτήσουν
από δω και πέρα. Οι εισακτέοι πριν τον νόµο, οι οποίοι πήραν τα
επιπλέον µαθήµατα, το επιπλέον έτος που οδήγησε σε µάστερ,
µπορούν ήδη αυτοί να πιστοποιηθούν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µία Κυβέρνηση που κυ-
βερνά τα τελευταία τέσσερα χρόνια, τα τελευταία τέσσερα δρα-
µατικά χρόνια, που κλείνει, φτάνει στον επίλογο της
διακυβέρνησής της µε τον τραγικότερο τρόπο, µε αυτό το έγ-
κληµα -γιατί δεν µπορεί να χαρακτηριστεί αλλιώς- στα Τέµπη. 

Τις τελευταίες ηµέρες, τα τελευταία νοµοσχέδια που βλέ-
πουµε στη Βουλή είναι νοµοσχέδια τα οποία περιλαµβάνουν τον
πυρήνα της πολιτικής σας, που είναι το ξεπούληµα του δηµοσίου
τοµέα, είτε αυτό είναι στο νερό -όπως έγινε χτες- είτε της εκχώ-
ρησης ελεγκτικού κρατικού έργου σε ιδιωτικές εταιρείες, όπως
είναι το βασικό σηµείο του νοµοσχεδίου που συζητάµε σήµερα
και είναι ο πυρήνας της αντιπαράθεσής µας και της διαφωνίας
µας.

Την ίδια στιγµή που το κόστος παραγωγής πνίγει, γονατίζει
τους αγρότες, έχουµε ένα νοµοσχέδιο χωρίς µια συγκεκριµένη
στρατηγική, χωρίς απαντήσεις στο µεγάλο πρόβληµα των αγρο-
τών, που είναι το υπέρογκο κόστος παραγωγής. Κι αυτά δεν τα
λέµε εµείς, για να µη θεωρήσει κανένας ότι κινδυνολογούµε.
Είναι τα πρόσφατα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, που λένε ότι από τον
Φεβρουάριο του 2022 µέχρι τον Ιανουάριο του 2023 έχουµε αύ-
ξηση του κόστους εισροών κατά 23,2 επιπλέον του κόστους που
είχαµε την προηγούµενη χρονιά. Κι αυτό είναι µεσοσταθµικό,
γιατί σε πολλά στοιχεία κόστους καταλαβαίνετε ότι οι αυξήσεις
είναι πολύ µεγαλύτερες. 

Αντιθέτως, σύµφωνα πάλι µε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, ο µεσο-
σταθµικός δείκτης εκροών, δηλαδή τα έσοδα των παραγωγών,
έχει αυξηθεί µόλις κατά 15%. Εδώ, δηλαδή, έχουµε µία ψαλίδα,
µια συνεχιζόµενη µεγάλη αύξηση του κόστους εισροών σε σχέση
µε το τι παίρνουν οι παραγωγοί. Κι αυτοί είναι µέσοι όροι, όπως
λέµε, που κρύβουν την αλήθεια, γιατί η αύξηση των εισροών είναι
σε πολύ συγκεκριµένα προϊόντα, τα οποία φυσικά είναι και κάτω
του κόστους παραγωγής, όπως φαίνεται κι από τα στοιχεία. Πώς
θα ζήσει, λοιπόν, ο παραγωγός, πώς θα συνεχίσει για να παράξει
την επόµενη χρονιά, δεδοµένης της µηδενικής ρευστότητας από
οποιαδήποτε άλλη πηγή; 

Και µετά την ΕΛΣΤΑΤ είχαµε την επιβεβαίωση από τον ίδιο τον
Υπουργό Οικονοµικών, ο οποίος µας είπε ότι οι τιµές στο ράφι
για τους καταναλωτές θα συνεχίσουν να αυξάνονται. Με µικρό-
τερο τρόπο, αλλά θα συνεχίσουν να αυξάνονται. Βάλτε τώρα στο
όλο αυτό πεδίο και την αύξηση των επιτοκίων, για να καταλά-
βουµε πού βρίσκεται ο καταναλωτής τελικά. Αύξηση της τιµολό-
γησης προϊόντων, επιτόκια, µεγάλη ψαλίδα µεταξύ τιµών
παραγωγού και τιµών καταναλωτή.

Ακούσαµε τον εκπρόσωπο των κτηνοτρόφων, τον γραµµατέα
της διεπαγγελµατικής της φέτας, ο οποίος ζήτησε την απόσυρση
του νοµοσχεδίου. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι, παρά τις καλές
προθέσεις, αυτό που βγαίνει από το νοµοσχέδιο είναι ότι έγινε
χωρίς ουσιαστική συζήτηση και χωρίς να επιλύει τα βασικά ζη-
τήµατα. Και ποια είναι τα βασικά ζητήµατα, τα επίδικα ζητήµατα;
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Οι έλεγχοι. Ο ΕΛΓΟ είναι ένας οργανισµός ο οποίος έχει ως βα-
σική του αποστολή τους ελέγχους και έχει ως βασική του απο-
στολή την εκπαίδευση και την έρευνα. Να θυµίσω εδώ, µιας και
µιλάµε για την έρευνα, ότι το 2017, εν µέσω µνηµονίων, προσε-
λήφθησαν στον ΕΛΓΟ εκατό ερευνητές, για να ενισχύσουν ακρι-
βώς αυτό το ελεγκτικό έργο. 

Η αύξηση των τιµών, λοιπόν, στα σουπερµάρκετ επισηµάνθηκε
από τον εκπρόσωπο των κτηνοτρόφων στη διεπαγγελµατική της
φέτας και µάλιστα επισήµανε ότι, ενώ η φέτα φεύγει από τη µε-
ταποίηση από τους συνεταιρισµούς µέχρι 8,5 ευρώ το κιλό, δεν
µπορεί να βρει κανένας φτηνότερη από 14 µε 15 ευρώ φέτα στο
σουπερµάρκετ. Έχουµε µια τεράστια ψαλίδα, δηλαδή, και τα
υπερκέρδη αυτά δεν πάνε στον παραγωγό, προφανώς, πάνε στο
τελευταίο σηµείο πώλησης, στο σουπερµάρκετ. 

Η σταφίδα είναι ένα άλλο προϊόν το οποίο τα τελευταία χρόνια
υποφέρει. Και υποφέρει γιατί η τιµή του έχει υποχωρήσει πάρα
πολύ. Από 1,60 που ήταν πριν από τρία χρόνια η µεγάλη ποσό-
τητα φεύγει στο κάτω από 1 ευρώ κι αν µένει ακόµα η καλλιέρ-
γεια και δεν έχει εγκαταλειφθεί αυτό οφείλεται στο ότι έχει
ακόµα τη συνδεδεµένη ενίσχυση, η οποία θεσπίστηκε το 2017. 

Όµως, έχουµε επισηµάνει πολλές φορές µε επίκαιρες ερωτή-
σεις ότι το πρόβληµα της σταφίδας οφείλεται στο ότι δηµιουρ-
γήθηκαν υψηλά αποθέµατα κατά την περίοδο της πανδηµίας. Το
επισηµάναµε στην Κυβέρνηση ότι τα αποθέµατα πρέπει να απορ-
ροφηθούν, για να µπορέσει να στηριχτεί η τιµή της σταφίδας.
Δεν έγινε αυτό το πράγµα κι έχουµε αυτή την κατάσταση στην
τιµή. Προφανώς, µε επιδοµατικού τύπου λογικές, τύπου de min-
imis, δεν συγκρατείται ούτε η τιµή ούτε ο παραγωγός. Μπορεί
να είναι µια ανακούφιση, αλλά προφανώς δεν είναι η λύση.

Για τους πυρόπληκτους τώρα. Επειδή και στην περιοχή µου,
στη Λακωνία, στη Μάνη, έχουµε µεγάλο ζήτηµα από τις πυρκα-
γιές του 2021, να θυµίσω ότι πληρώθηκαν όσοι πληρώθηκαν
µόνο την πρώτη δόση, είτε ήταν επαγγελµατίες είτε ήταν ετερο-
απασχολούµενοι, κι αυτοί µε πάρα πολλά προβλήµατα. Δηλαδή,
κάποιοι πληρώθηκαν µε το σύστηµα «ΚΟΠΕΡΝΙΚΟΣ», ενώ έχουν
ολοκληρωθεί οι έλεγχοι και θα µπορούσε να δοθεί προκαταβολή
µε βάση τους ελέγχους. Αυτό ενέχει τον κίνδυνο, πέραν του ότι
κάποιοι δεν πληρώθηκαν, να βρεθούν άνθρωποι να χρειαστεί να
επιστρέψουν τα χρήµατα πίσω.

Το δεύτερο ζήτηµα είναι ότι, επειδή η αποζηµίωση δόθηκε µε
τη δήλωση του έτους 2000, της προηγούµενης χρονιάς, το 2001
δικαιούχοι αποζηµίωσης δεν πληρώθηκαν.

Και το τρίτο βασικό είναι ότι χρήµατα πήραν όσοι έκαναν δή-
λωση ΟΣΔΕ, δηλαδή και ενοικιαστές, και δεν προβλεπόταν δέ-
σµευση γι’ αυτούς τους ανθρώπους να αποκαταστήσουν τα
χωράφια τα οποία ενοικίαζαν. Αυτά είναι σοβαρά ζητήµατα επι-
βίωσης. 

Επίσης, ένα άλλο ζήτηµα που υπάρχει τώρα -και έρχοµαι στο
θέµα των ελέγχων- είναι αυτό που συµβαίνει µε την πατάτα. Εδώ
κι αν υπάρχει µια τεράστια απόκλιση, µια τεράστια ψαλίδα, µε-
ταξύ τιµών παραγωγού και τιµών καταναλωτή. Και µιλάµε µε
στοιχεία πάντα. Σύµφωνα µε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ παρουσιά-
στηκε αύξηση εισαγωγών πατάτας κατά 24,5%. Αύξηση, όχι ότι
οι εισαγωγές ήταν στο 24,5%. Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι συµ-
πιέζεται η τιµή ελληνικής πατάτας, λόγω µικρότερου κόστους
από τη χώρα παραγωγής, συνήθως την Αίγυπτο, µε αποτέλεσµα
ο καταναλωτής να πληρώνει είτε ελληνοποιηµένη είτε παραπλα-
νώµενος, χωρίς χώρα προέλευσης, στο ράφι µια πανάκριβη πα-
τάτα, ο παραγωγός ο Έλληνας να µην µπορεί να πωλήσει το
προϊόν του και να έχουµε σε αδιέξοδο και τον καταναλωτή και
τον παραγωγό. 

Να δούµε, όµως, δύο στοιχεία για τον παρόντα νόµο και να συ-
ζητήσουµε λίγο για το ζήτηµα του ΕΛΓΟ. Οι εργαζόµενοι, όπως
ακούσαµε και στις επιτροπές, αλλά και µε προηγούµενες επιστο-
λές τους και κινητοποιήσεις τους, προειδοποιούν -όπως προει-
δοποιούσαν οι εργαζόµενοι του ΟΣΕ στα Τέµπη και τα τρένα
συνέχισαν να οδεύουν στα τυφλά- για την κατάσταση του οργα-
νισµού. Τι λένε οι εργαζόµενοι; Λένε ότι η συνεχής υποστελέ-
χωση και υποχρηµατοδότηση του ΕΛΓΟ δεν µπορεί να οδηγήσει
σε αποτελέσµατα, αυτά που αναµένει και η ελληνική κοινωνία και
ο Έλληνας αγρότης και ο παραγωγός για τον ρόλο του οργανι-

σµού, τόσο στην εκπαίδευσή του όσο και στην έρευνά του, αλλά
κυρίως στο ελεγκτικό του έργο.

Και το ελεγκτικό έργο δεν λύνεται µε την είσοδο εταιρειών στο
µητρώο για την άσκηση της ούτως ή άλλως κρατικής υποχρέω-
σης για έλεγχο. Γιατί αναφερθήκατε, κύριε Υπουργέ, στο υπό
διαβούλευση νοµοσχέδιο που είχε τεθεί το 2018 για το µητρώο.
Υπήρχε πράγµατι τότε η πρόβλεψη εµπειρογνωµόνων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Οι ελεγκτικοί µηχανισµοί ζητούσαν το µητρώο εµπειρογνωµό-

νων, των καθηγητών πανεπιστηµίου να το πούµε απλά, για να
γνωµοδοτήσουν σε συγκεκριµένα ζητήµατα. Αυτό ήταν το µη-
τρώο εµπειρογνωµόνων. Δεν προέβλεπε πουθενά ούτε νοµικά
πρόσωπα ούτε εταιρείες ούτε τίποτα τέτοια πράγµατα. Για να
καταλάβουµε την αποστελέχωση του οργανισµού, στη Θεσσαλία
υπάρχει ένας ελεγκτής που ελέγχει περίπου το 65% της παρα-
γόµενης φέτας για τη µεταποίηση. Εδώ µιλάµε για πλήρη απο-
στελέχωση.

Ενώ ο κανονισµός 625 προβλέπει τη δηµιουργία ενός κέντρου
συντονιστικού, ενός κέντρου που θα συντονίζει όλους τους ελέγ-
χους, µε το νοµοσχέδιο αυτό -που πραγµατικά ήταν µια ευκαιρία
να ενοποιηθούν και να ενισχυθούν οι έλεγχοι- αυτό δεν προβλέ-
πεται. Να θυµίσω βέβαια ότι µέχρι το 2019 λειτουργούσε στη Γε-
νική Γραµµατεία Εµπορίου και το ΣΥΚΕΑΑΠ, το συντονιστικό
όργανο που συντόνιζε τον ΕΦΕΤ, τον ΕΛΓΟ, τις υπηρεσίες του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης που κάνουν ελέγχους, αλλά
και άλλους φορείς µε ελεγκτικό έργο πάνω στο τρόφιµο. Και εί-
χαµε αποτελέσµατα πάνω σε αυτό.

Πάµε τώρα στην Τράπεζα Γενετικού Υλικού. Η Τράπεζα Γενε-
τικού Υλικού είναι µια ανεκτίµητη παρακαταθήκη για τη χώρα, όχι
µόνο για το επιστηµονικό της έργο και για την προσφορά της,
αλλά κυρίως για τη διατήρηση του φυσικού πλούτου της χώρας
µας, του γενετικού υλικού που αποτελεί κληρονοµιά και θα απο-
τελέσει τη βάση για την έρευνα για το µέλλον. Είναι τραγικά απο-
στελεχωµένος. Έχουµε πολλαπλές -και έχετε στα χέρια σας-
καταγγελίες τόσο για τη στελέχωση του κέντρου -που µιλάνε οι
άνθρωποι για έντεκα τουλάχιστον εργάτες, για να µπορέσουν να
γίνουν οι εργασίες- όσο και για τις υποδοµές που χρειάζονται,
γιατί οι κτηριακές εγκαταστάσεις πια έχουν φτάσει σε ένα επί-
πεδο που δεν πάει άλλο. 

Και βέβαια ένα σηµείο κριτικής, που το είπαµε και στις επιτρο-
πές, είναι ότι στο νοµοσχέδιο απουσιάζει η συµµετοχή των φο-
ρέων των αγροτών. Εκτός από την ΕΘΕΑΣ, που είναι οι
συνεταιρισµοί, κύριε Υπουργέ, δεν υπάρχει πουθενά εκπρόσω-
πος αλιέων, αγροτών, κτηνοτρόφων, κανένας σε κανένα από τα
όργανα που υπάρχουν εκεί.

Να πω και δύο κουβέντες για τον ελαιώνα της Άµφισσας. Για
τον ελαιώνα της Άµφισσας ακούσατε και τη Γραµµατέα του
ΤΟΕΒ Άµφισσας, η οποία ήταν καταπέλτης όσον αφορά τους
σκοπούς, τον τρόπο χρηµατοδότησης και τις αρµοδιότητες και
την αποτελεσµατικότητα τελικά του φορέα. Άρα αυτό αποδει-
κνύει τι; Ότι η διαβούλευση που έχει γίνει ήταν τουλάχιστον ανε-
παρκής. 

Εδώ όµως υπάρχει και το άλλο ζήτηµα, ότι το Υπουργείο Πε-
ριβάλλοντος κατάργησε τους φορείς διαχείρισης, όπως σας είπε
και ο εισηγητής µας, ο κ. Μπάρκας, στους οικοτόπους. Τώρα άλ-
λαξε η θέση; Είναι καλοί οι φορείς διαχείρισης; 

Να πω για τον ΕΛΓΑ µια κουβέντα. Σας έχουµε πει πολλές
φορές -από τον «Ιανό» και συνεχίζουµε να το λέµε- ότι νοµοθε-
τείτε κατά περίπτωση. Δεν γίνεται έτσι. Δεν µπορεί να υπάρχει
κατακερµατισµένη νοµοθέτηση για το πού θα δοθεί προκατα-
βολή, µε διαφορετικό ύψος. Τα είδαµε και στην Αργολίδα, τα εί-
δαµε και στη Λακωνία, τα βλέπουµε παντού. Αυτό που χρειάζεται
-και όταν µε το καλό ο ΣΥΡΙΖΑ γίνει ξανά κυβέρνηση είναι από τα
πρώτα τα οποία θα συνεχίσει, γιατί είχε ήδη ξεκινήσει- είναι η αλ-
λαγή του κανονισµού του ΕΛΓΑ σε ένα ενιαίο κείµενο, µε έναν
σύγχρονο κανονισµό ασφάλισης, το οποίο θα αίρει τις αδικίες
µεταξύ των ασφαλισµένων αγροτών, θα καταστήσει τον οργανι-
σµό υγιή και κοινωνικά δίκαιο και θα του δώσει την οικονοµική
ευρωστία µέσω της κρατικής χρηµατοδότησης που χρειάζεται,
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για να σταθεί και να επιτελέσει τον ρόλο του. 
Και κλείνω µε το εξής, γιατί ακούστηκαν διάφορα. Για το αγρο-

τικό πετρέλαιο και το ΕΚΑΣ είπε κάποιος συνάδελφος ότι καταρ-
γήθηκε επί ΣΥΡΙΖΑ. Η τελευταία δόση, αγαπητοί συνάδελφοι,
κυρίες και κύριοι, δόθηκε επί ΣΥΡΙΖΑ. Το αγροτικό πετρέλαιο είχε
αρχίσει να καταργείται ήδη από το πρώτο µνηµόνιο -και φαντά-
ζοµαι το ξέρετε καλά, γιατί και κυβερνητικά στελέχη το έχουν πα-
ραδεχτεί, πέρα από την επικοινωνιακή διαχείριση του ζητήµατος-
όπως και το ΕΚΑΣ είχε καταργηθεί στο δεύτερο µνηµόνιο και οι
τελευταίες δόσεις δόθηκαν το 2016.

Να πω για τις επιδοτήσεις µια κουβέντα. Ξαναγυρίσαµε δυστυ-
χώς στην έλλειψη προγραµµατισµού τού ποιος θα πάρει τι -αν
και τελείωσε η προηγούµενη προγραµµατική περίοδος- και ξα-
ναγυρίσαµε δυστυχώς στην περίοδο των προστίµων και των κα-
ταλογισµών. Να θυµίσω ότι το 2019 στη χώρα επέστρεψαν 440
εκατοµµύρια πρόστιµα και καταλογισµοί από παλιές χρήσεις και
ήρθαν πάλι πίσω στη χώρα. Εκφράσαµε επανειληµµένως τη µε-
γάλη µας αγωνία για τη νέα ΚΑΠ, που ήδη έχει ξεκινήσει, για την
προετοιµασία του ΟΠΕΚΕΠΕ, για την προετοιµασία της πλατ-
φόρµας να υποδεχτεί τις δηλώσεις, για την ενηµέρωση των πα-
ραγωγών, τι µπορούν να κάνουν µε τα οικολογικά σχήµατα και
πώς θα αναπληρώσουν τις απώλειες από το πρασίνισµα και από
την οριζόντια µείωση που υπάρχει των επιδοτήσεων µέχρι το
2026, αλλά πειστικές απαντήσεις, κύριε Υπουργέ, δεν έχουµε
πάρει ακόµα. 

Όποιος συναναστρέφεται µε τους αγρότες βλέπει την αγωνία
τους. Είναι δύσκολες οι καταστάσεις. Οι καλές προθέσεις δεν
επαρκούν και δεν είναι αυτές που θα µας κρίνουν στο τέλος.
Είναι η αποτελεσµατικότητα σε κάθε περίπτωση αυτή που θα κρί-
νει το έργο του καθενός. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον
κατάλογο των οµιλητών. Καλούµε την κ. Βρυζίδου από τη Νέα
Δηµοκρατία στο Βήµα. Μετά είναι ο κ. Σενετάκης και θα ακολου-
θήσει η κ. Αραµπατζή, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. Έχω κά-
ποιες νοµοτεχνικές να καταθέσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, να δώσουµε
ένα λεπτό τον λόγο στον Υπουργό, για να καταθέσει νοµοτεχνι-
κές.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Δεν είναι κάτι ιδιαίτερο. Είναι απλές τεχνικές πα-
ρεµβάσεις. Θα διανεµηθούν στους συναδέλφους, για να τις
δουν. Δεν αλλάζει τίποτα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Γεώργιος Γεωργαντάς καταθέτει τις προαναφερθείσες
νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ να φω-
τοτυπηθούν και να µοιραστούν στους εκπροσώπους των κοµµά-
των. 

Τον λόγο έχει η κ. Βρυζίδου. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αίσθηµα ευ-

θύνης και συνέπεια συνεχίζουµε και µε αυτό το νοµοσχέδιο, για
να δώσουµε λύσεις σε πολύ βασικά και σηµαντικά ζητήµατα.
Διότι δεν αρκεί να συµπαραστεκόµαστε στους ανθρώπους που
έχουν βαριά πληγωθεί -και όλη η Ελλάδα- από τα τραγικά γεγο-
νότα, να διερευνούµε τις ευθύνες και βέβαια να αγωνιζόµαστε
για την απονοµή της δικαιοσύνης, αλλά χρειάζεται να πάρουµε
και το µήνυµα ότι µε αίσθηµα ευθύνης και συνέπεια πρέπει να
συνεχίσουµε να δουλεύουµε σε όλους τους τοµείς, για να απο-
φευχθούν παραλείψεις και λάθη τα οποία θα είναι εις βάρος του
ελληνικού λαού, θα είναι εις βάρος της νέας γενιάς, εις βάρος
των παιδιών µας. 

Έτσι, λοιπόν, θα πρέπει να συνεχίσουµε και σε έναν σηµαντικό
τοµέα, που είναι ο αγροτικός και κτηνοτροφικός τοµέας, µε ιδι-
αίτερη ευθύνη και συνέπεια. Ο αγροτικός τοµέας είναι το κοµµάτι
της χώρας µας το οποίο στηρίζει πολλαπλώς την οικονοµία, εξα-
σφαλίζονται θέσεις εργασίας και υπάρχει επάρκεια στη διατρο-
φική αλυσίδα. Είναι ένα µεγάλο ζητούµενο, το οποίο, εκτός τού
ότι δηµιουργεί ασφάλεια στη χώρα µας, παράλληλα έχει σηµαν-
τικότατες προεκτάσεις. 

Όµως, ο αγρότης και ο κτηνοτρόφος είναι ένα επάγγελµα που
δεν µπορεί να διασφαλιστεί, διότι εξαρτάται από ποικίλες και-
νούργιες συνθήκες και κυρίως από τις καιρικές συνθήκες. 

Υπάρχει πρόβλεψη από τον ΕΛΓΑ για τις αποζηµιώσεις. Όσες
φορές όµως το έχουµε συζητήσει, ξέρουµε ότι σε µία κατα-
στροφή δεν µπορεί µετά η αποζηµίωση να καλύψει το κενό και
πολλές φορές οι αγρότες δυσκολεύονται να είναι έτοιµοι για την
επόµενη χρονιά. 

Το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης ιδιαίτερη µέριµνα έχει δεί-
ξει και την περίοδο του κορωνοϊού, µε σηµαντικές αποζηµιώσεις
και µε πρόσθετες χρηµατοδοτήσεις στον ΕΛΓΑ µε 350 εκατοµ-
µύρια πρόσθετα, προκειµένου να αποζηµιωθούν οι αγρότες που
είχαν υποστεί ζηµιά, για να µπορέσουν να αντιµετωπίσουν την
πορεία. 

Παράλληλα και στον κτηνοτροφικό τοµέα δόθηκε ιδιαίτερη έµ-
φαση. Ήταν κοινά αποδεκτό ότι έχουν ακριβύνει τα λιπάσµατα,
οι ζωοτροφές και πρέπει να ληφθεί µέριµνα και στην κατανάλωση
του αγροτικού ρεύµατος καθώς επίσης και στην επιστροφή του
φόρου πετρελαίου. Σηµαντικότατα βήµατα και στον τοµέα αυτό
έγιναν. 

Όµως θα πρέπει να υπάρχει ένα σχέδιο και θα πρέπει οι προ-
τάσεις να γίνονται µετά από µελέτη και από έρευνα. Το Υπουρ-
γείο χρειάζεται και έχει ανάγκη τον δικό του εισηγητή, που δεν
µπορεί να είναι άλλος παρά ο ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ», ο οποίος προ-
ϋπήρχε, αλλά σίγουρα είχε ανάγκη από εκσυγχρονισµό, ενί-
σχυση και µια καλύτερη οργάνωση, για να έχει τα καλύτερα
αποτελέσµατα. 

Όλοι ξέρουµε ότι των µεγάλων έργων προηγούνται οι µελέτες
και η έρευνα. Έτσι, λοιπόν, και στο µεγάλο κεφάλαιο της αγρο-
τιάς χρειάζεται µελέτη, χρειάζεται και έρευνα. Οι αγρότες µας
θέλουν εισηγήσεις για το ποιες είναι οι καλύτερες επιλογές. Χρει-
άζονται προτάσεις, για να µπορέσουν να αξιοποιήσουν τα χρη-
µατοδοτικά εργαλεία. Χρειάζονται επιµόρφωση, για να κάνουν
χρήση των κανόνων αυτών, για να έχουν τα καλύτερα δυνατά
προϊόντα, ποιοτικά, έτσι ώστε να προσφέρουν υψηλών προδια-
γραφών προϊόντα στην αγορά και παράλληλα να µπορούν να
έχουν και προϊόντα για εξαγωγές επίσης υψηλών προδιαγραφών,
που θα προσθέτουν στην οικονοµία της χώρας. 

Έτσι, λοιπόν, το νοµικό αυτό πρόσωπο µε συγκεκριµένους κα-
νόνες οργανώνεται καλύτερα. Ο κανονισµός οργάνωσης και λει-
τουργίας του µε προεδρικό διάταγµα θα καθοριστεί µετά από
πρόταση του αρµόδιου Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και ει-
σήγηση του διοικητικού συµβουλίου. Για το διοικητικό συµβούλιο
προβλέπονται τα άτοµα τα οποία θα το απαρτίζουν, οι γνώσεις
που θα πρέπει να έχουν ο Α’ και Β’ αντιπρόεδρος και βέβαια ο
τρόπος µε τον οποίο θα λειτουργήσουν. Ξεχωρίζουν οι διευθύν-

σεις σε πέντε ανά κατηγορία και δίνεται έµφαση και στην έρευνα
και στους ελέγχους, έτσι ώστε, όπως προείπα, να µπορούµε να
εξασφαλίσουµε όλα αυτά που έχουµε ανάγκη και βέβαια τα πι-
στοποιηµένα προϊόντα µας να εξακολουθήσουν να είναι πιστο-
ποιηµένα, να πληρούν τις προδιαγραφές και να µπορούν να
συναγωνιστούν τις µεγάλες αγορές και εκτός της χώρας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Εκτός από το νοµικό αυτό πρόσωπο, το οποίο χωρίζεται στις
κατηγορίες και περιγράφονται η λειτουργία του και οι αρµοδιό-
τητες και θεωρούµε ότι θα συµβάλλει σηµαντικά στη συνεργασία
του µε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, θέλω να αναφερθώ
και στο δεύτερο σκέλος, που είναι η σύσταση του φορέα διαχεί-
ρισης του ελαιώνα της Άµφισσας, ενός πρότυπου ελαιώνα, ο
οποίος όµως παραµελήθηκε για χρόνια και µέσα από αυτή την
παραµέληση προέκυψαν προβλήµατα, όπως ήταν και η πυρκα-
γιά, η οποία κατέστρεψε κάποιες εκτάσεις. 

Η σύσταση του φορέα επίσης µε συγκεκριµένες προδιαγρα-
φές θα αναδείξει την ιστορία αυτού του τόπου, θα αναδείξει τη
σύνδεσή του µε την ιστορία και τον πολιτισµό της περιοχής. Πα-
ράλληλα θα δώσει τη δυνατότητα στους παραγωγούς που βρί-
σκονται µέσα σε αυτό το ενιαίο σύστηµα να λειτουργήσουν µε
συγκεκριµένες προδιαγραφές και ασφάλεια, ενώ σηµαντικά έργα
υποδοµής θα µπορέσουν να υλοποιηθούν, εφόσον θα υπάρχει ο
φορέας διαχείρισης, έτσι ώστε να γίνουν αυτά τα έργα µετά από
µελέτη, να εξασφαλιστεί η χρηµατοδότηση και να µπορέσει να
κατασκευαστούν µε τέτοιον τρόπο, ώστε να έχουν διάρκεια και
βέβαια να διασφαλίσουν µια σωστή περιοχή, η οποία έχει να
κάνει και µε την παραγωγή αγροτικών προϊόντων και µε την ιστο-
ρία και τον πολιτισµό, αλλά βέβαια και µε τη διευκόλυνση των
αγροτών.

Με αυτό το νοµοσχέδιο, όπως επίσης και µε όσα προηγήθηκαν
και µε όλες τις προβλέψεις του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης, αποδεικνύεται περίτρανα ότι υπάρχει µέριµνα και ενδιαφέ-
ρον σε αυτόν τον τοµέα. Έχουµε ακούσει τους αγρότες, που
εκφράζουν τις όποιες δυσκολίες αντιµετωπίζουν, αλλά νοµίζω
όλο αυτό το διάστηµα έχουµε ακούσει και όλοι µας τους επαί-
νους του χώρου, οι οποίοι αναγνωρίζουν όλα όσα έχουν γίνει.
Βέβαια συνεχίζουµε τη συνεργασία, γιατί µέσα από τις προτά-
σεις τους και την καλή συνεργασία θα µπορέσουµε να δώσουµε
λύσεις και να βελτιώσουµε ακόµη περισσότερο έναν τοµέα που
µε ειλικρίνεια αποδεχόµαστε ότι είναι πολύ σηµαντικός για τη
χώρα µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κυρία Βρυζίδου.

Ο κ. Μάξιµος Σενετάκης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον
λόγο. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφού πρώτα βε-

βαίως ταχθώ υπέρ του νοµοσχεδίου για την αναβάθµιση του
ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ» και την προσπάθεια που κάνετε, ώστε να
µπορέσει να καταστεί σύµβουλος, όπως είπατε, του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης για τη χάραξη αγροτικής πολιτικής, θα
ήθελα να περάσω στο θέµα των επαγγελµατικών δικαιωµάτων
των αποφοίτων των γεωπονικών σχολών.

Να εξηγήσουµε λίγο στον κόσµο τι έχει γίνει, για να καταλα-
βαίνουµε. Το 2019 µε τον νόµο Γαβρόγλου αναβαθµίστηκαν τα
ΤΕΙ σε πανεπιστήµια. Έτσι, λοιπόν, σε µια νύχτα, χωρίς να υπάρ-
ξει κατάλληλη προεργασία, σχολές που ονοµάζονταν ΤΕΙ ονοµά-
στηκαν πανεπιστήµια. Εµείς, για να βελτιώσουµε λίγο την
κατάσταση, καθώς το κράτος έχει συνέχεια -την αποδεχόµαστε
και οφείλαµε να συνεχίσουµε αυτό το οποίο έχει ξεκινήσει η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση και να µην µπερδεύουµε τους πολίτες και
τους φοιτητές-, ήρθαµε και είπαµε ότι πρέπει τα προγράµµατα
σπουδών των νέων αυτών πανεπιστηµίων να πιστοποιηθούν από
την ΕΘΑΑΕ. 

Οµολογώ ότι το πρόβληµα δεν το γνώριζα στη λεπτοµέρειά
του, µέχρι που πρόσφατα κληθήκαµε από την Πρυτανεία του ΕΛ-
ΜΕΠΑ, για να µας ενηµερώσουν για το θέµα της Γεωπονικής
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Σχολής του Ηρακλείου. Η Γεωπονική Σχολή ήταν ένα πολύ καλό
τµήµα και ως ΤΕΙ γνωστό και ένα τµήµα το οποίο έπαιξε και ση-
µαντικό ρόλο στην αγροτική ανάπτυξη της Κρήτης και του Ηρα-
κλείου. Διαπιστώνουµε, λοιπόν, ότι, ενώ έχει πιστοποιηθεί και
πλέον δίνει πτυχίο integrated master, όπως το λέµε, µε το κενό
που υπήρχε στον νόµο Γαβρόγλου, δεν αποδίδονται στους απο-
φοίτους τα απαραίτητα επαγγελµατικά δικαιώµατα. Τι φτάσαµε,
δηλαδή, να κάνουµε; Ενώ αναβαθµίσαµε τα ΤΕΙ σε πανεπιστήµια,
τα παιδιά που παίρνουν πτυχίο δεν έχουν ούτε καν τα δικαιώµατα
των προηγούµενων ΤΕΙ. Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι αυτό είναι
µια παράνοια του ελληνικού κράτους, µια κακή νοµοθέτηση που
έγινε το 2019, την οποία, όπως όλοι συµφωνήσαµε εδώ σε αυτή
την Αίθουσα, πρέπει να διορθώσουµε. 

Χαίροµαι ιδιαίτερα που από το Βήµα της Βουλής δεσµευτή-
κατε, λόγω έλλειψης του απαραίτητου χρόνου τώρα, ότι θα έρθει
η κατάλληλη τροπολογία στο επόµενο νοµοσχέδιο. Θα ήθελα να
σας ευχαριστήσω και για τις πρωτοβουλίες που πήρατε και το
Υπουργείο Παιδείας, που αντιλαµβάνεται το πρόβληµα και σύν-
τοµα θα µπορέσουµε να το λύσουµε. 

Αντιλαµβάνοµαι ότι υπάρχουν και άλλα τέτοια θέµατα που
έχουν προκύψει από αυτόν τον νόµο, όµως πέφτει σε εσάς, κύριε
Υπουργέ, και στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, επειδή το
συγκεκριµένο κοµµάτι είναι πιο εύκολο να οριοθετηθεί, να τρο-
ποποιήσετε το απαραίτητο προεδρικό διάταγµα, γι’ αυτό και επι-
κεντρωνόµαστε µόνο σε αυτή την κατεύθυνση αυτή τη στιγµή.
Πρέπει να έρθει ένα άλλο νοµοσχέδιο, πιθανότατα στο άµεσο
µέλλον, που να καθορίσει και τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των
υπολοίπων σχολών. 

Οπότε σας ευχαριστώ πολύ και µένουµε στη δέσµευσή σας
ότι θα το δούµε στο αµέσως επόµενο διάστηµα, δηλαδή µια τρο-
πολογία που θα πληροί αυτά τα οποία είπαµε, τις πιστοποιήσεις,
ώστε τα πτυχία που δίνουµε να είναι ισάξια πραγµατικά των πα-
νεπιστηµιακών σπουδών που θέλουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ, κύριε συνάδελφε, και για την τήρηση του χρόνου.
Τον λόγο τώρα έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας

Δηµοκρατίας, η κ. Φωτεινή Αραµπατζή.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο για έναν πολυσχιδή και
πολύ σηµαντικό ως προς τις αρµοδιότητές του οργανισµό του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Τη σηµασία του εν λόγω ορ-
γανισµού την οµολογούν όλες οι πτέρυγες της Βουλής. Η ολι-
στική νοµοθετική αποτύπωση-απεικόνιση αυτού του οργανισµού
ήταν περισσότερο από αναγκαία, αφ’ ενός λόγω της έλλειψης
ενός κωδικοποιηµένου, ενοποιηµένου, συνεκτικού, συγκεντρω-
τικού χαρακτήρα της διάσπαρτης νοµοθετικής ύλης που αφο-
ρούσε και αφορά τον ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ» -ο σκοπός βεβαίως
εξυπηρετούνταν µε τις σχετικές υπουργικές αποφάσεις-, αφ’ ετέ-
ρου λόγω της αποφασιστικής σηµασίας του φυσικού αντικειµέ-
νου, των πυλώνων, των αρµοδιοτήτων που εξυπηρετεί και
καλείται βεβαίως να βελτιστοποιήσει ο εποπτευόµενους φορέας
ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ», γιατί πάντοτε αυτός είναι στόχος. Υπάρ-
χουν σηµαντικοί πυλώνες, όπως η συµβουλευτική υποστήριξη -
και µάλιστα σε µείζονα θέµατα που απασχολούν τη σύγχρονη
αγροτική παραγωγή-, η επισιτιστική κρίση, η κλιµατική κρίση, η
εκπαίδευση και η επιστηµονική υποστήριξη των γεωργών, η
έρευνα, η διασφάλιση της ποιότητας και φυσικά ο νευραλγικός,
ο εξέχουσας σηµασίας πυλώνας των ελέγχων. 

Θα σταθώ ιδιαίτερα στο θέµα των ελέγχων. Ενισχύει, λοιπόν,
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την
οµολογουµένως µεγάλη αλλαγή η οποία έχει γίνει διαχρονικά
από την ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης κατά την
περίοδο διακυβέρνησής µας τα τριάµισι τελευταία χρόνια στο
θέµα των ελέγχων; Η απάντηση είναι προφανώς ναι. Το ανέπτυξε
πολύ εύληπτα στην παρέµβασή του ο Υπουργός κ. Γεωργαντάς. 

Θα αναφερθώ σε τρία συγκεκριµένα άρθρα, τα άρθρα 17, 18
και 19. Αφ’ ενός η τυπική κωδικοποίηση των γενικών αρχών για
την άσκηση των ελεγκτικών καθηκόντων του ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ»
επιρρωνύει τη δικλίδα ασφαλείας που δίνει το συγκεκριµένο νο-

µοσχέδιο στους ελεγκτικούς µηχανισµούς. Οµοίως, η νοµοθετική
οριοθέτηση του Μητρώου Ελεγκτών και Εµπειρογνωµόνων και
βεβαίως ο προσδιορισµός των ορίων αποδόσεων γάλακτος, που
µέχρι σήµερα δεν υπήρχε κάπου επίσηµη καταγραφή, αλλά γι-
νόταν µε βάση τα βιβλιογραφικά δεδοµένα και βεβαίως µε την
κτηθείσα εµπειρία των ανθρώπων που υπηρετούσαν και υπηρε-
τούν στον ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ» είναι µια ακόµη δικλίδα ασφα-
λείας στο δύσκολο, στο απαιτητικό και στο σκοπούµενο
αποτελεσµατικό έργο των ελέγχων, τόσο για την ασφάλεια και
την υγιεινή των τροφίµων αλλά, κυρίως και βεβαίως, και για την
προστασία των κορυφαίων προϊόντων Προστατευόµενης Ονοµα-
σίας Προέλευσης, Προστατευόµενης Γεωγραφικής Ένδειξης
αυτού του προϊοντικού θησαυρού της ελληνικής αγροτικής πα-
ραγωγής.

Στέκοµαι στο θέµα των ελέγχων, αφ’ ενός λόγω της σπουδαι-
ότητάς τους για την Κυβέρνησή µας, αφ’ ετέρου γιατί άκουσα
τόσο κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων των επιτροπών όσο και
σήµερα στην Ολοµέλεια αντιπολιτευτικές γνωστές «κορώνες»,
κυρίως από τον ΣΥΡΙΖΑ, που µίλησε για πρωτοφανή αδυναµία
στήριξης των προϊόντων Προστατευόµενης Ονοµασίας Προέλευ-
σης της χώρας, των λεγόµενων ΠΟΠ προϊόντων, για υπόσκαψη
της διασφάλισης υγιών και ασφαλών προϊόντων και ότι δήθεν η
Κυβέρνηση θέτει σε κίνδυνο τη φήµη εµβληµατικών προϊόντων
στις διεθνείς αγορές και βεβαίως για έξαρση των ελληνοποι-
ήσεων. Μάλιστα.

Αναρωτιέµαι ποιος τα λέει αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
γιατί σε λίγο καιρό οι τετραετίες που έχουµε διανύσει και στις
οποίες έχουµε δράσει µε τις πολιτικές µας θα αξιολογηθούν από
τους πολίτες. Αναρωτιέµαι, λοιπόν, ποιος µιλάει για ζήτηµα ελέγ-
χων στην αγορά. Η προηγούµενη κυβέρνηση, που επί των ηµε-
ρών της θέριεψαν οι ελληνοποιήσεις, σε µια εποχή που, ενώ όλη
η Ευρώπη κάλπαζε αναπτυξιακά, ούριος άνεµος φυσούσε στην
Ευρώπη, που δεν υπήρχε πανδηµία, που δεν υπήρχε ενεργειακή
κρίση, που δεν υπήρχε πόλεµος, οι τιµές επί της προηγούµενης
διακυβέρνησης του αιγοπρόβειου γάλακτος, του βασικού συστα-
τικού του εµβληµατικού µας προϊόντος, της φέτας, κατέρρεαν,
τα κοπάδια σφάζονταν, οι κτηνοτρόφοι δεν µπορούσαν να που-
λήσουν το γάλα τους και παρέδιδαν τις παγολεκάνες τους; 

Αυτή ήταν η εικόνα της περιφέρειας, κυρίες και κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Αυτή την κατάσταση παραλάβαµε το 2019, σε ένα ιδανικό
οικονοµικό ευρωπαϊκό και παγκόσµιο κλίµα. Γιατί έγιναν αυτά φυ-
σικά; Διότι πέρα από τη φοροληστρική και εισφοροµπηκτική πο-
λιτική της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ που επιφυλάξατε
στους αγρότες, άκουσα προηγουµένως τον αγαπητό κ. Αραχω-
βίτη να λέει για το αγροτικό πετρέλαιο ότι δεν το κατήργησε ο
ΣΥΡΙΖΑ. Το 2016 κόπηκε η πρώτη δόση, τα πρώτα 60 εκατοµµύ-
ρια του αγροτικού πετρελαίου, το 2017 τα υπόλοιπα 60, σύνολο
120.

Η δική µας Κυβέρνηση, αντιµετωπίζοντας µια τετράδυµη
κρίση, έδωσε ήδη 76 εκατοµµύρια ευρώ αγροτικό πετρέλαιο κι
άλλα 73 ανήγγειλε ο Πρωθυπουργός. 

Πέρα, λοιπόν, από τη φοροληστρική πολιτική -θα το επανα-
λάβω- που επιφυλάξατε στους αγρότες, η έννοια των ελέγχων
για τις περιβόητες ελληνοποιήσεις, για τις οποίες σήµερα κόπτε-
σθε, ήταν στο µηδέν, για την ακρίβεια στο απόλυτο µηδέν. Χα-
λαρότητα, ασυδοσία, παντελής ανυπαρξία ελέγχων και κυρίως
κυρώσεων, προστίµων.

Επειδή θέλω να µιλάω µε αποδείξεις, είναι αλήθεια ή όχι, κυ-
ρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, που µας κάνετε σήµερα µάθηµα για
τις ελληνοποιήσεις, ότι επί των ηµερών σας υπήρχαν αραχνια-
σµένες στα συρτάρια του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης χί-
λιες τριακόσιες ογδόντα εννέα υποθέσεις ελέγχου παρατυπιών
και παραβάσεων στον τοµέα της βιολογικής γεωργίας; Είναι ή
όχι αλήθεια, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, που µας κάνετε σή-
µερα µάθηµα για τις ελληνοποιήσεις και για δήθεν έξαρσή τους
κατά την περίοδο της διακυβέρνησής µας, ότι επί των ηµερών
σας υπήρχαν αραχνιασµένες στα συρτάρια του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης πεντακόσιες εβδοµήντα έξι υποθέσεις
ελέγχου παρατυπιών και παραβάσεων των τυροκοµικών µας
προϊόντων, οι διακόσιες σαράντα πέντε από αυτές τυροκοµικών
προϊόντων και εκατόν έντεκα εξ αυτών αφορούσαν τον λευκό
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µας χρυσό, τη φέτα; Καταθέτω στα Πρακτικά αυτά που βεβαι-
ώνουν οι σχετικές υπηρεσίες. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Φωτεινή Αραµπατζή καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι ή όχι αλήθεια, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, που κόπτε-
σθε σήµερα για ελληνοποιήσεις, η δήθεν έξαρση των οποίων
συµβαίνει επί των ηµερών της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας, ότι επί των ηµερών σας, τεσσεράµισι ολόκληρα χρόνια, για
τη φέτα, για τους επίδοξους παραποιητές δηλαδή, γι’ αυτούς
που αισχροκερδούν -γιατί κόπτεσθε και για την αισχροκέρδεια-
επιβλήθηκαν δύο µόνο πρόστιµα -ακούστε- του «κολοσσιαίου»
ποσού των 2.500 και των 500 ευρώ αντίστοιχα;

Είναι δυστυχώς αλήθεια. Επιτήδειοι νοθευτές, εξαίρεση βε-
βαίως στον ενάρετο κύκλο αγροτικής παραγωγής, έκαναν πάρτι
ελληνοποιήσεων και «δεν άνοιγε ρουθούνι».

Αντιθέτως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, είναι
αλήθεια ότι επί των ηµερών µας έγινε νόµος του κράτους το πιο
αυστηρό κοινοτικό πλαίσιο για την αντιµετώπιση των ελληνοποι-
ήσεων, ο ν.4691/2020, που προέβλεψε για πρώτη φορά ως ποι-
νικό αδίκηµα την παραγωγή νοθευµένων, παραποιηµένων
προϊόντων ΠΟΠ, µε απειλή ποινής φυλακίσεως από δύο έως
πέντε έτη;

Είναι αλήθεια ότι επί των ηµερών µας οι επίδοξοι ελληνοποι-
ητές, µε εισήγηση του αρµόδιου εισαγγελέα, µπορούν να βγαί-
νουν στα «µανταλάκια»; 

Είναι αλήθεια ότι για πρώτη φορά θεσπίστηκε η άδεια αφαίρε-
σης ΠΟΠ µε τον ίδιο νόµο, τον ν.4691/2020 και επί των ηµερών
µας έγινε, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, ανάκληση άδειας λει-
τουργίας επιχείρησης που νόθευε τη φέτα; Θα γίνονταν και πολ-
λές οριστικές αφαιρέσεις άδειας ΠΟΠ σε εταιρείες που
αισχροκερδούν, που παρατυπούν, που παραβιάζουν αυτόν τον
«θησαυρό» των εµβληµατικών µας προϊόντων -επαναλαµβάνω, η
εξαίρεση στον κανόνα της ενάρετης παραγωγής-, εάν είχατε επι-
βάλει, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, ένα πρόστιµο γι’ αυτές τις
παρατυπίες, ούτως ώστε αυτές οι επιχειρήσεις να είναι υπότρο-
πες και να µπορούµε µε το νοµοθετικό πλαίσιο του ν.4691/2020,
που εµείς ψηφίσαµε, να τους πάρουµε την άδεια ΠΟΠ, που δεν
την δικαιούνταν, εφόσον νοθεύουν τα προϊόντα. 

Είναι αλήθεια ότι επί των ηµερών µας άρχισε, κυρίες και κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ, το «ξεστοκάρισµα» όλων αυτών των εκκρεµών υπο-
θέσεων, των «παρκαρισµένων» στις Επιτροπές Παρατυπιών και
Παραβάσεων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, και άρχισαν
αυτές οι συνεδριάσεις των επιτροπών, ως οφείλουν να κάνουν,
να είναι η νέα κανονικότητα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δύο λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε, µε την ανοχή σας.
Είναι αλήθεια ότι επί των ηµερών µας επιβλήθηκαν σε παρα-

βάτες της εµβληµατικής µας φέτας πρόστιµα, όπως 260.000
ευρώ το πρώτο και 165.000 το δεύτερο κατά τον Ιούνιο και τον
Αύγουστο του 2021, µε την αναγκαία και πολύτιµη συνδροµή των
ανθρώπων που υπηρετούν στον ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ»; 

Έχω προσωπική και ίδια άποψη για τα όσα αναφέρω για το
επίµαχο διάστηµα. 

Είναι αλήθεια, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, ότι η επόµενη πο-
λιτική ηγεσία του ΥΠΑΑΤ συνέχισε και συνεχίζει αυτή τη µάχη
ενάντια σε νοοτροπίες «κακοφορµίσµατος», που έµειναν στο ψυ-
γείο και σήµερα τα πρόστιµα που έχουν επιβληθεί κατά τη διάρ-
κεια της διακυβέρνησής µας ξεπερνούν τις 650.000, δίνοντας ένα
καθαρό µήνυµα; Ποιο είναι αυτό το καθαρό µήνυµα; Είναι ότι
απαρέγκλιτη βούληση της ηγεσίας του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης διαχρονικά και συνολικά και της Νέας Δηµοκρατίας
είναι να αποµονωθούν και να τιµωρηθούν όσοι αισχροκερδούν
σε βάρος των Ελλήνων κτηνοτρόφων, της ελληνικής παραγωγής,
της εθνικής οικονοµίας γενικότερα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µε κάθε τρόπο στήριξη του
αγροτικού εισοδήµατος και το κοινωνικό πρόσωπο της αγροτι-
κής µας πολιτικής αποδεικνύονται και από τις νοµοθετικές µας
παρεµβάσεις σε ζητήµατα φυσικών καταστροφών. 

Θέλω µε την ευκαιρία να ευχαριστήσω τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης, τον κ. Γεωργαντά, αλλά και τον Αναπληρωτή
Υπουργό Οικονοµικών, τον κ. Σκυλακάκη, γιατί µε το άρθρο 48
του νοµοσχεδίου σήµερα ψηφίζουµε την αποζηµίωση των αγρο-
τών µας που σε συγκεκριµένες περιοχές τον Ιούνιο του 2022
επλήγησαν από εξαιρετικά ασυνήθη, πρωτοφανή καιρικά φαινό-
µενα και να αποζηµιωθούν, κατά παρέκκλιση αναγκαία του κα-
νονισµού του ΕΛΓΑ, στο 100% της ασφαλιζόµενης αξίας.

Οι Σέρρες, όπως γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, από την πρώτη
στιγµή ήταν στους νοµούς που υπέστησαν µια µεγάλη, ολοκλη-
ρωτική καταστροφή. Πραγµατικά χαίροµαι, γιατί οι εισηγήσεις
µου στο πολυπληθές κυβερνητικό κλιµάκιο, που αµέσως επισκέ-
φτηκε την περιοχή και ό,τι είπε το έκανε, αλλά και οι εισηγήσεις
µου στις θεσµικές µας συναντήσεις και οι απαντήσεις που δώ-
σατε στις επίκαιρες ερωτήσεις µου έγιναν νόµος του κράτους,
αφ’ ενός µε την προκαταβολή στις 30-9-2022, αφ’ ετέρου σήµερα
µε το 100% της αποζηµίωσης της ασφαλιστικής αξίας των εν
λόγω παραγωγών. 

Θα ήθελα, επίσης, κύριε Υπουργέ, απ’ αυτό εδώ το Βήµα να
δώσετε µια αναγκαία διευκρίνιση, ότι δηλαδή το 100% των πλη-
γεισών περιοχών που περιγράφονται στο άρθρο 48 θα το πάρουν
όλες ανεξαιρέτως οι καλλιέργειες, ασχέτως της προκαταβολής. 

Είναι η πρώτη φορά που δίνει η Κυβέρνηση αυτή; Γιατί άκουσα
πολλή κριτική ακόµη και γι’ αυτές τις αναγκαίες αποζηµιώσεις,
ότι δόθηκαν δήθεν για ρουσφετολογική προσέγγιση. Παραδείγ-
µατος χάριν, είπε ο κ. Αραχωβίτης κατά την οµιλία του προηγου-
µένως ότι είναι αποσπασµατικά µέτρα. Μα, συµβαίνουν αυτές οι
πρωτοφανείς εξαιρετικές καταστροφές και έρχεται η Κυβέρνηση
µε τους µηχανισµούς του ΕΛΓΑ και αντιµετωπίζει -ως οφείλει- τις
εν λόγω κρίσεις. 

Τέσσερις φορές η Κυβέρνησή µας έχει δώσει προκαταβολές
και αποζηµίωση στο 100%. Πόσα χρόνια είχε να γίνει αυτό; Από
το 2003, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχε να δοθεί προκατα-
βολή αποζηµίωσης από τον ΕΛΓΑ και το έκανε πράξη η Νέα Δη-
µοκρατία, η Κυβέρνηση, που κλήθηκε την ίδια στιγµή να
αντιµετωπίσει τις πιο πρωτόγνωρες, τις πιο οξείες, τις πιο µεγά-
λες κρίσεις σε παγκόσµιο επίπεδο. 

Καλές, λοιπόν, είναι οι προθέσεις, καλά είναι τα ωραία λόγια,
καλές είναι οι προγραµµατικές δηλώσεις, οι πολιτικές, όµως, κυ-
ρίες και κύριοι, κρίνονται στην πράξη. Και αυτή η Κυβέρνηση
στην πράξη δίνει και έδωσε εξετάσεις. 

Σας ευχαριστώ και για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Φωτεινή Αραµπατζή καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Καλείται τώρα στο Βήµα ο κ. Χρήστος Γκόκας από το Κίνηµα

Αλλαγής.
Κύριε Γκόκα, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πρωτογενής τοµέας αποτελεί

βασικό πυλώνα για τη βιώσιµη ανάπτυξη, για την παραγωγική και
αναπτυξιακή ανασυγκρότηση της χώρας µας. Εποµένως απαιτεί
και το ανάλογο ολοκληρωµένο σχέδιο και όχι αποσπασµατικές
ρυθµίσεις, κάτι που αποδείχθηκε επί τέσσερα χρόνια ότι η Κυ-
βέρνηση δεν διέθετε και δεν διαθέτει. Παροµοίως, αποσπασµα-
τικές είναι και οι ρυθµίσεις του σηµερινού νοµοσχεδίου και
µάλιστα έρχονται καθυστερηµένα, στο τέλος της τετραετίας. 

Για τον ΕΛΓΟ - «ΔΗΜΗΤΡΑ» έχει αναφερθεί αναλυτικά ο συ-
νάδελφός µας εισηγητής, ο κ. Πουλάς. Όταν συστάθηκε αυτός
ο οργανισµός, ήταν µια αναγκαιότητα. Συστάθηκε µε κυβέρνηση
ΠΑΣΟΚ και µε Υπουργό τότε τον Κώστα Σκανδαλίδη. Ήταν µια
σοβαρή µεταρρύθµιση για µια σειρά θεµάτων και δράσεων,
όπως η έρευνα, η εκπαίδευση, η πιστοποίηση, η διασφάλιση της
ποιότητας των προϊόντων. 

Δεν είναι, όµως, ανάλογος ο απολογισµός του έργου του ορ-
γανισµού ως συµβούλου των αγροτών, είτε αφορά στην ενηµέ-
ρωση είτε στην κατάρτιση είτε στην επιµόρφωση. Ενδεικτικά
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αναφέροµαι στην αδυναµία να στηρίξει τους αγρότες για τη συγ-
κρότηση οµάδων παραγωγών, όπου υπάρχουν πολλά προβλή-
µατα, όπως και στην προώθηση της δηµιουργίας περισσότερων
διεπαγγελµατικών οργανώσεων. 

Το ξέρουµε ότι υπάρχει ένα έλλειµµα στις οργανώσεις παρα-
γωγών. Οι αγρότες δεν προχωρούν, διστάζουν, δεν είναι σωστά
ενηµερωµένοι. Χρειάζεται, εκτός από το θεσµικό πλαίσιο, να
υπάρχουν και οι ανάλογες πρωτοβουλίες, ούτως ώστε ουσια-
στικά να ενηµερωθούν, να έχουν µια βοήθεια, νοµική, τεχνολο-
γική, οικονοµική, για να προχωρήσουν και αυτό θα πρέπει να το
υποστηρίζει ένας σύγχρονος οργανισµός. 

Όσον αφορά στον πρωτογενή τοµέα, είναι σηµαντικός -όπως
προανέφερα- και για τη δυνατότητα απασχόλησης, αφού αποτε-
λεί πυλώνα για την οικονοµία της χώρας µας, αλλά και για τη δια-
τροφική επάρκεια στη χώρα µας και τον κίνδυνο εµφάνισης
επισιτιστικής κρίσης, κάτι που ζήσαµε πρόσφατα µε τον πόλεµο
στην Ουκρανία. 

Σήµερα, όµως, η κατάσταση κάθε άλλο παρά είναι θετική.
Έχουµε υψηλό κόστος παραγωγής, έχουµε προβλήµατα στη διά-
θεση των προϊόντων, χαµηλές τιµές αγοράς, πλήγµατα στην πα-
ραγωγή ως συνέπεια των κλιµατικών αλλαγών, της κλιµατικής
κρίσης, ελλείψεις εργατών γης, αδυναµία πρόσβασης των αγρο-
τών στη ρευστότητα. 

Ο πρωτογενής τοµέας είναι γνωστό ότι είναι ιδιαίτερα ευάλω-
τος στις δυσµενείς καιρικές συνθήκες, που πάντα υπήρχαν, αλλά
και στις συνέπειες της κλιµατικής αλλαγής. Προκαλούνται ζηµιές
από καινούργιες αιτίες. Υπάρχουν καινούργιες ασθένειες που
δεν καλύπτονται από το πλαίσιο του κανονισµού του ΕΛΓΑ. Ο κα-
νονισµός του ΕΛΓΑ πρέπει να αναθεωρηθεί και να εκσυγχρονι-
στεί και ως προς τη δοµή και τη λειτουργία του, αλλά κυρίως ως
προς την κάλυψη όλων αυτών των νέων καταστάσεων, των προ-
βληµάτων που αφορούν σε φυτά, δέντρα και καρπούς, αλλά
χρειάζονται και τροποποιήσεις που να αφορούν στον χρόνο και
στη χρονική διάρκεια σχετικά µε την πρόκληση και τη διαπίστωση
ζηµιών, αλλά και στους ελέγχους που γίνονται ανά διαστήµατα.
Πέρασε µια τετραετία και από εσάς, κύριε Υπουργέ και δεν έγινε
τίποτε στην κατεύθυνση αυτή. Είναι αδικαιολόγητο.

Η γενικότερη αντιµετώπιση και οι πολιτικές για τον πρωτογενή
τοµέα είναι αναντίστοιχες µε την προτεραιότητα που θα έπρεπε
να έχει. Κατ’ αρχάς για τους ίδιους τους αγρότες, που αφορά
στην έλλειψη της µέριµνας για την ουσιαστική ενίσχυση των από-
µαχων της υπαίθρου µας. Είναι ακόµα µε πενιχρές συντάξεις,
των 300-350 ευρώ, που εξανεµίστηκαν µέσα από την ακρίβεια και
την ενεργειακή κρίση.

Ένα άλλο στοιχείο από το οποίο φαίνεται ότι δεν είναι στις
προτεραιότητες της Κυβέρνησης ο πρωτογενής τοµέας αφορά
στις ενισχύσεις. Από τα 50 δισεκατοµµύρια και πλέον των κάθε
µορφής µέτρων για την αντιµετώπιση της πανδηµίας, που ο πρω-
τογενής τοµέας, που αντιστοιχεί στο 10% περίπου των οικονοµι-
κών δραστηριοτήτων της χώρας, πήρε ελάχιστα. Κάτι παραπάνω
από 1 δισεκατοµµύριο περίπου. Στο Ταµείο Ανάκαµψης η αναλο-
γία είναι ακόµη χειρότερη, που επιπλέον επιφυλάσσονται έργα
ΣΔΙΤ για τα αρδευτικά που θα επιβαρύνουν το κόστος παραγω-
γής. Επίσης προβλέπεται οι αγρότες να πληρώσουν και για τα
έργα των ΑΠΕ εφόσον τα εγκαταστήσουν.

Πράγµατι, κύριε Υπουργέ -επειδή αναφερθήκατε- πώς θα ενι-
σχύσουµε τον πρωτογενή τοµέα όταν δεν µπορούµε να στηρί-
ξουµε τις υποδοµές που χρειάζονται, όταν δεν µπορούµε να
προωθήσουµε προγράµµατα για εγγειοβελτιωτικά έργα ή για συ-
στήµατα πρόληψης ή προστασίας των καλλιεργειών, όπως την
αντιχαλαζική προστασία, όπως όταν έχουµε ελλείψεις σε υποδο-
µές και εγκαταστάσεις, για επεξεργασία, για µεταποίηση, για συ-
σκευαστήρια, για αποθήκευση και συντήρηση των παραγόµενων
τροφίµων µέσα από τη δηµιουργία και τη λειτουργία και των ορ-
γανώσεων παραγωγών; Παρά τις αναφορές σας στην οµιλία σας,
κύριε Υπουργέ, αυτά δεν προχωρούν. Τα βλέπουµε στην περιοχή
µας, στην Άρτα.

Αναφερθήκατε στο ότι οι συνάδελφοι, εµείς, και ο ίδιος προ-
σωπικά, πολλές φορές έχουµε θέσει ερωτήσεις, όπως για την
Άρτα, για τα ζητήµατα των ενισχύσεων, των επιδοτήσεων. Αυτά
είναι σηµαντικά γιατί αλλιώς δεν θα έχουµε παραγωγούς. Με τις

συνθήκες που υπάρχουν, πανδηµία, κλιµατολογικές συνθήκες,
φυσικές καταστροφές, ακρίβεια, ενεργειακή κρίση δεν µπορεί να
µην υπάρχουν ενισχύσεις οι οποίες επιπλέον περικόπτονται, διότι
είναι συνέχεια ένα σωρό οι εξαιρέσεις και καταλήγουν οι µισοί
να είναι δικαιούχοι. Από αυτούς, µε συµψηφισµούς οι περισσό-
τεροι παίρνουν τα µισά, οπότε καταλαβαίνετε ότι υπάρχουν τε-
ράστια προβλήµατα. Υπάρχουν περιοχές και καλλιέργειες, όπως
η Άρτα, που έµειναν έξω από την ακαρπία λόγω του παγετού της
άνοιξης 2021. Είχαµε ακαρπία και στην ελιά σχεδόν 100% και στα
εσπεριδοειδή στο 50% αλλά και στα ακτινίδια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η Άρτα από πλευράς αποζηµιώσεων πήρε ό,τι πήρε από τον
ΕΛΓΑ, αλλά από πλευράς ενισχύσεων πήρε µόνο 25 ευρώ το
στρέµµα για ορισµένες ποικιλίες ελιάς και 70 ευρώ το στρέµµα
για λίγους παραγωγούς µανταρινιών. Είχαµε και φέτος προβλή-
µατα. Τα έχουµε συζητήσει και σε επίκαιρη ερώτηση, και σε γρα-
πτές ερωτήσεις και για τα εσπεριδοειδή και για τα ακτινίδια και
για την ελιά. Περιµένουν οι παραγωγοί τις ανακοινώσεις σας.
Υπάρχουν προβλήµατα, διότι η αύξηση του κόστους ενέργειας
των καυσίµων, των λιπασµάτων, των φυτοφαρµάκων αλλά και
των ζωοτροφών για την κτηνοτροφία δηµιουργούν αδιέξοδα και
απόγνωση στους παραγωγούς, που αφορούν και στην επιβίωση
τους αλλά και στη δυνατότητα να συνεχίσουν να παράγουν.
Όσον αφορά στην εφαρµογή της ψηφιακής πλατφόρµας «ΆΡΤΕ-
ΜΙΣ» του άρθρου 20 –σας τα είχε αναφέρει και ο κ. Πουλάς- είχε
αποτελέσµατα πιλοτικά, όταν δούλεψε στη Θεσσαλία δύο χρό-
νια, αλλά έχει σταµατήσει και επιβάλλεται το ταχύτερο δυνατόν
να λειτουργήσει για να προστατευτεί η ελληνική κτηνοτροφία
από τις νοθείες, τις παράνοµες ελληνοποιήσεις του γάλακτος,
γιατί τα, ήδη, υπάρχοντα µεγάλα προβλήµατα για τη βιωσιµότητα
της ελληνικής κτηνοτροφίας θα την οδηγήσουν σε αφανισµό.

Και τέλος, για τους αποφοίτους των γεωπονικών τµηµάτων
πενταετούς φοίτησης θέλω να πω ότι είναι ένα αναγνωρισµένο
από όλους µας σοβαρό πρόβληµα για χιλιάδες φοιτητές. Βρί-
σκονται σε απόγνωση, χωρίς επαγγελµατικά δικαιώµατα αυτοί
που είναι µε πενταετή φοίτηση, ενώ οι παλιότεροι έχουν τα δι-
καιώµατα που είχαν. Αυτό αφορά πολλές σχολές όπως και το πα-
νεπιστήµιο των Ιωαννίνων. Ανακοινώσατε ότι θα έρθει η
τροπολογία στο ερανιστικό νοµοσχέδιο. Ελπίζουµε αυτό να γίνει
άµεσα, να τη δούµε, να µη συµβεί ό,τι έγινε στις 25 Νοεµβρίου
2021, που είχε αποσυρθεί και από τότε δεν κατατέθηκε ποτέ
ξανά. Υποτίθεται ότι θα είναι αυτή η γνωστή τροπολογία που κυ-
κλοφορεί, που έχει τη σύµφωνη γνώµη των φοιτητών, των ιδρυ-
µάτων και του ΓΕΩΤΕΕ και πρέπει να δοθεί άµεσα λύση. Έχουµε
υποβάλει από χθες ερώτηση από την πλευρά µας µε αναλυτική
τοποθέτησή µας επί του θέµατος αυτού και βεβαίως θα πρέπει
να κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν για τους αποφοίτους αυτούς αλλά
και για να στηριχθούν ιδίως τα περιφερειακά τµήµατα των πανε-
πιστηµίων. Ήδη η ελάχιστη βάση εισαγωγής τα έχει αποδυναµώ-
σει. Τα επαγγελµατικά δικαιώµατα θα αποτελέσουν ένα κίνητρο
επιλογής για τα τµήµατα αυτά που επιπλέον συνδέονται µε τις
ανάγκες, αλλά και την προτεραιότητα της παραγωγικής διαδικα-
σίας που στηρίζεται στην αναγκαία ανάπτυξη του πρωτογενή
τοµέα. Μια ανάπτυξη που εµείς ως ΠΑΣΟΚ- Κίνηµα Αλλαγής δια-
χρονικά έχουµε αποδείξει ότι στηρίζουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ. Έχετε φτάσει τα δέκα λεπτά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Έχουµε το πρόγραµµα και τη βούληση
να τη στηρίξουµε ξανά µε τη δύναµη που θα µας δώσουν και ο
αγροτικός κόσµος και ο ελληνικός λαός στις εκλογές που έρχον-
ται.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε πρόεδρε για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25, ο κ. Αρσένης.

ΚΡΙΤΩΝ-ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Βουλεύτριες, Βουλευτές, Υπουργοί, κατ’ αρχάς, σήµερα είναι

η παγκόσµια ηµέρα νερού. Χθες περάσατε σε αυτή τη Βουλή την
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περαιτέρω ιδιωτικοποίηση του νερού. Το ΜέΡΑ25 θα εξαντλήσει
κάθε θεσµικό εργαλείο και προχώρησε σε αίτηση αναποµπής του
νοµοσχεδίου προς την Πρόεδρο της Δηµοκρατίας µε το πολύ
απλό αιτιολογικό ότι προχθές βγήκε η απόφαση του Συµβουλίου
της Επικρατείας που υποχρεώνει την Κυβέρνηση να πάρει πίσω
τον νόµο για τη διατήρηση της ΕΥΑΘ, ΕΥΔΑΠ στο Υπερταµείο
και να τα επαναφέρει στον δηµόσιο έλεγχο. Άρα η βάση για την
περαιτέρω ιδιωτικοποίηση καταρρέει. Η Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τίας, ως εν ενεργεία Πρόεδρος του Συµβουλίου της Επικρατείας
όταν επιλέχθηκε για τη θέση της Προέδρου της Δηµοκρατίας,
έχει υποχρέωση να µην υπογράψει αυτόν τον νόµο που περά-
σατε χθες µόνοι σας στη Βουλή. Καλούµε και τα άλλα κόµµατα
δηµόσια να ανακοινώσουν τη στήριξη του αιτήµατος αναποµπής.
Πόσο µάλλον τον ΣΥΡΙΖΑ που απείχε από την ψηφοφορία και δεν
καταψήφισε αυτή τη νέα ιδιωτικοποίηση.

Στο σηµερινό θέµα µας. Πολλοί από τους ανθρώπους που µας
ακούν αυτή τη στιγµή στο κανάλι της Βουλής θα θεωρούν ότι
είναι ένα τεχνικό ζήτηµα. Τι είναι αυτό που λέγεται ΕΛΓΟ-«ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ». Για να το κάνουµε λιανά, είναι η ραχοκοκαλιά, είναι η
βάση για την έρευνα, για την καινοτοµία στη χώρα µας στον πρω-
τογενή τοµέα: γεωργία, κτηνοτροφία, αλιεία.

Είναι τα ινστιτούτα τα οποία µελετούν την ελιά, το αµπέλι, τα
αλιεύµατα. Είναι τα ινστιτούτα που µελετούν τα θέµατα του γά-
λακτος της φέτας, που προστατεύουν τους παραδοσιακούς πό-
ρους µας, τους πόρους δηλαδή που είναι σε πατέντες και δεν
πωλούνται εµπορικά αλλά πηγαίνουν χέρι-χέρι από γενιά σε
γενιά και είναι δωρεάν να τους καλλιεργούµε. Σε αυτό βάζει χέρι
αυτή τη στιγµή η Κυβέρνηση µε αυτόν τον νόµο. Και όπως φαν-
τάζονται οι άνθρωποι που µας παρακολουθούν, από το έργο της
Κυβέρνησης µέχρι στιγµής η κατεύθυνση είναι η ιδιωτικοποίηση.
Ιδιωτικοποίηση, βάζοντας εµπειρογνώµονες που δεν έχουν κα-
νένα υποχρεωτικό προσόν, βάζοντας να συζητιούνται -και να
αποφασίζονται ακόµα- και τα προϊόντα ΠΟΠ -η φέτα και ούτω
καθεξής- και τα χαρακτηριστικά τους ad hoc από µια επιτροπή.
Αυτή η επιτροπή θα κρίνει το αν είναι αρκετή η ποσότητα γάλα-
κτος, ντόπιου, πρόβειου, κατσικίσιου στη φέτα, αν είναι µια χαρά,
αν έχει σκόνη και αγελαδινά γάλατα και άλλα πάρα πολλά πράγ-
µατα. Διαλύεται και ιδιωτικοποιείται ένας οργανισµός που αν πε-
τύχουν τα σχέδια της Κυβέρνησης και χαθεί, δεν θα έχει το
δηµόσιο και δεν θα έχουµε όλοι µας την επιστηµονική βάση για
τα βασικά προϊόντα που παράγει αυτή η χώρα στον πρωτογενή
τοµέα, στη γεωργία, την κτηνοτροφία, την αλιεία.

Την ίδια στιγµή δεν νοµοθετεί η Κυβέρνηση την απαραίτητη στή-
ριξη της τράπεζας σπόρων και γενετικού υλικού. Η τράπεζα δια-
τήρησης γενετικού υλικού στη Θεσσαλονίκη είναι σαν να λέµε η
κιβωτός του αγροτικού µας πλούτου. Είναι οι σπόροι και οι ειδικές
ποικιλίες που αναδείχτηκαν µε τα χρόνια και τους αιώνες σε κάθε
χωριό, σε κάθε περιοχή της Ελλάδας. Πρόκειται για ένα πολύ ση-
µαντικό γενετικό υλικό που µπορεί να δώσει δωρεάν σπόρο στον
παραγωγό µας, στον γεωργό, που µπορεί να βοηθήσει µε νέα προ-
ϊόντα υψηλής προστιθέµενης αξίας. Είναι µια βάση υψηλής προ-
στιθέµενης αξίας της αγροτικής παραγωγής. Και αυτή τη στιγµή
καταρρέει. Δεν υπάρχουν οι εργάτες για να καλλιεργήσουν αυ-
τούς τους πόρους ξανά και ξανά, να µπορέσουµε να τους διατη-
ρήσουµε, να µπορέσουµε να συντηρηθεί αυτός ο πλούτος της
τράπεζας σπόρων, και απλά αφήνεται να χαθεί.

Οι εργαζόµενοι στον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» ζητάνε την πρόσληψη
δέκα εργατών αποκλειστικά για αυτή την τράπεζα διατήρησης
γενετικού υλικού και την οικονοµική στήριξη. Συντασσόµαστε
απόλυτα µε το κάλεσµά τους, µε τα αιτήµατά τους, αλλά και µε
το επείγον του καλέσµατός τους. Αν χαθεί αυτό το γενετικό
υλικό, δεν θα µπορέσουµε να το ξαναβρούµε. Οι άλλες χώρες
έχουν πιστοποιήσει αυτούς τους σπόρους τους, έχουν δηλαδή
κρατήσει αυτό το γενετικό υλικό, το έχουν προστατεύσει, το ανα-
παράγουν, επιτρέπουν στους αγρότες να το χρησιµοποιούν, το
εξαιρούν, το έχουν βάλει στις λίστες -αυτό εννοούσα πιστοποί-
ηση- εξαίρεσης από τους κανόνες που περιορίζουν τη χρήση
τους και ούτω καθεξής. Στη χώρα µας έχουµε µείνει πίσω σε όλα
αυτά. Αυτό ωφελεί κάποιον; Ναι, ωφελεί. Ωφελεί τις πολυεθνικές
των σπόρων που πουλάνε τον σπόρο για να παράγουν οι γεωργοί
την τροφή µας. Όταν δεν σου ανήκει ο σπόρος, δεν σου ανήκει

η τροφή σου. Απαιτείται σαν χώρα να έχουµε τράπεζα γενετικού
υλικού, τράπεζα σπόρων. Και πρέπει σε αυτό το νοµοσχέδιο -και
σας ζητάµε να το φέρετε άµεσα και θα σας ξανακαλέσουµε και
µε επίκαιρη ερώτηση- να προστατευτεί ό,τι έχει µείνει µε τη δε-
καετή σχεδόν εγκατάλειψη της τράπεζας σπόρων. 

Εµείς καταθέτουµε τροπολογία για δίκαια οικονοµικά αιτήµατα
των εργαζοµένων στην ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ». Είναι αυτονόητα
αυτά που ζητάνε και πρέπει να υιοθετηθούν. Και καλούµε και τα
άλλα κόµµατα να το υποστηρίξουν.

Πριν από λίγο ως ΜέΡΑ25 είχαµε συνάντηση µε τους αναπλη-
ρωτές εκπαιδευτικούς στα σχολεία, τους αναπληρωτές δασκά-
λους. Το πρωί συµµετείχαµε στην κινητοποίηση των τριών
χιλιάδων συµβασιούχων του ΟΑΕΔ στην υγεία. Παντού η ίδια ει-
κόνα. Ξεκίνησε µε το «Βοήθεια στο Σπίτι» -που ξεκίνησε τότε να
χρηµατοδοτείται µέσω ΕΣΠΑ- και άρχισε αυτή η διάλυση κυβέρ-
νηση-κυβέρνηση και συνεχίστηκε η εντατικοποίηση στη διάλυση
-µέσα και από πολλές επιλογές πρόσφατα και του ΣΥΡΙΖΑ- µε κά-
λυψη µόνιµων αναγκών µε συµβασιούχους, µε µικρές συµβάσεις
οι οποίες έληγαν άµεσα, σε έναν χρόνο ή σε δύο χρόνια, και µε
ανθρώπους που ακόµα είναι εκεί πέρα µε ανανεώσεις µονοετείς
ή διετείς, σε µια οµηρία. Πρόκειται για ανθρώπους µε λιγότερα
δικαιώµατα, ανθρώπους µε διδακτορικά που δουλεύουν σαν ΔΕ
και δεν µπορούν να αναγνωρίσουν τα πτυχία τους, σαν δηµοτι-
κής εκπαίδευσης δηλαδή. Πρόκειται για ανθρώπους οι οποίοι
είναι σαν να είναι εργαζόµενοι εργολάβων. Και όµως είναι εργα-
ζόµενοι που έχουν προσληφθεί στον δηµόσιο τοµέα. Μιλάµε για
διάλυση των εργασιακών δικαιωµάτων στον δηµόσιο τοµέα. 

Πάµε στους αναπληρωτές. Οι αναπληρωτές πλέον είναι οι
µισοί εργαζόµενοι στην εκπαίδευση. Πρόσφατα ήµουν ξανά στα
ειδικά σχολεία, όπως το ΕΝΕΕΓΥΛ του Περιστερίου. Τρεις είναι
οι µόνιµοι εργαζόµενοι. Όλοι οι υπόλοιποι είναι αναπληρωτές.
Αυτό το ειδικό σχολείο πρέπει να έχει µόνιµους, ένα µόνιµο και
σταθερό περιβάλλον για αυτά τα παιδιά. Είναι αυτονόητη αυτή
η υποχρέωση της πολιτείας. Όλοι ήταν αναπληρωτές. Καλύπτετε
όλες τις ανάγκες µε αναπληρωτές. Παράνοµο είναι. Θα πρέπει
να κάνετε προσλήψεις. Σας καλούµε να κάνετε προσλήψεις. Έξι
χιλιάδες συνταξιοδοτήσεις είχαµε πέρυσι και τρεις χιλιάδες θα
έχουµε φέτος και ούτω καθεξής. Αιµορραγεί. Οι δάσκαλοι και οι
καθηγητές φεύγουν. Οι τελευταίες προσλήψεις είχαν γίνει πολύ
παλιά. Και έχουµε τόσους αναπληρωτές. Κάντε την εξίσωση.
Γιατί αυτοί οι αναπληρωτές να απολύονται το καλοκαίρι; Δου-
λεύουν πέντε και δέκα χρόνια. Τι διαφορά έχουν µε τους συνα-
δέλφους τους; Δίπλα-δίπλα δεν δουλεύουν; Γιατί αυτοί οι
αναπληρωτές και οι αναπληρώτριες, όταν κάνουν ένα παιδί παίρ-
νουν τρεις µήνες µόνο άδεια, ενώ στο δηµόσιο υπάρχει εξάµηνο,
εννιάµηνο και τα λοιπά; Γιατί; Γιατί, ενώ υπάρχει πλέον και άδεια
για τους πατέρες, να µην µπορούν να την παίρνουν οι αναπλη-
ρωτές; Γιατί; Γιατί αυτές οι διακρίσεις; Γιατί τους βάζετε να περ-
νάνε ξανά και ξανά διαδικασίες επιλογής, όταν έχουν περάσει
µέσω ΑΣΕΠ και έχουν επιλεγεί και δουλεύουν χρόνια; Ο στόχος
σας είναι πολύ σαφής. Θέλετε τη διάλυση των δικαιωµάτων των
εργασιακών στον δηµόσιο τοµέα, γιατί έτσι διαλύονται όλα αυ-
τόµατα και στον ιδιωτικό τοµέα.

Επίσης, πάµε στο σκάνδαλο της Ιονικής Τράπεζας, στο Ταµείο
ΤΑΠΙΛΤ-ΑΤ. Είναι το ταµείο που ασφαλίζονται οι εργαζόµενοι της
πρώην Ιονικής Τράπεζας. Είδαν τα αποθεµατικά τους να επεν-
δύονται, χωρίς να ενηµερώνονται οι ίδιοι, στην Τράπεζα Αττικής
και να χάνονται, και αυτή τη στιγµή να διαλύονται και να µην µπο-
ρούν να πάρουν αυτά που δικαιούνται. Πότε επιτέλους η Κυβέρ-
νηση θα κάνει κάτι για αυτό το σκάνδαλο; Πότε επιτέλους θα
αναλάβετε δράση;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω πολύ σύντοµα, κύριε Πρόεδρε, µε την παρουσίαση της
πρότασης νόµου που καταθέσαµε ως ΜέΡΑ25.

Το Ταµείο Ανάκαµψης εσείς το δίνετε στους πέντε, δέκα, δε-
καπέντε ολιγάρχες να το ξεκοκκαλίσουν. Αποκλείετε τους µι-
κρούς και µεσαίους. Από τις οκτακόσιες σαράντα χιλιάδες
επιχειρήσεις, µόνο οι τριάντα χιλιάδες έχουν πρόσβαση στον
τραπεζικό δανεισµό, που είναι οι πιο µεγάλες και εσείς βάζετε
σαν υποχρέωση, για να αξιοποιηθεί οποιοδήποτε ευρώ από το
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Ταµείο Ανάκαµψης και το ΕΣΠΑ, τον τραπεζικό δανεισµό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Έτσι κι αλλιώς, δεν θα χρησιµοποιήσω τη δευτερολογία µου ή
κάτι άλλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Είστε όµως και
εκτός θέµατος.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Αναφέρθηκα στο θέµα και στην
πρόταση που κατατέθηκε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εντάξει, δεν κάνω
χρήση του Κανονισµού. Ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ολοκληρώνω.
Το ΜέΡΑ25 ζητάει να πάνε τα χρήµατα στους πολλούς µε ενί-

σχυση 100% χρηµατοδότηση όπου χρειάζεται της ενεργειακής
εξοικονόµησης για τα νοικοκυριά. Αυτό θα κινητοποιήσει όλους
τους µικρούς επαγγελµατίες, θα δώσει χρήµατα στα νοικοκυριά,
θα κινητοποιήσει ακόµη και τις βιοµηχανίες που παράγουν τα
υλικά για την ενεργειακή εξοικονόµηση που παράγει η χώρα µας.
Αυτό θα είναι µια πραγµατική ανάκαµψη, µια ανάκαµψη όµως
που θα πάει στους πολλούς. Εµείς γι’ αυτούς παλεύουµε. Δώστε
τα χρήµατα του Ταµείου Ανάκαµψης στους πολλούς. Αυτή είναι
η πρόταση νόµου µας µε δυο λόγια.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Πασχαλίδης Γιάννης από τη Νέα Δη-

µοκρατία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο αποτελεί µια σηµαντική και
αναγκαία νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης για τη στή-
ριξη του αγροτικού κόσµου και την ενίσχυση της αγροτικής έρευ-
νας και των ελεγκτικών µηχανισµών, καθώς µε τις διατάξεις
εξορθολογίζεται και εκσυγχρονίζεται το σύστηµα λειτουργίας
του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», ενώ παράλληλα αντιµετωπίζονται και
επιµέρους ζητήµατα για την ενίσχυση της αγροτικής ανάπτυξης.

Πιο συγκεκριµένα, στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου θεσπί-
ζεται ένα ενιαίο ρυθµιστικό πλαίσιο για την οργάνωση και λει-
τουργία του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» που αποτελεί νοµικό πρόσωπο
ιδιωτικού δικαίου το οποίο διαθέτει διοικητική και οικονοµική αυ-
τοτέλεια, λειτουργεί χάριν του δηµοσίου συµφέροντος και επο-
πτεύεται από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
απολαµβάνοντας µάλιστα και ουσιαστικών προνοµίων του δηµο-
σίου. Ο οργανισµός στοχεύει στην ανάπτυξη και υποστήριξη
δράσεων που αποσκοπούν στον εκσυγχρονισµό και την ανά-
πτυξη του αγροτικού τοµέα της χώρας µε τη διενέργεια στοχευ-
µένης έρευνας, τη βελτίωση των παραγωγικών διαδικασιών, την
ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας, τον έλεγχο και την πιστοποί-
ηση των ποιοτικών αγροτικών προϊόντων και τροφίµων, την κα-
θιέρωση και πιστοποίηση ορθών γεωργικών πρακτικών και τους
ελέγχους στην αλυσίδα παραγωγής-διακίνησης των αγροτικών
προϊόντων της χώρας. Πρόκειται για έναν ιδιαιτέρως νευραλγικό
οργανισµό που είναι φορέας έρευνας, καινοτοµίας και κατάρτι-
σης των αγροτών µας.

Η νέα νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης βάζει τάξη σε
ένα άναρχο τοπίο που επικρατούσε µέχρι σήµερα, ώστε να δια-
σφαλίζεται η λειτουργική ενοποίηση των δραστηριοτήτων του
οργανισµού και επιδιώκεται η επίλυση βασικών προβληµάτων της
επιχειρησιακής του λειτουργίας, ενώ βασικός στόχος του είναι
να αποκτήσει νέα δυναµική και ορίζοντα προσφοράς για να βελ-
τιστοποιηθεί το πολύπλευρο και σηµαντικό έργο που έχει ανα-
λάβει για την αγροτική ανάπτυξη.

Από τις επιµέρους διατάξεις θα ήθελα να αναφερθώ στο
άρθρο 13, µε το οποίο συστήνεται στον οργανισµό η επιτροπή
αγροτικής έρευνας, ένα νέο συλλογικό όργανο, το οποίο αποτε-
λεί σηµαντική καινοτοµία του προτεινόµενου σχεδίου νόµου και
το οποίο θα µοιάζει µε διοικητικό συµβούλιο ερευνητικού κέν-
τρου του ν.4310/2014, προσαρµοσµένο στην ιδιαίτερη φύση του
ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» και θα παρουσιάζει την απαιτούµενη εξειδί-
κευση στα ζητήµατα έρευνας. Μάλιστα µε τη συµµετοχή στη
σύνθεση της επιτροπής ενός εκ των εκπροσώπων του Υπουρ-

γείου στο διοικητικό συµβούλιο του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» επιδιώ-
κεται η απαραίτητη διασύνδεση της αγροτικής πολιτικής µε τους
ερευνητικούς στόχους του οργανισµού και αντιστρόφως.

Επίσης, αξιοσηµείωτο είναι και το άρθρο 18 βάσει του οποίου
προβλέπεται για πρώτη φορά η τήρηση ηλεκτρονικού µητρώου
ελεγκτών εµπειρογνωµόνων, στο οποίο εγγράφονται τόσο οι
υπάλληλοι του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», όσο και τρίτα φυσικά ή νοµικά
πρόσωπα για την ενίσχυση του ελεγκτικού µηχανισµού του ορ-
γανισµού.

Ιδιαίτερη αναφορά θα ήθελα να κάνω στη διάταξη του άρθρου
19 σύµφωνα µε την οποία συστήνεται στο πλαίσιο του ΕΛΓΟ-
«ΔΗΜΗΤΡΑ» επιτροπή για τον προσδιορισµό των ορίων αποδό-
σεων γάλακτος κατά την παραγωγή γαλακτοκοµικών προϊόντων
συµπεριλαµβανοµένων των τυροκοµικών προϊόντων προστα-
τευόµενης ονοµασίας προέλευσης, ώστε µέσου του προσδιορι-
σµού αυτού να καθίσταται ευχερέστερη η αξιολόγηση της
ύπαρξης παραβάσεων των προδιαγραφών που τίθενται για τη
διαδικασία παραγωγής τους. Η επιτροπή θα αποτελείται τόσο
από εκπροσώπους της επιστηµονικής κοινότητας και των αρµο-
δίων δηµοσίων φορέων όσο και από εκπροσώπους της αγοράς.

Έτσι µε τη νέα νοµοθετική πρωτοβουλία ικανοποιείται ένα πάγιο
αίτηµα των Ελλήνων παραγωγών για συνεχείς συστηµατικούς, ου-
σιαστικούς και αυστηρούς ελέγχους και λαµβάνεται ιδιαίτερη µέ-
ριµνα για την καταπολέµηση των παράνοµων ελληνοποιήσεων.

Στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου περιγράφεται ο σκοπός
σύστασης του φορέα διαχείρισης του παραδοσιακού ελαιώνα
Άµφισσας ως ενιαίο συνόλου γεωργικής οικονοµίας, ανάπτυξης
και περιβαλλοντικής προστασίας και γίνεται εκτενής αναφορά
στο αντικείµενό του.

Στο τρίτο µέρος του σχεδίου νόµου αντιµετωπίζονται ζητήµατα
που αφορούν την ενίσχυση της αγροτικής ανάπτυξης µέσω επί-
λυσης επιµέρους προβληµάτων, τα οποία λειτουργούν ανασταλ-
τικά στη στήριξη και ανάπτυξη του αγροτικού τοµέα µε ξεκάθαρο
στόχο την αντιµετώπισή τους.

Ιδιαίτερη αναφορά θα ήθελα να κάνω στο άρθρο 48, σύµφωνα
µε το οποίο καθορίζεται το ανώτατο ετήσιο όριο αποζηµίωσης
ανά αγροτεµάχιο έως το 100% της ασφαλιζόµενης αξίας της πα-
ραγωγής του αγροτεµαχίου που ζηµιώθηκε σε διάφορες περι-
φερειακές ενότητες της χώρας από τις έντονες και εκτεταµένες
χαλαζοπτώσεις που σηµειώθηκαν τον Ιούνιο του 2022 και τις
πυρκαγιές που εκδηλώθηκαν στο χρονικό διάστηµα από 1η

Μαΐου 2021 έως και την 30ή Σεπτεµβρίου 2021 προς στήριξη των
πληγέντων αγροτών.

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να εκφράσω τις θερµές µου ευ-
χαριστίες προς την ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων και του Υπουργείου Οικονοµικών, όπως επίσης
και στον Πρόεδρο του ΕΛΓΑ, τον κ. Ανδρέα Λυκουρέντζο για το
πολύ µεγάλο ενδιαφέρον που έδειξαν στο πρόβληµα που δηµι-
ουργήθηκε στην Περιφερειακή Ενότητα Καβάλας, όπως και σε
άλλες περιοχές, λόγω των σφοδρών χαλαζοπτώσεων που προ-
κάλεσαν τεράστιες καταστροφές στις καλλιέργειες. Μετά από
αλλεπάλληλες συναντήσεις και συνεχείς ενηµερώσεις επέλυσαν
το ζήτηµα, εισάγοντας την εν λόγω διάταξη, η οποία καθορίζει
το όριο αποζηµίωσης ανά αγροτεµάχιο έως 100% τις ασφαλιζό-
µενης αξίας της παραγωγής του αγροτεµαχίου που ζηµιώθηκε,
συµπεριλαµβάνοντας και τη δική µας περιφέρεια στις περιοχές
που θα ισχύσει η συγκεκριµένη νοµοθετική ρύθµιση, προσφέρον-
τας µεγάλη ανακούφιση στους πληγέντες παραγωγούς µας.

Συνοψίζοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι το εν λόγω σχέδιο
νόµου συµβάλλει στη στήριξη του αγροτικού κόσµου και στην
αντιµετώπιση ζητηµάτων µείζονος σηµασίας για την αγροτική
ανάπτυξη. Η, δε, θέσπιση µε νόµο ενιαίου ρυθµιστικού πλαισίου
για την οργάνωση και λειτουργία του ΕΡΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» σηµα-
τοδοτεί τη χάραξη µιας αγροτικής πολιτικής προσαρµοσµένης
στα νέα δεδοµένα, µε στόχο την αντιµετώπιση των επιπτώσεων
της κλιµατικής και της επισιτιστικής κρίσης µέσω της ενίσχυσης
της αγροτικής έρευνας και των ελεγκτικών µηχανισµών.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ.
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Τον λόγο έχει η κ. Τζάκρη.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρ-

νηση το τελευταίο διάστηµα επιδίδεται σε έναν αγώνα δρόµου
ψήφισης νοµοσχεδίων, σε έναν νοµοθετικό οργασµό για την τα-
κτοποίηση των τελευταίων δεσµεύσεών της. Όµως, αυτή η αναγ-
καστική σπουδή και η προχειρότητα µε την οποία αντιµετωπίζει
τη νοµοθετική διαδικασία οδηγεί σε αναπόφευκτα λάθη και σε
κακή νοµοθέτηση.

Και ερχόµαστε στο σηµερινό νοµοσχέδιο και τον ΕΛΓΟ-«ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ», που φρονώ ότι είναι από τα δέκα νοµοσχέδια που ακού-
σαµε ότι θα φέρει η Κυβέρνηση µέχρι να αποφασίσει αν θα
προκηρύξει εκλογές και µάλιστα, µε γρήγορες διαδικασίες, για
να καλύψει το κενό.

Είναι ακόµα ένα νοµοσχέδιο που έχει γραφτεί µε προχειρό-
τητα και χωρίς καµµία πρόθεση να λύσει τα υφιστάµενα προβλή-
µατα του Γεωργικού Οργανισµού «ΔΗΜΗΤΡΑ». Στην ουσία
δηµιουργεί έναν τεράστιο οργανισµό µε αύξηση των θέσεων ευ-
θύνης, µε πολλά συµβούλια και επιτροπές, µε ένα γενικό περί-
γραµµα για τη δοµή που θα εξειδικευτεί στη συνέχεια σε έναν
µελλοντικό εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας, που θα εγκριθεί
και αυτός µε ένα προεδρικό διάταγµα, µε πλήθος ζητηµάτων τα
οποία παραπέµπονται να λυθούν µε δευτερογενή νοµοθεσία.

Τι προβλέπει, λοιπόν, το νοµοσχέδιο αυτό; Γενικές διευθύνσεις
αγνώστου αρµοδιότητας, χωρίς οργανικές θέσεις και διάρθρωση
στις οποίες θα προΐστανται πρόεδροι, αντιπρόεδροι και µάνα-
τζερ, χωρίς υπαλλήλους. Μεγάλη αύξηση στον αριθµό διευθυν-
τικών στελεχών και στελεχών που θα καταλάβουν θέσεις
ευθύνης σε έναν υποστελεχωµένο οργανισµό, ο οποίος δεν έχει
τον ικανό και αναγκαίο αριθµό εργαζοµένων. Επικράτηση κι εδώ
της πρακτικής: ένας εργαζόµενος µε µόνιµα παράλληλα καθή-
κοντα, µε πολλούς προϊσταµένους.

Όσον αφορά στην έρευνα που αποτελεί ένα σηµαντικό κοµ-
µάτι του οργανισµού, αφού υπό τη σκέπη του έχει το Ινστιτούτο
Αγροτικής Έρευνας, επιχειρείται και εδώ µια τελείως θεωρητική
προσέγγιση, καθώς πουθενά δεν φαίνεται προσπάθεια να συν-
δεθεί η έρευνα, πρώτα απ’ όλα, µε την παραγωγή, µε τη γνώση
που θα πρέπει, για παράδειγµα, να υπάρχει στα δηµόσια ΙΕΚ του
οργανισµού µε το σύστηµα Agricultural Knowledge and Innova-
tion Systems, τα συστήµατα δηλαδή γνώσης και καινοτοµίας,
που είναι άρρηκτα συνδεδεµένα µε τους στόχους της ΚΑΠ. Δεν
προβλέπεται καµµία λειτουργική σχέση ή κάποιου τύπου διασύν-
δεση µε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και
την αρµόδια Διεύθυνση Έρευνας Καινοτοµίας και Εκπαίδευσης.
Δεν προβλέπεται καµµία συνεργασία ούτε µε άλλους οργανι-
σµούς. Πουθενά δεν προβλέπεται συµµετοχή αγροτών, κτηνο-
τρόφων, µελισσοκόµων ή αλιέων ούτε στο διοικητικό συµβούλιο
ούτε στις επιτροπές που προβλέπονται στο σχέδιο νόµου.

Η λειτουργία του συστήµατος ελέγχων και διασφάλισης της
ποιότητας των αγροτικών προϊόντων παραµένει προβληµατική
και αναποτελεσµατική, αφού δεν κάνετε τίποτα για τον εκσυγ-
χρονισµό και την απλοποίηση του δαιδαλώδους αυτού συστήµα-
τος ελέγχων, που πολλές φορές αλληλεπικαλύπτονται µε άλλους
φορείς. Και κοµβικό σηµείο, βεβαίως, είναι η πρόθεσή σας στο
µητρώο ελεγκτών και εµπειρογνωµόνων να εγγραφούν και άλλα
φυσικά ή νοµικά πρόσωπα και έτσι να ανοίξει ο δρόµος για την
εκχώρηση του ελεγκτικού έργου σε ελεγκτές εκτός ΕΛΓΟ.

Ο οργανισµός, όµως, δεν έχει ανάγκη από ιδιώτες ελεγκτές,
αλλά από την πρόσληψη τακτικού προσωπικού, για να ενισχύσει
το ελεγκτικό του έργο µε εγγυήσεις αδιαβλητότητας και όχι µε
τη δηµιουργία µητρώων, τα οποία στην ουσία δεν την εξασφαλί-
ζουν.

Απαιτούνται, επίσης, κύριε Υπουργέ περισσότερες διευκρινί-
σεις και εξηγήσεις για το άρθρο 45, που αφορά στην παραχώ-
ρηση ακινήτων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων για επενδύσεις άνω των 5 εκατοµµυρίων ευρώ. Παρα-
χώρηση δηµόσιας περιουσίας, δηλαδή, για τους πολύ λίγους. Σε
ποιες εκτάσεις και τι είδους επενδύσεις αφορά αυτό το άρθρο,
κύριε Υπουργέ; Πρέπει να µας διευκρινίσετε. Ένας οργανισµός,
κύριε Υπουργέ, που δεν έχει κατά την άποψή σας συνεκτική λει-
τουργία και ταυτότητα και πρέπει να τον αλλάξετε, κατάφερε τα
προηγούµενα χρόνια και µάλιστα εν µέσω της πανδηµίας να υλο-

ποιήσει δύο τριετή προγράµµατα προώθησης της φέτας προ-
ϋπολογισµού 6 εκατοµµυρίων ευρώ στον Καναδά και στις ΗΠΑ
και ένα τρίτο πρόγραµµα σε Γαλλία, Γερµανία και Αγγλία.

Επίσης, στην πρόσκληση του 2022 ο οργανισµός υπέβαλε δύο
νέα προγράµµατα προώθησης που εγκρίθηκαν από την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή Προϋπολογισµού 4,5 εκατοµµυρίων. Τι αφορούν
αυτά; Την προώθηση της φέτας σε Αυστραλία, Ηνωµένο Βασί-
λειο και Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα και την προώθηση βιολογικών
προϊόντων σε Ελλάδα, Γερµανία και Γαλλία, τα οποία, όµως, η
διοίκηση του οργανισµού ενηµέρωσε ότι δεν θα τα υλοποιήσει
και µε βάση τον εφεδρικό πίνακα κατάταξης Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής θα επιλεγούν δύο προγράµµατα από τη Γαλλία ή την Ισπανία
αντίστοιχα. Δηλαδή, πρώτον, δεν θα εκµεταλλευτούµε την τεχνο-
γνωσία που έχει αναπτυχθεί στον οργανισµό και δεύτερον, 4,5
εκατοµµύρια θα χαθούν από την ελληνική αγορά και θα κατευ-
θυνθούν στις αγορές της Γαλλίας και της Ισπανίας.

Αλήθεια, όταν µιλάτε για ανάπτυξη, κύριε Υπουργέ, στον τίτλο
αυτού του νοµοσχεδίου αυτή την ανάπτυξη εννοείτε; Δυστυχώς
η αγροτική σας πολιτική είναι επιφανειακή και όχι ουσιαστική και
σε καµµία περίπτωση δεν βοηθά ούτε την αγροτική ανάπτυξη
ούτε τον Έλληνα αγρότη. Ο αγροτικός κόσµος, κύριε Υπουργέ,
στις µέρες µας παλεύει να σταθεί στα πόδια του κάτω από πολύ
αντίξοες συνθήκες, έχοντας να αντιµετωπίσει το υψηλό κόστος
παραγωγής που το διαµορφώνουν οι υψηλές τιµές της ενέργειας
των πρώτων υλών και των εισροών, έχοντας να αντιµετωπίσει την
πρωτόγνωρη έλλειψη εργατών γης, όχι µόνο στα χωράφια αλλά
και τη βιοµηχανία, έχοντας να αντιµετωπίσει το κλείσιµο των αγο-
ρών της Ρωσίας, της Ουκρανίας και της Λευκορωσίας αλλά και
της Αιγύπτου λόγω των περιορισµών που επέβαλε το Διεθνές Νο-
µισµατικό Ταµείο που δηµιουργούν προβλήµατα στην εξαγωγή
πλήθους ελληνικών αγροτικών προϊόντων. Αντ’ αυτού, το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης λειτουργεί επιφανειακά και πολύ πρό-
χειρα και µε ένα νοµοσχέδιο σαν και αυτό που δεν έχει τίποτα να
προσφέρει παρά µόνο να καλύψει κακήν-κακώς νοµοθετικό
χρόνο.

Ως Βουλευτής Πέλλας οφείλω να σας ενηµερώσω ότι οι αγρό-
τες της Πέλλας φέτος βίωσαν µία από τις δυσκολότερες χρονιές
της τελευταίας εικοσιπενταετίας. Είχαν µια δραµατική µείωση
του εισοδήµατός τους εξαιτίας της εκτόξευσης του κόστους πα-
ραγωγής, των ζηµιών λόγω των αντίξοων καιρικών φαινοµένων,
παγετοί, χαλάζια και βροχοπτώσεις, όπως και οι λεγόµενες άκαι-
ρες βροχοπτώσεις δεν καλύπτονται καν από τον κανονισµό του
ΕΛΓΑ, των µεθοδεύσεων της βιοµηχανίας όσον αφορά το συµ-
πύρηνο ροδάκινο, αλλά και των προβληµάτων στη διάθεση όλων
των προϊόντων στα κεράσια, στα µήλα, στα δαµάσκηνα, στα επι-
τραπέζια ροδάκινα, στα ακτινίδια, καθώς επίσης και των ελλεί-
ψεων στους εργάτες γης. Για πρώτη φορά φέτος είδαµε να
δίδονται κατ’ εξακολούθηση επιλεκτικές αποζηµιώσεις περιοχών
και καλλιεργειών, τη στιγµή που οι επιπτώσεις της ουκρανικής
κρίσης και της ενεργειακής κρίσης έχουν επηρεάσει το ίδιο αρ-
νητικά όλους τους αγρότες και όλα τα προϊόντα µας.

Διχάζετε τους αγρότες µε την κατ’ εξακολούθηση επιλεκτική
αποζηµίωση περιοχών µέσω των ενισχύσεων de minimis και δι-
χάζετε επίσης τον αγροτικό κόσµο µε την καταβολή των 72,7
ευρώ το στρέµµα από το αποθεµατικό κρίσης µόνο στα µέλη των
οµάδων παραγωγών του τοµέα οπωροκηπευτικών. Ενισχύετε
προϊόντα µόνο σε συγκεκριµένες περιφερειακές ενότητες της
χώρας, τη στιγµή που οι επιπτώσεις οικονοµικής και ενεργειακής
κρίσης έχουν επηρεάσει το ίδιο αρνητικά όλους τους αγρότες
και όλα τα προϊόντα.

Για πρώτη φορά είδαµε ανακοινώσεις σας, που η µία αναιρεί
την άλλη. Στις 20 Ιανουαρίου, κύριε Υπουργέ ανακοινώσατε απο-
ζηµιώσεις καλλιεργειών στους παραγωγούς επιτραπέζιων ροδα-
κίνων, συµπύρηνων ροδακίνων, βερίκοκων, µήλων και κάστανων
και συγκεκριµένα για τα επιτραπέζια ροδάκινα, συµπύρηνα, νε-
κταρίνια και βερίκοκα της επικράτειας τα οποία υπέστησαν ζηµιά
λόγω βροχοπτώσεων πάνω από το 40%, ενίσχυση µε τιµή 135
ευρώ το στρέµµα και πάνω από 50% ενίσχυση µε τιµή 150 ευρώ
το στρέµµα. Για την καλλιέργεια µήλων επίσης ανά ποικιλία ενι-
σχύσεις κλιµακωτά από 250 έως 300 ευρώ το στρέµµα και για τα
κάστανα ενισχύσεις µε 150 ευρώ το στρέµµα.
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Γυρίσατε από το Συµβούλιο των Υπουργών Γεωργίας στο
τέλος του Ιανουαρίου και µας είπατε ότι ο Επίτροπος Γεωργίας
σάς έδωσε την άδεια για να χορηγήσετε 60 εκατοµµύρια ευρώ
για τη στήριξη αγροτών που πλήττονται από το υψηλό κόστος
των λιπασµάτων.

Στις 6 Μαρτίου, όµως, επανέρχεστε µε νέα ανακοίνωση και κά-
νετε λόγο για ενισχύσεις de minimis για ροδάκινα, επιτραπέζια
και συµπύρηνα, νεκταρίνια και βερίκοκα. Που εξαφανίστηκαν,
κύριε Υπουργέ, τα µήλα και τα κάστανα; Για πρώτη φορά είδαµε
φέτος να ανακοινώνετε αποζηµιώσεις ανά στρέµµα και όταν φτά-
σουµε στο διά ταύτα της καταβολής όλα να αλλάζουν και να γί-
νονται είτε συµψηφισµοί ή να αφορούν συγκεκριµένες
καλλιέργειες. Εξαφανίστηκαν και τα 135 ευρώ το στρέµµα και τα
150 ευρώ το στρέµµα για τα ροδάκινα και µε τους συµψηφι-
σµούς αυτά έγιναν 80 ευρώ το στρέµµα για τα επιτραπέζια και
τα βερίκοκα και 65 ευρώ το στρέµµα για τα συµπύρηνα.

Λέτε και ξελέτε, κύριε Υπουργέ. Οι αγρότες Πέλλας ζητούν να
µάθουν επιτακτικά σήµερα, γιατί εξαιρούνται σηµαντικές καλ-
λιέργειες από τις ενισχύσεις όπως τα κεράσια, τα µήλα, τα κά-
στανα, τα δαµάσκηνα, τα ακτινίδια και οι λωτοί, η τύχη των
οποίων αγνοείται. Ζητούν να µάθουν για τη λίστα των ποικιλιών
του ΕΛΓΑ που έπαθαν ζηµιά και δεν περιλαµβάνονται σηµαντικές
ποικιλίες εντός αυτής, για την ενίσχυση των 70 ευρώ το στρέµµα,
καθώς περιλαµβάνονται µόνο τα ροδάκινα, τα νεκταρίνια και τα
βερίκοκα µόνο για τα παραγωγικά στρέµµατα µε τη µισή ενί-
σχυση για τους µη κατά κύριο επάγγελµα αγρότες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε σας
παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ενώ τον περασµένο Οκτώβριο, κύριε
Υπουργέ, δώσατε 72,7 ευρώ το στρέµµα από το αποθεµατικό
κρίσης σε όλους τους αγρότες µέλη των οργανώσεων παραγω-
γών του τοµέα οπωροκηπευτικών για όλες τις καλλιέργειες του
τοµέα οπωροκηπευτικών. Τι γίνεται µε τα 60 εκατοµµύρια;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, ολοκλη-

ρώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έχετε πάει στα

δέκα λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Μας έχετε ανακοινώσει ότι έχετε πάρει

το OK από την Κοµισιόν, για να ενισχύσετε τους αγρότες εξαιτίας
της µεγάλης αύξησης στο κόστος παραγωγής. Και το µεγάλο
ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, είναι το εξής: Πότε θα καταβληθούν
έστω και αυτές οι πενιχρές ενισχύσεις de minimis; Περιµένουν
να πάρουν τις ενισχύσεις οι παραγωγοί από πέρυσι τα Χριστού-
γεννα που τους είχατε ανακοινώσει πρώτη φορά και τους εµπαί-
ζετε τόσο εσείς όσο και οι τοπικοί Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας.

Θα τα έπαιρναν τα Χριστούγεννα, µετά πήγε στο τέλος του Γε-
νάρη. Στο τέλος του Γενάρη είπατε στο τέλος Μάρτη, τώρα τους
λέτε το Πάσχα. Πότε θα τα δώσετε, επιτέλους; Δώστε αυτά τα
λίγα να ενισχύσετε την ανύπαρκτη ρευστότητα τους. Όπως σας
είπα προηγουµένως, φέτος βίωσαν τη χειρότερη χρονιά των ει-
κοσιπέντε ετών και όπως όλα δείχνουν δυστυχώς και η χρονιά
που ήδη διανύουµε θα είναι το ίδιο δυστυχής.

Επιτέλους, κύριε Υπουργέ, προβείτε σε ανακοινώσεις και κα-
ταβολές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.

Καρασµάνης Γεώργιος από τη Νέα Δηµοκρατία. Είναι ο τελευ-
ταίος οµιλητής.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µιλήσω από το έδρανό µου, άλλωστε δεν θα χρειαστώ όλον

τον χρόνο. Το ερέθισµα µου το έδωσε για να πάρω τον λόγο ο κ.
Αραχωβίτης µε τα σχόλια που έκανε γύρω από το νοµοσχέδιο.

Θα ήθελα κατ’ αρχάς να συγχαρώ την εισηγήτρια µας, την κ.
Μακρή, για τις εύστοχες εισηγήσεις που έκανε και στην Επι-
τροπή αλλά και στην Ολοµέλεια και να συµφωνήσω µαζί της ότι
πραγµατικός στόχος του νοµοσχεδίου είναι η θεσµική αναβάθ-
µιση και η βελτίωση του Ελληνικού Γεωργικού Οργανισµού –

«ΔΗΜΗΤΡΑ», η ενίσχυση δηλαδή της ερευνητικής δραστηριότη-
τας του οργανισµού, έτσι ώστε να συµβάλει στην αγροτική ανά-
πτυξη.

Είναι µια αναβάθµιση που οφείλω να πω ότι ξεκίνησε επί των
ηµερών της δικής µας κυβέρνησης, αφού τον Οκτώβριο του 2014
υπέγραψα µαζί µε τον τότε Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών,
τον κ. Χρήστο Σταϊκούρα, την κοινή υπουργική απόφαση για τον
καινούργιο οργανισµό το οργανόγραµµα του ΕΛΓΟ–«ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ», η οποία καθόριζε τη διάρθρωση του οργανισµού τόσο για
τις κεντρικές όσο και για τις περιφερειακές υπηρεσίες του. Στη
συνέχεια ακολούθησε σχετικό νοµοσχέδιο, το οποίο δόθηκε στη
διαβούλευση. Είχα µάλιστα δεσµευτεί ότι θα συµπεριλάβω όλες
τις καινοτόµες σοβαρές προτάσεις που θα είχαν ειπωθεί κατά τη
διαβούλευση. Δυστυχώς, όµως, η συζήτηση αυτή του νοµοσχε-
δίου δεν µπόρεσε να ξεκινήσει στη Βουλή, γιατί προκηρύχθηκαν
ξαφνικά οι εκλογές του Ιανουαρίου του 2015.

Μας είπε, λοιπόν, ο κ. Αραχωβίτης, τον οποίο σέβοµαι και
υπάρχει ένας αµοιβαίος σεβασµός µεταξύ µας, αλλά θα πρέπει
να πούµε κάποια πράγµατα µε το όνοµά τους, ότι το 2017 εν
µέσω µνηµονίων προσελήφθησαν εκατό ερευνητές για να στε-
λεχώσουν την έρευνα του ΕΛΓΟ. Βλέπω ότι και ως Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, αλλά και ως κυβέρνηση κάνουνε µνηµόσυνο µε
ξένα κόλλυβα.

Να θυµίσω, λοιπόν, στον αγαπητό συνάδελφο, τον κ. Αραχω-
βίτη ότι η δική µας κυβέρνηση ενέκρινε την προκήρυξη των εκατό
θέσεων ερευνητών που θα πλαισίωναν τις δοµές του ΕΛΓΟ–«ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ». Και έτσι στην 1-10-2014 έδωσα τότε εντολή και ο Ελ-
ληνικός Γεωργικός Οργανισµός προκήρυξε την πρόσληψη των
εκατό θέσεων ερευνητών. Προσδοκία µας ήταν οι νέοι αυτοί επι-
στήµονες να στελεχώσουν τα ερευνητικά ινστιτούτα που παρέ-
µεναν χρόνια υποστελεχωµένα, δίνοντας έτσι µια δυναµική
ώθηση στον οργανισµό και στην ανάπτυξη του γεωργικού τοµέα.
Δυστυχώς, όµως, υπήρξε καθυστέρηση στην πρόσληψη λόγω
των γνωστών προβληµάτων που προέκυψαν το 2015 και το 2016
και άρχισε τµηµατικά η πρόσληψη των ερευνητών.

Επιπροσθέτως ως προς τον ΕΛΓΑ και για το άρθρο 48, µε το
οποίο αυξάνεται η αποζηµίωση λόγω της αύξησης της ασφαλι-
στικής αξίας στο 100% για τις ζηµιές που προκλήθηκαν από τη
σφοδρή χαλαζόπτωση στις 23 Ιουνίου του 2022 σε αγροτικές
καλλιέργειες και σε ζωικό κεφάλαιο, ο κ. Αραχωβίτης το χαρα-
κτήρισε ως ρουσφετολογικό το άρθρο αυτό. Επανειληµµένως
έχω αναφερθεί στο θέµα που σχετίζεται µε την πληρωµή των
αποζηµιώσεων στο 100% της ασφαλιζόµενης αξίας και µάλιστα
είχα προτείνει την πλήρη κατάργηση του «κόφτη» του 80%, γιατί
παρανόµως µπήκε στον σχετικό κανονισµό του 2011, καθώς δεν
προβλέπεται από τον ν.3877/2010.

Θα πρέπει, λοιπόν, να καταλάβουµε ότι µε ηµίµετρα δεν λύ-
νονται προβλήµατα που χρονίζουν στον ΕΛΓΑ. Θα πρέπει να πά-
ρουµε απόφαση οριστικής κατάργησης του «κόφτη» του 80% και
να αποζηµιώνονται οι παραγωγοί στο 100% της ασφαλιζόµενης
αξίας. Αυτό προϋποθέτει ισχυροποίηση του ΕΛΓΑ µε τριµερή
χρηµατοδότηση και δεν έχω τον χρόνο να το αναλύσω. Άλλωστε
το 2014 στο Πρόγραµµα 2014 - 2020 είχαµε συµπεριλάβει το
µέτρο Μ17 µε 200 εκατοµµύρια κοινοτικούς πόρους για την ισχυ-
ροποίηση και την ενίσχυση του ΕΛΓΑ. Δυστυχώς η διάδοχη ηγε-
σία κατήργησε το µέτρο αυτό και µάλιστα ο τότε Επίτροπος
Γεωργίας από το Βήµα της Βουλής το 2016 είχε δηλώσει ότι
κακώς η Ελλάδα κατήργησε το µέτρο αυτό.

Και επειδή αναφερόµαστε στον ΕΛΓΑ, επίκαιρο και φλέγον
θέµα είναι οι αποζηµιώσεις από τις ζηµιές που προκλήθηκαν από
τις υπερβολικές άκαιρες βροχοπτώσεις του καλοκαιριού του
2022. Έγινε µια σύσκεψη στο Υπουργείο στις 30 Αυγούστου του
2022 και είχα επισηµάνει ότι για µένα είναι µονόδροµος η απο-
ζηµίωση από τον ΕΛΓΑ και είχα πει ότι θα υπάρξει πρόβληµα µε
τις αποζηµιώσεις µε τα κονδύλια του de minimis, τα οποία δεν
έβλεπα να υπάρχουν. Και µάλιστα είχα εκδώσει και ένα δελτίο
Τύπου στις 31 Αυγούστου και είχα πει να µην µπλεχτούµε σε κυ-
κεώνες στρεµµατικών ενισχύσεων ήσσονος σηµασίας de minimis
που και τα χρήµατα δεν υπάρχουν, αλλά και τα ποσά είναι περιο-
ρισµένα, ιδιαίτερα χαµηλά. Και είχα επισηµάνει µάλιστα να µην
επαναληφθούν οι απαράδεκτες καταστάσεις, τα αλισβερίσια του
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2017 και του 2018 µε τις αποζηµιώσεις.
Στη συνέχεια στις 20 Ιανουαρίου ανακοινώσαµε ότι θα αποζη-

µιώσουµε τους παραγωγούς µε 150 ευρώ και µε 135 ευρώ ανά-
λογα µε το ποσοστό της ζηµίας στα πυρηνόκαρπα, εκτός φυσικά
από τα δαµάσκηνα, που και αυτά είχαν πληγεί από τις βροχοπτώ-
σεις και τα µήλα µε 250 έως 300 ευρώ και τα κάστανα µε 150
ευρώ.

Στη συνέχεια, µε κρατικές µάλιστα ενισχύσεις, γιατί ακριβώς
δεν υπήρχαν κονδύλια για de minimis, µετά από σαράντα ηµέρες
ανακοινώσαµε ότι θα αποζηµιωθούν από de minimis τα ροδάκινα
µε 80 ευρώ και τα βιοµηχανικά ροδάκινα µε 65 ευρώ το στρέµµα,
όπως και τα βερίκοκα και µε 70 ευρώ σε όλες τις ποικιλίες και
µάλιστα αυτό θα είναι «ουκρανόµετρο», δηλαδή µε κρατική ενί-
σχυση, που σηµαίνει ότι πρέπει να υποβάλουµε φάκελο στην Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή, για να πάρουµε την έγκριση, όπως ακριβώς
είχε γίνει και είχαν δοθεί τα 70 ευρώ τον Οκτώβριο µε τα 26 εκα-
τοµµύρια στις οµάδες παραγωγών που είχαν εκπονήσει διαχει-
ριστικά προγράµµατα και είχαν δοθεί σε όλα τα προϊόντα που
είχαν διακινήσει τότε οι οµάδες παραγωγών.

Αυτό ακριβώς θα πρέπει να δοθεί σε όλα τα προϊόντα και µά-
λιστα και στο κεράσι και στους λωτούς. Το, δε, κεράσι έχει υπο-
στεί µεγάλη ζηµία από τον πόλεµο της Ουκρανίας, αλλά και από
το εµπάργκο. Έχασε την Ουκρανία, έχασε τη Λευκορωσία, έχασε
τη Ρωσία. Εκατοντάδες τόνοι έφευγαν σε αυτές τις αγορές. Κα-
τέπεσαν οι τιµές σε απίστευτα χαµηλά επίπεδα το 2022 λόγω
ακριβώς αυτής της κατάστασης και µε το υψηλό κόστος παρα-
γωγής. Συνεπώς θα πρέπει να συµπεριληφθούν και τα κεράσια.
Και µάλιστα θα πρέπει οι παραγωγοί αυτοί αυτών των προϊόντων
να αποζηµιωθούν άµεσα, γιατί έχουν περιέλθει σε τραγικά οικο-
νοµικά αδιέξοδα, έχοντας µάλιστα µπροστά τους ασήκωτες υπο-
χρεώσεις µε δεδοµένο ότι έχει ξεκινήσει µια καλλιεργητική
περίοδος µε το υψηλό κόστος παραγωγής, αλλά κυρίως αντιµε-
τωπίζουν προβλήµατα επιβίωσης. Αυτό θα πρέπει να το καταλά-
βουµε.

Ταυτόχρονα θα πρέπει να αποζηµιωθούν και οι παραγωγοί που
έχουν πληγεί µε τις ποικιλίες σταφυλιών «όψιµο» Έδεσσας, «σου-
πέριορ» Κρύας Βρύσης, καθώς και για λωτούς που λόγω των πε-
ριοριστικών µέτρων της πανδηµίας είχαν µείνει αδιάθετα είτε
κάποιες ποσότητες ξεπουλήθηκαν σε ιδιαίτερα χαµηλές τιµές.
Υπάρχει πλήρης φάκελος µε όλα τα στοιχεία στο Υπουργείο που
πιστοποιούν το µέγεθος της ζηµιάς. Το, δε, δηµοσιονοµικό κό-
στος δεν ξεπερνάει το ένα εκατοµµύριο και µάλιστα θα καλύψει
πάνω από χίλιους µικροκαλλιεργητές. Έχει αναγνωριστεί το πρό-
βληµα αυτό από τον προηγούµενο Υπουργό, από τον κ. Λιβανό,
ο οποίος είχε δεσµευτεί για την αποζηµίωση αυτών των παραγω-
γών. Είµαι βέβαιος ότι οι παραγωγοί αυτοί θα αποζηµιωθούν για
το εισόδηµα που απώλεσαν.

Επίσης υπάρχουν προβλήµατα µε τις προσωρινές δηλώσεις
από τον παγετό της 17ης Μαρτίου. Επειδή οι παραγωγοί λόγω
των περιοριστικών µέτρων, λόγω της καραντίνας, λόγω του lock-
down, δεν πήγαν να ρίξουν σε ένα χαρτοκούτι µια πρόχειρη δή-
λωση ιδιόχειρη, χειρόγραφη, αυτοί οι άνθρωποι αποκλείονται
από την αποζηµίωση. Είναι πάρα πολύ άδικο, είναι απαράδεκτο,
είναι αδιανόητο να αποκλείονται από αυτές τις αποζηµιώσεις.

Ο ΕΛΓΑ δεν είναι κερδοσκοπική εταιρεία. Είναι οργανισµός
κοινής ωφέλειας, έχει κοινωνικό χαρακτήρα, στηρίζεται στην κοι-
νωνική αλληλεγγύη και θα πρέπει οπωσδήποτε να στηριχθούν οι
παραγωγοί. Άλλωστε η Κυβέρνησή µας έχει δηλώσει ότι δεν θα
µείνει κανένας παραγωγός απροστάτευτος από την πανδηµία.

Έχει πάρει µια σειρά µέτρων για να στηρίξει τον πρωτογενή
τοµέα, µέτρα σηµαντικά, όπως επίσης έχει δώσει πάνω από 350
εκατοµµύρια για να στηρίξει τον ΕΛΓΑ, για να δίνονται αποζηµιώ-
σεις εφάπαξ και όχι µε δόσεις, όπως γινόταν από την προηγού-
µενη κυβέρνηση. Τρανή απόδειξη είναι οι ακριβοδίκαιες έγκαιρες
αποζηµιώσεις από το παγετό του 2021.

Είµαι βέβαιος ότι θα δοθούν λύσεις και στα προβλήµατα που
ανέφερα. Το επιβάλλει η ευαισθησία και το κοινωνικό πρόσωπο
της Κυβέρνησης.

Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ για την ανοχή. Αν και είχα πει
ότι θα µιλήσω λιγότερο, όµως τα θέµατα είναι πάρα πολλά και η
ροή του λόγου µε παρέσυρε.

Ευχαριστώ πάρα πολύ για την ανοχή του χρόνου. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Καρασµάνη.

Εξαντλήθηκε ο κατάλογος των οµιλητών.
Υπάρχει κάποιος ή κάποια από τους εισηγητές και τους ειδι-

κούς αγορητές που θέλει τον λόγο για το καθιερωµένο τρίλεπτο
της δευτερολογίας;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Να πάµε µε τη

σειρά.
Τον λόγο έχει ο κ. Λογιάδης. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα αναφερθώ σε αυτά που λέγατε προηγου-

µένως. Είπατε ακριβώς να αυξηθεί το ποσοστό κατάρτισης των
Ελλήνων αγροτών. Αυτό για να γίνει, θα πρέπει αυτοί οι αγρότες
να βλέπουν µέλλον, να µπορούν να ζήσουν οι πολλοί µικροί
αγρότες, να ζήσουν µε αξιοπρέπεια και µε δίκαιες τιµές.

Ευρωπαϊκή Ένωση σηµαίνει να στηρίζει ο ένας τον άλλον και
να καταναλώνουµε πρώτα τα δικά µας προϊόντα εντός Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και ύστερα να εισάγουµε από τρίτες χώρες άλλα
προϊόντα, όπως κάνει η Ελλάδα µε πέντε χιλιάδες τόνους αµπε-
λόφυλλα από την Κίνα, όπως αναφέραµε. Η Ευρωπαϊκή Ένωση
να βάλει δασµούς και να προστατέψει τα ελληνικά αγροτικά προ-
ϊόντα, τα προϊόντα µας και όχι µόνο δασµούς για να προστατεύει
τις αυτοκινητοβιοµηχανίες της.

Μιλήσατε, κύριε Υπουργέ, για µετρήσιµα νούµερα και αναφέ-
ρατε τις εξαγωγές. Η συµβολή του πρωτογενούς τοµέα στο ΑΕΠ
της χώρας από 15% έχει πέσει στο 4% και κατρακυλάει ακόµη.
Άρα, λοιπόν, ποια µετρήσιµα νούµερα θα πάρουµε; Συνέχεια µει-
ώνεται µε επιταγές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, πράγµα καταστρο-
φικό για τη χώρα µας, που πρέπει να είναι µια αγροτοπαρα-
γωγική χώρα.

Είπατε επίσης να του δώσουµε τα µέσα για να µπορεί να πα-
ραγάγει. Για να µπορεί να παραγάγει όµως, πρέπει, παραδείγ-
µατος χάριν, να καταργήσετε το Χρηµατιστήριο Ενέργειας που
εισήγαγε ο ΣΥΡΙΖΑ και συνεχίζετε εσείς. Να καταργήσετε τον ει-
δικό φόρο κατανάλωσης στα καύσιµα για τους αγρότες, όπως
ισχύει και για τους εφοπλιστές, να αποζηµιώνετε γρήγορα και
άµεσα και στο 100% τους παραγωγούς.

Τι βλέπουµε, λοιπόν, σήµερα; Ερηµοποίηση, εγκατάλειψη της
υπαίθρου, µείωση του αγροτικού πληθυσµού των περιφερειών.
Αυτό δεν είναι αγροτική ανάπτυξη. Στην Κρήτη, στα Χανιά υπάρ-
χει Ινστιτούτο Ελιάς Υποτροπικών Φυτών και Αµπέλου, το οποίο
και υπολειτουργεί. Στηρίξτε το. Επίσης να τονίσουµε ότι δεν
υπάρχει στην Ελλάδα ινστιτούτο ελαιολάδου. Χρειάζεται ένα τέ-
τοιο ινστιτούτο για όλη την Ελλάδα.

Χθες ψηφίσατε την ιδιωτικοποίηση του νερού, σήµερα τα τρό-
φιµα, πριν από καιρό την ενέργεια. Όποιος ελέγχει αυτά, ελέγχει
τον πλανήτη. Κι εσείς αντί να στηρίζετε τον δηµόσιο χαρακτήρα
τους και τον χαρακτήρα κοινής ωφέλειάς τους, τα ιδιωτικοποιείτε
και τα ξεπουλάτε.

Θα ήθελα να τονίσω το εξής. Θα γίνω η φωνή του συλλόγου
των εργαζοµένων ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», οι οποίοι είπαν «ο νόµος
αγνοεί τις ανάγκες των εργαζοµένων και δεν περιλαµβάνει καµ-
µία αναγνώριση του συλλογικού δικαιώµατος, ειδικά σε µισθο-
λογικά θέµατα. Αδιαφορεί και δεν λαµβάνει καµµία πρόνοια για
επίλυση κανενός εργασιακού αιτήµατος, όπως τη ρύθµιση για τα
176 ευρώ, το επίδοµα ανθυγιεινής εργασίας, την αύξηση των
αποζηµιώσεων στις εκτός έδρας µετακινήσεις, την επαναπρόσ-
ληψη των δύο συµβασιούχων που απολύθηκαν το 2019, µόλις
ανέλαβε η σηµερινή διοίκηση, την αποκατάσταση των συµβασι-
ούχων έργων, που επί σειρά ετών εργάζονται στον οργανισµό,
καλύπτοντας πάγιες και διαρκείς ανάγκες, την ενίσχυση του ορ-
γανισµού µε τακτικό προσωπικό όλων των κατηγοριών και ειδι-
κοτήτων σε όλες τις δοµές, στις οργανικές θέσεις, στα ΔΙΕΚ,
πρόσληψη εργατών στις τράπεζες διατήρησης γενετικού υλικού.
Τέλος, ο νόµος δεν λύνει ζητήµατα δικαιωµάτων χρήσης ακινή-
των, τα οποία είναι απαραίτητα για τη λειτουργία του οργανισµού
και αυτή τη στιγµή βρίσκονται εν κενώ». 
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Και καταλήγει µε το άρθρο 6. «Με το άρθρο 6 αφαιρείται από
τους φορείς εκπροσώπησης των εργαζοµένων η αρµοδιότητα να
οργανώνουν τις εκλογές για την ανάδειξη των εκπροσώπων τους
στο διοικητικό συµβούλιο, όπως γίνεται µε τον αντίστοιχο νόµο
για τις ΔΕΚΟ».

Κλείνοντας, θα αναδείξω ένα καινούργιο τεράστιο θέµα, αυτό
µε τα οικόσιτα ζώα. Είναι ανεπίτρεπτο να απαγορεύουµε ad hoc
και ανοίγουµε τον ασκό του Αιόλου µε την απαγόρευση αυτή,
που ξεκίνησε δυστυχώς από την Κρήτη. Αυτό θα έχει τεράστιες
συνέπειες για την ύπαιθρο χώρα, για τα χωριά, για τους ανθρώ-
πους που µένουν εκεί, οι οποίοι µια ζωή στηρίζονταν σε αυτά τα
προϊόντα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Λογιάδη. 
Ο κ. Βιλιάρδος δεν είναι εδώ.
Τον λόγο έχει η κ. Μανωλάκου. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι επιχει-

ρείτε µε αυτό το νοµοσχέδιο µία µεγάλη τοµή. Μόνο που οι ίδιοι
οι εργαζόµενοι δεν τη βλέπουν. Αντίθετα ζητούν την απόσυρσή
του.

Αναφερθήκατε στο άρθρο 13 που, αν µη τι άλλο, σε αυτό το
άρθρο φαίνεται µε καθαρό τρόπο ότι προωθείτε αυτό που λέει
και προβλέπει η ευρωενωσιακή νοµοθεσία, δηλαδή ερευνητικές
δραστηριότητες κατά παραγγελία των επιχειρήσεων. Θα χρησι-
µοποιούν τις υποδοµές και τους επιστήµονες για «πάρτη τους»
είτε µε χρηµατοδότηση από αυτές τις επιχειρήσεις είτε µε την
υλοποίηση προγραµµάτων που χρηµατοδοτούνται από ευρω-
παϊκά και εθνικά προγράµµατα. Δηλαδή; Λεφτά των λαών.

Είναι για τις ανάγκες των επιχειρηµατιών, για να αυξήσουν την
κερδοφορία τους και όχι για ζητήµατα που απασχολούν τους
αγρότες και χρειάζονται λύσεις. Αυτό δεν είναι µορφή ιδιωτικο-
ποίησης; Για µας είναι και δείχνει ποιες ανάγκες ικανοποιεί το
αστικό κράτος.

Επίσης είναι προκλητικό και ούτε το τυπικό αυτοδιοίκητο δεν
τηρείται, δηλαδή εκλογή αυτών των επιτροπών από το ίδιο το
προσωπικό, όπως ισχύει σε ερευνητικά κέντρα και πανεπιστήµια.
Εδώ τα µέλη της επιτροπής διορίζονται από τον Υπουργό και
υπάρχει µόνο ένα αιρετό µέλος. Γι’ αυτό προφανώς εκφράσατε
και τόσα εγκώµια γι’ αυτό το άρθρο.

Όµως να σας πω ότι δεν λύνετε –το είπαν και άλλοι- ζητήµατα
που καίνε την αγροτιά. Οι βιοπαλαιστές γεωργοί και κτηνοτρόφοι
πνίγονται από τα προβλήµατα και από τα χρέη, το κόστος παρα-
γωγής στα ύψη και οι τιµές παραγωγού στον πάτο. Τα αιτήµατα
τα ξέρετε. Τι διεκδικούσαν στα µπλόκα της αγροτιάς; Μείωση κό-
στους παραγωγής, εγγυηµένες τιµές για να προστατεύονται από
τα αρπακτικά, τους εµποροβιοµήχανους και µια σειρά άλλα για
να επιβιώσουν, να ζήσουν τις οικογένειές τους.

Όµως δεν λέτε τίποτα ακόµα και για ζητήµατα που αφορούν
τον έλεγχο και µιλάω για την τράπεζα και τις συλλογές διατήρη-
σης γενετικού υλικού, που είναι στρατηγικής σηµασίας. Αφορά
τη διατήρηση του φυσικού πλούτου της χώρας. Είναι ανεκτίµητη
παρακαταθήκη για την αγροτική οικονοµία.

Όµως, αντί για λύσεις, έχουµε υποστελέχωση, εγκατάλειψη,
µέχρι και κατάρρευση των υποδοµών και ο σύλλογος τα έβαλε
αυτά τα ζητήµατα. Εδώ, για να µη χαθούν πολύτιµα δείγµατα
σπόρων, χρειάζεται να διοριστεί εργατικό προσωπικό, αφού για
την ανανέωση στον αγρό απαιτούνται χίλια δείγµατα, τουλάχι-
στον δέκα εργάτες που θα φροντίζουν όλον τον κύκλο αναπαρα-
γωγής. Δεν έχουν κανέναν. Πώς θα γίνει η διάσωση των σπόρων
της τράπεζας διατήρησης γενετικού υλικού τόσο για την επιστη-
µονική έρευνα, όσο και για τους καλλιεργητές που αναζητούν
χαµένες αλλά χρήσιµες ποικιλίες;

Έρχοµαι τώρα στην τροπολογία που καταθέσατε και δεν µιλή-
σαµε καθόλου. Εµείς θα την καταψηφίσουµε, αλλά θέτουµε ορι-
σµένα ερωτήµατα. Δυνατότητα απορρόφησης συνεταιρισµού
από άλλον συνεταιρισµό, προκειµένου να αξιοποιηθεί η περιου-
σία του. Ποιοι θεωρούνται ανενεργοί και ποιοι ενεργοί συνεται-
ρισµοί; Διότι ο διαχωρισµός αυτός καταργήθηκε µε τον ισχύοντα
νόµο. Δεν ισχύει, ίσχυε µε τον ν.4384/2016.

Σε κάθε περίπτωση, ποιος τους εµποδίζει να συγχωνευτούν,

ώστε να χρειάζεται νοµοθετική ρύθµιση; Ο κάθε συνεταιρισµός
αποφασίζει για την τύχη του, γιατί µερικοί συνεταιρισµοί ήθελαν
το µοναδικό περιουσιακό στοιχείο που είχαν να πάει στην τοπική
τους κοινωνία. Παραδείγµατος χάριν, µία αποθήκη στο κέντρο
του χωριού να γίνει πολιτιστικό κέντρο για τη νεολαία. Γιατί το
φέρνετε, λοιπόν; Άρα έχετε στο µάτι συγκέντρωση περιουσιακών
στοιχείων, που ήταν µε τις συνδροµές των αγροτών και αυτοί
αποφασίζουν τι θέλουν να γίνουν.

Έρχοµαι στο άρθρο 4 της τροπολογίας. Εδώ εντάσσετε τους
επιχειρηµατίες της ιχθυοκαλλιέργειας και τους βαπτίζετε αγρό-
τες. Δεν φτάνουν τα προνόµια που έχετε δώσει διαχρονικά όλες
οι κυβερνήσεις στους επιχειρηµατικούς οµίλους της ιχθυοκαλ-
λιέργειας, που τους έχετε παραδώσει θάλασσες, ακτές, αιγιαλό,
κρατικό κτήµα και ό,τι χρειάζονται, για να εξασφαλίσουν την κερ-
δοφορία τους, αλλά τώρα ερχόσαστε να τους εντάξετε στον ορι-
σµό του «επαγγελµατία αγρότη», όταν έχετε αποκλείσει από
αυτή την ένταξη βιοπαλαιστές αγρότες που κάνουν ορισµένα µε-
ροκάµατα για να µπορέσουν να ζήσουν.

Άρθρο 6. Κοιτάξτε, να σας πω. Τα διαχειριστικά σχέδια βόσκη-
σης είναι υποχρέωση που έχετε αναλάβει στο πλαίσιο της Κοινής
Αγροτικής Πολιτικής. Εµείς διαφωνούµε µε την πολιτική σας, δια-
φωνούµε και µε το καθεστώς να δίνονται οι επιδοτήσεις στην
κτηνοτροφία µε κριτήριο την έκταση και όχι µε κριτήριο το ζωικό
κεφάλαιο. Καµµιά σχέση δεν έχουν τα διαχειριστικά σχέδιά σας
µε την προστασία του περιβάλλοντος και την εξασφάλιση βοσκο-
τόπων στους βιοπαλαιστές κτηνοτρόφους. Μάλιστα, οι κτηνο-
τρόφοι πρόκειται να επιβαρυνθούν µε χαράτσια, για να
εξασφαλίσουν δικαίωµα βόσκησης. Αυτά τα χαράτσια συντηρεί
η τροπολογία σας και γι’ αυτό το καταψηφίζουµε και αυτό το
άρθρο.

Τέλος, θέλω να ρωτήσω για την τροπολογία που κατέθεσε το
ΚΚΕ για τους εργαζόµενους του ΕΛΓΟ, όπου εκφράζεται ένα δί-
καιο αίτηµά τους και δεν µπορείτε να ζητάτε πίσω χρήµατα σε
περίοδο ακρίβειας και φτώχειας, όταν ονοµαστικά µόνο έχουν
χάσει πάνω από το 30% του µισθού τους από τα µνηµόνια και
άλλο ένα 10% τουλάχιστον από τον πληθωρισµό σήµερα και
πρωτόδικα είχαν δικαιωθεί.

Περιµένουµε, λοιπόν, την απάντησή σας και, κυρίως, περιµέ-
νουµε να γίνει δεκτή η τροπολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κυρία
Μανωλάκου.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Πουλάς από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε προ-

ηγουµένως τον Υπουργό να λέει ότι περίπου τα 2/3 των Βουλευ-
τών που µίλησαν, αναλώθηκαν σε τοπικά ζητήµατα και σε θέµατα
ενισχύσεων και αποζηµιώσεων.

Κύριε Υπουργέ, θέλω να σας ρωτήσω: Μήπως το Υπουργείο
µε την πολιτική που ασκεί, προκαλεί αυτές τις αντιδράσεις; Δη-
λαδή, όταν δίνετε επιλεκτικά αποζηµιώσεις de minimis σε συγ-
κεκριµένες περιφερειακές ενότητες, µε µικροκοµµατικά
κριτήρια, δεν είναι λογικό οι αγρότες και οι εκπρόσωποί τους που
είναι στη Βουλή να αντιδρούν µε αυτόν τον τρόπο;

Επίσης, είπατε και άλλη µία κουβέντα, άλλη µία φράση. Είπατε:
η έρευνα για την έρευνα. Θα συµφωνήσω, αλλά εµείς τί λέµε;
Εµείς λέµε ότι θα πρέπει να υπάρξει µια εθνική στρατηγική, την
οποία θα την ασκούν οι υπάλληλοι, το δυναµικό του ΕΛΓΑ το
οποίο έχει και την εµπειρία και την τεχνογνωσία και µπορεί εύ-
κολα αυτή να διαχυθεί στους αγρότες µας.

Θέλω να αναφερθώ στην τροπολογία που κατατέθηκε χθες το
βράδυ σχετικά µε το άρθρο 2 για τη διαχείριση της πλεονάζου-
σας ελλειπτικής ικανότητας. Θεωρούµε ότι αυτή η διάταξη κινεί-
ται προς τη σωστή κατεύθυνση –µερική, έστω- του προβλήµατος
ασφάλειας των αλιευτικών σκαφών, καθώς η αναγκαία πραγµα-
τική ισχύς των κινητήρων πρόωσης υπερβαίνει την ονοµαστική
βάσει της άδειάς τους.

Προτείνουµε να προστεθεί, όµως, στο τέλος του άρθρου η
φράση «εκτός των περιπτώσεων θανάτου του πλοιοκτήτη για µε-
ταβίβαση σε άτοµο µε συγγένεια πρώτου βαθµού µε αυτόν».

Στο άρθρο 3 σχετικά µε τη συγχώνευση και τη λύση των αγρο-
τικών συνεταιρισµών, θεωρούµε ότι αυτή η ρύθµιση ανταποκρί-



νεται σε ένα πολύ µικρό κοµµάτι των αναγκών των συνεταιρι-
σµών και για να γίνω πιο συγκεκριµένος, δεν απαντά στο ερώ-
τηµα τι θα γίνει µε τις περιουσίες που τις βγάζουν σε
πλειστηριασµό. Δεν δίνετε λύση στο διαχρονικό αίτηµα της απαλ-
λαγής των διοικήσεων από παλιές οφειλές προς το δηµόσιο και
δεν γίνεται αναφορά στα θέµατα άµεσης αξιοποίησης των περι-
ουσιακών τους στοιχείων που βαλτώνουν από τους εκκαθαρι-
στές.

Όλα αυτά τα ζητήµατα πρέπει να αντιµετωπιστούν. Το ζητούν
οι συνεταιρισµοί, προκειµένου να µπορούν να συνεχίσουν απρό-
σκοπτα τη δραστηριότητά τους και χωρίς αγκυλώσεις.

Στο άρθρο 5 που αναφέρεται στην εκπλήρωση του σκοπού πα-
ραχώρησης ακίνητου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, ορίζεται ότι τα ακίνητα τα οποία παραχωρήθηκαν για
συγκεκριµένο σκοπό, δυνάµει των διατάξεων που έχουν καταρ-
γηθεί, δύνανται να διατίθενται ελεύθερα µετά την εκπλήρωση
του σκοπού για τον οποίο παραχωρήθηκαν, υπό την προϋπόθεση
ότι έχουν παρέλθει τουλάχιστον είκοσι έτη από την παραχώρηση.

Στο σηµείο αυτό θεωρούµε ότι οι προτεραιότητες στην παρα-
χώρηση θα πρέπει να δοθεί στους συνεταιρισµούς, στις οµάδες
παραγωγών για επενδύσεις στον τοµέα της µεταποίησης και των
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας.

Θα πω και δυο κουβέντες για τα επαγγελµατικά δικαιώµατα
αυτών των νέων γεωπονικών τµηµάτων που προήλθαν από τη
συγχώνευση των ΤΕΙ µε τα πανεπιστήµια. Αναµένουµε να υλο-
ποιήσετε τη δέσµευσή σας, για να µπει ένα τέλος σε αυτή την
ταλαιπωρία και την αβεβαιότητα που βιώνουν οι απόφοιτοι αυτών
των τµηµάτων.

Ολοκληρώνοντας, θα σταθώ στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις.
Πρόκειται για µία παράγραφο του άρθρου 15. Συστήνετε τη λει-
τουργία Επιτροπής Ισότητας των Φύλων και Καταπολέµησης των
Διακρίσεων. Υπάρχει κάποιο θέµα και θέλετε να το λύσετε µε
αυτή την επιτροπή που συστήνετε στο άρθρο 15;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ.
Κύριε Μπάρκα, είπατε ότι δεν θα µιλήσετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Δεν θα µιλήσω, κύριε Πρόεδρε
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία.
Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Πρώτον, να ξεκαθαρίσω λίγο για τα επαγγελµα-
τικά δικαιώµατα των αποφοίτων των γεωπονικών τµηµάτων και
όχι µόνο και των δασολόγων και των ιχθυολόγων, γιατί νοµίζω
ότι πρέπει να είναι πλήρης η προσέγγιση σε αυτό το ζήτηµα.

Όπως σας είπα, υπάρχει µια πολύ καλή συνεννόηση και συ-
νεργασία µε το Υπουργείο Παιδείας και αύριο στο ερανιστικό νο-
µοσχέδιο του Υπουργείου Τουρισµού –µάλλον αύριο θα
κατατεθεί- θα συµπεριλαµβάνεται και συγκεκριµένη τέτοια διά-
ταξη, όπως την περιέγραψα νωρίτερα, έτσι ώστε να κλείσουµε
µια εκκρεµότητα η οποία είναι οφειλόµενη ενέργεια από εµάς
απέναντι σε όλους τους πτυχιούχους. Οπότε, οι ενδιαφερόµενοι
που µας ακούν να ξέρουν ότι η απόφαση της Κυβέρνησης, η
οποία έλαβε µεγάλη συναίνεση από τους εκπροσώπους των πο-
λιτικών κοµµάτων, υιοθετείται και θα έχουµε τη σχετική διάταξη,
η οποία πιστεύουµε ότι θα ψηφιστεί απ’ όλα τα πολιτικά κόµµατα.

Κύριε Πρόεδρε, µόνο µια παρατήρηση θέλω να κάνω σε συνέ-
χεια της κύριας παρέµβασής µου. Βλέπω ότι πάλι -κι εγώ κατα-
νοώ τους συναδέλφους, είµαστε ενάµιση µήνα πριν τις εκλογές,
έχουν γίνει πάρα πολλές συζητήσεις εδώ, έχω απαντήσει σε πολ-
λές επίκαιρες ερωτήσεις- επανέρχονται συνεχώς σε θέµατα απο-
ζηµιώσεων.

Σε µια δύσκολη χρονιά, στην οποία πραγµατικά και η ενεργει-
ακή και η κλιµατική κρίση η οποία προηγήθηκε έχει δηµιουργήσει
πολλά ζητήµατα σε αγρότες, προσπαθούµε, µε βάση τα χρηµα-
τοδοτικά εργαλεία τα οποία είναι διαθέσιµα και τις δυνατότητες,
βεβαίως, που υπάρχουν, να στηρίξουµε και να ενισχύσουµε όσο

µπορούµε τις καλλιέργειες αυτές τις οποίες, κατά την άποψη των
υπηρεσιών -γιατί πάντα από τις υπηρεσίες περνάνε όλες αυτές
οι αιτήσεις- τεκµηριώνουν τη µεγαλύτερη ζηµία. Αυτό το πράτ-
τουµε µε έναν τρόπο που θέλουµε να πιστεύουµε ότι είναι και δί-
καιος και όσο περισσότερο γίνεται αντικειµενικός, καθώς δεν
είναι πάντα ευχερής η αξιολόγηση µιας ζηµίας.

Αυτό, όµως, που θέλω να επαναλάβω είναι ότι δεν πρέπει να
ξεχνάµε και τις παρεµβάσεις εκείνες που γίνονται συνολικά έξω
από τη γενική στήριξη όλων των αγροτών που έγιναν µε µέτρα
πολύ σηµαντικά, τα οποία δεν είχαν ξαναψηφιστεί, αλλά ταυτό-
χρονα και µε ελαφρύνσεις. Και δεν θέλω να αναφερθώ στις ελα-
φρύνσεις της τετραετίας, που θα µπορούσα να το κάνω, γιατί
όλοι οι αγρότες θυµούνται και τους φόρους και τις ασφαλιστικές
εισφορές που είχαν επιβαρυνθεί και πολλά άλλα µέτρα τα οποία
τα έχουµε ανατρέψει, τα έχουµε καταργήσει, αλλά ταυτόχρονα
και στο φορολογικό ισχύον δίκαιο στις επιβαρύνσεις στα φυσικά
πρόσωπα που είναι σε συνεταιρισµούς, αλλά και σε αυτούς που
παραδίδουν το προϊόν τους µε συµβολαιακή γεωργία και κτηνο-
τροφία, έχουµε δώσει ένα πολύ σηµαντικό κίνητρο.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι στις ειδικές συνθήκες που ξέρουµε ότι επι-
κρατούν αυτό το διάστηµα, το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης,
η Κυβέρνηση συµπαραστέκεται ουσιαστικά και µετρήσιµα. Ποτέ
άλλοτε δεν καταβλήθηκε ένα δισεκατοµµύριο µέσα σε τρία χρό-
νια σε αποζηµιώσεις µόνο από τον ΕΛΓΑ και σας είπα µε την πα-
ράµετρο της ενίσχυσης από τον κρατικό προϋπολογισµό.

Σίγουρα οι ανάγκες είναι µεγαλύτερες από τα χρήµατα, τα
οποία είναι διαθέσιµα για να δοθούν. Προσπαθούµε, λοιπόν,
αυτά που υπάρχουν να δίνονται µε τον πιο αντικειµενικό και δί-
καιο τρόπο και πραγµατικά θέλω να γίνει κατανοητό ότι σηµαν-
τικότερο, τουλάχιστον από όσους έχουν δηµόσιο λόγο και από
όσους έχουν δυνατότητα θεσµικής παρέµβασης, θα είναι να
ακούσουµε προτάσεις οι οποίες και σε σχέση µε το κόστος πα-
ραγωγής και σε σχέση µε την καλλιεργητική διαδικασία και σε
σχέση µε την προώθηση των προϊόντων θα διευκολύνουν ακόµα
περισσότερο τους αγρότες µας σε αυτή τη δύσκολη περίοδο.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, δεν µας είπατε
ποιες τροπολογίες κάνετε δεκτές.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Από τις βουλευτικές τροπολογίες δεν δέχοµαι
καµµία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Στο σηµείο αυτό κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της
αρχής και των άρθρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Ενιαίο ρυθµιστικό πλαίσιο για
την οργάνωση και λειτουργία του Ελληνικού Γεωργικού Οργανι-
σµού - ΔΗΜΗΤΡΑ, σύσταση και λειτουργία φορέα διαχείρισης
Παραδοσιακού Ελαιώνα Άµφισσας και άλλες διατάξεις για την
ενίσχυση της αγροτικής ανάπτυξης».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Επισηµαίνεται ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του νο-
µοσχεδίου, σαράντα εννιά άρθρα, µία τροπολογία, το ακροτε-
λεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ να

κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Οι θέσεις των κοµ-

µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Ενιαίο ρυθµιστικό πλαίσιο για την οργάνωση και λειτουργία
του Ελληνικού Γεωργικού Οργανισµού – ΔΗΜΗΤΡΑ, σύσταση
και λειτουργία φορέα διαχείρισης Παραδοσιακού Ελαιώνα Άµ-

φισσας και άλλες διατάξεις για την ενίσχυση της αγροτικής
ανάπτυξης

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 4 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 7 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 11 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 12 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 13 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 14 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 15 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 17 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 23 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 24 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 25 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 31 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 34 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 35 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 36 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 37 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 38 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 39 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 40 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 41 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 42 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 43 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 44 ως έχει     ΟΜΟΦΩΝΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 45 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 46 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 47 ως έχει     ΟΜΟΦΩΝΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 48 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 49 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Υπ. Τροπ. 1661/42 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς το σχέ-
διο νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
«Ενιαίο ρυθµιστικό πλαίσιο για την οργάνωση και λειτουργία του
Ελληνικού Γεωργικού Οργανισµού - ΔΗΜΗΤΡΑ, σύσταση και λει-
τουργία φορέα διαχείρισης Παραδοσιακού Ελαιώνα Άµφισσας
και άλλες διατάξεις για την ενίσχυση της αγροτικής ανάπτυξης»
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής,
των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Ενιαίο ρυθµιστικό πλαίσιο για την οργάνωση και λειτουργία
του Ελληνικού Γεωργικού Οργανισµού - ΔΗΜΗΤΡΑ, σύσταση
και λειτουργία φορέα διαχείρισης Παραδοσιακού Ελαιώνα Άµ-
φισσας και άλλες διατάξεις για την ενίσχυση της αγροτικής
ανάπτυξης

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’
ΕΝΙΑΙΟ ΡΥΘΜΙΣΤΙΚΟ ΠΛΑΙΣΙΟ ΓΙΑ ΤΗΝ ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΚΑΙ ΛΕΙ-

ΤΟΥΡΓΙΑ ΤΟΥ ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ ΓΕΩΡΓΙΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ - ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΕΠΩΝΥΜΙΑ - ΦΥΣΗ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ
Άρθρο 3 Επωνυµία - Φύση - Έδρα
Άρθρο 4 Σκοπός του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ
Άρθρο 5 Όργανα διοίκησης
Άρθρο 6 Διοικητικό Συµβούλιο
Άρθρο 7 Αρµοδιότητες Διοικητικού Συµβουλίου
Άρθρο 8 Υποχρεώσεις µελών Διοικητικού Συµβουλίου
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΒΑΣΙΚΗ ΟΡΓΑΝΩΤΙΚΗ ΔΙΑΡΘΡΩΣΗ ΤΟΥ ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ
Άρθρο 9 Βασική οργανωτική διάρθρωση του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ
Άρθρο 10 Συµβούλιο Εµπειρογνωµόνων ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ
Άρθρο 11 Εσωτερικός Κανονισµός Λειτουργίας
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΣΧΕΤΙΚΑ ΜΕ ΤΗΝ ΕΡΕΥΝΗΤΙΚΗ ΚΑΙ ΕΛΕΓΚΤΙΚΗ

ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΑ ΤΟΥ ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ
Άρθρο 12 Ερευνητική δραστηριότητα ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ
Άρθρο 13 Επιτροπή Αγροτικής Έρευνας
Άρθρο14 Αξιολόγηση Ινστιτούτων Αγροτικής Έρευνας ΕΛΓΟ -

ΔΗΜΗΤΡΑ
Άρθρο 15 Επιστηµονικά Συµβούλια Ινστιτούτων - Επιτροπή Ηθι-

κής και Δεοντολογίας της Έρευνας - Επιτροπή Ισότητας των
Φύλων και Καταπολέµησης των Διακρίσεων

Άρθρο 16 Δηµόσια Ινστιτούτα Επαγγελµατικής Κατάρτισης αρ-
µοδιότητας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
- Προγράµµατα συνεχιζόµενης αγροτικής επαγγελµατικής κατάρ-
τισης

Άρθρο 17  Γενικές αρχές για την άσκηση των ελεγκτικών καθη-
κόντων του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ

Άρθρο 18  Μητρώο Ελεγκτών - Εµπειρογνωµόνων
Άρθρο 19 Προσδιορισµός των ορίων αποδόσεων γάλακτος
Άρθρο 20 Ψηφιακή πλατφόρµα «ΑΡΤΕΜΙΣ»
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΠΟΡΟΙ - ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ - ΖΗΤΗΜΑΤΑ ΑΠΟΔΟΧΩΝ
Άρθρο 21 Πόροι 
Άρθρο 22  Ζητήµατα οικονοµικής διαχείρισης
Άρθρο 23 Ζητήµατα αποδοχών
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΤΕΛΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 24 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο 25 Τελικές διατάξεις - Τροποποίηση παρ. Γ άρθρου 13Α

ν. 4310/2014, παρ. 8 άρθρου 473 ν. 4957/2022 και περ. γ) παρ. 3
άρθρου 3 παρ. Δ Μέρους Β’ ν. 4336/2015

Άρθρο 26 Μεταβατικές διατάξεις
Άρθρο 27 Καταργούµενες διατάξεις

ΜΕΡΟΣ Β’
ΣΥΣΤΑΣΗ ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΦΟΡΕΑ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΠΑΡΑΔΟΣΙΑ-

ΚΟΥ ΕΛΑΙΩΝΑ ΑΜΦΙΣΣΑΣ
Άρθρο 28 Σκοπός
Άρθρο 29 Αντικείµενο
Άρθρο 30 Σύσταση Φορέα Διαχείρισης Παραδοσιακού Ελαιώνα

Άµφισσας - Τοπική αρµοδιότητα του Φορέα
Άρθρο 31 Στρατηγικοί σκοποί - Αρµοδιότητες του Φορέα
Άρθρο 32 Διοίκηση Φορέα
Άρθρο 33 Αρµοδιότητες Διοικητικού Συµβουλίου
Άρθρο 34 Αρµοδιότητες Προέδρου
Άρθρο 35 Αποζηµίωση µελών Διοικητικού Συµβουλίου
Άρθρο 36 Πόροι - Έσοδα του Φορέα
Άρθρο 37 Προσωπικό
Άρθρο 38 Οικονοµικός - Διαχειριστικός έλεγχος
Άρθρο 39 Σύσταση, τήρηση και λειτουργία του Ενιαίου Ηλε-

κτρονικού Μητρώου Καλλιεργητών Ελαιώνα Άµφισσας 
Άρθρο 40 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο 41 Μεταβατικές διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Γ’
ΆΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ΑΝΑ-

ΠΤΥΞΗΣ
Άρθρο 42 Σκοπός
Άρθρο 43  Αντικείµενο 
Άρθρο 44 Παράταση του χρονικού διαστήµατος παραχώρησης

χρήσης αγροτικών ακινήτων σε αγρότες και ανέργους - Τροπο-
ποίηση παρ. 2 άρθρου 141 ν. 4537/2018

Άρθρο 45 Ζητήµατα παραχώρησης ακινήτων αρµοδιότητας
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων - Προσθήκη παρ.
2β και 13 στο άρθρο 4 του ν. 4061/2012

Άρθρο 46 Ρύθµιση θεµάτων ακινήτων διαχειριστικής αρµοδιό-
τητας Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων

Άρθρο 47 Αφορολόγητο, ακατάσχετο και ανεκχώρητο ενισχύ-
σεων που χορηγούνται από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων  

Άρθρο 48 Ρυθµίσεις θεµάτων του Οργανισµού Ελληνικών Γε-
ωργικών Ασφαλίσεων σχετικά µε τις ζηµιές που προκλήθηκαν
λόγω χαλαζοπτώσεων και πυρκαγιών - Τροποποίηση παρ. 1 άρ-
θρου 87 ν. 4975/2022

Άρθρο 49 Δηλώσεις στοιχείων για τον ελαιοκοµικό τοµέα
Άρθρο 50 Συµπερίληψη περιπτώσεων αναδασµών κατά τον κα-

θορισµό των ορίων αγροτικής γης υψηλής παραγωγικότητας -
Εξουσιοδοτική διάταξη - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 56 ν.
2637/1998

Άρθρο 51 Διαχείριση πλεονάζουσας αλιευτικής ικανότητας
Άρθρο 52 Ρυθµίσεις για τη συγχώνευση και λύση Αγροτικών Συ-

νεταιρισµών - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 29 και παρ. 2 άρθρου
31 ν. 4673/2020

Άρθρο 53 Ορισµοί αγροτικής εκµετάλλευσης και αγροτικής
δραστηριότητας - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 2  ν. 3874/2010

Άρθρο 54 Εκπλήρωση σκοπού παραχώρησης ακινήτου Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων - Τροποποίηση περ. α)
παρ. 6 άρθρου 36 ν. 4061/2012

Άρθρο 55 Δαπάνη για την εκπόνηση, εφαρµογή και αναθεώ-
ρηση των διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης - Αντικατάσταση άρ-
θρου 5 ν. 4351/2015

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΈΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 56 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΕΝΙΑΙΟ ΡΥΘΜΙΣΤΙΚΟ ΠΛΑΙΣΙΟ ΓΙΑ ΤΗΝ ΟΡΓΑΝΩΣΗ 

ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΟΥ ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ ΓΕΩΡΓΙΚΟΥ
ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ - ΔΗΜΗΤΡΑ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

Με το παρόν Μέρος επιχειρείται η ενίσχυση της αποδοτικότη-
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τας του εποπτευοµένου από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων «Ελληνικού Γεωργικού Οργανισµού - ΔΗΜΗΤΡΑ
(ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ)», µέσω της θέσπισης ενιαίου ρυθµιστικού
πλαισίου για την οργάνωση και λειτουργία του.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος Μέρους είναι η πρόβλεψη των ορ-
γάνων διοίκησης του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ και του τρόπου λειτουρ-
γίας τους, της βασικής οργανωτικής διάρθρωσης και της
αποστολής του Οργανισµού, καθώς και η ρύθµιση των δραστη-
ριοτήτων του, λαµβάνοντας υπόψη τη µέχρι τώρα εµπειρία λει-
τουργίας του.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΕΠΩΝΥΜΙΑ - ΦΥΣΗ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ

Άρθρο 3
Επωνυµία - Φύση - Έδρα

1. Ο Οργανισµός «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΓΕΩΡΓΙΚΟΣ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ -
ΔΗΜΗΤΡΑ» φέρει τον διακριτικό τίτλο «ΕΛΓΟ -ΔΗΜΗΤΡΑ». 

2. Η επωνυµία και ο διακριτικός τίτλος αποδίδονται για τις διε-
θνείς σχέσεις στην αγγλική γλώσσα, ως «HELLENIC AGRICUL-
TURAL ORGANIZATION - DIMITRA» και «ELGO - DIMITRA»,
αντίστοιχα.

3. Ο ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ είναι νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δι-
καίου, διαθέτει διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια, λειτουργεί
χάριν του δηµοσίου συµφέροντος και εποπτεύεται από τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Απολαύει δικαστι-
κών απαλλαγών και ατελειών, καθώς και των δικονοµικών και ου-
σιαστικών προνοµίων του Δηµοσίου, πλην των φορολογικών
απαλλαγών και προνοµίων.

4. O ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ αποτελεί καθολικό διάδοχο των αρµο-
διοτήτων, των περιουσιακών δικαιωµάτων και των νοµικών και οι-
κονοµικών υποχρεώσεων των τεσσάρων (4) συγχωνευθέντων σε
αυτόν εποπτευοµένων φορέων του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, ήτοι: α) του Εθνικού Ιδρύµατος Αγροτικής
Έρευνας, β) του Οργανισµού Γεωργικής Επαγγελµατικής Εκπαί-
δευσης, Κατάρτισης και Απασχόλησης, γ) του Οργανισµού Πι-
στοποίησης και Επίβλεψης Γεωργικών Προϊόντων και δ) του
Ελληνικού Οργανισµού Γάλακτος και Κρέατος.

5. Η έδρα του Οργανισµού βρίσκεται στην Αθήνα.

Άρθρο 4
Σκοπός του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ

1. Σκοπός του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ είναι: 
α) η παροχή συµβουλευτικής υποστήριξης στο Υπουργείο

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων για τη χάραξη αγροτικής πο-
λιτικής, καθώς και η συµβουλευτική αρωγή των γεωργών,

β) η οργάνωση και λειτουργία της αρχικής και συνεχιζόµενης
αγροτικής επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης για την
εκπαίδευση του αγροδιατροφικού δυναµικού,

γ) η διεξαγωγή αγροτικής έρευνας και η προαγωγή της καινο-
τοµίας και τεχνολογικής ανάπτυξης για τη βελτίωση των συνθηκών
παραγωγής, µεταποίησης και εµπορίας των αγροτικών προϊόντων,
την ανάπτυξη της αγροτικής οικονοµίας, τη διασφάλιση της βιω-
σιµότητας και την αύξηση της παραγωγικότητας, την προστασία
του φυσικού περιβάλλοντος και τη βελτίωση των συνθηκών ζωής
του γεωργικού δυναµικού,

δ) η διασφάλιση της ποιότητας και της ανταγωνιστικότητας των
αγροτικών προϊόντων, 

ε) η διεξαγωγή ελέγχων της παραγωγής, της ποιότητας και της
διακίνησης αγροτικών προϊόντων, και

στ) η καταγραφή, διατήρηση και αξιοποίηση των εθνικών φυτι-
κών, ζωικών και µικροβιακών γενετικών πόρων, που σχετίζονται µε
τη γεωργία, τα τρόφιµα και το περιβάλλον, µέσω, ιδίως, της τήρη-
σης Εθνικών Συλλογών και Τράπεζας Γενετικού Υλικού.

2. Στις αρµοδιότητες του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ περιλαµβάνονται
ιδίως:

α) η συµβολή στη διαµόρφωση, παρακολούθηση και επικαιρο-
ποίηση της εθνικής στρατηγικής για την αγροτική πολιτική, βάσει
των αναγκών των γεωργικών εκµεταλλεύσεων,

β) η διαρκής παρακολούθηση φαινοµένων, όπως η κλιµατική
αλλαγή και οι επισιτιστικές κρίσεις, και των δυνητικών συνεπειών
τους στον αγροδιατροφικό τοµέα, καθώς και η µέριµνα για την
προληπτική δράση και την αντιµετώπισή τους,

γ) o σχεδιασµός, η οργάνωση και η υλοποίηση δράσεων εκ-
παίδευσης, κατάρτισης και ενηµέρωσης,

δ) ο σχεδιασµός ή η ανάληψη και υλοποίηση ερευνητικών προ-
γραµµάτων, αυτοχρηµατοδοτούµενων ή συγχρηµατοδοτούµε-
νων, στο πλαίσιο των ερευνητικών στόχων του Οργανισµού και
η διασύνδεση της αγροτικής έρευνας µε φορείς του αγροτικού
και κτηνοτροφικού τοµέα,

ε) ο έλεγχος και η πιστοποίηση αγροτικών προϊόντων και τρο-
φίµων, ιδίως Προστατευόµενης Ονοµασίας Προέλευσης
(Π.Ο.Π.), Προστατευόµενης Γεωγραφικής Ένδειξης (Π.Γ.Ε.) και
Εγγυηµένων Παραδοσιακών Ιδιότυπων Προϊόντων (Ε.Π.Ι.Π.),
καθώς και η επίβλεψη της εφαρµογής συστηµάτων πιστοποί-
ησης,

στ) η εκπόνηση και έκδοση τυποποιητικών εγγράφων, ιδίως
προτύπων, προδιαγραφών, πρωτοκόλλων, οδηγιών και κανονι-
σµών, που αφορούν στη διασφάλιση της ποιότητας, της ταυτό-
τητας ή της προέλευσης αγροτικών προϊόντων και τροφίµων και
η συγκριτική αξιολόγηση και αναγνώριση της ισοδυναµίας ευρω-
παϊκών ή διεθνών τυποποιητικών εγγράφων, µε τα αντίστοιχα
που εκπονεί ο Οργανισµός, καθώς και η εκπόνηση, έκδοση και
κατοχύρωση σηµάτων και κανονισµών χρήσης αυτών, για τη διά-
κριση αγροτικών προϊόντων, τροφίµων και υπηρεσιών που συµ-
µορφώνονται µε τις απαιτήσεις συστηµάτων ποιότητας,

ζ) ο έλεγχος της αγοράς, ιδίως για τελικά προϊόντα Π.Ο.Π.,
Π.Γ.Ε., Ε.Π.Ι.Π., στο εσωτερικό και στο εξωτερικό, σε συνεργασία
µε τους αρµόδιους φορείς,

η) η επίβλεψη και ο έλεγχος των Οργανισµών Ελέγχου και Πι-
στοποίησης Βιολογικών Προϊόντων, και

θ) η άσκηση αρµοδιοτήτων που του ανατίθενται, από τον Εσω-
τερικό Κανονισµό Λειτουργίας του άρθρου 11 ή την κείµενη νο-
µοθεσία.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ

Άρθρο 5
Όργανα διοίκησης

1. Τα όργανα διοίκησης του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ είναι:
α) το Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.),
β) ο Πρόεδρος,
γ) ο Α’ Αντιπρόεδρος, και
δ) ο Β’ Αντιπρόεδρος.
2. Οι θέσεις του Προέδρου και των Αντιπροέδρων του Δ.Σ.

είναι πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης. Τα µέλη Διδακτι-
κού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) των Ανωτάτων Εκπαιδευ-
τικών Ιδρυµάτων (Α.Ε.Ι.) µπορούν να κατέχουν θέση του πρώτου
εδαφίου, χωρίς να εµποδίζονται να ασκούν τα καθήκοντά τους
σύµφωνα µε την περ. δ) της παρ. 8 του άρθρου 160 του ν.
4957/2022 (Α’ 141).

3. Ένα (1) τουλάχιστον όργανο διοίκησης µεταξύ αυτών των
περ. β), γ) και δ) της παρ. 1 κατέχει διδακτορικό τίτλο σπουδών
της ηµεδαπής ή αναγνωρισµένο από αρµόδιο όργανο, αντίστοιχο
τίτλο της αλλοδαπής, συναφή µε τους ερευνητικούς σκοπούς
του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ ή εν γένει µε τον αγροδιατροφικό τοµέα
και έχει πολύ καλή γνώση µιας ξένης γλώσσας κράτους µέλους
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και πενταετή τουλάχιστον εµπειρία
στον δηµόσιο ή ιδιωτικό τοµέα. Τα άλλα δύο (2) όργανα διοίκη-
σης, πέραν των λοιπών προσόντων του πρώτου εδαφίου, είναι
τουλάχιστον κάτοχοι µεταπτυχιακού τίτλου σπουδών της ηµεδα-
πής ή αναγνωρισµένου αντίστοιχου τίτλου της αλλοδαπής.

4. Ο Πρόεδρος του Δ.Σ. έχει την ευθύνη για τον συντονισµό
και την παρακολούθηση των δραστηριοτήτων του Οργανισµού,
προΐσταται διοικητικά και πειθαρχικά του προσωπικού, συγκαλεί
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και διευθύνει τις συνεδριάσεις του Δ.Σ., εκπροσωπεί τον Οργα-
νισµό έναντι παντός τρίτου και ιδίως έναντι διεθνών οργανισµών
και ενωσιακών οργάνων, εκπροσωπεί δικαστικά τον Οργανισµό,
διορίζοντας και νοµιµοποιώντας προς τούτο δικηγόρους ως πλη-
ρεξουσίους, υπογράφει συµβάσεις, συµφωνίες και µνηµόνια και
ασκεί κάθε άλλη αρµοδιότητα που του αναθέτουν ο παρών, ο
Εσωτερικός Κανονισµός Λειτουργίας του άρθρου 11 και το Δ.Σ.
του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ.

5. Ο Πρόεδρος και οι δύο Αντιπρόεδροι εποπτεύουν τις Γενι-
κές Διευθύνσεις του άρθρου 9, σύµφωνα µε την απόφαση της
παρ. 1 του άρθρου 24. Τη Γενική Διεύθυνση Αγροτικής Έρευνας
εποπτεύει το όργανο διοίκησης που κατέχει διδακτορικό τίτλο
σπουδών. Οι Αντιπρόεδροι είναι πειθαρχικοί προϊστάµενοι των
υπαλλήλων των Γενικών Διευθύνσεων τις οποίες εποπτεύουν. 

6. Ο Πρόεδρος του Δ.Σ. µπορεί να µεταβιβάζει τις αρµοδιότη-
τές του ή το δικαίωµα υπογραφής στους Αντιπροέδρους και
στους Προϊσταµένους των οργανικών µονάδων του ΕΛΓΟ - ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ, εξαιρουµένων πάντως των αρµοδιοτήτων που σχετίζον-
ται µε τη λειτουργία του Δ.Σ. και την άσκηση συνολικής
εποπτείας στον Οργανισµό. Οι Αντιπρόεδροι µπορούν να µετα-
βιβάζουν τις αρµοδιότητές τους ή το δικαίωµα υπογραφής στους
Προϊσταµένους των οργανικών µονάδων του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ,
τις οποίες εποπτεύουν.

Άρθρο 6
Διοικητικό Συµβούλιο

1. Το Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.) του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ είναι
επταµελές και αποτελείται από:

α) τον Πρόεδρο,
β) τον Α’ Αντιπρόεδρο,
γ) τον Β’ Αντιπρόεδρο,
δ) έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων, µε τον αναπληρωτή του, 
ε) έναν (1) εκπρόσωπο του Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου Ελλά-

δας (ΓΕΩΤ.Ε.Ε.), µε τον αναπληρωτή του, οι οποίοι προτείνονται
από το Δ.Σ. του ΓΕΩΤ.Ε.Ε.,

στ) έναν (1) εκπρόσωπο της Εθνικής Ένωσης Αγροτικών Συ-
νεταιρισµών (ΕΘ.Ε.Α.Σ.), µε τον αναπληρωτή του, οι οποίοι προ-
τείνονται από το Δ.Σ. της ΕΘ.Ε.Α.Σ.,

ζ) έναν (1) εκπρόσωπο του προσωπικού του Οργανισµού µε
τον αναπληρωτή του, ο οποίοι εκλέγονται απευθείας από το σύ-
νολο των υπαλλήλων.

2. Ο Πρόεδρος και οι Αντιπρόεδροι του Δ.Σ. επιλέγονται και
διορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σύµφωνα µε τα άρθρα 20 και 21 του ν. 4735/2020 (Α’
197), η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
Τα λοιπά µέλη του Δ.Σ. διορίζονται µε απόφαση του Υπουργού
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, η οποία δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. 

3. Οι εκπρόσωποι των περ. ε) και στ) της παρ. 1, µε τους ανα-
πληρωτές τους, αν δεν προταθούν από το ΓΕΩΤ.Ε.Ε. και την
ΕΘ.Ε.Α.Σ. µέσα σε δεκαπέντε (15) ηµέρες από τη λήψη της σχε-
τικής έγγραφης πρόσκλησης του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, ορίζεται µε απόφαση του Υπουργού
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, πρόσωπο από τον φορέα
αυτόν.

4. Αν µέλος του Δ.Σ. απουσιάζει από τις συνεδριάσεις ή κω-
λύεται για οποιονδήποτε λόγο για διάστηµα πέραν των τριών (3)
µηνών, εκπίπτει αυτοδικαίως και αντικαθίσταται.

5. Η θητεία των µελών του Δ.Σ. είναι τριετής, µε δυνατότητα
ανανέωσης άπαξ για ίσο χρονικό διάστηµα. Δεν είναι δυνατός ο
ορισµός ως µέλους του Δ.Σ., υπό οποιαδήποτε ιδιότητα, προσώ-
που που έχει υπάρξει µέλος αυτού για χρονικό διάστηµα τουλά-
χιστον έξι (6) ετών.

6. Για τη λήξη της θητείας του Προέδρου και των Αντιπρο-
έδρων του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ εφαρµόζεται το άρθρο 22 του ν.
4735/2020. Αν η θητεία των λοιπών µελών του Δ.Σ. λήξει, αυτά
εξακολουθούν να ασκούν τα καθήκοντά τους έως την αντικατά-
στασή τους, λαµβάνοντας τις αποδοχές ή τις αποζηµιώσεις που
προβλέπονται για την άσκηση των καθηκόντων τους. Σε περί-

πτωση αποχώρησης ενός εκ των λοιπών µελών του Δ.Σ., το
µέλος αντικαθίσταται για το υπόλοιπο της θητείας του, µε από-
φαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

7. Εισηγητής για τα θέµατα που συζητούνται στο Δ.Σ. είναι ο
Πρόεδρος. Εισηγητές µπορούν να είναι και οι Αντιπρόεδροι, έκα-
στος για ζητήµατα της αρµοδιότητάς του, µέλη του Δ.Σ., καθώς
και στελέχη του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, εφόσον έχουν εξουσιοδοτη-
θεί από τον Πρόεδρο.

8. Χρέη Γραµµατέα του Δ.Σ. εκτελεί υπάλληλος του Οργανι-
σµού, κάτοχος πτυχίου ανώτατης εκπαίδευσης, ο οποίος ορίζε-
ται από τον Πρόεδρο του Δ.Σ., µε τον αναπληρωτή του.

9. Στις συνεδριάσεις του Δ.Σ. µπορούν να συµµετέχουν, χωρίς
δικαίωµα ψήφου, νοµικοί σύµβουλοι του Οργανισµού και οι Προ-
ϊστάµενοι των Γενικών Διευθύνσεων, καθώς και άλλα πρόσωπα,
µετά από πρόσκληση του Προέδρου. Τα πρόσωπα αυτά αποχω-
ρούν µετά την ολοκλήρωση της συζήτησης, για την οποία έχουν
προσκληθεί, και σε κάθε περίπτωση πριν από την έναρξη της δια-
δικασίας λήψης αποφάσεων.

10. Το Δ.Σ. συγκαλείται µε έγγραφη πρόσκληση του Προέδρου
τακτικά µια (1) φορά τον µήνα και εκτάκτως, όταν κριθεί απαραί-
τητο από τον Πρόεδρο ή όταν ζητηθεί εγγράφως από τουλάχι-
στον τέσσερα (4) µέλη του. Στην πρόσκληση αναγράφονται τα
θέµατα της ηµερήσιας διάταξης. Η πρόσκληση κοινοποιείται, µε
τα απαραίτητα συνοδευτικά έγγραφα, τουλάχιστον δύο (2) ηµέ-
ρες πριν από τη συνεδρίαση. Η ως άνω κοινοποίηση δύναται να
πραγµατοποιείται και µε ηλεκτρονικά µέσα.

11. Το Δ.Σ. έχει απαρτία, όταν είναι παρόντα τουλάχιστον τέσ-
σερα (4) µέλη, στα οποία συµπεριλαµβάνονται ο Πρόεδρος ή ο
κατά περίπτωση νόµιµος αναπληρωτής του, σύµφωνα µε την
απόφαση της παρ. 1 του άρθρου 24. Σε περίπτωση απουσίας
µελών του Δ.Σ., τα οποία προσκλήθηκαν νοµίµως να παραστούν
σε συνεδρίασή του, η συνεδρίαση του οργάνου θεωρείται νό-
µιµη, αν τα υπόλοιπα µέλη σχηµατίζουν απαρτία.

12. Οι αποφάσεις του Δ.Σ. λαµβάνονται µε απόλυτη πλειοψη-
φία των παρόντων. Σε περίπτωση ισοψηφίας υπερισχύει η ψήφος
του Προέδρου.

13. Ο Πρόεδρος του Δ.Σ. δύναται να αποφασίζει και για θέ-
µατα που ανήκουν στην αρµοδιότητα του Δ.Σ., αν δηµιουργείται
προφανής κίνδυνος ή απειλείται ζηµία των συµφερόντων του
ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ ή των σκοπών δηµοσίου συµφέροντος που
επιδιώκει, από την αναβολή λήψης απόφασης, υποβάλλοντας
προς έγκριση τη σχετική απόφασή του, στην επόµενη συνε-
δρίαση του Δ.Σ..

14. Η συνεδρίαση του Δ.Σ. και η συµµετοχή των µελών του σε
αυτή µπορούν να πραγµατοποιούνται µε τη χρήση ηλεκτρονικών
µέσων (τηλεδιάσκεψη), εφόσον προταθεί από τον Πρόεδρο και
συναινούν σε αυτό τουλάχιστον τέσσερα (4) µέλη του Δ.Σ.. Επί
θεµάτων µε κατεπείγοντα χαρακτήρα, για τα οποία είναι ανα-
γκαία η άµεση λήψη απόφασης και πιθανολογείται κίνδυνος εκ
της αναβολής, είναι δυνατόν, ύστερα από απόφαση του Προ-
έδρου, οι σχετικές διαδικασίες να λαµβάνουν χώρα δια περιφο-
ράς, µε τη συµµετοχή τουλάχιστον τεσσάρων (4) µελών του Δ.Σ..
Οι αποφάσεις που λαµβάνονται διά περιφοράς, ανακοινώνονται
από τον Πρόεδρο του Δ.Σ. στην πρώτη, µετά τη λήψη της από-
φασης, τακτική συνεδρίαση.

15. Τα πρακτικά του Δ.Σ. υπογράφονται από τον Πρόεδρο και
τον Γραµµατέα, αφού προηγουµένως επικυρωθούν από το Δ.Σ..

16. Για κάθε άλλο ζήτηµα σχετικό µε τις συνεδριάσεις του Δ.Σ.
και τη λήψη των αποφάσεών του εφαρµόζεται ο Κώδικας Διοικη-
τικής Διαδικασίας (ν. 2690/1999, Α’ 45).

Άρθρο 7
Αρµοδιότητες Διοικητικού Συµβουλίου

1. Το Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.) του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ έχει
τεκµήριο αρµοδιότητας για ζητήµατα οργάνωσης και λειτουρ-
γίας του Οργανισµού, για τα οποία δεν είναι αρµόδιο άλλο όρ-
γανο.

2. Το Δ.Σ. δύναται να µεταβιβάζει αρµοδιότητες στον Πρόεδρο
του Δ.Σ., στους Αντιπροέδρους και στους Προϊσταµένους οργα-
νικών µονάδων του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, για ζητήµατα αρµοδιότη-
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τάς τους µε τεχνικό ή λεπτοµερειακό χαρακτήρα. Ο Πρόεδρος
και οι Αντιπρόεδροι δεν έχουν δικαίωµα ψήφου σε αποφάσεις
του Δ.Σ. για θέµατα µεταβίβασης αρµοδιοτήτων του Δ.Σ. σε αυ-
τούς.

3. Το Δ.Σ. του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ ασκεί, ιδίως, τις κάτωθι αρ-
µοδιότητες: 

α) χαράσσει τη συνολική στρατηγική και πολιτική, συντονίζει,
εποπτεύει και ελέγχει το έργο του Οργανισµού, 

β) εγκρίνει και υποβάλλει στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων τετραετές Στρατηγικό και Επιχειρησιακό Σχέδιο,
λαµβάνοντας υπόψη τις κατευθύνσεις και πολιτικές του Υπουρ-
γείου,

γ) υποβάλλει στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων γνωµοδοτήσεις, εισηγήσεις και προτάσεις που αφορούν στη
χάραξη της αγροτικής πολιτικής, καθώς και προτάσεις νοµοθε-
τικών ή κανονιστικών µέτρων για την επίτευξη των σκοπών του
και τη βελτίωση της λειτουργίας του,

δ) υποβάλλει πρόταση στον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων για τον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας του άρ-
θρου 11, 

ε) ασκεί κάθε οικονοµική και διαχειριστική πράξη, όπως αγορά,
πώληση, εκµίσθωση και µίσθωση, διαχειρίζεται την περιουσία και
τους πόρους του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, αποφασίζει για κάθε είδους
δαπάνες, ιδίως για τη σύναψη δανείων, την αποδοχή επιχορηγή-
σεων, χρηµατοδοτήσεων, δωρεών και εισφορών τρίτων, τη σύ-
ναψη συµβάσεων παροχής υπηρεσιών, κατάρτισης µελετών,
έργων και προµηθειών µε τρίτους για θέµατα που άπτονται της
λειτουργίας του,

στ) αποφασίζει για τη σύναψη συµφωνιών µε δηµόσιους φο-
ρείς, διεθνείς οργανισµούς και ενωσιακά όργανα, νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου, καθώς και ιδιώτες,

ζ) εγκρίνει τον ετήσιο προϋπολογισµό, ισολογισµό και απολο-
γισµό και προβαίνει στις σχετικές τροποποιήσεις του προϋπολο-
γισµού, κατά τη διάρκεια της τρέχουσας χρήσης του,

η) εγκρίνει την κατανοµή του ετήσιου προϋπολογισµού στις
οργανικές του µονάδες,

θ) εγκρίνει τους όρους και τη διαδικασία χορήγησης ταµει-
ακών διαχειριστικών διευκολύνσεων, προκαταβολών και επιστρο-
φής αυτών,

ι) µεριµνά για την πλήρωση των κενών οργανικών θέσεων του
προσωπικού και των δικηγόρων του, σύµφωνα µε τον Εσωτερικό
Κανονισµό Λειτουργίας του άρθρου 11,

ια) παρέχει πληρεξουσιότητα για την ανάθεση χειρισµού νοµι-
κών υποθέσεων του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ σε εξωτερικούς δικηγό-
ρους, κατόπιν εισήγησης της νοµικής υπηρεσίας,

ιβ) καταρτίζει στο πρώτο τρίµηνο κάθε έτους την ετήσια έκ-
θεση πεπραγµένων του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ για το προηγούµενο
έτος, σε συνεργασία µε τις Γενικές Διευθύνσεις του Οργανισµού,
και την υποβάλλει στον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων,

ιγ) αποφασίζει για θέµατα της αρµοδιότητάς του, που παρα-
πέµπονται από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
ή εισάγονται από τον Πρόεδρο ή τους Αντιπροέδρους του.

4. Οι αποφάσεις του Δ.Σ. για την αγορά ή πώληση ακινήτου
και τη σύναψη δανείου της περ. ε) της  παρ. 3 εγκρίνονται από
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

Άρθρο 8
Υποχρεώσεις µελών Διοικητικού Συµβουλίου 

1. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου (Δ.Σ.) και κάθε πρό-
σωπο στο οποίο έχουν ανατεθεί αρµοδιότητές του δεν επιδιώ-
κουν την ικανοποίηση συµφερόντων που αντίκεινται στα
συµφέροντα του Οργανισµού.

2. Τα µέλη του Δ.Σ. και κάθε πρόσωπο στο οποίο έχουν ανατε-
θεί αρµοδιότητές του, κατά την άσκηση των καθηκόντων τους
απέχουν δηλώνοντας κώλυµα, εφόσον συντρέχει περίπτωση
σύγκρουσης συµφερόντων. Σύγκρουση συµφερόντων συνιστά
οποιαδήποτε κατάσταση κατά την οποία αντικειµενικά επηρεά-
ζεται η αµερόληπτη εκτέλεση των καθηκόντων, ιδίως αν προκύ-
πτει: α) όφελος, οικονοµικό ή µη, για τα ίδια τα µέλη, τους

συζύγους ή τους συµβιούντες, κατά το άρθρο 1 του ν. 4356/2015
(Α’ 181), τους συγγενείς εξ αίµατος ή εξ αγχιστείας, σε ευθεία
γραµµή απεριορίστως, εκ πλαγίου έως και δευτέρου βαθµού,
καθώς και για πρόσωπα, φυσικά ή νοµικά, µε τα οποία έχουν ιδι-
αίτερο δεσµό ή ιδιάζουσα σχέση, και β) βλάβη, οικονοµική ή µη,
για πρόσωπα, φυσικά ή νοµικά, µε τα οποία υπάρχει ιδιαίτερη εχ-
θρότητα. Τα µέλη του Δ.Σ. του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ και κάθε πρό-
σωπο στο οποίο έχουν ανατεθεί αρµοδιότητες του Δ.Σ.,
αποκαλύπτουν έγκαιρα και επαρκώς στα υπόλοιπα µέλη τη σύγ-
κρουση ιδίων συµφερόντων µε αυτά του Οργανισµού. Οι διαδι-
καστικές υποχρεώσεις για την αποφυγή σύγκρουσης
συµφερόντων, του άρθρου 72 του      ν. 4622/2019 (Α’ 133), των
µελών του Δ.Σ., καθώς και άλλων προσώπων που ασκούν αρµο-
διότητες του Δ.Σ., δύνανται να εξειδικεύονται µε απόφαση του
Δ.Σ., κατόπιν γνώµης της Μονάδας Εσωτερικού Ελέγχου, εντός
ενός (1) έτους, από την έναρξη της ισχύος του παρόντος.

3. Τα µέλη του Δ.Σ. του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ και κάθε πρόσωπο
που του έχουν ανατεθεί αρµοδιότητες του Δ.Σ., ασκούν τα κα-
θήκοντά τους µε ακεραιότητα, αµεροληψία και διαφάνεια. 

4. Τα µέλη του Δ.Σ. του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ εκπίπτουν µε από-
φαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, εάν
προβούν σε πράξεις ή αποκτήσουν ιδιότητα που δεν συµβιβάζε-
ται µε τα καθήκοντα µέλους του Δ.Σ..

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΒΑΣΙΚΗ ΟΡΓΑΝΩΤΙΚΗ ΔΙΑΡΘΡΩΣΗ 

ΤΟΥ ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ

Άρθρο 9
Βασική οργανωτική διάρθρωση του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ

1. Ο ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ διαρθρώνεται στις εξής Γενικές Διευ-
θύνσεις:

α) Γενική Διεύθυνση Στρατηγικών Συµβουλών και Αγροτικής
Ανάπτυξης, 

β) Γενική Διεύθυνση Αγροτικής Έρευνας, 
γ) Γενική Διεύθυνση Μεταφοράς Γνώσης, 
δ) Γενική Διεύθυνση Διασφάλισης Ποιότητας και Ανταγωνιστι-

κότητας Αγροτικών Προϊόντων, 
ε) Γενική Διεύθυνση Διοικητικού - Οικονοµικού.
2. Στον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ λειτουργούν οι εξής αυτοτελείς ορ-

γανικές µονάδες:
α) Αυτοτελής Νοµική Υπηρεσία, η οποία υπάγεται στο Διοικη-

τικό Συµβούλιο (Δ.Σ.) του Οργανισµού.
β) Μονάδα Εσωτερικού Ελέγχου, η οποία υπάγεται στο Δ.Σ.

του Οργανισµού, για την οργάνωση, τη λειτουργία και τις αρµο-
διότητες της οποίας εφαρµόζεται ο ν. 4795/2021 (Α’ 62).

γ) Αυτοτελές Γραφείο Υπεύθυνου Προστασίας Προσωπικών
Δεδοµένων, το οποίο λειτουργεί σύµφωνα µε τον Κανονισµό (ΕΕ)
2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της
27ης Απριλίου 2016 για τον Γενικό Κανονισµό Προστασίας Δε-
δοµένων (L 119) και τον              ν. 4624/2019 (Α’ 137).

δ) Αυτοτελές Γραφείο Συµβούλου Ακεραιότητας, το οποίο συ-
στήνεται µε την απόφαση της παρ. 1 του άρθρου 80 του ν.
4795/2021, υπάγεται στο Δ.Σ. του Οργανισµού και λειτουργεί
σύµφωνα µε τον ν. 4795/2021.

ε) Υπηρεσία Διεθνών και Δηµοσίων Σχέσεων, η οποία υπάγεται
στον Πρόεδρο του Δ.Σ..

3. Στον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ λειτουργεί Συµβούλιο Εµπειρογνω-
µόνων, το οποίο αποτελεί συµβουλευτικό όργανο του Δ.Σ. για ζη-
τήµατα αρµοδιότητας του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, καθώς και της
Επιτροπής Αγροτικής Έρευνας του άρθρου 13.

4. Η ανωτέρω διάρθρωση, οι αρµοδιότητες και η ονοµασία των
Γενικών Διευθύνσεων, καθώς και των αυτοτελών οργανικών µο-
νάδων, δύνανται να τροποποιούνται µε τον Εσωτερικό Κανονισµό
Λειτουργίας του άρθρου 11.

Άρθρο 10
Συµβούλιο Εµπειρογνωµόνων ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ 

1. Στον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ λειτουργεί επταµελές Συµβούλιο
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Εµπειρογνωµόνων, το οποίο αποτελείται από:
α) πέντε (5) επιστήµονες εγνωσµένου κύρους, µε ειδικότητα

σχετική µε το αντικείµενο του Οργανισµού, οι οποίοι µπορεί να
είναι µέλη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού, Ανώτατου Εκπαι-
δευτικού Ιδρύµατος ή ερευνητές Α’ βαθµίδας, που υπηρετούν στα
ερευνητικά κέντρα, ινστιτούτα και τους τεχνολογικούς φορείς του
άρθρου 13Α του ν. 4310/2014 (Α’ 258) ή του εξωτερικού, εν ενερ-
γεία ή µη, που ορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, 

β) έναν (1) εκπρόσωπο εγκεκριµένης Διεπαγγελµατικής Οργά-
νωσης που σχετίζεται µε αντικείµενο στο οποίο δραστηριοποιείται
ο ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ,

γ) έναν (1) εκπρόσωπο επαγγελµατικών οργανώσεων ή επιχεί-
ρησης που δραστηριοποιείται στον αγροδιατροφικό τοµέα.

2. Τα µέλη του Συµβουλίου Εµπειρογνωµόνων ορίζονται µε από-
φαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, η οποία
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως µετά από εισή-
γηση του Διοικητικού Συµβουλίου (Δ.Σ.) του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ.
Με την ίδια απόφαση ορίζεται και ο Πρόεδρος του Συµβουλίου
Εµπειρογνωµόνων. Η ιδιότητα των µελών του Συµβουλίου Εµπει-
ρογνωµόνων της περ. α) της παρ. 1 είναι ασυµβίβαστη µε οποι-
αδήποτε σχέση εργασίας µε τον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ. 

3. Η θητεία των µελών του Συµβουλίου Εµπειρογνωµόνων είναι
τριετής, µε δυνατότητα ανανέωσης, ενώ εκπίπτουν της θέσης
τους µε απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, εάν προβούν σε πράξεις ή αποκτήσουν ιδιότητα που δεν
συµβιβάζεται µε τα καθήκοντα µέλους του Συµβουλίου Εµπειρο-
γνωµόνων.

4. Τα θέµατα στο Συµβούλιο Εµπειρογνωµόνων µπορεί να ειση-
γείται ο Πρόεδρος ή οι Αντιπρόεδροι του Δ.Σ. του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ, µετά από πρόταση του κατά περίπτωση αρµόδιου Γενικού
Διευθυντή. Τα ανωτέρω όργανα διοίκησης και όποιος άλλος προ-
σκληθεί από τον Πρόεδρο του Συµβουλίου Εµπειρογνωµόνων δύ-
νανται να µετέχουν στις συνεδριάσεις του χωρίς δικαίωµα ψήφου.
Οι συνεδριάσεις του Συµβουλίου Εµπειρογνωµόνων και η συµµε-
τοχή των µελών του σε αυτές µπορεί να πραγµατοποιούνται µε τη
χρήση ηλεκτρονικών µέσων (τηλεδιάσκεψη).

5. Χρέη γραµµατέα του Συµβουλίου Εµπειρογνωµόνων ασκεί
υπάλληλος κατηγορίας Πανεπιστηµιακής ή Τεχνολογικής Εκπαί-
δευσης του Οργανισµού, που ορίζεται µε τον αναπληρωτή του
από τον Πρόεδρο του Δ.Σ. του Οργανισµού. 

6. Για κάθε ζήτηµα σχετικά µε τις συνεδριάσεις και τη λήψη απο-
φάσεων από το Συµβούλιο Εµπειρογνωµόνων εφαρµόζεται ο Κώ-
δικας Διοικητικής Διαδικασίας                   (ν. 2690/1999, Α’ 45),
εκτός αν ορίζεται ειδικότερα στον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουρ-
γίας του άρθρου 11 του παρόντος. Ζητήµατα σχετικά µε την ορ-
γάνωση και λειτουργία του Συµβουλίου Εµπειρογνωµόνων
ρυθµίζονται µε απόφαση του Δ.Σ. του Οργανισµού.

7. Το Συµβούλιο Εµπειρογνωµόνων έχει συµβουλευτικές, γνω-
µοδοτικές και εισηγητικές αρµοδιότητες επί θεµάτων που σχετί-
ζονται µε την άσκηση των αρµοδιοτήτων των Γενικών Διευθύνσεων
του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ. Το Συµβούλιο Εµπειρογνωµόνων ασκεί τις
συµβουλευτικές και εισηγητικές του αρµοδιότητες, είτε µε δική
του πρωτοβουλία είτε εφόσον του ζητηθεί. Ειδικότερα, στις αρ-
µοδιότητές του, περιλαµβάνονται: 

α) η συµβουλευτική υποστήριξη του Δ.Σ. και της Επιτροπής
Αγροτικής Έρευνας του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ για την άσκηση των
αρµοδιοτήτων τους,

β) η παρακολούθηση των ερευνητικών, αναπτυξιακών και εκπαι-
δευτικών προγραµµάτων του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ,

γ) η διαµόρφωση προτάσεων για τον στρατηγικό σχεδιασµό του
Οργανισµού, 

δ) η υποβολή εισηγήσεων στον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ για την υιο-
θέτηση των βέλτιστων πρακτικών άσκησης των ελεγκτικών του κα-
θηκόντων,

ε) η εισήγηση στον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ ζητηµάτων διασφάλισης
ποιότητας και ανταγωνιστικότητας των αγροτικών προϊόντων και
τροφίµων,

στ) η υποστήριξη του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ στην εκτέλεση και απο-
τίµηση του έργου του,

ζ) η συµµετοχή στη διαδικασία αξιολόγησης των Ινστιτούτων

Αγροτικής Έρευνας του άρθρου 14, µε τη σύνθεση που προβλέ-
πεται στο ως άνω άρθρο, 

η) η υποβολή προτάσεων στα όργανα διοίκησης του Οργανι-
σµού για θέµατα συνεργειών για την προώθηση της έρευνας, και-
νοτοµίας και των νέων τεχνολογιών στον αγροδιατροφικό τοµέα,
στο πλαίσιο των προτεραιοτήτων της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής,

θ) οποιαδήποτε άλλη αρµοδιότητα του ανατίθεται από τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων ή από το Δ.Σ. ή από
τον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας του άρθρου 11.

Άρθρο 11
Εσωτερικός Κανονισµός Λειτουργίας

1. Με τον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας καθορίζονται:
α) οι αρµοδιότητες του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ και των οργάνων δι-

οίκησής του, η οργάνωση, διάρθρωση, στελέχωση, η σχέση των
οργανικών µονάδων µεταξύ τους και µε τη διοίκηση του Οργανι-
σµού, η λειτουργία και οι αρµοδιότητές τους, η έδρα τους, καθώς
και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια, 

β) η διαδικασία αξιολόγησης των Γενικών Διευθύνσεων και των
λοιπών οργανικών µονάδων του Οργανισµού, µε την επιφύλαξη
της διαδικασίας αξιολόγησης των Ινστιτούτων Αγροτικής Έρευ-
νας, του άρθρου 14,

γ) η διαδικασία ορισµού και αξιολόγησης των προϊσταµένων και
των αναπληρωτών τους, στις οργανικές µονάδες του Οργανισµού,

δ) το σύνολο η κατανοµή και η ανακατανοµή των οργανικών θέ-
σεων του Οργανισµού, ανά κατηγορία και ειδικότητα,

ε) τα τυπικά και ουσιαστικά προσόντα των υποψηφίων για τον
διορισµό τους και η διαδικασία πρόσληψης, 

στ) τα καθήκοντα, η ευθύνη, τα δικαιώµατα και η διαδικασία
αξιολόγησης του προσωπικού, 

ζ) ο χρόνος εργασίας και οι άδειες του προσωπικού, 
η) η διαδικασία µετάθεσης, απόσπασης και µετακίνησης του

προσωπικού και η υπηρεσιακή του εξέλιξη, και ο τρόπος αξιολό-
γησης του προσωπικού, 

θ) η πειθαρχική δικαιοδοσία και διαδικασία, τα πειθαρχικά αδι-
κήµατα και οι ποινές, η λύση της υπαλληλικής σχέσης, καθώς και
κάθε άλλο σχετικό θέµα µε την υπηρεσιακή κατάσταση του προ-
σωπικού του Οργανισµού.

3. Με τον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας είναι δυνατή η µε-
ταφορά, συγχώνευση, αναδιάρθρωση ή κατάργηση οργανικών µο-
νάδων του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ.

4. Κατά την κατάρτιση του Εσωτερικού Κανονισµού Λειτουρ-
γίας, το Δ.Σ. του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, λαµβάνει µέριµνα ώστε συγ-
κεκριµένες αρµοδιότητες του Οργανισµού να ασκούνται από
οργανικές µονάδες που εδρεύουν στην περιφέρεια.

5. Για την κατάρτιση του Εσωτερικού Κανονισµού Λειτουργίας
το Δ.Σ. λαµβάνει υπόψη τη γνώµη των φορέων εκπροσώπησης
των εργαζοµένων του Οργανισµού που διατυπώνεται σε ειδική
προς τούτο συνεδρίασή του.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΣΧΕΤΙΚΕΣ ΜΕ ΤΗΝ ΕΡΕΥΝΗΤΙΚΗ 

ΚΑΙ ΕΛΕΓΚΤΙΚΗ ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΑ ΤΟΥ ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ

Άρθρο 12
Ερευνητική δραστηριότητα ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ

1. Για την άσκηση των ερευνητικών αρµοδιοτήτων του, ο ΕΛΓΟ
- ΔΗΜΗΤΡΑ αποτελείται από οργανικές µονάδες που λειτουργούν
ως Ινστιτούτα Αγροτικής Έρευνας, των οποίων το αντικείµενο και
ο αριθµός καθορίζονται µε τον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας
του άρθρου 11 και ανταποκρίνονται στις σύγχρονες ανάγκες του
γεωργικού τοµέα. 

2. Τα Ινστιτούτα Αγροτικής Έρευνας του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ
υλοποιούν τους ερευνητικούς στόχους του Οργανισµού, αποτε-
λούν Ερευνητικά Ινστιτούτα κατά το άρθρο 13Α του ν. 4310/2014
(Α’ 258) και διέπονται από τον ανωτέρω νόµο, ως προς:

α) τη διαδικασία και τις προϋποθέσεις πρόσληψης και εξέλιξης
του ερευνητικού προσωπικού, των Ειδικών Λειτουργικών Επιστη-
µόνων και του λοιπού συνεργαζόµενου ερευνητικού ή επιστηµο-

9906 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



νικού προσωπικού, καθώς και τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις
του προσωπικού αυτού,

β) τους Διευθυντές, καθώς και τα Επιστηµονικά Συµβούλια. Τα
προσόντα και η διαδικασία επιλογής του Διευθυντή Ερευνητικού
Κέντρου ισχύουν και για τον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης
Αγροτικής Έρευνας,

γ) την ανάληψη και διαχείριση των ερευνητικών, αναπτυξιακών
και λοιπών προγραµµάτων και έργων,

δ) την αξιοποίηση της περιουσίας του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 21 του ν. 4310/2014,

ε) τη χορήγηση υποτροφιών, βραβείων και αδειών, 
στ) τη σύνδεση ερευνητικών οργανισµών για την άσκηση µη οι-

κονοµικών δραστηριοτήτων και τη δυνατότητα κινητικότητας των
ερευνητών του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ.

3. Ως προς την ανάληψη και τη διαχείριση των ερευνητικών προ-
γραµµάτων του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ από τη Γενική Διεύθυνση Αγρο-
τικής Έρευνας και τα Ινστιτούτα Αγροτικής Έρευνας
εφαρµόζεται, κατά την παρ. 8 του άρθρου 473 του ν. 4957/2022
(Α’ 141), το Κεφάλαιο ΚΖ’ αυτού, πλην του άρθρου 257.

Άρθρο 13
Επιτροπή Αγροτικής Έρευνας

1. Στη Γενική Διεύθυνση Αγροτικής Έρευνας λειτουργεί επτα-
µελής Επιτροπή Αγροτικής Έρευνας, η οποία αποτελείται από:

α) το όργανο διοίκησης που ασκεί την εποπτεία της Γενικής Δι-
εύθυνσης Αγροτικής Έρευνας του ΕΛΓΟ -ΔΗΜΗΤΡΑ, ως Πρόεδρο
της Επιτροπής,

β) τον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Αγροτικής Έρευ-
νας,

γ) τρεις (3) από τους Διευθυντές των Ινστιτούτων του ΕΛΓΟ -
ΔΗΜΗΤΡΑ, οι οποίοι ορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µαζί µε τους αναπληρωτές τους,
οι οποίοι είναι, επίσης, Διευθυντές των Ινστιτούτων του ΕΛΓΟ - ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ,

δ) έναν (1) εκπρόσωπο του ερευνητικού προσωπικού ή Ειδικό
Λειτουργικό Επιστήµονα (ΕΛΕ) Α’ ή Β’, βαθµίδας της Γενικής Δι-
εύθυνσης Αγροτικής Έρευνας, µε τον αναπληρωτή του, οι οποίοι
εκλέγονται απευθείας από το σύνολο των ερευνητών και ΕΛΕ της
ως άνω Γενικής Διεύθυνσης,

ε) τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων που συµµετέχει στο Δ.Σ. του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, ο
οποίος ορίζεται από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων.

2. Η Επιτροπή Αγροτικής Έρευνας αποτελεί το κεντρικό όργανο
για την εφαρµογή των ερευνητικών στόχων του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ, µε αποφασιστικές αρµοδιότητες για την εφαρµογή του ν.
4310/2014 (Α’ 258) και του                   ν. 4957/2022 (Α’ 141), σύµ-
φωνα µε το άρθρο 12 του παρόντος. 

3. Στην Επιτροπή Αγροτικής Έρευνας δεν ανατίθενται αρµοδιό-
τητες που άπτονται της χάραξης της ερευνητικής στρατηγικής και
πολιτικής του Οργανισµού. Στην αποκλειστική αρµοδιότητα του
Δ.Σ. παραµένουν ιδίως: 

α) η έγκριση, ανά τετραετία και σε κάθε περίπτωση εντός του
πρώτου τριµήνου από την ανάληψη της θητείας κάθε Δ.Σ., των
ερευνητικών στόχων του Οργανισµού, στη βάση των αναγκών του
αγροτικού τοµέα, κατόπιν εισήγησης της Επιτροπής Αγροτικής
Έρευνας,

β) η αξιοποίηση της περιουσίας του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 21 του ν. 4310/2014, καθώς και η αξιοποίηση
των ερευνητικών αποτελεσµάτων και κάθε άλλου έργου διανοητι-
κής ιδιοκτησίας του που παράγονται στο πλαίσιο της ερευνητικής
δραστηριότητάς του Οργανισµού στην Ελλάδα ή το εξωτερικό,
λαµβανοµένων υπόψη των σχετικών εισηγήσεων των αρµοδίων
οργάνων ή οργανικών µονάδων,

γ) η κατάρτιση και έγκριση του Οδηγού Χρηµατοδότησης και
Διαχείρισης των ερευνητικών έργων, κατά το άρθρο 259 του ν.
4957/2022, ο οποίος καταρτίζεται, λαµβανοµένης υπόψη σχετικής
εισήγησης της Επιτροπής Αγροτικής Έρευνας,

δ) η κατάρτιση του Εσωτερικού Κανονισµού Λειτουργίας του
άρθρου 11, κατά το σκέλος της οργάνωσης της Γενικής Διεύθυν-

σης Αγροτικής Έρευνας, καθώς και η κατάρτιση της απόφασης
της περ. β) της παρ. 4 του άρθρου 24, κατόπιν εισήγησης της Επι-
τροπής Αγροτικής Έρευνας.

4. Η Επιτροπή Αγροτικής Έρευνας συνεργάζεται µε το Δ.Σ. του
Οργανισµού για την άσκηση των αρµοδιοτήτων της. Το όργανο
διοίκησης που προεδρεύει της Επιτροπής ενηµερώνει το Δ.Σ. για
τις µηνιαίες αποφάσεις και δράσεις της Επιτροπής. Ο Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων ή το Δ.Σ. µπορεί να απευθύ-
νεται στην Επιτροπή Αγροτικής Έρευνας, ώστε να εξασφαλίσει
την επιδίωξη των στρατηγικών, αναπτυξιακών, ερευνητικών και
λοιπών στόχων του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, µε ενιαίο και οµοιόµορφο
τρόπο. 

5. Αν η Επιτροπή Αγροτικής Έρευνας ασκεί τις αρµοδιότητές
της µε τρόπο που δεν συµβιβάζεται µε τη συνολική στρατηγική και
πολιτική του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ ή η Επιτροπή δεν ενηµερώνει ή
ενηµερώνει πληµµελώς το Δ.Σ. για τις αποφάσεις και τη δράση
της, ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων δύναται,
µετά από εισήγηση του Δ.Σ. του Οργανισµού, να συγκαλεί και να
προΐσταται κοινής συνεδρίασης του Δ.Σ. του Οργανισµού και της
Επιτροπής Αγροτικής Έρευνας. Ο Υπουργός αιτιολογηµένα, µετά
τη συνεδρίαση, εφόσον κρίνει ότι η πληµµελής συνεργασία του
Δ.Σ. και της Επιτροπής αποδίδεται σε µέλος του Δ.Σ. ή της Επι-
τροπής Αγροτικής Έρευνας, δύναται να το παύσει από τα καθή-
κοντά του.

6. Ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µπορεί να
αιτηθεί, απευθείας από την Επιτροπή Αγροτικής Έρευνας, απο-
λογισµό του ερευνητικού έργου που έχει διεξαχθεί. Μπορεί να αι-
τηθεί και την οργάνωση και διεξαγωγή έρευνας επί συγκεκριµένου
ζητήµατος, εφόσον κρίνει αυτό σκόπιµο για να εξασφαλιστεί η δια-
σύνδεση της διεξαγόµενης αγροτικής έρευνας µε τις τρέχουσες
εξελίξεις του αγροδιατροφικού τοµέα. 

Άρθρο 14
Αξιολόγηση Ινστιτούτων Αγροτικής 

Έρευνας ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ

1. Κάθε Ινστιτούτο Αγροτικής Έρευνας του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ
είναι υπεύθυνο για τη διασφάλιση και βελτίωση της ποιότητας
του ερευνητικού του έργου, για την ανάπτυξη της καινοτοµίας
στον αγροδιατροφικό χώρο, για τη διασύνδεση των αγροτικών
αναγκών µε την ερευνητική δραστηριότητα και την παροχή κοι-
νωνικών υπηρεσιών, σύµφωνα και µε τις βέλτιστες διεθνείς πρα-
κτικές για την αγροτική ανάπτυξη.

2. Τα Ινστιτούτα Αγροτικής Έρευνας του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ
αξιολογούνται κάθε τρία (3) έτη, από την Επιτροπή Αγροτικής
Έρευνας του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ. Η τριετία άρχεται από το πέρας
της προηγούµενης αξιόλογησής τους. Η αξιολόγηση διενεργεί-
ται από επιτροπές εξωτερικών αξιολογητών διεθνούς κύρους ως
εξής:

α) για κάθε Ινστιτούτο Αγροτικής Έρευνας συγκροτείται ειδική
επιτροπή εξωτερικής αξιολόγησης, µέλη της οποίας ορίζονται
από το επιστηµονικό και ερευνητικό προσωπικό ερευνητικών κέν-
τρων, ινστιτούτων, και εν γένει φορέων του άρθρου 13Α του ν.
4310/2014 (Α’ 258), καθώς και από Πανεπιστήµια της Ελλάδας
και του εξωτερικού,

β) κάθε επιτροπή αποτελείται από πέντε (5) έως επτά (7) µέλη,
συµπεριλαµβανοµένων του προέδρου της και του αναπληρωτή
του, αναλόγως του εύρους των ερευνητικών τοµέων, στους οποί-
ους δραστηριοποιείται το Ινστιτούτο Αγροτικής Έρευνας,

γ) οι πρόεδροι και τα µέλη ορίζονται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µετά από πρόταση του
Συµβουλίου Εµπειρογνωµόνων, το οποίο συνεργάζεται προς
τούτο µε το όργανο διοίκησης που συµµετέχει στην Επιτροπή
Αγροτικής Έρευνας, τον προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης
Αγροτικής Έρευνας και τους Διευθυντές των Ινστιτούτων Αγρο-
τικής Έρευνας,

δ) τα µέλη των επιτροπών δύνανται να συµµετέχουν σε έως
τρεις (3) διαδοχικές αξιολογήσεις των Ινστιτούτων Αγροτικής
Έρευνας. Μέλη των επιτροπών που αποχωρούν ή κωλύονται
στην άσκηση των καθηκόντων τους ή ελλείπουν για οποιονδή-
ποτε λόγο, αντικαθίστανται µε απόφαση του Υπουργού Αγροτι-
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κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µετά από εισήγηση του αρµόδιου
οργάνου διοίκησης για ζητήµατα έρευνας του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ,
η οποία επικυρώνεται από το Συµβούλιο Εµπειρογνωµόνων.

3. Η αξιολόγηση των Ινστιτούτων Αγροτικής Έρευνας ενεργεί-
ται µε βάση κοινούς δείκτες ποιότητας και αποτελεσµατικότητας,
οι οποίοι καθορίζονται µε απόφαση της Επιτροπής Αγροτικής
Έρευνας, ύστερα από γνώµη του Συµβουλίου Εµπειρογνωµόνων
του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, σύµφωνα µε τις βέλτιστες διεθνείς πρα-
κτικές και κριτήρια. Με την ως άνω απόφαση καθορίζεται και
κάθε άλλο θέµα σχετικά µε τη διαδικασία αξιολόγησης των Ινστι-
τούτων Αγροτικής Έρευνας. Για την έκδοση της απόφασης, η
Επιτροπή Αγροτικής Έρευνας µπορεί να συνεργάζεται και µε τη
Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Καινοτοµίας.

4. Μετά από το πέρας της διαδικασίας αξιολόγησης, οι πρό-
εδροι των επιτροπών αξιολόγησης των Ινστιτούτων Αγροτικής
Έρευνας συνεδριάζουν σε κλειστή συνεδρίαση µε δύο (2) µέλη
του Συµβουλίου Εµπειρογνωµόνων, που ορίζονται από το Συµ-
βούλιο Εµπειρογνωµόνων, για τη συγκριτική αποτίµηση των ιν-
στιτούτων. Εφόσον κριθεί σκόπιµο, συµπεράσµατα µπορούν να
αποτυπωθούν σε σύντοµο κείµενο των προέδρων, που απευθύ-
νεται στο Συµβούλιο Εµπειρογνωµόνων. Η ως άνω διαδικασία δύ-
ναται να τηρηθεί από τα αρµόδια µέλη του Συµβουλίου
Εµπειρογνωµόνων και µε κάθε πρόεδρο επιτροπής αξιολόγησης
Ινστιτούτου ξεχωριστά.

5. Λεπτοµέρειες σχετικά µε τη διαδικασία αξιολόγησης των Ιν-
στιτούτων µπορούν να προβλέπονται στην απόφαση της περ. β)
της παρ. 4 του άρθρου 24.

6. Το Συµβούλιο Εµπειρογνωµόνων, µε τη συνδροµή της αρ-
µόδιας προς τούτο οργανικής µονάδας του ΕΛΓΟ -     ΔΗΜΗΤΡΑ
και λαµβάνοντας υπόψη τα συµπεράσµατα της αξιολόγησης,
συντάσσει έκθεση, η οποία περιλαµβάνει:

α) αποτίµηση της ποιότητας της έρευνας που διεξάγεται από
τα ινστιτούτα,

β) εκτίµηση της δυναµικής ανάπτυξης κάθε ινστιτούτου,
γ) γνωµάτευση σχετικά µε τον βαθµό ανταγωνιστικότητάς

τους, σε επιµέρους επιστηµονικούς τοµείς,
δ) προτάσεις για συνεργασίες µεταξύ ερευνητικών ινστιτού-

των,
ε) προτάσεις για τη διασύνδεσή τους µε την κοινωνία.
Η έκθεση καταλήγει σε συστάσεις αναφορικά µε τα µέτρα στή-

ριξης των ινστιτούτων και προωθείται από την Επιτροπή Αγροτι-
κής Έρευνας στο Δ.Σ. του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ και στον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µαζί µε τις αξιολογήσεις
κάθε ινστιτούτου.

7. Ο Διευθυντής εκάστου Ινστιτούτου Αγροτικής Έρευνας, πα-
ρέχει στην επιτροπή κάθε πληροφορία και διευκόλυνση που ζη-
τείται.

8. Τα έξοδα κίνησης, διανυκτέρευσης, ηµερήσιας αποζηµίω-
σης και αµοιβής των µελών των εξωτερικών αξιολογητών καλύ-
πτονται σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις.

9. Όλα τα κείµενα των εκθέσεων διατυπώνονται και στην αγ-
γλική γλώσσα.

10. Η παράλειψη υποβολής από τα Ινστιτούτα Αγροτικής
Έρευνας των στοιχείων που απαιτούνται για την αξιολόγησή
τους συνιστά λόγο λήψης απόφασης από το Δ.Σ. του Οργανι-
σµού, για περιορισµό µέρους από τον προϋπολογισµό που κα-
τανέµεται στη Γενική Διεύθυνση Αγροτικής Έρευνας και
αντιστοιχεί στο Ινστιτούτο, που συνεργάζεται πληµµελώς για την
αξιολόγησή του.

11. Η συµµετοχή του Συµβουλίου Εµπειρογνωµόνων του ΕΛΓΟ
- ΔΗΜΗΤΡΑ στη διαδικασία αξιολόγησης των Ινστιτούτων Αγρο-
τικής Έρευνας γίνεται µε µειωµένη σύνθεση, στην οποία συµµε-
τέχουν µόνο τα πρόσωπα της περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 10. 

Άρθρο 15
Επιστηµονικά Συµβούλια Ινστιτούτων - 

Επιτροπή  Ηθικής και Δεοντολογίας της Έρευνας -
Επιτροπή  Ισότητας των Φύλων 

και Καταπολέµησης των Διακρίσεων

1. Στον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ συστήνονται Επιστηµονικά Συµβού-

λια Ινστιτούτων (ΕΣΙ) για την υποβοήθηση των Διευθυντών των
Ινστιτούτων Αγροτικής Έρευνας του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ στην
άσκηση των αρµοδιοτήτων τους. Για τη σύσταση, οργάνωση, λει-
τουργία και τις αρµοδιότητες του Επιστηµονικού Συµβουλίου Ιν-
στιτούτου εφαρµόζονται οι παρ. 3 έως 6 του άρθρου 17 του ν.
4310/2014 (Α’ 258). Με απόφαση της Επιτροπής Αγροτικής
Έρευνας µπορούν να συστήνονται κοινά ΕΣΙ για Ινστιτούτα
Αγροτικής Έρευνας, µε συναφές ερευνητικό αντικείµενο.

2. Στον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ συστήνεται και λειτουργεί Επιτροπή
Ηθικής και Δεοντολογίας της Έρευνας (ΕΗΔΕ). Για τη σύνθεση,
τη θητεία, τις αρµοδιότητες και γενικά θέµατα οργάνωσης και
λειτουργίας της ΕΗΔΕ εφαρµόζονται τα άρθρα 277 έως 282 του
ν. 4957/2022 (Α’ 141). Για την εφαρµογή των εν λόγω διατάξεων
στον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, οι αρµοδιότητες του Διοικητικού Συµ-
βουλίου του ερευνητικού φορέα ασκούνται από την Επιτροπή
Αγροτικής Έρευνας του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ και οι αρµοδιότητες
του Προέδρου του Διοικητικού Συµβουλίου από το όργανο διοί-
κησης που είναι αρµόδιο για ζητήµατα έρευνας. 

3. Στον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ συστήνεται και λειτουργεί Επιτροπή
Ισότητας των Φύλων και Καταπολέµησης των Διακρίσεων
(ΕΙΦΚΔ). Για τη σύνθεση, τη θητεία, τις αρµοδιότητες και γενικά
θέµατα οργάνωσης και λειτουργίας της ΕΙΦΚΔ εφαρµόζεται το
άρθρο 58 του ν. 5019/2023 (Α’ 27).

Άρθρο 16
Δηµόσια Ινστιτούτα Επαγγελµατικής Κατάρτισης 

αρµοδιότητας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Τροφίµων - Προγράµµατα συνεχιζόµενης

αγροτικής επαγγελµατικής κατάρτισης

1. Η οργάνωση και λειτουργία των Δηµοσίων Ινστιτούτων
Επαγγελµατικής Κατάρτισης (ΔΙΕΚ) αρµοδιότητας του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, τα οποία ιδρύονται µε
την κοινή απόφαση της παρ. 4 του άρθρου 34 του ν. 4763/2020
(Α’ 254), ανατίθεται στον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ. Τα ΔΙΕΚ του πρώτου
εδαφίου λειτουργούν σύµφωνα µε τον Κανονισµό Λειτουργίας
των παρ. 1 και 3 του άρθρου 30 και της παρ. 9 του άρθρου 34
του ν. 4763/2020.

2. Οι καταρτιζόµενοι στα ΔΙΕΚ, αρµοδιότητας του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, δύνανται, στο πλαίσιο προ-
γραµµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Ε.Ε.), στον τοµέα της
επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης, να πραγµατοποι-
ούν µέρος της θεωρητικής ή και της εργαστηριακής κατάρτισής
τους σε πιστοποιηµένους φορείς κατάρτισης αντίστοιχου επιπέ-
δου που εδρεύουν σε άλλα κράτη µέλη της Ε.Ε.. Οι καταρτιζό-
µενοι παρακολουθούν ειδικότητες αντίστοιχες µε αυτές που
παρέχονται στο ΔΙΕΚ προέλευσής τους και βαθµολογούνται κατά
το σύστηµα που έχει πιστοποιηθεί από την αρµόδια αρχή του
κράτους υποδοχής. Η διαδικασία και οι ειδικότερες λεπτοµέρειες
διεξαγωγής προγραµµάτων επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κα-
τάρτισης σε άλλα κράτη µέλη της Ε.Ε., καθώς και οι κανόνες αν-
τιστοίχισης του συστήµατος βαθµολογίας των φορέων
κατάρτισης του εξωτερικού µε το σύστηµα που εφαρµόζει ο
ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ ρυθµίζονται µε τον Κανονισµό Λειτουργίας
των ΔΙΕΚ της παρ. 1, µετά από εισήγηση του Διοικητικού Συµ-
βουλίου (Δ.Σ.) του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ.

3. Η διοίκηση των ΔΙΕΚ ασκείται από τον Διευθυντή, ο οποίος
είναι τακτικός υπάλληλος του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, κάτοχος πτυ-
χίου ανώτατης εκπαίδευσης, και επιλέγεται σύµφωνα µε τα κρι-
τήρια επιλογής του Κανονισµού της παρ. 1. Ελλείψει τακτικού
υπαλλήλου του Οργανισµού που πληροί τα κριτήρια επιλογής,
Διευθυντής των ΔΙΕΚ µπορεί να αναλαµβάνει υπάλληλος του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων ή των επο-
πτευόµενων νοµικών προσώπων αυτού ή, διαφορετικά, οποιοσ-
δήποτε υπάλληλος του δηµόσιου τοµέα υπό την έννοια της περ.
α) της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), µε τα ίδια
ως άνω κριτήρια, που αποσπάται στον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, µε
κοινή απόφαση των αρµοδίων οργάνων των φορέων προέλευσης
και υποδοχής, ο οποίος τοποθετείται µε απόφαση του Δ.Σ. του
Οργανισµού. Στην περίπτωση αυτή, για την πλήρωση της θέσης
του Διευθυντή προηγείται δηµόσια πρόσκληση που εκδίδει ο Ορ-
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γανισµός. Η µισθοδοσία των αποσπασµένων καλύπτεται από τον
ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ και ο χρόνος της θητείας τους σε θέση Διευ-
θυντή ΔΙΕΚ λογίζεται ως χρόνος πραγµατικής υπηρεσίας σε
θέση προϊσταµένου Διεύθυνσης, ως προς όλες τις υπηρεσιακές
συνέπειες. Με τη λήξη της θητείας τους επανέρχονται αυτοδι-
καίως στη θέση που κατείχαν πριν την απόσπαση. 

4. Ο ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ οργανώνει και υλοποιεί προγράµµατα
συνεχιζόµενης αγροτικής επαγγελµατικής κατάρτισης, µέσω ορ-
γανικών µονάδων, οι οποίες λειτουργούν ως Αγροτικά Κέντρα
Επιµόρφωσης και Δια Βίου Μάθησης. Για την παροχή των εκπαι-
δευτικών υπηρεσιών, την ίδρυση και την αδειοδότησή τους,
εφαρµόζονται τα άρθρα 52 έως 65 του ν. 4763/2020.

5. Τα εκπαιδευτικά προγράµµατα συνεχιζόµενης αγροτικής
επαγγελµατικής κατάρτισης του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ υλοποιούνται
από εκπαιδευτές, σύµφωνα µε το άρθρο 54 του ν. 4763/2020, οι
οποίοι µπορούν να είναι υπάλληλοι του Οργανισµού ή απασχο-
λούµενοι στον δηµόσιο τοµέα, µε οποιαδήποτε σχέση εργασίας
ή ιδιώτες.

6. Ο ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ δύναται να συνεργάζεται, για την πα-
ροχή των προγραµµάτων συνεχιζόµενης αγροτικής επαγγελµα-
τικής κατάρτισης, κατά προτεραιότητα, µε τα Ινστιτούτα
Αγροτικής Έρευνάς του, µε αντίστοιχες δοµές Ανώτατων Εκπαι-
δευτικών Ιδρυµάτων, Ερευνητικών Πανεπιστηµιακών Ινστιτού-
των, ερευνητικών κέντρων, τεχνολογικών φορέων και ινστιτούτων
της ηµεδαπής του άρθρου 13Α του ν. 4310/2014 (Α’ 258), ανα-
γνωρισµένων οµοταγών Ιδρυµάτων της αλλοδαπής και επιστη-
µονικών φορέων του ιδιωτικού ή δηµόσιου τοµέα. Για την
επίτευξη της συνεργασίας µε τρίτους απαιτείται η σύναψη συµ-
φώνου, στο οποίο ορίζονται, κατ’ ελάχιστον, ο φορέας που ανα-
λαµβάνει την οικονοµική διαχείριση του προγράµµατος, η
διανοµή των πόρων µεταξύ των συνεργαζόµενων φορέων, καθώς
και οι υποχρεώσεις και τα δικαιώµατα κάθε φορέα.

Άρθρο 17
Γενικές αρχές για την άσκηση των ελεγκτικών

καθηκόντων του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ

1. Κατά τη διενέργεια ελέγχων, επιτόπιων, διοικητικών και αγο-
ράς, ο ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ διασφαλίζει ότι η επεξεργασία των πλη-
ροφοριών που λαµβάνονται, γίνεται σύµφωνα µε τον Κανονισµό
(ΕΕ) 2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 27ης Απριλίου 2016 (L 119) και τον ν. 4624/2019 (Α’ 137),
καθώς και ότι διεξάγονται κατά τρόπο διαφανή και αµερόληπτο.
Τουλάχιστον µια (1) φορά τον χρόνο, ο ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ δηµο-
σιεύει στην ιστοσελίδα του Οργανισµού, πληροφορίες σχετικές
µε τους ελέγχους που διενέργησε.

2. Για τη διενέργεια των ελέγχων της παρ. 1 ο ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ συνεργάζεται µε τους εποπτευόµενους φορείς του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, καθώς και λοιπούς
δηµοσίους ή ιδιωτικούς φορείς, για την άντληση των αναγκαίων
πληροφοριών που αφορούν τα ελεγκτικά του καθήκοντα.

3. Ο ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ λαµβάνει τα κατάλληλα µέτρα, ώστε
να αποφευχθεί η σύγκρουση συµφερόντων του ελεγκτικού και
του λοιπού προσωπικού που χειρίζεται υποθέσεις ελέγχων, λαµ-
βάνοντας υπόψη περιστάσεις που ενδέχεται να επηρεάσουν,
άµεσα ή έµµεσα, την αµεροληψία του. Οι ελεγκτές δηλώνουν
πριν την ανάληψη οποιωνδήποτε ελεγκτικών καθηκόντων τους,
τη συνδροµή τέτοιων περιστάσεων. Λεπτοµέρειες για την απο-
φυγή σύγκρουσης συµφερόντων του ελεγκτικού και του λοιπού
προσωπικού που χειρίζεται υποθέσεις ελέγχων, ρυθµίζονται µε
αποφάσεις του Δ.Σ., µετά από γνώµη του προϊσταµένου της Μο-
νάδας Εσωτερικού Ελέγχου.

4. Για την εξασφάλιση της αποτελεσµατικής άσκησης των
ελεγκτικών του καθηκόντων, ο ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ φροντίζει οι
έλεγχοι που διενεργεί να γίνονται τακτικά, σύµφωνα µε το πρό-
γραµµα που καταρτίζει στη βάση ανάλυσης κινδύνου ή άλλων
τεχνικών µεθόδων.

5. Ο ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ µεριµνά για την καταπολέµηση κατα-
χρηστικών συµπεριφορών εκ µέρους των φυσικών και νοµικών
προσώπων που εµπίπτουν στην ελεγκτική του αρµοδιότητα. Στο
πλαίσιο αυτό και ειδικά ως προς τις επιχειρήσεις που ελέγχει για

την εφαρµογή του κανονιστικού πλαισίου για τα προϊόντα Προ-
στατευόµενης Ονοµασίας Προέλευσης, Προστατευόµενης Γεω-
γραφικής Ένδειξης και τα Εγγυηµένα Παραδοσιακά Ιδιότυπα
Προϊόντα, απορρίπτει αιτήσεις πιστοποίησης από επιχειρήσεις
που χρησιµοποιούν τις ίδιες εγκαταστάσεις, για τα ίδια προϊόντα
και έχουν κοινή µετοχική σύνθεση ή διοίκηση µε επιχειρήσεις,
των οποίων η πιστοποίηση έχει αφαιρεθεί, προσωρινά ή οριστικά.
Για τις επιχειρήσεις, των οποίων η αφαίρεση της πιστοποίησης
είναι προσωρινή, η απόρριψη της αίτησης πιστοποίησης ισχύει
για τον χρόνο της προσωρινής αφαίρεσης. Για επιχειρήσεις, των
οποίων η αφαίρεση της πιστοποίησης είναι οριστική, η απόρριψη
της αίτησης πιστοποίησης ισχύει για ένα (1) έτος από την έκδοση
της σχετικής απόφασης.  

6. Στον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ δύναται να ανατίθεται αρµοδιότητα
επιβολής διοικητικών µέτρων και διοικητικών κυρώσεων για ζη-
τήµατα επί των οποίων του ανατίθενται ελεγκτικά καθήκοντα ει-
δικώς.

Άρθρο 18
Μητρώο Ελεγκτών - Εµπειρογνωµόνων

1. Για τη διενέργεια των ελέγχων της αρµοδιότητάς του και για
την παροχή πιστοποίησης ποιότητας, ο ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ τηρεί
ηλεκτρονικό µητρώο ελεγκτών - εµπειρογνωµόνων, στο οποίο εγ-
γράφονται οι υπάλληλοί του, στους οποίους έχουν ανατεθεί
ελεγκτικά καθήκοντα. 

2. Στο µητρώο ελεγκτών - εµπειρογνωµόνων είναι δυνατή η εγ-
γραφή και τρίτων φυσικών ή νοµικών προσώπων, σύµφωνα µε
την απόφαση του Δ.Σ. της παρ. 10 του άρθρου 24. Η ανάθεση
ελεγκτικών καθηκόντων σε τρίτα φυσικά ή νοµικά πρόσωπα γί-
νεται µε τη σύναψη σύµβασης, η οποία συνεπάγεται την αυτοδί-
καιη ένταξη των προσώπων αυτών στο µητρώο ελεγκτών -
εµπειρογνωµόνων του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ και περιλαµβάνει, κατ’
ελάχιστον, ως όρους, τις τεχνικές υποχρεώσεις εκτέλεσης των
ελεγκτικών καθηκόντων, επιτόπιων ή διοικητικών, τις υποχρεώ-
σεις αποφυγής σύγκρουσης συµφερόντων και διενέργειας των
ελέγχων µε πλήρη ανεξαρτησία και αµεροληψία.

3. Για τους διενεργούµενους ελέγχους του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ
που υπάγονται στο πεδίο εφαρµογής του Κανονισµού (EE)
2017/625 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της
15ης Μαρτίου 2017, για τους επίσηµους ελέγχους και τις άλλες
επίσηµες δραστηριότητες που διενεργούνται µε σκοπό την εξα-
σφάλιση της εφαρµογής της νοµοθεσίας για τα τρόφιµα και τις
ζωοτροφές και των κανόνων για την υγεία και την καλή µεταχεί-
ριση των ζώων, την υγεία των φυτών και τα φυτοπροστατευτικά
προϊόντα (L 95), η ανάθεση ελεγκτικών καθηκόντων υπόκειται
στις προϋποθέσεις των άρθρων 28 έως 33 του ανωτέρω Κανονι-
σµού.

4. Οι εγγεγραµµένοι στο Μητρώο Ελεγκτών - Εµπειρογνωµό-
νων του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ που ασκούν ελεγκτικά καθήκοντα
υποχρεούνται σε δήλωση της περιουσιακής τους κατάστασης,
των συζύγων τους ή των προσώπων µε τα οποία έχουν συνάψει
σύµφωνο συµβίωσης και των ανηλίκων τέκνων τους, σύµφωνα
µε τον ν. 5026/2023 (Α’ 45).

Άρθρο 19
Προσδιορισµός των ορίων αποδόσεων γάλακτος

1. Στον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ λειτουργεί ειδική επταµελής επι-
τροπή για τον προσδιορισµό των ορίων των αποδόσεων γάλα-
κτος, κατά την παραγωγή των τυροκοµικών προϊόντων
Προστατευόµενης Ονοµασίας Προέλευσης (ΠΟΠ), καθώς και
κάθε άλλου στοιχείου που αφορά στην παραγωγή προϊόντων
αυτών, ιδίως των ποσοστών πρωτεϊνικών κλασµάτων, στην οποία
συµµετέχουν:

α) το όργανο διοίκησης στο οποίο έχει ανατεθεί η εποπτεία
της Γενικής Διεύθυνσης Διασφάλισης Ποιότητας και Ανταγωνι-
στικότητας Αγροτικών Προϊόντων και Τροφίµων του ΕΛΓΟ - ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ, ως Πρόεδρος της Επιτροπής,

β) τρεις (3) καθηγητές, οποιασδήποτε βαθµίδας Ανώτατου Εκ-
παιδευτικού Ιδρύµατος των ειδικοτήτων Γαλακτοκοµίας, Υγιεινής
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και Τεχνολογίας Γάλακτος και Προϊόντων και Ζωοτεχνίας,
γ) ένας (1) εκπρόσωπος του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων,
δ) ένας (1) εκπρόσωπος του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ,
ε) ένας (1) εκπρόσωπος εγκεκριµένης Διεπαγγελµατικής Ορ-

γάνωσης τυροκοµικού προϊόντος ΠΟΠ και αν αυτή δεν υφίστα-
ται, ένας (1) εκπρόσωπος νοµίµως συσταθεισών επαγγελµατικών
οργανώσεων ή επαγγελµατιών που δραστηριοποιούνται στην πα-
ραγωγή γαλακτοκοµικών προϊόντων.

2. Η Επιτροπή συγκαλείται και συνεδριάζει µε µέριµνα του ορ-
γάνου διοίκησης του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ που προεδρεύει της Επι-
τροπής. Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής δύναται να
συµµετέχουν, χωρίς δικαίωµα ψήφου, επιστήµονες, φορείς της
αγοράς ή οποιοσδήποτε άλλο πρόσωπο κρίνεται αναγκαίο, κα-
τόπιν πρόσκλησης του Προέδρου της Επιτροπής. 

3. Για τις συνεδριάσεις και τη λήψη απόφασης εκ µέρους της
Επιτροπής εφαρµόζεται ο Κώδικας Διοικητικής Διαδικασίας (ν.
2690/1999, Α’ 45).

4. Η απόκλιση από τα προσδιοριζόµενα από την Επιτροπή όρια
απόδοσης γάλακτος ή από τα προσδιοριζόµενα στοιχεία που
σχετίζονται µε την παραγωγή των τυροκοµικών προϊόντων ΠΟΠ
και των λοιπών γαλακτοκοµικών προϊόντων της απόφασης της
παρ. 5 του άρθρου 24, συνιστά τεκµήριο παράβασης των προ-
διαγραφών που αφορούν στη διαδικασία παραγωγής των προ-
ϊόντων αυτών. Η επιχείρηση φέρει το βάρος τεκµηρίωσης της
απόκλισης, ενώπιον των αρµοδίων οργάνων.

Άρθρο 20
Ψηφιακή πλατφόρµα «ΑΡΤΕΜΙΣ»

1. Ο ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ ορίζεται αρµόδια αρχή για τη λειτουρ-
γία και τη διαχείριση της ψηφιακής εφαρµογής «ΑΡΤΕΜΙΣ», η
οποία είναι προσβάσιµη µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης
(ΕΨΠ - gov.gr), µε σκοπό τη συγκέντρωση και διαχείριση στοι-
χείων, σχετικά µε την παραγωγή, εισαγωγή, επεξεργασία και εµ-
πορία γάλακτος και γαλακτοκοµικών προϊόντων, κρέατος, αυγών
και οποιουδήποτε άλλου αγροτικού προϊόντος προσδιορισθεί µε
την απόφαση της παρ. 7 του άρθρου 24.

2. Στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του, ο ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ µε-
ριµνά για τον διαρκή εκσυγχρονισµό και τη βελτιστοποίηση των
τεχνικών προδιαγραφών της ψηφιακής εφαρµογής «ΑΡΤΕΜΙΣ».

3. Η εποπτεία της λειτουργίας της ψηφιακής εφαρµογής «ΑΡ-
ΤΕΜΙΣ» ασκείται από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΠΟΡΟΙ - ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ - 

ΖΗΤΗΜΑΤΑ ΑΠΟΔΟΧΩΝ 

Άρθρο 21
Πόροι

1. Οι πόροι του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ προέρχονται από:
α) την ετήσια επιχορήγηση από τον τακτικό προϋπολογισµό

του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, 
β) κάθε είδους χρηµατοδοτήσεις/επιχορηγήσεις από το Πρό-

γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων ή άλλου φορέα,

γ) τις επιχορηγήσεις από διεθνείς οργανισµούς ή ευρωπαϊκά
όργανα,

δ) τα έσοδα από την εκτέλεση προγραµµάτων κατάρτισης,
ερευνητικών, διδακτικών, αναπτυξιακών και αυτοχρηµατοδοτού-
µενων προγραµµάτων, έργων και µελετών, τη διάθεση προϊόντων
και την παροχή εξειδικευµένων υπηρεσιών στο Δηµόσιο, σε νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου και ιδιώτες,

ε) τα έσοδα από την αξιοποίηση και εµπορία των φυτικών και
ζωικών πόρων του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ,

στ) τα έσοδα από την πώληση εκδόσεων του Οργανισµού, την
οργάνωση συνεδρίων, ηµερίδων και λοιπών συναφών δραστη-
ριοτήτων,

ζ) τα έσοδα από τόκους και την αξιοποίηση της κινητής και ακί-

νητης περιουσίας του Οργανισµού,
η) τις δωρεές, τις χορηγίες, κληροδοσίες και τις κάθε είδους

παροχές και ενισχύσεις τρίτων,
θ) τα έσοδα από την ανάπτυξη ιδίας δραστηριότητας µε οποι-

ονδήποτε τρόπο, αυτοτελώς ή σε σύµπραξη µε ερευνητικούς ορ-
γανισµούς, τεχνολογικούς φορείς, επιχειρήσεις και λοιπούς
φορείς για την εµπορική ή εταιρική εκµετάλλευση ατοµικών ή
συλλογικών δικαιωµάτων διανοητικής ιδιοκτησίας ή τεχνογνω-
σίας, βάσει υφιστάµενων ή µελλοντικών ερευνητικών αποτελε-
σµάτων,

ι) τα έσοδα από τα τέλη και τις εισφορές που τίθενται υπέρ
του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, καθώς και το κόστος για τις υπηρεσίες
που παρέχει,

ια) τα έσοδα από οποιαδήποτε άλλη πηγή.

Άρθρο 22
Ζητήµατα οικονοµικής διαχείρισης 

1. Ο ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ τηρεί διπλογραφικά λογιστικά βιβλία,
σύµφωνα µε το άρθρο 3 του ν. 4308/2014 (Α’ 251), συντάσσει
κάθε έτος οικονοµικές καταστάσεις, σύµφωνα µε το άρθρο 17
του ίδιου νόµου και εφαρµόζει τα Ελληνικά Λογιστικά Πρότυπα
(ΕΛΠ). Επίσης, µεριµνά για τη διακριτή απεικόνιση και λογιστική
παρακολούθηση των οικονοµικών και των µη οικονοµικών δρα-
στηριοτήτων του.

2. Ο ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ απαλλάσσεται από την καταβολή
Φόρου Προστιθέµενης Αξίας, κατά την αγορά, εισαγωγή ή ενδο-
ενωσιακή απόκτηση καινούργιου µηχανολογικού και λοιπού εξο-
πλισµού, καθώς και κατά τη λήψη υπηρεσιών που είναι αναγκαία
για την υλοποίηση των ερευνητικών του προγραµµάτων που χρη-
µατοδοτούνται από την Ευρωπαϊκή Ένωση για λογαριασµό της. 

3. Ο τακτικός έλεγχος της οικονοµικής διαχείρισης του ΕΛΓΟ
- ΔΗΜΗΤΡΑ, καθώς και ο έλεγχος των χρηµατοοικονοµικών κα-
ταστάσεων, οι οποίες συντάσσονται σύµφωνα µε τα ΕΛΠ, πραγ-
µατοποιούνται από ορκωτό ελεγκτή, σύµφωνα µε τον ν.
4449/2017 (Α’ 7).

4. Το Δ.Σ. του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, κατόπιν αιτήµατος της Γενι-
κής Διεύθυνσης Μεταφοράς Γνώσης, εγκρίνει τη χρήση του
αδιάθετου ταµειακού υπολοίπου που προκύπτει από τη λήξη της
υλοποίησης προγραµµάτων που διαχειρίζεται η Γενική Διεύ-
θυνση αυτή και το οποίο δεν προέρχεται από κρατικούς πόρους,
εφόσον σωρευτικά: α) το φυσικό αντικείµενο του έργου έχει επι-
τυχώς ολοκληρωθεί, β) το οικονοµικό αντικείµενο του έργου έχει
ολοκληρωθεί και δεν υπάρχει άλλη συµβατική υποχρέωση και γ)
δεν προβλέπεται από το κανονιστικό πλαίσιο ή τη σύµβαση χρη-
µατοδότησης του έργου η επιστροφή του αδιάθετου ταµειακού
υπολοίπου. Η παρούσα εφαρµόζεται επί αδιάθετων ταµειακών
υπολοίπων προγραµµατικών συµβάσεων που έχουν συναφθεί µε
φορείς του δηµοσίου τοµέα της περ. α) της παρ. 1 του άρθρου
14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), και το φυσικό αντικείµενό τους έχει
επιτυχώς ολοκληρωθεί, αν δεν υπάρχει αντίθετος όρος στην
προγραµµατική σύµβαση. Η χρήση αδιάθετων ταµειακών διαθε-
σίµων της παρούσας πραγµατοποιείται µέσω της δηµιουργίας
νέου έργου/δράσης, που έχει ως αντικείµενο τη χρηµατοδότηση
δραστηριοτήτων ή και δοµών αγροτικής εκπαίδευσης και κατάρ-
τισης. Στο έργο αυτό δύναται να πιστώνονται αδιάθετα ταµειακά
υπόλοιπα και άλλων έργων/δράσεων, εφόσον πληρούνται οι προ-
ϋποθέσεις του πρώτου εδαφίου. Η οικονοµική διαχείριση αυτών
των έργων/δράσεων πραγµατοποιείται σε ετήσια βάση µε από-
φαση του Δ.Σ. του ΕΛΓΟ -       ΔΗΜΗΤΡΑ, κατόπιν αιτήµατος της
Γενικής Διεύθυνσης Μεταφοράς Γνώσης. Για τη χρήση των αδιά-
θετων ταµειακών υπολοίπων της παρούσας, εφαρµόζεται η παρ.
8 του άρθρου µόνου της υπ’ αρ. 2/26549/27.3.2018 απόφασης
του Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών (Β’ 1288), όπως εκά-
στοτε ισχύει.

5. Ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µπορεί, µε
απόφασή του, να διατάξει οποτεδήποτε έκτακτο οικονοµικό
έλεγχο από ορκωτό ελεγκτή στον ΕΛΓΟ -         ΔΗΜΗΤΡΑ. Τα
έξοδα της διενέργειας του ελέγχου βαρύνουν τον προϋπολογι-
σµό του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ.

9910 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο 23
Ζητήµατα αποδοχών 

1. Στους διοριζόµενους ή νόµιµους προσωρινούς αναπληρω-
τές Διευθυντές στα Ινστιτούτα Αγροτικής Έρευνας που ασκούν
καθήκοντα Διευθυντή, καταβάλλονται οι αποδοχές και το επί-
δοµα θέσης ευθύνης της περ. α) του άρθρου 134 του ν.
4472/2017 (Α’ 74) και της υποπερ. α) της περ. Α’ και της περ. Δ’
της παρ. 1 του άρθρου 135 του ίδιου νόµου, αντιστοίχως, από
την έναρξη ισχύος του. Οι ερευνητές που ασκούν καθήκοντα Δι-
ευθυντών στην Κεντρική Υπηρεσία του Οργανισµού λαµβάνουν
το επίδοµα θέσης ευθύνης της περ. Δ’ της παρ. 1 του άρθρου
135 του ν. 4472/2017, από την έναρξη ισχύος του.

2. Οι Προϊστάµενοι των Δηµοσίων Ινστιτούτων Επαγγελµατικής
Κατάρτισης λαµβάνουν επίδοµα θέσης ευθύνης, σύµφωνα µε την
υποπερ. ζζ), της περ. β), της παρ. 1 του άρθρου 16 του ν.
4354/2015 (Α’ 176).

3. Κάθε εκπαιδευτής στα εκπαιδευτικά προγράµµατα συνεχι-
ζόµενης αγροτικής επαγγελµατικής κατάρτισης του άρθρου 16
λαµβάνει αµοιβή, το ύψος της οποίας καθορίζεται µε απόφαση
του Διοικητικού Συµβουλίου του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ. Εφόσον πρό-
κειται για υπαλλήλους του Οργανισµού ή απασχολούµενους
στον δηµόσιο τοµέα, αυτοί λαµβάνουν αµοιβή για την απασχό-
λησή τους εκτός ωραρίου εργασίας. Το σύνολο των αποδοχών
των εκπαιδευτών αυτών από τη συµµετοχή τους σε έργα/προ-
γράµµατα δεν υπερβαίνει το όριο της παρ. 1 του άρθρου 28 του
ν. 4354/2015. Για την απασχόλησή τους σε εκπαιδευτικά προ-
γράµµατα συνεχιζόµενης αγροτικής επαγγελµατικής κατάρτι-
σης, οι εκπαιδευτές αµείβονται αποκλειστικά από τους πόρους
των προγραµµάτων αυτών.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΤΕΛΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 24
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, προσδιορίζονται οι Γενικές Διευθύνσεις του άρθρου 9, τις
οποίες εποπτεύουν ο Πρόεδρος και οι δυο Αντιπρόεδροι του Ορ-
γανισµού, καθώς και ζητήµατα αναπλήρωσης του Προέδρου και
των Αντιπροέδρων, σε περίπτωση έλλειψης, απουσίας ή κωλύ-
µατός τους. 

2. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων εγκρίνονται τα τυποποιητικά έγγραφα της περ. στ) της
παρ. 2 του άρθρου 4, που εκπονεί και εκδίδει ή αναγνωρίζει ο
ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, µετά από πρόταση του Δ.Σ.. Με όµοια από-
φαση εγκρίνονται τα σήµατα που εκπονούνται και εκδίδονται από
τον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ για τη διάκριση αγροτικών προϊόντων,
τροφίµων ή υπηρεσιών, καθώς και οι κανονισµοί χρήσης αυτών,
σύµφωνα µε την περ. στ) της παρ. 2 του άρθρου 4, µετά από
πρόταση του Δ.Σ. του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ. 

3. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται κατόπιν πρότασης
των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Οικονοµικών
και Εσωτερικών, εγκρίνεται ο Εσωτερικός Κανονισµός Λειτουρ-
γίας του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ του άρθρου 11, µετά από εισήγηση
του Δ.Σ. του Οργανισµού. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβου-
λίου του Οργανισµού εγκρίνεται κάθε άλλος κανονισµός σχετικά
µε την εύρυθµη λειτουργία του.

4. α) Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων καθορίζονται οι αρµοδιότητες και τα ζητήµατα οργά-
νωσης και λειτουργίας της Επιτροπής Αγροτικής Έρευνας του
άρθρου 13.

β) Ζητήµατα του ν. 4310/2014 (A’ 258) που εφαρµόζεται, κατά
το άρθρο 12, και στον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ για θέµατα εσωτερικής
λειτουργίας των ερευνητικών φορέων κατά την έννοια της παρ.
3 του άρθρου 19 του ίδιου νόµου, ρυθµίζονται µε απόφαση του
Δ.Σ. του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, κατόπιν γνώµης της Γενικής Γραµ-
µατείας Έρευνας και Καινοτοµίας. Η απόφαση του Δ.Σ. εγκρίνε-
ται µε απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων. 

5. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων συστήνεται η Επιτροπή προσδιορισµού των ορίων αποδό-
σεων γάλακτος του άρθρου 19 και καθορίζονται η διάρκεια της,
καθώς και οι λεπτοµέρειες λειτουργίας της. Με όµοια απόφαση,
κατόπιν πρότασης της εν λόγω Επιτροπής, προσδιορίζονται τα
όρια αποδόσεων γάλακτος τυροκοµικών προϊόντων Προστα-
τευόµενης Ονοµασίας Προέλευσης και κάθε άλλο στοιχείο που
αφορά στην παραγωγή των τυροκοµικών προϊόντων αυτών, ιδίως
τα ποσοστά πρωτεϊνικών κλασµάτων. Με απόφαση του Υπουρ-
γού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων δύναται να ανατίθεται
στην Επιτροπή η αρµοδιότητα του πρώτου εδαφίου και για άλλα
γαλακτοκοµικά προϊόντα. Στην περίπτωση αυτή, µε την ίδια από-
φαση προσδιορίζεται ο εκπρόσωπος των επαγγελµατικών φο-
ρέων του συγκεκριµένου γαλακτοκοµικού προϊόντος που
συµµετέχει στην Επιτροπή.  

6. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων µπορούν να ορίζονται τα αγροτικά προϊόντα, για τα οποία
ισχύει η υποχρέωση δήλωσης ισοζυγίων αγορών/πωλήσεων,
µέσω της ψηφιακής πλατφόρµας «ΑΡΤΕΜΙΣ» του άρθρου 20, οι
υπόχρεοι, η διαδικασία και η συχνότητα υποβολής της δήλωσης,
οι πληροφορίες που καταχωρίζονται στην εφαρµογή από τους
υπόχρεους, τον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ και την αρµόδια οργανική µο-
νάδα του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων που
εποπτεύει την εφαρµογή ή και καταχωρίζονται αυτοµατοποι-
ηµένα, οι διαδικασίες ελέγχου και επιβολής κυρώσεων, καθώς
και ζητήµατα σχετικά µε την ηλεκτρονική διασύνδεση της εφαρ-
µογής µε τις ψηφιακές βάσεις δεδοµένων που τηρούνται από το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Με κοινή από-
φαση των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης µπορούν να ρυθµίζονται οι απαραίτητες
λεπτοµέρειες τεχνικής φύσης για τη λειτουργία της πλατφόρµας,
καθώς και ζητήµατα διασύνδεσής της µε ψηφιακές βάσεις δεδο-
µένων, άλλων δηµοσίων αρχών.

7. Με εξαίρεση εισφορές ή τέλη που τίθενται υπέρ του ΕΛΓΟ
- ΔΗΜΗΤΡΑ, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 62 του ν.
4235/2014 (Α’ 32), µε κοινή απόφαση των Υπουργών Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων και Οικονοµικών, µπορεί να καθιερώ-
νεται κάθε άλλη εισφορά ή τέλος υπέρ του Οργανισµού, για τις
παρεχόµενες υπηρεσίες ελέγχου, επίβλεψης ή ελέγχου και πι-
στοποίησης αγροτικών προϊόντων και υπηρεσιών, στη βάση οι-
κονοµοτεχνικής µελέτης που καταρτίζεται µε ευθύνη του Δ.Σ.
του ΕΛΓΟ -ΔΗΜΗΤΡΑ. Με την απόφαση αυτή καθορίζονται το
είδος και το ύψος των τελών ή εισφορών, οι υπόχρεοι καταβολής
της εισφοράς ή του τέλους, ο τρόπος αντιστοίχισής τους µε το
κόστος των υπηρεσιών που καλύπτουν, καθώς και η διαδικασία
και ο τρόπος καταβολής, είσπραξης και απόδοσης της εισφοράς
στον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ.

8. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων και Οικονοµικών δύναται να καθορίζεται η αποζηµίωση
που λαµβάνουν ο Πρόεδρος, οι Αντιπρόεδροι, τα λοιπά µέλη του
Δ.Σ. και ο Γραµµατέας, για τη συµµετοχή τους στις συνεδριάσεις
του Δ.Σ. του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, καθώς και οι προϋποθέσεις χο-
ρήγησής της.

9. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Αγροτικής και Τροφίµων
και Οικονοµικών, καθορίζονται, µετά από εισήγηση του Δ.Σ. του
Οργανισµού, η αµοιβή των εγγεγραµµένων τρίτων φυσικών ή νο-
µικών προσώπων στο Μητρώο του άρθρου 18 και οι δαπάνες κί-
νησής τους, οι οποίες δεν µπορούν να διαφοροποιούνται από
αυτές που προβλέπονται για το προσωπικό του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ.

10. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου, ύστερα από
γνώµη του Γενικού Διευθυντή Διασφάλισης Ποιότητας και Αντα-
γωνιστικότητας Αγροτικών Προϊόντων, ορίζονται τα προσόντα
εγγραφής, η διάρκεια και το είδος της εκπαίδευσης, η διαδικασία
και ο τρόπος τήρησης του Μητρώου του άρθρου 18, οι λόγοι
απένταξης από το Μητρώο, ζητήµατα οργάνωσής του, καθώς και
ο τρόπος επιθεώρησης και ελέγχου των εγγεγραµµένων στο Μη-
τρώο, από τον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ. 

11. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων και Οικονοµικών, µπορεί να χορηγηθεί στο προσω-
πικό του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, καθώς και σε κάθε εξουσιοδοτηµένο
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από αυτό πρόσωπο που επιβαίνει σε πλωτά µέσα του ΕΛΓΟ - ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ, ιδιόκτητα ή ενοικιαζόµενα, αποζηµίωση επιβίβασης, πα-
ραµονής και εργασίας σε πλωτά µέσα, αποζηµίωση υποβρύχιων
εργασιών ή αποζηµίωση επιστηµονικών καταδύσεων. Οι εν λόγω
αποζηµιώσεις δεν βαρύνουν τον τακτικό προϋπολογισµό, αλλά
το αντίστοιχο ερευνητικό πρόγραµµα. Με όµοια απόφαση καθο-
ρίζονται το ύψος και οι κατηγορίες προσωπικού που µπορούν να
λάβουν τις ανωτέρω αποζηµιώσεις, ύστερα από γνώµη του Δ.Σ.
του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ.

Άρθρο 25
Τελικές διατάξεις - Τροποποίηση παρ. Γ άρθρου 13Α 

ν. 4310/2014, παρ. 8 άρθρου 473 ν. 4957/2022 και περ. γ)
παρ. 3 άρθρου 3 παρ. Δ Μέρους Β’ ν. 4336/2015

1. Η παρ. Γ του άρθρου 13Α του ν. 4310/2014 (Α’ 258), περί
της εφαρµογής του εν λόγω νόµου στον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«Γ. Ο Ελληνικός Γεωργικός Οργανισµός - ΔΗΜΗΤΡΑ (ΕΛΓΟ -
ΔΗΜΗΤΡΑ), που εποπτεύεται από τον Υπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, διέπεται από τον παρόντα ως προς:

α) τη διαδικασία και τις προϋποθέσεις πρόσληψης και εξέλιξης
του ερευνητικού προσωπικού, των Ειδικών Λειτουργικών Επιστη-
µόνων και του λοιπού συνεργαζόµενου ερευνητικού ή επιστηµο-
νικού προσωπικού των Ινστιτούτων Αγροτικής Έρευνας του
ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, καθώς και τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις
του προσωπικού αυτού,

β) τους Διευθυντές των Ινστιτούτων Αγροτικής Έρευνας του
ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, καθώς και τα Επιστηµονικά Συµβούλια των Ιν-
στιτούτων αυτών. Τα προσόντα και η διαδικασία επιλογής του Δι-
ευθυντή Ερευνητικού Κέντρου ισχύουν αναλόγως για τον
προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Αγροτικής Έρευνας,

γ) την ανάληψη και διαχείριση των ερευνητικών, αναπτυξιακών
και λοιπών προγραµµάτων και έργων,

δ) την αξιοποίηση της περιουσίας του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 21,

ε) τη χορήγηση υποτροφιών, βραβείων και αδειών, και 
στ) τη σύνδεση ερευνητικών οργανισµών για την άσκηση µη

οικονοµικών δραστηριοτήτων και τη δυνατότητα κινητικότητας
των ερευνητών του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ.

Για την εφαρµογή του παρόντος σχετικά µε τον ΕΛΓΟ - ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ, όπου αναφέρεται «διοικητικό συµβούλιο του ερευνητι-
κού κέντρου», νοείται η «Επιτροπή Αγροτικής Έρευνας» του
ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, µε εξαίρεση την εφαρµογή της περ. δ), όπου
νοείται το «Διοικητικό Συµβούλιο» του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ και
όπου αναφέρεται «ο Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων», νο-
είται «ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.».»

2. Στην παρ. 8 του άρθρου 473 του ν. 4957/2022             (A’
141), περί Ειδικών Λογαριασµών Κονδυλίων Έρευνας, προστί-
θενται νέα εδάφια, τέταρτο, έκτο, όγδοο και δέκατο και η παρ. 8
διαµορφώνεται ως εξής:

«8. Οι διατάξεις του Κεφαλαίου ΚΖ’, πλην του άρθρου 257,
εφαρµόζονται στους Ειδικούς Λογαριασµούς Κονδυλίων Έρευ-
νας (Ε.Λ.Κ.Ε.) των ερευνητικών κέντρων ινστιτούτων και των τε-
χνολογικών φορέων του άρθρου 13Α του ν. 4310/2014 (Α’ 258),
καθώς και στους ερευνητικούς και τεχνολογικούς φορείς του ως
άνω άρθρου που έχουν τη µορφή νοµικού προσώπου ιδιωτικού
δικαίου (Ν.Π.Ι.Δ.) ως προς τη διαχείριση των κάθε είδους έργων
και προγραµµάτων τους. Οι Ε.Λ.Κ.Ε., οι οποίοι έχουν συσταθεί
και λειτουργούν στους εν λόγω φορείς, εξακολουθούν να υφί-
στανται και διέπονται από τις διατάξεις του ν. 4310/2014 (Α’ 258),
του άρθρου 24 του ν. 4386/2016 (Α’ 83) και του παρόντος. Οι αρ-
µοδιότητες της Επιτροπής Ερευνών του άρθρου 232, καθώς και
οι αρµοδιότητες του Συµβουλίου Διοίκησης του Α.Ε.Ι., ασκούνται
από το Διοικητικό Συµβούλιο του ερευνητικού κέντρου - ινστιτού-
του ή τεχνολογικού φορέα του άρθρου 13Α του ν. 4310/2014. Ει-
δικά για τον Ελληνικό Γεωργικό Οργανισµό - ΔΗΜΗΤΡΑ (ΕΛΓΟ -
ΔΗΜΗΤΡΑ), οι ανωτέρω αρµοδιότητες ασκούνται από την Επι-
τροπή Αγροτικής Έρευνας, µε εξαίρεση την αρµοδιότητα έγκρι-
σης του Οδηγού Χρηµατοδότησης και Διαχείρισης του άρθρου
259, η οποία ασκείται από το Διοικητικό Συµβούλιο του ΕΛΓΟ -

ΔΗΜΗΤΡΑ. Οι αρµοδιότητες του άρθρου 233 ασκούνται από τον
Πρόεδρο του Διοικητικού Συµβουλίου του οικείου φορέα. Ειδι-
κώς, ως προς τον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, οι αρµοδιότητες του προ-
ηγούµενου εδαφίου ασκούνται από το όργανο διοίκησης που
εποπτεύει τη Γενική Διεύθυνση Αγροτικής Έρευνας του ΕΛΓΟ -
ΔΗΜΗΤΡΑ. Το Διοικητικό Συµβούλιο δύναται να µεταβιβάζει αρ-
µοδιότητές του στον Πρόεδρο ή σε Διευθυντή Ινστιτούτου. Ει-
δικά για τον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, η Επιτροπή Αγροτικής Έρευνας
δύναται να µεταβιβάζει αρµοδιότητές της στο όργανο διοίκησης
που εποπτεύει τη Γενική Διεύθυνση Αγροτικής Έρευνας, στον
Γενικό Διευθυντή Αγροτικής Έρευνας, ή σε Διευθυντή Ινστιτού-
του. Ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου δύναται να µετα-
βιβάζει αρµοδιότητές του σε Διευθυντή Ινστιτούτου. Ειδικά για
τον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, το όργανο διοίκησης που εποπτεύει τη
Γενική Διεύθυνση Αγροτικής Έρευνας δύναται να µεταβιβάζει
αρµοδιότητές του στον Γενικό Διευθυντή Αγροτικής Έρευνας ή
σε Διευθυντή Ινστιτούτου. Οι αναφερόµενες ως αρµοδιότητες
της Μονάδας Οικονοµικής και Διοικητικής Υποστήριξης του
Ε.Λ.Κ.Ε. ασκούνται από την αντίστοιχη οργανική µονάδα του
ερευνητικού ή τεχνολογικού φορέα. Τα καθήκοντα του Π.Ο.Υ.
του Ε.Λ.Κ.Ε. µπορεί να ανατεθούν στον Π.Ο.Υ. του ερευνητικού
και τεχνολογικού φορέα. Οι Ε.Λ.Κ.Ε. των ερευνητικών και τεχνο-
λογικών φορέων που έχουν τη µορφή Ν.Π.Δ.Δ., δύνανται να
έχουν διαφορετικό Αριθµό Φορολογικού Μητρώου (Α.Φ.Μ.) από
αυτόν του οικείου φορέα, κατόπιν απόφασης του Διοικητικού
τους Συµβουλίου. Στους ερευνητικούς και τεχνολογικούς φορείς
που έχουν τη µορφή Ν.Π.Ι.Δ. δεν λειτουργεί Ε.Λ.Κ.Ε. και οι φο-
ρείς αυτοί διατηρούν τον υφιστάµενο Α.Φ.Μ.. Ως εισήγηση της
Επιτροπής Ερευνών, κατά την έννοια του άρθρου 238, νοείται η
εισήγηση του Π.Μ.Ο.Δ.Υ. του οικείου φορέα. Ως Επιστηµονικός
Υπεύθυνος έργου/προγράµµατος ορίζεται µέλος του ερευνητι-
κού προσωπικού ή µέλος του λοιπού προσωπικού (µόνιµου,
Ι.Δ.Α.Χ. ή Ι.Δ.Ο.Χ.), εφόσον είναι κάτοχος µεταπτυχιακού διπλώ-
µατος, ή εξωτερικός συνεργάτης, εφόσον είναι κάτοχος διδα-
κτορικού διπλώµατος ή εφόσον ασκεί καθήκοντα προϊσταµένου
οργανικής µονάδας. Το ποσό που αποδίδεται από τον Ε.Λ.Κ.Ε.
στον τακτικό προϋπολογισµό, σύµφωνα µε την παρ. 5 του άρ-
θρου 237 του παρόντος, χρησιµοποιείται για την εξυπηρέτηση
των λειτουργικών και λοιπών αναγκών του φορέα και όχι για την
κάλυψη των αναγκών µισθοδοσίας του προσωπικού του. Οι ερευ-
νητικοί και τεχνολογικοί φορείς, που έχουν τη µορφή Ν.Π.Δ.Δ.,
δύνανται να καλύπτουν µέρος των λειτουργικών τους δαπανών
από ίδιους πόρους του Ε.Λ.Κ.Ε., πλην των απολύτως αναγκαίων
για την καθηµερινή τους λειτουργία δαπανών, οι οποίες καλύ-
πτονται από τους πόρους της περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 20
του       ν. 4310/2014. Όπου αναφέρονται το Υπουργείο Παιδείας
και Θρησκευµάτων και η Γενική Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρε-
σιών (Γ.Δ.Ο.Υ.) αυτού, νοούνται το Υπουργείο Ανάπτυξης και
Επενδύσεων και η Γ.Δ.Ο.Υ. αυτού.»

3. Στην περ. γ) της παρ. 3 του άρθρου 2 του Κεφαλαίου Α’ της
υποπαρ. Δ.9 του Μέρους Β’ του ν. 4336/2015        (Α’ 94), περί
καθορισµού ηµερών µετακίνησης, προστίθεται και το προσωπικό
του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, και η περ. γ) διαµορφώνεται ως εξής:

«γ) του προσωπικού κλάδου Γεωπόνων και Κτηνιάτρων του
Οργανισµού Ελληνικών Γεωργικών Ασφαλίσεων (ΕΛ.Γ.Α.), του
προσωπικού του Ο.Π.Ε.Κ.Ε.Π.Ε., για τους επιτόπιους φυσικούς
ελέγχους που υποχρεούται να διενεργεί σύµφωνα µε τους κανο-
νισµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και του προσωπικού
του Ελληνικού Γεωργικού Οργανισµού - Δήµητρα που συµµετέ-
χει στη διενέργεια υποχρεωτικών ελέγχων και επιθεωρήσεων σε
επιχειρήσεις, παραγωγούς και σε σηµεία χονδρικής και λιανικής
πώλησης, και προκειµένου για τα µέλη του Σώµατος Ελεγκτών
Παιγνίων της Επιτροπής Εποπτείας και Ελέγχου Παιγνίων
(Ε.Ε.Ε.Π.) µέχρι εκατόν ογδόντα (180) ηµέρες συνολικά για τη
διενέργεια ελέγχων.» 

Άρθρο 26
Μεταβατικές διατάξεις

1. Όπου στην κείµενη νοµοθεσία γίνεται αναφορά στους συγ-
χωνευθέντες Οργανισµούς: α) Εθνικό Ίδρυµα Αγροτικής Έρευ-

9912 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



νας (ΕΘ.Ι.ΑΓ.Ε.), β) Οργανισµό Γεωργικής Επαγγελµατικής Εκ-
παίδευσης, Κατάρτισης και Απασχόλησης (ΟΓΕΕΚΑ - «ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ»), γ) Οργανισµό Πιστοποίησης και Επίβλεψης Γεωργικών
Προϊόντων (Ο.Π.Ε.ΓΕ.Π - AGROCERT) και δ) Ελληνικό Οργανι-
σµό Γάλακτος και Κρέατος (ΕΛ.Ο.ΓΑΚ) νοείται ως αναφορά στον
«ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΓΕΩΡΓΙΚΟ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ (ΕΛΓΟ - ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ).

2. Η κυριότητα και κάθε άλλο εµπράγµατο δικαίωµα, επί του
συνόλου της κινητής και ακίνητης περιουσίας των τεσσάρων (4)
συγχωνευθέντων στον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, Οργανισµών της παρ.
1, περιέρχεται αυτοδικαίως στον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, χωρίς την
τήρηση οποιουδήποτε άλλου τύπου, πράξης η συµβολαίου ή αν-
τάλλαγµα υπέρ του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ. 

3. Εκκρεµείς δίκες ή δικαστικές υποθέσεις στο όνοµα των τεσ-
σάρων (4) συγχωνευθέντων στον ΕΛΓΟ -ΔΗΜΗΤΡΑ Οργανισµών
της παρ. 1, σε οποιοδήποτε στάδιο και αν βρίσκονται, συνεχίζον-
ται από τον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, χωρίς ειδικότερη διατύπωση ή
ενέργεια για τη συνέχισή τους.

4. Με την επιφύλαξη του παρόντος, η υπ’ αρ. 919/131869/
20.10.2014 κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, περί του Οργανισµού του ΕΛΓΟ -
ΔΗΜΗΤΡΑ  (Β’ 2889) και η υπ’ αρ. 893/138106/ 21.12.2017 κοινή
απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, περί κανονισµού του προσωπικού του ΕΛΓΟ - ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ (Β’ 4800), διατηρούνται σε ισχύ, µέχρι τη θέση σε ισχύ του
Εσωτερικού Κανονισµού Λειτουργίας του άρθρου 11.

5. Όπου γίνεται αναφορά στον Διευθύνοντα Σύµβουλο, νοείται
στο εξής ως αναφορά στον Πρόεδρο, στον Α’ και Β’ Αντιπρό-
εδρο, βάσει των αρµοδιοτήτων που ανατίθενται στον καθένα,
σύµφωνα µε την απόφαση της παρ. 1 του άρθρου 24. Σε περί-
πτωση αµφιβολίας, το Δ.Σ. του Οργανισµού είναι αρµόδιο για την
άρση της.

6. Μέχρι τον καθορισµό των αποδοχών του Προέδρου και των
δύο Αντιπροέδρων, οι αποδοχές του Προέδρου και του Β’ Αντι-
προέδρου αντιστοιχούν στις αποδοχές που λαµβάνουν ο Πρό-
εδρος και ο Αντιπρόεδρος, κατά την έναρξη ισχύος του
παρόντος, και οι αποδοχές του Α’ Αντιπροέδρου αντιστοιχούν
στις αποδοχές που λαµβάνει ο Διευθύνων Σύµβουλος, κατά την
έναρξη ισχύος του παρόντος. 

7. Τα µέλη του Δ.Σ. του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ που υπηρετούν
κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος, εξακολουθούν να ασκούν
τα καθήκοντά τους µέχρι τη λήξη της θητείας τους, µε τις αρµο-
διότητες και ιδιότητες που κατέχουν. Μετά τη λήξη της θητείας
τους, τα µέλη του Δ.Σ. ορίζονται σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα
στις περ. β), γ) και δ) της παρ. 1 του άρθρου 5.

8. Για τον υπολογισµό της εξαετούς θητείας των µελών του
Δ.Σ. της παρ. 5 του άρθρου 6, δεν υπολογίζεται η διάρκεια της
θητείας που διανύθηκε στον Οργανισµό, µέχρι την έναρξη
ισχύος του παρόντος.

9. Η πρώτη θητεία της Επιτροπής Αγροτικής Έρευνας του άρ-
θρου 13 ισχύει µέχρι τον ορισµό των µελών του Δ.Σ. σύµφωνα
µε τα προβλεπόµενα στις περ. β), γ) και δ) της παρ. 1 του άρθρου
5. Κατά την πρώτη θητεία της Επιτροπής, ως Πρόεδρός της ορί-
ζεται όργανο διοίκησης που κατέχει διδακτορικό τίτλο σπουδών
και ως εκπρόσωπος του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης ένα
εκ των υπολοίπων µελών του Δ.Σ.. 

10. Η Γενική Διεύθυνση Διοικητικού Οικονοµικού αποτελεί την
ενιαία διοικητική και οικονοµική υπηρεσία του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ.
Μέχρι τη θέση σε ισχύ του Εσωτερικού Κανονισµού Λειτουργίας
του άρθρου 11, ζητήµατα που αφορούν την ενιαία οργάνωση και
λειτουργία της Γενικής Διεύθυνσης Διοικητικού και Οικονοµικού
ρυθµίζονται µε αποφάσεις του Δ.Σ.. 

11. Το τακτικό προσωπικό, µε σύµβαση ιδιωτικού δικαίου αο-
ρίστου χρόνου που κατέχει οργανικές ή προσωποπαγείς θέσεις
στον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ και το προσωπικό µε σύµβαση ιδιωτικού
δικαίου ορισµένου χρόνου, οποιουδήποτε κλάδου, κατηγορίας,
ειδικότητας, βαθµού ή ερευνητικής βαθµίδας, καθώς και οι δικη-
γόροι µε έµµισθη εντολή και πάγια αντιµισθία, που υπηρετούν
κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος στον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ,
συνεχίζουν να προσφέρουν τις υπηρεσίες τους στον τόπο της
προηγούµενης εργασίας τους, ανεξάρτητα από τη µεταβολή της

ονοµασίας ή του αντικειµένου των οργανικών - υπηρεσιακών µο-
νάδων ή δοµών που υιοθετεί ο παρών ή ο Εσωτερικός Κανονι-
σµός Λειτουργίας του άρθρου 11, η δε διανυθείσα θητεία τους
στα συγχωνευθέντα στον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ νοµικά πρόσωπα,
θεωρείται ότι έχει διανυθεί στον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ. 

12. Το τακτικό προσωπικό µε σύµβαση ιδιωτικού δικαίου αορί-
στου χρόνου, που κατέχει οργανικές ή προσωποπαγείς θέσεις
στον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ και θα υπηρετεί σε καταργούµενες µο-
νάδες, µετά την έκδοση του Εσωτερικού Κανονισµού Λειτουρ-
γίας του άρθρου 11, συνεχίζει να προσφέρει τις υπηρεσίες του
στον τόπο της προηγούµενης εργασίας του, σε άλλη δοµή του
ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ ή σε άλλη δοµή του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων ή άλλου εποπτευοµένου από αυτό
φορέα. 

13. Οι αρµοδιότητες που ασκούνται από τη Μονάδα Οικονοµι-
κής και Διοικητικής Υποστήριξης του Ειδικού Λογαριασµού Κον-
δυλίων Έρευνας (ΕΛΚΕ) του ν. 4957/2022     (Α’ 141) ασκούνται
από τη Γενική Διεύθυνση Διοικητικού - Οικονοµικού του ΕΛΓΟ -
ΔΗΜΗΤΡΑ και τα καθήκοντα του Προϊσταµένου Οικονοµικών
Υπηρεσιών του ΕΛΚΕ ασκούνται από τον προϊστάµενο της Γενι-
κής Διεύθυνσης Διοικητικού - Οικονοµικού του Οργανισµού. 

14. Οι ερευνητές Δ’ βαθµίδας, οι οποίοι υπηρετούν κατά την
έναρξη ισχύος του παρόντος στα Ινστιτούτα Αγροτικής Έρευνας
του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, αξιολογούνται µε τη συµπλήρωση ενός
(1) έτους, από την έναρξη ισχύος του παρόντος. Αν αξιολογη-
θούν θετικά, προάγονται στη βαθµίδα του ερευνητή Γ’. Αν αξιο-
λογηθούν αρνητικά, µπορούν να ζητήσουν άπαξ την
επαναξιολόγησή τους, µέσα σε χρονικό διάστηµα ενός (1) ακόµη
έτους, διαφορετικά ή σε περίπτωση αρνητικής νέας αξιολόγησής
τους, λύνεται η σχέση εργασίας τους µε τον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ.
Τα ανωτέρω χρονικά διαστήµατα εφαρµόζονται και για τους
ερευνητές Δ’ βαθµίδας που τελούν σε άδεια. Η εξέλιξη διενερ-
γείται σύµφωνα µε τη διαδικασία του ν. 4310/2014            (Α’ 258).

15. Έως τη θέση σε ισχύ του Εσωτερικού Κανονισµού Λειτουρ-
γίας του άρθρου 11, στον ΕΛΓΟ -  ΔΗΜΗΤΡΑ λειτουργούν έντεκα
(11) Ινστιτούτα Αγροτικής Έρευνας.

16. Προκειµένου το Δ.Σ. να εξασφαλίσει τη συνεχή συνεργασία
της Γενικής Διεύθυνσης Στρατηγικών Συµβουλών και Αγροτικής
Ανάπτυξης µε τη Γενική Διεύθυνση Αγροτικής Έρευνας, για την
αποτελεσµατικότερη αξιοποίηση των ερευνητικών αποτελεσµά-
των, κατά τη διαµόρφωση των προτάσεων αγροτικής πολιτικής,
δύναται να µεταφέρει µέλος του ερευνητικού προσωπικού του
ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ στη Γενική Διεύθυνση Στρατηγικών Συµβου-
λών και Αγροτικής Ανάπτυξης, προβλέποντας ταυτόχρονα τη
διάρκεια της µεταφοράς και τα καθήκοντα που αναλαµβάνει. 

17. Υπάλληλοι του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, κατηγορίας Πανεπιστη-
µιακής και Τεχνολογικής Εκπαίδευσης, κάτοχοι διδακτορικού ή
µεταπτυχιακού διπλώµατος, που υπηρετούν στη Γενική Διεύ-
θυνση Αγροτικής Έρευνας, και έχουν εµπειρία στον σχεδιασµό
ή την εφαρµογή επιστηµονικών και τεχνολογικών προγραµµάτων
και έργων, εντάσσονται σε τρεις βαθµίδες (Α’, Β’, Γ’) Ειδικών Λει-
τουργικών Επιστηµόνων (ΕΛΕ), που συστήνονται µε τον Εσωτε-
ρικό Κανονισµό Λειτουργίας του άρθρου 11, ανάλογα µε την
προσφορά τους και τα ειδικά τους προσόντα και λαµβάνοντας
υπόψη τα κριτήρια και τους όρους των παρ. 2 έως 4 του άρθρου
18 του ν. 4310/2014. Η διαδικασία εκλογής και προαγωγής τους
σε βαθµίδα, καθορίζεται στον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας
του άρθρου 11. Η αξιολόγησή τους για ένταξη σε βαθµίδα ΕΛΕ
γίνεται χωρίς δηµόσια προκήρυξη, µια (1) µόνο φορά, ύστερα
από αίτησή τους, η οποία υποβάλλεται µέσα σε έξι (6) µήνες από
τη δηµοσίευση του Εσωτερικού Κανονισµού Λειτουργίας του άρ-
θρου 11, µε γνωστικό αντικείµενο εκείνο που αναφέρει στην αί-
τησή του ο ενδιαφερόµενος. Σε περίπτωση θετικής κρίσης, η
ένταξη του αιτούντος ενεργείται µε απόφαση του Διοικητικού
Συµβουλίου του Οργανισµού και τοποθετείται σε Ινστιτούτο συ-
ναφές µε το γνωστικό του αντικείµενο. Η προηγούµενη οργανική
θέση των υπαλλήλων που εντάσσονται στους ΕΛΕ παραµένει
κενή, µέχρι την ένταξη ή την προαγωγή τους στη βαθµίδα Β’. Αν
δεν προαχθούν στη βαθµίδα Β’, επιστρέφουν στην προηγούµενη
οργανική τους θέση και λαµβάνουν τις αποδοχές που προβλέ-
πονται για τη θέση αυτή.
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18. Όλα τα περιουσιακά στοιχεία, κινητά και ακίνητα, ενοχικά
και εµπράγµατα δικαιώµατα και αποθεµατικά των καταργούµε-
νων µε τον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας του άρθρου 11,
οργανικών µονάδων, µεταφέρονται σε άλλες οργανικές µονάδες
του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ ή εκποιούνται µε απόφαση του Δ.Σ..

19. Οι δαπάνες συντήρησης, επισκευής και λειτουργίας των
ακινήτων που χρησιµοποιούνται από τον ΕΓΛΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, αλλά
ανήκουν κατά κυριότητα στο ελληνικό δηµόσιο και η διαχείρισή
τους ασκείται από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, δεν θεωρούνται µη νόµιµες µόνο εξ αυτού του λόγου.

20. Τα ταµειακά υπόλοιπα και οι καταθέσεις των συγχωνευθέν-
των Οργανισµών της παρ. 1 περιέρχονται στον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ. 

21. Ο διακριτικός τίτλος «ΕΘΙΑΓΕ-NAGREF», που είχε κατοχυ-
ρώσει το Εθνικό Ίδρυµα Αγροτικής Έρευνας, καθίσταται ιδιοκτη-
σία του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ.

22. Τα λογότυπα και τα σήµατα που, κατά την έναρξη ισχύος
του παρόντος, έχει εκδώσει και έχει κατοχυρώσει ο Οργανισµός
Πιστοποίησης και Επίβλεψης Γεωργικών Προϊόντων, καθώς και
ο διακριτικός τίτλος «AGROCERT» αποτελούν ιδιοκτησία του
ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ και συνεχίζουν να χρησιµοποιούνται.

Άρθρο 27
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος, καταργούνται:
α) οι παρ. 3, 4 και 5 του άρθρου 2 και τα άρθρα 3 έως 26 του

ν. 1845/1989 (Α’ 102), περί αγροτικής έρευνας,
β) οι παρ. 1 έως 6, 8 και 9 του άρθρου 94 του  ν. 2127/1993 (Α’

48), περί του Ελληνικού Οργανισµού Γάλακτος και Κρέατος,
γ) τα άρθρα 11 έως 23 του ν. 2520/1997 (Α’ 173), περί της σύ-

στασης του Οργανισµού Γεωργικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευ-
σης, Κατάρτισης και Απασχόλησης,

δ) τα άρθρα 30 έως 43 του ν. 2637/1998 (Α’ 200), περί του Ορ-
γανισµού Πιστοποίησης και Επίβλεψης Γεωργικών Προϊόντων,

ε) η περ. δ) της παρ. 1 του άρθρου 14β του ν. 3429/2005 (Α’
314), περί συγχώνευσης νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου
(Ν.Π.Ι.Δ.) στον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ,

στ) τα άρθρα 11, 15 και 16 του ν. 3698/2008 (Α’ 198), περί του
Ελληνικού Οργανισµού Γάλακτος και Κρέατος,

ζ) η περ. δ) της παρ. 1 του άρθρου 66 του ν. 4002/2011 (Α’
180), περί συγχώνευσης Ν.Π.Ι.Δ. στον ΕΛΓΟ -          ΔΗΜΗΤΡΑ,

η) οι παρ. 2 έως 3β του άρθρου 55 του ν. 4235/2014      (Α’ 32),
περί ρυθµίσεων για τον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ,

θ) η παρ. 2 του άρθρου 6 του ν. 4711/2020 (Α’ 145), περί ρυθ-
µίσεων για τον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ,

ι) η υπ’ αρ. 188763/10.10.2011 κοινή απόφαση των Υπουργών
Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, περί της
σύστασης του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ (Β’ 2284),

ια) η υπ’ αρ. 6287/8.9.2021 απόφαση του Υπουργού Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, περί της οργάνωσης και λειτουργίας
των Δηµοσίων Ινστιτούτων Επαγγελµατικής Κατάρτισης αρµο-
διότητας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
(Β’ 4213).

ΜΕΡΟΣ Β’ 
ΣΥΣΤΑΣΗ ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΦΟΡΕΑ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ

ΠΑΡΑΔΟΣΙΑΚΟΥ ΕΛΑΙΩΝΑ ΆΜΦΙΣΣΑΣ

Άρθρο 28 
Σκοπός

Με το παρόν Μέρος, επιδιώκονται η αποκατάσταση, προστα-
σία, ανάδειξη, βιώσιµη ανάπτυξη και ολοκληρωµένη διοίκηση και
διαχείριση του Παραδοσιακού Ελαιώνα Άµφισσας, όπως αυτός
ορίζεται στο παρόν, ως ενιαίου συνόλου, από άποψη γεωργικής
οικονοµίας, ανάπτυξης και περιβαλλοντικής προστασίας, µέσω
της σύστασης και λειτουργίας του ειδικού Φορέα Διαχείρισης
του Παραδοσιακού Ελαιώνα Άµφισσας (εφεξής Φορέας).

Άρθρο 29 
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος Μέρους είναι η ρύθµιση θεµάτων
σχετικά µε: α) τη σύσταση, την εποπτεία, τους σκοπούς, τους
πόρους, τη διοίκηση, τις αρµοδιότητες του Διοικητικού Συµβου-
λίου, τον οικονοµικό έλεγχο και τη στελέχωση του Φορέα, β) τη
σύσταση, τήρηση και λειτουργία Ενιαίου Ηλεκτρονικού Μητρώου
Καλλιεργητών, καθώς και τη θέσπιση υποχρεώσεων και προνο-
µίων για τα µέλη του. 

Άρθρο 30 
Σύσταση Φορέα Διαχείρισης 

Παραδοσιακού Ελαιώνα Άµφισσας
- Τοπική αρµοδιότητα του Φορέα

1. Συστήνεται νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µε την επω-
νυµία «Φορέας Διαχείρισης Παραδοσιακού Ελαιώνα Άµφισσας»,
το οποίο λειτουργεί για την εξυπηρέτηση του δηµοσίου συµφέ-
ροντος, έχει πλήρη διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια και επο-
πτεύεται από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.
Ο Φορέας έχει έδρα την Άµφισσα και στεγάζεται σε χώρο που
του παραχωρείται κατά χρήση, χωρίς αντάλλαγµα, µε απόφαση
του Περιφερειακού Συµβουλίου Στερεάς Ελλάδας.

2. Η αρµοδιότητα του Φορέα εκτείνεται εντός των         ορίων
του Παραδοσιακού Ελαιώνα Άµφισσας (εφεξής   Ελαιώνας) που
εµπίπτουν εντός της Ζώνης Α’ Απολύτου Προστασίας και της
Ζώνης Β’ Προστασίας, όπως          αυτές καθορίζονται µε την υπό
στοιχεία ΥΠΠΟΤ/ΓΔΑΠΚ/ΑΡΧ/Α1/Φ43/35829/1801/2.5.2012
απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Τουρισµού         (ΑΑΠ
147).

3. Η διάρκεια λειτουργίας του Φορέα ορίζεται σε τρία (3) έτη
και δύναται να παραταθεί για τρία (3) ακόµη έτη, µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Οικο-
νοµικών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Εσωτερικών και
Πολιτισµού και Αθλητισµού. 

Άρθρο 31 
Στρατηγικοί σκοποί - Αρµοδιότητες του Φορέα

1. Στρατηγικοί σκοποί του Φορέα είναι ιδίως:
α) Η αποκατάσταση, προστασία, ανάδειξη, βιώσιµη ανάπτυξη

και µέριµνα για την ολοκληρωµένη διοίκηση και διαχείριση του
Ελαιώνα, ως ενιαίου συνόλου, από άποψη γεωργικής οικονοµίας,
ανάπτυξης και περιβαλλοντικής προστασίας. 

β) Η προστασία και ανάδειξη της παραδοσιακής µορφής του
Ελαιώνα, η προστασία, η ανάδειξη και ο συντονισµός της ελαι-
οκαλλιέργειας, η ανάπτυξη της παραγωγής του Ελαιώνα και η
βελτίωση της ποιότητας των παραγόµενων προϊόντων, καθώς και
η προβολή και προώθηση του προϊόντος της «Κονσερβολιάς Άµ-
φισσας», καθώς και των λοιπών παραγόµενων προϊόντων και πα-
ραπροϊόντων της ποικιλίας αυτής. 

γ) Η µέριµνα για την αποκατάσταση, συντήρηση και βελτίωση
της αγροτικής οδοποιίας, εντός των ορίων του Ελαιώνα, για την
προληπτική πυρασφάλεια, καθώς και για τη διαχείριση των απο-
βλήτων και των υδατικών πόρων µε την επιφύλαξη των σχετικών
αρµοδιοτήτων που ασκούνται από τους Τοπικούς Οργανισµούς
Εγγείων Βελτιώσεων.  

δ) Η µέριµνα για την προστασία του περιβάλλοντος του Ελαι-
ώνα και της βιοποικιλότητας (πανίδας και χλωρίδας), σε συνερ-
γασία µε τις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, και µε την επιφύλαξη: δα) της αρµοδιότη-
τας των δασικών υπηρεσιών για τις εκτάσεις που υπάγονται στις
προστατευτικές διατάξεις της δασικής νοµοθεσίας και δβ) της
αρµοδιότητας του Οργανισµού Φυσικού Περιβάλλοντος και Κλι-
µατικής Αλλαγής (ΟΦΥΠΕΚΑ) για τη διαχείριση των προστατευό-
µενων περιοχών που αποτελούν τµήµα του Ελαιώνα, καθώς και
για την αποφυγή οποιασδήποτε υποβάθµισης αυτού, κατά τον ν.
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1650/1986 (Α’ 160), και η συνδροµή στην ανάδειξη του πολιτιστι-
κού περιβάλλοντος που συνέχεται µε την εν λόγω προστατευό-
µενη περιοχή και των τουριστικών σηµείων και διαδροµών, ιδίως
µε τη διοργάνωση περιπάτων και επισκέψεων, σε συνεργασία µε
τις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού.

2. Για την εκπλήρωση των σκοπών της παρ. 1, ο Φορέας έχει
τις εξής αρµοδιότητες:

α) Την ευθύνη για την άµεση υλοποίηση του Σχεδίου Δράσης
για την αποκατάσταση, προστασία και ανάδειξη του Ελαιώνα, το
οποίο εγκρίνεται µε την απόφαση της παρ. 1 του άρθρου 40 και
αφορά στις εκτάσεις που εµπίπτουν εντός της Ζώνης Α’ Απολύ-
του Προστασίας της υπό στοιχεία  ΥΠΠΟΤ/ΓΔΑΠΚ/ΑΡΧ/Α1/
Φ43/35829/1801/2.5.2012 απόφασης του Υπουργού Πολιτισµού
και Τουρισµού (ΑΑΠ 147). Η υλοποίηση του Σχεδίου αυτού συµ-
µορφώνεται µε: αα) τις προβλέψεις της ανωτέρω υπουργικής
απόφασης, όπως εκάστοτε ισχύει, και προϋποθέτει την έγκριση
από τις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού, σύµφωνα µε τον Κώδικα νοµοθεσίας για την προ-
στασία των αρχαιοτήτων και εν γένει της πολιτιστικής κληρονο-
µιάς (ν. 4858/2021, Α’ 220) και τους όρους αυτής και αβ) την
τήρηση και τις εγκρίσεις της δασικής νοµοθεσίας. Για την υλο-
ποίηση του Σχεδίου, χρησιµοποιούνται από τον Φορέα οι µελέτες
που έχουν ήδη ανατεθεί ή εκπονηθεί από φορείς της Γενικής Κυ-
βέρνησης, στο πλαίσιο δράσεων για την εκπλήρωση των σκοπών
της παρ. 1. Ο Φορέας είναι, επίσης, αρµόδιος για την παρακο-
λούθηση της υλοποίησης των δράσεων, προγραµµάτων, µελε-
τών ή έργων του ανωτέρω Σχεδίου Δράσης που εκτελούνται από
άλλους φορείς, εντός των ορίων του προστατευόµενου αντικει-
µένου. 

β) Τον συνολικό σχεδιασµό για το προστατευόµενο αντικεί-
µενο, στο πλαίσιο του οποίου καταρτίζει και υποβάλλει αιτιολο-
γηµένα προς έγκριση στους Υπουργούς Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, Πολιτισµού και Αθλητισµού και Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, επιχειρησιακό σχέδιο µε αντικείµενο: βα) την ανα-
θεώρηση του Σχεδίου Δράσης της περ. α) και ββ) τη διαχείριση
του Ελαιώνα στο πλαίσιο της αγροτικής ανάπτυξης και οικονο-
µίας και της προστασίας και ανάδειξης του φυσικού περιβάλλον-
τος, µε έργα και δράσεις που δεν προβλέπονται στο ανωτέρω
Σχέδιο Δράσης. 

γ) Την υποβολή ετήσιων απολογιστικών εκθέσεων δράσης για
την αξιολόγηση της πορείας υλοποίησης του έργου και της απο-
στολής του Φορέα, στον εποπτεύοντα Υπουργό. Ειδικά, για την
υλοποίηση του Σχεδίου Δράσης της περ. α), η απολογιστική έκ-
θεση υποβάλλεται σε εξαµηνιαία βάση. 

δ) Την εκπόνηση και υποβολή προς έγκριση από τον επο-
πτεύοντα Υπουργό, εκπαιδευτικών ή άλλων προγραµµάτων,
ερευνών ή µελετών που συνάπτονται µε τον σκοπό του, για την
ένταξή τους σε εθνικά, ενωσιακά ή διεθνή προγράµµατα χρηµα-
τοδότησης. 

ε) Την παρακολούθηση και αξιολόγηση της εφαρµογής των
όρων και περιορισµών που επιβάλλονται για την προστασία του
Ελαιώνα, συµπεριλαµβανοµένων όσων προβλέπονται από γενι-
κές ή ειδικές διατάξεις, τη δασική νοµοθεσία, καθώς και από την
υπό στοιχεία ΥΠΠΟΤ/ΓΔΑΠΚ/ΑΡΧ/Α1/Φ43/35829/1801/2.5.2012
υπουργική απόφαση, όπως εκάστοτε ισχύει, καθώς και των κα-
νονισµών διοίκησης και λειτουργίας και των σχεδίων διαχείρισης
αυτού. Στο πλαίσιο αυτό, ο Φορέας µεριµνά για τη συλλογή, τα-
ξινόµηση και επεξεργασία στοιχείων και δεδοµένων για την πε-
ριοχή ευθύνης του και επικουρεί τις αρµόδιες αρχές στον έλεγχο
της εφαρµογής της σχετικής νοµοθεσίας για τα έργα και τις δρα-
στηριότητες που πραγµατοποιούνται στην περιοχή ευθύνης του.

στ) Την ανάθεση της εκπόνησης µελετών και ερευνών, της πα-
ροχής υπηρεσιών, της εκτέλεσης έργων και εργασιών και τη διε-
νέργεια προµηθειών για την υλοποίηση των σχεδίων δράσης και
των επιχειρησιακών σχεδίων διαχείρισης του Ελαιώνα, για την
προαγωγή και εξυπηρέτηση των σκοπών του Φορέα. 

ζ) Τη µέριµνα, τον προγραµµατισµό και τον συντονισµό της
επισκευής και συντήρησης των αναγκαίων έργων υποδοµής και
των συναφών µε αυτά εγκαταστάσεων, µε την επιφύλαξη των
σχετικών αρµοδιοτήτων που ασκούνται από τους Τοπικούς Ορ-

γανισµούς Εγγείων Βελτιώσεων, καθώς και τη µέριµνα για την
προµήθεια του αναγκαίου επιστηµονικού και τεχνικού εξοπλι-
σµού για την άσκηση των λειτουργιών διαχείρισης του Φορέα.

η) Την παροχή αιτιολογηµένης γνώµης για κάθε θέµα που εµ-
πίπτει στους ιδρυτικούς του σκοπούς, εφόσον του ζητείται από
τις αρµόδιες αρχές, και την υποβολή στον εποπτεύοντα Υπουργό
τεκµηριωµένων προτάσεων για απαιτούµενες τροποποιήσεις του
θεσµικού πλαισίου που διέπει την περιοχή ευθύνης του, καθώς
και τη λειτουργία του Φορέα, ύστερα από διαβούλευση µε τον
τοπικό πληθυσµό και τους αρµόδιους φορείς. 

θ) Την υποστήριξη και την ανάληψη ενεργειών για τη διάθεση
της παραγωγής των προϊόντων και των παραπροϊόντων της ελαι-
οκαλλιέργειας του Ελαιώνα, καθώς επίσης και για την τυποποί-
ησή τους και την ενιαία εµφάνιση των προϊόντων αυτών στην
αγορά σε ό,τι αφορά στην περιοχή προέλευσής τους (τοπική
ταυτότητα, προϊόν Προστατευόµενης Ονοµασίας Προέλευσης -
ΠΟΠ) και τον τρόπο παραγωγής τους (προϊόντα ολοκληρωµένης
διαχείρισης, βιολογικής παραγωγής). 

ι) Τη µέριµνα για την τήρηση της διαδικασίας για τη λήψη της
πιστοποίησης του τελικού προϊόντος, ως «Κονσερβολιά Αµφίσ-
σης» ΠΟΠ, καθώς και του Ελληνικού Σήµατος στη βρώσιµη ελιά
και στα προϊόντα του καρπού της ελιάς του Ελαιώνα, όπως αυτά
χορηγούνται από τον αρµόδιο φορέα. Επιπλέον, ο Φορέας µερι-
µνά για την πιστοποίηση των αγροτεµαχίων του Παραδοσιακού
Ελαιώνα Άµφισσας µε το σύστηµα βιολογικής γεωργίας και την
πιστοποίηση των προϊόντων του, µε την εφαρµογή των προτύπων
που εκπονεί και αναγνωρίζει ο ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ στη φυτική πα-
ραγωγή.

ια) Τη διαχείριση εκτάσεων που βρίσκονται εντός του Ελαιώνα
και ανήκουν ή παραχωρούνται σε αυτόν, κατά κυριότητα ή
χρήση, από το Δηµόσιο, τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου,
τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης (ΟΤΑ) α’ και β’ βαθ-
µού και τους λοιπούς φορείς της Γενικής Κυβέρνησης, κατά την
έννοια της περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014
(Α’ 143), φυσικά ή νοµικά πρόσωπα, για την εκπλήρωση των σκο-
πών του ή που µισθώνονται από αυτόν, για τους ίδιους σκοπούς,
εξαιρουµένων των εκτάσεων που ανήκουν στην κυριότητα, διοί-
κηση και διαχείριση του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού,
σύµφωνα µε το άρθρο 7 του Κώδικα νοµοθεσίας για την προστα-
σία των αρχαιοτήτων και εν γένει της πολιτιστικής κληρονοµιάς
και των εκτάσεων που υπάγονται στη δασική νοµοθεσία, τις
οποίες διαχειρίζονται οι αρµόδιες δασικές υπηρεσίες. 

ιβ) Τη σύναψη προγραµµατικών συµβάσεων του άρθρου 12
του ν. 4412/2016 (Α’ 147) ή του άρθρου 100 του              ν.
3852/2010 (Α’ 87), προγραµµατικών συµφωνιών ή µνηµονίων-
πρωτοκόλλων συνεργασίας, µε φορείς της Γενικής Κυβέρνησης
ή του ιδιωτικού τοµέα, καθώς και την υποστήριξη συνεργατικών
δράσεων, δραστηριοτήτων και εκδηλώσεων µε αγροτικούς, πο-
λιτιστικούς και περιβαλλοντικούς σκοπούς. 

ιγ) Τη διάθεση των οικονοµικών πόρων του για την υποστήριξη
πολιτικών και δράσεων για την ανάδειξη, προβολή και αξιοποί-
ηση του Ελαιώνα και της πολιτιστικής κληρονοµιάς που σχετίζε-
ται µε αυτόν, και την προστασία, ανάδειξη και προβολή του
περιβάλλοντός του. 

ιδ) Τη µέριµνα για την ενηµέρωση, εκπαίδευση και κατάρτιση
των µελών του Μητρώου του άρθρου 39, ιδίως του τοπικού πλη-
θυσµού, των αγροτών και των σχετικών αγροτικών συλλογικών
φορέων, οµάδων παραγωγών και εθελοντικών οργανώσεων, σε
θέµατα που ανάγονται στις αρµοδιότητες και τους σκοπούς του
Φορέα, καθώς και την προστασία της περιοχής ευθύνης του. Στο
πλαίσιο αυτό, ο Φορέας µπορεί να διοργανώνει προγράµµατα
κατάρτισης και επιµόρφωσης σε συνεργασία µε άλλους αρµόδι-
ους δηµόσιους ή ιδιωτικούς φορείς, καθώς και συνέδρια, ηµερί-
δες, επιµορφωτικά σεµινάρια και άλλες ενηµερωτικές
εκδηλώσεις για την προβολή των στόχων και των δραστηριοτή-
των της διοίκησης και διαχείρισης του Ελαιώνα και να αναλαµ-
βάνει σχετική εκδοτική δραστηριότητα έντυπης και ηλεκτρονικής
µορφής για την ανάδειξη και προώθηση των σκοπών του.

3. Στην αρµοδιότητα του Φορέα δεν περιλαµβάνονται δράσεις
και επεµβάσεις: 

α) Σε µνηµεία, δυνάµει του Κώδικα νοµοθεσίας για την προ-
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στασία των αρχαιοτήτων και εν γένει της πολιτιστικής κληρονο-
µιάς, για τις οποίες αρµόδιο είναι το Υπουργείο Πολιτισµού και
Αθλητισµού. Για την πραγµατοποίηση δραστηριοτήτων που πε-
ριλαµβάνονται στην αρµοδιότητα του Φορέα και επηρεάζουν,
γειτνιάζουν ή περιλαµβάνουν µνηµεία δυνάµει του ανωτέρω Κώ-
δικα, προηγείται η σύµφωνη γνώµη των αρµοδίων υπηρεσιών του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, σύµφωνα µε τον ως άνω
Κώδικα.

β) Σε εκτάσεις που υπάγονται στη δασική νοµοθεσία, για τις
οποίες αρµόδιες είναι οι δασικές υπηρεσίες. Για την πραγµατο-
ποίηση δραστηριοτήτων που περιλαµβάνονται στην αρµοδιότητα
του Φορέα και επηρεάζουν, γειτνιάζουν ή περιλαµβάνουν δασι-
κές εκτάσεις, προηγείται η σύµφωνη γνώµη των αρµόδιων δασι-
κών υπηρεσιών.

γ) Σε εκτάσεις προστατευόµενων περιοχών αρµοδιότητας του
ΟΦΥΠΕΚΑ. 

Άρθρο 32 
Διοίκηση Φορέα 

1. Ο Φορέας διοικείται από επταµελές Διοικητικό Συµβούλιο
(Δ.Σ.), το οποίο συγκροτείται µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Πολιτισµού και Αθλητισµού και
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, που δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Το Δ.Σ. ορίζεται για τριετή θητεία,
η οποία µπορεί να ανανεώνεται για µια (1) ακόµη φορά και απο-
τελείται από: 

α) Ένα (1) µέλος, που ορίζεται µε απόφαση του Περιφερει-
άρχη Στερεάς Ελλάδας, ως Πρόεδρο. 

β) Έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, που ορίζεται µε απόφαση του οικείου Υπουργού,
ως Αντιπρόεδρο. 

γ) Έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού, που ορίζεται µε απόφαση του οικείου Υπουργού, ως
µέλος. 

δ) Έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, που ορίζεται µε απόφαση του οικείου Υπουργού, ως
µέλος. 

ε) Έναν (1) εκπρόσωπο του Δήµου Δελφών, που ορίζεται µε
απόφαση του οικείου Δηµάρχου, ως µέλος.

στ) Ένα (1) µέλος Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού του
Γεωπονικού Πανεπιστηµίου Αθηνών, µε εξειδίκευση στην αγρο-
τική οικονοµία και ανάπτυξη, την αγροτική πολιτική ή τη διαχεί-
ριση των υδατικών πόρων, που ορίζεται µε απόφαση του οικείου
Πρύτανη, ως µέλος.

ζ) Έναν (1) εκπρόσωπο των µελών του Μητρώου του άρθρου
39, ο οποίος υποδεικνύεται από το Μητρώο, ως µέλος. 

2. Ως Πρόεδρος ορίζεται πρόσωπο εγνωσµένου κύρους, επι-
στηµονικής κατάρτισης και επαγγελµατικής επάρκειας και αξιο-
πιστίας, µε υψηλό επίπεδο τεχνογνωσίας ή µεγάλη εµπειρία σε
ζητήµατα αγροτικής οικονοµίας εν γένει, στη διαχείριση, ανα-
διοργάνωση και αναδιάρθρωση φορέων ή επιχειρήσεων, καθώς
και στην εκπόνηση και διαχείριση χρηµατοδοτικών και λοιπών
προγραµµάτων που σχετίζονται, κατά προτίµηση, µε τους σκο-
πούς και τις δραστηριότητες του Φορέα. Ο Πρόεδρος είναι πλή-
ρους και αποκλειστικής απασχόλησης και ασκεί εκτελεστικά
καθήκοντα. 

3. Τα αρµόδια όργανα οφείλουν, εντός δύο (2) µηνών από την
αποστολή της σχετικής πρόσκλησης από τον Υπουργό Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, να υποδείξουν τους εκπροσώπους
τους. Η υπόδειξη των µελών µετά την πάροδο της ως άνω προ-
θεσµίας δεν καθιστά µη νόµιµη τη συγκρότηση του Δ.Σ.. Αν για
οποιονδήποτε λόγο µέλος του Δ.Σ. εκλείψει, το νέο µέλος διορί-
ζεται για το υπόλοιπο της θητείας του προκατόχου του.

4. Ο Γραµµατέας του Δ.Σ. και ο αναπληρωτής του, οι οποίοι
είναι υπάλληλοι του Φορέα, ορίζονται µε απόφαση του Προ-
έδρου του Δ.Σ.. 

5. Με την επιφύλαξη του Κανονισµού Λειτουργίας του Δ.Σ. της
παρ. 3 του άρθρου 33, για κάθε άλλο ζήτηµα σχετικό µε τη λει-
τουργία του Δ.Σ. του Φορέα, εφαρµόζονται τα άρθρα 13 έως 15
του Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας (ν. 2690/1999, Α’ 45). 

0Άρθρο 33 
Αρµοδιότητες Διοικητικού Συµβουλίου

1. Το Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.) έχει την ευθύνη χάραξης και
υλοποίησης της πολιτικής για την εκπλήρωση των στρατηγικών
σκοπών του Φορέα, στο πλαίσιο του παρόντος και των κείµενων
διατάξεων, για την προστασία της πολιτιστικής κληρονοµιάς και
του περιβάλλοντος του Ελαιώνα, ως ενιαίου συνόλου, από
άποψη γεωργικής οικονοµίας και ανάπτυξης. 

2. Το Δ.Σ. είναι αρµόδιο για την άσκηση των αρµοδιοτήτων του
άρθρου 31. Αποφασίζει, επίσης, για κάθε θέµα που αφορά στη
διοίκηση και λειτουργία του Φορέα, τη διαχείριση της περιουσίας
του και τη διάθεση των πόρων του, καθώς και για κάθε άλλο ζή-
τηµα που ανάγεται στην εκπλήρωση των σκοπών του, ακόµα και
αν η σχετική αρµοδιότητα δεν του απονέµεται ρητά µε το παρόν,
µε την επιφύλαξη των αρµοδιοτήτων που απονέµονται στον Πρό-
εδρό του. 

3. Το αργότερο µέσα σε τρεις (3) µήνες από τη συγκρότησή
του, το Δ.Σ. καταρτίζει: α) τον Οργανισµό και Κανονισµό Εσωτε-
ρικής Λειτουργίας του Φορέα και β) τον Κανονισµό Λειτουργίας
του Δ.Σ.. Οι ανωτέρω Κανονισµοί εγκρίνονται µε αποφάσεις του
Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. 

4. Συµβάσεις προµήθειας αγαθών, παροχής υπηρεσιών ή εκτέ-
λεσης έργων, συµπεριλαµβανοµένων των προπαρασκευαστικών,
βοηθών και συνοδών έργων, οι οποίες συνάπτονται από τον
Φορέα, για την προπαρασκευή, υποστήριξη, εξυπηρέτηση, πα-
ρακολούθηση και υλοποίηση αντίστοιχων δωρεών αγαθών ή υπη-
ρεσιών ή έργων από ιδιώτες, προς επιτέλεση των σκοπών του
Φορέα, εµπίπτουν στο άρθρο 3Α του Κώδικα κοινωφελών περι-
ουσιών, σχολαζουσών κληρονοµιών (ν. 4182/2013, Α’ 185), εφό-
σον η δαπάνη για τις ως άνω συµβάσεις καλύπτεται εξ
ολοκλήρου από τον δωρητή.

5. Για την υποβοήθηση του έργου του και του έργου του
Φορέα, το Δ.Σ. µπορεί, µε απόφασή του, να συστήνει άµισθες ή
έµµισθες επιστηµονικές ή άλλες επιτροπές ή οµάδες εργασίας
από µέλη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού Ανωτάτων Εκπαι-
δευτικών Ιδρυµάτων, ερευνητές όλων των βαθµίδων των ερευ-
νητικών κέντρων και ινστιτούτων και ειδικούς επιστήµονες,
δηµόσιους λειτουργούς και υπαλλήλους, καθώς και ιδιώτες εµ-
πειρογνώµονες για τη µελέτη, συλλογή και επεξεργασία στοι-
χείων ή την εκτέλεση συναφούς έργου ή την παροχή
επιστηµονικά τεκµηριωµένων εισηγήσεων για κάθε θέµα που ζη-
τείται από το Δ.Σ. και αφορά στη διαχείριση του προστατευόµε-
νου αντικειµένου και την εύρυθµη λειτουργία του Φορέα. Με την
ίδια απόφαση καθορίζεται ο χρόνος ολοκλήρωσης της εργασίας
ή του έργου. 

Άρθρο 34 
Αρµοδιότητες Προέδρου

1. Ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου (Δ.Σ.) είναι αρµό-
διος για:

α) Τον έλεγχο της λειτουργίας του Φορέα και του Μητρώου
του άρθρου 39 και τη διοίκηση και διαχείριση του προσωπικού
του. 

β) Την παρακολούθηση και τον έλεγχο της υλοποίησης του
Σχεδίου Δράσης, των εγκεκριµένων επιχειρησιακών σχεδίων και
των δράσεων που αναλαµβάνει ο Φορέας. 

γ) Τη µέριµνα για την κατάρτιση από το Δ.Σ. και την υποβολή
προς έγκριση των επιχειρησιακών σχεδίων αναθεώρησης και δια-
χείρισης, της περ. β) της παρ. 2 του άρθρου 31 και των Κανονι-
σµών της παρ. 3 του άρθρου 33. 

δ) Τη µέριµνα για την κατάρτιση και υποβολή από το Δ.Σ. των
ετήσιων και εξαµηνιαίων απολογιστικών εκθέσεων δράσης, της
περ. γ) της παρ. 2 του άρθρου 31. 

ε) Τη µέριµνα για την εκπόνηση και υποβολή προς έγκριση των
προγραµµάτων, ερευνών ή µελετών, της περ. δ) της παρ. 2 του
άρθρου 31. 

στ) Την ενηµέρωση του Δ.Σ. για κάθε ζήτηµα που αφορά στη
λειτουργία του Φορέα και την εκπλήρωση των σκοπών του και
για την εποπτεία της εκτέλεσης των αποφάσεων του Δ.Σ. στο
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πλαίσιο άσκησης των αρµοδιοτήτων του άρθρου 31 και την ενη-
µέρωση του εποπτεύοντος Υπουργού για τα ζητήµατα του
Φορέα.

ζ) Την άσκηση των αρµοδιοτήτων που του ανατίθενται µε από-
φαση του Δ.Σ..

η) Τον καθορισµό και την εισήγηση των θεµάτων της ηµερή-
σιας διάταξης των συνεδριάσεων του Δ.Σ., τη σύγκλησή του σε
συνεδρίαση, την άσκηση καθηκόντων Προεδρεύοντος στις συ-
νεδριάσεις του Δ.Σ. και την εν γένει διεύθυνση των εργασιών του,
καθώς και την υπογραφή των αποφάσεων και των πρακτικών των
συνεδριάσεων του Δ.Σ., µαζί µε τον Γραµµατέα. 

θ) Την υπογραφή των αποφάσεων ανάληψης υποχρεώσεων σε
βάρος πιστώσεων του προϋπολογισµού του Φορέα, σε εκτέλεση
των σχετικών αποφάσεων του Φορέα. 

ι) Την εκπροσώπηση του Φορέα σε όλες τις σχέσεις του, ενώ-
πιον των Δικαστηρίων και κάθε Αρχής. 

2. Σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµατος, ο Πρόεδρος του Δ.Σ.
αναπληρώνεται από τον Αντιπρόεδρο ή ένα µέλος του Δ.Σ. που
ορίζεται µε απόφασή του στην αρχή της θητείας του.  

Άρθρο 35 
Αποζηµίωση µελών Διοικητικού Συµβούλιου 

1. Στον Πρόεδρο του Διοικητικού Συµβουλίου (Δ.Σ.) καταβάλ-
λεται µηνιαία αποζηµίωση, η οποία καθορίζεται µε την απόφαση
της παρ. 5 του άρθρου 40. 

2. Στον Αντιπρόεδρο, τα µέλη και τον Γραµµατέα του Δ.Σ. κα-
ταβάλλεται αποζηµίωση ανά συνεδρίαση, το ύψος της οποίας
καθορίζεται µε την απόφαση της παρ. 5 του άρθρου 40.

Άρθρο 36 
Πόροι - Έσοδα του Φορέα

Πόροι και έσοδα του Φορέα συνιστούν:
α) Επιχορηγήσεις από τον προϋπολογισµό του Υπουργείου

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και της Περιφέρειας Στε-
ρεάς Ελλάδας. 

β) Επιχορηγήσεις από το Ταµείο Γεωργίας και Κτηνοτροφίας. 
γ) Εθνικοί, ενωσιακοί ή διεθνείς πόροι που διατίθενται στον

Φορέα, λόγω της ένταξής του, σε αντίστοιχα εγκεκριµένα χρη-
µατοδοτικά προγράµµατα, για την υλοποίηση εκπαιδευτικών ή
άλλων αναπτυξιακών προγραµµάτων, ερευνών ή µελετών που
άπτονται του σκοπού του, σύµφωνα µε την περ. δ) της παρ. 2
του άρθρου 31. 

δ) Πρόσοδοι από την εκµετάλλευση περιουσιακών στοιχείων
του Φορέα, δωρεές, κληρονοµιές, κληροδοσίες, χορηγίες και
κάθε είδους τακτικές ή έκτακτες εισφορές ηµεδαπών ή αλλοδα-
πών, φυσικών ή νοµικών προσώπων.

ε) Έσοδα από τη, µε οποιονδήποτε τρόπο, εκµετάλλευση και
προβολή του Ελαιώνα και των προϊόντων του, όπως έσοδα από
πωλήσεις προϊόντων και παραπροϊόντων, εισιτήρια, ξεναγήσεις
επισκεπτών, προβολή και εκµετάλλευση οπτικοακουστικού υλι-
κού, απονοµή και εκχώρηση σηµάτων ποιότητας και συνεργα-
σίας σε ιδιώτες και επιχειρήσεις, πώληση και εν γένει
εκµετάλλευση υλικών, εκδόσεων, δεδοµένων και κάθε άλλου
πνευµατικού προϊόντος που παράγει ή εκµεταλλεύεται ο Φο-
ρέας, καθώς και αµοιβές από την εκτέλεση ερευνών, µελετών και
κάθε είδους υπηρεσιών στο πλαίσιο των σκοπών του για λογα-
ριασµό τρίτων.

στ) Κάθε άλλο έσοδο από οποιαδήποτε νόµιµη αιτία.

Άρθρο 37 
Προσωπικό 

Για τη λειτουργία του Φορέα προβλέπονται τρεις (3) θέσεις
επιστηµονικού προσωπικού και δύο (2) θέσεις διοικητικού προ-
σωπικού, οι οποίες καλύπτονται µε αποσπάσεις προσωπικού των
φορέων της Γενικής Κυβέρνησης, όπως αυτή ορίζεται στην περ.
β) της παρ. 1 του άρθρου 14 του     ν. 4270/2014 (Α’ 143), για
χρονικό διάστηµα τριών (3) ετών, που µπορεί να παρατείνεται µια
φορά για ίσο χρονικό διάστηµα. Η απόσπαση διενεργείται µε

κοινή απόφαση των αρµοδίων οργάνων του Υπουργείου Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων και του Υπουργείου προέλευσης,
χωρίς να απαιτείται γνώµη υπηρεσιακού συµβουλίου. Για τους
υπαλλήλους Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης α’ ή β’ βαθµού
εφαρµόζεται το άρθρο 35 του ν. 4873/2021 (Α’ 248) σε συνδυα-
σµό µε την παρ. 1 του άρθρου 177 του     ν. 4876/2021 (Α’ 251).
Ο χρόνος της απόσπασης θεωρείται ως χρόνος πραγµατικής
υπηρεσίας για κάθε συνέπεια στην υπηρεσία ή τον φορέα προ-
έλευσης του αποσπασθέντος. Οι εν γένει αποδοχές και τα επι-
δόµατα των υπαλλήλων που αποσπώνται βαρύνουν τον φορέα
προέλευσης. 

Άρθρο 38 
Οικονοµικός - Διαχειριστικός έλεγχος

Ο τακτικός έλεγχος της οικονοµικής διαχείρισης, καθώς και ο
έλεγχος των χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων, οι οποίες συν-
τάσσονται σύµφωνα µε τα Ελληνικά Λογιστικά Πρότυπα, πραγ-
µατοποιούνται από ορκωτό ελεγκτή, σύµφωνα µε τον ν.
4449/2017 (Α’ 7).

Το πρώτο διαχειριστικό έτος αρχίζει από την ηµεροµηνία συγ-
κρότησης του Διοικητικού Συµβουλίου (Δ.Σ.) και λήγει την 31η
Δεκεµβρίου του έτους αυτού. Οι ορκωτοί ελεγκτές που ασκούν
τον τακτικό έλεγχο, υποβάλλουν, µέχρι το τέλος Ιουνίου κάθε
έτους, έκθεση για τη διαχείριση και τον απολογισµό του έτους
που έληξε, οι δε εκθέσεις υποβάλλονται από τον Πρόεδρο του
Δ.Σ. στους Υπουργούς Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και
Οικονοµικών. Οι ανωτέρω Υπουργοί µπορούν να ζητήσουν οπο-
τεδήποτε έκτακτο έλεγχο της οικονοµικής διαχείρισης του
Φορέα. 

Άρθρο 39 
Σύσταση, τήρηση και λειτουργία 

του Ενιαίου Ηλεκτρονικού Μητρώου Καλλιεργητών 
Ελαιώνα Άµφισσας

1. Συστήνεται, τηρείται και λειτουργεί στον Φορέα Ενιαίο Ηλε-
κτρονικό Μητρώο Καλλιεργητών Ελαιώνα Άµφισσας, στο οποίο
εγγράφονται κάτοχοι γεωργικής έκτασης που κείται εντός των
ορίων του Ελαιώνα της παρ. 2 του άρθρου 30, είτε µε βάση την
τελευταία δήλωση εκµετάλλευσης - Ενιαία Αίτηση Ενίσχυσης
που έχουν υποβάλει είτε µε την υποβολή αρχικής δήλωσης εκ-
µετάλλευσης - Ενιαίας Αίτησης Ενίσχυσης, αν δεν έχουν υποβά-
λει τέτοια δήλωση. Για τη διατήρηση της ιδιότητας του µέλους
του Μητρώου, οι ανωτέρω υποχρεούνται να υποβάλουν την εν
λόγω δήλωση εκµετάλλευσης ετησίως, σύµφωνα µε τη διαδικα-
σία της απόφασης της περ. α) της παρ. 4 του άρθρου 40.

Το Μητρώο τίθεται σε παραγωγική λειτουργία το αργότερο
µέσα σε έναν (1) µήνα από την έκδοση της απόφασης της παρ.
4 του άρθρου 40. 

Για τους σκοπούς του παρόντος, ως κάτοχος γεωργικής έκτα-
σης νοείται το φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που είναι: α) κύριος,
συγκύριος ή νοµέας γεωργικής έκτασης ή β) µισθωτής της γε-
ωργικής έκτασης.

Όσοι είναι εγγεγραµµένοι στο Μητρώο: α) επιλέγουν, µεταξύ
των µελών τους, τον εκπρόσωπό τους για συµµετοχή του στο Δι-
οικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.) του Φορέα, β) ορίζονται ως δικαιούχοι
επιδοτήσεων και προγραµµάτων ή δράσεων στο πλαίσιο λειτουρ-
γίας του Φορέα και γ) είναι δικαιούχοι απονοµής σήµατος συνερ-
γασίας µε τον Φορέα, εφόσον καλλιεργούν αµιγώς την ποικιλία
της κονσερβολιάς Άµφισσας και τηρούν τους όρους καλλιέρ-
γειας και τα σχέδια διαχείρισης του Ελαιώνα και παραδίδουν τη
συγκοµιδή τους στον Φορέα ή σε τρίτον που υποδεικνύεται από
αυτόν. 

2. Στο Μητρώο µπορεί να εγγράφονται και: α) οι κάτοχοι γε-
ωργικών εκτάσεων που βρίσκονται εκτός των ορίων του Ελαιώνα
της παρ. 2 του άρθρου 30, αλλά εντός των ορίων των δηµοτικών
κοινοτήτων Αµφίσσης - Ελαιώνος - Δροσοχωρίου - Προσηλίου -
Αγίου Γεωργίου - Αγίου Κωνσταντίνου - Σερνικακίου - Αγίας Ευ-
θυµίας της δηµοτικής ενότητας Αµφίσσης, των δηµοτικών κοινο-
τήτων Ιτέας - Κίρρας της δηµοτικής ενότητας Ιτέας και των
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δηµοτικών κοινοτήτων Χρισσού - Δελφών της δηµοτικής ενότη-
τας Δελφών, του δήµου Δελφών και β) οι εγγεγραµµένοι στο Μη-
τρώο Βιοκαλλιεργητών του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, εφόσον εξακολουθούν να παράγουν βιολογικά
προϊόντα, για τη διαχείριση των οποίων µεριµνά ο Φορέας. Η
παρ. 1 ισχύει και για τις περ. α) και β) της παρούσας. 

3. Η παρ. 1 ισχύει και για τους κυρίους ή επικαρπωτές αγροτι-
κών εκτάσεων που: α) παραχωρούν το ακίνητό τους, προς δια-
χείριση, στον Φορέα για τους σκοπούς που εµπίπτουν στην
αρµοδιότητά του ή β) εκµισθώνουν το ακίνητό τους στον Φορέα
έναντι µηνιαίου µισθώµατος που καθορίζεται από τον τελευταίο,
αν το Δ.Σ. του Φορέα κρίνει ότι µε τον τρόπο αυτόν εξυπηρετείται
αποτελεσµατικότερα η προστασία του Ελαιώνα. Το αντάλλαγµα
της παραχώρησης της ελαιοκαλλιέργειας µπορεί να συνίσταται
σε ποσοστό επί του παραγοµένου προϊόντος, το ύψος του
οποίου καθορίζεται µε απόφαση του Δ.Σ.. Τα καταβαλλόµενα µι-
σθώµατα δεν µπορεί να υπερβαίνουν συνολικά το τριάντα τοις
εκατό (30%) της αγοραίας αξίας του ακινήτου, όπως αυτή προσ-
διορίζεται από πιστοποιηµένο εκτιµητή, που ορίζεται µε από-
φαση του Δ.Σ. του Φορέα. 

4. Εξαιρούνται από την παρ. 1 ακίνητα εντός του Ελαιώνα που
αποτελούν ιδιοκτησία ή τµήµα µείζονος έκτασης ιδιοκτησίας του
Δηµοσίου, νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου, Οργανισµού
Τοπικής Αυτοδιοίκησης α’ και β’ βαθµού και λοιπών δηµοσίων νο-
µικών προσώπων, τα οποία από την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος, υπάγονται υποχρεωτικά στη διαχείριση του Φορέα,
σύµφωνα µε τους σκοπούς του, µε την επιφύλαξη της περ. ια)
της παρ. 2 του άρθρου 31 για τις εκτάσεις που ανήκουν στην κυ-
ριότητα, διοίκηση και διαχείριση του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού, τις εκτάσεις που υπάγονται στις διατάξεις της δα-
σικής νοµοθεσίας, τις οποίες διαχειρίζονται οι δασικές υπηρεσίες
και τις εκτάσεις που εµπίπτουν σε προστατευόµενες περιοχές,
τις οποίες διαχειρίζεται ο Οργανισµός Φυσικού Περιβάλλοντος
και Κλιµατικής Αλλαγής. 

Άρθρο 40 
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, Οικονοµικών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού και Εσωτερικών, εγκρίνεται, το αργότερο
µέσα σε έναν (1) µήνα από την έναρξη ισχύος του παρόντος,
ύστερα από πρόταση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, το Σχέδιο Δράσης της περ. α) της παρ. 2 του άρθρου
31. Το Σχέδιο Δράσης απαριθµεί και προτεραιοποιεί τις δράσεις
που υλοποιεί ο Φορέας και αφορούν ιδίως στην αναστροφή της
εγκατάλειψης του Ελαιώνα και την εντατικοποίηση της καλλιέρ-
γειας, την ανάπτυξη της παραγωγής, τη βελτίωση της επιχειρη-
µατικότητας και την επίτευξη αειφόρου ανάπτυξης, καθώς και το
χρονοδιάγραµµα για την υλοποίηση των εν λόγω δράσεων. 

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, Πολιτισµού και Αθλητισµού και Εσωτερικών, ύστερα
από εισήγηση του Φορέα ή της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδας
ή του Δήµου Δελφών, µπορεί να ανακαθορίζονται τα όρια του
Ελαιώνα, ο οποίος, σε κάθε περίπτωση, δεν µπορεί να εκτείνεται
πέραν των ορίων των δηµοτικών κοινοτήτων Αµφίσσης - Ελαι-
ώνος - Δροσοχωρίου - Προσηλίου - Αγίου Γεωργίου - Αγίου Κων-
σταντίνου - Σερνικακίου - Αγίας Ευθυµίας της δηµοτικής
ενότητας Αµφίσσης, των δηµοτικών κοινοτήτων Ιτέας - Κίρρας
της δηµοτικής ενότητας Ιτέας και των δηµοτικών κοινοτήτων
Χρισσού - Δελφών της δηµοτικής ενότητας Δελφών, του δήµου
Δελφών. 

3. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου (Δ.Σ.) του Φορέα,
ορίζονται ο κλάδος ή ειδικότητα και η κατηγορία ή βαθµίδα και
τα πρόσθετα τυπικά ή ουσιαστικά προσόντα του προσωπικού
που αποσπάται στον Φορέα, σύµφωνα µε το άρθρο 37. 

4. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, που εκδίδεται το αργότερο µέσα σε διάστηµα δύο (2)
µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος, ύστερα από εισή-

γηση του Δ.Σ. του Φορέα, καθορίζονται: 
α) οι όροι, οι προϋποθέσεις και η διαδικασία τήρησης και λει-
τουργίας του Μητρώου, τα στοιχεία των µελών του Μητρώου
που καταχωρίζονται σε αυτό, οι όροι, οι προϋποθέσεις, η διαδι-
κασία και τα αναγκαία δικαιολογητικά για την εγγραφή στο Μη-
τρώο των κατόχων γεωργικών εκτάσεων του άρθρου 39, β) οι
προϋποθέσεις εγγραφής στο Μητρώο των µισθωτών των γεωρ-
γικών εκτάσεων του άρθρου 39 έναντι των κυρίων, συγκυρίων
και νοµέων αυτών, γ) η διαδικασία επιλογής του εκπροσώπου
των µελών του Μητρώου, για τη συµµετοχή του στο Δ.Σ. του
Φορέα, δ) οι υποχρεώσεις των µελών του Μητρώου, συµπερι-
λαµβανοµένων και των µελών που προέρχονται από το Μητρώο
Βιοκαλλιεργητών του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, έναντι του Φορέα, και ειδικότεροι όροι καλλιέργειας των
εκτάσεων που πρέπει να τηρούνται από τα Μέλη, και ε) η διαδι-
κασία παράδοσης και πιστοποίησης της παράδοσης της συγκο-
µιδής των µελών του Μητρώου στον Φορέα ή σε τρίτον που
υποδεικνύεται από αυτόν. 

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων καθορίζεται, σύµφωνα µε την παρ.
3 του άρθρου 22 του ν. 4354/2015 (Α’ 176), η µηνιαία αποζηµίωση
που καταβάλλεται στον Πρόεδρο του Δ.Σ.. Με όµοια απόφαση
καθορίζεται, σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 22 του ν.
4354/2015, η αποζηµίωση ανά συνεδρίαση που καταβάλλεται
στον Αντιπρόεδρο, τα υπόλοιπα µέλη και τον Γραµµατέα του
Δ.Σ..

Άρθρο 41 
Μεταβατικές διατάξεις

1. Μέχρι την πλήρη λειτουργία του Μητρώου του άρθρου 39,
η οποία διαπιστώνεται µε απόφαση του Δ.Σ. του Φορέα, αντί του
εκπροσώπου των µελών του Μητρώου, ορίζεται ως µέλος του
Δ.Σ., πρόσωπο µε εµπειρία σε ζητήµατα αγροτικής παραγωγής
και οικονοµίας, που προτείνεται από τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων. 

2. Μέχρι τον ορισµό του Γραµµατέα του Δ.Σ., σύµφωνα µε την
παρ. 4 του άρθρου 32, καθήκοντα Γραµµατέα του Δ.Σ., ανατίθεν-
ται, µε απόφαση του Προέδρου του, σε µέλος του Δ.Σ.. 

3. Μέχρι την έγκριση των Κανονισµών της παρ. 3 του άρθρου
33, τα σχετικά ζητήµατα διέπονται από τις εκάστοτε ισχύουσες
γενικές διατάξεις, µη θιγοµένων πάντως των διατάξεων της ενω-
σιακής και εθνικής νοµοθεσίας για τις διαδικασίες σύναψης συµ-
βάσεων έργων, προµηθειών και υπηρεσιών.

4. Εγκρίσεις του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού για
την προστασία του αρχαιολογικού χώρου των Δελφών και του
ευρύτερου Δελφικού τοπίου, που έχουν εκδοθεί µέχρι την
έναρξη ισχύος του παρόντος, διατηρούνται σε ισχύ.

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΆΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ 

ΤΗΣ ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 

Άρθρο 42
Σκοπός

Με το παρόν Μέρος αντιµετωπίζονται επείγοντα επιµέρους ζη-
τήµατα, που είναι αναγκαία για την ενίσχυση της αγροτικής ανά-
πτυξης. 

Άρθρο 43
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος Μέρους είναι η θέσπιση επιµέρους
παρεµβάσεων, ιδίως για την παραχώρηση της χρήσης αγροτικών
ακινήτων, τις ενισχύσεις που χορηγούνται από το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και τον Οργανισµό Ελληνι-
κών Γεωργικών Ασφαλίσεων και τις δηλώσεις στοιχείων για τον
ελαιοκοµικό τοµέα. 
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Άρθρο 44
Παράταση του χρονικού διαστήµατος παραχώρησης χρήσης

αγροτικών ακινήτων σε αγρότες και ανέργους - 
Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 141 ν. 4537/2018

Στην παρ. 2 του άρθρου 141 του ν. 4537/2018 (Α’ 84), παρατεί-
νονται, από τη λήξη τους, οι προθεσµίες του πρώτου εδαφίου της
περ. α), περί παραχώρησης χρήσης αγροτικών ακινήτων, του δεύ-
τερου εδαφίου της περ. α), περί ανάρτησης στην προβλεπόµενη
ιστοσελίδα των ακινήτων που εξαιρούνται της παραχώρησης χρή-
σης, και του πρώτου εδαφίου της περ. β), περί παραχώρησης
αδιάθετων αγροτικών ακινήτων, και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως
εξής:

«2. α) Το χρονικό διάστηµα παραχώρησης χρήσης αγροτικών
ακινήτων σε κατά κύριο επάγγελµα αγρότες ή άνεργους εγγε-
γραµµένους στο µητρώο ανέργων του Οργανισµού Απασχόλησης
Εργατικού Δυναµικού, που προβλέπεται στις σχετικές αποφάσεις
που εκδόθηκαν σε εφαρµογή της παρ. 13 του άρθρου 36 του ν.
4061/2012 (Α’ 66), παρατείνεται µέχρι 31 Δεκεµβρίου 2023. Η πα-
ράταση του προηγούµενου εδαφίου δεν ισχύει για τα ακίνητα που
από 1 Ιανουαρίου 2023 έως την έναρξη ισχύος της παρούσας διά-
ταξης έχουν αναρτηθεί στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων ή της οικείας Περιφέρειας για να
παραχωρηθούν κατά χρήση σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρ-
θρων 4, 7 και 10 του ν. 4061/2012.

β) Με απόφαση του οικείου Περιφερειάρχη, η οποία εκδίδεται
σύµφωνα µε την περ. β) της παρ. 13 του άρθρου 36 του ν.
4061/2012, αγροτικά ακίνητα της περ. α) της παρ. 13 του άρθρου
36 του ν. 4061/2012, τα οποία έµειναν αδιάθετα, µπορούν να πα-
ραχωρηθούν µέχρι 31 Δεκεµβρίου 2023 σε νέους αγρότες και
επαγγελµατίες αγρότες. Τα ακίνητα παραχωρούνται µε σειρά προ-
τεραιότητας σύµφωνα µε τον αριθµό πρωτοκόλλου υποβολής των
σχετικών αιτήσεων προς τη Διεύθυνση Αγροτικής Οικονοµίας και
Κτηνιατρικής της οικείας Περιφερειακής Ενότητας της xώρας.»

Άρθρο 45 
Ζητήµατα παραχώρησης ακινήτων αρµοδιότητας
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων - 

Προσθήκη παρ. 2β και 13 στο άρθρο 4 του ν. 4061/2012

1. Στο άρθρο 4 του ν. 4061/2012 (Α’ 66), περί παραχωρήσεων
ακινήτων, προστίθεται παρ. 2β ως εξής:  

«2β. Με την επιφύλαξη της παρ. 1, µε απόφαση του οικείου Πε-
ριφερειάρχη, κατόπιν σύµφωνης γνώµης του Υπουργού Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, εγκρίνεται η παραχώρηση ακινήτου
της παρ. 1 του άρθρου 1, εµβαδού έως εκατό (100) στρεµµάτων,
το οποίο αποτελεί µέρος ακινήτου συνολικού εµβαδού, άνω των
εκατό (100) στρεµµάτων, όπως το εµβαδό αυτό προκύπτει από τα
κτηµατολογικά στοιχεία που τηρούν οι αρµόδιες υπηρεσίες των
περιφερειών, για τους σκοπούς της παρ. 2 και σύµφωνα µε τις
παρ. 2, 3, 4 και 5.»

2. Στο άρθρο 4 του ν. 4061/2012 προστίθεται παρ. 13 ως εξής:
«13. Με απόφαση του αρµόδιου οργάνου του Υπουργείου

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων δύναται να παραχωρούνται
κατά χρήση έναντι τιµήµατος ακίνητα της περ. α) της παρ. 1, ανε-
ξαρτήτως έκτασης, εφόσον πρόκειται για επενδύσεις ύψους του-
λάχιστον πέντε εκατοµµυρίων (5.000.000) ευρώ που αφορούν τον
πρωτογενή τοµέα ή και τη µεταποίηση αυτού, χωρίς δηµοπρασία,
µετά από αίτηση του ενδιαφεροµένου, στην οποία περιγράφεται
το ακίνητο, κατά εµβαδόν, θέση και συντεταγµένες στο ελληνικό
γεωδαιτικό σύστηµα αναφοράς. Στην ανωτέρω απόφαση αναγρά-
φονται οι όροι και προϋποθέσεις της παραχώρησης, ιδίως η χρο-
νική διάρκειά της, το τίµηµα, ο τρόπος και η έναρξη καταβολής
του, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια. Η χρονική διάρ-
κεια της παραχώρησης ορίζεται έως σαράντα (40) έτη µε δυνατό-
τητα παράτασης για επιπλέον είκοσι (20) έτη, µετά από αίτηση του
ενδιαφερόµενου. Το σχετικό τίµηµα καθορίζεται από την Επιτροπή
Δηµοπρασίας του άρθρου 10, υπό τον όρο ότι η επένδυση θα ολο-
κληρωθεί εντός πενταετίας από την παραχώρηση, άλλως ανακα-
λείται.» 

Άρθρο 46
Ρύθµιση θεµάτων ακινήτων διαχειριστικής

αρµοδιότητας Υπουργείου Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Τροφίµων

Για τις εκτάσεις γης που αποκαλύφθηκαν από την αποστράγ-
γιση της Λίµνης Κάρλας, η παρ. 1 του άρθρου 22 του ν. 4061/2012
(Α’ 66), περί µη προβολής δικαιωµάτων κυριότητας από το Δηµό-
σιο, ισχύει και για τις περιπτώσεις που ο νοµέας του ακινήτου ή
δικαιοπάροχός του το απέκτησε µε νόµιµο τίτλο που είχε µετα-
γραφεί έως την 1η Ιανουαρίου 2003 ή το νέµεται δυνάµει αµετά-
κλητης δικαστικής απόφασης που τον αναγνωρίζει ως δικαιούχο
αποζηµίωσης λόγω αναγκαστικής απαλλοτρίωσης σε τµήµα του
ακινήτου του ή το νέµεται, αυτοπροσώπως ή δια νοµίµου αντιπρο-
σώπου, για γεωργική χρήση από 1ης Ιανουαρίου 2003, η οποία
εξακολουθεί να ασκείται µέχρι σήµερα. Στον χρόνο νοµής προ-
σµετράται και ο χρόνος νοµής του δικαιοπαρόχου του, που δια-
νύθηκε µε τις ίδιες προϋποθέσεις. Κατά τα λοιπά εφαρµόζεται το
άρθρο 22 του ν. 4061/2012 και, ιδίως, οι παρ. 4 και 5 του άρθρου
αυτού, ως προς τη σύνθεση της Επιτροπής Θεµάτων Γης και Επί-
λυσης Διαφορών και την έκδοση παραχωρητηρίου.

Άρθρο 47
Αφορολόγητο, ακατάσχετο και ανεκχώρητο

ενισχύσεων που χορηγούνται από το Υπουργείο 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων

Οι ενισχύσεις που λαµβάνουν οι δικαιούχοι: α) ως αποζηµιώσεις
που προκύπτουν από την επιβολή κτηνιατρικών µέτρων εξυγίαν-
σης του ζωικού κεφαλαίου, β) βάσει του Μέτρου 3.4.3 «Χρηµατική
αποζηµίωση των φορέων εκµετάλλευσης του τοµέα αλιείας και
της υδατοκαλλιέργειας για το διαφυγόν εισόδηµά τους και για το
πρόσθετο κόστος που προέκυψε λόγω της διατάραξης της αγο-
ράς η οποία προκλήθηκε από τον επιθετικό πόλεµο της Ρωσίας
κατά της Ουκρανίας και τις επιπτώσεις της στην εφοδιαστική αλυ-
σίδα της αλιείας και της υδατοκαλλιέργειας» και γ) βάσει της ανα-
κοίνωσης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής (2022/C 426/01)
«Προσωρινό πλαίσιο για τη λήψη µέτρων κρατικής ενίσχυσης µε
σκοπό τη στήριξη της οικονοµίας µετά την επίθεση της Ρωσίας
κατά της Ουκρανίας» είναι αφορολόγητες, ακατάσχετες και ανεκ-
χώρητες στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων, κατά παρέκκλιση κάθε
άλλης γενικής ή ειδικής διάταξης, µη εφαρµοζοµένης της παρ. 1
του άρθρου 47 του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος   (ν.
4172/2013, Α’ 167). Σε περίπτωση διανοµής ή κεφαλαιοποίησής
των ενισχύσεων του πρώτου εδαφίου, αυτές δεν υπόκεινται σε
οποιοδήποτε τέλος, εισφορά ή άλλη κράτηση υπέρ του Δηµοσίου,
δεν δεσµεύονται και δεν συµψηφίζονται µε βεβαιωµένα χρέη στη
Φορολογική Διοίκηση και το Δηµόσιο εν γένει, τα νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου, τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης και
τα νοµικά πρόσωπά τους, τα ασφαλιστικά ταµεία ή πιστωτικά ιδρύ-
µατα και δεν υπολογίζονται στα εισοδηµατικά όρια για την κατα-
βολή οποιασδήποτε παροχής κοινωνικού ή προνοιακού χαρα-
κτήρα. Κατά τα λοιπά εφαρµόζεται το άρθρο 61 του ν. 4914/2022
(Α’ 61). 

Άρθρο 48
Ρυθµίσεις θεµάτων του Οργανισµού Ελληνικών
Γεωργικών Ασφαλίσεων σχετικά µε τις ζηµιές 

που προκλήθηκαν λόγω χαλαζοπτώσεων και πυρκαγιών - 
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 87 ν. 4975/2022

Στην παρ. 1 του άρθρου 87 του ν. 4975/2022 (Α’ 187) η
ισχύουσα διάταξη αριθµείται ως περ. α), στο τέλος αυτής προστί-
θεται περ. β) και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. α) Ο Οργανισµός Ελληνικών Γεωργικών Ασφαλίσεων
(ΕΛ.Γ.Α.), µετά από απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του,
έως την 31η Δεκεµβρίου 2022, δύναται να χορηγεί στους δικαιού-
χους προκαταβολή έναντι της αποζηµίωσης και να καθορίζει πο-
σοστό προκαταβολής διαφορετικό, ανά ζηµιογόνο αίτιο ή ανά
προϊόν ή ανά γεωγραφική ζώνη, κατά παρέκκλιση της παρ. 2 του
άρθρου 12 και της παρ. 1 του άρθρου 15 του ν. 3877/2010 (Α’
160), της παρ. 1 του άρθρου 24 της υπ’ αρ. 157502/27.7.2011
κοινής απόφασης των Υπουργών Οικονοµικών και Αγροτικής
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Ανάπτυξης και Τροφίµων (Β’ 1668), της παρ. 1 του άρθρου 20
της υπ’ αρ. 157501/27.7.2011 κοινής απόφασης των Υπουργών
Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων (Β’ 1669),
καθώς και της παρ. 2 του άρθρου 7 και της παρ. 1 του άρθρου 8
της υπ’ αρ. 425/42522/20.5.2013 κοινής απόφασης των Αναπλη-
ρωτών Υπουργών Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων (Β’ 1239), για τις ζηµιές που προκλήθηκαν σε αγροτι-
κές καλλιέργειες και σε ζωικό κεφάλαιο από τις χαλαζοπτώσεις
του Ιουνίου 2022, στις Περιφερειακές Ενότητες (ΠΕ) Καβάλας,
Σερρών, Κιλκίς, στις Δηµοτικές Κοινότητες Αθύρων, Δυτικού και
Ραχώνας, της Δηµοτικής Ενότητας Πέλλας, του Δήµου Πέλλας
της Περιφερειακής Ενότητας Πέλλας, στη Δηµοτική Κοινότητα
Κουφαλίων, της Δηµοτικής Ενότητας Κουφαλίων και στις Δηµο-
τικές Κοινότητες Χαλκηδόνος, Ελεούσης, Βαλτοχωρίου, της Δη-
µοτικής Ενότητας Χαλκηδόνος, του Δήµου Χαλκηδόνος, της
Περιφερειακής Ενότητας Θεσσαλονίκης, στον Δήµο Τοπείρου
και στη Δηµοτική Ενότητα Βιστωνίδος του Δήµου Αβδήρων της
Περιφερειακής Ενότητας Ξάνθης.

β) Για τις ανωτέρω ζηµιές το ανώτατο ετήσιο όριο αποζηµίω-
σης ανά αγροτεµάχιο δύναται να καθορίζεται µε απόφαση του
Διοικητικού Συµβουλίου του ΕΛ.Γ.Α έως το εκατό τοις εκατό
(100%) της ασφαλιζόµενης αξίας της παραγωγής του αγροτεµα-
χίου που ζηµιώθηκε, κατά παρέκκλιση των παρ. 5 και 6 του άρ-
θρου 6 του ν. 3877/2010 και της παρ. 2 του άρθρου 23 της υπ’
αρ. 157502/27.7.2011 κοινής υπουργικής απόφασης.»

Άρθρο 49
Δηλώσεις στοιχείων για τον ελαιοκοµικό τοµέα

1. Οι παραγωγοί, µεταποιητές, τυποποιητές και έµποροι προ-
ϊόντων ελαίας, ιδίως του ελαιολάδου, των ελιών και των πυρηνε-
λαίων, υποβάλλουν σε τακτά χρονικά διαστήµατα δηλώσεις
συγκοµιδής, παραγωγής, µεταποίησης, τυποποίησης, εµπορίας,
τιµών και αποθεµάτων των προϊόντων αυτών, οι οποίες διασταυ-
ρώνονται µε το Σύστηµα Γεωγραφικών Πληροφοριών Ελαιοκο-
µικού Τοµέα (Ελαιοκοµικό Μητρώο). Η υποβολή των ανωτέρω
δηλώσεων γίνεται µέσω ψηφιακής υπηρεσίας του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, προσβάσιµης µέσω της Ενι-
αίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης (ΕΨΠ-gov.gr). 

2. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων καθορίζονται οι όροι και προϋποθέσεις, µε βάση τις οποίες
υποβάλλονται οι δηλώσεις, ειδικότερα θέµατα σχετικά µε τους
υπόχρεους, το περιεχόµενο των δηλώσεων, η διαδικασία υποβο-
λής και ελέγχου αυτών, η διαδικασία τήρησης και ενηµέρωσης
του Ελαιοκοµικού Μητρώου, οι κυρώσεις και η διαδικασία επιβο-
λής τους, οι αρµόδιες αρχές και τα συλλογικά όργανα για την
εφαρµογή του παρόντος και κάθε άλλο αναγκαίο θέµα για την
εφαρµογή του, καθώς και για την εφαρµογή του εκτελεστικού
Κανονισµού (ΕΕ) 2017/1185 της Επιτροπής της 20ής Απριλίου
2017 «για τη θέσπιση κανόνων εφαρµογής των κανονισµών (ΕΕ)
αριθ. 1307/2013 και (ΕΕ) αριθ. 1308/2013 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου όσον αφορά τις κοινοποιήσεις
στην Επιτροπή πληροφοριών και εγγράφων, και για την τροπο-
ποίηση και την κατάργηση ορισµένων κανονισµών της Επιτρο-
πής» (L 171) όσον αφορά τις ελιές και το ελαιόλαδο. Με κοινή
απόφαση των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και
Ψηφιακής Διακυβέρνησης καθορίζονται ο τρόπος ανάπτυξης και
λειτουργίας της ψηφιακής υπηρεσίας του δεύτερου εδαφίου της
παρ. 1, οι τεχνικές λεπτοµέρειες τήρησης και επεξεργασίας των
στοιχείων που καταχωρίζονται, καθώς και ζητήµατα διασύνδεσης
της υπηρεσίας µε άλλες ψηφιακές βάσεις δεδοµένων.

Άρθρο 50
Συµπερίληψη περιπτώσεων αναδασµών κατά τον

καθορισµό των ορίων αγροτικής γης υψηλής
παραγωγικότητας - Εξουσιοδοτική διάταξη -

Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 56 ν. 2637/1998

Στην παρ. 2 του άρθρου 56 του ν. 2637/1998 (Α’ 200), περί
εξουσιοδότησης για καθορισµό γεωγραφικών ορίων αγροτικής
γης υψηλής παραγωγικότητας, στο πρώτο εδάφιο διαγράφεται

η αναφορά στη γη που δεν περιλαµβάνεται στη γη υψηλής πα-
ραγωγικότητας και επικαιροποιούνται τα αρµόδια όργανα, στο
δεύτερο εδάφιο προστίθεται η αναφορά στις περιπτώσεις ανα-
δασµών, προστίθεται νέο τρίτο εδάφιο και η παρ. 2 διαµορφώ-
νεται ως εξής: 

«2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, που εκδίδεται
ύστερα από εισήγηση των αρµόδιων υπηρεσιών αγροτικής οικο-
νοµίας και κτηνιατρικής των Περιφερειών, καθορίζονται τα γεω-
γραφικά όρια της αγροτικής γης υψηλής παραγωγικότητας. Έως
τον κατά τα ανωτέρω καθορισµό, ο χαρακτηρισµός των αγροτε-
µαχίων ως γης υψηλής παραγωγικότητας γίνεται από τις ίδιες
υπηρεσίες, ακόµα και στις περιπτώσεις αναδασµών, εφόσον έχει
παρέλθει χρονικό διάστηµα σαράντα (40) ετών και άνω από την
κύρωσή τους. Ειδικότερα, για τους αναδασµούς του δεύτερου
εδαφίου, οι αρµόδιες υπηρεσίες για τον χαρακτηρισµό της γης
ως υψηλής παραγωγικότητας, λαµβάνουν υπόψη αποκλειστικά τις
πραγµατικές συνθήκες του ακινήτου και εξετάζουν τη συνδροµή
των λοιπών κριτηρίων, πλην του αναδασµού. Από τις διατάξεις των
προηγούµενων εδαφίων εξαιρούνται οι περιοχές που έχουν καθο-
ριστεί χρήσεις γης από εγκεκριµένα Γενικά Πολεοδοµικά Σχέδια
(Γ.Π.Σ.) ή Σχέδιο Χωρικής Οικιστικής Οργάνωσης Ανοιχτής Πόλης
(Σ.Χ.Ο.Ο.Α.Π.) του ν. 2508/1997, καθώς και Ζώνες Οικιστικού Ελέγ-
χου (Ζ.Ο.Ε.) του άρθρου 29 του ν. 1337/1983.»

Άρθρο 51
Διαχείριση πλεονάζουσας αλιευτικής ικανότητας

1. Παρέχεται άπαξ ανά σκάφος κατόπιν υποβολής αιτήµατος,
η δυνατότητα αύξησης της χωρητικότητας ή και της ισχύος των
κινητήρων πρόωσης, στο πλαίσιο διαχείρισης της πλεονάζουσας
αλιευτικής ικανότητας, ως εξής:

α) Σε αλιευτικά σκάφη µε ολικό µήκος µικρότερο των δώδεκα
(12) µέτρων, επιτρέπονται η αντικατάσταση και η µετασκευή
αυτών µε δυνατότητα αύξησης χωρητικότητας έως δέκα (10) GT,
και ισχύος των κινητήρων πρόωσης έως εξήντα (60) kW.

β) Σε αλιευτικά σκάφη µε ολικό µήκος δώδεκα (12) µέτρων και
άνω, επιτρέπονται η αντικατάσταση και η µετασκευή αυτών µε
δυνατότητα αύξησης χωρητικότητας έως είκοσι (20) GT και αύ-
ξηση ισχύος των κινητήρων πρόωσης έως ογδόντα (80) kW. 

2. Το δικαίωµα αύξησης χωρητικότητας και ισχύος των κινη-
τήρων πρόωσης, για τις περ. α) και β) της παρ. 1 παρέχεται απο-
κλειστικά και µόνο σε αλιευτικά σκάφη, τα οποία πληρούν
σωρευτικά τις παρακάτω προϋποθέσεις:

α) έχουν άδεια σε ισχύ και είναι καταχωρισµένα στο Εθνικό
Αλιευτικό Μητρώο,

β) έχουν δηλώσει αλιευτική παραγωγή τόσο κατά το ηµερολο-
γιακό έτος υποβολής του αιτήµατος, όσο και κατά το ηµερολο-
γιακό έτος που προηγείται αυτού, και

γ) δεν διαθέτουν αλιευτικά εργαλεία που στοχεύουν κυρίως
σε είδη για τα οποία αποδεδειγµένα οι δείκτες αειφορικής συγ-
κοµιδής βρίσκονται εκτός των αποδεκτών ορίων κατ’ εφαρµογή
του Κανονισµού (ΕΕ) αριθ. 1380/2013 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 11ης Δεκεµβρίου 2013 σχετικά
µε την Κοινή Αλιευτική Πολιτική, την τροποποίηση των κανονι-
σµών (ΕΚ) αριθ. 1954/2003 και (ΕΚ) αριθ. 1224/2009 του Συµβου-
λίου και την κατάργηση των κανονισµών (ΕΚ) αριθ. 2371/2002 και
(ΕΚ) αριθ. 639/2004 του Συµβουλίου και της απόφασης
2004/585/ΕΚ του Συµβουλίου (L 354). Κατά παρέκκλιση παρέχε-
ται η δυνατότητα αύξησης αλιευτικής ικανότητας σε περιπτώσεις
εγκατάστασης κινητήρων και συστηµάτων νέας τεχνολογίας που
συµβάλουν στη βελτίωση της ενεργειακής απόδοσης, συµπερι-
λαµβανοµένης της µείωσης της έντασης χρήσης καυσίµου ή της
συνολικής κατανάλωσης καυσίµου ή χρησιµοποιούν ως καύσιµα
πηγές ενέργειας χαµηλών εκποµπών διοξειδίου του άνθρακα.

3. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, η οποία εκδίδεται εντός τριών (3) µηνών από την έναρξη
ισχύος του παρόντος, δύναται να ορίζεται το ύψος της συνολικής
πλεονάζουσας αλιευτικής ικανότητας σε χωρητικότητα (GT) και
ισχύ κινητήρων πρόωσης (kW) η οποία µπορεί να διατεθεί σε δυ-
νητικούς δικαιούχους, για κάθε µια από τις περ. α) και β) της παρ.
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1. Με την ίδια απόφαση θεσπίζονται οι όροι, οι προϋποθέσεις, τα
κριτήρια µοριοδότησης και κάθε άλλο θέµα που σχετίζεται µε τη
διαδικασία αξιολόγησης των αιτηµάτων που θα υποβληθούν από
υποψήφιους πλοιοκτήτες αλιευτικών σκαφών για χορήγηση αύ-
ξησης της αλιευτικής ικανότητας.

4. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, παρέχεται, κατά περίπτωση, έγκριση αντικατάστασης ή
µετασκευής, µε αύξηση της αλιευτικής ικανότητας, στους τελι-
κούς δικαιούχους που προκύπτουν από την αξιολόγηση αιτηµά-
των, σύµφωνα µε την παρ. 2. Για τα σκάφη στα οποία εγκρίνεται
η χορήγηση αύξησης αλιευτικής ικανότητας, υφίσταται δέ-
σµευση για τη µη έξοδο από τον ελληνικό αλιευτικό στόλο µε
κρατική ενίσχυση, για δέκα (10) έτη από την απόφαση έγκρισης,
καθώς και τη µη µεταβίβασή τους για οκτώ (8) έτη.

Άρθρο 52
Ρυθµίσεις για τη συγχώνευση και λύση Αγροτικών 
Συνεταιρισµών - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 29 

και παρ. 2 άρθρου 31 ν. 4673/2020

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 29 του ν. 4673/2020 (Α’ 52), περί
συγχώνευσης και µετατροπής Αγροτικών Συνεταιρισµών, προ-
στίθενται δεύτερο και τρίτο εδάφια για τις περιπτώσεις συγχώ-
νευσης δια απορρόφησης Αγροτικών Συνεταιρισµών και η παρ.
1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Δύο (2) ή περισσότεροι ΑΣ µπορεί να συγχωνευθούν είτε
µε τη σύσταση νέου ΑΣ, στον οποίο ενσωµατώνονται οι συγχω-
νευόµενοι, είτε µε την απορρόφηση ενός (1) ή περισσότερων
υφιστάµενων ΑΣ από άλλον, ο οποίος ήδη λειτουργεί. Σε περί-
πτωση ΑΣ που η λειτουργία του κατέστη παράνοµη ή δεν υπέ-
βαλε στο ΕΜΑΣ τις ετήσιες χρηµατοοικονοµικές του καταστάσεις
για δύο (2) συνεχή έτη ή αδράνησε για δύο (2) τουλάχιστον συ-
νεχείς διαχειριστικές χρήσεις ή συνάγεται εγκατάλειψη του σκο-
πού του, λόγω ανύπαρκτης δραστηριότητας ή δεν είναι
εγγεγραµµένος στο ΕΜΑΣ και το καταστατικό του έχει καταχω-
ρισθεί στο Βιβλίο Μητρώου Αγροτικών Συνεταιρισµών που τη-
ρούνταν στα κατά τόπους ειρηνοδικεία, δύναται να
συγχωνεύεται µε απορρόφηση από ήδη υφιστάµενο και λειτουρ-
γούντα ΑΣ µετά από αίτηµά του προς την εποπτεύουσα Αρχή, η
οποία εκδίδει σχετική απόφαση. Στην περίπτωση αυτή η παρ. 2
εφαρµόζεται αναλογικά.»

2. Η παρ. 2 του άρθρου 31 του ν. 4673/2020, περί λύσης Αγρο-
τικών Συνεταιρισµών, αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Η εποπτεύουσα Αρχή υποχρεούται, χωρίς καθυστέρηση
να προβεί στις ενέργειες της περ. ε της παρ. 1, από τη στιγµή
που θα λάβει µε οποιονδήποτε τρόπο γνώση, ιδίως µετά από έγ-
γραφο αίτηµα µέλους του ΑΣ, ότι συντρέχουν οι προϋποθέσεις
της περίπτωσης αυτής, ακόµα και όταν πρόκειται για ΑΣ που ενώ
δεν είναι εγγεγραµµένος στο ΕΜΑΣ, το καταστατικό του έχει κα-
ταχωρισθεί στο Βιβλίο Μητρώου Αγροτικών Συνεταιρισµών που
τηρούνταν στα κατά τόπους Ειρηνοδικεία.»

Άρθρο 53
Ορισµοί αγροτικής εκµετάλλευσης και αγροτικής 
δραστηριότητας - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 2

ν. 3874/2010

Στην παρ. 1 του άρθρου 2 του ν. 3874/2010 (Α’ 151), περί του
ορισµού της αγροτικής εκµετάλλευσης και της αγροτικής δρα-
στηριότητας, επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις: α) στις περ. β),
δ), στ) και ζ) προστίθεται η αναφορά στην υδατοκαλλιέργεια,
συµπεριλαµβανοµένων των µισθωµένων δηµοσίων ιχθυοτρόφων
υδάτων/λιµνοθαλασσών, και διαγράφεται η αναφορά στη σπογ-
γαλιεία και την οστρακαλιεία, β) στο πρώτο εδάφιο της υποπερ.
βα), περί προσδιορισµού της έννοιας του επαγγελµατία αγρότη,
προστίθεται ο υπεκµισθωτής και η δυνατότητα να είναι ενεργό
µέλος Αλιευτικού Συνεταιρισµού εγγεγραµµένου στο Εθνικό Μη-
τρώο Αγροτικών Συνεταιρισµών και άλλων Συλλογικών Φορέων
του ν. 4384/2016 (Α’78), ο οποίος µισθώνει δηµόσια ιχθυοτρόφα
ύδατα, γ) στην υποπερ. ββ) προστίθεται δεύτερο εδάφιο περί
εξαίρεσης από την υποχρέωση του πρώτου εδαφίου, δ) η υπο-

περ. γγ) της περ. γ) αντικαθίσταται, και η παρ. 1 διαµορφώνεται
ως εξής:  

«1. Για την εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος νόµου, οι
παρακάτω ορισµοί έχουν αντίστοιχα την εξής έννοια:

α) Επαγγελµατίας αγρότης είναι το ενήλικο φυσικό πρόσωπο,
που έχει δικαίωµα εγγραφής στο Μητρώο Αγροτών και Αγροτι-
κών Εκµεταλλεύσεων, εφόσον πληροί σωρευτικά τις ακόλουθες
προϋποθέσεις:

αα) Είναι κάτοχος αγροτικής εκµετάλλευσης. 
αβ) Ασχολείται επαγγελµατικά µε αγροτική δραστηριότητα

στην εκµετάλλευσή του τουλάχιστον κατά 30% του συνολικού
ετήσιου χρόνου εργασίας του.

αγ) Λαµβάνει από την απασχόλησή του σε αγροτική δραστη-
ριότητα το 50% τουλάχιστον του συνολικού ετήσιου εισοδήµατος
του.

αδ) Είναι ασφαλισµένος ο ίδιος και η αγροτική του εκµετάλ-
λευση, όπου απαιτείται, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία.

αε) Τηρεί λογιστικά βιβλία, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθε-
σία.

β) Επαγγελµατίας αγρότης θεωρείται και το απασχολούµενο
στην αλιεία (θαλάσσια, εσωτερικών υδάτων), στην υδατοκαλλιέρ-
γεια, συµπεριλαµβανοµένων των µισθωµένων δηµοσίων ιχθυο-
τρόφων υδάτων/λιµνοθαλασσών, ενήλικο φυσικό πρόσωπο,
εφόσον σωρευτικά:

βα) είναι κάτοχος ατοµικής επαγγελµατικής άδειας αλιείας και
ιδιοκτήτης, συνιδιοκτήτης, µισθωτής ή συµµετέχει, µε οποιονδή-
ποτε τρόπο, στην εκµετάλλευση επαγγελµατικού αλιευτικού σκά-
φους εκτός από σκάφη υπερπόντιας αλιείας ή απασχολείται στην
υδατοκαλλιέργεια ως κάτοχος ή µισθωτής ή υπεκµισθωτής υδα-
τοκαλλιεργητικής εκµετάλλευσης ή είναι ενεργό µέλος Αλιευτι-
κού Συνεταιρισµού εγγεγραµµένου στο Εθνικό Μητρώο
Αγροτικών Συνεταιρισµών και άλλων Συλλογικών Φορέων του
ν. 4384/2016 (Α’ 78), ο οποίος µισθώνει δηµόσια ιχθυοτρόφα
ύδατα. Το ως άνω φυσικό πρόσωπο ασχολείται µε µία ή περισ-
σότερες εκ των ανωτέρω δραστηριοτήτων τουλάχιστον κατά
30% του συνολικού ετήσιου χρόνου εργασίας του και λαµβάνει
από την απασχόλησή του αυτήν το 50% τουλάχιστον του συνο-
λικού ετήσιου εισοδήµατος του,

ββ) προµηθεύεται ως ιδιοκτήτης, ή συνιδιοκτήτης ή µισθωτής
επαγγελµατικού αλιευτικού σκάφους καύσιµα θαλάσσης για την
κίνηση του σκάφους του τουλάχιστον µία (1) φορά κάθε τρία (3)
έτη. Εξαιρούνται από την υποχρέωση τα ενεργά µέλη των Αλιευ-
τικών Συνεταιρισµών που µισθώνουν δηµόσια ιχθυοτρόφα
ύδατα/λιµνοθάλασσες και 

βγ) είναι ασφαλισµένος, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία.
Οι προϋποθέσεις της απόληψης του 50% τουλάχιστον του συνο-
λικού ετήσιου εισοδήµατος και της προµήθειας καυσίµων θαλάσ-
σης απαιτείται να συντρέχουν για τους ιδιοκτήτες επαγγελµατιών
αλιευτικών σκαφών ολικού µήκους µέχρι έξι (6) µέτρα.

γ) Κάτοχος αγροτικής εκµετάλλευσης είναι το ενήλικο φυσικό
πρόσωπο ή το νοµικό πρόσωπο που είναι:

γα) κύριος, συγκύριος ή νοµέας αγροτικής εκµετάλλευσης,
γβ) µισθωτής ή αγρολήπτης της αγροτικής εκµετάλλευσης,

εφόσον η µίσθωση ή η επίµορτη αγροληψία έχει συναφθεί εγ-
γράφως και έχει θεωρηθεί από την αρµόδια Δηµόσια Οικονοµική
Υπηρεσία (Δ.Ο.Υ.) ή

γγ) κύριος ή µισθωτής αδειοδοτηµένης µονάδας υδατοκαλ-
λιέργειας.

δ) Αγροτική εκµετάλλευση είναι η µονάδα παραγωγής προς
πώληση αγροτικών προϊόντων, όπως αυτά ορίζονται στην περί-
πτωση ζ’. Στις δραστηριότητες της αγροτικής εκµετάλλευσης πε-
ριλαµβάνεται εκτός από την παραγωγή των προϊόντων και η
αποθήκευση, τυποποίηση, συσκευασία και η τοποθέτηση µέχρι
και του σταδίου της χονδρικής και λιανικής πώλησης αποκλει-
στικά των προϊόντων που παράγει η ίδια η µονάδα, καθώς και η
πρώτη χωρική ή οικοτεχνική µεταποίησή τους, η αλιεία (θαλάσ-
σια, εσωτερικών υδάτων), η υδατοκαλλιέργεια, συµπεριλαµβανο-
µένων των µισθωµένων δηµοσίων ιχθυοτρόφων υδάτων/
λιµνοθαλασσών, ως και η διαχείριση ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας µικρότερη από πεντακόσια (500) KW και η λειτουργία
αγροτοτουριστικών µονάδων.
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ε) Μικτές αγροτικές εκµεταλλεύσεις είναι τα φυσικά ή νοµικά
πρόσωπα τα οποία, εκτός από τον κλάδο της αγροτικής οικονο-
µίας, δραστηριοποιούνται και σε άλλους τοµείς της οικονοµίας.

στ) Αγροτική δραστηριότητα είναι κάθε επαγγελµατική δραστη-
ριότητα σε έναν τουλάχιστον από τους κλάδους της αγροτικής οι-
κονοµίας, δηλαδή της φυτικής, της ζωικής, ή της θαλάσσιας
αλιείας, της αλιείας εσωτερικών υδάτων, της υδατοκαλλιέργειας,
συµπεριλαµβανοµένων των µισθωµένων δηµοσίων ιχθυοτρόφων
υδάτων/λιµνοθαλασσών, που αποσκοπεί στην παραγωγή αγροτι-
κών προϊόντων, στη διαχείριση ανανεώσιµων πηγών ενέργειας µι-
κρότερη από πεντακόσια (500) KW, στη λειτουργία αγροτο-
τουριστικών µονάδων έως δέκα (10) δωµατίων και στη δασική πα-
ραγωγή.

Ειδικά για το εισόδηµα που προκύπτει από τη διαχείριση ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας µικρότερη από πεντακόσια (500) KW,
ο ως άνω ορισµός της αγροτικής δραστηριότητας ισχύει και για
λόγους φορολόγησης του ως άνω εισοδήµατος εφόσον, το πρό-
σωπο που πραγµατοποιεί το εισόδηµα είναι εγγεγραµµένο στο
Μητρώο Αγροτών και Αγροτικών Εκµεταλλεύσεων, κατά την οικο-
νοµική χρήση στην οποία πραγµατοποιήθηκε το εισόδηµα αυτό. 

ζ) Αγροτικά προϊόντα είναι τα προϊόντα του εδάφους, της κτη-
νοτροφίας, της αλιείας (θαλάσσιας, εσωτερικών υδάτων), της
υδατοκαλλιέργειας, συµπεριλαµβανοµένων των µισθωµένων δη-
µοσίων ιχθυοτρόφων υδάτων/λιµνοθαλασσών, της δασοπονίας,
της θηραµατοπονίας και των κάθε είδους εκτροφών και τα προ-
ϊόντα που προέρχονται από το πρώτο στάδιο επεξεργασίας ή µε-
ταποίησης αυτών, καθώς και κάθε άλλο προϊόν που προέρχεται
από την αγροτική εν γένει δραστηριότητα.

η) Αρχηγός αγροτικής εκµετάλλευσης είναι το φυσικό πρό-
σωπο, το οποίο έχει πλήρη δικαιοπρακτική ικανότητα, είναι κά-
τοχος αγροτικής εκµετάλλευσης, σύµφωνα µε τον ορισµό της
περίπτωσης γ’ και οικονοµικά υπεύθυνο για την κανονική λει-
τουργία της (αστική και φορολογική ευθύνη). Στην περίπτωση
εκµεταλλεύσεων νοµικών προσώπων αρχηγός νοείται ο νόµιµος
εκπρόσωπος.»

Άρθρο 54
Εκπλήρωση σκοπού παραχώρησης ακινήτου 

Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων -
Τροποποίηση περ. α) παρ. 6 άρθρου 36 ν. 4061/2012

Στην περ. α της παρ. 6 του άρθρου 36 του ν. 4061/2012 (Α’ 66),
περί µεταβατικών διατάξεων, τροποποιείται το πρώτο εδάφιο για
τη µη εφαρµογή καταργηθεισών διατάξεων µετά την εκπλήρωση
του σκοπού της παραχώρησης και η περ.α διαµορφώνεται ως
εξής:

«6. α) Ακίνητα, των οποίων η διαχείριση ανήκει στο Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και τα οποία παραχωρήθη-
καν για την πραγµατοποίηση συγκεκριµένου σκοπού βάσει δια-
τάξεων που καταργούνται µε το νόµο αυτό, όπως ενδεικτικά και
όχι περιοριστικά: του άρθρου 123 του Αγροτικού Κώδικα, του
άρθρου 4 του ν. 3147/2003 (Α’ 135), του ν.δ. 203/1969 (Α’ 109),
των άρθρων 11 και 13 του ν. 1734/1987 (Α’ 189), των υπ’ αρ.
73/2005 και 2358/2004 αποφάσεων του Υπουργού Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων (Β’ 837) και άλλων, εξακολουθούν να
διέπονται από τις διατάξεις βάσει των οποίων παραχωρήθηκαν,
πλην των ρυθµίσεων εκείνων που περιορίζουν την ελεύθερη µε-
ταβίβασή τους µετά την εκπλήρωση του σκοπού για τον οποίο
παραχωρήθηκαν, ακόµα και αν ο περιορισµός αυτός προβλέπε-
ται στα οικεία παραχωρητήρια ή τις αποφάσεις, υπό την προϋπό-
θεση ότι έχουν παρέλθει τουλάχιστον είκοσι (20) έτη από την
παραχώρηση.»

Άρθρο 55
Δαπάνη για την εκπόνηση, εφαρµογή και αναθεώρηση 

των διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης - 
Αντικατάσταση άρθρου 5 ν. 4351/2015

Το άρθρο 5 του ν. 4351/2015 (A’164), περί δαπάνης των δια-
χειριστικών σχεδίων βόσκησης για τις βοσκήσιµες γαίες της
χώρας, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 5
Δαπάνη διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης

1. Η δαπάνη για την εκπόνηση, εφαρµογή και αναθεώρηση των
διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης για τις βοσκήσιµες γαίες της
χώρας, καλύπτεται από τα έσοδα που προκύπτουν κατ’ εφαρ-
µογή της παρ. 1 του άρθρου 6 και της παρ. 2 του άρθρου 7. Σε
περίπτωση που δεν αρκούν τα έσοδα από τα µισθώµατα για τα
δικαιώµατα χρήσης της βοσκής, η δαπάνη δύναται να καλύπτεται
και από πόρους του Ταµείου Γεωργίας Κτηνοτροφίας. 

2. Τα ποσά που εισπράττονται από τα µισθώµατα για τα δι-
καιώµατα χρήσης της βοσκής, µέσω του συστήµατος καταβολής
των άµεσων ενισχύσεων (ΟΣΔΕ) του ΟΠΕΚΕΠΕ, συγκεντρώνον-
ται µε ευθύνη του τραπεζικού ιδρύµατος που έχει συµβληθεί µε
τον ΟΠΕΚΕΠΕ και µεταφέρονται σε κάθε Περιφέρεια. Σε περί-
πτωση που έχουν χρησιµοποιηθεί πόροι του Ταµείου Γεωργίας
και Κτηνοτροφίας, αποδίδονται σε αυτό, µέχρι τη συµπλήρωση
του συνολικού ποσού που επιβαρύνθηκε ο προϋπολογισµός του.  

3. Στην περίπτωση εκπόνησης των διαχειριστικών σχεδίων βό-
σκησης από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
τα ποσά που έχουν εισπραχθεί από τις Περιφέρειες για τον
σκοπό αυτό µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος, τα ποσά που
έχουν εισπραχθεί κατ’ εφαρµογή του άρθρου 4 της υπ’ αρ.
915/69142/15.5.2018 απόφασης του Αναπληρωτή Υπουργού
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων (Β’ 1812) και τα ποσά που
έχουν συγκεντρωθεί, σύµφωνα µε την παρ. 2, αποδίδονται στο
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µέσω των εσό-
δων του Κρατικού Προϋπολογισµού. 

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Εσωτερι-
κών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων καθορίζονται η δια-
δικασία και οι όροι απόδοσης των ποσών της παρ. 3 στο
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, καθώς και κάθε
άλλο σχετικό θέµα.»

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΈΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 56
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν προβλέπεται ειδικότερα
σε επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,...............................2023

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ
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5. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ
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9. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ
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2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
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4. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
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ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
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14. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με τη συναίνεση
του Σώµατος και ώρα 18.24’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Πέµπτη 23 Μαρτίου 2023 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία: Μόνη συζήτηση και
ψήφιση του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Πλαί-
σιο ρύθµισης οφειλών και άλλες φορολογικές και τελωνειακές
ρυθµίσεις, προστασία των συντάξεων από τον πληθωρισµό και
άλλες διατάξεις για τη στήριξη της κοινωνίας και της επιχειρη-
µατικότητας».

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Γ’ - 22 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9923
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